
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 14113
2. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής:  
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-

γίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελι-
κής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτών, σελ. 14039

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 14015, 14017,
14018,14019, 14022, 14025, 14026, 14028,  14032, 14033,
14034, 14038, 14039, 14041, 14046, 14047, 14048, 14049,
14050, 14053, 14056, 14058, 14059, 14061, 14071, 14076,
14077, 14079, 14083, 14087, 14091, 14092, 14096, 14097,
14098

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1781 έως 1825,

σελ. 13996 – 14007                                                                                                                               
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

14010 - 14011
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 5 Ιουνίου 2020, σελ. 14012
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό  Υγείας:
i. µε θέµα: « Άµεση ανάγκη για ενίσχυση των νοσοκοµείων

και των κέντρων υγείας της Ηλείας», σελ. 14012
ii. µε θέµα: «Αδικαιολόγητες απαιτήσεις δαπανών ιδιωτικών

ακτινοθεραπευτικών κέντρων προς καρκινοπαθείς για ακτι-
νοθεραπείες», σελ. 14014

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Προκλητικές και υπέρογκες αυξήσεις από τον

ΕΛΓΑ στην τιµολόγηση της ασφαλιζόµενης αξίας της ελιάς
της ποικιλίας Καλαµών», σελ. 14016

ii. µε θέµα: «Ζηµιές λόγω χαλαζόπτωσης και έντονων βρο-
χοπτώσεων στη Θεσσαλία», σελ. 14020

iii.  µε θέµα: «Στήριξη των επιχειρήσεων εκτροφής και εµ-
πορίου σαλιγκαριών», σελ. 14021

γ) Προς τον Υπουργό  Εθνικής  Άµυνας, µε θέµα: «Εθνικό
σχέδιο αµυντικής βιοµηχανίας και επιχειρησιακά προγράµ-
µατα και συµβάσεις µε ΕΑΒ και ΕΑΣ», σελ. 14017

δ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων µε θέµα:
«Αποκλεισµός της πλειοψηφίας των επιχειρήσεων από τα ερ-
γαλεία ρευστότητας του ΤΕΠΙΧ ΙΙ και της επιστρεπτέας προ-
καταβολής», σελ. 14023

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Ρυθµίσεις
αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του
αγροτικού τοµέα», σελ. 14026 - 14101

2. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
α) Οι Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου, Οικονοµικών,

Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων και Δικαιοσύνης, καθώς και ο Αναπληρωτής
Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κατέθεσαν στις 3-6-
2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας για την έδρα
µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Υπη-

ρεσίας Υποστήριξης για το άσυλο για τη λειτουργία του επι-
χειρησιακού γραφείου της EASO στην Ελλάδα, σελ. 14062

β) Oι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Εθνικής  Άµυνας,
Υποδοµών και Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, κατέθεσαν στις 3-6-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
από 21-5-2020 τροποποίησης της από 3-6-2019 επιµέρους
Σύµβασης Δωρεάς για το έργο V της από 6-9-2018 Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές  Ίδρυµα Σταύ-
ρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας
που κυρώθηκε µε το ν.4564/2018 (Α’ 170) και άλλες διατάξεις
για την αεροδιακοµιδή ασθενών», σελ. 14062

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει

τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµου του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού α. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας του Περού για
την πρόληψη της κλοπής, της παράνοµης ανασκαφής και της
παράνοµης εισαγωγής, εξαγωγής, διακίνησης ή µεταβίβασης
κυριότητας πολιτιστικών αγαθών και την απόδοσή τους στη
χώρα προέλευσης», β. «Κύρωση του Προγράµµατος µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρ-
νησης της Δηµοκρατίας της Αρµενίας για τη συνεργασία στο
πεδίο του πολιτισµού για τα έτη 2016-2020», σελ. 14082

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 14026 - 14042
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 13995 - 14025
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 14074 - 14086
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 14042 - 14059
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 14086 - 14113
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 14059 - 14074

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 14038
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 14026, 14028, 14032, 

14033, 14034, 14039, 
14041

ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 14041
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 14058
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 14033, 14034                                                                      
ΒΑΓΕΝΑ – ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ Α , 

σελ. 14041
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 14097
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 14056
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 14015, 14017, 14018, 

14019, 14022, 14025
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 14017, 14091
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 14047, 14096, 14097
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 14015
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 14076, 14077, 14079, 14083
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 14047, 14048, 14049, 

14050, 14053, 14058, 
14059

ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 14038

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΓ’

Τετάρτη 3 Ιουνίου 2020



ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 14083
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 14034
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 14087, 14091, 14092, 

14096, 14097, 14098
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι, σελ. 14039
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 14061, 14071                                                                       
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 14059
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 14046
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 14048

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΑΤΖΙΔΗ Μ. , σελ. 14022
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 14023, 14024, 14025
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 14012, 14013
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 14017, 14018, 14019, 14020
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 14012, 14013, 14014, 

14015, 14016
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 14020, 14021
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 14014, 14015, 14016
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 14018, 14019, 14020
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 14023, 14024
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 14016, 14017
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 14016, 14017, 14020, 

14021, 14022

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων:

ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 14070, 14071
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 14050
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 14059
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 14046, 14047
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 14058
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 14033, 14034, 14085 ,

14088, 14091, 14094, 
14095, 14096, 14097

ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 14031, 14092
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 14073
ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ  Ά. , 

σελ. 14042
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 14063
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 14077
ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 14069
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 14078
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 14030, 14092
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 14060
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 14027, 14028, 14035, 

14037, 14050, 14094, 
14095, 14096, 14097

ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 14042
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 14081
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 14068
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 14055, 14066
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 14056, 14057
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 14065
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 14079
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 14053
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 14089, 14091
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 14088
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 14074
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 14027, 14028, 14050, 

14093, 14094, 14095, 
14096

ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 14037
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 14045
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 14066
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 14067

ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 14041                                                                                               
ΜΑΝΗ – ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Α. , 

σελ. 14064
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 14043
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 14029, 14049, 14093
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 14080
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 14038
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 14082, 14083
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 14076
ΜΠΙΖΙΟΥ Σ. , σελ. 14044
ΜΠΛΟΥΧΟΣ Κ. , σελ. 14084
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 14034, 14087, 14088
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 14083
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 14072
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 14040
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 14028, 14093
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 14051
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 14054
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 14062
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 14071
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 14061
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 14032, 14033. 14034
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 14062
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 14026, 14028, 14033, 

14061, 14093
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 14091
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 14077, 14078
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 14034, 14057
ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ Ζ. , σελ. 14035
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 14048, 14049, 14083
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 14075
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 14037
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 14047, 14049
ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 14086
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 14052

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:                                                                                               
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 14034
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 14015



Αθήνα, σήµερα 3 Ιουνίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και ώρα 9.13’,
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης):  Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Μαρία-Αλεξάνδρα Κεφάλα, Βουλευτή  Ιωαννίνων της Νέας Δη-
µοκρατίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΓ’

Τετάρτη 3 Ιουνίου 2020



13996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΓ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 13997



13998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΓ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 13999



14000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΓ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 14001



14002 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΓ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 14003



14004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΓ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 14005



14006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΓ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 14007



14008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΓ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 14009



14010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΓ’ - 3 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 14011



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ.
Ολοκληρώθηκε η ανάγνωση των αναφορών. Πριν εισέλθουµε

στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα το Δελτίο Επικαίρων Ερωτήσεων της Παρα-
σκευής 5 Ιουνίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 748/29-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου
Καιρίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αποτελεσµα-
τική στήριξη «προβληµατικών», κατά τον Κανονισµό 615/2014
(EE L 187/26-6-2014), επιχειρήσεων». 

2. Η µε αριθµό 745/27-5-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φλώρινας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θε-
οπίστης (Πέτης) Πέρκα προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Κρατική ενίσχυση της «AEGEAN» χωρίς
εγγυήσεις για το Ελληνικό Δηµόσιο». 

3. Η µε αριθµό 755/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Μέ-
ριµνα της Κυβέρνησης για τους εργαζόµενους που βρίσκονται σε
µακροχρόνια επίσχεση εργασίας χωρίς παράλληλη απασχόληση».

4. Η µε αριθµό 757/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Τον ορισµό των εξεταστικών κέντρων µακριά από τον
τόπο διαµονής των υποψήφιων της περιφέρειας». 

5. Η µε αριθµό 754/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Άµεση απο-
µάκρυνση κεραίας κινητής τηλεφωνίας στα όρια δήµων Περιστε-
ρίου και Ιλίου». 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 749/29-5-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Μέτρα για την στήριξη του
εµπορίου χωρίς δηµοσιονοµικό κόστος». 

2. Η µε αριθµό 762/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Στήριξη των τηλεο-
πτικών σταθµών και µέσων της περιφέρειας».

3. Η µε αριθµό 758/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ.
Γιάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Τους όρους υλοποίησης της δίχρονης υποχρεωτικής φοί-
τησης στα νηπιαγωγεία».

4. Η µε αριθµό 760/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Μαρίας Κο-
µνηνάκα προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Αντιµετώπιση προβληµάτων στη διεξαγωγή και ολοκλή-
ρωση της µαθητείας των Επαγγελµατικών Λυκείων (ΕΠΑΛ)».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5792/13-4-2020 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης  του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Να ανακληθεί άµεσα η διαδικασία δηµοσιο-
ποίησης της τροποποίησης της Απόφασης Έγκρισης Περιβαλλον-
τικών Όρων (ΑΕΠΟ) του εργοστασίου Ευκαρπίας της “ΤΙΤΑΝ
Α.Ε.”».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έγγραφό του ο Γενικός
Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων ενηµερώ-
νει το Σώµα για τον αριθµό των ερωτήσεων που θα συζητηθούν
σήµερα. Δεν θα συζητηθεί, λόγω κωλύµατος του Βουλευτή, η
πρώτη µε αριθµό 750/29-05-2020 επίκαιρη ερώτηση  πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μανούσου
Βολουδάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα: «Ανάγκες της δακοκτονίας στην Κρήτη». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ξεκινάµε λοιπόν µε δύο ερωτήσεις, στις οποίες θα απαντήσει
ο πάντα παρών, παρευρισκόµενος και σήµερα, Υφυπουργός
Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Πρώτα θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 753/1-6-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη   προς τον Υπουργό  Υγείας, µε θέµα:
«Άµεση ανάγκη για ενίσχυση των νοσοκοµείων και των κέντρων
υγείας της Ηλείας».

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η πρόσφατη πανδηµία του κορωνοϊού νοµίζω

ότι ανέδειξε και κατέδειξε ταυτόχρονα την αποτελεσµατικότητα
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και την αναγκαιότητα ενός σύγ-
χρονου δηµόσιου συστήµατος, που θα παρέχει ποιοτικές και δω-
ρεάν υπηρεσίες σε όλους τους Έλληνες πολίτες και όσους
κατοικούν στη χώρα. Αυτό το λέω, γιατί µέχρι πρότινος η προ-
σέγγιση της δικής σας παράταξης, τουλάχιστον όπως είχε δια-
τυπωθεί από επίσηµα κυβερνητικά, και όχι µόνο, χείλη ήταν µια
µερική ιδιωτικοποίηση του τοµέα της υγείας ή ένα µεικτό µον-
τέλο, που σε κάθε περίπτωση αδυνάτιζε ένα σύγχρονο και απο-
τελεσµατικό ΕΣΥ. Φαίνεται ότι µε αυτή την ιστορία του
κορωνοϊού και εσείς πειστήκατε ότι υπάρχει αυτή η ανάγκη,
όµως αυτό συνεπάγεται µία έµπρακτη αναγνώριση. Ξέρετε πολύ
καλά ότι εµείς, ως Κίνηµα Αλλαγής έχουµε καταθέσει τροπολο-
γία και ζητάµε την ένταξη στα βαρέα και ανθυγιεινά όλων των
εργαζοµένων στο ΕΣΥ και επίδοµα για όλο το διάστηµα της κρί-
σης. 

Ξέρετε πολύ καλά -γιατί γνωρίζω, κύριε Υπουργέ, τους διαχρο-
νικούς δεσµούς σας µε τον Νοµό Ηλείας- ότι το πρώτο κρούσµα,
το οποίο αντιµετωπίστηκε σε δοµή υγείας στην Ελλάδα, ήταν
στον Νοµό Ηλείας, όπως ξέρετε πολύ καλά τις ελλείψεις που
υπάρχουν στον Νοµό Ηλείας σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσω-
πικό, γεγονός που υποχρεώνει σε συνεχείς µετακινήσεις προσω-
πικού από τη µία µονάδα στην άλλη, κάτι που αδυνατίζει έναν
συνολικό σχεδιασµό υπηρεσιών υγείας και σε κάθε περίπτωση,
αδικεί και τις παρεχόµενες υπηρεσίες στους εργαζόµενους. Την
καλοκαιρινή περίοδο ο πληθυσµός στον νοµό σχεδόν διπλασιά-
ζεται, χωρίς να υπάρχει ανάλογη αύξηση του προσωπικού, και
πρόσφατα, παρά το γεγονός ότι πήγε επικουρικό προσωπικό -
νοσηλευτικό και άλλων ειδικοτήτων- δεν είχαµε ούτε µία πρόσ-
ληψη γιατρού, παρά τα αιτήµατα των νοσοκοµείων και πριν και
µετά τον κορωνοϊό. Ταυτόχρονα, στις ορεινές περιοχές υπάρχει
δυστοκία στις προσλήψεις και φοβάµαι ότι και µε την πρόσφατη
ψήφιση της διάταξης για απαλλαγή υπηρεσίας υπαίθρου, στις
ορεινές περιοχές δεν θα βλέπουµε πλέον ούτε αγροτικούς για-
τρούς.  

Κατόπιν τούτων, θέλω να σας ρωτήσω δύο πράγµατα: Πόσες
από τις συνολικά πενήντα τέσσερις κενές οργανικές θέσεις ια-
τρών στα νοσοκοµεία του Νοµού Ηλείας προτίθεστε να προκη-
ρύξετε άµεσα, εάν και εφόσον θέλετε να ενισχύσετε το δηµόσιο
σύστηµα υγείας και αν προτίθεστε να ανανεώσετε τις συµβάσεις
του επικουρικού προσωπικού, που έδωσαν πραγµατικά µια συγ-
κινητική µάχη την περίοδο της πανδηµίας, αλλά και του προσω-
πικού που υπηρετεί µέσω του ΟΑΕΔ στα νοσοκοµεία και στα
κέντρα υγείας της Ηλείας; Νοµίζω ότι κι εσείς αναγνωρίζετε την
στήριξη, όλο το προηγούµενο διάστηµα, στην παροχή υπηρε-
σιών υγείας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κατρίνη, στην αρχή της εισήγησης της ερώτησής σας

νόµιζα ότι µιλάει Βουλευτής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
γιατί πάλι αναφερθήκατε στον χαρακτήρα του συστήµατος
υγείας, για το οποίο έχουµε ξεκαθαρίσει πάρα πολλές φορές στο
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Σώµα ότι η Κυβέρνηση αυτή στηρίζει τον δηµόσιο χαρακτήρα
του συστήµατος υγείας. Δεν έχουµε µιλήσει ποτέ για ιδιωτικο-
ποιήσεις, για ιδιωτικοποίηση του Συστήµατος Υγείας και σαφώς,
αυτό το αποδεικνύουµε κάθε µέρα και ακόµα περισσότερο την
περίοδο του κορωνοϊού. 

Αναφερθήκατε στο πρώτο κρούσµα του κορωνοϊού, που εµ-
φανίστηκε στην περιοχή της Ηλείας. Πράγµατι, κινηθήκαµε
άµεσα την περίοδο εκείνη, τόσο στην Ηλεία όσο και στην Αχαΐα,
µε αποτέλεσµα να περιορίσουµε την εξάπλωση του ιού, και βε-
βαίως, µετά και στην υπόλοιπη χώρα, και τα αποτελέσµατα είναι
αυτά τα οποία σήµερα βλέπουµε, τα πολύ θετικά. Είναι γεγονός
ότι οι ανάγκες ενίσχυσης του ανθρώπινου δυναµικού στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, στα νοσοκοµεία, στα κέντρα υγείας, σε όλες τις
δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας είναι επιτακτικές. Την τε-
λευταία περίοδο, τους τελευταίους τρεις µήνες, λόγω κορω-
νοϊού, κινηθήκαµε πάρα πολύ άµεσα, προκειµένου να καλύψουµε
ελλείψεις και έκτακτες ανάγκες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Οι
προσλήψεις ήταν πάρα πολλές και µε τη δυνατότητα, που µας
δόθηκε από σχετικές πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, πλη-
ρώσαµε ανάγκες στα νοσοκοµεία της χώρας, τόσο σε ιατρικό
όσο και σε νοσηλευτικό, παραϊατρικό και λοιπό προσωπικό. Οι
προσλήψεις αυτές έδωσαν ισχύ στο σύστηµα υγείας,  στήριξαν
τις υγειονοµικές δοµές και είχαµε τα αποτελέσµατα τα οποία
βλέπουµε σήµερα στην αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Πέραν όµως των θέσεων του επικουρικού προσωπικού -γιατί
η λύση αυτή είναι προσωρινή και σίγουρα θέλουµε µόνιµες λύ-
σεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και το έχουµε τονίσει πάρα πολ-
λές φορές, ότι θέλουµε να καλύψουµε τις πάγιες και διαρκείς
ανάγκες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε µόνιµες προσλή-
ψεις-  έχουµε έναν σχεδιασµό, τον οποίον επίσης έχουµε αναφέ-
ρει πάρα πολλές φορές, που κάποιος έχει να κάνει µε τη
µονιµοποίηση, όπως έχει αναφέρει και ο ίδιος ως Πρωθυπουρ-
γός, του νοσηλευτικού προσωπικού, που εργάζεται ως επικου-
ρικό προσωπικό στα νοσοκοµεία, µε την ενίσχυση µε µόνιµες
προσλήψεις, τόσο σε ιατρικό όσο και σε λοιπό προσωπικό, και
βεβαίως, στον σχεδιασµό µας είναι η σταδιακή µετατροπή του
επικουρικού ιατρικού προσωπικού, των θέσεων, σε θέσεις επιµε-
λητή Β’, έτσι ώστε µετά από κρίσεις οι θέσεις αυτές να γίνουν
µόνιµες στο ΕΣΥ και να έχουµε στη διάθεσή µας το προσωπικό
αυτό.

Πέραν της υλοποίησης των προκηρύξεων για τις εννιακόσιες
σαράντα δύο θέσεις γιατρών διαφόρων ειδικοτήτων στα νοσο-
κοµεία και χιλίων τριακοσίων θέσεων νοσηλευτικού, παραϊατρι-
κού και λοιπού προσωπικού µέσω ΑΣΕΠ, οι οποίες προχωρούν,
σε ό,τι αφορά τον Νοµό Ηλείας, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι
οι δεκατρείς θέσεις ειδικευµένων γιατρών κλάδου ΕΣΥ διαφόρων
ειδικοτήτων, στον βαθµό του επιµελητή Β’, αφορούν το Γενικό
Νοσοκοµείο της Ηλείας. Για την οργανική µονάδα του Πύργου
έχουµε έξι θέσεις, τέσσερις θέσεις για την Αµαλιάδα και για την
αποκεντρωµένη οργανική µονάδα Κρεστένων τρεις θέσεις. Μι-
λάµε πάντα για µόνιµες θέσεις. 

Ο σχεδιασµός µας σε επίπεδο προσλήψεων, τόσο επικουρικού
προσωπικού όσο και µόνιµου προσωπικού, εξελίσσεται πάντα σε
σχέση µε τις ανάγκες που προκύπτουν και βεβαίως µε τις υφι-
στάµενες κενές θέσεις στους οργανισµούς. Αυτή τη στιγµή
έχουµε, µέσω των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, προσλά-
βει σαράντα πέντε άτοµα επικουρικού λοιπού προσωπικού στη
µονάδα του Πύργου και σαράντα άτοµα, µέσω πάλι της πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου, στο νοσοκοµείο της Αµαλιάδας. 

Σε ότι αφορά τώρα τις θέσεις των συµβασιούχων µέσω του
προγράµµατος του ΟΑΕΔ, έχω απαντήσει σε σχετική επίσης επί-
καιρη ερώτηση στη Βουλή, ότι στόχος µας είναι να βρούµε τη
βέλτιστη δυνατή λύση, έτσι ώστε να κρατήσουµε αυτούς τους
ανθρώπους στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, διότι οι ανάγκες είναι
πάρα πολλές, δεν περισσεύει κανείς και βεβαίως, θέλουµε να κα-
λύψουµε τις πάγιες και διαρκείς ανάγκες του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατρίνη, έχετε

τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν σας ενοχλεί που σας θυµίζουµε
βασικές πολιτικές και ιδεολογικές τοποθετήσεις της παράταξής
σας, ιδιαίτερα της ύστερης περιόδου, σε σχέση µε το σύστηµα
υγείας. Σίγουρα όµως θα µου επιτρέψετε να σας θυµίσω ότι ως
Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής και παλαιότερα Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ έχω κάθε δικαίωµα να θυµίζω και να υπερασπίζοµαι
τον χαρακτήρα του δηµοσίου Εθνικού Συστήµατος Υγείας, το
οποίο δηµιουργήθηκε από το ΠΑΣΟΚ και σήµερα αποδεικνύεται,
παρά τον πόλεµο που δέχτηκε, και τότε, από την παράταξη της
Νέας Δηµοκρατίας, ότι είναι το µόνο ασφαλές καταφύγιο για
τους πολίτες που ζουν στη χώρα στις δύσκολες περιόδους. Άρα
δεν ξέρω αν βλέπετε κάτι άλλο σ’ αυτό που διαχρονικά υπερα-
σπίζεται το ΠΑΣΟΚ και εσχάτως φαίνεται να έχετε και εσείς ει-
σχωρήσει ως πολιτική άποψη. Γιατί αν ανατρέξουµε σε όσα
λέγονταν πριν από λίγους µήνες, κάποιοι µιλούσαν για ΣΔΙΤ, για
αλλαγή του συστήµατος υγείας, που δεν είναι της παρούσης.

Πάµε τώρα στο προκείµενο. Ξέρετε πολύ καλά ότι έχουν έρθει
αιτήµατα και µέσω υγειονοµικής περιφέρειας από το Γενικό Νο-
σοκοµείο Ηλείας για προκήρυξη τριάντα θέσεων µόνιµου ιατρι-
κού προσωπικού. 

Άρα, υπάρχει ένα καθολικό αίτηµα από τους φορείς της
Ηλείας -αυτοδιοίκηση, ιατρικούς συλλόγους-, το οποίο προσυ-
πογράφει και η 6η Υγειονοµική Περιφέρεια, να προκηρυχθούν
άµεσα τριάντα θέσεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού. Ανάλογο
αίτηµα υπάρχει από το Νοσοκοµείο της Αµαλιάδας για πέντε θέ-
σεις συν δύο, οι οποίες είναι αυτήν τη στιγµή σε εξέλιξη. Άρα,
συνολικά µιλάµε για τριάντα επτά θέσεις ιατρικού προσωπικού.
Αν αυτό που λέτε, το εννοείτε, ότι θα στηρίξετε άµεσα το σύ-
στηµα υγείας µε µόνιµο ιατρικό προσωπικό, θεωρώ ότι θα πρέπει
να το κάνετε πράξη και κατά την άποψή µου, τον Νοµό Ηλείας
να τον προτεραιοποιήσετε στη διαδικασία των κρίσεων και προ-
κηρύξεων.  

Αν κατάλαβα καλά, εσείς µιλάτε για δεκατρείς θέσεις, που θα
εγκρίνετε για τα νοσοκοµεία της Ηλείας, έναντι τριάντα επτά που
είναι το συνολικό αίτηµα. Αυτό, όµως, ξέρετε πολύ καλά ότι έχει
ως αποτέλεσµα να γίνεται αυτό το πινγκ πονγκ µετακινήσεων ια-
τρικού προσωπικού. Υπάρχουν θέσεις διευθυντών κλινικών, οι
οποίες κενώνονται το επόµενο χρονικό διάστηµα και σας έχει ζη-
τηθεί άµεσα να αναπληρωθούν. 

Βεβαίως, υπάρχει ένα αντικειµενικό πρόβληµα που δεν ξέρω αν
η ηγεσία του Υπουργείου το εξετάζει, ότι σε πολλές προκηρύξεις
δεν υπάρχει ενδιαφέρον είτε για επικουρικό προσωπικό είτε για
µόνιµο ιατρικό προσωπικό.  Άρα, εφόσον βλέπουµε ότι δεν υπάρ-
χει ενδιαφέρον, θα πρέπει το Υπουργείο να προβεί σε µια παροχή
επιπλέον κινήτρων πιθανόν και ένταξη σε άλλη ζώνη των νοσοκο-
µείων, όχι µόνο της Ηλείας αλλά και άλλων περιοχών που αντιµε-
τωπίζουν το ίδιο πρόβληµα, και την αναδιάταξη του
προγράµµατος των εφηµεριών. Γιατί δεν είναι λογικό, Φερ ‘ειπείν,
σε ένα κέντρο υγείας να εφηµερεύουν δύο παθολόγοι και την ίδια
στιγµή σε ένα νοµαρχιακό νοσοκοµείο να υπάρχει, ένας που εφη-
µερεύει και να χρειάζεται να µετακινηθεί από το κέντρο υγείας. 

Άρα, η λύση δεν είναι το πινγκ-πονγκ µετακινήσεων και η λύση
σίγουρα, κύριε Υπουργέ, δεν είναι να µην εκτελούν εφηµερίες
νοσοκοµεία, γιατί νοσοκοµεία που δεν κάνουν εφηµερίες δεν
είναι νοσοκοµεία. Φαντάζοµαι, δεν έχετε κάτι τέτοιο στη δική σας
πρόθεση το επόµενο διάστηµα.  Αν έχετε, καλό θα είναι να το ξε-
καθαρίσετε, για να ξέρουµε και εµείς πού οδεύουµε.  

Να πω ένα παράδειγµα και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχει
µια δωρεά αξονικού τοµογράφου στο Νοσοκοµείο της Αµαλιά-
δας, που αυτή τη στιγµή είναι σε λειτουργία. Σας έχει ζητηθεί
εδώ και δύο µήνες να το στελεχώσετε µε δύο ραδιολόγους-τε-
χνολόγους και δυο εµφανιστές, για να µπορέσει να λειτουργήσει.
Είναι ένα αίτηµα το οποίο θα πρέπει, νοµίζω, άµεσα να ικανοποι-
ήσετε, γιατί, εφόσον υπάρχει προσφορά τεχνολογικού εξοπλι-
σµού, θα πρέπει να έρχεται η πολιτεία και να στηρίζει.  

Άρα, πρέπει νοµίζω να αναθεωρήσετε την άποψή σας και να
δώσετε µία επιπλέον προτεραιότητα στις προκηρύξεις που θα
εγκρίνετε για τα νοσοκοµεία του Νοµού Ηλείας, για να µη συνε-
χίσουµε να ζούµε αυτήν την άδικη µεταχείριση και να ταλαιπω-
ρούνται οι κάτοικοι της Ηλείας, πηγαίνοντας στην Πάτρα και στην
Αθήνα.
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Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κατρίνη, δεν είναι ώρα να κάνουµε ιστορική αναδροµή

στο ΕΣΥ. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ιδρύθηκε από το ΠΑΣΟΚ.
Αν θέλετε, πάµε την κουβέντα πιο πίσω στην εποχή του Σπύρου
Δοξιάδη, που προσπάθησε και αυτός να θεµελιώσει εθνικό σύ-
στηµα υγείας και βρήκε αντιδράσεις τόσο από την αντιπολίτευση
όσο και από την ίδια την κυβέρνηση.  

Επίσης, µην ανοίξουµε πάλι την κουβέντα για τα ΣΔΙΤ. Τα ΣΔΙΤ
-το λέω συνέχεια- δεν έχουν καµµία σχέση µε τον ιδιωτικό χαρα-
κτήρα του συστήµατος υγείας. Είναι µοντέλα χρηµατοδότησης
και νοµίζω ότι και στο κόµµα σας υπάρχουν διαφορετικές από-
ψεις σε ό,τι αφορά τις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα
και θα πρέπει να τα ξεκαθαρίσετε.  Εµείς, ευτυχώς, ως κόµµα και
ως Κυβέρνηση είµαστε ξεκάθαροι σε αυτόν τον τοµέα και, αν θέ-
λετε, µε µεγάλη χαρά να το συζητήσουµε αργότερα.  

Σε ότι αφορά το Νοσοκοµείο της Αµαλιάδας, αυτές οι ειδικό-
τητες για τον αξονικό έχουν ζητηθεί µέσω του επικουρικού προ-
σωπικού. Οι δεκατρείς θέσεις που ανέφερα είναι ήδη σε
διαδικασία κρίσεων. Βεβαίως, µακάρι να µπορέσουµε να προκη-
ρύξουµε όλες τις κενές οργανικές θέσεις -ή τις περισσότερες-
αλλά θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν και τη διαθεσιµότητα των
γιατρών. Το θέµα είναι όχι να προκηρύσσουµε, αλλά να πληρώ-
νονται αυτές οι θέσεις και να υπάρχει ιατρικό προσωπικό και σε
άλλες ειδικότητες, έτσι ώστε αυτές οι θέσεις, µετά από κρίσεις,
να πληρώνονται και να µην υπάρχουν προβλήµατα.  Το πιο εύ-
κολο θα ήταν να τις προκηρύξουµε.

Άρα, υπάρχει ένας σχεδιασµός τόσο µόνιµων προσλήψεων
όσο και πρόσληψης επικουρικού προσωπικού, προκειµένου να
αντιµετωπίσουµε τις έκτακτες ανάγκες.  Σε καµµία περίπτωση
δεν αφήνουµε καµµία ανάγκη ακάλυπτη, όχι µόνο στην Ηλεία,
αλλά και σε όλη την επικράτεια.  

Επειδή αναφερθήκατε και στις εφηµερίες, συµφωνώ απόλυτα
ότι, νοσοκοµείο που δεν εφηµερεύει δεν είναι νοσοκοµείο. Βε-
βαίως, δεν αλλάζει τίποτα προς αυτή την κατεύθυνση σε ότι
αφορά τις εφηµερίες.  Θα ενισχύσουµε τα νοσοκοµεία και τις
δοµές και θα κάνουµε ακόµα καλύτερο το σύστηµα των εφηµε-
ριών, προκειµένου να ανταποκρίνεται αποτελεσµατικά στις ανάγ-
κες όλων των πολιτών.  

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην

πρώτη µε αριθµό 747/29-5-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου του Βουλευτή Ρεθύµνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Ανδρέα Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα
«Αδικαιολόγητες απαιτήσεις δαπανών ιδιωτικών ακτινοθεραπευ-
τικών κέντρων προς καρκινοπαθείς για ακτινοθεραπείες.»

Κύριε Ξανθέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η αφορµή της ερώτησης νοµίζω ότι ήταν οι

απολύτως τεκµηριωµένες καταγγελίες συλλόγων καρκινοπαθών
και επιστηµόνων, που ασχολούνται µε το πεδίο της ογκολογίας
στη χώρα µας, που αναδεικνύουν το γεγονός ότι τα ιδιωτικά ακτι-
νοθεραπευτικά κέντρα αξιοποιώντας αυτήν την περίοδο και τη
µείωση της δραστηριότητας του ΕΣΥ -άρα, την αυξηµένη ζήτηση
υπηρεσιών από ασφαλισµένους του ΕΟΠΥΥ- προβαίνουν συστη-
µατικά σε παράνοµες και καταχρηστικές επιβαρύνσεις των ασθε-
νών, πέραν της προβλεπόµενης αποζηµίωσης από τον ΕΟΠΥΥ.
Καταστρατηγείται σαφέστατα ο ΕΚΠΥ. Δεν προβλέπονται αυτού
του τύπου οι απαιτήσεις, επιβαρύνουν τους ασθενείς και οδη-
γούν ουσιαστικά, σε µια οικονοµική εκµετάλλευση απολύτως
ευαίσθητες ευάλωτες οµάδες πληθυσµού, όπως είναι οι άνθρω-
ποι µε νεοπλασµατικά νοσήµατα.  

Νοµίζω ότι το θέµα έχει δύο όψεις. Η µία όψη είναι αν έχετε
κάνει κάτι ή αν σκοπεύετε να κάνετε κάτι, έτσι ώστε να ενισχυθεί
ο έλεγχος από την πλευρά του ΕΟΠΥΥ, της ΥΠΕΔΥΦΚΑ ή ενδε-
χοµένως από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας και το πρώην ΣΕΥΥΠ
αυτών των κέντρων και να επιβληθούν κυρώσεις. Η δεύτερη όψη
είναι εάν υπάρχει σχεδιασµός του Υπουργείου, για να αναπτυχ-

θούν ακόµη περισσότερο οι ακτινοθεραπευτικές υπηρεσίες του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, να καλυφθούν περισσότερες ανάγ-
κες µέσα από αυτήν την παρέµβαση. Σήµερα, η αναλογία των
µηχανηµάτων µετά και την τελευταία ενίσχυση, που έγινε από
την πολύ σηµαντική δωρεά του Ιδρύµατος Σταύρος Νιάρχος -µε
την οποία προστέθηκαν δέκα καινούργια ακτινοθεραπευτικά µη-
χανήµατα στο ΕΣΥ- η αναλογία είναι 64-36, δηλ. 64% τα µηχανή-
µατα αυτά ανήκουν στο δηµόσιο και 36% στον ιδιωτικό τοµέα. 

Άρα, η αναγκαιότητα είναι να ενισχυθεί έτι περαιτέρω το δη-
µόσιο σύστηµα. Θεωρώ ότι αυτό είναι το µήνυµα της πανδηµίας.
Η αξία του δηµοσίου συστήµατος υγείας είναι πλέον αδιαµφι-
σβήτητη. Υπάρχει, λοιπόν, ένας τέτοιος σχεδιασµός, ο οποίος θα
περιορίσει αυτού του τύπου την κερδοσκοπική συµπεριφορά του
κρατικοδίαιτου ιδιωτικού τοµέα υγείας στη χώρα;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ξανθέ, το γνωρίζετε πολύ καλά το θέµα, διότι το έχετε

διαχειριστεί και ως Υπουργός Υγείας στο παρελθόν. Ό,τι ίσχυε
επί των ηµερών σας, ισχύει και µέχρι στιγµής.

Αυτό που ήθελα να πω κατ’ αρχήν, είναι ότι ούτε εσείς ούτε
εµείς βέβαια, είµαστε λιγότερο ή περισσότερο ευαίσθητοι ο ένας
από τον άλλον σε προβλήµατα, που ταλαιπωρούν ευπαθείς οµά-
δες του πληθυσµού και ειδικότερα, τις οµάδες των ογκολογικών
ασθενών.  Και αυτά τα ζητήµατα θα πρέπει να τα αντιµετωπί-
ζουµε µε αποτελεσµατικότητα και µε υπευθυνότητα.  Έχουµε το-
νίσει πολλές φορές από το Βήµα ότι δίνουµε προτεραιότητα στην
αντιµετώπιση των ζητηµάτων, που αφορούν τους ογκολογικούς
ασθενείς.  

Θα ξεκινήσω την απάντηση στην ερώτησή σας από το δεύτερο
σκέλος της ερώτησης, που έχει να κάνει µε το αν υπάρχει σχε-
διασµός για την περαιτέρω ανάπτυξη και αναβάθµιση των υπη-
ρεσιών, που παρέχονται στους ογκολογικούς ασθενείς. 

Κατ’ αρχάς, µέχρι σήµερα έχουµε προχωρήσει στην αποτύ-
πωση της υφιστάµενης κατάστασης σε ό,τι αφορά την οργάνωση
των τµηµάτων ακτινοθεραπείας των δηµόσιων νοσοκοµείων.
Έχουµε συζητήσει µε όλους τους διευθυντές και µε όλα τα νοσο-
κοµεία που διαθέτουν τέτοια τµήµατα. Έχουµε συζητήσει γι’ αυτά
τα οργανωτικά ζητήµατα και έχουµε καταλήξει σε προτάσεις για
την ενίσχυση κυρίως στο προσωπικό, ιατρικό, νοσηλευτικό και πα-
ραϊατρικό, προκειµένου να ενισχύσουµε τη λειτουργία αυτών των
τµηµάτων, κυρίως µέσω της ολοήµερης λειτουργίας, για να εξυ-
πηρετούνται περισσότερα περιστατικά µέσα στην ηµέρα.

Επίσης, αυτό έχει να κάνει και µε την αναζήτηση λύσεων για
την πλήρη λειτουργία σε δύο βάρδιες, έτσι ώστε να µειωθεί η
αναµονή των ασθενών για θεραπεία. Έχουµε συζητήσει και για
τη δηµιουργία νέων τµηµάτων ακτινοθεραπείας στην επικράτεια.
Γνωρίζουµε και γνωρίζετε ότι, ναι µεν υπήρξε µία πολύ µεγάλη
δωρεά από το Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος σε ό,τι αφορά γραµµι-
κούς επιταχυντές στο εθνικό σύστηµα υγείας, αλλά αυτοί ήρθαν
να αντικαταστήσουν παλαιούς γραµµικούς επιταχυντές, µε απο-
τέλεσµα η ανάγκη για την περαιτέρω ενίσχυση του εθνικού συ-
στήµατος υγείας µε γραµµικούς επιταχυντές να είναι αυξηµένη.

Ειδικότερα, σχεδιάζουµε τη λειτουργία ακτινοθεραπευτικών
τµηµάτων στην Τρίπολη -δεν υπάρχει κανένα τµήµα στην Πελο-
πόννησο- και στη Λαµία, καθώς µεταξύ Λάρισας και Αθήνας πάλι
δεν υπάρχει ακτινοθεραπευτικό κέντρο, έτσι ώστε να µπορέ-
σουµε σε ακτίνα τουλάχιστον 100 χιλιοµέτρων να υπάρχει πρό-
σβαση των πολιτών σε τέτοιες υπηρεσίες. Το ίδιο ισχύει και για
την Καβάλα, τη Ρόδο και την Κρήτη.

Έχουµε, επίσης, προχωρήσει σε τροποποίηση της υπουργικής
απόφασης, που αφορά τα ποσοστά των αµοιβών του ιατρικού,
του νοσηλευτικού και του παραϊατρικού προσωπικού, που συµ-
µετέχει στην ολοήµερη λειτουργία των τµηµάτων ακτινοθερα-
πείας, πυρηνικής ιατρικής και απεικόνισης στα δηµόσια
νοσοκοµεία. Η σχετική υπουργική απόφαση είναι υπό έκδοση, µε
αποτέλεσµα να βάζουµε σε σειρά την ολοήµερη λειτουργία,
εντός συγκεκριµένου πλαισίου, καθορίζοντας ευδιάκριτα και
σαφώς καθορισµένα από την υπουργική απόφαση τα ποσοστά
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των αµοιβών των γιατρών, των ακτινοφυσικών και των τεχνολό-
γων, αυξάνοντας την αµοιβή του λοιπού προσωπικού, νοσηλευ-
τικού και διοικητικού και αυξάνοντας τα έσοδα των νοσοκοµείων.
Θέλουµε, κυρίως, να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις καλύ-
τερης εξυπηρέτησης των ογκολογικών ασθενών µε τη διεύρυνση
του ωραρίου λειτουργίας, µειώνοντας σηµαντικά τις αναµονές.

Επίσης, πολύ σύντοµα θα επανενεργοποιηθεί το Εθνικό Μη-
τρώο Νεοπλασιών Παιδικής και Εφηβικής Ηλικίας σε νέες βάσεις.
Αυτό το Μητρώο θα έχει εθνικό χαρακτήρα.

Τέλος, η χώρα µας είναι τοποθετηµένη στο επίκεντρο των ευ-
ρωπαϊκών εξελίξεων, συµµετέχοντας και διαµορφώνοντας µε
προτάσεις την ευρωπαϊκή στρατηγική για την αντιµετώπιση του
καρκίνου, µία πρωτοβουλία, που ξεκίνησε από την Επίτροπο
Υγείας κ. Κυριακίδη τον προηγούµενο Φεβρουάριο και ολοκλη-
ρώνεται µέσα στο έτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θα
ήθελα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κοιτάξτε, δεν γίνεται.
Μπορείτε να τα πείτε στη δευτερολογία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ναι,
αλλά δεν έχω απαντήσει στην ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συγνώµη, αλλά µιλού-
σατε επί τεσσεράµισι λεπτά. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για µισό λεπτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θα

χρειαστώ παραπάνω. Μπορώ να απαντήσω στη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Κύριε Ξανθέ, εγώ θα ήθελα να καταλάβω κάτι από αυτά που

είπατε. Η υπέρογκη αµοιβή ήταν επί της συνεδρίας, παρ’ ότι
είχαν υπογράψει σύµβαση µε τον ΕΟΠΥΥ ή για τον γιατρό του
ιδιωτικού κέντρου; Αυτό δεν έχω καταλάβει.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ο κύριος Πρόεδρος, που ξέρει το θέµα,

έχει δίκιο. Σε κάποιες περιπτώσεις, προβλέπεται επιπλέον αµοιβή
για τον γιατρό. Δεν συζητάµε γι’ αυτές τις περιπτώσεις. Και εκεί
υπάρχει πρόσθετη απαίτηση, η οποία κυµαίνεται από περίπου
1.500 ευρώ για τις απλές ακτινοθεραπείες και φτάνει µέχρι τα
5.000 ευρώ για τη στερεοτακτική ακτινοθεραπεία, το γνωστό «cy-
berknife».

Εδώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, έχουµε µία περίπτωση µη απο-
δεκτής οικονοµικής εκµετάλλευσης του ασθενή. Αυτό είναι µία
µορφή παθητικής ιδιωτικοποίησης του συστήµατος υγείας. Αυτό
το πράγµα είναι έµµεση ιδιωτικοποίηση. Πέρα από τις ΣΔΙΤ, το
οποίο θα το συζητήσουµε άλλη ώρα, εδώ έχουµε λοιπόν ιδιωτι-
κοποίηση στην πράξη µε αυτόν τον τρόπο µετακύλησης του κό-
στους. Έχουµε «out of pocket» πληρωµές.

Αυτό είναι ένα διαρθρωτικό πρόβληµα του συστήµατος υγείας
στη χώρα µας, προφανώς, αλλά θεωρώ ότι αυτές οι πρακτικές
δεν µπορεί να είναι αποδεκτές και θέλω να ακούσω ότι πραγµα-
τικά παίρνετε µέτρα ελέγχου και επιβολής των νόµιµων σε αυτές
τις περιπτώσεις κυρώσεων.

Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι θα αναπτύξετε το δηµόσιο σύστηµα
υγείας και θα υλοποιήσετε στρατηγική. Δεν έχετε ασχοληθεί -
όπου να’ ναι κλείνει ένας χρόνος- µε το εργαλείο εκπόνησης εθνι-
κής στρατηγικής για την ογκολογική πολιτική, που είναι το Εθνικό
Ινστιτούτο Νεοπλασιών, το οποίο συγκρότησε, θεσµοθέτησε η
προηγούµενη κυβέρνηση µε σοβαρό διάλογο µε την επιστηµο-
νική κοινότητα, µε τους συλλόγους των ασθενών, κατά τα πρό-
τυπα του γαλλικού Εθνικού Ινστιτούτου για τον καρκίνο. Δεν
έχετε κάνει τίποτα γι’ αυτό. Με ποιους κάνετε σχεδιασµό; Αυτό
είναι το εργαλείο παραγωγής σύγχρονης ογκολογικής πολιτικής.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι υπάρχει σοβαρό έλλειµµα σ’ αυτό και πρέ-
πει να το δείτε πάρα πολύ προσεκτικά. Είναι θεσµοθετηµένη και
η εκπροσώπηση της επιστηµονικής κοινότητας όλων των ειδικο-
τήτων, που έχουν σχέση µε την ογκολογία και, βεβαίως, της Ελ-
ληνικής Εταιρείας Ακτινοθεραπευτικής Ογκολογίας, η οποία έχει
κάνει αυτές τις προτάσεις, που µε χαρά ακούω ότι έχετε σκοπό
να τις υλοποιήσετε.

Νοµίζω -κλείνω µε αυτό- ότι το βασικό συµπέρασµα από αυτήν
την υπόθεση της πανδηµίας, αλλά και από τις παρενέργειές της,
είναι η ανάγκη επένδυσης στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Αυτό
που λέω είναι µονόδροµος. Μόνο αυξάνοντας την παραγωγικό-
τητα, το capacity, του δηµοσίου συστήµατος υγείας, θα περιο-
ρίζουµε την κερδοσκοπική δραστηριότητα του ιδιωτικού τοµέα,
που δυστυχώς και στην πανδηµία έδειξε ότι έχει αυτή τη λογική
στα γονίδιά του. Μιλώ για τον επιχειρηµατικά οργανωµένο ιδιω-
τικό τοµέα. Δεν εννοώ τους ελεύθερους επαγγελµατίες γιατρούς
ή τα µικρά εργαστήρια. Έχουµε απαίτηση για διπλάσιο νοσήλιο
αποζηµίωσης για τις ΜΕΘ, επιβάρυνση στο 100% του ασθενή για
τη διενέργεια διαγνωστικών τεστ -το ξανασυζητήσαµε αυτό- που
γίνονται σε ιδιωτικά εργαστήρια και τώρα επιπλέον επιβαρύνσεις
για τις ακτινοθεραπείες.

Αυτή είναι η νέα κουλτούρα που λέει ο Πρωθυπουργός, που
θέλει να µπολιάσει το εθνικό σύστηµα υγείας µε µία σύγχρονη
αντίληψη ή ένα σύγχρονο µάνατζµεντ από τον ιδιωτικό τοµέα;
Είναι η κουλτούρα της προκλητής ζήτησης, της µετακύλησης του
κόστους στον ασθενή και της εκµετάλλευσης των αναγκών των
ανθρώπων; Αυτή είναι η νέα αντίληψη για ένα νέο ΕΣΥ µετά την
πανδηµία;

Νοµίζω, λοιπόν, ότι χρειάζεται µία σοβαρή συζήτηση όπου θα
καταγράψουµε τις νέες ανάγκες, τους νέους πόρους, που πρέπει
να υπάρξουν σε σύγκριση µε τους µέσους όρους της Ευρώπης
στις δηµόσιες δαπάνες υγείας, στη στελέχωση ειδικά µε νοση-
λευτικό προσωπικό και στην ύπαρξη ακτινοθεραπευτικών µηχα-
νηµάτων ή άλλων µηχανηµάτων υψηλής τεχνολογίας και στην
ανάπτυξη των εργαστηριακών υποδοµών του συστήµατος. 

Αυτές είναι οι νέες προκλήσεις και οι νέες ανάγκες, που προ-
κύπτουν από την πανδηµία, δηλαδή νέοι πόροι και, φυσικά, µία
σοβαρή αναδιοργάνωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, που
θα διατηρεί και θα διαφυλάσσει ως κόρην οφθαλµού τον δηµόσιο
χαρακτήρα του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, ξεκινήστε, γιατί θα σας δώσω παραπάνω χρόνο από το κοµ-
µάτι της πρωτολογίας σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Όχι,
ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος, γιατί το θέµα το
γνωρίζει ο κ. Ξανθός. Το γνωρίζετε κι εσείς βεβαίως πολύ καλά,
όπως είπατε.

Κύριε Ξανθέ, θα ήθελα να τονίσω, για µία ακόµη φορά, ότι κατ’
αρχάς, τις καταγγελίες αυτές τις έχουµε και εµείς υπ’ όψιν,
καθώς έχουν περιέλθει εις γνώσιν του Υπουργείου Υγείας και
εξετάζονται. 

Το θέµα, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, είναι ότι δεν
έχουµε αλλάξει κάτι ως προς το πλαίσιο λειτουργίας απ’ ό,τι
ίσχυε κατά την περίοδο της διακυβέρνησής σας. Εποµένως, µας
εγκαλείτε χωρίς λόγο αυτή τη στιγµή. Εσείς δεν καταφέρατε να
δώσετε λύσεις.

Όµως, θέλω να πω ότι όπου υπάρχουν καταγγελίες, βεβαίως
και θα τις διερευνήσουµε µε ελέγχους από τις αρµόδιες Υπηρε-
σίες του ΕΟΔΥΥ και ειδικότερα από την ΥΠΕΔΥΦΚΑ, αλλά και θα
παρεµβαίνουµε. 

Θα ήθελα να αναφερθώ κατευθείαν στο τι σκεφτόµαστε να κά-
νουµε και τι ισχύει σήµερα. Σε ό,τι αφορά στη στερεοτακτική
ακτινοχειρουργική, αυτή εντάσσεται στο κλειστό νοσήλιο και,
εποµένως, δεν υπάρχει επιβάρυνση του ασθενή. Υπάρχει µία επι-
βάρυνση σε ό,τι αφορά την αµοιβή του γιατρού σε συγκεκριµέ-
νες κατηγορίες ακτινοθεραπείας.

Εσείς, κατά τη διακυβέρνησή σας, δηµιουργήσατε έναν κλει-
στό προϋπολογισµό. Μάλιστα, αυτός ο κλειστός προϋπολογι-
σµός ήταν χαµηλός για την ακτινοθεραπεία στα 21 εκατοµµύρια
ευρώ και έτσι δηµιουργήθηκαν ποσά clowback από τους παρό-
χους.

Αυτά τα 21 εκατοµµύρια το 2019, εµείς τα πήγαµε στα 25 εκα-
τοµµύρια, αυξάνοντας περισσότερο τον κλειστό προϋπολογισµό
της ακτινοθεραπείας. Επίσης, πριν από λίγους µήνες τον ΦΠΑ
από το 24% τον κατεβάσαµε στο 8%. Εποµένως, υπάρχει δηµο-
σιονοµικός χώρος, προκειµένου να βρεθεί λύση και εξετάζουµε,
επίσης, πέραν της αύξησης του προϋπολογισµού, προκειµένου
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να υπάρχει δηµοσιονοµικός χώρος για να καλυφθούν οι αυξηµέ-
νες ανάγκες, ενιαία λίστα αναµονής για ακτινοθεραπεία, τόσο
στο δηµόσιο, όσο και στον ιδιωτικό τοµέα να είναι ενιαία, µέσω
της πλατφόρµας του ΕΟΠΥΥ, έτσι ώστε να ξέρουµε τι συµβαίνει
την ίδια χρονική στιγµή στο δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα,
διότι πολλοί ασθενείς µπορεί να είναι εγγεγραµµένοι σε διαφο-
ρετικές λίστες σε διαφορετικά νοσοκοµεία, τόσο σε δηµόσια,
όσο και σε ιδιωτικές κλινικές. Έτσι θα ελέγχουµε µε απόλυτη δια-
φάνεια και  βεβαίως, µε αποτελεσµατικότητα την παραποµπή των
ασθενών στην ακτινοθεραπεία. Αυτό θα δώσει µεγάλη ανάσα
στις λίστες αναµονής.

Επίσης, όπως σας είπα, θα αναβαθµίσουµε τις υφιστάµενες
δοµές και µε τη δηµιουργία νέων δοµών σε επίπεδο επικράτειας,
προκειµένου να υπάρχει πρόσβαση σε κοντινή απόσταση από
την κατοικία των ασθενών σε υπηρεσίες ακτινοθεραπείας. Είµα-
στε έτοιµοι να ξεκινήσουµε διαπραγµάτευση µε τους ιδιώτες πα-
ρόχους, προκειµένου να αναθεωρήσουµε τα πακέτα, τα οποία
παρέχονται. Κάτι πολύ σηµαντικό ακόµα είναι ότι εξετάζουµε τη
δυνατότητα σε κέντρα υγείας και σε νοσοκοµεία να λειτουργή-
σουν στο πλαίσιο µονάδος ηµερήσιας νοσηλείας, να µπορέ-
σουµε να κάνουµε χηµειοθεραπείες και θεραπευτικές
παρεµβάσεις σε ογκολογικούς ασθενείς εκεί, έτσι ώστε να µην
ταλαιπωρούνται οι ασθενείς µεταβαίνονας σε µεγάλα επαρχιακά
νοσοκοµεία ή στα αστικά κέντρα και να µπορούν να έχουν τη θε-
ραπεία τους στον τόπο καταγωγής τους.

Ευχαριστώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Σε κέντρα υγείας, κύριε Υπουργέ;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θα

µπορούσαν σε µερικές περιπτώσεις να γίνουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Τώρα θα κάνω µία «ακροβασία». Θα παρακαλέσω τον Υπουργό

τον κ. Παναγιωτόπουλο, ο οποίος ήταν εγκαίρως στην Αίθουσα,
επειδή δεν είναι παρών ο κ. Κεγκέρογλου, αλλά είναι παρών ο κ.
Αραχωβίτης, για να µην χάσουµε χρόνο, να πάµε σε αυτή την
ερώτηση και αν και στο τέλος αυτής της ερώτησης δεν έχει έρθει
ο κ. Κεγκέρογλου, θα απεγκλωβιστείτε, κύριε Υπουργέ. Δεν µπο-
ρούµε να σας κρατάµε περαιτέρω.

Προχωράµε στη συζήτηση της υπ’ αριθµόν 5703/10-4-2020
ερώτησης του  κύκλου των αναφορών ερωτήσεων, του Βουλευτή
Φθιώτιδος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννη Σαρακιώτη, µε θέµα: «Προκλη-
τικές και υπέρογκες αυξήσεις από τον ΕΛΓΑ στην τιµολόγηση
της ασφαλιζόµενης αξίας της ελιάς της ποικιλίας Καλαµών».

Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, η ενιαία αίτηση

ενίσχυσης του 2020, όπως αυτή πραγµατοποιείται κάθε χρόνο
από περίπου εξακόσιες χιλιάδες αγρότες και κτηνοτρόφους σε
όλη την ελληνική επικράτεια, ξεκίνησε στις 28 Φεβρουαρίου 2020
υπό την αιγίδα του ΟΠΕΚΕΠΕ. Μέσα από αυτήν τη διαδικασία
πραγµατοποιείται και η ενιαία δήλωση καλλιέργειας ή εκτροφής
του ΕΛΓΑ, η οποία παρέχει αποζηµίωση σε περίπτωση ζηµιάς
στον αγρότη, αλλά και στον κτηνοτρόφο. Αυτή η ασφαλιστική ει-
σφορά είναι υποχρεωτική σε κάθε περίπτωση.

Η ανάρτηση του καταλόγου του 2020, παρά το γεγονός ότι
στις 28 Φλεβάρη είχε ξεκινήσει η διαδικασία, δεν είχε ολοκληρω-
θεί, δεν υπήρξε ανάρτηση του τιµοκαταλόγου. Όταν προσήλθαν
οι αγρότες, προκειµένου να υποβάλουν τις δηλώσεις τους, δια-
πιστώθηκαν τα εξής: ότι για την καλλιέργεια της ελιάς της ποικι-
λίας Καλαµών, η οποία ευδοκιµεί σε πολλές περιοχές της χώρας
µας -στη Μεσσηνία, στη Λακωνία, στην Αιτωλοακαρνανία και βε-
βαίως, στη Φθιώτιδα- υπάρχει κατάργηση της κατεύθυνσης προ-
ορισµού του τελικού προϊόντος, µία ενιαία τιµολόγηση και µία
προκλητική αύξηση στην ασφαλιζόµενη τιµή, η οποία φτάνει το
ποσοστό του 58%. Μέσα από αυτή την ενιαία αίτηση ενίσχυσης,
ο παραγωγός µπορούσε να επιλέξει µέχρι πρότινος την κατεύ-
θυνση του προορισµού του τελικού προϊόντος και συγκεκριµένα
για την ελιά είτε να καταλήξει για επιτραπέζια χρήση, για βρώση
είτε για ελαιόλαδο. Με τη διαδικασία της διαλογής, όπως πολύ
καλά γνωρίζετε, ο κατάλληλος καρπός προορίζεται για την επι-
τραπέζια χρήση και ο υπόλοιπος καταλήγει στην παραγωγή ελαι-
όλαδου. 

Είναι πρωτοφανής, όπως προανέφερα, και υπέρογκη αυτή η
αύξηση του 58%. Αντί να συζητούµε σήµερα για τα µέτρα στήρι-
ξης των ελαιοπαραγωγών και συγκεκριµένα αυτών που καλλιερ-
γούν την ποικιλία Καλαµών, οι οποίοι έχουν αδιάθετο το προϊόν
εδώ και πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα και η τιµή κατρακυλά
διαρκώς, ερχόµαστε και συζητούµε για αυξήσεις, για επιπρό-
σθετη επιβάρυνση.

Θα ήθελα να σας ρωτήσω για ποιους λόγους προχώρησε το
Υπουργείο σας και ο ΕΛΓΑ σε αυτήν την πρωτοφανή και υπέ-
ρογκη αύξηση ύψους 58% στην τιµολόγηση της ασφαλιζόµενης
τιµής της ελιάς ποικιλίας Καλαµών και αν προτίθεστε να κάνετε
κάτι στην κατεύθυνση αποκατάστασης αυτής της αδικίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, να σας ευχαριστήσω για την
ερώτηση που κάνατε. Αφορά έναν πολύ σηµαντικό κλάδο, τον
κλάδο της ελαιοπαραγωγής στη χώρα µας. Ξέρετε ότι µεγάλες
εκτάσεις της χώρας καλύπτονται από τα ελαιόδεντρα και ο καρ-
πός των ελαιόδεντρων είτε κατευθύνεται για την παραγωγή ελαι-
όλαδου είτε για την παραγωγή βρώσιµων ελιών, οι οποίες
καταλήγουν στο πιάτο του καταναλωτή και οι οποίες έχουν ιδιαί-
τερα σηµαντική διείσδυση σε αγορές του εξωτερικού. Η Ελλάδα
είναι γνωστή για την καλή ποιότητα των βρώσιµων ελιών, που
διαθέτει και στην εγχώρια αγορά, αλλά και στις αγορές του εξω-
τερικού.

Επιτρέψτε µου να σας πω δύο πράγµατα για τον τρόπο µε τον
οποίο καταρτίζεται ο τιµοκατάλογος ασφάλισης στον ΕΛΓΑ για
τα αγροτικά προϊόντα. Ο κατάλογος επικαιροποιείται κάθε
χρόνο. Χρησιµοποιούµε τα δεδοµένα της τελευταίας πενταετίας,
γι’ αυτό και έχουµε διακυµάνσεις στην ασφαλιζόµενη αξία. Αξιο-
λογούµε και παρακολουθούµε τη µεταβλητότητα της τιµής πώ-
λησης του προϊόντος. Όταν, λοιπόν, οι µέσες τιµές πώλησης των
προϊόντων µειώνονται, µειώνεται και η ασφαλιζόµενη αξία και
όταν αυξάνονται, αυξάνεται ανάλογα και η ασφαλιζόµενη αξία. 

Για ποιον λόγο γίνονται όλα αυτά; Για τον λόγο ότι θα πρέπει
ο παραγωγός να αποζηµιωθεί δίκαια, εφόσον υποστεί κάποια
ζηµιά, η οποία καλύπτεται ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ. Τι συµβαί-
νει µε το θέµα του ΕΛΓΑ το έχουµε συζητήσει πάρα πολλές
φορές. Ο ΕΛΓΑ αυτήν τη στιγµή διέπεται και λειτουργεί βάσει
ενός κανονισµού, ο οποίος µετρά πολλές δεκαετίες. Χρειάζεται
επικαιροποίηση Δυστυχώς µε την προηγούµενη κυβέρνηση επί-
σης δεν υπήρξε κάποια εξέλιξη, κάποια αναθεώρηση σε ό,τι
αφορά τον κανονισµό λειτουργίας του ΕΛΓΑ. Μία αναλογιστική
µελέτη, για την οποία ακούγαµε επί τέσσερα χρόνια δεν έγινε
ποτέ ούτε καν είχε παραγγελθεί, µε αποτέλεσµα εµείς να παρα-
λάβουµε έναν ΕΛΓΑ, ο οποίος κατ’αρχάς, παρουσιάζει έλλειµµα
σε ό,τι αφορά τις εισφορές σε σχέση µε τις αποζηµιώσεις, δη-
λαδή οι αποζηµιώσεις που πληρώνει ο ΕΛΓΑ είναι αρκετά περισ-
σότερες από τις εισφορές, τις οποίες εισπράττει από τους
αγρότες, που ασφαλίζονται και από την άλλη βέβαια, οι αγρότες
βλέπουν είτε πολλά ζηµιογόνα αίτια να µην ασφαλίζονται είτε να
έχουν µία άδικη -να το πω έτσι- αντιµετώπιση σε ό,τι αφορά το
ποσό της αποζηµίωσης.

Όσον αφορά το θέµα της ελιάς Καλαµών, να πω ότι δεν έχει
γίνει αύξηση σε ό,τι αφορά την ασφαλιζόµενη αξία. Τι θέλω να
πω µε αυτό; Υπήρχαν ασφαλιστικές κλάσεις. Υπήρχε η ασφαλι-
ζόµενη αξία για την επιτραπέζια ελιά, υπήρχε η ασφαλιζόµενη
αξία στην περίπτωση, που η ελιά χρησιµοποιούνταν για παρα-
γωγή ελαιόλαδου και υπήρχε η µεικτή ασφαλιζόµενη κλάση, δη-
λαδή ένα κοµµάτι, µία ποσότητα των ελιών Καλαµών να
χρησιµοποιείται για παραγωγή ελαιόλαδου και ένα τµήµα να χρη-
σιµοποιείται προς βρώση.

Τι παρατηρήσαµε και τι παρατηρήθηκε τα τελευταία χρόνια;
Παρατηρήθηκε δυστυχώς, ότι σταδιακά συνέβαινε όλο και πε-
ρισσότερο οι δηλώσεις από τους ασφαλιζόµενους αγρότες να
αφορούν ελιές µεικτής χρήσης. Ποιο ήταν το πρόβληµα και το
αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα ήταν ότι, στην περίπτωση, που
επερχόταν η ζηµιά, ο κίνδυνος, τελικά οι αγρότες να µην αποζη-
µιώνονται µε το ποσό, το οποίο θα έπρεπε γιατί, ενώ η ελιά, την
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οποία παρήγαγαν, κατά 70% έως και 90% χρησιµοποιείται για
βρώση, τελικά αποζηµιώνονταν για µεικτή χρήση της ελιάς, µε
αποτέλεσµα οι αποζηµιώσεις να είναι χαµηλότερες και άρα, ναι
µεν κατά τη διάρκεια της πληρωµής του ασφαλίστρου να έχουν
ένα χαµηλότερο ασφάλιστρο κατά περίπου 4 ευρώ το στρέµµα,
αλλά τελικά, όταν ερχόταν η στιγµή της αποζηµίωσης, η αποζη-
µίωση να είναι πολύ χαµηλότερη από αυτή, που θα έπρεπε να
πάρουν, µε αποτέλεσµα να έχουν παράπονο και να αισθάνονται
την αδικία της µη σωστής αποζηµίωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, ευχαριστώ.
Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι, αλλά δεν

µου δώσατε απάντηση για ποιο λόγο, χωρίς να έχει δηµοσιευθεί
ο τιµοκατάλογος προχωρήσατε αυθαίρετα σε µια αύξηση κατά
58%. Αναφέρατε ελλειµµατικό ΕΛΓΑ. Ο ΕΛΓΑ γνωρίζετε ότι έχει
ταµειακά αποθέµατα. Αν µιλούσαµε για µια αύξηση 1%-2%, θα
µπορούσα να εκλάβω ως ορθή την απάντησή σας. Όταν µιλάµε
για µια αύξηση 58%, µε συγχωρείτε, αλλά δεν είναι απάντηση
αυτή. Και την κάνατε εµµέσως, καταργήσατε δηλαδή την κατεύ-
θυνση -που όπως πολύ σωστά αναφέρετε- προορισµού του προ-
ϊόντος, αν δηλαδή είναι για παραγωγή, για επιτραπέζια χρήση ή
για ελαιοποίηση και έτσι φτάσαµε στο 58% αύξηση για όλους. 

Διερωτώµαι: Εδώ και πολλές δεκαετίες ο ΕΛΓΑ αναγνωρίζει τη
χρήση της ποικιλίας της ελιάς Καλαµών και για τις δύο χρήσεις
και για επιτραπέζια και για ελαιοποίηση. Βάσει ποιας απόφασης
του Υπουργείου σας και του ΕΛΓΑ και ποιοι εργάστηκαν επ’
αυτού; Αλλάζετε την τιµολογιακή πολιτική και την ασφαλίζετε
µόνο ως επιτραπέζια. Αναρωτιέµαι, απαγορεύεται δηλαδή κατ’
αυτόν τον τρόπο η χρήση της ελιάς για παραγωγή λαδιού;

Δεύτερον, υπάρχουν πάρα πολλές ποικιλίες ελιάς, όπως η
θρούµπα, οι πράσινες, η κονσερβοελιά, µε τους αντίστοιχους
προσδιορισµούς του τόπου που παράγονται. Γιατί εκεί δεν υπάρ-
χει κάποια αντίστοιχη τιµολόγηση και ασφάλιση ως αποκλειστικά
επιτραπέζιας χρήσης; Εκεί δεν παθαίνουν ζηµιές, δεν αποζηµιώ-
νονται; Γιατί συγκεκριµένα, στην ελιά Καλαµών βάζετε αυτές τις
επιβαρύνσεις, χωρίς καµµία διαβούλευση, χωρίς να έχει λάβει
καµµία δηµοσιότητα; Αντί να στηρίξετε έναν κλάδο, ο οποίος -
όπως σωστά αναφέρατε- εξάγει, γνωρίζετε πολύ καλά πως οι
ελιές Καλαµών είναι εξαγώγιµο προϊόν, το επιβαρύνεται υπέ-
ρογκα. Αντί να προστατεύσετε και ως κόρη οφθαλµού να µετα-
χειριζόµαστε αυτόν τον καρπό της ελληνικής γης, εσείς το
επιβαρύνετε και το εξοντώνετε, πόσω µάλλον σε µια χρονική πε-
ρίοδο, που όπως πολύ καλά γνωρίζετε και η τιµή είναι εξαιρετικά
και πρωτοφανώς χαµηλή, αλλά είναι και αδιάθετες ελιές εδώ και
πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Εγώ επανέρχοµαι στην ερώτησή µου: Για ποιον λόγο επιβάλ-
λατε αυτό το 58% και αν είστε διατεθειµένοι να µειώσετε αυτήν
την αύξηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Για να βάλουµε τα πράγµατα

στην πραγµατική τους διάσταση, επαναλαµβάνω δεν υπήρχε αύ-
ξηση της ασφαλιζόµενης αξίας. Μάλιστα, η ασφαλιζόµενη αξία
σε ό,τι αφορά την επιτραπέζια ελιά µειώθηκε. Γιατί µειώθηκε η
ασφαλιζόµενη αξία; Διότι µειώθηκαν την τελευταία τριετία οι
τιµές πώλησης των επιτραπέζιων ελιών Καλαµών. Εσείς λέτε ότι
έχει γίνει αύξηση. Δεν έχει γίνει αύξηση, έχει καταργηθεί η δυ-
νατότητα ασφαλιστικής κλάσης, που έδινε τη δυνατότητα στον
αγρότη να δηλώνει ότι η παραγωγή του προοριζόταν για µικτή
χρήση. 

Ποιο είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι ότι η πραγµατικό-
τητα είναι διαφορετική και το γνωρίζετε πολύ καλά. Το 90% των
ποσοτήτων ελιών Καλαµών που παράγονται, κατευθύνονται για
βρώση, είναι επιτραπέζιες ελιές και το γνωρίζετε πολύ καλά.
Άρα, το 90% θα έπρεπε να ασφαλίζεται από τον παραγωγό ως
επιτραπέζια ελιά, µε την ασφαλιστική εισφορά, που έχει η επι-
τραπέζια ελιά. Για ποιο λόγο; Ώστε, όταν έρθει η ώρα να αποζη-
µιωθεί για τον κίνδυνο, που θα συµβεί κάποια στιγµή, να έχει τη
δίκαιη αποζηµίωση. 

Τι παρατηρήθηκε µέσα από τις υπηρεσίες του ΕΛΓΑ; Ότι τα
τελευταία χρόνια, αντί να δηλώνεται το 90% της παραγωγής των

ελαιών ως επιτραπέζια ελιά, για να έχουν το αντίστοιχο όφελος
εφόσον πάθουν τη ζηµιά, αυτές κατά 70% ως 90% δηλώνονταν
ως ελιές προς µικτή χρήση. Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Όταν συ-
νέβαινε ο κίνδυνος να έρχονται και να παραπονιούνται οι αγρό-
τες -και λογικό- ότι θέλουν καλύτερη αποζηµίωση. 

Αυτό το πράγµα λοιπόν, δεν ήταν ορθολογικά -θα το πω έτσι-
δοµηµένο και δεν λειτουργούσε σωστά. Επειδή ρωτήσατε για
ποιο λόγο πήρε ο ΕΛΓΑ την απόφαση και ποιος φταίει γι’ αυτό,
κατ’αρχήν να πούµε ότι όλες οι εισηγήσεις έχουν γίνει κατά τη
διάρκεια της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή, οι εισηγήσεις των
υπηρεσιακών παραγόντων γι’ αυτό το θέµα έχουν γίνει επί θη-
τείας ΣΥΡΙΖΑ, επί προηγούµενης διοίκησης ΕΛΓΑ και επί προ-
ηγούµενης ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Αυτή
η πραγµατικότητα. Επίσης, είναι αλήθεια ότι η απόφαση του δι-
οικητικού συµβουλίου για την κατάργηση αυτής της ασφαλιστι-
κής κλάσης έγινε µε την παρούσα διοίκηση του ΕΛΓΑ, κι αυτό
είναι µια αλήθεια. Το να εξετάσουµε σήµερα αν το κόστος της
ασφάλισης της επιτραπέζιας ελιάς είναι µεγάλο ή µικρό, φυσικά,
να το κάνουµε. Αλλά να συνεχίσουµε να βοηθάµε, να υποστηρί-
ζουµε και να αφήνουµε να συµβαίνει κάτι το οποίο δεν είναι
σωστό, το οποίο καταστρατηγεί την πραγµατικότητα και το οποίο
τελικά, έρχεται και προσθέτει κόστος στον ίδιο τον αγρότη, όταν
έρθει η ώρα της αποζηµίωσης, νοµίζω ότι δεν είναι σωστό και
δεν πρέπει να το συνεχίσουµε. Διότι, άλλο να πληρώνεις 4 ευρώ
το στρέµµα ως ασφάλεια κι άλλο να χάνεις πολλές χιλιάδες
ευρώ, όταν έρχεται η ώρα της αποζηµίωσης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 759/1-6-2020 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας, µε θέµα: «Εθνικό σχέδιο αµυντικής βιοµηχανίας και επι-
χειρησιακά προγράµµατα και συµβάσεις µε ΕΑΒ και ΕΑΣ».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι η Ελλάδα, χωρίς εξαίρεση, παρα-

κολουθεί τον τελευταίο καιρό την Τουρκία, η οποία έχει περάσει
από το στάδιο της προκλητικότητας, σε αυτό της παραβατικότη-
τας και της δηµιουργίας γκρίζων ζωνών. Βιώνουµε την περίοδο
της επιθετικότητας και µάλιστα, της κλιµάκωσης της, η οποία
φαίνεται ότι έχει στόχο την πρόκληση θερµού επεισοδίου αν όχι
ευρύτερης αντιπαράθεσης. Προκλητικά, επιθετικά, κατά παρα-
βίαση βεβαίως κάθε δικαίου, προσπαθεί και προειδοποιεί ότι θα
προβεί σε έρευνες στην ανατολική Μεσόγειο, στη Μεσόγειο ευ-
ρύτερα, στο Νότιο Αιγαίο, σε περιοχές που δεν το δικαιούται. Βε-
βαίως, αυτό ακριβώς το οποίο προλέγει είναι που µας κάνει
σίγουρους ότι στόχευσή της είναι η δηµιουργία θερµού επεισο-
δίου.

Σ’ αυτήν την κατεύθυνση στηρίζουµε απόλυτα βεβαίως τις κι-
νήσεις και του Υπουργείου Εξωτερικών, που αυτές τις µέρες εξε-
λίσσονται, αλλά θέλουµε να επισηµάνουµε ότι δεν αρκούν. Δεν
αρκούν, διότι λείπει η διαµόρφωση εθνικής στρατηγικής και συγ-
κεκριµένα εθνικής πρότασης, που θα µας βγάλει από το στάδιο
της απλής αντίδρασης στις προκλητικές και επιθετικές δράσεις
της Τουρκίας και θα µας βάλει στο στάδιο της δράσης των δικών
µας σχεδίων. Τα δικά µας σχέδια είναι µε βάση τη διεθνή νοµι-
µότητα και θα πρέπει να διαµορφωθεί αυτή η εθνική πρόταση για
την οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών, Υπουργείο Εξωτερικών,
κατ’αρχήν. 

Ταυτόχρονα, ερχόµαστε στο θέµα µας, που αφορά ουσιαστικά
την ενίσχυση της αποτρεπτικής ισχύος της χώρας. Όλες οι πο-
λιτικές δυνάµεις συµφωνούν σε αυτό: ταχεία ενίσχυση της απο-
τρεπτικής ισχύος της χώρας. Χρειάζεται γιατί είναι γεγονός. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο λόγω των εξελίξεων.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αλλά ξέρετε ότι χά-

σατε τα τρία τέταρτα µε άλλο θέµα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αν θέλετε, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, για ένα

λεπτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το Προεδρείο πρέπει -όπως το

κάνετε εσείς- να διακρίνει τις περιπτώσεις και ευχαριστούµε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η ταχεία ενίσχυση αποτρεπτικής

ισχύος της χώρας είναι απαραίτητη, διότι είναι γεγονός ότι και
λόγω της κρίσης, αλλά κυρίως λόγω της αδράνειας που επέδειξε
η προηγούµενη κυβέρνηση, υπάρχουν σηµαντικά κενά, υπάρ-
χουν προγράµµατα, που τρέχουν µε αργό ρυθµό και άλλα, που
δεν έχουν ανατεθεί. Αυτά θα τα συζητήσουµε, βεβαίως, στην Επι-
τροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και πιστεύω ότι θα ανταπο-
κριθείτε στο κάλεσµά µας, να δοθεί προτεραιότητα σε αυτά τα
προγράµµατα, που καθυστερούν ή υπάρχει ολιγωρία.

Σε σχέση µε τις δύο εταιρείες, που αφορούν την αµυντική βιο-
µηχανία, την Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία και τα Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει µια αντι-
νοµία εδώ. Και οι δύο εταιρείες βεβαίως, ως προς τις µετοχές ανή-
κουν στο ελληνικό δηµόσιο, όπως αυτό εκπροσωπείται από το
Υπουργείο Οικονοµικών. Η ΕΑΒ, όµως, ανήκει και στο επιχειρη-
σιακό κοµµάτι στο Υπουργείο Οικονοµικών, ενώ τα ΕΑΣ σε εσάς.

Έχει προχωρήσει µετά και τη δικιά µας συµβολή το Υπουργείο
Οικονοµικών µε την ΕΑΒ σε κάποιες συζητήσεις και διάλογο για
το πώς θα λύσουν ζητήµατα. Το ένα ζητούµενο, λοιπόν -και αυτό
είναι το πρώτο ερώτηµα- είναι εάν η Κυβέρνηση είναι σε κάποια
σκέψη, διεργασία ή συζητήσεις για να έρθει σε ενιαίο κυβερνη-
τικό κέντρο η επιχειρησιακή στρατηγική και λειτουργία των επι-
χειρήσεων αυτών; 

Το δεύτερο είναι ανεξάρτητο από το πρώτο, εάν εσείς που
εποπτεύετε τα ΕΑΣ προβείτε σε συζητήσεις µε τη διοίκηση και
τους εργαζόµενους πρώτα απ’ όλα για τα εκκρεµή ζητήµατα,
που αφορούν και το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας, αλλά και τις
απολύσεις έντεκα εργαζοµένων για πολιτικούς λόγους από την
προηγούµενη κυβέρνηση και βεβαίως, την ανάπτυξη των ΕΑΣ µε
τα προγράµµατα, ούτως ώστε πραγµατικά, να αποκτήσουν την
δουλειά που θέλουν. Οι εργαζόµενοι ζητούν, παράλληλα µε το
ενιαίο µισθολόγιο, συλλογική σύµβαση εργασίας, που θα πρέπει
η διοίκηση να έχει την πολιτικό συµφωνία, για να προχωρήσει
στις συζητήσεις µε τους εργαζόµενους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης):  Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε µια ερώτηση που διατυπώθηκε σε τεσσεράµισι λεπτά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, αυτή ήταν

επερώτηση, αλλά εν πάση περιπτώσει ξεκινήστε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Σε κάθε περίπτωση, κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για τα
ερωτήµατα που θέτετε. Δεν θα αναλύσω την εισαγωγή περί των
ελληνοτουρκικών, απλά θα πω ότι η Ελλάδα δεν παρακολουθεί
ενίοτε δείχνει και τα δόντια της. Τα δόντια της τα έδειξε µε τον
τρόπο, που αντιδράσαµε στην οργανωµένη απόπειρα παραβία-
σης των συνόρων µας στον Έβρο και σ’ αυτόν τον τόνο αντιµε-
τωπίζουµε και τα υπόλοιπα θέµατα. 

Έχουµε δε δηλώσει ευθαρσώς, µε σαφή και κατηγορηµατικό
τρόπο, ποιες είναι οι κόκκινες γραµµές µας, σε περίπτωση που
η επιθετική συµπεριφορά της Τουρκίας οξυνθεί και µε άλλες
πράξεις. Άρα, δεν χρειάζεται να πω τίποτα παραπάνω επ’ αυτών,
άλλωστε δεν είµαι και αποκλειστικά αρµόδιος να το κάνω. 

Όσον αφορά το µεγάλο ζήτηµα της αµυντικής βιοµηχανίας, θα
δηλώσω κι εδώ ότι αδυνατώ να αναπτύξω µια συνολική τοποθέ-
τηση επί όλων αυτών των κρίσιµων και περίπλοκων θεµάτων στον
περιορισµένο χρόνο αυτής της διαδικασίας. Θα κάνω, όµως, µια
φιλότιµη προσπάθεια να θίξω κάποια βασικά ζητήµατα και κυ-
ρίως, όσον αφορά το βασικό σκεπτικό, το πνεύµα της Κυβέρνη-
σης για την αµυντική βιοµηχανία.

Το καταλαβαίνετε, είστε παλιά καραβάνα κι εγώ δεν είµαι χθε-
σινός και είµαι πάντα πρόθυµος. Άλλωστε, δεν θα µαλώσουµε
για το ποιος κάλεσε ποιον. Έχω προσφερθεί στην επιτροπή να
πάµε σε µια συνεδρίαση της Επιτροπής Άµυνας, µε αποκλειστικό
θέµα συζήτησης την αµυντική βιοµηχανία, δεδοµένου ότι υπάρ-
χουν πολλά ζητήµατα, στα οποία και οι απόψεις των κοµµάτων
ασφαλώς και είναι ευπρόσδεκτες, για να κάνουµε και εµείς το
σχεδιασµό µας. 

Απλά, θέλω να πω ότι η επιλογή για την αναγκαία αναβάθµιση
της αµυντικής βιοµηχανίας είναι συνολική και όταν λέω συνολική,
εννοώ, όχι µόνο τον τοµέα, που ελέγχεται από το δηµόσιο, αλλά
και τον ιδιωτικό τοµέα της αµυντικής βιοµηχανίας, τις ελληνικές
εταιρείες αµυντικής βιοµηχανίας, οι οποίες θα µπορούσαν, εάν
προκύψουν προγράµµατα συµπαραγωγής διαφόρων συστηµά-
των, να έχουν σηµαντικό µερίδιο συµµετοχής και τέτοιες προτά-
σεις υπάρχουν στο τραπέζι, αλλά και να επωφεληθούν από τα
σχετικά ευρωπαϊκά προγράµµατα ανάπτυξης στοιχείων της
αµυντικής βιοµηχανίας. 

Είναι, λοιπόν, στρατηγική επιλογή της Κυβέρνησης η αµυντική
βιοµηχανία να σταθεί στα πόδια της. Στήριξη, επαναφορά σε φυ-
σιολογικούς ρυθµούς λειτουργίας µε τα προβλήµατα, που ανα-
πόφευκτα δεν µπορώ να µην το πω. παραλάβαµε από το
παρελθόν, αλλά δεν µεµψιµοιρούµε γι’ αυτό. Η µεµψιµοιρία είναι
σπατάλη ενέργειας και καλύτερα να δουλέψουµε για να τα λύ-
σουµε από το να ψάχνουµε να βρούµε πώς προέκυψαν. 

Εξάπλωση, ανάπτυξη και εξωστρέφεια, διεθνής ανταγωνιστι-
κότητα αυτό νοµίζω είναι το µείγµα, το οποίο πρέπει να ακολου-
θήσει η αµυντική βιοµηχανία προκειµένου να σταθεί στα πόδια
της και φυσικά, αυτό περνάει αναπόφευκτα και από επενδυτικές
πρωτοβουλίες. Γνωρίζετε, τα συζητήσατε χθες µε τον Υπουργό
Οικονοµικών, για τη διαγωνιστική διαδικασία, που εξελίσσεται για
την ΕΛΒΟ. Είχαµε µια δίµηνη καθυστέρηση λόγω κορωνοϊού,
αλλά συνεχίζεται και θα τελειώσει σύντοµα και τις πρωτοβουλίες,
που περιµένουµε µε βάσιµες ενδείξεις ότι κάτι κινείται στα ναυ-
πηγεία.

Η αλήθεια είναι ότι η αµυντική βιοµηχανία ήταν ασθενής µέχρι
πρότινος. Ο στόχος είναι να σταµατήσει να είναι ασθενής και όχι
µόνο να είναι ξανά ο βασικός πυλώνας στήριξης και υποστήριξης
των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας, που άλλωστε µια χώρα σαν
την Ελλάδα, µε αυτές τις ενεργές και λειτουργικές Ένοπλες Δυ-
νάµεις, έχει ανάγκη την υποστήριξη σε βάθος υποδοµών µιας
εξωστρεφούς και παραγωγικής αµυντικής βιοµηχανίας θα µπο-
ρούσε ακόµα να µεταβληθεί αυτή και σε βασικό µοχλό ανάπτυ-
ξης της ελληνικής οικονοµίας. 

Θα υπερέβαλα αν σας έλεγα ότι επενδυτικές πρωτοβουλίες,
που µε βάσιµες πιθανότητες περιµένουµε να εξελιχθούν µέσα
στο 2020, έχω την αίσθηση ότι θα έρθουν µέσα από την αµυντική
βιοµηχανία, περισσότερο από άλλους τοµείς. Δεν θέλω να πω τί-
ποτα άλλο. Ευελπιστώ ότι σύντοµα θα έχουµε καλά νέα. 

Οσον αφορά τα ΕΑΣ και στην δευτερολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε, θα πω και δυο λόγια για την ΕΑΒ και τα ναυπηγεία. Τα ΕΑΣ
έχουν προβλήµατα, δεν ωραιοποιήσαµε ποτέ την κατάσταση. Βα-
σικός καταλύτης στη συνέχεια της διαδικασίας είναι η παρου-
σίαση από την εταιρεία, προϋπάρχει βέβαια, η κατάρτιση του
επιχειρησιακού σχεδίου για τα έτη 2000-2024. Αναµένουµε. 

Τι κάνουν τα ΕΑΣ; Κατασκευάζουν κυρίως πυροµαχικά στα ερ-
γοστάσια που διαθέτουν. Υπάρχει τεχνογνωσία, υπάρχει προσω-
πικό, υπάρχουν παραγγελίες. Ποιον αφορούν βασικά οι
παραγγελίες; Αφορούν βασικά τις Ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις.
Ποιο είναι το βασικό πρόβληµα, που δηµιουργεί αγκάθι σε όλη
αυτή την υπόθεση για το µέλλον των ΕΑΣ; Το γεγονός ότι λόγω
των προβληµάτων η εκτέλεση των παραγγελιών καθυστερεί και
οι Ένοπλες Δυνάµεις δυσανασχετούν, έτσι καθίσταται περίπου
αδύνατον να προσελκυστούν και άλλες παραγγελίες από το εξω-
τερικό, πράγµα που θα µπορούσε να γίνει από µια εταιρεία σαν
τα ΕΑΣ. Αυτό είναι το βασικό µας πρόβληµα και αυτό πρέπει να
δει η διοίκηση πώς θα το ξεπεράσει. 

Εµείς θα προσπαθήσουµε να βοηθήσουµε. Θα έλεγα ότι
έχουµε επιδείξει κάποια ευελιξία ή κατανόηση σε καθυστερηµέ-
νες παραγγελίες, έχουµε καταβάλει δόσεις πληρωµών για τις
οποίες θα µπορούσαµε να είχαµε δηµιουργήσει θέµα λόγω της
καθυστέρησης αυτής. Προσπαθούµε µε κάθε τρόπο να βοηθή-
σουµε. 

Πρόσφατα µπορώ να σας πω ότι το Πολεµικό Ναυτικό τελικά
ξεπέρασε τις αντιρρήσεις και τις επιφυλάξεις του λόγω της κα-
τάστασης που σας περιέγραψα και ανέθεσε µια παραγγελία κα-
τασκευής κάποιων βληµάτων για τις εκπαιδευτικές ασκήσεις
πυροβόλων του Πολεµικού Ναυτικού. 

Αντικείµενο βασικό εποµένως αποτελεί για την οµάδα εργα-
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σίας που έχει συσταθεί η σύνταξη επιχειρησιακού σχεδίου της
εταιρείας. Αυτή θα εξετάσει τους τρόπους βιωσιµότητας και την
οικονοµική εξυγίανση αυτής. 

Όσον αφορά τις απολύσεις και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν

γίνεται. Πρέπει να παραδώσουµε την Αίθουσα. Απλά ξεκαθαρίζω
ότι η δευτερολογία σας θα είναι τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Είναι όλη η αµυντική βιοµηχανία, κύριε Πρόεδρε.

Τα στελέχη που έχουν απολυθεί µε τον τρόπο που απολύθηκαν
θα επαναπροσληφθούν. Το έχουµε εξαγγείλει. Ήδη ο ένας έχει
γυρίσει πίσω µετά από µια δικαστική απόφαση που προσκόµισε
και για τους άλλους εκκρεµούν δικαστικές αποφάσεις, όταν διεκ-
περαιωθεί αυτό είναι εκπεφρασµένη βούλησή µας -και η εταιρεία
το θέλει, γιατί πρόκειται για έµπειρα στελέχη- θα επαναπροσλη-
φθούν.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κεγκέ-

ρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε περί ασθενούς και είπατε ότι είναι

ασθενής και η ΕΑΣ και η ΕΑΒ σε διαφορετικό βαθµό λόγω ίσως
της υγειονοµικής κρίσης, χρησιµοποιήσατε αυτήν την ορολογία.
Αν χρησιµοποιούσα και εγώ την ίδια ορολογία για την Κυβέρνηση
θα έλεγα ότι είναι ακόµα στις διαπιστώσεις σε σχέση µε την αιτία
και το πρόβληµα. 

Κύριε Υπουργέ, ξεχάσατε να αναφερθείτε στο σχέδιο εξυγίαν-
σης που είχε συµφωνηθεί µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και είχε
προχωρήσει από την κυβέρνηση πριν από τον ΣΥΡΙΖΑ και µε αρ-
µόδια Υπουργό, την κ. Γεννηµατά. Το σχέδιο εξυγίανσης των ΕΑΣ
πραγµατικά εγκαταλείφθηκε από την επόµενη κυβέρνηση. Δυ-
στυχώς, είναι στον αέρα. Χρειάζεται επικαιροποίηση. Χρειάζεται
άµεσα να δούµε τι θα κάνουµε. 

Το πρώτο ζήτηµα είναι να στηριχθεί η διοίκηση και οι εργαζό-
µενοι, η εταιρεία συνολικά, για να ανακτήσουν την αξιοπιστία στο
βαθµό που αυτή έχει πληγεί και προς τα έξω και σε σχέση µε τις
ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις.

Γιατί πραγµατικά η εταιρεία αυτή έχει τεράστια σηµασία για
την εθνική άµυνα και βεβαίως έχει και τον άλλο βραχίονα που
αφορά την ανταγωνιστικότητα και τη δραστηριότητά της σε διε-
θνές επίπεδο. Το αντικείµενό της παρ’ ότι αφορά συµβατικό,  αν
θέλετε, υλικό της άµυνας είναι περιζήτητο. Έχει τεχνογνωσία και
δεν πρέπει να χάνεται αυτή η τεχνολογία µε τις συνταξιοδοτήσεις
χωρίς ανανέωση του δυναµικού.

Άρα πρέπει να δώσουµε τη δυνατότητα να πάρει το απαραί-
τητο στελεχιακό δυναµικό, τους εργαζόµενους, να συνεχιστεί η
τεχνογνωσία που είναι αξία για την εταιρεία και να την βοηθή-
σουµε στην ανάκτηση της αξιοπιστίας. Χρειάζεται, λοιπόν, σχέδιο
εξυγίανσης και βεβαίως επικαιροποίηση του σχεδίου. Είµαστε
κοντά. Μιλήσαµε µε τη διοίκηση. Μας είπαν πολλά πράγµατα που
πρέπει άµεσα να δείτε. 

Βεβαίως είναι και η ΕΛΒΟ, η ΕΑΒ, είναι και τα ναυπηγεία.
Όµως, σήµερα µιλάµε για τα ΕΑΣ και θα ήθελα να επισηµάνω ότι
χρειάζεται νοµοθετική ρύθµιση και για το επίδοµα επικίνδυνης
και ανθυγιεινής εργασίας που το λαµβάνουν αλλά είναι στον
αέρα.

Επίσης, θέλω να σας επισηµάνω ότι έντεκα απολυµένοι, µία
εργαζόµενη εκ των οποίων προσλήφθηκε, είναι µε πρωτόδικες
αποφάσεις. Είναι προς το συµφέρον της εταιρείας να προχωρή-
σει σε διαπραγµατεύσεις, ούτως ώστε και λιγότερες αποζηµιώ-
σεις να πληρώσει για τους συγκεκριµένους και πιο γρήγορα να
τους έχει στη διάθεσή της. Είναι εθνικό συµφέρον να γίνει αυτή
η διαπραγµάτευση. Δεν υποχρεούται η εταιρεία, σε καµµία πε-
ρίπτωση, να περιµένει την τελεσίδικη απόφαση. 

Για το θέµα του Ιράκ, έχουµε ετήσια καταβολή από το Ιράκ
υποχρεώσεων προς την ΤΑΕΑΣ περίπου 5 εκατοµµύρια. Τα πα-
ρακρατεί το Υπουργείο Οικονοµικών. Έχουµε κάνει µία πρόταση
ως Κίνηµα Αλλαγής τα χρήµατα αυτά να αποτελούν πηγή χρη-
µατοδότησης αµυντικών προγραµµάτων του Υπουργείου Άµυνας
προς τα ΕΑΣ, να πάνε δηλαδή στα ΕΑΣ αλλά µε συγκεκριµένο
έργο, το οποίο θα ανατεθεί µε βάση αυτή τη χρηµατοδότηση.

Έτσι λοιπόν χωρίς να υπάρχει επιπλέον επιβάρυνση του προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου Άµυνας θα έχουµε την υλοποίηση
ενός εξοπλιστικού προγράµµατος. Απλά πράγµατα. Θέλει νοµο-
θετική ρύθµιση και αυτό.

Συνοπτικά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω τελειώνον-
τας –γιατί πραγµατικά έχουµε ένα θέµα το οποίο δεν µπορεί να
συζητηθεί στα στενά όρια µιας επίκαιρης- ως προς το ζήτηµα
που έχει να κάνει µε το σχέδιο εξυγίανσης και ανάπτυξης των
ΕΑΣ ότι θέλω τη διαβεβαίωσή σας πως η Κυβέρνηση είναι στην
πολιτική κατεύθυνση να εξυγιανθούν και να αναπτυχθούν τα ΕΑΣ
και όχι να εκκαθαριστούν ή να απολυθούν και ιδιωτικοποιηθούν,
όπως κάποιοι διατυµπανίζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε Κεγ-
κέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Έκλεισα, κύριε Πρόεδρε.
Και βεβαίως να µας πείτε αν έχετε συγκεκριµένα πράγµατα σε

σχέση µε τη στήριξη της διοίκησης και της εταιρείας για την επί-
λυση θεµάτων των εργαζοµένων και βέβαια για την ανάπτυξη της
εταιρείας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αναφορικά µε το σχέδιο εξυγίανσης της κ. Γεννηµατά, δεν έχω

πρόθεση να το απαξιώσω, ασφαλώς όχι. Όµως, ένα σχέδιο εξυ-
γίανσης το οποίο έρχεται από το περίοδο 2010-2012 ασφαλώς
και πρέπει να επικαιροποιηθεί, προκειµένου να έχει αναφορά
στην κατάσταση της εταιρείας εν έτει 2020, όπου όπως καταλα-
βαίνετε έχουν αλλάξει πάρα πολλά και αρκετά από αυτά προς το
χειρότερο, µετά από αυτά τα χρόνια που πέρασαν.

Όµως, από εκεί και πέρα, σας επαναλαµβάνω ότι πρόθεση της
Κυβέρνησης είναι να στηρίξει τα ΕΑΣ. Ασφαλώς και υπάρχει ένα
θέµα µε τις παρακρατήσεις υπέρ του δηµοσίου από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών για έσοδα όχι µόνο των ΕΑΣ, εν προκειµένω το
πρόγραµµα εισπράξεων από το Ιράκ για κάποια εκτελεσθείσα
παραγγελία, αλλά και αντιστοίχως για την ΕΑΒ. 

Ξέρετε ότι εκεί το 20% των εισπράξεων παρακρατείται υπέρ
δηµοσίου και αυτό έχει δυσµενή συνέπεια στη ρευστότητα της
εταιρείας. Και όταν δεν υπάρχει ρευστότητα, δεν υπάρχει δυνα-
τότητα, όπως θα έπρεπε να ισχύει, να τρέχουν παραγγελίες, να
αγοράζονται ανταλλακτικά εγκαίρως, αυτά να µπαίνουν σε προ-
γράµµατα συντηρήσεων, αναβαθµίσεων, κατασκευών, συναρµο-
λογήσεων, υποστηρίξεων οπλικών συστηµάτων πάσης φύσεως.

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που θέλω να πω είναι ότι επειδή
έχουµε να κάνουµε µε µία παραγωγική εν τέλει επιχείρηση, όπως
τα ΕΑΣ, όπως η ΕΑΒ, όπως κάθε στοιχείο της αµυντικής βιοµη-
χανίας, το βασικό είναι να υπάρχει ροή εργασίας, να υπάρχουν
δηλαδή παραγγελίες. Αυτές τις παραγγελίες τις προσελκύει µε-
ταξύ άλλων και το εγνωσµένης αξίας brand name –«σήµα φήµης»
στα ελληνικά- της ελληνικής αµυντικής βιοµηχανίας, της ΕΑΒ,
των ΕΑΣ. Έχουν αποδείξει στο παρελθόν την αξία τους να διεκ-
περαιώνουν τέτοιου είδους δουλειές οι ελληνικές αµυντικές εται-
ρείες, παρά τις δύσκολες εποχές που ήρθαν αργότερα.

Εποµένως, υπάρχουν προϋποθέσεις. Θεωρώ ότι αν υπάρξουν
κάποια µικρά βήµατα στηρίξεων εδώ και εκεί, η κατάσταση µπο-
ρεί να αλλάξει προς το καλύτερο.

Για παράδειγµα, σκοπεύουµε στην επόµενη νοµοθετική µας
πρωτοβουλία να φέρουµε ειδική διάταξη που να ρυθµίζει το θέµα
της φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας των ΕΑΣ, το
οποίο κυµαίνεται ανάλογα µε την ταµειακή κατάσταση της επο-
χής. Αυτά θα πρέπει να τα ξεπεράσουµε µία και καλή, αν είναι να
προχωράµε και να µπορούν αυτές οι εταιρείες να διεκδικούν και
να παίρνουν παραγγελίες και µετά να µπορούν να τις εκτελούν.
Το ίδιο και για την ΕΑΒ. 

Τα προβλήµατα –για να είµαι πολύ γενικός και να µην µακρη-
γορώ, δεδοµένου ότι ο χρόνος είναι περιορισµένος- αυτών των
ειδών των εταιρειών είναι δύο φύσεως: Το βασικό είναι η ρευ-
στότητα και το επίσης πολύ βασικό είναι το προσωπικό. Διαθέ-
τουν ως προσόν την ύπαρξη εξειδικευµένου προσωπικού, άρα
και τεχνογνωσίας. Αυτήν τη στιγµή στην ΕΑΒ γνωρίζετε ότι είναι
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σε εξέλιξη διαδικασία πρόσληψης ογδόντα, σε πρώτη φάση, εξει-
δικευµένων τεχνικών. Αυτή γίνεται µε προβλήµατα, γίνεται µε κά-
ποιες καθυστερήσεις, δεν θα το αρνηθώ, αλλά διεκπεραιώνεται.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μα δεν τα λύνετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Και θα ήταν λάθος να περνάει προς τα έξω ότι παγώνουν
τα προγράµµατα, ότι διακινδυνεύουν τα προγράµµατα. Δεν το
λέτε εσείς, δεν το λέω εγώ ότι αυτό το λέτε εσείς, αλλά υπάρχει
µία περιρρέουσα ατµόσφαιρα. 

Ένα F-16 το πρωτότυπο έχει µπει αυτή τη στιγµή στις εγκατα-
στάσεις της ΕΑΒ. Πρέπει να αποσυναρµολογηθεί και από εκεί
και πέρα θα µπει σε ροή παραγωγής και η υπόλοιπη εργασία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Χρειάζεται δεύτερη βάρδια!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Όµως, έχει σηµασία να προσληφθούν τεχνικοί και όχι να
πηγαινοέρχονται από το ένα πρόγραµµα στο άλλο, αλλά να
προσληφθούν καινούργιοι τεχνικοί. Αυτά είναι θέµατα που βλέπει
το Υπουργείο Οικονοµικών σε συνεργασία και µε εµάς ασφαλώς.
Βλέπει και το ζήτηµα των αµοιβών. Διότι σε µία τέτοια βιοµηχανία
τεχνολογίας αιχµής, θα έλεγα, πρέπει και οι αµοιβές να είναι οι
πρέπουσες. 

Έχω την αίσθηση –αυτό αφορά το Υπουργείο Οικονοµικών- ότι
δεν µπορεί να ξεφύγει από την υπαγωγή στο ενιαίο µισθολόγιο,
αλλά αυτήν τη στιγµή βρίσκεται σε διαπραγµάτευση η καθιέ-
ρωση µπόνους αµοιβής, ανάλογα µε το παραδοτέο έργο και νο-
µίζω είναι αυτό µία ρεαλιστική λύση.

Επίσης, ξέρετε ότι πριν από µερικές µέρες νοµοθετήθηκε
πλέον, ώστε να υπάρχει και ο θεσµικά διαφανής τρόπος, η κατα-
βολή του έκτακτου επιδόµατος βαρέων και ανθυγιεινών στην
ΕΑΒ. Μπορούµε να δούµε κάτι τέτοιο και στα ΕΑΣ, εάν έρθει η
εταιρεία µε προτάσεις. Είναι αυτό που είχε κοπεί πριν από δέκα
µέρες, µε αποτέλεσµα να επιφέρει κάποιες απεργιακές κινητο-
ποιήσεις από τους εργαζόµενους. Ήρθε όµως και δόθηκε ξανά
µε τον σωστό θεσµικά τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Αυτό που θέλω να πω είναι ότι η Κυβέρνηση ασχολείται
πολύ περισσότερο απ’ ό,τι είχαν ασχοληθεί οι κυβερνήσεις στο
παρελθόν, σε καθηµερινή σχεδόν βάση, µε αυτά τα προβλήµατα
και σύντοµα και εν συνόλω ελπίζω και στην επιτροπή να έχω πε-
ρισσότερα καλά νέα για την προοπτική της αµυντικής βιοµηχα-
νίας. 

Πάντως ευχαριστώ για τις προτάσεις. Κάποιες από αυτές
πραγµατικά είναι για να τις δούµε άµεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, αλληλοευχα-
ριστηθήκατε.

Η δεύτερη µε αριθµό 746/28-5-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σταύρου Αραχω-
βίτη δεν θα συζητηθεί, παρά την παρουσία του αρµόδιου Υφυ-
πουργού του κ. Σκρέκα από το πρωί στη Βουλή, διότι εξώδικα
πληροφορήθηκα ότι είχε κάνει συνεννόηση –λέει- µε τον κύριο
Υπουργό να την απαντήσει ο κύριος Υπουργός. 

Τέτοιου είδους συνεννοήσεις δεν ισχύουν για το Προεδρείο,
εκτός και αν εµµέσως µας λένε ότι πρέπει να καταργήσουµε τη
Διεύθυνση Κοινοβουλευτικού Ελέγχου και τη Γραµµατεία της Κυ-
βέρνησης.

Εποµένως, µε ευθύνη του συγκεκριµένου συναδέλφου δεν συ-
ζητείται η ερώτηση.

Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 756/1-6-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Ζηµιές λόγω χαλαζόπτωσης και έντονων
βροχοπτώσεων στη Θεσσαλία».

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τα έντονα καιρικά φαινόµενα που σηµειώθηκαν τον Μάιο, τον

προηγούµενο µήνα, και ειδικά στο διάστηµα 20-26 Μαΐου, όπως
χαλαζοπτώσεις, έντονες βροχοπτώσεις, που επικράτησαν στην

ευρύτερη περιοχή της Θεσσαλίας και συγκεκριµένα στον Νοµό
Καρδίτσας και πιο συγκεκριµένα στα χωριά του Δήµου Σοφάδων,
στον Νοµό Λάρισας στα χωριά του Δήµου Κιλελέρ και στα χωριά
του Δήµου Φαρσάλων, στη Μαγνησία, Ζαγορά, Πουρί, Μακρυ-
ράχη, Ανήλιο, είχαν ως αποτέλεσµα χιλιάδες στρέµµατα µε δεν-
δρώδεις καλλιέργειες, αλλά και άλλες καλλιέργειες στον κάµπο,
να καταστραφούν. 

Οι ζηµιές που προκλήθηκαν είναι µεγάλες, και λόγω των χα-
λαζοπτώσεων, των ισχυρών ανέµων, των ραγδαίων βροχοπτώ-
σεων, αλλά και των πληµµυρικών αντίστοιχα φαινοµένων που
προέκυψαν από τις βροχοπτώσεις. Έπληξαν καλλιέργειες, όπως
το βαµβάκι, ο καπνός, τα σιτηρά, το καλαµπόκι, οπωροφόρα δέν-
τρα, αµπέλια, τα οποία βρέθηκαν στο έλεος των καιρικών φαινο-
µένων, µε συνέπεια µεγάλες καταστροφές, που σε πολλές
περιπτώσεις, µάλιστα, αγγίζουν και το 100% της παραγωγής. 

Θεωρούµε ότι επιβάλλεται άµεσα να γίνει γρήγορα µία δίκαιη
καταγραφή και προοπτικά, άµεσα, να προχωρήσει ο ΕΛΓΑ σε
αποζηµιώσεις στο 100% της καταστροφής. 

Έτσι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, το ερώτηµα προς τον Υπουργό
είναι σε ποιες ενέργειες άµεσα θα προβεί ώστε να αποζηµιωθούν
στο 100% -το επαναλαµβάνω- της καταστροφής οι πληγέντες
αγρότες - παραγωγοί των χωριών της Θεσσαλίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σκρέκα, έχετε
τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, θέλω να σας ευχαριστήσω για την ερώτηση
που καταθέσατε. Πραγµατικά, αφορά ένα πολύ σηµαντικό θέµα,
το οποίο απασχολεί τους αγρότες όλης της Ελλάδας και ιδιαί-
τερα της δικής µας περιοχής, αφού και εσείς και εγώ είµαστε
Θεσσαλοί Βουλευτές. 

Το θέµα αυτό αφορά, βέβαια, την κλιµατική αλλαγή και τις επι-
πτώσεις αυτής στις ανοιχτές καλλιέργειες, που επηρεάζεται από
τις από τα καιρικά φαινόµενα, τα οποία φαίνεται ότι έρχονται όλο
και πιο συχνά, όλο και πιο έντονα πια, στις µέρες µας, όπως είπα,
εξαιτίας της αλλαγής του παγκόσµιου κλίµατος. 

Αυτό οφείλω να πω ότι επηρεάζει και δοκιµάζει και τον ΕΛΓΑ
ως Οργανισµό Αγροτικών Ασφαλίσεων, από τη στιγµή που πια
χρειάζεται να αποζηµιώνει περισσότερες φορές και µε µεγαλύ-
τερα ποσά τους αγρότες. 

Από την άλλη πλευρά, ο ΕΛΓΑ διέπεται και λειτουργεί µέσα
από έναν κανονισµό ο οποίος είναι παλιός, ο οποίος κρατάει εδώ
και πολλές δεκαετίες και χρειάζεται οπωσδήποτε ανανέωση, εκ-
συγχρονισµό και επαναξιολόγηση, ώστε και να µπορεί ο ΕΛΓΑ
να ανταποκριθεί στα ζηµιογόνα αίτια, τα οποία όλο και πιο πολύ
πληθαίνουν, και οι αγρότες µας να τυγχάνουν δίκαιης αποζηµίω-
σης, όταν τελικά εµφανίζεται ο ασφαλιστικός κίνδυνος. 

Πράγµατι, το τελευταίο διάστηµα σε πολλές περιοχές της
Θεσσαλίας έχουν εµφανιστεί και έντονες βροχοπτώσεις, αλλά
και χαλαζοπτώσεις, µε ισχυρότερο φαινόµενο τη χαλαζόπτωση
η οποία έλαβε χώρα στις 26 Μαΐου και έχει προξενήσει σηµαντι-
κές ζηµιές σε καλλιέργειες, όπως είναι του βίκου, της µηδικής,
των σιτηρών της βιοµηχανικής ντοµάτας, του βάµβακος, των
οπωροφόρων και των κηπευτικών. 

Ήδη, οφείλω να σας πω ότι αµέσως το Υπουργείο έδωσε κα-
τευθυντήριες γραµµές. Έχουν γίνει µέχρι σήµερα ενενήντα
αναγγελίες ζηµίας. Δηλαδή, οι αγρότες έχουν ειδοποιήσει τον
ΕΛΓΑ ότι έχουν υποστεί ζηµιά, ώστε να έρθουν τα κλιµάκια του
ΕΛΓΑ και να κάνουν τον επιτόπιο έλεγχο. 

Έχουν γίνει ενενήντα αναγγελίες ζηµιάς σε Καρδίτσα, Σοφά-
δες, Λάρισα, Κιλελέρ, Φάρσαλα, Ζαγορά. Είναι σε εξέλιξη η δια-
δικασία υποβολής δηλώσεων ζηµιάς. Έχουν δεκαπέντε ηµέρες
προθεσµία, όπως ξέρετε, για να υποβάλουν δήλωση ζηµιάς.
Μέχρι τώρα έχουµε τριακόσιες υποβολές δηλώσεων. 

Παρ’ όλο, όµως, που δεν έχει λήξει η προθεσµία των δεκα-
πέντε ηµερών, ήδη συνεργεία του ΕΛΓΑ επισκέπτονται τις πλη-
γείσες περιοχές και πραγµατοποιούν τους ελέγχους και τις
εκτιµήσεις. 

Σήµερα που µιλάµε, κλιµάκιο δεκατεσσάρων γεωπόνων διε-
νεργεί εκτιµήσεις στις καλλιέργειες που χρήζουν άµεσης εκτίµη-
σης κατά προτεραιότητα, όπως είναι, για παράδειγµα, ο βίκος, η
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µηδική και η κερασιά. Και αµέσως µετά τη λήξη του δεκαπενθη-
µέρου θα ακολουθήσουν και οι εκτιµήσεις και οι έλεγχοι στις
υπόλοιπες καλλιέργειες, όπως είπα, σιτηρών, κηπευτικών, οπω-
ροφόρων και άλλων. 

Επιφυλάσσοµαι για τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λαµπρούλη,

έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω από αυτό που βάλατε από την αρχή
της πρωτολογίας σας, αυτό που λένε οι αγρότες, ότι είναι «ανοι-
χτό µαγαζί» τα χωράφια τους, οι καλλιέργειές τους. 

Από αυτήν την εξέλιξη µε τις τελευταίες καταστροφές, που δεν
είναι οι µοναδικές -και στο παρελθόν υπήρχαν κάθε χρόνο και
πιο συχνά ενδεχοµένως σηµειώνονται- βρίσκονται µπροστά σε
αδιέξοδα. Το καταλαβαίνετε. Το κατανοείτε, όπως είπατε, και
εσείς. Γνωρίζουµε ότι είστε από µία αγροτική περιοχή. Βρίσκον-
ται µπροστά και σε αδιέξοδα και σε απόγνωση οι αγρότες και,
κυρίως, οι µικροµεσαίοι αγρότες. 

Πέρα από τα ακραία καιρικά φαινόµενα, τα ακραία φυσικά φαι-
νόµενα, που καταστρέφουν τις καλλιέργειές τους, έχουν να αν-
τιµετωπίσουν παράλληλα και µία πολιτική στο σύνολό της, µια
αντιαγροτική πολιτική, τόσο της Κυβερνήσεως όσο και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Δέχονται πλήγµατα από εκεί, έρχονται και τα
καιρικά φαινόµενα, µε επιπτώσεις στο εισόδηµά τους –κατα-
νοητό- έως και καθόλου σε ορισµένες περιπτώσεις.

Η κάλυψη από τον ΕΛΓΑ είναι πληµµελής έως και ανύπαρκτη.
Τα ξέρετε καλά.  Δεν λέω ντε και καλά για τις συγκεκριµένες ή
µέρος αυτών. Όµως, την προηγούµενη βδοµάδα µου απάντησε
ο κ. Βορίδης ότι τα κεράσια και τα αχλάδια στον Τύρναβο δεν δι-
καιούνται. Τι θα απογίνουν, για παράδειγµα, αυτοί οι αγρότες; 

Στα παραπάνω που ειπώθηκαν εάν προσθέσουµε και την άγρια
φορολόγηση που υφίστανται οι αγρότες µε τον ΕΦΚΑ, τα χαρά-
τσια και πάει λέγοντας, τότε γίνεται αντιληπτό γιατί οι αγρότες
αντιδρούν, διαµαρτύρονται και διεκδικούν, καταγγέλλοντας πα-
ράλληλα την αντιαγροτική πολιτική των κυβερνήσεων και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Και διεκδικούν σε ό,τι αφορά τον ΕΛΓΑ το
100% των αποζηµιώσεων στις καταστροφές που υπόκεινται οι
καλλιέργειές τους, µέσα από µία διαδικασία, βεβαίως, δίκαιων
καταγραφών των ζηµιών.

Παράλληλα, µέσα από την ερώτηση αναδεικνύουµε ότι, πέρα
από το ζήτηµα των αποζηµιώσεων, που είναι το πρώτο και βα-
σικό, που έχει να κάνει άµεσα µε το εισόδηµα των αγροτών, ανα-
δεικνύονται για πολλοστή φορά και στη Θεσσαλία οι τεράστιες
ευθύνες, αφενός µεν κυβερνήσεων, αλλά και περιφέρειας και το-
πικών αρχών, τοπικής διοίκησης, δήµων, όπως και άλλων αρµο-
δίων φορέων, ΤΟΕΒ, ΟΕΒ κ.λπ.. Διότι πολλές φορές στην
περιοχή της Θεσσαλίας γνωρίσαµε αντίστοιχα φαινόµενα µε κα-
ταστροφές, που ένα µέρος εξ αυτών των καταστροφών οφείλε-
ται και στην παντελή έλλειψη –και το γνωρίζετε πολύ καλά- στον
Νοµό Τρικάλων, για παράδειγµα, κάποιων υποτυπωδών έργων,
όπως εγγυοβελτιωτικών έργων, αποστραγγιστικών, αντιχαλαζι-
κής προστασίας και πάει λέγοντας. 

Άρα, λοιπόν, εδώ µιλάµε για µία συνολική πολιτική. Βεβαίως,
ζήτηµα αιχµής που βάζουµε στο ερώτηµα είναι η έγκαιρη, άµεση,
αποζηµίωση του 100% της ζηµιάς των πληγέντων αγροτών.
Όµως, από εκεί και πέρα, χρειάζεται και µία σειρά άλλων πολιτι-
κών παρεµβάσεων, προκειµένου, όσο αυτό είναι εφικτό, να δη-
µιουργούνται οι υποδοµές εκείνες που θα ελαχιστοποιούν τις
καταστροφές της αγροτικής παραγωγής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Σωστά θέσατε, κύριε συνάδελφε, τα γε-
νικότερα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο πρωτογενής τοµέας
της χώρας. Γι’ αυτό και η σηµερινή Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έχουν θέσει ως πρώτιστο καθή-
κον τη στήριξη του αγροτικού τοµέα, ο οποίος διασφαλίζει τη
διατροφική επάρκεια και ασφάλεια της χώρας µας και όχι µόνο,
αφού πολλά προϊόντα εξάγονται και στις αγορές του εξωτερικού,
αλλά και συµβάλλει στην εθνική οικονοµία. 

Αυτό φαίνεται όλο και περισσότερο. Δηλαδή, η ανάγκη στήρι-

ξης του πρωτογενούς τοµέα φαίνεται µέσα από τις συνέπειες
που έχουµε υποστεί εξαιτίας της πανδηµίας, το πόσο σηµαντική
είναι η συνεισφορά του πρωτογενούς τοµέα στην εθνική οικονο-
µία, τη συνοχή της υπαίθρου, αλλά και το εισόδηµα των ελληνι-
κών νοικοκυριών. 

Γι’ αυτό µε το που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση αυτού του
τόπου, η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός προχωρήσαµε σε µεί-
ωση της φορολογίας από το 22% στο 9% µέχρι τις 12.000 ευρώ
για τους αγρότες.

Έχουµε αναλάβει σοβαρές δράσεις για την καταπολέµηση των
παράνοµων ελληνοποιήσεων, οι οποίες έχουν φέρει αποτέλεσµα.
Να θυµίσω ότι από την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ πα-
ραλάβαµε την τιµή του πρόβειου γάλακτος στα 75-80 λεπτά και
σήµερα που µιλάµε κυµαίνεται στα 90 λεπτά στη Θεσσαλία. Και
το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Αυτό έχει έρθει ως αποτέλεσµα
κάποιων δράσεων που έχει αναλάβει η σηµερινή Κυβέρνηση,
αλλά και της απόλυτης πολιτικής βούλησης επιτέλους να κατα-
στείλουµε και να πατάξουµε τη γάγγραινα των παράνοµων ελλη-
νοποιήσεων. Κι αυτό φαίνεται στην τσέπη του αγρότη και του
κτηνοτρόφου. 

Να θυµίσω, επίσης, ότι το 2015, όταν παραδώσαµε την κυβέρ-
νηση στον ΣΥΡΙΖΑ, η τιµή του πρόβειου γάλακτος ήταν στα 96
λεπτά. Όταν έφυγε ο ΣΥΡΙΖΑ, η τιµή του πρόβειου γάλακτος είχε
πάει στα 80 λεπτά. Είχε πέσει 17%. Αυτό σηµαίνει δεκάδες, εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια ευρώ τα οποία λείπουν από τους κτηνο-
τρόφους. Μέσα σε έναν χρόνο αυτή η εικόνα άλλαξε. Και πάλι οι
κτηνοτρόφοι αυτή τη στιγµή απολαµβάνουν αυξηµένες τιµές κατά
15%. Βέβαια, αυτό δεν σηµαίνει ότι έχει τελειώσει η δουλειά µας. 

Και ένα τελευταίο, γιατί αναφερθήκατε στους ΤΟΕΒ, για τους
ΓΟΕΒ, για την ενέργεια. Προχωρήσαµε πριν µερικές εβδοµάδες,
µετά από συνεργασία µε τη ΔΕΗ, σε µία πολύ ευνοϊκή διάταξη,
διακανονισµό, να το πω έτσι, των οφειλών των αγροτών και των
ΤΟΕΒ προς τη ΔΕΗ µε 15% προκαταβολή µόλις, από 30%, 40%
και 100% προκαταβολή που ήταν επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, εφό-
σον ήτανε µη ενεργοί καταναλωτές. Εµείς προχωρήσαµε, λοιπόν,
µειώσαµε την προκαταβολή στο 15%. Με 15% προκαταβολή µπο-
ρεί να ρυθµίσει τις υποχρεώσεις του ο αγρότης κι έτσι να ξεκι-
νήσει να καλλιεργεί και να µπορεί να ποτίσει τα χωράφια του.
Βέβαια, αυτό δεν είναι µόνιµη λύση. Είναι µία βραχυπρόθεσµη
διέξοδος που δίνουµε για να ποτίσουν φέτος. 

Βέβαια, ετοιµάζουµε πολύ περισσότερα πράγµατα. Σας έχω
πολλές φορές µιλήσει και για τη συµβολή των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας στη µείωση, στο µηδενισµό του ενεργειακού
κόστους του αγρότη, αλλά και στα εγγειοβελτιωτικά τα οποία
προγραµµατίζουµε σε όλη τη χώρα για να προστατέψουµε και
τον πολυτιµότερο πόρο που είναι το νερό, αλλά και για να βοη-
θήσουµε τους αγρότες µε χαµηλότερο κόστος παραγωγής και
να προστατεύουµε το περιβάλλον. 

Σε ό,τι αφορά τον ΕΛΓΑ, να πούµε ότι ο ΕΛΓΑ έχει προχωρήσει
ήδη, όπως ξέρετε, σε µία προκήρυξη για την πρόσληψη συµβα-
σιούχων γεωπόνων για να βοηθήσουν το έργο και τις εκτιµήσεις.
Ήδη στη Θεσσαλία, µε έδρα τη Λάρισα, θα προσληφθούν δέκα
γεωπόνοι µε συµβάσεις οκτώ µηνών. 

Από εκεί και πέρα, να πω για το 2019 ότι έγιναν χίλιες εκατόν
ενενήντα έξι συνολικά αναγγελίες στην Περιφέρεια Θεσσαλίας.
Υποβλήθηκαν δέκα χιλιάδες πενήντα τέσσερις δηλώσεις ζηµιάς.
Έχουν ήδη καταβληθεί αποζηµιώσεις ύψους 14.704.000 ευρώ
στους ασφαλιστικά ενήµερους, που αντιστοιχούν όπως ξέρετε,
δυστυχώς, στο 65% των δικαιούµενων αποζηµιώσεων.

Να πούµε ότι για όλη τη χώρα για το 2019 συνολικά έχουν κα-
ταβληθεί αποζηµιώσεις ύψους 120 εκατοµµυρίων ευρώ. Αν υπο-
λογίσουµε ότι αυτό είναι το 65%, θα δούµε ότι τελικά οι
συνολικές αποζηµιώσεις ξεπερνούν τα 180 εκατοµµύρια ευρώ
τα οποία θα δοθούν στους Έλληνες αγρότες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε την

πέµπτη µε αριθµό 744/25-5-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Αττικής του ΜέΡΑ25 κ. Μα-
ρίας Απατζίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Στήριξη των επιχειρήσεων εκτροφής και εµ-
πορίου σαλιγκαριών». 
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Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, κ. Σκρέκας. 

Κυρία Απατζίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Κύριε Υπουργέ, έχουµε αγωνιώδεις εκκλή-

σεις από τους εκτροφείς και εµπόρους σαλιγκαριών, όπως
λόγου χάρη σε επιστολή υπογραφόµενη από τον κ. Αναστάσιο
Υψηλάντη, ιδιοκτήτη και εκπρόσωπο της «AGROFARMA». 

Το δραµατικό πρόβληµα είναι ότι οι εκτροφείς σαλιγκαριών
εξάγουν σχεδόν το σύνολο της παραγωγής τους σε χώρες όπως
η Γαλλία, η Ιταλία και η Ισπανία. Όµως, όπως καλά ξέρετε, από
τα µέσα Φεβρουαρίου του 2020 οι εξαγωγές στις χώρες αυτές
έχουν µηδενιστεί λόγω της επιδηµίας του κορωνοϊού COVID-19.
Δυστυχώς, δεν προβλέπεται καµµία αναστροφή του κλίµατος για
το τρέχον έτος 2020. 

Το θέµα είναι τι µπορεί να γίνει για να µην καταστραφούν αυτοί
οι άνθρωποι. Θα µπορούσαν να εφαρµοστούν τέσσερα συγκε-
κριµένα µέτρα για να επιβιώσουν οι εκτροφείς και έµποροι σα-
λιγκαριών: Κατ’ αρχάς, να ενταχθούν και οι επιχειρήσεις
εκτροφής και εµπορίου σαλιγκαριών στις επιχειρήσεις που στη-
ρίζονται από το κράτος. Δεύτερον, να γίνει άµεση επιστροφή του
ΦΠΑ. Σηµειωτέον ότι λόγω εξαγωγών είναι πιστωτικός και παρα-
κρατείται για χρόνια. Τρίτον, να υπάρξει µια χρηµατοδοτική ενί-
σχυση για τη συνέχιση της λειτουργίας των επιχειρήσεων και για
την επάνοδο στις εξαγωγές πλέον από το 2021. Τέταρτον, να κα-
ταργηθεί, για το 2020 τουλάχιστον, η προκαταβολή φόρου. Η
προκαταβολή φόρου γενικότερα, αλλά ιδίως στις δεδοµένες πε-
ριστάσεις, είναι εξοντωτική. 

Κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ: Προτίθεστε να σωθεί αυτός ο
πολύ ευαίσθητος κλάδος της εκτροφής και του εµπορίου σαλιγ-
καριών για να µπορέσει να επιβιώσει στο δύσκολο έτος 2020 και
να επανέλθει το 2021; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σκρέκα, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω, κυρία Απατζίδη, ότι πράγµατι συ-

νολικά η ελληνική οικονοµία έχει δεχθεί δυσµενείς επιπτώσεις
εξαιτίας της πανδηµίας του κορωνοϊού, που έχουν αλλάξει και
έχουν ανατρέψει τα δεδοµένα και έχουν οδηγήσει σε οριακό ση-
µείο πολλούς οικονοµικούς κλάδους της χώρας. 

Αυτό, εν µέρει, συµβαίνει στον πρωτογενή τοµέα. Η πραγµα-
τικότητα είναι ότι ο αγροτικός τοµέας έχει αντισταθεί καλύτερα
από κάθε άλλο οικονοµικό κλάδο στην εποχή της κρίσης και αυτό
δείχνει και πού πρέπει να πάει η χώρα. Η χώρα πρέπει να πάει
σε µια πιο παραγωγική οικονοµία. Η Ελλάδα πρέπει να παράγει
περισσότερα. 

Τα ελληνικά αγροτικά προϊόντα έχουν υποστεί µειώσεις είτε
στη ζήτηση είτε στις τιµές, όπως στους σαλιγκαροτρόφους που
αναφέρετε, στους κτηνοτρόφους, υδατοκαλλιεργητές, αλιείς.
Υπάρχουν κάποιοι κλάδοι και του πρωτογενή τοµέα, κάποιες
δραστηριότητες, οι οποίοι δυστυχώς έχουν υποστεί ζηµιές, αλλά
δεν είναι η απόλυτη καταστροφή. 

Γι’ αυτό είµαστε εδώ ως Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
γι’ αυτό ως Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, έχει κατανείµει, όπως είπα, κατ’ αρχάς ένα ποσό
150 εκατοµµυρίων ευρώ για να στηρίξουµε εκείνες ακριβώς τις
δραστηριότητες του πρωτογενούς τοµέα οι οποίες βάλλονται και
φυσικά, δεν θα αφήσουµε και τον κλάδο των σαλιγκαριών να µεί-
νει αβοήθητος σε αυτήν την χρονική στιγµή. 

Από εκεί και πέρα, να πούµε ότι ήδη έχουµε πάρει µέτρα τα
οποία ευνοούν συνολικά το επιχειρηµατικό περιβάλλον, όπως
είναι η αναστολή καταβολής ΦΠΑ, η είσπραξη βεβαιωµένων οφει-
λών, η επιτάχυνση διαφόρων διαδικασιών επιστροφής του ΦΠΑ
στις εξαγωγικές επιχειρήσεις, η παράταση προθεσµιών καταβο-
λής βεβαιωµένων οφειλών και δόσεων, τα δανειοδοτικά εργαλεία
όπως είναι το ΤΕΠΙΧ ΙΙ ή η επιστρεπτέα προκαταβολή. 

Μετά από συνεργασία που είχαµε µε τον Υφυπουργό Ανάπτυ-
ξης, τον κ. Τσακίρη και µετά από αίτηση που κάναµε στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού και την έγκριση που πήραµε,
τώρα και οι επιχειρήσεις του πρωτογενούς τοµέα µπορούν να

έχουν πρόσβαση ακριβώς σε αυτά τα δανειοδοτικά εργαλεία,
που όπως επαναλαµβάνω είναι το ΤΕΠΙΧ ΙΙ, όπου κατά 80% οι εγ-
γυήσεις καλύπτονται από χρήµατα του ΕΣΠΑ, άρα διευκολύνουν
έναν επιχειρηµατία του πρωτογενούς τοµέα να έχει πρόσβαση
ακριβώς στον δανεισµό για να µπορέσει να ανταποκριθεί στις
απαιτήσεις που προκαλεί η συγκεκριµένη περίοδος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Απατζίδη,
έχετε τον λόγο.

Επ’ ευκαιρία, να πω ότι συγχαίρω όλους τους συναδέλφους
του ΜέΡΑ25 διότι είστε οι µόνοι που σχεδόν µε ακρίβεια 100%
σέβεστε τον Κανονισµό σε ό,τι αφορά τον χρόνο. 

ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστούµε, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, είναι σε θετική κατεύθυνση όλα αυτά που

µας είπατε, όµως δεν είναι αρκετά και ξέρετε πάρα πολύ καλά
ότι αυτοί οι άνθρωποι χρειάζονται συγκεκριµένα µέτρα για να
επιβιώσουν. Δεν αρκεί να συµπεριληφθούν στις ΚΑΔ µε τις πλη-
γείσες δραστηριότητες. Είναι απαραίτητη, όπως επιµένουµε, η
άµεση επιστροφή του ΦΠΑ, η κατάργηση της προκαταβολής
φόρου, η χρηµατοδοτική ενίσχυση. Μόνο µε αυτά θα επιζήσουν. 

Αυτό που χρειάζεται να έχουµε κατά νου στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση, είναι ότι υπάρχουν τα εξής χαρακτηριστικά που είναι
απολύτως καταστροφικά για τους εκτροφείς και εµπόρους σα-
λιγκαριών:

Πρώτον, η µοναδική δυνατή περίοδος για τη διάθεση των εγ-
χώριων σαλιγκαριών είναι από τον Φεβρουάριο µέχρι τον Μάϊο,
δηλαδή ακριβώς η περίοδος που χάθηκε. 

Δεύτερον, οι βασικές διεθνείς αγορές είναι η Γαλλία, η Ιταλία
και η Ισπανία, δηλαδή ακριβώς τρεις χώρες που επλήγησαν εξαι-
ρετικά από τον κορωνοϊό COVID-19. Και σε αυτό είναι άτυχες οι
συγκεκριµένες επιχειρήσεις. Οι εγχώριες αγορές δεν επαρκούν. 

Τρίτον, οι εκτροφείς και έµποροι σαλιγκαριών στερούνται ενός
πανελλαδικού συντονιστικού οργάνου και αυτό τους κάνει ιδιαί-
τερα ευάλωτους στην παρούσα κρίση. Για αυτό πρέπει να τύχουν
της προστασίας της πολιτείας, όπως σηµειώνει η ιδρύτρια της
εταιρείας «FEREIKOS» Πένυ Βλάχου. Οι επιχειρήσεις που διατη-
ρούν σχέση συµβολαιακής καλλιέργειας µε τους παραγωγούς,
θα απορροφήσουν την παραγωγή, αλλά δεν ξέρουν πού να τη
διαθέσουν. Συνεπώς, θα υπάρξει επιπλέον επιβάρυνση και από
τη διαχείριση των αποθεµάτων και ζητήµατα θνησιµότητας των
σαλιγκαριών.

Πρέπει, όµως, να σηµειώσουµε και κάτι που αφορά την ευρύ-
τερη θέση της Ελλάδας στη διεθνή σκηνή, κάτι που πρέπει να
σας απασχολήσει ιδιαιτέρως. Υπάρχουν ανταγωνιστικές χώρες
παραγωγής, όπως η Πολωνία και η Ουκρανία, οι οποίες συγκρι-
τικά δεν έχουν πληγεί από την κρίση. Υπάρχει µεγάλος κίνδυνος
αυτές οι χώρες να αντικαταστήσουν µόνιµα την Ελλάδα ως
χώρες εξαγωγής. Αν οι ελληνικές επιχειρήσεις δεν επιβιώσουν,
τότε ένας τοµέας όπου είχαµε εξαγωγική επιτυχία, θα χαθεί για
πάντα. Όταν τελειώσει η κρίση, δεν θα µπορέσουµε να επανέλ-
θουµε.

Σηµειώνεται ότι ο ετήσιος τζίρος είναι µεταξύ 1,6 και 1,8 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Επιχειρήσεις από χώρες όπως η Ουκρανία και
η Πολωνία αναµένεται να παίξουν πιο επιθετικά στο επίπεδο των
τιµών στο πλαίσιο της κρίσης. Υπάρχει κίνδυνος η Ελλάδα να εκ-
θρονιστεί από έναν τοµέα όπου µέχρι τώρα έχει το πλεονέκτηµα.

Πρέπει, εποµένως, να ληφθούν καίρια µέτρα για να µη χαθεί η
θέση της Ελλάδας στα διεθνή ράφια, στη διεθνή σκηνή. Το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχει χρέος να µε-
ριµνήσει ώστε να µην υπάρξει αυτή η διεθνής εξαφάνιση της Ελ-
λάδας από τον χώρο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Όπως σας ανέφερα, για την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας -και θέλω να πιστεύω για όλες τις κυβερ-
νήσεις- ο πρωτογενής τοµέας είναι βαρύνουσας σηµασίας, είναι
βασική προτεραιότητα. Το έχει αποδείξει ο Πρωθυπουργός της
χώρας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, µε τις αποφάσεις που έχει
λάβει µέχρι τώρα και τα µέτρα στήριξης του πρωτογενούς τοµέα,
µεταξύ των οποίων σας είπα και τα 150 εκατοµµύρια ευρώ, κατ’
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αρχάς, ένα ποσό το οποίο θα διατεθεί για εκείνες τις δραστηριό-
τητες του πρωτογενούς τοµέα, οι οποίοι έχουν βληθεί εξαιτίας
της πανδηµίας του κορωνοϊού. 

Να πω για την εκτροφή των σαλιγκαριών, ότι είναι µία δραστη-
ριότητα του πρωτογενούς τοµέα, µία γεωργική δραστηριότητα
που στο πρόσφατο παρελθόν είχε υπάρξει έντονο ενδιαφέρον
από µερίδα παραγωγών. Εµείς θέλουµε και θα στηρίξουµε αυτήν
τη δραστηριότητα, γιατί πιστεύουµε ότι έχει ανταγωνιστικό πλε-
ονέκτηµα η χώρα, η Ελλάδα. Βέβαια, θα πρέπει να βοηθήσουµε
ώστε αυτοί οι παραγωγοί να οργανωθούν. Θα πρέπει να τους δώ-
σουµε τα κατάλληλα εργαλεία. 

Πρέπει να γνωρίζετε ότι ήδη οι δραστηριότητες αυτές εντάσ-
σονται στα µέτρα στήριξης του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυ-
ξης στους νέους γεωργούς, στα σχέδια βελτίωσης ή στο µέτρο
123Α για τη µεταποίηση και εµπορία γεωργικών προϊόντων, όπως,
φυσικά, και στη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική. Διότι αυτή η στιγµή
είναι και µία -να το πω έτσι- καλή συγκυρία, µία καλή χρονική
στιγµή, κατά την οποία διαπραγµατευόµαστε και συζητάµε την
αγροτική πολιτική της επόµενης δεκαετίας. Άρα υπάρχει η ευκαι-
ρία εκεί να βάλουµε προτεραιότητες για κλάδους του πρωτογε-
νούς τοµέα και για δράσεις που πιστεύουµε ότι είναι σηµαντικές
για τη στήριξη της εθνικής οικονοµίας, για τη στήριξη των παρα-
γωγών και, φυσικά, για τη διασφάλιση της συνοχής της υπαίθρου. 

Άρα η εκτροφή σαλιγκαριών, ναι, είναι µία δραστηριότητα προ-
τεραιότητας για το Υπουργείο µας. Θα στηρίξουµε τους ανθρώ-
πους αυτούς, οι οποίοι αυτό το διάστηµα, εξαιτίας της
πανδηµίας, έχουν υποστεί οικονοµική ζηµιά. Θέλουµε να παρα-
µείνουν στη δουλειά τους, θέλουµε να παραµείνουν στην
εκτροφή τους, να έχουν το εισόδηµα, να µπορούν να ζουν τις οι-
κογένειές τους, να επενδύουν στη δουλειά τους και να στηρίζουν
την εθνική οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην

τρίτη µε αριθµό 761/1-6-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Παππά προς τον Υπουργό
Ανάπτυξης και Επενδύσεων µε θέµα: «Αποκλεισµός της πλειοψη-
φίας των επιχειρήσεων από τα εργαλεία ρευστότητας του ΤΕΠΙΧ
ΙΙ και της επιστρεπτέας προκαταβολής». 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Παππά θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Άδωνις Γεωργιάδης.

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κυβέρνηση Τσίπρα σας άφησε ένα δηµοσιο-

νοµικό «µαξιλάρι» και είχαµε και κάποια θετικά νέα από την Ευ-
ρώπη πριν από λίγες ηµέρες, όπου έσπασαν δύο ταµπού, το
ταµπού του κοινού δανεισµού, του διαµοιρασµού, δηλαδή, του
χρέους και το ταµπού των απευθείας ενισχύσεων. Αυτές είναι θε-
τικές εξελίξεις, τις οποίες πρέπει να αξιοποιήσετε.

Θα έλεγα, όµως, ότι αυτές ακριβώς οι εξελίξεις, δεν θα σας
αφήσουν καµµία δικαιολογία, διότι είµαστε δύο µήνες µετά την
επιβολή διοικητικών µέτρων κλεισίµατος ενός µεγάλου κοµµα-
τιού της οικονοµίας και οι επιχειρήσεις µας δεν έχουν δει µέτρα
στήριξης. Το Υπουργείο Οικονοµικών έχει οµολογήσει ότι από τα
2 δισεκατοµµύρια τα οποία θα δροµολογούνταν για την επιστρε-
πτέα προκαταβολή, µόνο 600 εκατοµµύρια έχουν διοχετευθεί.
Και, βεβαίως, να µη συζητήσουµε και για το πρόγραµµα του
ΤΕΠΙΧ ΙΙ. Μαζί ήµασταν στην τηλεόραση πριν από λίγες µέρες
και µου είπατε ότι µόνο δύο χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν πρό-
σβαση σε αυτό το πρόγραµµα και ο στόχος σας είναι δέκα χιλιά-
δες επιχειρήσεις. Σε ένα σύνολο επτακοσίων πενήντα χιλιάδων
επιχειρήσεων, λοιπόν, πενήντα χιλιάδες επιχειρήσεις είναι στην
επιστρεπτέα προκαταβολή και ο στόχος είναι δέκα χιλιάδες να
πάνε στο ΤΕΠΙΧ. 

Θα ήθελα, επίσης, από εσάς το εξής: Θα ήθελα να διορθώσετε
τη δήλωση του υφισταµένου σας, ότι η ελληνική επιχειρηµατικό-
τητα αποτελείται από επιχειρήσεις ζόµπι και µπαταχτσήδες. Το
87% των κλάδων έχει χαρακτηριστεί πληττόµενο µε κυβερνητική
απόφαση. Όλοι αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, θα έχουν προβλήµατα
εξυπηρέτησης των υποχρεώσεών τους και δικαίως προσδοκούν
να υπάρξει µία στήριξη.

Εµείς κάναµε µία πάρα πολύ απλή πρόταση, έναν πάρα πολύ
απλό κανόνα. Προσέξτε, γιατί έχουν υπάρξει ζητήµατα και στην
επιστρεπτέα. Ξέρω ότι δεν είναι δική σας αρµοδιότητα, αλλά
είναι προβλήµατα τα οποία πρέπει να τα δείτε.

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ άλλο ένα λεπτό και θα δεχτώ και
την παρατήρησή σας βεβαίως.

Υπάρχουν παραδείγµατα επιχειρήσεων µε ελάχιστους εργα-
ζόµενους που πήραν επιστρεπτέα προκαταβολή 100.000 και
150.000 ευρώ και επιχειρήσεις οι οποίες είχαν ογδόντα και εκατό
εργαζόµενους και βγήκε η επιστρεπτέα 4.000 ευρώ. Τι λέµε, λοι-
πόν, εµείς; Με κριτήριο την απασχόληση 2.000 ευρώ ανά εργα-
ζόµενο και όχι σαν την επιστρεπτέα, όπου είναι κρατικό δάνειο,
που µπορεί να το πάρει η επιχείρηση και να το κάνει ό,τι θέλει.
Να αναγνωρίζονται πάρα πολύ συγκεκριµένα έξοδα. Με ποιο
στόχο; Με τον απλό στόχο να µην συσσωρευθεί χρέος κατά τη
διάρκεια το κορωνοϊού.

Νοµίζω ότι θα πρέπει να τις αξιολογήσετε.
Και θα ήθελα από εσάς και µία δέσµευση, ότι θα υποστηρίξετε

το αίτηµα που έχει γίνει. Δεν έχουµε απάντηση από το Προεδρείο
µέχρι στιγµής. Οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ της Επιτροπής Οικονο-
µικών και της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου στηρίξαµε το
αίτηµα της ΓΣΕΒΕΕ για ειδική συνεδρίαση της επιτροπής µας για
τα ζητήµατα πρόσβασης των επιχειρήσεων στα χρηµατοδοτικά
εργαλεία. Ο χρόνος περνάει. Το θεωρώ αυτονόητο ότι αυτό το
αίτηµα θα ικανοποιηθεί.

Θα ήθελα, επίσης, να σας πω και να σας ρωτήσω εάν προτίθε-
στε γρήγορα να φέρετε το νοµοσχέδιο για τις µικροπιστώσεις
και να προικοδοτήσετε και την Αναπτυξιακή Τράπεζα, η οποία θα
µπορέσει να λειτουργήσει, επιτέλους, αντικυκλικά, διότι πολύ φο-
βάµαι -θα αναφερθώ και στη δευτερολογία µου- ότι οι τράπεζες
οι συστηµικές µάλλον προκυκλικά λειτουργούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ
πάρα πολύ για την ερώτηση. Τη θεωρώ και εύλογη στις συνθήκες
που είµαστε. Επίσης, ήρθε σε µία πολύ καλή συγκυρία, διότι,
όπως ξέρετε, σε µία ώρα ακριβώς -το έχουµε ήδη ανακοινώσει
από χθες- ξεκινάει στην ηλεκτρονική πλατφόρµα του Υπουργείου
Ανάπτυξης, της Αναπτυξιακής Τράπεζας, στο «ependyseis», η µε-
γάλη µας τοµή, που είναι το εγγυοδοτικό εργαλείο των 7 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ.

Είναι τύχη αγαθή που µου γίνεται, λοιπόν, µία ερώτηση, κύριε
Πρόεδρε, για τη ρευστότητα στις ελληνικές επιχειρήσεις µια ώρα
πριν ξεκινήσει το µεγαλύτερο στην ελληνική ιστορία εργαλείο
ρευστότητας που έχει δοθεί ποτέ για τις επιχειρήσεις.

Βρείτε µου εσείς, κύριε συνάδελφε, οποιαδήποτε στιγµή από
το 1830 που το ελληνικό δηµόσιο εγγυήθηκε 7 δισεκατοµµύρια
ευρώ για να πάνε αποκλειστικά στις επιχειρήσεις. Είναι η πρώτη
φορά. Οι εγγυήσεις είναι 7 δισεκατοµµύρια. 

Άρα το Υπουργείο Ανάπτυξης, η Κυβέρνηση και η Ελληνική Δη-
µοκρατία έχουν µία επιτυχία σήµερα. Είµαστε, κύριε Πρόεδρε, η
πρώτη χώρα στην Ευρώπη που βάλαµε σε λειτουργία εγγυοδο-
τικό ταµείο. Κινηθήκαµε µε εξαιρετικά µεγάλη ταχύτητα. Ένα ερ-
γαλείο που άλλες χώρες -δεν θέλω να τις ονοµατίσω- έχουν
ανακοινώσει ότι θα λειτουργήσει σε αυτές από Σεπτέµβριο και
Οκτώβριο, στην Ελλάδα ξεκινάει αρχές Ιουνίου, γιατί πήγαµε
πάρα πολύ γρήγορα. Άρα η Κυβέρνηση δείχνει έµπρακτα ότι την
ενδιαφέρει να φτάσει η ρευστότητα στις επιχειρήσεις. 

Πηγαίνω τώρα στα συγκεκριµένα ερωτήµατα. 
Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, αναφερθήκατε στην ιστορική

στροφή της Ευρώπης, την οποία και εσείς και εµείς χαιρετίζουµε.
Θα ήταν πράξη γενναιότητας εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, όµως, να
αναγνωρίσει και την προσωπική συµβολή του Πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη σε αυτήν τη στροφή, γιατί αυτή η στροφή
δεν έγινε µόνη της. Φτιάχτηκε µία συµµαχία εννέα Πρωθυπουρ-
γών -µέσα στους εννέα και ο Πρωθυπουργός της Ελλάδος- που
πίεσαν προς αυτή την κατεύθυνση και οδήγησαν στη συγκεκρι-
µένη απόφαση.

Και µάλιστα πρέπει να σας πω ότι µάλλον το κόµµα σας πιά-
στηκε λίγο εξαπίνης. Διότι αν υπολογίσουµε ότι ο κ. Τσίπρας είχε
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ορίσει το πρωί της προηγούµενης µέρας να κάνει τις ανακοινώ-
σεις ξανά και στο λεγόµενο «Μένουµε Όρθιοι ΙΙ» και να µιλήσει
για νούµερα αγνοώντας τι θα γινόταν µέσα σε είκοσι τέσσερις
ώρες, πάει να πει ότι προφανώς στον ΣΥΡΙΖΑ δεν είχατε καταλά-
βει πόσο µεγάλη επιτυχία ερχόταν για την Ελλάδα χάρη στις
πρωτοβουλίες και της ελληνικής Κυβερνήσεως. Θα ήταν ωραίο
να αναγνωρίζουµε καµιά φορά µεταξύ µας την επιτυχία ενός
Πρωθυπουργού όταν αυτή αντανακλάται στις ζωές των πολλών,
στις ζωές των πολιτών.

Πάµε τώρα στα συγκεκριµένα. Μου είπατε να ανασκευάσω τη
δήλωση ή να καταδικάσω τη δήλωση –δεν θυµάµαι το ρήµα που
χρησιµοποιήσατε- του υφιστάµενου µου. Δεν υπάρχει τέτοια δή-
λωση κατά τον τρόπο που το λέτε. Αυτό στο οποίο έχει γίνει ανα-
φορά, είναι κάτι που είµαι βέβαιος ότι εσείς ως πρώην Υπουργός
το γνωρίζετε. Όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που υπόκεινται
στην ευρωπαϊκή νοµοθεσία όπως το εγγυοδοτικό -είναι χρήµατα
από το ΕΣΠΑ αυτά που έχουµε χρησιµοποιήσει άρα θέλουν έγ-
κριση από την DIGICOM κι ακολουθούν τους κανόνες της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής- έχουν µία αναγκαστική υποχρέωση. Ποια
είναι η αναγκαστική υποχρέωση; Ότι πρέπει οι επιχειρήσεις που
λαµβάνουν αυτού του τύπου τις κρατικές ενισχύσεις να είναι βιώ-
σιµες. Αυτός είναι ο ευρωπαϊκός ορισµός.

Και ο ευρωπαϊκός ορισµός των βιώσιµων επιχειρήσεων δεν
έχει να κάνει µε την κρίση. Διότι το χρονικό όριο που έχουµε
θέσει για να το κρίνουµε είναι η 31η Δεκεµβρίου του 2019. Άρα
προ του COVID, προ της εποχής της παρούσας κρίσης πάµε και
µετράµε αν οι επιχειρήσεις ήταν τότε βιώσιµες, ασχέτως αν µετά
έπαψαν λόγω του COVID να είναι βιώσιµες, µε βάση τα στοιχεία
εννοώ πάντα. 

Άρα πάµε και λέµε τι; Ότι για να είµαστε σύννοµοι και να µην
έρθει αύριο το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
να µας ζητάει αυτά τα λεφτά πίσω µε πρόστιµο, ακολουθούµε
τις ευρωπαϊκές οδηγίες -άλλωστε κι οι τράπεζες δεν θα µπορού-
σαν να µοχλεύσουν χρήµατα εάν εµείς δεν ακολουθούσαµε τις
ευρωπαϊκές οδηγίες- και βάζουµε τον όρο των βιώσιµων επιχει-
ρήσεων. Σε αυτό αναφέρθηκε ο κύριος Υφυπουργός και τον αδι-
κεί η αναφορά που κάνατε εναντίον του.

Τώρα, για τα ειδικότερα στοιχεία για την επιστρεπτέα προκα-
ταβολή και το ΤΕΠΙΧ ΙΙ και για το εγγυοδοτικό εργαλείο που ξε-
κινά σήµερα και καλώ τις επιχειρήσεις να πάνε -και θα πω και
τους όρους που είναι εξαιρετικά ευνοϊκοί-, θα πω στην δευτερο-
λογία µου για να µην καταχραστώ τον χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Παππάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς η ελληνική

Κυβέρνηση µε τρόπο µάλλον ντροπαλό µπήκε στη µάχη για να
αποκτήσει η Ευρώπη αυτά τα εργαλεία. Θέλω να σας θυµίσω ότι
γι’ αυτές τις αναγκαίες µεταβολές στην Ευρώπη εµείς φωνάζαµε
από το 2015 και τότε ήταν µια εποχή πάρα πολύ µεγάλων πολι-
τικών παθών και οξείας αντιπαράθεσης. Και επειδή είχαµε αυτές
τις προγραµµατικές προτεραιότητες εµείς για τα ευρωπαϊκά, η
δική σας παράταξη µας έλεγε αντιευρωπαίους. Να λοιπόν που
ήρθε το πλήρωµα του χρόνου και η Ευρώπη κάνει αυτά τα βή-
µατα και εµείς λέµε ότι πρέπει να κάνει ακόµα πιο γενναία και
ακόµα πιο βαθιά. Και ανεβάζει –επαναλαµβάνω- τον πήχη και για
τη δική σας απόδοση.

Είπατε ότι περιµέναµε το «Μένουµε Όρθιοι» για να δούµε τι
θα γίνει µε την Ευρώπη. Το πρόγραµµα το οποίο ανακοινώθηκε
αφορά το 2021. Το «Μένουµε Όρθιοι» είναι η κατεπείγουσα πα-
ρέµβαση η οποία επικαιροποιήθηκε, επειδή επί δύο µήνες αδρα-
νήσατε.

Μας λέτε για το Ταµείο Εγγυοδοσίας. Με συγχωρείτε, κυβερ-
νάτε από την 7η Ιουλίου και οχτώ µήνες δεν έγινε τίποτα κι έγινε
σε δύο µήνες; Και µας το κοµίζετε ως επιχείρηµα αποτελεσµατι-
κότητας, κύριε Υπουργέ; 

Πάµε λοιπόν να τα δούµε τώρα. Ένας στους τέσσερις επιχει-
ρηµατίες στην εστίαση λέει ότι µπορεί να µην ανοίξει. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα. Και έχουµε τις ανακοινώσεις από την Κυβέρ-
νηση. Μάλιστα. Οι τράπεζες µέχρι στιγµής λειτουργούν µε βάση
το εγχειρίδιο πιστωτικής πολιτικής και πρακτικής. Αυτό δεν θα

αλλάξει και σας πληροφορώ µε βάση πληροφορίες που έχουµε
εµείς ότι παραβιάζουν κάποιοι και τη σύµβαση µε το ελληνικό δη-
µόσιο. Διότι είπατε ότι αφορά όσους ήταν προβληµατικοί και βιώ-
σιµοι µέχρι 31-12-2019. Υπάρχουν πολλοί, οι οποίοι κρίθηκαν
απορριπτέοι για λίγα χρήµατα, επειδή έχουν τριάντα µέρες κα-
θυστέρηση. Σας καλώ να ανεβάσετε τους τόνους µε τις τράπεζες
και να λάβετε τις κατάλληλες πρωτοβουλίες. 

Πάµε παρακάτω. Τι έχουν κάνει µέχρι στιγµής οι τράπεζες;
Υπάρχουν συγκεκριµένα εργαλεία για τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις. Υπήρχαν και πριν κι υπάρχουν και  κατά τη διάρκεια της
πανδηµίας. Τα στοιχεία: Η Alpha Bank πήρε 6 δισεκατοµµύρια.
Από αυτά µόνο τα 2 δισεκατοµµύρια έχουν διοχετευθεί στην
αγορά εκ των οποίων –άκουσον, άκουσον!- το 1,6 δισεκατοµµύ-
ριο στο πελατειακό τους «φιλέτο». Είναι δική τους οµολογία. Δεν
σας λέω κάτι το οποίο διάβασα κάπου. Η Εθνική Τράπεζα πήρε
5 δισεκατοµµύρια και 1 δισεκατοµµύριο µόνο σχεδόν αποκλει-
στικά στο πελατειακό τους «φιλέτο». Προσέξτε να δείτε τι γίνεται
τώρα. Μπαίνει το ελληνικό δηµόσιο, ο Έλληνας φορολογούµε-
νος µε εγγυήσεις και οι τράπεζες απλώς διευκολύνουν τους κα-
λούς πελάτες. Η Eurobank πήρε 2,7 δισεκατοµµύρια και έδωσε
600 εκατοµµύρια µόνο στο πελατειακό «φιλέτο». Η Πειραιώς
πήρε 2 δισεκατοµµύρια κι έδωσε 250 εκατοµµύρια στο πελατει-
ακό «φιλέτο». Από ένα σύνολο 16 δισεκατοµµυρίων σχεδόν, τα
3,5 δισεκατοµµύρια έχουν δοθεί στο πελατειακό «φιλέτο».

Τα νούµερα και τα αποτελέσµατα από το πρώτο εγγυοδοτικό
εργαλείο είναι απογοητευτικά. Δεν τα αναφέρατε ξανά. Μου εί-
πατε στην τηλεόραση ότι είναι µόνο δύο χιλιάδες επιχειρήσεις.
Τα 7 δισεκατοµµύρια που αναφέρατε, κύριε Υπουργέ, είναι το
ποσό µε τη µόχλευση. Για 2 δισεκατοµµύρια έχετε πάρει έγ-
κριση, τη στιγµή που η Πορτογαλία έχει πάρει για 13 δισεκατοµ-
µύρια. Θα µπορούσατε να ζητήσετε πολλά περισσότερα. 

Άρα, λοιπόν, εδώ πέρα το µείζον ζήτηµα είναι αν έχετε κάποια
πρόθεση να προικοδοτήσετε την Αναπτυξιακή Τράπεζα, ούτως
ώστε να µπορέσει να διοχετεύσει το χρήµα στην αγορά έξω από
τα τυπικά τραπεζικά κριτήρια. Γιατί τα τυπικά τραπεζικά κριτήρια
είναι για καιρούς σχετικής οµαλότητας, φτιαγµένα και σχεδια-
σµένα να ανακαλύπτουν τον στρατηγικό κακοπληρωτή. Αυτή τη
στιγµή όλη η αγορά έχει πρόβληµα και αν αφήσουµε τα χρήµατα
του Έλληνα φορολογούµενου να διοχετεύονται µέσω των τρα-
πεζών µε τα κριτήρια της προηγούµενης ηµέρας τα οποία οι τρά-
πεζες εφάρµοζαν, µόνο που θα βαθύνουν την ύφεση. Αυτό θα
είναι το αποτέλεσµα κι εδώ θα έχετε κι εσείς την ευθύνη σας

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε συνάδελφε, σας άκουγα που λέγατε
να επιβάλουµε στις τράπεζες να µην ακολουθούν τα τυπικά τρα-
πεζικά κριτήρια και φανταζόµουν τις εξεταστικές επιτροπές που
θα θέλατε να συστήσετε στο µέλλον για να ελέγξετε ένα, ένα
αυτά τα δάνεια και πώς δόθηκαν µε αέρα χωρίς τραπεζικά κρι-
τήρια, όπως κάνατε κατά το παρελθόν. Γιατί κάθε φορά τα λέτε,
όπως σας βολεύει. Σήµερα λέτε: «Δώσε, Γεωργιάδη, χωρίς τρα-
πεζικά κριτήρια» και αύριο µε τον Πολάκη θα µου λέτε: «Γιατί,
Γεωργιάδη, έδωσες χωρίς τραπεζικά κριτήρια; Πήγαινε στο Ει-
δικό Δικαστήριο».

Πάµε ξανά στον πραγµατικό κόσµο. Πρώτα απ’ όλα σέβοµαι
όλη την κριτική σας για τις διοικήσεις των τραπεζών. Ακόµα πε-
ρισσότερο το σέβοµαι, γιατί τις διορίσατε εσείς. Όλες οι διοική-
σεις των τραπεζών είναι διορισµένες επί των ηµερών σας. Εµείς
δεν διορίσαµε κανέναν. Είναι οι ίδιοι CEO που επέλεξε η κυβέρ-
νηση Τσίπρα. Άρα, λοιπόν, το να έρχεστε εδώ και να κατηγορείτε
εσείς αυτούς που επιλέξατε, είναι µια πράξη γενναιοφροσύνης,
κύριε Πρόεδρε. Το δέχοµαι. Κάνατε κακές επιλογές. Εάν κάνατε
και σε αυτό κακές επιλογές, δεσµεύοµαι να το επανεξετάσουµε. 

Και πέραν της οποιασδήποτε συζήτησης, το ξεκαθαρίζω προς
όλους. Πράγµατι, εάν µε αυτό το εγγυοδοτικό εργαλείο που ξε-
κινάει σήµερα µετρήσουµε σε µερικές εβδοµάδες ότι κάποιες
τράπεζες δεν δίνουν τα λεφτά σε επιχειρήσεις, η σχέση µας µαζί
τους θα εξελιχθούν πολύ άσχηµα. Το ξεκαθαρίζω. Και είπα, επί-
σης, εδώ στη Βουλή ότι στις συµβάσεις που υπογράψαµε µαζί
τους δώσαµε το µερίδιο αγοράς της κάθε τράπεζας στο δανει-
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οδοτικό εργαλείο των 7 δισεκατοµµυρίων αναλόγως του µερι-
δίου αγοράς που έχει κάθε τράπεζα σήµερα, αλλά στις τριάντα
µέρες θα µετρήσουµε πόσα χρήµατα έχει δώσει κάθε τράπεζα
και σε αυτήν την τράπεζα που έχει µείνει πίσω, θα αφαιρεθούν
χρήµατα και θα δοθούν στις τράπεζες που έχουν πάει γρήγορα.

Άρα και οι διοικήσεις των τραπεζών και τα µεσαία στελέχη των
τραπεζών και όλα τα τραπεζικά στελέχη θα κριθούν από το εάν
θα δώσουν γρήγορα τα λεφτά και βεβαίως τα λεφτά των τραπε-
ζών και τα κέρδη τους θα εξαρτηθούν από το πόσο γρήγορα θα
δώσουν τα λεφτά. Και σε αυτό θα είµαστε, κύριε Παππά, αµείλι-
κτοι.

Πρέπει, όµως, να σας πω και κάποιες διορθώσεις. Είπατε γιατί
δεν φτιάξαµε το εγγυοδοτικό εννέα µήνες που κυβερνάµε. Καλά,
δεν ξέρετε ότι όλα αυτά τα εγγυοδοτικά που χρησιµοποιήσαν ευ-
ρωπαϊκούς πόρους, έγιναν µετά την αλλαγή του κανονισµού
λόγω του COVID-19 στην Ευρώπη; Δηλαδή να πάρουµε έγκριση
από την DIGICOM πριν τον COVID-19 για να πάρουµε χρήµατα
του ΕΣΠΑ στα εγγυοδοτικά; Όχι βέβαια. Άρα, έρχεστε και µε κα-
τηγορείτε γιατί δεν το κάναµε εννέα µήνες πριν, ενώ σας λέω ότι
απ’ όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης η πρώτη χώρα που
λειτουργεί είµαστε εµείς. Τόσο γρήγοροι είµαστε. Και αντί να
πείτε ένα «µπράβο», λέτε όλα τα άλλα. 

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα που είπατε. Το ΤΕΠΙΧ ΙΙ ξεκίνησε µε
έναν κουµπαρά µε την µόχλευση στα 1.300.000.000 εκατοµµύρια
και πήγε τόσο καλά που το έχουµε αυξήσει στα 2.050.000.000. 

Πόσο καλά πήγε; Να µετρηθούµε, λοιπόν. Εµείς κάναµε το
ΤΕΠΙΧ ΙΙ και εσείς είχατε κάνει το ΤΕΠΙΧ Ι. Το ΤΕΠΙΧ Ι σε εννέα
µήνες εκταµίευσε 200 εκατοµµύρια. Το ΤΕΠΙΧ ΙΙ σε είκοσι πέντε
ηµέρες εκταµίευσε 900 εκατοµµύρια. Θέλετε να βάλουµε στη
σύγκριση τι κάνουµε εµείς, τι κάνατε εσείς και πόσο πιέζουµε τις
τράπεζες εµείς και πόσο εσείς; Ξαναλέω: ΤΕΠΙΧ Ι ΣΥΡΙΖΑ, εννέα
µήνες και 200 εκατοµµύρια. ΤΕΠΙΧ ΙΙ Μητσοτάκης, είκοσι πέντε
ηµέρες και 900 εκατοµµύρια. Άρα αφήστε τώρα εδώ τις πολλές
εµφανίσεις για το ποιος πιέζει τις τράπεζες.

Είµαι ο Υπουργός Ανάπτυξης, και το λέω µε περηφάνια, που
έχω βάλει σε έναν χρόνο θητείας µεγαλύτερα πρόστιµα στις τρά-
πεζες και στις ασφαλιστικές εταιρείες απ’ όσα έχουν µπει την
προηγούµενη δεκαετία στο σύνολο. Αν µετρήσω το σύνολο των
προστίµων, έχω βάλει περισσότερα από τα προηγούµενα δέκα
χρόνια. Άρα ο τελευταίος που µπορεί να κατηγορηθεί ότι τους
πηγαίνει µαλακά και κάνει τα στραβά µάτια, είµαι εγώ. 

Άλλο, όµως, να εφαρµόζουµε τον νόµο και να είµαστε και αυ-
στηροί εκεί που πρέπει και άλλο να θέλουµε να παραβιάσουµε
τον νόµο, όπως περίπου είπατε εδώ. Γιατί τα τραπεζικά κριτήρια,
κύριε Παππά, -ακούστε τώρα γιατί υπάρχουν- πρώτα-πρώτα δεν
υπάρχουν από εµάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό ολοκλη-

ρώστε, παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Υπάρχουν από τον SSM, υπάρχουν από τον
ευρωπαϊκό επόπτη. Και γιατί υπάρχουν; Γιατί τα χρήµατα, κύριε
Παππά, που µοιράζουν οι τράπεζες είναι οι καταθέσεις µας. Άρα,
αν οι τράπεζες τα σκορπίσουν σε στρατηγικούς κακοπληρωτές,
τα χρήµατα που θα χαθούν δεν θα είναι του CEO της Εθνικής
Τράπεζας ή της τραπέζης Alpha ή της Πειραιώς ή της Eurobank,
αλλά θα είναι τα χρήµατα των Ελλήνων καταθετών. Γι’ αυτό πρέ-
πει να υπάρχουν κριτήρια και να προσέχουµε πού πάνε τα λεφτά.
Το λέω γιατί εύκολα ακούγεται «µοιράστε τα λεφτά» και µετά θα
κλαίµε όλοι µαζί στη νέα γενιά κόκκινων δανείων και τη νέα δη-
µοσιονοµική κρίση που αυτή θα φέρει.

Κλείνω µε το παρακάτω. Ήρεµα, λελογισµένα και σωστά,
όπως έγραψε η Moody’s στην έκθεσή της πριν από δέκα ηµέρες,
«η Ελλάδα έχει επιτύχει χάρη στη λελογισµένη πολιτική της Κυ-
βερνήσεως να πείθει τις αγορές ότι παρά τη µεγάλη ύφεση του
2020 θα διατηρήσει τη δηµοσιονοµική της σταθερότητα και θα
πάει σε µεγάλη ανάπτυξη το 2021». Αυτό που κάνουµε, δηλαδή
εµείς είναι να δίνουµε το µεγαλύτερο ποσό που έχει δοθεί ποτέ
σε ελληνικές επιχειρήσεις σε ρευστότητα στην ιστορία του ελ-
ληνικού κράτους και ταυτόχρονα να κρατούµε τη δηµοσιονοµική
µας σταθερότητα, για να αποφεύγουµε τις περιπέτειες στις
οποίες θα µας οδηγούσε µία άφρων πολιτική. 

Σε αυτό δε που είπατε ότι εσείς το 2015 λέγατε και φωνάζατε
για να γίνουν στην Ευρώπη αυτά που τώρα γίνονται, ξέρετε,
κύριε Παππά, καµιά φορά στη ζωή µετράει και ο τρόπος. Εσείς
φωνάζατε, κάνατε show, κάνατε δηµοψηφίσµατα και τι πήρατε;
Πήρατε τρίτο µνηµόνιο. Εµείς τι κάναµε; Φέραµε επιχειρήµατα
στο τραπέζι, ανεβάσαµε την αξιοπιστία και τι κάναµε; Πήραµε 32
δισεκατοµµύρια. Άλλο ο ένας, άλλο ο άλλος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-
ζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής ερ-
γασίας µε δεδοµένο ότι έπρεπε στις 12.00’ και µετά από τρίωρη
συνεδρίαση να γίνει διακοπή για τον υγειονοµικό εξαερισµό και
την υγειονοµική προετοιµασία της Αίθουσας, καλύτερα είναι να
την κάνουµε τώρα και να µη διακόψουµε τη ροή του νοµοσχε-
δίου.

Η ώρα είναι 11.10’. Στις 11.25’ αρχίζει η συνεδρίαση του νο-
µοσχεδίου. Παρακαλώ οι εισηγητές και οι κοινοβουλευτικοί ή
ένας εκ των δύο –ο κ. Κόκκαλης είναι εδώ, πολύ κοµψός- να είναι
στην Αίθουσα για να αρχίσουµε εγκαίρως.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων, των τρο-
πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Ρυθµίσεις αρµοδιότητας
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για την ανα-
βάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα».

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν και θα ψηφιστούν
τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα,
καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Παράλληλα θα ήθελα να κάνω και την εξής πρόταση, επειδή

βλέπω ότι επί της αρχής έχουν µείνει µερικοί συνάδελφοι, οι
οποίοι δεν έχουν µιλήσει: Να προηγηθούν αµέσως µετά τους ει-
σηγητές και τους ειδικούς αγορητές και µετά να µπούµε στον
κατάλογο. Για την ισότητα των χθεσινών και των σηµερινών συ-
ναδέλφων ο χρόνος θα είναι επτά λεπτά. Παρακαλώ πολύ να το
τηρήσουµε, διότι αλλιώς δεν θα τελειώσουµε σήµερα. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Διο-

νύσιος Σταµενίτης για οκτώ λεπτά.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη σηµε-

ρινή συνεδρίαση ολοκληρώνουµε τη συζήτηση και την επεξερ-
γασία του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων για την ανάπτυξη και τον εκσυγχρονισµό του αγρο-
τικού τοµέα.

Πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου απόδειξη της γραµµής που
ακολουθεί από την πρώτη ηµέρα αυτή η Κυβέρνηση, δηλαδή της
πλήρους αντιστοιχίας λόγων και έργων. Πρόκειται για ένα νοµο-
σχέδιο απόδειξη συνέπειας, ένα νοµοσχέδιο που αναδεικνύει τη
βασικότερη επιλογή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, η
οποία δεν είναι άλλη από την υλοποίηση των προεκλογικών δε-
σµεύσεων του προγράµµατος βάσει του οποίου µας εξέλεξε ο
ελληνικός λαός.

Το κεφάλαιο 7 και τα άρθρα 27, 28 και 29 αποτελούν την υλο-
ποίηση της βασικής δέσµευσης του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη, αλλά και του Υπουργού Μάκη Βορίδη για την πά-
ταξη του φαινοµένου των ελληνοποιήσεων και του µιµητισµού.

Είπαµε προεκλογικά ότι αυτή η ιστορία θα τελειώσει και µε το
παρόν σχέδιο νόµου γίνεται ένα αποφασιστικό βήµα στην κατεύ-
θυνση αυτή. Το θεσµικό πλαίσιο αυστηροποιείται και για τα διοι-
κητικά πρόστιµα αλλά και σε επίπεδο ποινικού καθεστώτος.
Μέχρι σήµερα τα φαινόµενα αυτά δεν τιµωρούνταν ποινικά. Μι-
λάµε για ποινές που φθάνουν µέχρι τα πέντε χρόνια φυλάκισης
και το πρόστιµο έως 300.000 ευρώ, το οποίο προσαρµόζεται
προς τα πάνω φθάνοντας µέχρι και τις 600.000 ευρώ για τις πε-
ριπτώσεις επιχειρήσεων που έχουν κύκλο εργασιών άνω του
ενός εκατοµµυρίου ευρώ. Εάν, λοιπόν, αυτό δεν είναι ένα βήµα
για την αντιµετώπιση των ελληνοποιήσεων, τότε ποιο θα ήταν;

Επίσης, στη µάχη κατά των φαινοµένων του µιµητισµού και
των παράνοµων ελληνοποιήσεων είναι και τα άρθρα 9 και 10. Ει-
δικά µε το άρθρο 9 επιτέλους ο µελισσοκοµικός τοµέας λαµβάνει
τη θέση που του αξίζει. Στην πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι η δηµιουργία του Μελισσοκοµικού Μητρώου δίνει
υπόσταση στον συγκεκριµένο κλάδο γιατί καταγράφουν ψηφιακά
τους µελισσοκόµους, ξέρουµε ποιοι  είναι, πόσο και τι παράγουν,
τι ανάγκες έχουν και όταν χρειάζονται τη στήριξη της πολιτείας
αυτή θα µπορεί να τους δοθεί.

Προσέξτε το εξής: Πρόκειται για έναν από τους βασικότερους

κλάδους του πρωτογενούς τοµέα που αποτελεί τη βάση της δια-
τροφικής αλυσίδας, καθώς πολύ σωστά ανέφερε η Υφυπουργός
στην επιτροπή –και το επαναλαµβάνω- ότι κόσµος χωρίς µέλισ-
σες είναι κόσµος χωρίς λαχανικά, χωρίς φρούτα, χωρίς σπόρους
και καρπούς. Επιπλέον, να µη λησµονούµε ότι και το Μελισσο-
κοµικό Μητρώο είναι ένα σηµαντικό όπλο κατά των ελληνοποι-
ήσεων.  

Στην ίδια κατεύθυνση κινούνται και οι διατάξεις του άρθρου
10 µε τις οποίες επιτυγχάνεται ο έλεγχος στην αγορά των αβγών.
Η ένταξη των επιχειρήσεων στην ενιαία βάση δεδοµένων «ΑΡΤΕ-
ΜΙΣ» ξεκαθαρίζει το τοπίο, τακτοποιεί και νοικοκυρεύει την
αγορά αβγών, καθώς διασφαλίζεται ο αποτελεσµατικός έλεγχος
ισοζυγίων, η ιχνηλασιµότητα και η αντιµετώπιση, βέβαια, των
αθέµιτων πρακτικών των ελληνοποιήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και η Αντιπολίτευση ισχυρί-
ζεται ότι δεν λύνονται προβλήµατα µε το παρόν σχέδιο νόµου,
στην πραγµατικότητα όσα περιγράφονται αυτές τις ηµέρες απο-
τελούν τη ρύθµιση µιας σειράς ζητηµάτων και την κάµψη γρα-
φειοκρατικών εµποδίων. Είναι ρυθµίζεις που αποσαφηνίζουν
ζητήµατα και διευκολύνουν τις διαδικασίες, όπως αυτή του άρ-
θρου 2 για τις έγγειες βελτιώσεις µε τη µεταβίβαση όλων αυτών
των έργων από το Υπουργείο στους δήµους, όταν αυτό είναι ανα-
γκαίο. Ταυτόχρονα µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανά-
πτυξης δύναται να συµµετέχει στις δαπάνες λειτουργίας,
διοίκησης και συντήρησης και η οικεία περιφέρεια που εποπτεύει
τον εν λόγω οργανισµό, δαπάνες που µέχρι σήµερα βάραιναν
τον κρατικό προϋπολογισµό.

Δεν επιδέχεται αµφισβήτησης ότι απαιτούνταν µια τέτοια ρύθ-
µιση, η οποία τροποποιεί µια διάταξη νόµου του 1976. Από τότε
η δοµή του κράτους έχει αλλάξει, καθώς και η διαχείριση των
πόρων. Εποµένως, βλέπουµε ότι και λύνονται προβλήµατα και
µπαίνει τάξη. Όπως, για παράδειγµα, το άρθρο 16 που αφορά
το πρόγραµµα συλλογής και διαχείρισης νεκρών ζώων. 

Τι γίνεται σε αυτό το ζήτηµα; Αλλάζει η πηγή χρηµατοδότησης
του προγράµµατος, το οποίο θα χρηµατοδοτείται από τις περι-
φέρειες, αντί από το Ταµείο Γεωργίας και Κτηνοτροφίας µέσω
ανταποδοτικού τέλους. Παρέχεται η δυνατότητα στις περιφέ-
ρειες να χρησιµοποιούν τα προγράµµατα αυτά µέσω ενωσιακών,
εθνικών και ιδίων πόρων. Εποµένως, λύνεται ένα σηµαντικό πρό-
βληµα, σχεδόν ντροπιαστικό για τη χώρα.

Πάµε τώρα στις ρυθµίσεις των άρθρων 5, 6 και 7 για τη φαρ-
µακευτική και βιοµηχανική κάνναβη. Γι’ αυτό το θέµα ακούσαµε
αρκετή κριτική. Στο ζήτηµα αυτό χρειαζόταν αποσαφήνιση του
θεσµικού πλαισίου αναφορικά µε την εισαγωγή πολλαπλασιαστι-
κού υλικού ποικιλιών φαρµακευτικής κάνναβης, όπως και µε το
άρθρο 6 όπου παρέχονται οι σχετικές διευκρινήσεις αναφορικά
µε τους όρους εισαγωγής ή εξαγωγής φυτικών προϊόντων ή προ-
ϊόντων πρώτης µεταποίησης.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 7. Η προσπάθεια του Υπουργείου
µε την προτεινόµενη διάταξη είναι να ρυθµίσει τα ζητήµατα που
αφορούν το είδος των επιβαλλόµενων ποινών σε περιπτώσεις
που έχει διαπιστωθεί η περιεκτικότητα της καλλιέργειας των ακα-
τέργαστων προϊόντων άνω του 0,2%. 

Στο σηµείο αυτό να εξηγήσουµε για περιπτώσεις που δεν είναι
κατανοητό ότι στις προηγούµενες διατάξεις σχετικά µε τις κυ-
ρώσεις υπήρχαν ασάφειες και πολλές υποκειµενικότητες. Γι’
αυτό νοµίζω ότι πρέπει να επανεξετάσετε τη θέση σας σε αυτό
το ζήτηµα. 

Μια ακόµα διάταξη που πρέπει να αναφερθεί για την αξία και
τη σηµασία της είναι αυτή του άρθρου 24, µε την οποία ρυθµί-
ζονται ζητήµατα σχετικά µε τη σύσταση του Συµβουλίου Στρα-
τηγικού Σχεδιασµού. Προβλέπεται µε την ΚΥΑ ότι παρέχεται η
δυνατότητα λήψης µέτρων, που αφορούν στην πρόληψη και στην
αντιµετώπιση έκτακτων ή απρόβλεπτων κινδύνων, που σχετίζον-
ται µε την προστασία της αγροτικής, κτηνοτροφικής και αλιευτι-
κής παραγωγής, την ασφάλεια των τροφίµων και την προστασία
της δηµόσιας υγείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα και κατά την επε-
ξεργασία του νοµοσχεδίου στην επιτροπή, η θέση της Νέας Δη-
µοκρατίας και της Κυβέρνησης είναι ότι οι κτηνοτροφικές
µονάδες είναι απαραίτητες. Πρέπει να παράγουν, να αναπτύσ-
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σονται και να λειτουργούν χωρίς προβλήµατα. Γι’ αυτόν τον λόγο
είναι και σηµαντική η παράταση που δίνεται µε το άρθρο 8 ως
τις 31-12-2020 για την υποχρέωση υποβολής αιτήµατος στην οι-
κεία ΔΑΟΚ, µε σκοπό την έκδοση άδειας εγκατάστασης από τους
κτηνοτρόφους που επιθυµούν τη συνέχιση της λειτουργίας των
κτηνοτροφικών τους εγκαταστάσεων, που λειτουργούν εντός ή
πλησίον κατοικηµένων περιοχών. Δεν µπορούµε να ισχυριζόµα-
στε ότι υπάρχει έλλειµµα, ότι οι κτηνοτροφικές µονάδες έχουν
προβλήµατα, ότι οι αναγκαστικές µετεγκαταστάσεις έχουν κό-
στος, και από την άλλη να µη δείχνουµε ευελιξία σε ζητήµατα
όπως η τακτοποίηση υφιστάµενων εγκαταστάσεων. 

Ολοκληρώνω, υπογραµµίζοντας γρήγορα ότι εξίσου σηµαντι-
κές είναι και οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες των άρθρων 17 και
18, που ρυθµίζουν θέµατα εποπτευόµενων φορέων του Υπουρ-
γείου, αλλά και των άρθρων 12 και 13, που αφορούν ρυθµίσεις
θεµάτων υδατοκαλλιεργειών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και ολοκληρώνουµε σή-
µερα τη συζήτηση του νοµοσχεδίου, θα µου επιτρέψετε να ανα-
φερθώ και σε ορισµένα θέµατα που δεν απαντώνται στις
διατάξεις του συγκεκριµένου νόµου, αλλά αναφέρθηκαν αρκετά
από τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης σε µια προσπάθεια
κριτικής για το έργο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
τη δήθεν αναποτελεσµατικότητά του. Διερωτώµαι λοιπόν: Άραγε
είναι ή δεν είναι καθοριστική η παρέµβαση του Υπουργείου για
την επίλυση των ζητηµάτων των εργατών γης κατά την περίοδο
του κορωνοϊού; Άµεσα και στοχευµένα δόθηκε λύση σε ένα από
τα µεγαλύτερα προβλήµατα που προέκυψαν µε την εµφάνιση
της υγειονοµικής κρίσης και το αναγκαστικό κλείσιµο των συνό-
ρων. Και ποια ήταν αυτή; Ήταν η εξεύρεση εργατικών χεριών για
τη συγκοµιδή των παραγωγών. Είναι ή δεν είναι µέριµνα για τους
αγρότες κτηνοτρόφους και τους αλιείς µας η δέσµευση του
ποσού άνω των 150 εκατοµµυρίων ευρώ για την αποζηµίωση των
πληγέντων παραγωγών από τις συνέπειες της πανδηµίας; Είναι
ή δεν είναι µέτρο στήριξης η απόφαση για αποζηµίωση των αλι-
έων, για πρώτη φορά, των κτηνοτρόφων, των ανθοπαραγωγών,
των παραγωγών οπωροκηπευτικών ή άλλων παραγωγών που
έχουν πρόβληµα µε την πανδηµία; Κάνετε κριτική για τον χρόνο
καταβολής, γιατί πιθανόν δεν έχετε τίποτα άλλο να πείτε γι’ αυτό.
Η εξέταση όµως των δεδοµένων, προτού προχωρήσει η κατα-
βολή των αποζηµιώσεων, να ξέρετε ότι γίνεται προς όφελος των
πραγµατικών παραγωγών. 

Κλείνοντας, θα επαναλάβω ότι η Κυβέρνηση η ηγεσία του
Υπουργείου, το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας το γνωρίζουν καλά
ότι οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι µας, οι αλιείς, οι µελισσοκόµοι
µας αποτελούν τη βάση ανάπτυξης της χώρας. Γι’ αυτό και νο-
µοθετούµε µε το βλέµµα στραµµένο στην επόµενη µέρα του
πρωτογενούς τοµέα. Θα στηρίξουµε τις παραγωγές µας και τους
ανθρώπους της γης, όπως αυτοί στηρίζουν τη χώρα στις δύσκο-
λες στιγµές, κρατώντας την όρθια. Χαράζουµε πολιτικές µε πυ-
ρήνα τη στήριξη του εισοδήµατος των παραγωγών, την
ανάπτυξη της υπαίθρου και την ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα ως βασικού πυλώνα ανασυγκρότησης της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι της αντιπολίτευσης, έχετε µία επιλογή, ή να
ακολουθήσετε ή να µείνετε στο χθες, κάνοντας αντιπολίτευση
για την αντιπολίτευση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου.

Παρακαλείται τώρα ο κ. Κόκκαλης Βασίλειος από τον ΣΥΡΙΖΑ
να λάβει τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται κατ’ άρθρον σήµερα

το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Η αλήθεια
είναι ότι κατεβλήθη µια προσπάθεια από πλευράς Κυβέρνησης
να διατυπωθεί ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση απαξιώνει ή θέλει
τουλάχιστον να απαξιώσει το νοµοσχέδιο. Η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση απαξιώνει τη διαστρέβλωση της πραγµατικότητας. Ακού-
σαµε ότι κάνουµε στείρα κριτική, κάνουµε µίζερη αντιπολίτευση.
Με χαρά –κι αυτό είναι απάντηση σε αυτούς οι οποίοι µας κατη-
γόρησαν για στείρα κριτική- και µε ικανοποίηση ακούσαµε χτες

τον Υπουργό να κάνει δεκτή την πρόταση για τη νοθεία στα τρό-
φιµα. Με χαρά και ικανοποίηση δέχτηκε ότι η διάταξη για τη νο-
θεία στα τρόφιµα, όπως είχε κατατεθεί, ήταν κατά τι
επιεικέστερη. Διότι υπάρχει και η παραπλάνηση του καταναλωτή,
αλλά υπάρχει και η νοθεία στα τρόφιµα. Περιµένουµε εγγράφως
τη νοµοτεχνική βελτίωση. Σκοπίµως υπέβαλα χθες το ερώτηµα
αν η νοθεία οδηγεί σε επιβλαβή προϊόντα, για να λάβω την απάν-
τηση από τον κ. Υπουργό –και έτσι είναι- ότι δεν είναι ανάγκη να
οδηγεί σε επιβλαβή. Το σίγουρο όµως είναι ότι οδηγεί σε παρα-
πλάνηση. Σωστό; Και ερωτώ, ερωτά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση:
Γιατί αυτή τη διάταξη της νοθείας δεν την κάνετε κι αυτήν πιο
αυστηρή; Διορθώσατε, κατόπιν υποδείξεώς µας, το επιεικέστερο
και είπατε ότι θα βάλετε µαζί µε τους τρεις µήνες και τη χρηµα-
τική ποινή. Και καλά θα κάνετε, αν και η πρότασή µας είναι να
γίνει αυστηρή και η διάταξη περί της νοθείας. Μόνο η αυστηρή
ποινική διάταξη των δύο ετών δεν φτάνει, κύριε Υπουργέ. 

Συνεπώς η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν απαξιώνει το νοµο-
σχέδιο, απαξιώνει τη διαστρέβλωση της πραγµατικότητας. Ο Κα-
νονισµός 625/2017 κάνει ξεκάθαρο για προστασία των ΠΟΠ
προϊόντων. Στο άρθρο 1 περίπτωση ι’ αναφέρετε µέτρα για τη
χρήση, την επισήµανση των προστατευόµενων ονοµασιών προ-
έλευσης, των προστατευόµενων γεωγραφικών ενδείξεων. Συνε-
πώς πρέπει να συµφωνήσουµε ότι αυτό το οποίο κάνετε σήµερα
είναι µια υποχρέωση -και καλά κάνετε- η οποία πηγάζει ευθέως
από ευρωπαϊκό κανονισµό. Θα αναµένουµε νοµοτεχνική βελ-
τίωση για την πρότασή µας, ώστε να µην είναι επιεικέστερη η διά-
ταξη για τη νοθεία στα τρόφιµα. 

Έρχοµαι σε κάποιες διατάξεις µε τις οποίες διαφωνούµε. Ξε-
κινάµε µε τη βιοµηχανική κάνναβη. Το είπατε κι εσείς αλλά το
είπαν και κάποιοι Βουλευτές από τη Συµπολίτευση. Τι θέλετε;
Πείτε µας ποιο όριο θέλετε να βάλουµε στη βιοµηχανική κάν-
ναβη; Αυτό είναι τουλάχιστον αφελές. Γιατί; Διότι το όριο ανοχής
ψηφίστηκε το 2013. Το βρήκαµε. Το εφαρµόσαµε. Κάποιοι επι-
στήµονες γεωπόνοι –εµείς δεν ξέρουµε- θεωρούν ότι σε αυτή
την καλλιέργεια πρέπει να υφίσταται όριο ανοχής. Ασχολήθηκαν
οι πολιτικές ηγεσίες το 2013, ασχολήθηκαν και µετέπειτα. 

Άρα, εσείς να µας πείτε τι ακριβώς θέλετε. 
Και εν πάση περιπτώσει, επειδή προσπαθείτε ενίοτε να συσκο-

τίσετε την πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, αν υπήρχε κυβερνη-
τική πολιτική για την κάνναβη, διατυπώνω το απλό ερώτηµα γιατί
δεν έχουν εκδοθεί οι αποφάσεις µεταποίησης της βιοµηχανικής
κάνναβης. Γιατί δεν δίνετε και δεν δίνεται, δεν παρέχεται η δυ-
νατότητα να παράγονται εδώ αυτά τα προϊόντα και όχι να εισά-
γονται; Για ποιον λόγο µειώθηκε η καλλιέργεια;

Επιτρέψτε µου να διατυπώσω µια επιφύλαξη. Συνάδελφοί σας
Υπουργοί φωτογραφίζονται –και καλά κάνουν- και πηγαίνουν στα
εγκαίνια επιχειρήσεων φαρµακευτικής κάνναβης, επενδύσεων
που είχαν ξεκινήσει από την προηγούµενη κυβέρνηση. Και εσείς
πριν από τρία χρόνια από τούτο εδώ το Βήµα λέγατε ότι η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ νοµοθετεί ανεξέλεγκτα την καλλιέργεια χασίς.
Ποιο ισχύει από τα δυο; Δεν είναι κακό να έχετε προκαταλήψεις
ως άτοµο. Δεν είναι καθόλου κακό. Το είπατε κιόλας προχθές.
Αφήστε τι λέει ο καθένας ξεχωριστά. Τυγχάνει, όµως, να είστε ο
αρµόδιος Υπουργός για την εφαρµογή της πολιτικής.

Νοµίζω ότι σε αυτά τα ερωτήµατα από την πρώτη συνεδρίαση
δεν έχουν δοθεί απαντήσεις. Αν είναι κυβερνητική πολιτική –που
δεν είναι-, γιατί δεν προχωρά η έκδοση των απαραίτητων υπουρ-
γικών αποφάσεων για τη µεταποίηση και την εµπορία και εν γένει
διακίνηση των προϊόντων βιοµηχανικής κάνναβης;

Έρχοµαι, κύριε Πρόεδρε, γρήγορα-γρήγορα στις ανακτήσεις. 
Συνηθίζετε το αίσθηµα του φόβου -γιατί ξέρετε ότι ο φόβος

είναι το χειρότερο συναίσθηµα- να το εκµεταλλεύεστε. Και εί-
πατε: Τι θέλετε; Να πληρώσουν οι υπόλοιποι φορολογούµενοι
αυτά τα χρήµατα; Το είπατε. Να ρωτήσω εγώ: Με ποιον τρόπο
θα µπορούσαν να πληρώσουν οι υπόλοιποι φορολογούµενοι;
Μήπως εννοείτε τους αγρότες; Μήπως είχατε ή έχετε κάτι στο
µυαλό σας; Όχι, να το πείτε. Από τη στιγµή που οι υπόχρεοι είναι
συγκεκριµένοι, να πείτε εδώ από το Βήµα ότι υπάρχει η πιθανό-
τητα µε αυτόν τον τρόπο να πληρώσουν και οι υπόλοιποι φορο-
λογούµενοι. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
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και Τροφίµων): Οι φορολογούµενοι…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Φορολογούµενοι είναι όλοι, δεν

είναι µόνο οι αγρότες.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Πείτε τον τρόπο. 
Έρχοµαι στον ΕΛΓΑ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Να το πούµε γρήγορα αυτό που µε ρωτάτε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Έρχοµαι στον ΕΛΓΑ. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι, επειδή στην πρώτη συνεδρίαση

χρησιµοποιήσατε κάποιες εκφράσεις του στιλ «να µιλάµε λεβέν-
τικα και σταράτα», οφείλετε να ενηµερώσετε την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία αν είναι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να µην διακό-
πτετε τους εισηγητές, γιατί θα περάσουν τον χρόνο και θα πάµε
πολύ πίσω. 

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για µισό λεπτό ακόµα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Αναφέρατε χθες ότι είναι λαϊκισµός

να θέλω να βάλω κι άλλες ζηµιές να αποζηµιωθούν στον ΕΛΓΑ.
Οφείλετε να ενηµερώσετε. Αυτή τη στιγµή αναδεικνύεται το θέµα
των ζηµιών που ίσως είναι ένα από τα σοβαρότερα στον πρωτο-
γενή τοµέα. Οφείλετε να ενηµερώσετε την Εθνική Αντιπροσω-
πεία πρώτον, για την κατάσταση στον ΕΛΓΑ, δεύτερον πώς
σκέφτεστε να κινηθείτε µε την αλλαγή του κανονισµού γιατί από
εδώ εξάγονται διαφορετικά συµπεράσµατα. Λέτε ότι είναι λαϊκι-
σµός το να ζητούµε κι άλλες ζηµιές. Σας έχουν δει και σας έχουν
ακούσει οι αγρότες οι οποίοι αυτό περιµένουν, την αλλαγή του
κανονισµού και όχι γενικά και αόριστα «περιµένετε αυτό το πό-
ρισµα». Οφείλετε και µάλιστα άµεσα αν όχι σήµερα, στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου να πείτε την αλήθεια, τι
σκέφτεστε να κάνετε.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µιλώντας για τους κτηνοτρόφους.
Είχατε πει να περιµένουµε την Πρωτοµαγιά. Η Πρωτοµαγιά πέ-

ρασε. Νοµίζω ότι είναι αναπόδεικτη η ζηµιά για τους κτηνοτρό-
φους και αυτό που ανακοινώθηκε µάλλον µέσω διαρροής, τα 4
ευρώ, είναι πολύ λίγη βοήθεια που αναµένουν οι κτηνοτρόφοι
είτε παράγουν γάλα είτε κρέας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Έχετε περάσει τα δέκα λεπτά. Δεν θα τηρή-
σουµε τον χρόνο έτσι. Είναι σε βάρος των συναδέλφων. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να κάνω µια επισήµανση. Σχεδιάστε, αξιοποιήστε. Σε

αυτό το νοµοσχέδιο οφείλατε να έχετε το Εθνικό Μητρώο Κοινο-
τικών Ενισχύσεων. Προβλέπεται από τον κανονισµό 13 του 2019,
ώστε αν όχι σήµερα, όταν θα ψηφιστεί, να έχετε 28 εκατοµµύρια
plus «de minimis». Αυτό οφείλετε να το κάνετε άµεσα και να κά-
νετε ένα σχεδιασµό. Μακάρι να πέσω έξω, γιατί πιθανότατα και
άλλα προϊόντα θα έχουν από Σεπτέµβριο πρόβληµα, όπως το
βαµβάκι. Δεν µπορώ τώρα να αποδείξω την αιτιώδη συνάφεια ζη-
µιάς και αποτελέσµατος. Να αξιοποιήσετε όλες τις δυνατότητες
των ευρωπαϊκών προγραµµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κόκκαλη,
έχετε µιλήσει 50% περισσότερο από τον χρόνο σας. Δεν είναι δί-
καιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-
στώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλαγής κ. Πάνας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνουµε

σήµερα τη συζήτηση επί του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης µε θέµα: «Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και αναβάθµιση και
εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα». Μετά, λοιπόν, από το γε-
νικότερο σχολιασµό της πραγµατικότητας που βιώνει ο αγροτι-
κός τοµέας αυτήν τη στιγµή αλλά και των προβληµάτων που
χρονίζουν, θα προσπαθήσω να αιτιολογήσω ανά άρθρο την πρό-
θεση ψήφου µας στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου. 

Κατ’ αρχάς ξεκινώντας από το άρθρο 1, την Εθνική Επιτροπή
Δικτύου Γεωργικής και Λογιστικής Πληροφόρησης, να αναφέρω
ότι πρόκειται για ένα θεσµό που προϋπήρχε και σκοπό έχει την

ετήσια δειγµατοληψία λογιστικών δεδοµένων εισροών–εκροών
από γεωργικές εκµεταλλεύσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι
τροποποιήσεις του άρθρου αυτού σε σχέση µε το ήδη ισχύον κα-
θεστώς είναι ελάχιστες.

Άρθρο 2 περί εγγειοβελτιωτικών έργων. Έχουµε αναδείξει συ-
νεχώς ως Κίνηµα Αλλαγής τις παθογένειες στη λειτουργία των
ΟΕΒ και των ΤΟΕΒ και τα χρέη των ιδίων στη ΔΕΗ. Εποµένως η
κατά περίπτωση µεταβίβαση των έργων αυτών στους δήµους
είναι µια πρόβλεψη σε θετική κατεύθυνση που βοηθά τους ΤΟΕΒ
εφόσον η διαδικασία µεταβίβασης αυτής εποπτεύεται φυσικά
από ειδικούς επιστήµονες, πράγµα που προβλέπεται από το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Επί του άρθρου 3 για την Τεχνική Γνωµοδοτική Επιτροπή Λι-
πασµάτων επιχειρείτε µε το εν λόγο άρθρο η αποποίηση της δι-
οικητικής διαδικασίας αξιολόγησης των νέων τύπων λιπασµάτων
που προέρχονται από αστικά και βιοµηχανικά απόβλητα. Θέ-
λουµε εδώ επί τη ευκαιρία να τονίσουµε τη σηµασία της προστα-
σίας του περιβάλλοντος και του πρασινίσµατος της παραγωγής
για τα οποία έχουµε καταθέσει συγκεκριµένο σχέδιο και προτά-
σεις. Χρειάζεται εποµένως εξορθολογισµός στη χρήση των απο-
βλήτων αυτών µέσω του κατάλληλου θεσµικού πλαισίου. 

Όσον αφορά στο άρθρο 6 περί εννοιολογικού προσδιορισµού
των εισαγωγών και εξαγωγών φυτικών προϊόντων, για θέµατα
εξαγωγών αγροτικών προϊόντων, φυτικών και µη, και ιδίως των
τροφίµων χρειάζονται συνολικότερες ρυθµίσεις. Η ενεργοποίηση
ωστόσο του µηχανισµού πρέπει να είναι συνολικότερη, χωρίς
αυτό να σηµαίνει ότι η διάταξη αυτή δεν είναι σε θετική κατεύ-
θυνση.

Για το άρθρο 7, για την καλλιέργεια της βιοµηχανικής κάννα-
βης, έχουµε τοποθετηθεί και στην επιτροπή. Πρόκειται για µια
ανερχόµενη καλλιέργεια και πρέπει να δοθούν κίνητρα στους πα-
ραγωγούς και όχι αντικίνητρα. Η µέθοδος δοκιµής -τεστ- πρέπει
να εξελιχθεί σταδιακά, να διατεθούν και στον παραγωγό τα κα-
τάλληλα µέσα µέτρησης, αλλιώς δεν µπορεί να φέρει ο παραγω-
γός την αποκλειστική ευθύνη του κόστους της καλλιέργειας και
της καταστροφής της. Δεν είναι, δηλαδή, άδικο ο παραγωγός να
φέρει την αποκλειστική ευθύνη του κόστους της καλλιέργειας
και της καταστροφής της; Μήπως δηλαδή είναι η ευκαιρία το
Υπουργείο να επανεξετάσει τους ελεγκτικούς µηχανισµούς; Και
επειδή πρόκειται για ανερχόµενη καλλιέργεια, ας µην την εγκα-
ταλείψει ο παραγωγός προς όφελος των εισαγωγών προϊόντων
κάνναβης λόγω µιας αποτρεπτικής ρύθµισης.

Άρθρο 8: Μιλήσαµε ήδη για άλλη µία παράταση χρόνου στην
αδειοδότηση των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων. Το θέµα είναι
από µόνο του ιδιαίτερα προβληµατικό. Εδώ πρέπει να ξεκαθαρι-
στεί ένα πράγµα: ότι για την αδυναµία ολοκλήρωσης των απα-
ραίτητων διαδικασιών δεν φέρουν την ευθύνη κτηνοτρόφοι.
Μήπως το πρόβληµα δεν είναι οι προθεσµίες, αλλά η ίδια η δια-
δικασία συγκέντρωσης και κατάθεσης των απαραίτητων δικαιο-
λογητικών; Ο κτηνοτρόφος, δηλαδή, ευθύνεται για τις
καθυστερήσεις των δασαρχείων να αδειοδοτήσει τους στά-
βλους; Και αυτό το θέµα είναι ένα πρόβληµα το οποίο πρέπει να
αντιµετωπιστεί στη ρίζα του.

Για το άρθρο 9 έχουµε πει και στην Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου ότι το Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο που εισάγεται
µε τη διάταξη αυτή είναι µία πρόβλεψη που βρίσκεται σε ιδιαί-
τερα θετική κατεύθυνση. Χαιρετίζουµε το γεγονός ότι σε ένα νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης έχει επιτέλους
ρόλο η µελισσοκοµία. Η επιτυχία βέβαια αυτής της ρύθµισης θα
κριθεί από τη διασφάλιση της εφαρµογής της και είναι σηµαντικό
να δοθεί και ενεργός ρόλος στους µελισσοκοµικούς φορείς στην
όλη διαδικασία.

Άρθρο 11. Η συµµετοχή των κτηνοτρόφων στα διαχειριστικά
σχέδια για τους βοσκοτόπους κρίνεται για µας επιβεβληµένη. Οι
κτηνοτρόφοι ήδη εδώ και αρκετά χρόνια καταβάλλουν το σχετικό
αντίτιµο για τη σύνταξη των διαχειριστικών σχεδίων στις περιφέ-
ρειες και θα πρέπει επιτέλους να σταµατήσει η επιβάρυνση αυτή.
Συγκεκριµένα για τους βοσκοτόπους η χώρα όρισε για πρώτη
φορά µετά από την ίδρυση του ελληνικού κράτους το 2014 σε
νοµικό επίπεδο τι είναι βοσκότοπος. Πήρε άλλα έξι χρόνια για να
ενσωµατωθούν οι βοσκότοποι στην ΚΑΠ χωρίς προβλήµατα
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προς όφελος κυρίως των κτηνοτρόφων. Εκκρεµεί, λοιπόν, τώρα
να γίνει πράξη η περιβαλλοντική διαχείριση αυτού του πολύ µε-
γάλου και σηµαντικού φυσικού πόρου.

Το άρθρο 12 αποτελεί ένα αρκετά τεχνικό άρθρο µε εξειδικευ-
µένους όρους, που αν δεν δραστηριοποιείται κάποιος µε το συγ-
κεκριµένο αλιευτικό εργαλείο, το γρι γρι, δεν θα καταλάβει περί
τίνος πρόκειται. Πέραν τούτου, είναι ασφαλώς ελπιδοφόρο ότι
ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης φαίνεται
γενικά να προωθεί την προστασία των ιχθυοαποθεµάτων.
Ωστόσο δεν είναι σαφής η επίδραση της συγκεκριµένης πρόσθε-
της διάταξης στην αλιευτική πίεση των αποθεµάτων.

Το άρθρο 14 αναφέρεται στα κτηνιατρικά φάρµακα. Το έχουµε
πει και στην επιτροπή ότι η διάθεση των φαρµάκων µέσω του δια-
δικτύου είναι ένα ευαίσθητο θέµα που πρέπει να µας απασχολεί
όλους. Η εν λόγω πρακτική ποινικοποιήθηκε µε τον ν.2538/1997
και επέφερε και διοικητικό πρόστιµο για τον δράστη. Ωστόσο µε
την αντικατάσταση του υπό συζήτηση άρθρου 14 η περίπτωση
αυτή µένει ακάλυπτη.

Άρθρο 16: Σηµαντική η χάραξη ενός συγκεκριµένου πλαισίου
από το παρόν σχέδιο νόµου για το θέµα της συνοχής και της δια-
χείρισης των νεκρών ζώων σε επίπεδο αρµοδίων αρχών. Χρειάζε-
ται ωστόσο -και το επισηµαίνουµε για µία ακόµη φορά- να
αναπτυχθεί η κατάλληλη νοοτροπία και κουλτούρα στον παρα-
γωγό για να εφαρµόσει το πρόγραµµα αυτό στην πραγµατικό-
τητα.

Άρθρο 18 είναι αίτηµα όλων των γεωτεχνικών η αλλαγή του
νοµοθετικού πλαισίου λειτουργίας του παραρτήµατος. Εποµέ-
νως το βλέπουµε θετικά.

Άρθρο 19. Εδώ έχουµε το άρθρο για την ανάκτηση των ενισχύ-
σεων από τους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Πρόκειται για µία
προσπάθεια αποκατάστασης της νοµιµότητας που ανατρέχει στο
1992. Οι αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης φυσικά δεν µπο-
ρούν να παρακαµφθούν. Ωστόσο πρέπει να διασφαλιστεί ότι ει-
δικά σε αυτήν τη χρονική συγκυρία, που δεν υπάρχει ρευστότητα
ακόµα, δεν θα καταρρεύσουν και υγιείς συνεταιρισµοί.

Άρθρο 24: Εδώ είναι το Συµβούλιο Στρατηγικού Σχεδιασµού
και η εξουσιοδοτική διάταξη. Διατηρούµε τις επιφυλάξεις µας,
διότι πρόκειται για παροχή αρµοδιοτήτων στον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης.

Άρθρο 28: Δεν µπορούµε να αφαιρέσουµε τη σηµασία της αυ-
στηροποίησης του θεσµικού πλαισίου του εντοπισµού και της τι-
µωρίας των παράνοµων ελληνοποιήσεων.

Αναφορικά, τέλος, µε τις δύο υπουργικές τροπολογίες που κα-
ταθέσατε, είµαστε καταρχήν θετικοί µε τη µη διακοπή του επιδό-
µατος ανεργίας σε όσους παρέχουν την εργασία τους σε
αγροτικές εκµεταλλεύσεις γιατί δίδεται έτσι έστω και µία πρό-
σκαιρη λύση στο ζήτηµα της έλλειψης εργατών. Ωστόσο σας εφι-
στούµε την προσοχή στο εν λόγω θέµα, καθώς το πρόβληµα
εξακολουθεί µε τις θέσεις ανά νοµό και περιφέρεια, που µπορεί
να διατεθούν για την πρόσληψη εργατών γης και πρέπει να αυ-
ξηθούν, καθώς στη Χαλκιδική από ό,τι φαίνεται δεν επαρκούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Την τροπολογία περί παράτασης της θητείας των µελών διοι-

κήσεων των εποπτικών συµβουλίων των αγροτικών συνεταιρι-
σµών τη θεωρούµε αναγκαία. Ωστόσο πρέπει να διευκρινιστεί αν
αφορά και τους συνεταιρισµούς που είχαν προγραµµατίσει τη
διεξαγωγή εκλογοαπολογιστικών συνελεύσεων -όχι µόνο γενικών
συνελεύσεων-, µε αντικείµενο την τροποποίηση του καταστατι-
κού του συνεταιρισµού.

Ολοκληρώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συµπέρα-
σµα θα λέγαµε ότι είναι ένα: Η συνολική αλλαγή στρατηγικής και
η αναγκαιότητα άµεσων λύσεων χρηµατοδότησης που χρειάζε-
ται ο πρωτογενής τοµέας της χώρας για να καταλάβει τη θέση
που του αναλογεί στην οικονοµία και στην προοπτική παραγωγή
της. Αυτή για µας είναι η µεγάλη εικόνα που πρέπει να δούµε αν
θέλουµε να ακολουθήσει ο αγροδιατροφικός τοµέας, µία νέα πο-
ρεία προόδου µέσα από την εκπαίδευση, τις νέες τεχνολογίες,
τα εργαλεία αντιµετώπισης της κλιµατικής αλλαγής και την προ-
στασία του περιβάλλοντος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Πάνα.

Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα ξεκινώντας να µεταφέρω την αγωνία που βιώνουν

αυτές τις µέρες πολλοί αγρότες σε περιοχές που πλήγηκαν από
έντονες χαλαζοπτώσεις και καταστράφηκε µεγάλο µέρος της πα-
ραγωγής τους, από την Ηλεία, τη Βοιωτία, τη Θεσσαλία, τη Χαλ-
κιδική, την Κατερίνη, την Πέλλα µέχρι την Καβάλα, τη Ροδόπη
και αλλού. Τεράστιες και εκτεταµένες ζηµιές όχι µόνο από θεο-
µηνίες, αλλά και εξαιτίας ανεπαρκών έργων υποδοµών. 

Οι αγρότες, λοιπόν, βρίσκονται σε απόγνωση και µπροστά σε
νέα αδιέξοδα, που έρχονται να προστεθούν στην ήδη τραγική οι-
κονοµική κατάσταση που βιώνουν. Το ίδιο συµβαίνει και στις
ελαιοκοµικές περιφέρειες που πλήγηκαν από τον άκαιρο καύ-
σωνα του Μαΐου που προκάλεσε µεγάλες ζηµιές στην καρπό-
δεση και στα καρπίδια που υπήρχαν πάνω στα δέντρα, εκτός
βέβαια από τα άνθη.

Ήδη και στις επίκαιρες ερωτήσεις αυτά τα ζητήµατα µπαίνουν
µε έντονο τρόπο. Στην κυριολεξία δεν µπορούν να αναπνεύσουν.
Δεν το λέω απλά σε αντιδιαστολή µε το σύνθηµα που φωνάζουν
οι διαδηλωτές για την εν ψυχρώ δολοφονία του εργάτη Αφροα-
µερικανού Τζορτζ Φλόιντ από αστυνοµικούς, που είναι επίκαιρο.
Θα µπορούσαν, όµως, αυτό να το φωνάζουν και οι µικροµεσαίοι
αγρότες. Όταν πληρώνουν υψηλές ασφαλιστικές εισφορές, αλλά
οι αποζηµιώσεις είναι κουτσουρεµένες και δεν τις παίρνουν έγ-
καιρα και ούτε βέβαια για το σύνολο της κατεστραµµένης παρα-
γωγής, τότε ναι, υπάρχει χοντρό πρόβληµα. Τους κλέβετε το
35% και δίνετε µόνο το 65% της ζηµιάς που έχουν υποστεί.

Μας είπατε χθες, κύριε Υπουργέ, ότι ο ΕΛΓΑ είναι ελλειµµατι-
κός και κάθε χρόνο µειώνονται τα αποθέµατά του. Ο ΕΛΓΑ δεν
έχει χρεοκοπήσει. Οι αγρότες πληρώνουν προκαταβολικά και
κρατάτε τις εισφορές τους από τις επιδοτήσεις τους. Το κράτος
δεν πληρώνει την εισφορά του από τον κρατικό προϋπολογισµό
εδώ και πολλά χρόνια. Υπάρχουν δικαίως πολλές διαµαρτυρίες
από τους αγρότες, γιατί αν και οι εργαζόµενοι του ΕΛΓΑ δου-
λεύουν σκληρά και µε ένταση, όµως δεν φτάνουν µε τίποτα.
Πολλά χρόνια έχουν να γίνουν προσλήψεις και η µέση ηλικία των
µόνιµων είναι πάνω από τα πενήντα έτη. Η υποστελέχωση του
ΕΛΓΑ σε γεωτεχνικό δυναµικό είναι υπαρκτή, πιεστική και έχει
συνέπειες.

Φτάσαµε στον Ιούνιο του 2020 και περιµένουν ακόµα οι αγρό-
τες να βγουν πορίσµατα για ζηµιές που έγιναν έναν χρόνο πριν.
Κάνουν µηνύσεις και µε το δίκιο τους. Γι’ αυτό χρειάζεστε άµεσα
νοµικούς, αντί να πάρετε γεωτεχνικούς. Αυτό το λέµε, γιατί την
ίδια στιγµή στον ΕΛΓΑ απολύονται γεωτεχνικοί και, µάλιστα, εν
µέσω πανδηµίας. 

Όµως και από την κινητικότητα παρατηρείται αιµορραγία προ-
σωπικού, διοικητικού και γεωτεχνικού, τη στιγµή που είναι απα-
ραίτητο να γίνουν προσλήψεις και όχι απολύσεις. Θα
µπορούσατε, αν θέλατε, να ρυθµίσετε νοµοθετικά για προσλή-
ψεις, όπως ακριβώς κάνετε µε τους νοµικούς στο άρθρο 15,
αλλά φαίνεται ότι έχετε άλλα σχέδια ιδιωτικοποίησης του ΕΛΓΑ
που δεν είναι καινούργια. Είναι κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και θα είναι καταστροφικές, αν υλοποιηθούν.

Σε ό,τι αφορά τα άλλα άρθρα, λίγα θα τα ψηφίσουµε. Θα µπο-
ρούσαµε περισσότερα. Όµως δυσκολευόµαστε για δύο λόγους.
Πρώτον, πολλά συνοδεύονται από υπουργικές αποφάσεις που
θα βγουν µελλοντικά και θα διευθετήσουν σηµαντικά ζητήµατα.
Όµως, «λευκή επιταγή» δεν σας δίνουµε. Δεύτερον, κάποια
άρθρα, ενώ είναι σε θετική κατεύθυνση, συνοδεύονται µε οικο-
νοµικές επιβαρύνσεις για τον αγροτοπαραγωγό. Για παράδειγµα,
στο άρθρο 16 είναι σωστό ότι θα πρέπει να γίνεται συλλογή και
διαχείριση των νεκρών ζώων µε υγειονοµικά σωστό τρόπο.
Όµως, δεν πρέπει να χαρατσώνεται γι’ αυτό ο κτηνοτρόφος. Θα
εκφραστούµε, λοιπόν, µε το «παρών». Ως προς το άρθρο 8, για
παράδειγµα, για τις σταυλικές εγκαταστάσεις, συµφωνούµε να
µην πληρώσουν πρόστιµα οι παραγωγοί, γιατί δεν ευθύνονται.
Ωστόσο, αυτό δεν φτάνει. Να µην επιβαρυνθούν και µε τα έξοδα
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για έκδοση αδειών. Να γίνουν όλα αυτά οργανωµένα από το κρά-
τος, µε πολλαπλά κριτήρια, για να µπορεί να επιβιώσει ο κτηνο-
τρόφος και να εξασφαλιστεί και η προστασία του περιβάλλοντος.

Σε ό,τι αφορά το Μελισσοκοµικό Μητρώο στο άρθρο 9, ναι,
χρειάζεται. Ελπίζουµε, όµως, να µη βάλετε τέλος, αφού η ανά-
πτυξη του Μελισσοκοµικού Μητρώου, όπως και η Μελισσοκοµική
Ταυτότητα, θα καθοριστούν µε υπουργικές αποφάσεις. 

Όµως, αυτό από µόνο του και πάλι δεν αρκεί, γιατί το µεγαλύ-
τερο πρόβληµα είναι η νοθεία. Στα Κύθηρα, κατ’ εξοχήν µελισ-
σονήσι, δεν υπάρχει έλεγχος εδώ και πάρα πολλά χρόνια.
Διαµαρτύρονται οι ίδιοι οι συνεπείς µελισσοκόµοι, γιατί ευνοείται
η διακίνηση της νοθείας. Παρακαλούν για έναν κτηνίατρο να περ-
νάει µια-δυο φορές τον χρόνο.

Μας είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι ενδιαφέρεστε για τη µελισσο-
κοµία και ότι θα διαθέσετε 19,4 εκατοµµύρια ευρώ για το Εθνικό
Πρόγραµµα Μελισσοκοµίας. Ωστόσο, θεωρεί προβληµατικές τις
αποφάσεις σας η Οµοσπονδία Μελισσοκόµων, σηµειώνοντας µά-
λιστα ότι µε τον κορωνοϊό δεν µπορούσαν να µετακινηθούν και
ήταν άνοιξη, δηλαδή κρίσιµη εποχή, µε επιπτώσεις στην παρα-
γωγή τους και δεν τους έχετε συµπεριλάβει στους πληγέντες.
Και έχουν δίκιο.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 7, υπάρχει µία επιµονή από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ για την καλλιέργεια της κάνναβης και λένε ότι θα συµβάλει
ούτε λίγο-ούτε πολύ στην ανάπτυξη της χώρας, γι’ αυτό ουσια-
στικά ζητάει ελαστικούς ελέγχους. 

Θα θυµίσω, λοιπόν, τα ακόλουθα, γιατί υπάρχει πάντα µία συ-
νέχεια. Στην κοινή υπουργική απόφαση τον Απρίλιο του 2016 του
Υπουργείου Δικαιοσύνης και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης για την καλλιέργεια κάνναβης που προορίζεται για βιοµηχα-
νική χρήση, θέσατε στους όρους και τις προϋποθέσεις
καλλιέργειας των ποικιλιών κάνναβης βιοµηχανικής χρήσης µε
περιεκτικότητα σε τετραϋδροκανναβινόλη µέχρι 0,2% και έµ-
παινε ως προαπαιτούµενο ο αγρότης να έχει λευκό ποινικό µη-
τρώο και να µην έχει καταδικαστεί για αδικήµατα που αφορούν
ναρκωτικά. Επίσης, έπρεπε να γίνεται ετήσιος επιτόπιος έλεγχος
στο 20% των εκτάσεων που δηλώνονταν. Την επιλογή της ελεγ-
χόµενης έκτασης θα την έκανε –και την κάνει- ο ίδιος ο αγρότης.
Τα δείγµατα θα αποστέλλονταν σε δηµόσια ή ιδιωτικά εργαστή-
ρια ελέγχου και την επιλογή του εργαστηρίου θα την έκανε ο
ίδιος ο αγρότης.

Απ’ όλα αυτά φαίνεται ότι προωθείται διαδικασία που δεν εξα-
σφαλίζει τον έλεγχο της κάνναβης, αν θα είναι δηλαδή κλωστική
ή ινδική. Και δεν είναι µόνο θέµα σπόρου, αλλά και τεχνικής σε
ό,τι έχει σχέση µε την άρδευση. Και αυτό το έλεγαν και οι τεχνο-
κράτες που έγραφαν την απόφαση.

Αυτά ήθελα να πω για την ιστορία που έχει συνέχεια.
Τέλος, αναφορικά µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, δεν αλλάζει

κάτι ειδικά στα άρθρα 27 και 28 που θα ψηφίσουµε και θα εκ-
φραστούµε µε το «παρών» στο άρθρο 29, αφού κάναµε παρατη-
ρήσεις, αλλά δεν βλέπουµε να τις λαµβάνετε υπ’ όψιν.

Σε ό,τι αφορά τις υπουργικές τροπολογίες, την πρώτη την ψη-
φίζουµε και στη δεύτερη εκφραζόµαστε µε το «παρών».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ την
κυρία Μανωλάκου.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής
Λύσης κ. Βασίλειος Βιλιάρδος.

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, στη χθεσινή

Ολοµέλεια αναφερθήκαµε επί της αρχής του νοµοσχεδίου,
καθώς επίσης γενικότερα στον πρωτογενή τοµέα, µε αρκετές
προτάσεις µας που ελπίζουµε να υιοθετηθούν.

Ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης επεσήµανε επιπλέον το
πρόβληµα του νερού που θα ενταθεί, σηµειώνοντας πως το τε-
λευταίο που χρειάζεται η Ελλάδα είναι οι εγκαταστάσεις γκολφ
που δροµολογήσατε λάθος µε το νοµοσχέδιο του τουρισµού,
αφού απαιτούν πολύ µεγάλες ποσότητες νερού.

Εκτός αυτού, ακούσαµε µε ικανοποίηση από Βουλευτές της
Κυβέρνησης πως συµφωνούν µε την ανάγκη αλλαγής του οικο-
νοµικού µας µοντέλου, µε στόχο την ανάπτυξη του πρωτογενούς
µας τοµέα, της µεταποίησης και της βιοµηχανίας, αντί να προ-

ωθείται συνεχώς ο τουρισµός ως µονοκαλλιέργεια.
Θα θέλαµε, βέβαια, να επισηµάνουµε πως πρέπει να δοθεί ιδι-

αίτερη προσοχή στο θέµα της διατροφής των Ελλήνων, αφού
µετά τον Σεπτέµβρη προβλέπονται µεγάλες ελλείψεις σε εγχώ-
ρια τρόφιµα. Για παράδειγµα, οι γεωργοί φύτεψαν πατάτες τον
Φεβρουάριο και είναι αναγκασµένοι σήµερα να τις πουλούν σε
τιµές κάτω του κόστους λόγω της πτώσης της ζήτησης από το
«κλείδωµα» της οικονοµίας µας, µε αποτέλεσµα να µην έχουν
χρήµατα για να αγοράσουν νέους σπόρους –δυστυχώς, εισαγό-
µενους υβριδικούς- για να φυτέψουν καινούργιες.

Εάν, λοιπόν, δεν στηριχθούν έγκαιρα από την πολιτεία, όπως
έχουµε προτείνει, θα αντιµετωπίσουµε σηµαντικά προβλήµατα.

Ελπίζουµε πάντως να σας πείσουµε και για τα υπόλοιπα µέρη
της πολιτικής µας ιδεολογίας, όπως για τη µικτή οικονοµία, έτσι
ώστε να πάψετε να εφαρµόζετε τις ακραίες νεοφιλελεύθερες µε-
θόδους, που σας έχουν επιβάλλει οι Γερµανοί για δικό τους όφε-
λος, δηλαδή για το ότι οι κοινωφελείς και οι στρατηγικές
επιχειρήσεις πρέπει να ανήκουν στο δηµόσιο, ενώ όλες οι άλλες
στον ιδιωτικό τοµέα, οπότε είναι έγκληµα το ξεπούληµά τους που
σχεδιάζετε, όπως της ΔΕΠΑ, της ΔΕΗ, του ΑΔΜΗΕ, του ΤΑΙΠΕΔ,
των ΕΛΠΕ κ.λπ.. 

Εκτός αυτού, θέλουµε να σας πείσουµε για το όσο το δυνατόν
περισσότερο αυτάρκες εθνικό κράτος, µε κοινωνικό πρόσωπο
φυσικά, για το ότι η δηµοκρατία δεν είναι συµβατή µε τη σηµε-
ρινή ανεξέλεγκτη παγκοσµιοποίηση ούτε µε την πολυπολιτισµική
αλλοιωµένη από τους παράνοµους µετανάστες κοινωνία που
προωθείτε, καθώς επίσης για την ανάγκη ύπαρξης ενός συνταγ-
µατικού δικαστηρίου, χωρίς το οποίο δεν λειτουργεί το κράτος
δικαίου. Είναι παράδοξο πάντως το ότι η Νέα Δηµοκρατία εφαρ-
µόζει µια δεξιά, µια ακραία νεοφιλελεύθερη πολιτική, καλύτερα
και µια αριστερή διεθνιστική µεταναστευτική. Είναι ασύµβατα
αυτά τα δύο µεταξύ τους.

Σχετικά τώρα µε τα άρθρα του σχεδίου νόµου απορήσαµε µε
την αλαζονική συµπεριφορά του Υπουργού, σύµφωνα µε την
οποία είναι τόσο καλά ώστε να µην επιτρέπουν την κριτική τους.
Εν προκειµένω, εκτός του ότι διατυπώσαµε τις παρατηρήσεις
µας στις επιτροπές, για κάθε ένα απ’ αυτά, το σηµαντικότερο
είναι πως πρόκειται για αποσπασµατικές ρυθµίσεις, χωρίς όραµα
και χωρίς πρόταση για πραγµατική ανάπτυξη. Κανένα απολύτως
όραµα. Άλλωστε, ο ίδιος ο Υπουργός παραδέχτηκε πως είχαµε
δίκιο, όταν αναφέραµε ότι αποτελεί ένα είδος συρραφής τροπο-
λογιών, µε στόχο την επίλυση προβληµάτων, όχι για ένα αποτε-
λεσµατικό σχέδιο για τον πρωτογενή µας τοµέα που πρέπει να
υπάρξει το συντοµότερο δυνατόν. Το έχουµε απόλυτη ανάγκη. 

Σε κάθε περίπτωση, στη σηµερινή συζήτηση θα αναφερθούµε
ξανά σε ορισµένα άρθρα, στον ελάχιστο χρόνο βέβαια που
έχουµε στη διάθεσή µας. Άρθρα 5 και 7: Είναι κάτι διαφορετικό
να προωθείται η ινδική κάνναβη για φαρµακευτικούς και µόνο
σκοπούς, µε πολύ αυστηρούς κρατικούς ελέγχους και προδια-
γραφές και άλλο η καλλιέργεια βιοµηχανικής. Προφανώς, δεν
θέλουµε να µετατρέψουµε την Ελλάδα στην Κούβα της παλιάς
εποχής, γεµίζοντάς την µε καζίνο και µε παραισθησιογόνα. Αµ-
φιβάλλουµε δε σχετικά µε το αν η Κυβέρνηση είναι σε θέση να
ελέγξει τέτοιου είδους καλλιέργειες, πόσω µάλλον όταν το µε-
γαλύτερο πρόβληµα της Ελλάδος, το νούµερο ένα είναι η έλ-
λειψη ελεγκτικών µηχανισµών. Ζητήσαµε λοιπόν, να αποσυρθούν
τα άρθρα, αφού χρειαζόµαστε µεν ανάπτυξη, αλλά όχι µε τέτοι-
ους τρόπους.

Στο άρθρο 8, δυστυχώς, δεν λύνονται έτσι τα προβλήµατα των
Ελλήνων κτηνοτρόφων, όσον αφορά τις κτηνοτροφικές εγκατα-
στάσεις. Σε σχέση µε τις υφιστάµενες, πρέπει να δροµολογη-
θούν µε απλούστερες διαδικασίες οι άδειες λειτουργίας, ακόµη
και µε τη µορφή ειδικής διατήρησης αδειοδότησης, επειδή αυτές
υπάρχουν ήδη και στηρίζουν τις τοπικές οικονοµίες, καθώς επί-
σης τους κτηνοτρόφους που τις εκµεταλλεύονται. Σε κάθε περί-
πτωση πρέπει να αποζηµιωθούν οι κτηνοτρόφοι για τη διάρκεια
αναστολής της λειτουργίας της µονάδας τους έως την πλήρη
επαναλειτουργία της στη νέα θέση.

Στο άρθρο 11: η πρόταση µας εδώ είναι να δοθούν προς εικο-
σάχρονη ενοικίαση όλα τα βοσκοτόπια, που είναι δεσµευµένα
από τους δασικούς χάρτες έτσι ώστε να µπορεί να αυξήσει τον
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αριθµό των ζώων του ο κτηνοτρόφος, ο οποίος για κάθε ζώο του
λαµβάνει επιπλέον χρηµατικό βοήθηµα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Επίσης, να επιτραπεί και να διευκολυνθεί η ανέγερση
ηµιµόνιµων τουλάχιστον εγκαταστάσεων σταβλισµού στα βοσκο-
τόπια.

Στο άρθρο 12: εδώ γίνεται καταστροφή του γόνου µε τα αλι-
ευτικά εργαλεία των ξένων, ενώ τα ίδια, σωστά, απαγορεύονται
για τους Έλληνες. Εκτός αυτού, δεν ελέγχονται οι ξένοι και αλι-
εύουν όπου θέλουν, παρά το ότι τους βλέπει ηλεκτρονικά το Λι-
µενικό, ακόµη και το όνοµα του αλιευτικού σκάφους τους, χωρίς
να κάνει απολύτως τίποτα. Πρέπει λοιπόν, ό,τι ισχύει για τους
Έλληνες να ισχύει και για τους ξένους, καθώς επίσης να καθα-
ριστούν τα ελληνικά αλιευτικά πεδία διεθνώς, αν όχι η ΑΟΖ, του-
λάχιστον τα αλιευτικά πεδία.

Άρθρο 19: Εν προκειµένω, αναφέρθηκε σωστά από συνά-
δελφο του κόµµατος σας, της Νέας Δηµοκρατίας, πως είναι
άδικο τα χρέη των συνεταιρισµών που δηµιουργήθηκαν πριν το
1990, όχι µε δική τους ευθύνη, να πληρωθούν από τους νέους
συνεταιριστές. Γνωρίζουµε πως το διαπραγµατευτήκατε µει-
ώνοντας το ποσόν, αλλά συνεχίζει να είναι µεγάλο, µε κίνδυνο
να κλείσουν αρκετοί συνεταιρισµοί. Οπότε οφείλει να βρεθεί µια
καλύτερη λύση.

Στο άρθρο 21: η πρόταση µας εδώ ήταν να χορηγείται η απο-
ζηµίωση σε χρηµατικό ποσό, ικανό σύµφωνα µε τις εκάστοτε τρέ-
χουσες τιµές της αγοράς, να καλύψει ο κτηνοτρόφος πλήρως
την υποχρεωτική αγορά νέου ζώου για την αντικατάσταση του
θανόντος ζώου. 

Τέλος, στο άρθρο 27 η διάταξη είναι σωστή. Ήταν καιρός να
τιµωρηθούν παραδειγµατικά οι ελληνοποιήσεις, όπως αποκα-
λούνται, αρκεί να υπάρχει έλεγχος, κάτι που δεν είναι τόσο απλό
όσο ακούγεται. Για παράδειγµα εάν µια εταιρεία από τα Σκόπια
εξάγει ντοµάτες στην Ελλάδα, µε πρώτο αποδέκτη έναν αχυράν-
θρωπο, όπως συνήθως συµβαίνει, ο οποίος στη συνέχεια τις που-
λάει για ελληνικές, τότε ο επόµενος αγοραστής, έχοντας το
τιµολόγιο δεν µπορεί να τιµωρηθεί, ενώ ο αχυράνθρωπος όταν
αντιληφθεί το πρόβληµα, απλά εξαφανίζεται. Αποτελεσµατικός
έλεγχος εν προκειµένω θα ήταν τις πρώτες ηµέρες προτού που-
ληθούν τα εµπορεύµατα. Έχετε δροµολογήσει τέτοιες δυνατό-
τητες; Υπάρχουν δυνατότητες τέτοιων ελέγχων; Αυτό που θα
επιθυµούσαµε πάντως, θα ήταν µετά την ψήφιση του νόµου να
δηµοσιεύεται µηνιαία µια λίστα µε τα πρόστιµα που επιβάλλονται
στην ιστοσελίδα του Υπουργείου, έτσι ώστε να ενηµερώνονται
όλοι οι Έλληνες. 

Τις ίδιες παρατηρήσεις έχουµε και για τα άρθρα 28 και 29, τα
οποία είναι το ίδιο σηµαντικά, αρκεί να συνοδευτούν µε αυστη-
ρούς ελέγχους για την τήρησή τους. 

Κλείνοντας, έχουµε την άποψη πως το νοµοσχέδιο λύνει κά-
ποια προβλήµατα που υπάρχουν, χωρίς όµως να έχει την ανα-
πτυξιακή διάσταση που θα έπρεπε για έναν τοµέα που θα
µπορούσε να οδηγήσει την Ελλάδα πραγµατικά στην έξοδο από
την κρίση. Φαίνεται λοιπόν, πως η Κυβέρνηση δεν έχει πειστεί
για τις δυνατότητες της πρωτογενούς µας παραγωγής, οι οποίες
είναι ξεκάθαρες, αρκεί να µελετήσει κανείς τη σηµασία τους για
χώρες, όπως η Ολλανδία και το Ισραήλ. Ελπίζουµε να το κατα-
λάβει κάποια στιγµή, καθώς επίσης το ότι χωρίς κεντρικό σχε-
διασµό ο τοµέας αυτός δεν αναπτύσσεται ποτέ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κρίτων Αρσένης, ειδικός αγορητής του

ΜέΡΑ25. 
Μετά τον κ. Αρσένη, θα µιλήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης, κ. Σκρέκας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είπατε στην οµιλία σας χθες ότι κακώς σας κα-

τηγορούµε για τις ελληνοποιήσεις, γιατί αυξάνετε πολύ τα πρό-
στιµα και αλλάζετε την εικόνα. Θέλουµε, λοιπόν, να σας
ρωτήσουµε τις προθέσεις σας, όταν κάνετε πιο ασαφείς τις κυ-
ρώσεις για νοθεία. Για ποιον λόγο το κάνετε αυτό; Όταν επιτρέ-
πετε να ανοίγουν επιχειρήσεις από ανθρώπους που έχουν
πιαστεί για ελληνοποιήσεις και να συνεχίζουν τη νοθεία και την

ελληνοποίηση. Για ποιον λόγο το κάνετε αυτό; Όταν επιτρέπετε
την εισαγωγή τεχνητού µελιού. Για ποιον λόγο το κάνετε αυτό;
Όταν δεν έχετε καµµία ιχνηλάτηση. Λέτε θα φέρετε καινούριο
νοµοσχέδιο για την ιχνηλάτηση. Θα το περιµένουµε. Όµως, µε
βάση αυτά που βλέπουµε σε αυτό το νοµοσχέδιο, δεν µας επι-
τρέπετε να είµαστε αισιόδοξοι. Πείτε µας, γιατί µειώνετε στο
µισό τα πρόστιµα από ζηµιές, µάλιστα µε πρόθεση στο γεωργικό
κεφάλαιο, στα κτηνοτροφικά και στα ζώα; Για ποιον λόγο;

Για ποιον λόγο σταµατάτε την κατάσχεση της αλιευτικής
άδειας από ανθρώπους που έχουν πιαστεί να παρανοµούν; 

Αν πάµε στην κάνναβη, είπατε ότι δεν θέλετε να την αποθαρ-
ρύνεται. Δεν λέτε αλήθεια, είναι προφανές ότι κάνετε εξοντωτικό
το σύστηµα της βιοµηχανικής κάνναβης. Με τις δηλώσεις σας
κλείσατε το µάτι ότι η βιοµηχανική κάνναβη είναι σαν το ναρκω-
τικό κάνναβη. Κλείσατε το µάτι σ’ αυτήν τη διαδικασία, διασύρον-
τας τους ανθρώπους που έχουν προχωρήσει επιχειρηµατικά σε
αυτήν τη διαδικασία, τους καλλιεργητές, τους βάζετε να είναι
εκτεθειµένοι να κατηγορηθούν για παρανοµία όταν θα έχουν καλ-
λιεργήσει εντελώς σύννοµα τους πιστοποιηµένους σπόρους.
Άρα, τους αποτρέπετε, τους εκφοβίζετε. 

Για εµάς αυτό το νοµοσχέδιο είναι γεµάτο µε χάρες και εξυ-
πηρετήσεις. Εµείς σας ζητάµε να κάνετε µια χάρη ξανά και ξανά
από αυτό το Βήµα. Θέλουµε να πάτε και να ζητήσετε πολιτική
λύση στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τους εκατό και πλέον συνεται-
ρισµούς τους οποίους τους βάζετε τώρα εν µέσω της κρίσης να
πληρώνουν πάνω από 100 εκατοµµύρια ευρώ, αφού πριν από λί-
γους µήνες φέρατε την ιδιωτικοποίηση τους µε τη συµµετοχή
στο κεφάλαιο τους ιδιωτών που µπορούν να ελέγχουν τις γενικές
συνελεύσεις στην πράξη. 

Άρα, η µόνη λύση που τους προσφέρετε είναι η ιδιωτικοποί-
ηση. Αν ήταν ιδιώτες, αν ήταν επενδυτές, όπως τους ονοµάζεται,
θα είχατε βρει λύση, επειδή είναι συνεταιρισµοί δεν βρίσκεται. 

Στο άρθρο 8 για την παράταση των αδειών κτηνοτροφικών εγ-
καταστάσεων σε οικισµούς ακόµη µια φορά, όπως όλες οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, αντί να έχουµε ορισµό χρήσεων γης και
να τελειώνει αυτό το ζήτηµα που χρονίζει, κάνετε µια χάρη χωρίς
να λύνετε το ζήτηµα σε αυτούς τους ανθρώπους και συνεχίζετε
να τους φέρνετε σε σύγκρουση µε τους κατοίκους των οικισµών. 

Για το Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο εµείς είµαστε υπέρ,
όµως γιατί δεν συµµετέχουν τα κέντρα µελισσοκοµίας, γιατί τα
αποκλείετε;

Για τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης στην ουσία συνεχίζετε
τη δουλειά του ν.4351 του ΣΥΡΙΖΑ όπου δίνει τους βοσκότοπους
που είναι κατά βάση δασικές εκτάσεις ως εκτάσεις που έχουν
µοναδική αποκλειστική δραστηριότητα τη βόσκηση. Εµείς είµα-
στε ενάντια.

Αλιευτικές ρυθµίσεις στο άρθρο 12, σωστά φέρατε τη δυνα-
τότητα να απαγορεύεται η αλιεία και θα σας καλούσα να νοµο-
θετήσετε και τα αλιευτικά καταφύγια κάτι που υπάρχει στην
Κοινή Αγροτική Πολιτική και θα έπρεπε να γίνει και νόµος στην
Ελλάδα µε την κατάρρευση αυτών των ιχθυαποθεµάτων που
έχουµε. Γιατί δεν το κάνετε; Και γιατί δεν το έκαναν οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις;

Αλήθεια, όµως, πώς δεν θα απαγορεύσετε την αλιεία όταν
έχετε καταργήσει όλες τις διατάξεις για τακτική καταγραφή, τις
αρµοδιότητες των φορέων «NATURA», έχετε παραχωρήσει τα
υδατικά συστήµατα για ιχθυοκαλλιέργειες, κ.λπ.;

Κτηνιατρικά φαρµακευτικά, γιατί δεν απαγορεύετε τη διαδι-
κτυακή διάθεση τους παράνοµα; Γιατί δεν κάνετε και αυτό πα-
ράνοµο;

Στον ΕΛΓΑ, στο άρθρο 17, γιατί βάζετε δικηγόρους χωρίς
ασυµβίβαστο; Για ποιον λόγο δεν βάζετε τις στοιχειώδεις εγγυή-
σεις που προβλέπει κανονικά ο νόµος για τέτοιες διαδικασίες;

Εµείς σε αυτό το νοµοσχέδιο βλέπουµε κάποια αυστηροποί-
ηση ποινών εκεί που δεν υπάρχει κανένα µέσο ελέγχου και βλέ-
πουµε χαλάρωση ποινών οπουδήποτε υπάρχει έλεγχος.
Βλέπουµε χάρες και εξυπηρετήσεις όταν αυτήν τη στιγµή στο
βαθύτερο σηµείο της κρίσης ο αγροτικός τοµέας, ο πρωτογενής
χρειάζεται τοµές και λύσεις ουσίας. Αυτές απουσιάζουν πλήρως
από το νοµοσχέδιο σας.

Ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Αρσένη και ειδικότερα για τον χρόνο τον οποίο τηρήσατε
που είναι προς όφελος των συναδέλφων σας.

Παρακαλείται τώρα ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ο κ.
Σκρέκας, να έρθει στο Βήµα αµέσως µόλις τακτοποιηθεί το
έδρανο.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αλήθεια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι το σχέδιο

νόµου αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, το
οποίο έχει εισαχθεί για συζήτηση συµβαίνει σε µια κρίσιµη συγ-
κυρία για τη χώρα. Είναι µια χρονική στιγµή που όλοι αντιλαµβα-
νόµαστε ότι η ελληνική οικονοµία πρέπει να αλλάξει πρέπει να
εξελιχθεί. 

Θα πάρω παραστατικά αυτό το οποίο είπε ο ειδικός αγορητής
του ΜέΡΑ25 ότι η µονοκαλλιέργεια δεν είναι καλό πράγµα ούτε
για την οικονοµία. Και για ποιον λόγο; Γιατί όταν η οικονοµία µιας
χώρας σε µεγάλο βαθµό εξαρτάται από έναν οικονοµικό κλάδο
τότε διατρέχει έναν µεγάλο κίνδυνο. Ποιος είναι αυτός ο κίνδυ-
νος; Αν αυτός ο οικονοµικός κλάδος καταρρεύσει τότε µαζί µε
αυτόν να καταρρεύσει ή να δεχθεί πολύ σηµαντικό πλήγµα και η
οικονοµία συνολικά. 

Αυτό αποδεικνύει τη σηµασία του πρωτογενούς τοµέα και
αυτό υποδεικνύει πόσο σηµαντικό είναι το σηµερινό νοµοσχέδιο
που έρχεται αυτήν τη χρονική στιγµή. Είναι σηµαντικό, γιατί η
πανδηµία και οι επιπτώσεις της και οι συνέπειες του lockdown
έχουν δείξει πού πρέπει να πάει το πράγµα µε την ελληνική οικο-
νοµία. Χρειάζεται πια ο πρωτογενής τοµέας της χώρας, ο αγρο-
τικός τοµέας σε συνεργασία µε τον δευτερογενή τοµέα, τη
µεταποίηση, να υποστηρίξουν ισόρροπα τον τριτογενή τοµέα
που είναι το εµπόριο, που είναι οι υπηρεσίες, που είναι ο τουρι-
σµός. Και µόνο έτσι µπορούµε να έχουµε µια οικονοµία βιώσιµη,
µια οικονοµία ανταγωνιστική, µια οικονοµία εθνική η οποία να
µπορεί να διασφαλίζει ένα σταθερό και ένα ικανοποιητικό εισό-
δηµα και µια ευηµερία στους Έλληνες πολίτες. 

Και πώς αποδεικνύεται αυτό; Τη στιγµή που το τρίµηνο Μαρ-
τίου, Απριλίου, Μαΐου βλέπαµε πολλούς οικονοµικούς κλάδους να
καταρρέουν µετά το lockdown, είδαµε ότι ο πρωτογενής τοµέας
και ο αγροτικός κλάδος αντιστάθηκε καλύτερα από οποιοδήποτε
άλλον κλάδο της οικονοµίας στην υγειονοµική αυτή κρίση.

Πράγµατι υπήρχαν και δραστηριότητες που υπέστησαν ζηµιές.
Για παράδειγµα οι Έλληνες κτηνοτρόφοι είδαν και τις τιµές και
τη ζήτηση των αµνοεριφίων τις εβδοµάδες πριν από το Πάσχα
να έχουν κάποια µείωση. Το ίδιο έχει συµβεί και µε τους αλιείς
µε τις υδατοκαλλιέργειες, το ίδιο ίσως έχει συµβεί και µε τους
ανθοπαραγωγούς όπου κατά παράδοση το 60%, 65% της παρα-
γωγής τους συµβαίνει αυτό το διάστηµα του lockdown. 

Από την άλλη, όµως, βλέπουµε ότι πάρα πολλά αγροτικά προ-
ϊόντα σπάνε το ένα ρεκόρ µετά το άλλο σε ότι αφορά τις εξαγω-
γές, για παράδειγµα τα ακτινίδια φέτος θα σπάσουν ρεκόρ
εξαγωγών. Αυξητικές είναι οι εξαγωγές στα πορτοκάλια, στα λε-
µόνια ακόµα και στις φράουλες που στην αρχή είχαµε φοβηθεί
ότι θα υπήρχε κάποιο πρόβληµα και συζητάγαµε µε τους παρα-
γωγούς. Φαίνεται ότι και αυτές οι εξαγωγές πηγαίνουν πάρα
πολύ καλά. Τα µήλα, τα ροδάκινα και τα βερίκοκα που ξεκίνησαν,
τα καρπούζια τα οποία ξεκινάνε και για τα οποία φαίνεται ότι
έχουµε και αύξηση στις ποσότητες πώλησης, αλλά και αύξηση
της τιµής πώλησης. Φαίνεται, λοιπόν, ότι τα ελληνικά προϊόντα
µεσούσης της κρίσης καταλαµβάνουν χώρο στις διεθνείς αγορές
που δεν είχαν, κερδίζουν µερίδια αγοράς και φαίνεται η ευκαιρία
που έχουµε µπροστά αν στηρίξουµε τον πρωτογενή τοµέα αυτός
να έχει µια πολύ σηµαντικότερη συµβολή στην εθνική οικονοµία,
στο αγροτικό εισόδηµα, στη συνοχή της υπαίθρου. 

Βέβαια όλα αυτά πρέπει να πούµε ότι δεν µπορούν να διασφα-
λιστούν σε µακροπρόθεσµο ορίζοντα, αν φυσικά –όπως πολύ
σωστά έχει αναφερθεί σε αυτή την Αίθουσα- δεν έχουµε εξασφα-
λίσει ένα στρατηγικό σχέδιο, το οποίο να διασφαλίζει αυτά τα θε-
µελιώδη χαρακτηριστικά που θα στηρίξουν έναν ανταγωνιστικό,
έναν βιώσιµο αγροτικό τοµέα και τις επόµενες γενιές. 

Γι’ αυτό και η σηµερινή Κυβέρνηση και ο σηµερινός Πρωθυ-
πουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, από την πρώτη στιγµή έχει
βάλει ως βασική προτεραιότητα τη στήριξη του αγροτικού τοµέα,
πράγµα που φαίνεται αρχικά από το τελευταίο, δηλαδή από την
κατανοµή καταρχήν –καταρχήν, επαναλαµβάνω- ενός ποσού 150
εκατοµµυρίων ευρώ για τη στήριξη εκείνων των αγροτικών δρα-
στηριοτήτων, οι οποίες πλήττονται εξαιτίας της πανδηµίας του
κορωνοϊού. 

Αυτό φαίνεται από τα µέτρα που µέχρι τώρα έχουµε πάρει –
τη µείωση του φόρου εισοδήµατος από 22% στο 9% µέχρι τις
12.000 ευρώ-, φαίνεται από τις ρυθµίσεις που έχουµε κάνει για
τη ΔΕΗ, όπου µπορεί µε 15% προκαταβολή ο αγρότης ή ο ΤΟΕΒ
που είχε οφειλές προς τη ΔΕΗ να ρυθµίσει και έτσι µε αυτόν τον
τρόπο να συνδεθεί ξανά στο εθνικό δίκτυο και να µπορεί να αρ-
δεύσει τα χωράφια του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Αποδεικνύεται µε την επίσκεψη τη συµβολική και όχι µόνο,

αλλά ουσιαστική, που έκανε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης, µέσα στις πρώτες εξορµήσεις µετά το Πάσχα,
όπου επισκέφθηκε ένα αγρόκτηµα, επισκέφθηκε δύο αδέρφια
αγρότες –ο ένας µάλιστα έχει βραβευτεί και ως «αγρότης της
χρονιάς»- στον Αυλώνα Αττικής, όπου εκεί συζήτησε, ρώτησε,
άκουσε τα προβλήµατα τα οποία έχει σήµερα ο αγροτικός το-
µέας και οι νέοι αγρότες. 

Εκεί του παρουσιάσαµε και µία ηλεκτρονική πλατφόρµα, µία
υπηρεσία που έχει εξελίξει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και που δίνει τη δυνατότητα στους αγρότες, παραγωγούς, στους
συνεταιρισµούς, σε συνεργατικά σχήµατα, στους µεταποιητές,
στις οικοτεχνίες να µπορούν να προβάλλουν τα προϊόντα τους
µέσα από µία δοµή, µέσα από µία ηλεκτρονική υπηρεσία και µε
αυτόν τον τρόπο να µπορούν να δηµιουργούν νέες συνεργασίες
για την προώθηση των προϊόντων τους.

Φαίνεται, λοιπόν, µέσα από το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο Ανα-
συγκρότησης Αγροπεριβαλλοντικών Υποδοµών, το ΕΣΣΑΑΥ, το
οποίο εκπονείται αυτή τη στιγµή και το οποίο ασχολείται µε τον
πολυτιµότερο πόρο που έχει ανάγκη σήµερα ο αγρότης που είναι
το νερό. Δεν µπορούµε να µιλάµε για βιώσιµη γεωργία, για αν-
ταγωνιστική γεωργία στις επόµενες δεκαετίες, αν δεν διασφαλί-
σουµε νερό σε επαρκείς ποσότητες και σε καλή ποιότητα. 

Πώς το κάνουµε αυτό; Αξιοποιώντας τα επιφανειακά ύδατα,
συγκεντρώνοντας το νερό και κατευθύνοντάς το µέσα από κλει-
στά αρδευτικά δίκτυα στα χωράφια, πράγµα το οποίο και βοη-
θάει το περιβάλλον και προστατεύει τα υδάτινα αποθέµατα της
χώρας, αλλά και µειώνει το κόστος παραγωγής των αγροτών,
από τη στιγµή που δεν χρειάζονται τα τεράστια ποσά ενέργειας,
τα οποία χρησιµοποιεί ο αγρότης για να αντλεί νερό από µεγάλα
βάθη.

Έτσι, λοιπόν, πράγµατι έχουµε σχεδιάσει και εκπονούµε ένα
ενιαίο, ένα συνεκτικό στρατηγικό σχέδιο για τη γεωργία, µε
σκοπό τη στήριξη του αγροτικού εισοδήµατος, µε τη διασφάλιση
της διατροφικής επάρκειας και ασφάλειας της χώρας, µε την
προστασία του περιβάλλοντος και φυσικά µε τη στήριξη της εθνι-
κής οικονοµίας.

Και βέβαια αυτή η ώρα είναι η καλύτερη, αυτή τη στιγµή, που
συζητάµε τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική για το 2021 - 2027. Θα
ξεκινήσει ίσως το 2022, µπορεί και το 2023, µε τις παρατάσεις
που έχει πάρει. Τώρα είναι ευκαιρία να δούµε τις παθογένειες
που έχουν ταλανίσει τον αγροτικό τοµέα τα προηγούµενα χρόνια
και να σχεδιάσουµε έναν αγροτικό τοµέα, ο οποίος θα είναι βιώ-
σιµος και ο οποίος θα µπορεί να εξασφαλίζει το απαραίτητο ει-
σόδηµα στους αγρότες για να µπορούν να ζουν τις οικογένειές
τους και να συνεχίζουν στις καλλιέργειες τους και, από την άλλη
βέβαια, να συνεισφέρουν και στην εθνική οικονοµία. 

Όλα αυτά δεν µπορούν να γίνουν µόνο µε ένα σχέδιο. Τα σχέ-
δια είναι καλά. Στρατηγικά σχέδια παρουσιάζονται κάθε φορά
που αλλάζει µία κυβέρνηση. Πολλές φορές και κάθε φορά που
αλλάζει ένας υπουργός της ίδιας κυβέρνησης αλλάζει και το
στρατηγικό σχέδιο. Τελικά όµως τα αποτελέσµατα δείχνουν πού
πάει η κατάσταση.
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Και επειδή έχω ακούσει πάρα πολλή κριτική σε αυτή την Αί-
θουσα –κυρίως από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, της αντιπολί-
τευσης και ιδιαίτερα από ανθρώπους οι οποίοι έχουν υπάρξει και
Υπουργοί της προηγούµενης κυβέρνησης- για το νοµοσχέδιο, ότι
δήθεν είναι ένα αποσπασµατικό νοµοσχέδιο, το οποίο δεν είναι
µέρος ενός γενικότερου σχεδίου και το οποίο τελικά ίσως δεν
βοηθάει τόσο πολύ ή δεν βοηθάει καθόλου ή τέλος πάντων είναι
και µία κανονιστική υποχρέωση από τους κανονισµούς της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, επιτρέψτε µου να σας πω δύο παραδείγ-
µατα που αφορούν στο τι έγινε την προηγούµενη τετραετία και
για ποιον λόγο θα πρέπει να είναι πολύ προσεκτικοί οι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ και κυρίως αυτοί οι οποίοι διετέλεσαν σε θέση ευθύ-
νης, όταν έρχονται και κρίνουν τη σηµερινή Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, στα εννέα λεπτά να έχετε τελειώσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Θα χρειαστώ λίγο ακόµα, κύριε Πρό-
εδρε, είναι πολύ σηµαντικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είναι και οι δύο
συνάδελφοί σας ακόµα. Θα µιλήσει και ο Υπουργός και η Υφυ-
πουργός, οπότε παρακαλώ ολοκληρώστε γιατί ο χρόνος είναι πο-
λύτιµος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Αυτό το νοµοσχέδιο έχει κορωνίδα τις
ελληνοποιήσεις. Ξέρουµε τι σηµαίνει παράνοµη ελληνοποίηση.
Ακούστε όµως να σας πω τι αποτέλεσµα είχε αυτό στους Έλλη-
νες κτηνοτρόφους την προηγούµενη τετραετία. Έχω εδώ τα
στοιχεία, τα οποία θα καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, για να λάβουν
επίγνωση οι παριστάµενοι Βουλευτές. 

Το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε τη διακυβέρνηση του τόπου και η
τιµή του πρόβειου πρώτου γάλακτος ήταν στα 96 λεπτά. Όταν
µας άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019, η τιµή του πρόβειου γάλακτος είχε
µειωθεί στα 80 λεπτά, µία µείωση 17%. Αυτό συνολικά σηµαίνει
ότι οι Έλληνες αγρότες έχασαν 100 εκατοµµύρια ευρώ σε ετήσια
βάση από τη µειωµένη τιµή γάλακτος που πουλούσαν. Εκατό
εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο οι Έλληνες κτηνοτρόφοι έχαναν
µε τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Τι συνέβαινε το ίδιο διάστηµα µε τη φέτα; Μείωση της τιµής
του γάλακτος σηµαίνει πιθανότατα και µείωση της πώλησης ή
της παραγωγής φέτας; Το αντίθετο! Το 2015 η παραγωγή φέτας
ανήλθε σε 103.000 τόνους, όταν το 2018 είχε ανέλθει στους
123.000 τόνους. Αύξηση 17%-18% της παραγωγής της φέτας και
µείωση, αντίθετα, 17% της τιµής του γάλακτος. 

Όµως, γιατί συνέβαινε αυτό; Έχω εδώ τα στοιχεία των εισα-
γωγών του πρόβειου γάλακτος. Το 2015 ήταν 2.574.000 κιλά ει-
σαγωγές. Το 2017, µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ήταν 11.780.000 κιλά
εισαγωγές πρόβειου γάλακτος. Επαναλαµβάνω: 2.574.000 κιλά
εισαγωγές το 2015, τέσσερις φορές παραπάνω εισαγωγές
νωπού γάλακτος, πρόβειου γάλακτος, κύριε πρώην Υπουργέ επί
κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, το 2017. 

Τι σηµαίνει αυτό τελικά; Φυσικά 100 εκατοµµύρια χαµένα από
την τσέπη των Ελλήνων κτηνοτρόφων –που δεν αποζηµιώνονται
αυτά- και όχι µόνο αυτό. Η παραγωγή του ελληνικού παραγόµε-
νου πρόβειου γάλακτος µειώθηκε κατά 50.000.000 κιλά από το
2018 έως το 2019.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώστε. Έχετε πάει στον διπλάσιο χρόνο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Και ένα τελευταίο και ολοκληρώνω. 

Στρατηγικό σχέδιο χωρίς έργα υποδοµής µπορεί κάποιος να
πιστέψει ότι υπάρχει; Πόσα έργα υποδοµής, πόσα αρδευτικά δί-
κτυα σηµαντικά, όπως προανέφερα, για τη στήριξη των αγροτών
και τη βιωσιµότητά τους δηµοπρατήθηκαν τεσσεράµισι χρόνια
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ; Να σας πω το νούµερο; Μηδέν! Από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ούτε ένα αρδευτικό, ούτε ένα
εγγειοβελτιωτικό, ούτε ένα φράγµα, ούτε ένα αγροτικό έργο
υποδοµής δεν δηµοπρατήθηκε επί τεσσεράµισι χρόνια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Εµείς σε δέκα µήνες έχουµε ήδη ξεκινήσει και δηµοπρατούµε
-16 Ιουνίου ολοκληρώνεται η δηµοπράτηση- τρία εγγειοβελτιω-
τικά προϋπολογισµού άνω των 37 εκατοµµυρίων ευρώ, άλλα τρία
µέχρι τον Ιούλιο επίσης προϋπολογισµού 30 εκατοµµυρίων ευρώ
και συνεχίζουµε µέχρι τέλος του χρόνου να προκηρύξουµε και
να δηµοπρατήσουµε έργα υποδοµής που είναι σηµαντικά για
τους αγρότες, για την οικονοµία, για τις θέσεις εργασίας.

Πρέπει να είστε προσεκτικοί σε αυτά που λέτε γιατί αυτά κά-
νατε. Έχετε την ατυχία, κύριε πρώην Υπουργέ Αγροτικής Ανά-
πτυξης του ΣΥΡΙΖΑ, να έχετε κυβερνήσει επί τεσσεράµισι χρόνια
και τώρα πια ο κόσµος ξέρει και γνωρίζει πολύ τι καταφέρατε
αυτό το διάστηµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,

όταν έρθει η ώρα της οµιλίας σας θα τα πείτε. Τώρα δεν έχετε
προσωπικό. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Για µισό λεπτό, µια διευκρίνιση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, θα το

αφαιρέσουµε από τον χρόνο. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Δεκτό, αφαιρέστε το από τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν θα το αφαιρέ-

σουµε, απλώς να συντοµεύετε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Να διευκρινίσουµε το εξής: Πρέπει

να ευχαριστήσουµε τον κ. Σκρέκα για τα στοιχεία που έδωσε
γιατί αυτό αποδεικνύει ότι τα στοιχεία για το γάλα, το ότι εµφα-
νίστηκαν ξαφνικά οι εισαγωγές γάλακτος, σηµαίνει ότι αποκαλύ-
φθηκε το κύκλωµα των ελληνοποιήσεων,… 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Η µείωση της παραγωγής τι ση-
µαίνει; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: …που µέχρι το 2014 το εισαγόµενο
γάλα το βάφτιζε «ελληνικό» από την πίσω πόρτα και µετά, µε
τους ελέγχους, αυτό εµφανίστηκε ότι πραγµατικά προέρχεται
από τις εισαγωγές! Αυτό ακριβώς δείχνει ότι έγινε συστηµατική
δουλειά στους ελέγχους, µία δουλειά την οποία τώρα έχετε στα-
µατήσει τελείως, διαλύοντας και το ΣΥΚΕΑΠ και όλους τους µη-
χανισµούς ελέγχου. 

Επίσης, για τα έργα που λέτε, τριάντα δύο έργα εντάχθηκαν
στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Δέκα µήνες µετά µας
λέτε ότι µόνο δύο-τρία έχετε αρχίσει να δηµοπρατείτε και υπε-
ρηφανεύεστε γι’ αυτό; Προς Θεού!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τον
χρόνο, γιατί θα ήθελα να βάλω τα πράγµατα στη θέση τους. 

Κύριε συνάδελφε, θα σας παρακινούσα να είστε λίγο πιο προ-
σεκτικός και να διαβάσετε τα στοιχεία τα οποία έχω καταθέσει,
γιατί φαίνεται ότι από το 2015 µέχρι το 2017 αυξήθηκαν τέσσερις
φορές οι εισαγωγές του νωπού πρόβειου γάλακτος. Το 2018 και
το 2019 κυβερνούσατε πάλι εσείς. 

Φαίνεται ότι επειδή, δυστυχώς, έπεσε η τιµή του γάλακτος, οι
εισαγωγές πήγαν πάλι στα επίπεδα του 2015, στα δύο εκατοµ-
µύρια κιλά τον χρόνο. Αυτό σηµαίνει ότι αυτό που λέτε δεν έχει
καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Ίσα-ίσα, η ανεπάρκειά σας
και η αναποτελεσµατικότητα στους ελέγχους έδειξε ότι γιγαντώ-
θηκε και θέριεψε το πρόβληµα των παράνοµων ελληνοποιήσεων
πρόβειου γάλακτος. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, πραγµατικά περηφανεύεστε ότι σε τεσσεράµισι
χρόνια καταφέρατε να κάνετε µία πράξη ένταξης τριάντα δύο εγ-
γειοβελτιωτικών έργων στις 5 Ιουλίου 2019, δύο µέρες πριν τις
εκλογές; Μετά από τεσσεράµισι χρόνια κάνατε πράξη ένταξης
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µελετών που προϋπήρχαν από το 2014. Τις είχαν κάνει οι προ-
ηγούµενοι από εσάς. 

Εµείς σε δέκα µήνες έχουµε ξεκινήσει και έχουµε δηµοπρατή-
σει έργα 35 εκατοµµυρίων ευρώ και σε δύο µήνες ακόµα θα
έχουν φτάσει τα 70 εκατοµµύρια ευρώ. Νοµίζω ότι η σύγκριση
είναι απλή και την καταλαβαίνει ο καθένας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Μπουκώρο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µετά να

µιλήσω κι εγώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι, αρκετά. Θα

τα πείτε µετά. Δεν γίνεται διάλογος εδώ. Ούτε είναι προσωπικό.
Θα σας δώσω λίγο χρόνο παραπάνω όταν µιλήσετε. Όταν έρθει
η σειρά σας, θα πείτε τις απόψεις σας. 

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω ένα

λεπτό από τα συνολικά δώδεκα που δικαιούµαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Για να το ξεκαθα-

ρίσω, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι στη διαδικασία αυτή δι-
καιούνται οκτώ λεπτά, όχι δώδεκα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Και τέσσερα η δευτερολογία, κύριε
Πρόεδρε. Εσείς µας δώσατε τους χρόνους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είπαµε να µην
χρησιµοποιήσουµε τις δευτερολογίες. Θα πάµε στον µέσο όρο,
δέκα λεπτά για όλα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Άλλο είναι αυτό που µου λέτε και
άλλο ότι δικαιούµαι οκτώ λεπτά. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή συζητάµε για το εθνικό µας προϊόν, τη
φέτα, τα πράγµατα επί ΣΥΡΙΖΑ -γιατί ακούω τους ισχυρισµούς
των πρώην Υπουργών- είναι πολύ χειρότερα απ’ αυτά που πα-
ρουσίασε ο κ. Σκρέκας. 

Κύριε συνάδελφε, το 2015 είχαµε εκατόν τρεις χιλιάδες τό-
νους φέτα. Το 2019 είχαµε εκατόν είκοσι τρεις χιλιάδες τόνους
φέτα, µια αύξηση 20%. Την ίδια ώρα, είχαµε µείωση πενήντα εκα-
τοµµύρια λίτρα του παραγόµενου γάλακτος εδώ. Και λέει ο κύ-
ριος Σκρέκας ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία είχαµε έντεκα
εκατοµµύρια λίτρα εισαγωγές. Δεν βγαίνει ο λογαριασµός, γιατί
προφανώς υπήρχε και πλήθος παράνοµων, αδήλωτων, εισαγω-
γών. Μόνο έτσι βγαίνουν οι αριθµοί.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: …(δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να µην

διακόπτετε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρία Τελιγιορίδου, εδώ µιλάµε για

επίσηµους αριθµούς. 
Εδώ λέµε ότι η εγχώρια παραγωγή µειώθηκε κατά πενήντα

εκατοµµύρια, αυξήθηκε κατά έντεκα εκατοµµύρια η εισαγωγή
και αυξήθηκε 20% το ίδιο διάστηµα η παραγωγή φέτας. 

Πώς προστατεύσατε, λοιπόν, το εθνικό προϊόν; Μειώνοντας
την τιµή παραγωγού από τα 95-96 λεπτά στα 80 λεπτά. 100 εκα-
τοµµύρια ετησίως. 400 εκατοµµύρια κατά τη διάρκεια της διακυ-
βέρνησής σας. Και δώσατε 42 εκατοµµύρια ενίσχυση, το ένα
δέκατο. Έτσι προστατεύσατε τον Έλληνα παραγωγό. 

Ευχαριστώ. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Να µας πείτε πόσα κιλά γάλα χρει-

άζεται ένα κιλό φέτα. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Αραχωβίτη,

θα µιλήσετε σε λίγο. Αν µιλήσετε, θα χρειαστεί να απαντήσει πάλι
ο Υπουργός. Δεν είναι προσωπικό το θέµα. Πλησιάζει η ώρα που
θα µιλήσετε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Παρακαλώ να µου δώσετε τον λόγο,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, έχετε τον
λόγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρέπει να διευκρινίσουµε, γιατί ενδεχοµένως οι κύριοι συνά-

δελφοι -και αυτό δεν το λέω, προς Θεού, υποτιµητικά- δεν ξέ-
ρουν ακριβώς πώς είναι ο µηχανισµός παραγωγής και πώς είναι
οι µηχανισµοί ελέγχου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όµως, αυτό θέλει

χρόνο για να αναπτυχθεί τώρα. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Γι’ αυτό δεν θα πω παραπέρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τα ξέρω αυτά,

γιατί κατάγοµαι από περιοχή που είναι η τρίτη περιοχή στην Ελ-
λάδα που βγάζει το περισσότερο γάλα. Τα ξέρω αυτά. Θέλετε
χρόνο γι’ αυτά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε να ολο-
κληρώσω. 

Πρώτον, η παραγωγή φέτας και η προστασία των εξαγωγών
φαίνονται από τις συµφωνίες µε τη Σιγκαπούρη, την Ιαπωνία και
τις χώρες ΜΔΣ, όπου έχουµε full protection, πλήρη προστασία,
σε αντίθεση µε τη συµφωνία της ΕΤΑ. 

Δεύτερον, όσον αφορά τους ελέγχους, θα πρέπει να είστε πιο
προσεκτικοί, γιατί έχετε τα στοιχεία µπροστά σας για το ποια
ήταν τα αποτελέσµατα των ελέγχων επί ΣΥΡΙΖΑ, ποια ήταν τα
αποτελέσµατα πριν από το 2014, αλλά και το δεκάµηνο που
έχετε την ευθύνη της διακυβέρνησης τώρα, διαλύοντας τους µη-
χανισµούς. 

Για να τελειώσουµε τη συζήτηση σε αυτό το κοµµάτι, ο κόσµος
ξέρει πολύ καλά ποιοι είναι οι µηχανισµοί που ανεβάζουν ή κατε-
βάζουν τις τιµές και ποιος ήταν αυτός που όταν υπήρχε ζήτηµα
στάθηκε και στήριξε τους παραγωγούς. 

Σας ευχαριστώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για

ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Μπουκώρο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εδώ έχουµε µετάλλαξη ρόλων,

πολύ γρήγορη εναλλαγή ρόλων. Από τη µία, προστάτες των
αγροτών και των κτηνοτρόφων και από την άλλη, οι µηχανισµοί
της αγοράς. 

Κύριε Αραχωβίτη, µας είπατε ότι ξέρετε ποιοι είναι οι µηχανι-
σµοί που διαµορφώνουν τις τιµές και υπονοήσατε και για την πα-
ραγωγή φέτας τα πόσα κιλά, ότι δεν τηρείται το ένα προς
τέσσερα και κ.ο.κ..

Εσείς τι κάνατε; Σας είπε ο Υπουργός προχθές εδώ ότι τα πρό-
στιµα για ελληνοποιήσεις επί των δικών σας ηµερών επιβλήθηκαν
και θα τελεσιδικήσουν το 2024. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Μήπως κάνατε επανάσταση; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Αραχωβίτη, δεν σας διέκοψα. 
Δεν απαντήσατε, όµως, στην πρόκληση του Υφυπουργού Γε-

ωργίας, του κ. Σκρέκα, ότι αναλάβατε τιµή παραγωγού 96 λεπτά
και παραδώσατε τιµή παραγωγού 80 λεπτά. Και αυτό έχει να
κάνει και µε τους µηχανισµούς ελέγχου στην αγορά. Έχει να
κάνει και µε την πολιτική σας βούληση να προστατεύσετε τα προ-
ϊόντα ΠΟΠ. Και µη µας λέτε για συµφωνίες, όπως η Σιγκαπούρη
και η Ιαπωνία, γιατί ξέρετε ότι αυτά ελάχιστα επηρεάζουν την ει-
κόνα. Χρήσιµες είναι και επεκτείνονται και συµπληρώνονται. 

Τελειώνω, λέγοντας ότι αφήσατε στο έλεος και των συνθηκών
και των µηχανισµών τον Έλληνα παραγωγό και πήγατε και αυτόν
να τον επιδοµατοποιήσετε αντί να προστατεύσετε την παραγωγή
του. Αυτό κάνατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μπουκώρο,
θα τα πείτε πιο αναλυτικά µετά. 

Κύριε Σταµενίτη, σχετικά µε αυτό που είπα πριν, πράγµατι, ο
Νοµός Λέσβου –στατιστικά το λέω- είναι ο τρίτος νοµός στην Ελ-
λάδα παραγωγής γάλακτος µετά τον Νοµό Λαρίσης και την Αι-
τωλοακαρνανία. Το θέµα που άνοιξε ο κ. Αραχωβίτης χρειάζεται
πολύ συζήτηση, αλλά θα τα πει και ο κ. Βορίδης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Σκρέκα, για ένα λεπτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Αν και δεν χρειάζεται να απαντήσω, γιατί,
νοµίζω, οι Βουλευτές κατάλαβαν τι συµβαίνει, όµως, για να βά-
λουµε τα πράγµατα στη θέση τους, επιτρέψτε µου, κύριε πρώην
Υπουργέ, να σας πω και κάποια στοιχεία, που αφορούν τους
ελέγχους επί χρόνου διοικήσεως δικού σας και χρόνου διοική-
σεως της παρούσας Κυβέρνησης και, µάλιστα, τον µισό. Από τον
Ιούλιο 2019 και µετά αναλάβαµε εµείς. 
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Πάµε να δούµε τι έγινε το 2018 και το 2019. 
Έλεγχοι για την ασφάλεια στο στάδιο της παραγωγής. Δώ-

δεκα χιλιάδες ενενήντα οκτώ έλεγχοι το 2018, δεκατέσσερις χι-
λιάδες διακόσιοι είκοσι έλεγχοι το 2019. 

Έλεγχοι για τη συµµόρφωση των προδιαγραφών κατά το στά-
διο της παραγωγής. Έντεκα χιλιάδες τετρακόσιοι πενήντα ένας
έλεγχοι το 2018, δεκατέσσερεις χιλιάδες εξήντα ένας έλεγχοι το
2019. 

Έκτακτοι έλεγχοι πάσης φύσεως. Χίλιοι τετρακόσιοι σαράντα
πέντε έκτακτοι έλεγχοι το 2018, χίλιοι εννιακόσιοι τριάντα δύο
έκτακτοι έλεγχοι το 2019. 

Τιµή πρόβειου γάλακτος το 2018 75 έως 80 λεπτά, τιµή πρό-
βειου γάλακτος σήµερα 90 - 95 λεπτά. Αυτή είναι η διαφορά ΣΥ-
ΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εισερχόµαστε

τώρα στον πίνακα των οµιλητών από τη χθεσινή συνεδρίαση της
Βουλής. Πρώτος έχει τον λόγο ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας. 

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συζητούµε σήµερα για την αναβάθµιση και τον εκσυγ-
χρονισµό του αγροτικού τοµέα. Το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων φέρνει ένα σπουδαίο νοµοσχέδιο που
έχει σαν κύρια στόχευση την ενίσχυση του εισοδήµατος από την
αγροτική παραγωγή.

Διαχρονικά και πάγια, η Νέα Δηµοκρατία σαν κόµµα και τους
τελευταίους µήνες σαν Κυβέρνηση έχει σαν στόχο όσο γίνεται
περισσότεροι Έλληνες πολίτες και ιδιαίτερα νέοι, να στραφούν
στον πρωτογενή τοµέα της αγροτικής παραγωγής, έτσι ώστε το
εισόδηµα από την αγροτική παραγωγή να µεγαλώσει σαν ποσο-
στό του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος. Για να γίνει αυτό πρέ-
πει να έχουµε απελευθέρωση από αγκυλώσεις και διοικητικές
δυσλειτουργίες. 

Η πρόσφατη πανδηµία που δοκίµασε τη χώρα µας είχε επιπτώ-
σεις και στον αγροτικό τοµέα. Το είδαµε µπαίνοντας η άνοιξη
από την έλλειψη εργατικών χεριών που υπήρχε λόγω του κλεισί-
µατος των συνόρων. Με γρήγορα αντανακλαστικά, η Κυβέρνηση
αποφάσισε την απαγόρευση της περικοπής του επιδόµατος της
ανεργίας για όσους έµπαιναν εποχιακά στην αγροτική εργασία. 

Ταυτόχρονα, πριν λίγο καιρό αποφασίσαµε οι συνταξιούχοι
που θέλουν να εργαστούν να έχουν το 70% της σύνταξής τους
και όχι το 40% όπως είχε αποφασίσει η προηγούµενη κυβέρνηση.
Αποφασίσαµε και νοµοθετούµε ότι οι συνταξιούχοι όλων των τα-
µείων εφόσον στρέφονται σε αγροτικές εργασίες να µην έχουν
καµµία περικοπή από τη σύνταξή τους, εφόσον το εισόδηµα από
τις αγροτικές εργασίες δεν ξεπερνάει τις 10.000 ευρώ. 

Τα σηµαντικότερα που προβλέπονται στο νοµοσχέδιο, κατά τη
γνώµη µου, αφορούν τη βελτίωση του κανονιστικού πλαισίου των
εποπτευόµενων φορέων, όπως του ΕΛΓΑ και του ΓΕΩΤΕΕ, την
απλούστευση της διαδικασίας αξιολόγησης των λιπασµάτων από
αστικά και βιοµηχανικά απόβλητα. Οι έγγειες βελτιώσεις µετα-
φέρονται από το Υπουργείο στους δήµους. 

Είναι πολύ σηµαντικό το άρθρο 9 του Κεφαλαίου Β’. Η χώρα
µας έχει ένα εξαιρετικό κλίµα, µια σπάνια βιοποικιλότητα, που
οδηγεί στην παραγωγή ενός από τα καλύτερα µέλια παγκοσµίως.
Γι’ αυτό και προβλέπουµε τη θέσπιση Εθνικού Ηλεκτρονικού Μη-
τρώου και την υποχρεωτική ατοµική µελισσοκοµική ταυτότητα. 

Θα εστιάσω, όπως και ο προλαλήσας Υφυπουργός, ο κ. Σκρέ-
κας, που είπε ότι το σηµαντικότερο επίτευγµα αυτού του νοµο-
σχεδίου είναι το κεφάλαιο Ζ’, τα άρθρα 27, 28 και 29 που
αναφέρονται στην πάταξη των παράνοµων ελληνοποιήσεων,
στην καταπολέµηση της παραπλάνησης των καταναλωτών ως
προς την προέλευση των τροφίµων. 

Προέρχοµαι από µία περιοχή, από τον Νοµό Καστοριάς, όπου
το σηµαντικότερο αγροτικό εισόδηµα βγαίνει από τα φασόλια και
τα µήλα. Θα φέρω ένα παράδειγµα όσον αφορά τα φασόλια. Ενώ

η χώρα µας καταναλώνει είκοσι µε είκοσι πέντε χιλιάδες τόνους
φασόλια το χρόνο και παράγει µόνο οκτώ µε δέκα χιλιάδες τό-
νους το χρόνο, και έµεναν απούλητα φασόλια -ένα είναι αυτό- ή
όταν πωλούνταν, πωλούνταν µε πολύ χαµηλές τιµές. 

Έτσι, λοιπόν, προβλέπουµε για πρώτη φορά θέσπιση ποινικών
κυρώσεων στους παραβάτες και αυστηροποιούµε τα διοικητικά
πρόστιµα. Έχουµε δηµοσιοποίηση των στοιχείων της επιχείρη-
σης και των επίµαχων προϊόντων για τους παραβάτες και τα πρό-
στιµα είναι από 30 έως 300 χιλιάδες ευρώ. Προβαίνουµε σε
µόνιµη αφαίρεση από τον µη συµµορφούµενο των ενδείξεων
ΠΟΠ, ΠΓΕ, ΕΠΙΠ και βιολογικών προϊόντων σε υπότροπους. 

Το άρθρο 29 συγκεκριµένα, όσον αφορά τις ποινικές κυρώ-
σεις, µιλάει για τουλάχιστον τρεις µήνες φυλάκιση σε νοθευµένα
προϊόντα κι αν είναι επιβλαβή τρία έτη και τουλάχιστον τρεις
µήνες φυλάκιση για τα επιβλαβή. Η παράγραφος 3 λέει ότι
όποιος αναµιγνύει τρόφιµα διαφορετικών ποιοτήτων έχει και δι-
οικητικό πρόστιµο και φυλάκιση. 

Πολύ σηµαντική για όλη την Ελλάδα, αλλά θεωρώ ιδιαίτερα
για την περιοχή µου, της Καστοριάς, είναι η παράγραφος 4, που
προβλέπει ότι όποιος εµφανίζει άλλη χώρα προέλευσης από την
πραγµατική ή χρησιµοποιεί ψευδή ΠΟΠ κ.λπ., έχει φυλάκιση του-
λάχιστον δύο έτη.

Όλα τα προηγούµενα χρόνια µιλούσαµε πάρα πολύ για παρά-
νοµες ελληνοποιήσεις. Θυµάµαι στην πρώτη µου κοινοβουλευ-
τική θητεία 2009 - 2012 που έκανα ερωτήσεις στους αρµόδιους
Υπουργούς για το τι θα κάνουµε κ.λπ.. Βλέπαµε, δυστυχώς, πολ-
λές φορές οι διευθύνσεις γεωργίας των αρµόδιων υπηρεσιών,
ενώ είχαν τα όπλα και το νοµικό πλαίσιο, να µην κάνουν το αυτο-
νόητο. Και για να γίνω κατανοητός να πω ένα παράδειγµα. Δεν
µπορεί ένα χωράφι µιας παραγωγής να ξέρουµε ότι δίνει δεκα-
πέντε τόνους σε ένα προϊόν και να εµφανίζονται τριάντα τόνοι
είτε για αποζηµιώσεις είτε σε κάποιες δηλώσεις. Κάτι δεν λει-
τουργούσε όλα αυτά τα χρόνια.  

Γι’ αυτό και αυτό θα γίνει καλύτερα και κυρίως, άµεσα. Εδώ
και καιρό έχουµε εξαγγείλει και γίνεται και φροντίζαµε σαν ερ-
γαλείο να χρηµατοδοτήσουµε το εργαστήριο του Πανεπιστηµίου
των Πατρών για την κατασκευή δυνατότητος ανίχνευσης ταυτό-
τητας γενετικού υλικού. 

Με όλα αυτά θέλω να πω ότι η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη θέλει
οπωσδήποτε να στρέψουµε µεγαλύτερο ποσοστό του ελληνικού
πληθυσµού και κυρίως τους νέους µας στην αγροτική παρα-
γωγή. Γιατί ο πρωτογενής τοµέας έχει τη δυνατότητα να δώσει
καλύτερο εισόδηµα άρα και καλύτερη ποιότητα ζωής τους αγρό-
τες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
κι εγώ σας ευχαριστώ ιδιαίτερα γιατί τηρήσατε τον χρόνο από-
λυτα.

Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο οµιλητή, τον κ. Δηµήτριο
Χαρίτου, ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, κ. Βορίδης θέλει να
κάνει κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Επειδή αδηµονούσε ο κ. Κόκκαλης, είπαµε να
επισπεύσουµε την κατάθεση των νοµοτεχνικών, οπότε τις κατα-
θέτουµε.

Αντικαθιστούµε το «ή» µε το «και». Σε µία παράγραφο παρα-
κάτω που αφορά ένα όριο προστίµων ύψους 10 ευρώ, χωρίς να
προσδιορίζει ανώτατο όριο, βάζουµε ένα ανώτατο όριο «µέχρι
100». 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Μαυρουδής Βορίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων):Να ενηµερώσω, επίσης, για κάτι ακόµα, κύριε
Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε. Με ενηµερώνουν από το Υπουργείο
Περιβάλλοντος ότι κατέθεσαν τροπολογία µε γενικό αριθµό 333
µε ειδικό 22. Θα έρθει να την υποστήριξε ο κ. Χατζηδάκης.
Αφορά το ζήτηµα της λίµνης Κορώνειας. 

Η βασική παρέµβαση που κάνει αυτή η τροπολογία –το λέω
γιατί την έχω υπογράψει, αλλά δεν θα την αναπτύξω, θα το κάνει
ο κ. Χατζηδάκης περίπου στις 13:00’-είναι ότι προσπαθούµε να
δηµιουργήσουµε ένα ενιαίο κέντρο το οποίο θα συντονίζει τις
δράσεις των διαφόρων Υπουργείων. Καθορίζεται ως τέτοιο αρ-
µόδιο κέντρο το Υπουργείο Περιβάλλοντος, διότι υπήρχε ένας
κατακερµατισµός αρµοδιοτήτων µε αποτέλεσµα να µην υπάρχει
αποτελεσµατικός συντονισµός των δράσεων για την αποκατά-
σταση της λίµνης Κορώνειας. 

Αυτό είναι το βασικό περιεχόµενο αυτής της διάταξης. Τα υπό-
λοιπα θα τα αναπτύξει ο κ. Χατζηδάκης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Χαρίτου.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν σας κατηγορούµε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι οι ρυθµί-

σεις που φέρνετε µε το νοµοσχέδιο δεν έχουν σηµασία. Προφα-
νώς και έχουν σηµασία και ουσία, όπως για παράδειγµα οι
λεγόµενες ελληνοποιήσεις προϊόντων, που άλλωστε αποτελεί
υποχρέωση εφαρµογής του ευρωπαϊκού κανονισµού ή το Εθνικό
Μελισσοκοµικό Μητρώο ή οι ρυθµίσεις για τη βιοµηχανική κάν-
ναβη στις οποίες είµαστε αντίθετοι γιατί ενταφιάζετε την καλ-
λιέργεια του θα µπορούσε να στηρίξει το εισόδηµα αγροτών και
να συµβάλλει στον τοµέα της αναδιάρθρωσης των καλλιεργειών.

Σας εγκαλούµε κύριοι της Πλειοψηφίας, πρώτον γιατί δεν φέρ-
νετε για νοµοθέτηση ρυθµίσεις για τα πιο σοβαρά ζητήµατα, από
αυτά που κι εσείς δεσµευτήκαµε στις αρχές του χρόνου, όπως
για παράδειγµα το ζήτηµα των αγροτικών ασφαλίσεων του ΕΛΓΑ.

Επ’ ευκαιρία, µετά το φιάσκο να αφήσετε ΕΛΓΑ χωρίς προσω-
πικό, δώστε λύση στο πρόβληµα της στελέχωσής του. 

Είχαµε εκτεταµένα προβλήµατα ζηµιών από ακραία καιρικά
φαινόµενα σε πολλές περιοχές -και στη Ροδόπη- σε κεράσια, σε
αµπέλια, σε σπορεία. Υπάρχει ανάγκη άµεσης στήριξης. 

Ο δεύτερος λόγος, κύριοι συνάδελφοι, που σας ασκούµε έν-
τονη κριτική, είναι γιατί τη στιγµή που ο αγροτικός και κτηνοτρο-
φικός κόσµος ασφυκτιά λόγω των επιπτώσεων της πανδηµίας,
εσείς δείχνετε να είστε έµπλεοι από ικανοποίηση. Είναι µεταδο-
τική αυτή, κύριοι; Διότι δεν εξηγείται αλλιώς ο Πρωθυπουργός
της χώρας να µη λέει ούτε µία λέξη για τον πρωτογενή τοµέα.
Διεκδικήσατε µόνο 150 εκατοµµύρια, αλλά αδυνατείτε να αξιο-
ποιήσετε έστω και αυτά τα λίγα για να στηρίξετε τους πληττόµε-
νους κλάδους. 

Ο τρίτος λόγος, κύριοι, είναι γιατί ανησυχούµε ότι στο εθνικό
στρατηγικό σχέδιο, που υποχρεούται να καταθέσει η χώρα στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την εκταµίευση του πακέτου των 32 δι-
σεκατοµµυρίων, αν συνεχίσετε να κινείστε όπως µέχρι τώρα, ο
πρωτογενής τοµέας κινδυνεύει να µην έχει τη θέση που του ανα-
λογεί στο γενικότερο σχεδιασµό. Οφείλετε να φέρετε άµεσα για
συζήτηση στη Βουλή τους στόχους, τις προτεραιότητες, τις δρά-
σεις για την ανάκαµψη και το µετασχηµατισµό του πρωτογενούς
τοµέα.

Όµως, κύριοι, για να υπάρξει επόµενη µέρα, πρέπει να αντέξει
σήµερα ο αγροδιατροφικός τοµέας από τις συνέπειες της κρί-
σης. Εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, κινείστε µε τη λογική του
«βλέποντας και κάνοντας» µε την αρχή της ανοσίας της αγέλης
«όποιος αντέξει», για να τον στηρίξετε στη συνέχεια. 

Εµείς καταθέσαµε δέσµη στοχευµένων πολιτικών στήριξης για
να κρατήσουµε όρθιους όλους όσους εµπλέκονται στον πρωτο-
γενή τοµέα. Θα ήθελα, λοιπόν, εν τάχει να ακουστούν από το
Βήµα της Βουλής. Μιλάµε για µέτρα όπως η καταβολή στους επι-
τηδευµατίες αγρότες, κτηνοτρόφους και αλιείς µη επιστρεπτέας
προκαταβολής ύψους 2.000 ευρώ, η µείωση κατά 50% της προ-
καταβολής του φόρου στους οικονοµικά αδύναµους όλων των
κλάδων, η ενίσχυση µε το εισόδηµα έκτακτης ανάγκης, η µείωση,

για φέτος, των εισφορών του ΕΛΓΑ κατά 20%, η καταβολή -ει δυ-
νατόν και σήµερα- του 70% των άµεσων ενισχύσεων, καθώς και
όλων των οφειλών και υποχρεώσεων του κράτους προς τους δι-
καιούχους. Είναι µέτρα συνολικού ύψους 300 εκατοµµυρίων για
τη στήριξη του πρωτογενή τοµέα, εκ των οποίων τα 80 εκατοµ-
µύρια θα πρέπει να κατευθυνθούν στην κτηνοτροφία. 

Εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, πέρασαν σχεδόν τρεις µήνες
από την πανδηµία και ακόµη κοσκινίζετε. Σας ακούµε να εξηγείτε
για κριτήρια, για προϋποθέσεις αποζηµίωσης, για διαφάνεια.
Είστε µόνο ωραία λόγια. Όµως, εδώ που έχουν φτάσει τα πράγ-
µατα, ο αγροτικός κόσµος, οι κτηνοτρόφοι, οι αλιείς δεν χορταί-
νουν πια µε λόγια. Για αυτό πείτε, επιτέλους, για να γνωρίζουν
όλοι οι εµπλεκόµενοι, τι συγκεκριµένα µέτρα ενίσχυσης πρόκει-
ται να λάβετε, τι ύψους προβλέπετε να είναι αυτά, σε ποιους
απευθύνονται και µε ποιο συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. 

Ανακοινώσατε, κύριε Υπουργέ -δεν σας βλέπω- από τις πρώ-
τες, µάλιστα, ζηµιές, τις ζηµιές του 2018 µόνο για τον Έβρο. Να
σας θυµίσω ότι το 2018 είχαν πληγεί το βαµβάκι, τα σιτηρά και ο
καπνός σε Έβρο και Ροδόπη. 

Κύριε Υπουργέ, γιατί δύο µέτρα και δύο σταθµά; Τον περα-
σµένο Νοέµβρη η συντονιστική επιτροπή του ΕΛΓΑ αδίκως
έκρινε ως µη επιλέξιµες τις αποζηµιώσεις στη Θράκη. Με ποια
κριτήρια κάνατε επιλέξιµες µόνο τις ζηµιές στον Έβρο, ενώ οι
αντίστοιχες στη Ροδόπη παρέµειναν µη επιλέξιµες; Γιατί; Δεν
είναι δικαιολογηµένα τα αισθήµατα αδικίας, που νιώθουν οι πα-
ραγωγοί; Επίσης, τους καπνοπαραγωγούς που καταστράφηκαν
την ίδια περίοδο από ιώσεις, τι άλλα στοιχεία θα θέλατε για να
τους κάνετε επιλέξιµους;

Σας ανέφερα ότι κοσκινίζετε. Οι αιγοπροβατοτρόφοι της Θρά-
κης δέχθηκαν το µεγαλύτερο πλήγµα. Τους έµειναν τα ζωντανά
µέσα στην πανδηµία, µε τις γνωστές συνέπειες και τους τα πήραν
κοψοχρονιά, 2 ευρώ το κιλό ζωντανό. Το τραγικό είναι ότι κινδυ-
νεύουν σήµερα να βγουν διπλά χαµένοι, αν ισχύουν αυτά, που
διαρρέουν ότι είστε έτοιµοι να ανακοινώσετε, γιατί από τους χί-
λιους τριακόσιους σαράντα έξι αιγοπροβατοτρόφους της Ροδό-
πης και τους πέντε χιλιάδες της περιφέρειας, οι περισσότεροι
κινδυνεύουν να βρεθούν εκτός οικονοµικής ενίσχυσης. Και ξέ-
ρετε γιατί; Διότι οι εκµεταλλεύσεις τους βρίσκονται στην ορεινή
και ηµιορεινή Ροδόπη, περιοχές που δεν γίνεται συλλογή γάλα-
κτος από τις βιοµηχανίες µε συνέπεια, χωρίς δική τους υπαιτιό-
τητα, να µην καλύπτουν τις προϋποθέσεις για να είναι δικαιούχοι
της συνδεδεµένης ενίσχυσης. Πρόκειται για πολύ µεγάλη αδικία. 

Μιλήσατε, κύριε Υφυπουργέ, για µειώσεις της τιµής του γάλα-
κτος επί ΣΥΡΙΖΑ. Προφανώς θυµάστε ότι το 2019 συνεχίστηκαν
οι µειώσεις. Μόνο που αποκρύψατε, κύριε Υφυπουργέ, ότι αθροι-
στικά το πρώτο εξάµηνο του 2019 η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
έδωσε, µέσω του de minimis, σχεδόν 50 εκατοµµύρια ευρώ στή-
ριξη στους κτηνοτρόφους. 

Τέλος, αν πράγµατι, όπως ισχυρίζεστε, είστε γενναιόδωροι και
στο θέµα των ενισχύσεων στους κτηνοτρόφους, δείξτε το έµπρα-
κτα, κύριοι της Κυβέρνησης, εντάσσοντας όλους τους κτηνοτρό-
φους της περιφέρειας στις ενισχύσεις. 

Ολοκληρώνοντας, ήθελα να πω ότι κλείνει ένας χρόνος από
τις ζηµιές του 2019 στη Ροδόπη και ακόµα παραµένουν απλήρω-
τοι -το υπόλοιπο του 35%- οι παραγωγοί. Επιτέλους, πάρτε την
απόφαση και αποδώστε αυτά που τους ανήκουν.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κοτρωνιάς από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι,
αφού ευχαριστήσω τη συνάδελφο, την κ. Βρυζίδου, για την ευ-
γενική παραχώρηση της σειράς της, θα ξεκινήσω µε µία κοινή
διαπίστωση: Η κρίση του κορωνοϊού κατέδειξε τη σηµασία, που
έχει για τη χώρα µας ο πρωτογενής τοµέας και την ανάγκη άµε-
σου και αποτελεσµατικού εκσυγχρονισµού του µε στόχο την αυ-
τάρκεια της αγροτικής παραγωγής, την τόνωση των εξαγωγών
και την προστασία των ελληνικών αγροτικών προϊόντων. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται µε νέες, καινοτόµες διατά-
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ξεις, να απελευθερωθεί η παραγωγική διαδικασία του αγροτικού
τοµέα από υφιστάµενες δυσλειτουργίες και διοικητικές αγκυλώ-
σεις και να παραχθεί γρήγορα σηµαντικό έργο. 

Ξεκινώ από τα άρθρα 27 και 28 για τα νοθευµένα τρόφιµα και
για την παράνοµη χρήση ενδείξεων προϊόντων ονοµασίας προ-
έλευσης ή προστατευόµενης γεωγραφικής ένδειξης ή εγγυη-
µένα παραδοσιακά ιδιότυπα προϊόντα, στα οποία προβλέπεται
αύξηση των διοικητικών προστίµων, ενώ καθίσταται αξιόποινη
πράξη και τιµωρείται µε δύο έως πέντε έτη φυλάκισης η παρα-
γωγή, η εισαγωγή, η αποθήκευση, η διακίνηση και η διάθεση στο
καταναλωτικό κοινό τροφίµων, που εµφανίζουν άλλο τόπο παρα-
γωγής ή προέλευσης από τον πραγµατικό τους. Με αυτό, στα-
µατά η βιοµηχανία των παράνοµων ελληνοποιήσεων, σταµατά η
ανοµία, σταµατά η αισχροκέρδεια και η παραπλάνηση και γίνεται
πράξη αυτό που ο σηµερινός Πρωθυπουργός στις 6 Μαΐου του
2018, µιλώντας από την Καρδίτσα για τη φέτα προανήγγειλε, δη-
λαδή την πάταξη των παράνοµων ελληνοποιήσεων.

Το άρθρο 13 ρυθµίζει τα θέµατα των υδατοκαλλιεργειών. Η
πατρίδα µας έχει µία συνεχώς αυξανόµενη παραγωγή τόσο ποι-
οτικά, όσο και ποσοτικά και γι’ αυτό αποτελεί έναν από τους εξα-
γωγικούς κλάδους του πρωτογενούς τοµέα µας. Γι’ αυτό, επίσης,
το εν λόγω άρθρο ορίζει υπεύθυνη την αποκεντρωµένη διοίκηση
στην έγκριση των κανονισµών λειτουργίας µιας περιοχής οργα-
νωµένης ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών, ενώ, µεταξύ άλλων,
απαιτεί, για την έγκρισή της, να κατατίθεται κανονισµός λειτουρ-
γίας µε ευθύνη του φορέα. Και, βέβαια, γενικά ρυθµίζει, µε λε-
πτοµέρεια, θέµατα λειτουργίας τέτοιων µονάδων.

Παράλληλα µε το άρθρο 12 προστατεύεται η διαταραχή του
υδάτινου οικοσυστήµατος από τον κίνδυνο καταστροφής ιχθυα-
ποθεµάτων και ιδιαίτερα του γόνου, αφού µε απόφαση του
Υπουργού µπορεί να επιβάλλονται περιοριστικά µέτρα στην αλι-
εία σε ορισµένες θαλάσσιες περιοχές και για ορισµένο χρόνο. 

Σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε µου εν παρόδω να αναφερθώ και
να τονίσω τη σηµασία της σύνταξης και λειτουργίας και στη
χώρα µας θαλάσσιου χωροταξικού µέσα από το οποίο χωροθε-
τούνται σωστότερα και παραγωγικότερα οι θαλάσσιες περιοχές
της πατρίδας µας στις οποίες αναπτύσσονται µονάδες υδατο-
καλλιέργειας, αλλά και περιοχές συστηµατικής αλίευσης. Ασφα-
λώς το θαλάσσιο χωροταξικό δεν αφορά µόνο τις
υδατοκαλλιέργειες αλλά πάσης φύσεως χρήση του θαλάσσιου,
του υποθαλάσσιου και του παραλιακού περιβάλλοντος. Για το
θέµα αυτό έχω ζητήσει από τον Υπουργό Περιβάλλοντος να προ-
χωρήσει και να ολοκληρωθεί η εκπόνηση του εθνικού θαλάσσιου
χωροταξικού της χώρας. 

Αξίζει επίσης να αναφερθώ στο άρθρο 9 το οποίο ασχολείται
µε ένα από τους πιο σηµαντικούς κλάδους του πρωτογενούς
τοµέα στη χώρα µας, αυτόν της µελισσοκοµίας. Ρυθµίζει σε ό,τι
αφορά τους παραγωγούς µελισσοκόµους δηµιουργώντας το
Εθνικό Ηλεκτρονικό Μελισσοκοµικό Μητρώο, καθιερώνοντας την
ατοµική µελισσοκοµική την ταυτότητα και την παρακολούθηση
όλων των µελισσιών µε αυτόν τον τρόπο.

Χάρις στις προβλέψεις του άρθρου αυτού µπορεί να γίνεται η
καταγραφή των κρουσµάτων ασθενειών, περιορίζονται οι κλο-
πές, παρακολουθείται η αγορά µελιού, εποπτεύονται οι εισαγω-
γές, παρακολουθούνται ως προς την παραγωγικότητα οι
µελισσοβοσκές, προγραµµατίζεται και καταγράφεται η µετακί-
νηση των µελισσών από τόπο σε τόπο, παρακολουθείται η εµπο-
ρία του µελιού, βελτιώνεται η επικονίαση της άγριας και της
καλλιεργήσιµης χλωρίδας, δίνεται η δυνατότητα στο κράτος να
προειδοποιεί τους µελισσοκόµους σε περιπτώσεις χρήσης βιο-
κτόνων και βέβαια προωθούνται ευκολότερα προγράµµατα ανά-
πτυξης και στήριξης της µελισσοκοµίας αφού απλουστεύονται
οι διαδικασίες χρηµατοδότησης. 

Επιτρέψτε µου να τονίσω για άλλη µια φορά ότι η µελισσοκο-
µία εκτός από την εξαγωγική της δυνατότητα έχει σηµαντική
συµβολή στη διατήρηση της βιοποικιλότητας και της χλωρίδας
της χώρας µας και δικαίως αποτελεί µία από τις πρώτες προτε-
ραιότητες της εθνικής αγροτικής µας πολιτικής. 

Θεωρώ επίσης σηµαντική τη µέριµνα, που λαµβάνεται για τους
ανέργους οι οποίοι µπορούν πλέον να απασχολούνται σε αγρο-
τικές εργασίες χωρίς να χάνουν το επίδοµα τους, αλλά και για

τους συνταξιούχους αγρότες οι οποίοι επίσης µπορούν να ασχο-
λούνται µε αγροτικές εργασίες χωρίς να χάνουν τη σύνταξή
τους, γιατί έτσι ενισχύεται µε κάθε τρόπο η εργασία και µάλιστα
η δηλωµένη εργασία αντί να επιδοτείται η ανεργία. 

Το νοµοσχέδιο ρυθµίζει και θέµατα των εποπτευόµενων από
το Υπουργείο φορέων, όπως ΕΛΓΑ, ΓΕΩΤΕΕ. Επιτρέψτε µου να
τονίσω, µιας και ανέφερα τον ΕΛΓΑ, την πιεστική ανάγκη της
αποζηµίωσης των κερασοπαραγωγών της Λαµίας αλλά και των
ελαιοπαραγωγών της Φθιώτιδας, γιατί είναι γνωστά µετά και από
δικές µου αναφορές τα προβλήµατα της ακαρπίας των κερασιών
αλλά και των προβληµάτων µε τις χαµηλές τιµές των ελαιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολούθησα µε πολύ προ-
σοχή τις τοποθετήσεις των συναδέλφων της αντιπολίτευσης στις
οποίες πέραν της πολιτικής ανάγκης να διαφοροποιηθούν από
την κυβερνητική πρόταση, ο καθένας τους αναφέρθηκε µε θετικά
λόγια σε επιµέρους άρθρα και προβλέψεις του νοµοσχεδίου. Αν
αθροίσουµε αυτές τις σκόρπιες θετικές απόψεις του καθενός σε
διαφορετικά άρθρα, τότε λογικά και αβίαστα οδηγούµαστε στο
συµπέρασµα ότι και στο σύνολό του το νοµοσχέδιο το βρίσκουν
θετικό και αναγνωρίζουν ότι κάνει σηµαντικά βήµατα στον εκσυγ-
χρονισµό του πρωτογενούς τοµέα της πατρίδας µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για εµάς δε τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης το νοµοσχέ-

διο εκφράζει και κάτι ακόµα πολύ σηµαντικό: Την συνέπεια των
λόγων και των έργων αλλά και την πιστή τήρηση των προεκλογι-
κών δεσµεύσεων του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Κυβέρνησής
µας. Και αυτό µαζί µε τον εκσυγχρονισµό του πρωτογενούς
τοµέα της πατρίδας µας ενισχύει την αξιοπιστία µας απέναντι
στον ελληνικό λαό και την εµπιστοσύνη του στην προσπάθειά
µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε µόνο µια δι-

ευκρίνιση: Τελικά τα λεπτά της οµιλίας είναι έξι ή επτά; Δεν
έχουµε καταλάβει, γιατί το έχετε βάλει στα έξι λεπτά.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Κύριε Αθανασίου, αυτό που κά-
νατε δεν είναι σωστό. Εχθές µιλούσαν κατά µέσο όρο δέκα
λεπτά, χώρια τις παρεµβάσεις. Δεν θα υπάρχουν Βουλευτές δύο
ταχυτήτων!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είπαµε σήµερα να
είναι στα επτά λεπτά. Μην νοιάζεστε, δεν πρόκειται να κόψουµε
τον χρόνο. Μην στεναχωριέστε. Θα πάνε όλα καλά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα,  κύριε Πρόεδρε, να δι-
ευκρινίσουµε ότι έχουµε έξι λεπτά µε ανοχή ενός λεπτού ακόµα.
Ευχαριστούµε πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, αναµφίβολα
βιώνουµε, βιώσαµε και θα βιώσουµε και στο µέλλον µια πρωτό-
γνωρη κατάσταση αναφορικά µε την πανδηµία. Θεωρώ ότι προ-
κλήθηκαν τεκτονικού τύπου αλλαγές και στην καθηµερινότητα,
στην κοινωνική, στην οικονοµική και στην πολιτική ζωή. Γι’ αυτό
πριν πούµε το οτιδήποτε άλλο, νοµίζω ως εθνική αντιπροσωπεία
οφείλουµε από το Βήµα της Βουλής να αποδώσουµε ένα τερά-
στιο ευχαριστώ, να δείξουµε την ευγνωµοσύνη µας στον κόσµο
της αγροτικής οικονοµίας, στους εργάτες γης, στους αγρότες,
στους κτηνοτρόφους, στους αλιείς, οι οποίοι όλοι µέσα στην παν-
δηµία δούλευαν καθηµερινά προκειµένου και να ενισχύσουν και
να κρατήσουν σταθερή την εφοδιαστική αλυσίδα αλλά και να µην
δηµιουργηθεί επισιτιστικό πρόβληµα στη χώρα. 

Νοµίζω όµως ότι στη δεύτερη φάση της άρσης των περιορι-
στικών µέτρων βρισκόµαστε πλέον στο επίπεδο να αντιµετωπί-
σουµε τις συνέπειες της πανδηµίας στην οικονοµία και στο πώς
αυτή διαρθρώνεται. Γι’ αυτό το ευχαριστώ µας προς τον κόσµο
της εργασίας, στον κόσµο της αγροτικής οικονοµίας, στον κόσµο
της δηµόσιας υγείας πρέπει να το µετουσιώσουµε επιτέλους και
σε µία πραγµατική πολιτική ενίσχυσης όλων αυτών των κλάδων.
Θεωρώ λοιπόν ότι στο επίπεδο αυτό θα πρέπει τα νοµοσχέδια τα
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οποία παρουσιάζουµε να έχουν το στοιχείο της έµπρακτης οικο-
νοµικής ενίσχυσης, της έµπρακτης στήριξης. 

Αναντίρρητα ο κ. Βορίδης είναι ένας ευφυέστατος άνθρωπος,
είναι πραγµατικά ένας έξυπνος πολιτικός ιδιαίτερα όταν καλείται
να υποστηρίξει νοµοσχέδια, που αφορούν το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης. Τον άκουσα, πραγµατικά, εντυπωσιασµένος
στην χθεσινή του εισαγωγική οµιλία. Τι µας είπε; Αφ’ ενός µας
στηλίτευσε ότι ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση τεκµηριώσαµε µε
τέτοιο τρόπο το «ναι» επί της αρχής στο συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο ώστε να φαίνεται ως «όχι» και αφ’ ετέρου αυτή τη δέσµη µέ-
τρων, που εισάγει στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, την
παρουσίασε ούτε λίγο ούτε πολύ ως µία µέγιστη µεταρρυθµι-
στική προσπάθεια. 

Εγώ πρώτος λέω ότι είναι ορθή η διάταξη που αφορά φερ’ ει-
πείν το Μελισσοκοµικό Μητρώο. Είναι ορθή η διάταξη που
αφορά το εργόσηµο για τους εργάτες γης. Είναι επίσης ορθή η
διάταξη για τους συνταξιούχους αγρότες. Δεν µπορώ όµως να
πειστώ ότι το άθροισµα των διατάξεων αυτών συνιστούν µια µέ-
γιστη, ύψιστη µεταρρυθµιστική προσπάθεια, πόσο µάλλον ότι
αποτελούν µια πολιτική στρατηγική αναφορικά µε τον αποδιαρ-
θρωµένο τοµέα της αγροτικής οικονοµίας.

Τι σχέση έχει λοιπόν το Μελισσοκοµικό Μητρώο µε το υψηλό-
τατο κόστος παραγωγής; Τι σχέση έχει το εργόσηµο για τους
εργάτες γης µε το τεράστιο ζήτηµα της τιµής από το χωράφι και
πώς διαρθρώνεται αυτή µέχρι το τραπέζι, µέχρι το πιάτο; Τι
σχέση έχουν λοιπόν όλες αυτές οι επιλογές µε τα πραγµατικά
προβλήµατα του αγροτικού κόσµου; Είναι σε ορθή κατεύθυνση,
αλλά όχι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας δεν συνιστούν µια
µεταρρυθµιστική προσπάθεια. 

Ορθά βλέπω το ζήτηµα και αναγκαία ήταν η αύξηση των προ-
στίµων για τις παράνοµες ελληνοποιήσεις. Δεν είναι όµως κακό
να ακούσετε την κριτική από Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι συνι-
στά και απαραίτητη ανάγκη η αναβάθµιση του ελεγκτικού µηχα-
νισµού, προκειµένου να µπορείς να αναχαιτίζεις τέτοιες
παράνοµες προσπάθειες. Νοµίζω λοιπόν ότι αυτό που λείπει από
τα νοµοσχέδια, που έρχονται και αυτές τις µέρες αλλά και στο
µέλλον είναι η εφαρµοσµένη πολιτική στο ένα πεδίο και µονα-
δικό, δηλαδή, στην έµπρακτη στήριξη των εργατών, των αγρο-
τών, των εργαζοµένων γενικά που επλήγησαν απ’ αυτή την
φοβερή πανδηµία.

Και για να µπορέσω να τεκµηριώσω ακόµα πιο πειστικά αυτό
που ισχυρίζοµαι, θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να παραθέσω δύο παραδείγµατα. Ας ξεκινήσω µε τους αλι-
είς. Ιδιαίτερα στη Μαγνησία ο κλάδος αυτός αποτελείται από
πάρα πολλούς ανθρώπους οι οποίοι πραγµατικά πλέον αντιµε-
τωπίζουν οξύτατο πρόβληµα οικονοµικής επιβίωσης. Έχω απευ-
θυνθεί, κύριε Σκρέκα, τουλάχιστον µε πέντε κοινοβουλευτικές
ερωτήσεις τεκµηριώνοντας ακριβώς ποιο είναι το πρόβληµα. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι είναι πολύ ιδιαίτερος ο τρόπος φο-
ρολόγησης των αλιέων.

Ξέρετε επίσης, ότι η αποζηµίωση ειδικού σκοπού, που προβλέ-
φθηκε ως βοήθηµα για την αντιµετώπιση της πανδηµίας συνδέ-
θηκε µε εισοδηµατικά, αλλά και φορολογικά κριτήρια. Δεν
λάβατε υπ’ όψιν τον ιδιαίτερο τρόπο φορολόγησης των αλιέων
µε ποιο αποτέλεσµα; Το 50% αυτών των ανθρώπων να έχουν βγει
εκτός έκτακτης οικονοµικής βοήθειας.

Σηµείωσα πολύ συγκεκριµένα και για το µεγάλο θέµα που απο-
τελεί η συµπλοιοκτησία. Η συµπλοιοκτησία, κύριε Σκρέκα, δεν
απευθύνεται σε ανθρώπους εφοπλιστές. Είναι άνθρωποι που δύο
- τρεις µαζί, αν θέλετε οικογενειακή επιχείρηση, έχουν ένα καΐκι
και προσπαθούν να δουλέψουν. Και αυτοί έχουν εξαιρεθεί από
αυτή τη διαδικασία. Γι’ αυτό µιλάω για πραγµατικές πολιτικές,
για στρατηγικές έκτακτης ενίσχυσης του κόσµου αυτού.

Κύριε Σκρέκα, πάω στο δεύτερο παράδειγµα, που το γνωρίζει
και ο κ. Βορίδης. Μάλιστα είδα ότι είχε και µια σχετική συνάντηση
εχθές. Τη Δευτέρα το πρωί επισκέφθηκα τους οικισµούς του ανα-
τολικού Πηλίου. Γνωρίζετε, κύριε Σκρέκα, ότι χτυπήθηκαν από
µία πρωτοφανή χαλαζόπτωση την Παρασκευή για σαράντα πέντε
λεπτά. Καταστράφηκε το σύνολο της παραγωγής στη µεσαία
ζώνη. Η µεσαία ζώνη, κύριε Σκρέκα, είναι υψηλής παραγωγικό-
τητας. Δηλαδή µήλα, το φηµισµένο µήλο Ζαγοράς, κεράσια,

αχλάδια, υπόλοιπα κηπευτικά έχουν καταστραφεί δια παντός.
Γιατί να µην µετουσιώσουµε την καταστροφή αυτή σε ευκαιρία,
κύριε Σκρέκα;

Ξέρετε πολύ καλά ότι η κλιµατική αλλαγή είναι µια µόνιµη συν-
θήκη. Από εδώ και πέρα τέτοιες περιοχές θα αντιµετωπίζουν
συχνά τέτοια φαινόµενα. Γιατί να µην κάτσουµε κάτω ως πολιτικό
προσωπικό και να συζητήσουµε αυτή τη φορά την αλλαγή του
κανονισµού του ΕΛΓΑ, να συζητήσουµε να καλύπτεται το 100%
της ζηµιάς, να συζητήσουµε επιτέλους τον συµψηφισµό των
χρεών του ΕΛΓΑ µε την αποζηµίωση, να συζητήσουµε µια έκτα-
κτη οικονοµική ενίσχυση ανά δένδρο. 

Σας είπα η κλιµατική αλλαγή είναι µόνιµη συνθήκη. Γιατί να µην
κάτσουµε κάτω ως πολιτικό προσωπικό και να συζητήσουµε ένα
τεράστιο και αναγκαίο πρόγραµµα αντιχαλαζικής προστασίας,
αντιγράφοντας τις βέλτιστες πρακτικές, που ισχύουν σε όλη την
Ευρώπη; Αυτές είναι πραγµατικές πολιτικές, αυτές είναι στρατη-
γικές έµπρακτης ενίσχυσης του αγροτικού κόσµου.

Εγώ, λοιπόν, χωρίς να θέλω να είµαι ούτε ξύλινος ούτε αρτη-
ριοσκληρωτικός σας λέω ότι είναι ένα καλό νοµοσχέδιο το οποίο,
όµως, και αυτό έχει αποτύχει για την ώρα να απαντήσει σε βασι-
κές ανησυχίες του αγροτικού κόσµου. Και σε καµµία περίπτωση,
κύριε Σκρέκα, δεν υπάρχει ένας ορατός στρατηγικός σχεδιασµός
για την επόµενη ηµέρα. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η απάν-
τηση για τη βοήθεια την πραγµατική του αγροτικού κόσµου δεν
βρίσκεται σε αποσπασµατικές διατάξεις. Τα προβλήµατα, που
σας αναφέρω είναι πραγµατικά. Να σκύψουµε όλοι µαζί, διακοµ-
µατικά, ούτως ώστε να επεξεργαστούµε πραγµατικά σχέδια ενί-
σχυσης αυτού του κόσµου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και
εγώ, κύριε Μεϊκόπουλε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεον-
τολογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελι-
κής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτών.

Η ηµέρα που θα προσδιοριστεί στην Ολοµέλεια θα ανακοινω-
θεί.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα πάρω λίγο από τον χρόνο µου να ξεκινήσω µε ένα θέµα

εκτός νοµοσχεδίου απευθυνόµενος στο Προεδρείο µε κάθε σε-
βασµό µιας και είµαι λιγότερο από έναν χρόνο Βουλευτής.

Κάτι πρέπει να γίνει µε τον Κανονισµό, κύριε Πρόεδρε. Να αλ-
λάξουµε τον Κανονισµό, να πούµε ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι θα µιλάνε παραπάνω χρόνο, οι αρχηγοί θα µιλάνε όσο
θέλουν ή πολύ παραπάνω χρόνο. Εν πάση περιπτώσει, να ορί-
σουµε µία διαδικασία γιατί το να έχουµε έναν Κανονισµό ο
οποίος να µην τηρείται δεν νοµίζω ότι τιµά κανέναν. Δεν λέω για
τα προβλήµατα, που δεν µπορείς να προγραµµατίσεις τις δου-
λειές σου, που χάνεις ραντεβού. Είναι µια διαδικασία όµως που
δεν τιµά κανέναν. Κάποια στιγµή να φτιάξουµε έναν Κανονισµό
µε όσο χρόνο θέλει ο καθένας, αλλά να έχουµε υπ’ όψιν µας τι
ισχύει, πότε θα µιλήσουµε, πώς θα λειτουργεί η διαδικασία και
να το τηρούµε όλοι. 

Αυτό αφορά προφανώς την Κυβέρνηση, αφορά τους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους, αφορά και τους Βουλευτές. Το λέω
µε κάθε σεβασµό. Έχω λιγότερο από έναν χρόνο στο κοινοβού-
λιο, αλλά νοµίζω ότι είναι κάτι που έχει απασχολήσει αρκετούς
συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
δεν σας έβαλα ακόµα τον χρόνο.

Να πω πάνω στο αίτηµά σας ότι αυτό είναι ένα εύλογο αίτηµα
το οποίο έχουν θέσει πάρα πολλοί συνάδελφοι απ’ όλες τις πα-
ρατάξεις. Μας έχει απασχολήσει στη Διάσκεψη των Προέδρων
παρ’ ότι και να γίνει αυτό φοβάµαι ότι δεν θα τηρείται ο χρόνος.
Παρά ταύτα θα σας ανακοινωθεί σύντοµα η απόφαση της Διά-
σκεψης των Προέδρων και τι µπορεί να γίνει µε τον Κανονισµό.

Έχετε τον λόγο.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα σχέδιο νόµου το

οποίο ρυθµίζει µια σειρά από ζητήµατα, που αφορούν στον πρω-
τογενή τοµέα στη χώρα µας. Θέλω να ασχοληθώ πολύ σύντοµα
µε δύο από αυτά.

Πρώτα απ’ όλα µε τις παρεµβάσεις, που γίνονται σχετικά τις
ελληνοποιήσεις. Να σηµειώσω ότι είναι πρώτη φορά που σε ελ-
ληνικά επίσηµα θεσµικά κείµενα του κράτους, στην εισηγητική
έκθεση του νοµοσχεδίου, περιλαµβάνεται η λέξη «ελληνοποί-
ηση». 

Δεύτερον, µε τις παρεµβάσεις του νόµου αυτού επιτέλους
αποκτά η χώρα ένα πλαίσιο κυρώσεων οικονοµικών και ποινικών
πολύ σοβαρών για να αντιµετωπίζουµε τις παράνοµες ελληνο-
ποιήσεις, αυτή την παράνοµη οικονοµική πρακτική στην οποία
επιδίδονται διάφορα κυκλώµατα ανά την επικράτεια. 

Δεν χρησιµοποιώ τυχαία τη λέξη κυκλώµατα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µιας και για να γίνει µια παράνοµη ελληνοποιήση
απαιτείται µία αλυσίδα στην οποία συµµετέχουν βιοµήχανοι, ει-
σαγωγείς, έµποροι, καταστηµατάρχες, συµµετέχουν ασυνείδητοι
ή αφελείς παραγωγοί και συµµετέχουν και επίορκοι δηµόσιοι
υπάλληλοι.

Τα αποτελέσµατα των ελληνοποιήσεων, οι συνέπειές τους
είναι εξαιρετικά δυσάρεστες και πολυεπίπεδες. Πρώτα απ’ όλα
οι παραγωγοί χάνουν εισόδηµα, όπως συµβαίνει µε τους κτηνο-
τρόφους σε όλη τη χώρα, όπως συµβαίνει για παράδειγµα µε
τους ελαιοπαραγωγούς ελιάς Καλαµών στις Λιβανάτες της Φθιώ-
τιδας, που αδυνατούν να πουλήσουν τα προϊόντα τους ακόµα και
σε εξευτελιστικές τιµές φέτος, όπως συµβαίνει µε σειρά καλλιερ-
γητών.

Δεύτερον, τα ελληνικά προϊόντα χάνουν την προστιθέµενη
αξία τους. Πληρώνουµε πολύ ακριβότερα προϊόντα, που εισά-
γουµε από το εξωτερικό ως ελληνικά και χάνουν την τιµή και την
αξία τους τα προϊόντα που εξάγουµε λόγω της µεγάλης διασπο-
ράς, τα ελληνικά προϊόντα που θα πρέπει να πωλούνται πολύ
ακριβότερα στο εξωτερικό. 

Εγείρονται ζητήµατα ασφάλειας των τροφίµων µιας και αυτός
που κάνει την παράνοµη ελληνοποίηση, δηλαδή αυτός που που-
λάει ξένο προϊόν για ελληνικό δεν υπάρχει καµµιά εγγύηση ότι
θα παίρνει τα µέτρα που απαιτούνται, προκειµένου τα προϊόντα
αυτά να µην απειλούν τη δηµόσια υγεία.

Για αυτά και πολλά άλλα θεσπίζονται πλέον πάρα πολύ αυστη-
ρές κυρώσεις, οι οποίες, αν συνδυαστούν, όπως ακούστηκε και
χθες, µε ένα καλά σχεδιασµένο, αποτελεσµατικό σύστηµα ελέγ-
χων είναι βέβαιο ότι θα φέρει πολύ θετικότερα αποτελέσµατα
από αυτά που έχουµε πετύχει συνολικά ως πολιτεία µέχρι τώρα.

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο θέλω να αναφερθώ, κύριε
Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το άρθρο 13
σχετικά µε την ανάκτηση των ενισχύσεων, δηλαδή χρηµάτων που
κρίθηκαν παράνοµες κρατικές ενισχύσεις και δόθηκαν στους συ-
νεταιρισµούς –νοµίζω το νοµοσχέδιο αναφέρεται σε εβδοµήντα
οκτώ- προκειµένου να αποπληρώσουν παλιά τους χρέη.

Δεν θέλω να πω κάτι, κύριε Υπουργέ, για αυτήν καθ’ αυτήν τη
ρύθµιση. Για να έρχεται η ρύθµιση είναι σαφές ότι έχει εξαντλη-
θεί κάθε άλλη δυνατότητα. Άλλωστε και η τοποθέτηση της οπλι-
τικής ηγεσίας του Υπουργείου, του κ. Βορίδη, χθες όρισε σωστά
ποιο πρέπει να είναι το ερώτηµα που διέπει τη συζήτηση γύρω
από αυτή τη ρύθµιση.

Θέλω, όµως, να καταθέσω, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, στα Πρακτικά τρεις επιστολές από το 1991 µε-
ταξύ του Ελαιουργικού Συνεταιρισµού Στυλίδας και του
Υπουργείου Γεωργίας, που αποδεικνύουν πώς δηµιουργήθηκαν
τα χρέη του συγκεκριµένου συνεταιρισµού, ενός συνεταιρισµού
κατά τα άλλα απολύτως εύρωστου µέχρι το 1981 που δηµιούρ-
γησε τα χρέη του αυτά τη δεκαετία του 1980 κατόπιν υπόδειξης
ή εντολής της τότε κυβέρνησης να ασκήσει «κοινωνική» πολιτική. 

Πώς την άσκησε αυτή την πολιτική; Με σειρά προσλήψεων,
αγοράζοντας ακριβά ελιές ανεξαρτήτως ποιότητας ή ποσότητας,
τις οποίες στη συνέχεια είτε επένδυε χρήµατα για να τις συντη-
ρήσει µέχρι να τις καταστρέψει είτε τις πωλούσε πολύ φθηνό-
τερα. Με αυτόν τον τρόπο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τριάντα
πέντε χρόνια πριν προέκυψαν τα χρέη του συγκεκριµένου συνε-

ταιρισµού, που η σηµερινή του διοίκηση -ήταν όλοι τους δεκα-
πέντε χρόνων παιδιά τότε- για να τα αποπληρώσει θα καλείται να
καταβάλλει περίπου 100.000 µε 120.000 ευρώ τον χρόνο για τα
επόµενα είκοσι χρόνια, κύριε Υπουργέ. 

Έχει µια αξία, νοµίζω, για όποιον θέλει να ανατρέξει κάποια
στιγµή στα Πρακτικά της Βουλής για να δούµε ποιες επιλογές,
ποιες νοοτροπίες, ποιες πρακτικές ανάµεσα στα άλλα οδήγησαν
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς στο να ξεστρατίσουν και να χά-
σουν τον προσανατολισµό τους.

Έρχοµαι τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε δύο θέµατα
που όταν κανείς συζητά για τον πρωτογενή τοµέα αυτή την πε-
ρίοδο δεν µπορεί παρά να επικεντρώσει την προσοχή του.

Το πρώτο, κύριε Υπουργέ, έχει να κάνει µε την ανάγκη στήρι-
ξης του πρωτογενούς τοµέα λόγω της πανδηµίας του κορω-
νοϊού. Οι παραγωγοί, οι αγρότες, οι επιτηδευµατίες των λαϊκών
αγορών περιµένουν τη στήριξη που ξέρω ότι το Υπουργείο σας
και εσείς προσωπικά έχετε προγραµµατίσει, όπως περιµένουν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και τη δυνατότητα να συµµετέχουν
σε περισσότερες αγορές. 

Όµως επλήγησαν από την κρίση και άλλοι κλάδοι. Επλήγησαν
οι κτηνοτρόφοι, οι αιγοπροβατοτρόφοι, επλήγησαν οι παραγωγοί
κριθαριού στη Φθιώτιδα και αλλού, που βλέπουν τα συµβόλαιά
τους µε τις εταιρείες, µε τις βιοµηχανίες παρασκευής µπύρας –
ελληνικές και ξένες- να αθετούνται µονοµερώς µε αποτέλεσµα
να βρίσκονται σε δεινή οικονοµική κατάσταση. 

Κύριε Υπουργέ, το Υπουργείο σας πρέπει να εξετάσει να αξιο-
ποιήσει κάθε δυνατό τρόπο έτσι ώστε να ενισχύσει όλους αυ-
τούς, όπως ενίσχυσε και άλλους κλάδους της οικονοµίας, που
επλήγησαν από την επιδηµία του κορωνοϊού.

Το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχει να κάνει µε ό,τι πιο σηµαντικό νοµίζω πρέπει να µας αφορά
συζητώντας ετούτη την περίοδο για τον πρωτογενή τοµέα. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση της πρόταση της Κοµισιόν,
αλλά και το ΕΣΠΑ της περιόδου 2021 - 2027 η χώρα µας για τα
επόµενα λίγα χρόνια θα έχει τη δυνατότητα να αξιοποιήσει 50 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

Πρόκειται για το 27% του ΑΕΠ µας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Πρόκειται για µια µοναδική δυνατότητα, που δίνεται στη
χώρα να αλλάξει επίπεδο και στο παραγωγικό µας µοντέλο να
αλλάξει κατεύθυνση. Μοιραία, λοιπόν, έρχεται το ερώτηµα ποιος
θα είναι ο ρόλος, µε ποιόν τρόπο και κυρίως µε ποια προτεραι-
ότητα, µε ποια ιεράρχηση θα µπει ο πρωτογενής τοµέας στο
κάδρο αυτών των 50 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Αυτή είναι µια πάρα πολύ σηµαντική συζήτηση, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Έχουµε µπροστά µας µια µοναδική ευκαιρία,
όχι απλώς για την ενίσχυση, αλλά για την ανασύσταση της αγρο-
τικής µας οικονοµίας σε υγιείς βάσεις. Χρειαζόµαστε επενδύσεις
για να το πετύχουµε αυτό. Χρειαζόµαστε επενδύσεις στον αγρό.
Χρειαζόµαστε κλειστά αρδευτικά δίκτυα. Χρειαζόµαστε εκµηχά-
νιση της καλλιέργειας και της συγκοµιδής. Χρειαζόµαστε επεν-
δύσεις σε δράσεις καινοτόµες, να αξιοποιούµε τα νερά από
αφαλατώσεις, από βιολογικούς καθαρισµούς, να χρησιµοποι-
ούµε πάνελ µε την ηλιακή ενέργεια για να καλλιεργούµε κηπευ-
τικά σε θερµοκήπια µε την αεροπονία και την υδροπονία.
Χρειαζόµαστε επενδύσεις για αποδοτικότερα υβρίδια, αλλά και
για ποιο αποτελεσµατικούς και φιλοπεριβαλλοντικούς τρόπους
στην αντιµετώπιση των ασθενειών. Χρειαζόµαστε επενδύσεις σε
λογισµικά και σε νέες τεχνολογίες, στη µεταποίηση, στις µετα-
φορές που δίνουν προστιθέµενη αξία στα προϊόντα.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι όσοι εµ-
πλεκόµαστε τον πρωτογενή τοµέα, το κράτος, τα κόµµατα, το
επιστηµονικό προσωπικό, οι εισοδηµατίες, οι αγρότες έχουµε τε-
ράστια ευθύνη - το υπογραµµίζω- από το µετερίζι του ο καθένας,
έτσι ώστε να µην αφήσουµε αυτή την ευκαιρία να πάει χαµένη
για τη χώρα και για την ελληνική αγροτιά, τόσο µε όρους βιώσι-
µης αγροτικής ανάπτυξης, αλλά και µε όρους κοινωνικής συνο-
χής για την πατρίδα µας, ανάταξης της δηµογραφικής κρίσης. Ο
πρωτογενής τοµέας πρέπει να έχει τον ρόλο που του αρµόζει,
ρόλο που δεν έχει εδώ και δεκαετίες στην αλλαγή του παραγω-
γικού µας µοντέλου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.

14040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Οικονόµου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Καλείται τώρα στο Βήµα η κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ. 
Μετά θα µπορούν να λάβουν τον λόγο, επειδή έχουµε προχω-

ρήσει αρκετά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Εποµένως, µπο-
ρούν να δηλώνουν, όποτε θέλουν, για να λάβουν τον λόγο. Ο κ.
Χήτας θα είναι ο πρώτος που θα µιλήσει, όπως έχει δηλώσει,
µετά την κ. Μάλαµα.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Εγώ είµαι µετά την κ. Μά-
λαµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε... 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να τελειώσει πρώτα

ο χθεσινός κατάλογος, διότι περιµένουµε από χθες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Μάλαµα,

έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα το πρώτο νο-

µοσχέδιο για τον αγροτικό χώρο µετά την πανδηµία και το βασικό
ερώτηµα, που τίθεται είναι αν το νοµοσχέδιο αυτό επιλύει τα κρί-
σιµα και επείγοντα ζητήµατα των αγροτών, των κτηνοτρόφων,
των αλιέων, των µελισσοκόµων, των συνεταιρισµών. Η απάντηση
προφανώς είναι όχι, γιατί πολύ απλά το αγροτικό εισόδηµα βυ-
θίστηκε το προηγούµενο τρίµηνο κυριολεκτικά. Η σχέση ανά-
µεσα στον παραγωγό και στον καταναλωτή δέχθηκε ένα
τεράστιο πλήγµα από τους υγειονοµικούς περιορισµούς που τέ-
θηκαν, η παραγωγικότητα των καλλιεργειών µειώθηκε λόγω των
απαγορεύσεων και της µετακίνησης και, βέβαια, οι περιορισµοί
στις λαϊκές αγορές προκάλεσαν τεράστια απώλεια εισοδήµατος
στους παραγωγούς. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο το Υπουργείο επιλέγει να ρυθµίσει
γραφειοκρατικές εκκρεµότητες, αλλά δεν παρεµβαίνει στα κρί-
σιµα διαρθρωτικά προβλήµατα του αγροτικού χώρου.

Θριαµβολογεί η Κυβέρνηση για το Μελισσοκοµικό Μητρώο και
τη µελισσοκοµική ταυτότητα και υποστηρίζει ότι µε τις διατάξεις,
που εισάγει καταπολεµά τη νοθεία στο µέλι. Όµως, δεν µας λέει
ότι για να δηµιουργηθεί αυτό το µητρώο απαιτούνται δύο υπουρ-
γικές αποφάσεις για τις οποίες κανείς δεν γνωρίζει αν θα εκδο-
θούν και πότε θα εκδοθούν. 

Η µελισσοκοµία της Χαλκιδικής επιθυµεί να µπει τάξη στην ελ-
ληνική αγορά µελιού, αλλά επιθυµεί και µια σειρά από επεµβά-
σεις που θα της επιτρέψουν να µείνει δυναµική και βιώσιµη.
Παραδείγµατος χάριν, δεν στηρίζετε τον µικρό µελισσοκόµο, δεν
στηρίζετε τον µελισσοκοµικό συνεταιρισµό. Δεν προστατεύετε
το ελληνικό µέλι από τις λογικές καρτέλ και την κατάρρευση
τιµών της ήδη απορυθµισµένης αγοράς. Δεν στηρίζετε τους συ-
νεταιριστές µε φοροαπαλλαγές, ώστε να είναι βιώσιµα τα συνε-
ταιριστικά εγχειρήµατα στο µέλι. Δεν στηρίζετε την
καθετοποιηµένη σχέση παραγωγού-καταναλωτή στο µέλι, αλλά
και σε κανένα άλλο αγροτικό προϊόν. 

Σχετικά µε τους αλιείς: Και αυτοί στην αντιµετώπισή τους συ-
ναντούν ίδια πράγµατα, ατελείωτη γραφειοκρατία, αποκλεισµοί
των συµπλοιοκτητών από το επίδοµα των 800 ευρώ και καµία
στήριξη για την κατάρρευση της αγοράς αλιευµάτων, η οποία σε
πολλές περιοχές, όπως είναι η Χαλκιδική, βαδίζει παράλληλα µε
τον τουρισµό.

Οι φορείς των αλιέων καταγγέλλουν την αδιαφορία της πολι-
τείας και αδυναµία βιοπορισµού για τις µικρές αλιευτικές µονά-
δες, δηλαδή τα µικρά µας καΐκια. Αντίστοιχα και για τους
κτηνοτρόφους δίνετε µια παράταση στις διαδικασίες για την
αδειοδότηση των σταβλικών εγκαταστάσεων, αλλά δεν ρυθµί-
ζετε το θέµα στην ουσία του, δεν χωροθετείτε κτηνοτροφικά
πάρκα ούτε λύνετε τα προβλήµατα διάθεσης της παραγωγής και
των τιµών που έχουν βυθίσει τους κτηνοτρόφους σε κρίση µετά
από τον κορωνοϊό και την πτώση της ζήτησης το Πάσχα. 

Το επόµενο κραυγαλέο πρόβληµα, το οποίο δεν ρυθµίζετε,

είναι το θέµα των εργατών γης. Η ρύθµιση που φέρνετε για τη
µη περικοπή του επιδόµατος ανεργίας σε όσους άνεργους πάνε
να δουλέψουν στα χωράφια δεν λύνει, δυστυχώς, το πρόβληµα.
Το βασικό πρόβληµα είναι ότι κατά την ώρα της καλλιέργειας και
της συγκοµιδής υπάρχει ανάγκη έντασης της εργασίας στο χω-
ράφι, αλλά και ανάγκη εξειδικευµένης εργασίας σε κάθε τύπου
καλλιέργειας.

Το κύριο ζήτηµα είναι ότι ποτέ δεν υπάρχει η απαραίτητη προ-
σφορά νόµιµης και δηλωµένη εργασίας την ώρα που χρειάζεται,
µε αποτέλεσµα ο αγρότης να εξυπηρετεί τις ανάγκες του από
µια παράλληλη αγορά αδήλωτης εργασίας. Ο λόγος είναι ότι η
εγχώρια προσφορά εργασίας δεν µπορεί να καλύψει τις ανάγκες
των αγροτών. Τα διαθέσιµα χέρια δεν φθάνουν και οι ανάγκες
καλύπτονται µε εποχικούς εργάτες γης, οι οποίοι, όµως, δεν µπο-
ρούν να δηλωθούν ως τέτοιοι, γιατί αδυνατούν να λάβουν άδεια
εισόδου στη χώρα µας γι’ αυτή την εργασία. 

Η κρίση του κορωνοϊού θα επιτείνει το πρόβληµα, καθώς θα
απαιτηθούν διακρατικές συµφωνίες, οι οποίες, όµως, είναι βέ-
βαιο ότι δεν θα ολοκληρωθούν εγκαίρως. Ακόµα και για τους
αγρότες, που θέλουν να προσλάβουν µετακλητούς εργάτες µε
εξαρτηµένη σχέση εργασίας, δηλαδή σε πιο µόνιµη βάση, υπάρ-
χει το προαπαιτούµενο των 20.000 ευρώ ακαθαρίστου εισοδή-
µατος χωρίς να προσµετρούνται σε αυτό τα ποσά των
επιδοτήσεων, µε αποτέλεσµα η συντριπτική πλειοψηφία των
αγροτών και των κτηνοτρόφων να µην µπορεί να κάνει τέτοιου
είδους προσλήψεις. 

Ως προς το ζήτηµα των αποζηµιώσεων των αγροτών: Είναι
σαφές ότι το πλαίσιο, που ρυθµίζει το τι καλύπτεται από τον
ΕΛΓΑ δεν συµβαδίζει µε τις σύγχρονες ανάγκες. 

Είχαµε πρόσφατα µια έντονη χαλαζόπτωση στη Χαλκιδική,
όπου επλήγησαν καλλιέργειες βερίκοκων και κερασιών. Η χαλα-
ζόπτωση αυτή ενδέχεται να επηρέασε την ανθοφορία της πρά-
σινης ελιάς. Αν λοιπόν η ελιά χάσει την ανθοφορία της και δεν
καρπίσει, αυτό για τον ΕΛΓΑ δεν είναι επιλέξιµο προς αποζη-
µίωση. Συνεπώς ο ΕΛΓΑ δεν καλύπτει όλες τις ανάγκες του αγρο-
τικού κόσµου. Επίσης ο ΕΛΓΑ καθυστερεί πάρα πολύ να
αποδώσει αποζηµιώσεις και επιφορτίζει τον αγρότη και την πα-
ραγωγή γενικότερα µε τεράστια γραφειοκρατία και τεράστια
κόστη. Πέρυσι στη Χαλκιδική είχαµε τα ίδια καιρικά φαινόµενα.
Οι αποζηµιώσεις δεν έχουν πάει ακόµη στους αγρότες. Μας λέτε
εδώ κι ένα χρόνο, επίσης, ότι θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε το πλαί-
σιο της ασφάλειας των καλλιεργειών, αντί να εργαστείτε πάνω
στο πώς ο ΕΛΓΑ θα αλλάξει το πλαίσιο λειτουργίας του. 

Τέλος, υπάρχει ένα ζήτηµα, που ταλανίζει εδώ και χρόνια πολ-
λούς µικρούς παραγωγούς πράσινης ελιάς στη Χαλκιδική. Οι άν-
θρωποι αυτοί, πριν από δέκα και πλέον χρόνια, διέθεσαν την
παραγωγή τους στην Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών της Λά-
ρισας χωρίς να πληρωθούν ποτέ. Έχουν κερδίσει έναν δικαστικό
µαραθώνιο, αλλά ποτέ ο εκκαθαριστής της Ένωσης Αγροτικών
Συνεταιρισµών Λάρισας δεν τους κατέβαλε τα οφειλόµενα. Σας
καλούµε να δώσετε µια λύση άµεσα, γιατί οι παραγωγοί δεν είναι
απλοί πιστωτές, είναι η βάση της αγροτικής οικονοµίας και αν
δεν τους προστατέψουµε η πρωτογενής παραγωγή θα κατα-
στραφεί.

Θα ήθελα να κλείσω µε το εξής: Ανησυχούµε πολύ για το µέλ-
λον των βιοκαλλιεργητών της Χαλκιδικής. Δεν δώσατε παράταση
στο πρόγραµµα ενίσχυσης της βιολογικής καλλιέργειας, παρά
τις παρεµβάσεις σύσσωµου του αγροτικού κόσµου. Σας έχουµε
ζητήσει να επανεξετάσετε τη στάση σας στο συγκεκριµένο ζή-
τηµα χωρίς µέχρι στιγµής να εισακουστούµε. Σας το επαναφέ-
ρουµε το θέµα, γιατί είναι κρίσιµο, είναι κρίσιµο να στηριχτούν
βιώσιµες καλλιεργητικές πρακτικές, να ενισχυθεί το εισόδηµα
των βιοκαλλιεργητών αλλά και η διατροφική ποιότητα των κατα-
ναλωτών. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι που είπε χθες ο
Υπουργός. Κρίµα που δεν είναι εδώ. Χρησιµοποίησε µια παροιµία
σε σχέση µε τις τηγανίτες και το µέλι. Θα ήθελα λοιπόν να του
πω ότι στη Χαλκιδική για το νοµοσχέδιο οι Χαλκιδικιώτες λέµε
«πολύ λάδι και τηγανίτα ιτς». Μετάφραση: Το «ιτς» σηµαίνει «τί-
ποτα». Πολύ λάδι και τηγανίτα ιτς.

Ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε.
Καλείται στο Βήµα η κ. Παρασκευή Βρυζίδου από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την

παρούσα χρονική στιγµή, περισσότερο από κάθε άλλη φορά,
είναι ανάγκη να στηρίξουµε τον αγροτικό, τον κτηνοτροφικό
κλάδο και τον χώρο της ιχθυοτροφίας. Διότι µετά από µία µακρο-
χρόνια οικονοµική κρίση και µετά την οικονοµική κρίση λόγω του
κορωνοϊού πρέπει να στηρίξουµε τους τοµείς, που µπορούν να
επιστρέψουν αυτή τη στήριξη στην οικονοµία µας, στην καταπο-
λέµηση της ανεργίας, να κάνουν ισχυρή τη φωνή της Ελλάδος
στην Ευρώπη και ανά τον κόσµο και βέβαια να εξασφαλίσουν στη
χώρα µας επάρκεια τροφίµων, ντόπιων τροφίµων, που θα κάνουν
τη χώρα αυτάρκη και ισχυρή. Για να µπορέσουµε όµως να στη-
ρίξουµε τον αγροτικό, τον κτηνοτροφικό τοµέα, χρειάζεται µέρι-
µνα σε πολλά επιµέρους ζητήµατα, χρειάζεται να δούµε
συθέµελα όλα τα επιµέρους θέµατα και να ληφθεί µέριµνα. 

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι η αρχή αυτής της διαδικασίας,
όπου δυσλειτουργίες και αγκυλώσεις πηγαίνουν στο περιθώριο
και ανοίγει ο δρόµος και βοηθιέται ο αγροτικός και ο κτηνοτρο-
φικός τοµέας να κάνει βήµατα και να µπορέσει να προοδεύσει.
Από τα άρθρα τα οποία υπάρχουν σε αυτό το νοµοσχέδιο θα ξε-
κινήσω από το µεγάλο ζήτηµα, που πολλά χρόνια απασχολεί
τους παραγωγούς, και είναι οι παράνοµες ελληνοποιήσεις. Το
έχουµε ακούσει πολλές φορές κατά καιρούς και είναι ένα παρά-
πονο, που όχι απλώς δηµιουργεί προβλήµατα, αλλά µειώνει πάρα
πολύ τα κέρδη και τα οφέλη των παραγωγών µας. Ο τρόπος και
η µεθοδολογία που το χειρίστηκε στο παρελθόν η προηγούµενη
κυβέρνηση δεν έφερε αποτέλεσµα. Σήµερα έρχονται κανόνες,
µπαίνουν πειθαρχικά και διοικητικά πρόστιµα, γίνονται έλεγχοι
και θεωρώ ότι µε τα πρόστιµα, που είναι τόσο µεγάλα πλέον, δεν
θα προσπαθήσει κάποιος να ακολουθήσει αυτή τη διαδικασία, η
οποία δεν προστατεύει µόνο τους παραγωγούς µας αλλά προ-
στατεύει και τους καταναλωτές. Γιατί οι παράνοµες ελληνοποι-
ήσεις γίνονται µε πολλούς τρόπους, και µε εισαγωγή άλλων
προϊόντων τα οποία θα αναµειχθούν, τα οποία είναι χαµηλής ποι-
ότητας ή ακόµη και προϊόντα τα οποία είναι προβληµατικά για
την υγεία των ανθρώπων. Άρα λοιπόν η µέριµνα αυτή είναι προς
πολλές κατευθύνσεις και θεωρούµε, έτσι σφαιρικά και συνολικά
που έχει αντιµετωπιστεί, ότι θα φέρει πραγµατικό αποτέλεσµα. 

Ένα δεύτερο σηµαντικό ζήτηµα είναι η ενίσχυση της εργασίας
µε τη µέριµνα, που λαµβάνεται και δίνεται η δυνατότητα σε αυ-
τούς οι οποίοι βρίσκονται στο ταµείο ανεργίας εποχιακά το κα-
λοκαίρι να δουλέψουν στις αγροτικές δουλειές. Έτσι έχουµε δύο
οφέλη: Κατ’ αρχάς εξασφαλίζουµε εργατικά χέρια από δω, από
την Ελλάδα, από την τοπική αγορά, και παράλληλα δίνεται η δυ-
νατότητα στους ανθρώπους, που είναι στο ταµείο ανεργίας και
να πάρουν το επίδοµα που έχουν εξασφαλίσει από τη δουλειά
που έκαναν το χειµώνα αλλά και να συµµετέχουν στα προγράµ-
µατα του χειµώνα, ξανά και πάλι, σε αυτά στα οποία προϋπόθεση
είναι να είναι γραµµένοι στον ΟΑΕΔ. Είναι ένα πολύ σηµαντικό
µέτρο. Και όταν λέµε ότι στηρίζουµε την εργασία και εξασφαλί-
ζουµε θέσεις εργασίας, τέτοια µέτρα πρέπει να λαµβάνονται. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Επίσης θα κάνω αναφορά στον ΕΛΓΑ, γιατί εδώ υπάρχει µια
ρύθµιση για να προσληφθούν ειδικοί συνεργάτες, νοµικοί. Όµως
µε αφορµή αυτή την πρόβλεψη θέλω να αναφερθώ στον ΕΛΓΑ,
µε τον οποίο ασχολείται το Υπουργείο και να πω ότι η πραγµατική
στήριξη του αγρότη και του κτηνοτρόφου είναι ο ΕΛΓΑ. Γι’ αυτό
θα πρέπει να είναι εκσυγχρονισµένος, να έχει πολλά άτοµα και
να φροντίζει δίκαια να ελέγχει τις καταστροφές, που συµβαίνουν
στους ανθρώπους, στους παραγωγούς µας, και γρήγορα να δίνει
τις αποζηµιώσεις. Κατά τη διάρκεια του κορωνοϊού όλοι διαπι-
στώσαµε πόσο δύσκολο είναι η εργασία σου να σταµατά και να
χάνεις και όλοι ζητήσαµε να υπάρξει ενίσχυση από το κράτος.
Στους αγρότες και τους κτηνοτρόφους αυτό συµβαίνει ενδεχο-
µένως και κάθε χρόνο, λόγω καιρικών συνθηκών. Πόσο λοιπόν
αναγκαίο είναι να είµαστε δίπλα τους, να αναγνωρίζουµε τη ζηµιά

που παθαίνουν και να τους αποζηµιώνουµε;
Στα επόµενα βήµατα και στα επόµενα άρθρα του νοµοσχεδίου

θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη αναφορά, λέγοντας ότι αν θέλεις
να στηρίξεις αυτόν τον τοµέα πρέπει να οργανωθείς και η οργά-
νωση γίνεται µε το Μητρώο Μελισσοκόµων, που ήδη φαίνεται
πως έρχεται και θα στηρίξει αυτόν τον κλάδο. Επίσης υπάρχει
βάση δεδοµένων συνολικά για τους εµπόρους και τους παραγω-
γούς των αυγών και το τελευταίο, που θέλω να πω ότι είναι πολύ
σηµαντικό είναι η αγροτική λογιστική πληροφόρηση, όπου δίνε-
ται η δυνατότητα µε την εθνική επιτροπή αλλά και µε οµάδες επι-
στηµόνων να καταγράφεται η παραγωγή η ζωική και η φυτική,
να ερευνώνται οι δυνατότητες για τυποποιηµένες καλλιέργειες
και γενικώς σαν χώρα να έχουµε τον προσανατολισµό µας, για
να έχουµε τα περισσότερα δυνατά οφέλη. 

Και εδώ θέλω να αναφερθώ στη δυτική Μακεδονία, στην περι-
φέρειά µας, και στο Νοµό Κοζάνης, όπου αυτή τη στιγµή τρέχει
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης του 2014 - 2020 που έχει δυο
µέτρα: Το ένα µέτρο λέγεται «Συνεργασία» και αφορά συνεργα-
σία αγροτών, οι οποίοι προτείνουν λύσεις για τυποποιηµένες
καλλιέργειες, για προστασία του περιβάλλοντος και για ποιοτικά
προϊόντα. Στο δεύτερο µέτρο γίνονται οι χρηµατοδοτήσεις
αυτών των προτάσεων. Είχαµε πολύ καλές προτάσεις και από τη
στιγµή που θέλουµε να κάνουµε αυτά τα βήµατα είναι η ευκαιρία
να το αποδείξουµε ενισχύοντας, κύριε Υπουργέ, αυτό το µέτρο
και µε πρόσθετα χρήµατα για να µπουν όσοι πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις, για να δώσουµε την ευκαιρία στην εκτίναξη αυτού
του τοµέα.

Κλείνοντας, θέλω να αναφερθώ στη δυνατότητα, που δίνεται
µε αυτό το νοµοσχέδιο, της µεταφοράς εγγειοβελτιωτικών έργων
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στους δήµους, γιατί µε
αυτόν τον τρόπο δίνεται η ευκαιρία κατ’ αρχάς να στηρίξουµε
τον αγρότη στα έργα υποδοµής και δεύτερον, να τον στηρίξουµε
στη λειτουργία του, γιατί κάποιες φορές τα φράγµατα και τα αρ-
δευτικά λειτουργούν και συντηρούνται καλύτερα και από τους
δήµους που είναι κοντά στον πολίτη. Είναι µια στρατηγική η
οποία θα βοηθήσει πραγµατικά. 

Εγώ θέλω να πω µπράβο στο Υπουργείο που έχει πιάσει όλους
αυτούς τους τοµείς, αλλά κλείνοντας θέλω να πω ότι και ο αγρό-
της είναι ταλαιπωρηµένος στη χώρα µας και ο κτηνοτρόφος. Και
ξέρετε ότι µε πολύ δυσκολία επιβιώνει. Και άλλα βήµατα πρέπει
να γίνουν, έτσι ώστε να έχουµε πραγµατικό αποτέλεσµα και
πραγµατική στήριξη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Βαγενά - Κηλαηδόνη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κυρία Βαγενά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, µε την πρόσφατη υγειονοµική
κρίση είδαµε για µια ακόµη φορά πόσο σηµαντικός είναι ο πρω-
τογενής τοµέας για την οικονοµία της χώρας µας. Η Ελλάδα δεν
έχει άλλους σηµαντικούς πόρους, δεν έχει βαριά βιοµηχανία
ικανή να στηρίξει την οικονοµία της. Στηρίζεται σε µεγάλο βαθµό
σε παροχές υπηρεσίας και στον τουρισµό, έναν κλάδο εξαιρετικά
ευάλωτο, όπως αποδείχτηκε µε την πανδηµία. 

Ο πρωτογενής τοµέας είναι η σταθερότερη πηγή εσόδων για
την ελληνική οικονοµία. Και ενώ η χώρα µας έχει τεράστιες δυ-
νατότητες για παραγωγή µε ποιότητα και ποσότητα ανώτερη
ίσως από κάθε άλλη χώρα της Ευρώπης, γιατί ευνοείται από το
µοναδικό κλίµα και το πρόσφορο έδαφος, εξακολουθούµε να µην
τις εκµεταλλευόµαστε. Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο έρχεται να
επιλύσει κάποια τεχνικά θέµατα τα οποία ανέλυσαν ίσως πιο τεκ-
µηριωµένα οι συνάδελφοι που µίλησαν πριν από εµένα. 

Εγώ µε λίγα λόγια θα πω ότι άλλα περίµεναν οι αγρότες από
το νοµοσχέδιο και άλλα έρχονται, ενώ η κυβέρνηση ήταν πολύ
γενναιόδωρη µε άλλους τοµείς της οικονοµίας στην αντιµετώ-
πιση των επιπτώσεων της πανδηµίας, παραδείγµατος χάριν µε
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, στα οποία -µε πλήρη αδιαφάνεια
και χωρίς ακόµη να έχει αναρτήσει δύο µήνες µετά στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ» τα ποσά και τους αποδέκτες- µοίρασε 20 εκατοµµύρια
ευρώ, ή µε τις σκανδαλώδεις προµήθειες υγειονοµικού υλικού
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από τις κατά τόπους υγειονοµικές περιφέρειες, όπως και µε πλή-
θος άλλα µικρά και µεγάλα παραδείγµατα, που ήρθαν στο φως
και µε όσα ακόµη είναι καλυµµένα µέσα στις απευθείας αναθέ-
σεις και στις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου µέσω των
οποίων άσκησε η Νέα Δηµοκρατία διακυβέρνηση αυτούς τους
δυόµισι µήνες της υγειονοµικής κρίσης. Αυτούς τους δυόµισι
µήνες, λοιπόν, µοιράστηκαν πολλά χρήµατα σε «ηµετέρους» και
πάρα πολλοί αετονύχηδες επωφελήθηκαν ως συνήθως από τη
δύσκολη κατάσταση.

Ενώ, λοιπόν, έγιναν όλα αυτά, στους αγρότες ως συνήθως δό-
θηκαν ψίχουλα, για παράδειγµα, οι αποζηµιώσεις των αγροτών
για ζηµιές στις καλλιέργειες στη Θεσσαλία. Στην περιφέρειά µου,
στο Νοµό Λαρίσης οι καλλιέργειες των αχλαδιών και των κερα-
σιών, ιδίως των πρώιµων, όπως στην περιοχή του Τυρνάβου και
της Αγιάς, καταστράφηκαν από τον παγετό. Το ίδιο συνέβη πρό-
σφατα και µε το βαµβάκι και τα σιτηρά από το χαλάζι στις περιο-
χές του Πλατυκάµπου και του Δήµου Κιλελέρ. Ο ΕΛΓΑ, όµως,
αρνείται να τις εντάξει στις πληττόµενες καλλιέργειες λόγω πα-
γετού, όπως έγινε πέρυσι επίσης µε την καταστροφή της καρπο-
δεσίας στις αµυγδαλιές στο νοµό µας. Το ίδιο ακριβώς έγινε
φέτος µε τα πρώιµα κεράσια της Αγιάς. Αναφέροµαι στον ΕΛΓΑ,
που ο κ. Βορίδης θέλει να περάσει σε ιδιώτες µέσω συµπράξεων.
Σκεφθείτε τι έχει να γίνει τότε µε τις αποζηµιώσεις. 

Άλλο παράδειγµα. Οι κτηνοτρόφοι στην περιοχή µας είναι ανά-
στατοι. Έχουν µεγάλο πρόβληµα. Στο σηµείο αυτό θα διαβάσω
ένα απόσπασµα της επιστολής που έστειλε χτες, 1η Ιουνίου, στον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, στον κ. Βορίδη ο Κτηνοτροφικός
Σύλλογος του Δήµου Τυρνάβου: 

«Κύριε Υπουργέ, πίκρα, απογοήτευση αλλά και αγανάκτηση
είναι τα συναισθήµατα, που επικρατούν σε συναδέλφους του
κλάδου αναφορικά µε το θέµα της έκτακτης οικονοµικής ενίσχυ-
σης. Κι αυτό συµβαίνει για δύο λόγους. 

Ο πρώτος λόγος είναι το ύψος του ποσού αυτής της ενίσχυ-
σης και συγκεκριµένα 23 εκατοµµύρια ευρώ, όπως το γνωστο-
ποιήσατε εσείς ο ίδιος τηλεφωνικά αλλά και ανεπίσηµα στους
εκπροσώπους του ΣΕΚ και της ΠΕΚ. Θεωρούµε ότι αυτό το ποσό
που πρέπει να χορηγηθεί σε χιλιάδες κτηνοτρόφους αποτελεί εµ-
παιγµό προς τους συντελεστές του κτηνοτροφικού τοµέα. 

Ο δεύτερος λόγος, κύριε Υπουργέ, που µας πονάει και µας
πληγώνει περισσότερο, είναι το ότι βλέπουµε από την πλευρά
σας να υπάρχει µια κωλυσιεργία και µια βραδύνοια στη λήψη
απόφασης για την οικονοµική µας ενίσχυση, ενώ από την άλλη
µεριά βλέπουµε σε άλλους τοµείς να έχετε επιδείξει γρήγορα αν-
τανακλαστικά και να λαµβάνετε τάχιστα αποφάσεις. Η παραπάνω
πρακτική, κύριε Υπουργέ, ενδεχοµένως ακούσια, µας καταρρα-
κώνει την αξιοπρέπεια και µας υποβαθµίζει επαγγελµατικά και
κοινωνικά και αυτό το δηλώνουµε µε τον πιο κατηγορηµατικό
τρόπο». 

Θα καταθέσω την επιστολή του συλλόγου στα Πρακτικά.
Σε µια κρίσιµη χρονική στιγµή, που δεν έχουµε δει ακόµα καµ-

µία ουσιαστική στήριξη σε αγρότες και κτηνοτρόφους, έρχεται
ένα νοµοσχέδιο που αφορά ως επί το πλείστον διοικητικές και
γραφειοκρατικές διαδικασίες, ενώ πιο καίριες διατάξεις όπως για
παράδειγµα η προστασία των ΠΟΠ, αποτελούν απλώς εναρµό-
νιση µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό και µάλιστα εκπρόθεσµα. Χαι-
ρετίζουµε την τροπολογία, που επιλύει το ζήτηµα της έλλειψης
εργατικών χεριών στο χωράφι, η οποία κατατέθηκε µετά από επι-
σήµανση συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ στην αρµόδια επιτροπή.

Πού είναι, όµως, η ανάπτυξη µιας συνολικής αγροτικής πολι-
τικής που να εκσυγχρονίζει τον αγροτικό τοµέα και να δηµιουργεί
τις προϋποθέσεις για τη µέγιστη δυνατή λειτουργικότητα και
αποδοτικότητα αυτού; Ο ίδιος τίτλος του νοµοσχεδίου περιέχει
τις λέξεις «αναβάθµιση» και «εκσυγχρονισµός» και πιστέψτε µε,
µε χαρά θα υποδεχόµουν αυτές τις καινοτόµες διατάξεις που
µας υπόσχεται, γιατί ξέρω πολύ καλά πόσο θα βοηθήσουν τους
αγρότες µας. Όµως, τις έψαξα µάταια στο κείµενο του νοµοσχε-
δίου και δεν τις βρήκα.

Θεωρώ ότι η χρηµατοδότηση του προγράµµατος στήριξης του
αγροτικού τοµέα µε εθνικούς πόρους 150 εκατοµµυρίων, που
ανακοίνωσε η Κυβέρνηση, δεν είναι ικανή να καλύψει τις πραγ-
µατικές ανάγκες του κλάδου. Αυτό που διακρίνει την πολιτική

διαχείριση της κρίσης στον αγροτικό τοµέα από την Κυβέρνηση
µέχρι σήµερα είναι η αποσπασµατικότητα, η αναβλητικότητα και
η έλλειψη µιας συνολικής στρατηγικής, στοχευµένης πάνω στις
ανάγκες και τα προβλήµατα των αγροτών. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ µε το πρόγραµµα «Μένουµε Όρθιοι» προτεί-
νουµε κοστολογηµένα µέτρα, που στηρίζουν το εισόδηµα του γε-
ωργού και που θωρακίζουν τη βιωσιµότητα του αγροτικού τοµέα. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στις προσπάθειές µας για
τη δηµιουργία Εθνικού Μουσείου Αγροτικού Κινήµατος στο Κι-
λελέρ, θέµα το οποίο δυστυχώς και πάλι έχει βαλτώσει.

Προσωπικά, µε τις µικρές µου δυνάµεις, ανέδειξα αυτό το
θέµα και κατάφερα να εξασφαλιστεί χρηµατοδότηση για την επι-
καιροποίηση της παλιάς µελέτης, που έµενε ανενεργή επί είκοσι
χρόνια. Ελπίζω να µην περάσουν άλλα είκοσι χρόνια για την αξιο-
ποίησή της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Βαγενά – Κηλαηδόνη

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Περικλής Μαντάς.

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κορωνίδα του σηµερινού νοµο-

σχεδίου που ψηφίζουµε, αποτελεί η διάταξη που αφορά την αυ-
στηροποίηση των παράνοµων ελληνοποιήσεων. 

Απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι από τη χθεσινή συζήτηση και τη ση-
µερινή είναι ένα σηµείο που όλες οι πτέρυγες συµφωνούν. Παρ’
όλο, όµως, που είναι ένα σηµείο στο οποίο όλες οι πτέρυγες συµ-
φωνούν, βλέπω από χθες την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να ψά-
χνει να βρει αυτό το µικρό στοιχείο που θα πρέπει να εντοπίσει
µέσα στο νοµοσχέδιο για να δηµιουργήσει ένα αφήγηµα πολιτι-
κής αντιπαράθεσης, να πλήξει το νοµοσχέδιο, να πλήξει τη στρα-
τηγική της Κυβέρνησης. 

Και αναρωτιέµαι: Πραγµατικά, αυτή είναι τελικά η ουσία που
συζητάµε σήµερα; Τα ερωτήµατα είναι ξεκάθαρα και απλά. Οι
παράνοµες ελληνοποιήσεις παραπλανούν τον καταναλωτή; Τον
παραπλανούν. Οι παράνοµες ελληνοποιήσεις ενισχύουν τον αθέ-
µιτο ανταγωνισµό στον πρωτογενή τοµέα; Οι παράνοµες ελλη-
νοποιήσεις υπονοµεύουν τελικώς το εισόδηµα του παραγωγού;
Αφού, λοιπόν, συµφωνούµε σ’ αυτά που είναι τα βασικά, τότε πού
είναι η διαφωνία; Πού είναι η διαφωνία στην αυστηροποίηση των
ποινών; Πού είναι η διαφωνία στο να δηµοσιεύονται οι επιχειρή-
σεις αυτές οι οποίες προβαίνουν σε τέτοιου είδους ενέργειες και
ο καταναλωτής να γνωρίζει; 

Μας εγκαλείτε και ασκείτε κριτική ότι απλά εισάγουµε την κοι-
νοτική οδηγία 625/2017 στο Ελληνικό Δίκαιο για τις παράνοµες
ελληνοποιήσεις. Προσέξτε: του 2017. Μέχρι το 2019 εσείς γιατί
δεν τη φέρνατε αυτήν την οδηγία, αφού συµφωνείτε; Γιατί δεν
την εισαγάγατε στο Ελληνικό Δίκαιο; Ποια ήταν τα συµφέροντα
που προστατεύατε; Τα συµφέροντα του αγρότη ή τα ιδιωτικά
συµφέροντα; Εσείς, η αριστερή κυβέρνηση, προστατεύατε τα
συµφέροντα του αγρότη, όταν δεν εντάξατε στο Εθνικό Δίκαιο
αυτή την οδηγία; Τι ήταν αυτό που κάνατε;

Μιλάτε για το Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο και λέτε ότι είναι
κάτι απλό. Ψάχνοντας λίγο στο ίντερνετ εχθές διαπιστώνω ότι η
Οµοσπονδία Μελισσοκοµικών Συλλόγων Ελλάδος ζητούσε τη δη-
µιουργία ενός εθνικού µητρώου από το 2011. Τι ήθελαν οι άν-
θρωποι να κάνουν; Ήθελαν να εκσυγχρονίσουν το επάγγελµά
τους, να εκσυγχρονιστούν, να µπουν σε νέες διαδικασίες. Τι άλλο
ήθελαν; Να έχουν µία καλύτερη οργάνωση, ενεργοποίηση και
αποτελεσµατικότερη λειτουργία των ελεγκτικών µηχανισµών.
Πώς θα γινόταν αυτό, αν δεν υπήρχε ένα µητρώο ηλεκτρονικό;
Τι ήθελαν να κάνουν οι άνθρωποι βασικά; Να στηρίξουν το εισό-
δηµά τους, να µπορούµε να διακρίνουµε ποιος είναι αυτός που
είναι πραγµατικά παραγωγός µελιού και ποιος όχι, να προστα-
τευτούν από τις ελληνοποιήσεις, όλα αυτά που συζητάµε. Από
το 2011 το ζητούν. 

Μην µου πείτε όλοι σας -όσοι τουλάχιστον είστε από αγροτικές
περιοχές-  ότι το τελευταίο διάστηµα δεν έρχονταν οι παραγωγοί
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και σας έλεγαν ότι «δεν βρίσκουµε εργάτες να δουλέψουν στα
χωράφια µας, δεν βρίσκουµε εργάτες νόµιµους να µπορούµε να
τους κολλήσουµε εργόσηµο». Δεν το αντιµετωπίσατε όλοι σας; 

Διαφωνείτε µε τις διατάξεις που έχουν να κάνουν µε το επί-
δοµα ανεργίας, δηλαδή οι άνεργοι οι οποίοι παίρνουν επίδοµα
να µπορούν να εργάζονται στα χωράφια; Διαφωνείτε µε αυτό;
Δεν ενισχύεται το εισόδηµα των ανέργων; 

Αν θέλετε την προσωπική µου γνώµη, µακάρι αυτή η διάταξη
να µπορούσε να γίνει και σε άλλους κλάδους της οικονοµίας, να
επιδοτούµε την απασχόληση και όχι την ανεργία, να επιδοτούµε
ανθρώπους να µπορούν να δουλεύουν και όχι να κάθονται στο
σπίτι τους και να παίρνουν το επίδοµα ανεργίας. Αυτό πρέπει να
σχεδιάσουµε. Βέβαια ζήσαµε την πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ, τη δηµι-
ουργία στρατιάς επιδοµατούχων ανέργων, να κάθονται στο σπίτι
τους και να παίρνουν χρήµατα και να δοξάζουν τον βασιλιά.
Αυτά, όµως, πέρασαν. 

Διαφωνείτε µε το δικαίωµα του συνταξιούχου αγρότη να µπο-
ρεί να καλλιεργεί τη γη του, να συνεχίσει να την καλλιεργεί; Δια-
φωνείτε µε αυτό; Ποιος µπορεί να διαφωνήσει; 

Διαφωνείτε ο συνταξιούχος αγρότης ο οποίος έχει µοχθήσει
όλα αυτά τα χρόνια να µπορεί να πηγαίνει στο χωράφι του να
καλλιεργεί και να µην έχει τον φόβο του προστίµου των 10.500
ευρώ; 

Διαφωνείτε στη δυνατότητα των πολιτών τρίτων χωρών να
µπορούν να δουλεύουν ως εργάτες γης µε εργόσηµο; 

Όλα αυτά θα λύσουν ένα σηµαντικό πρόβληµα. Είναι σηµαντι-
κές διατάξεις. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προσπαθεί να λύσει
προβλήµατα και θα τα λύσει και γι’ αυτό χρειάζονται συγχαρη-
τήρια τόσο στον κ. Βορίδη, όσο και στην οµάδα του. 

Θα ήθελα, όµως, κλείνοντας να πω δύο λόγια για τη Μεσσηνία,
κύριε Υπουργέ. 

Στη Μεσσηνία αυτή την περίοδο έχουµε ένα πάρα πολύ ση-
µαντικό πρόβληµα που προέκυψε µε τον καύσωνα των τελευ-
ταίων ηµερών. Και επειδή συζητήσαµε για τον ΕΛΓΑ πριν και
επειδή έχω ακούσει διάφορα για τον ΕΛΓΑ, θέλω να πω ότι είναι
ένα χρήσιµο εργαλείο, είναι ένας κρίσιµος σύµµαχος των αγρο-
τών µας όλα αυτά τα χρόνια. Είναι ένας κρίσιµος σύµµαχος, γιατί
ο ΕΛΓΑ έχει βοηθήσει πολλούς αγρότες να στηριχτούν, να στα-
θούν στα πόδια τους µετά από σηµαντικές καταστροφές και δεν
πρέπει να απαξιώνουµε τη δουλειά που έχει κάνει.

Χρειάζονται αλλαγές στον κανονισµό; Ναι, πιθανόν να χρει-
άζονται. Υπάρχει η κλιµατική αλλαγή. Εγώ δεν θυµάµαι στη Μεσ-
σηνία καύσωνα στις 5 Μαΐου τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια.
Και όταν µιλάµε για καύσωνα, µιλάµε για 42 βαθµούς Κελσίου.
Δυστυχώς, στις 5 Μαΐου η ελιά είναι στην ανθοφορία στις περισ-
σότερες περιοχές και σε άλλες περιοχές είναι στην καρπόδεση.
Υπάρχουν συγκεκριµένες διατάξεις. Όµως είναι ένα πρόβληµα
και χαίροµαι που ο Υπουργός το αντιλαµβάνεται και ο πρόεδρος
του ΕΛΓΑ προσπαθεί να βρει µία λύση, γιατί έτσι πρέπει να γίνει. 

Επίσης, λύση πρέπει να βρούµε, κύριε Υπουργέ, και για τους
συµπατριώτες µας παραγωγούς πατάτας, οι οποίοι -κακά τα ψέ-
µατα- αντιµετωπίζουν ένα σοβαρό πρόβληµα. Μπορεί να µην
υπάρχει δυνατότητα αποζηµίωσης από τον ΕΛΓΑ γιατί η ποι-
ότητα είναι µια χαρά, αλλά υπάρχει το πρόβληµα της τιµής. Δεν
µπορεί να πουλάει ο παραγωγός την ελληνική πατάτα 25 λεπτά
και να φτάνει στο ράφι 1,25. Κάτι συµβαίνει. Πρέπει να τα δούµε
όλα. Και χαίροµαι που έχετε τη διάθεση όλα αυτά να τα λύσουµε
και να βρούµε ένα τρόπο να τους ενισχύσουµε.

Ακόµα πρέπει να µεριµνήσουµε για την Τριφυλία. Στην Τριφυ-
λία έχει δηµιουργηθεί το δεύτερο θερµοκηπιακό κέντρο στη
χώρα, κύριε Υπουργέ, µε µεγάλη ανάπτυξη, µε επιχειρήσεις δυ-
νατές, καινοτόµες. Αυτή την περίοδο τα θερµοκήπια ντοµάτας
αντιµετωπίζουν σοβαρό πρόβληµα. Υπάρχει µία ασθένεια που τα
έχει πλήξει και απειλείται µεγάλη καταστροφή, επιχειρηµατική
καταστροφή, πέρα από παραγωγική.

Και βέβαια να ολοκληρώσουµε και τη δέσµευση που έχετε
δώσει -και σας ευχαριστώ γι’ αυτό- όσο πιο σύντοµα γίνεται, την
αναδιάρθρωση του σύκου στη Μεσσηνία που αποτελεί µία µε-
γάλη καλλιέργεια µε µεγάλη ιστορία.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι η
µετεξέλιξη των αγροτών σε επαγγελµατίες αγρότες εκτιµώ ότι

περνάει µέσα από τη συνεχή και διαρκή εκπαίδευση τους. Εκεί
πρέπει να στοχεύσουµε όλοι. Η αγροτιά στην Ελλάδα µεγάλωσε
γενιές και γενιές Ελλήνων. Είναι συνυφασµένη µε την ιστορία, µε
τον πολιτισµό µας, µε την καθηµερινότητά µας. Πρέπει να τη στη-
ρίξουµε και όλοι µας, απ’ όπου µπορούµε και όσο περνάει από
το χέρι µας, να δώσουµε µία νέα δυναµική, γιατί πάντα στα δύ-
σκολα η Ελλάδα στρεφόταν στους αγρότες, στον πρωτογενή
τοµέα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
η κ. Μπίζιου Στεργιανή από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΣΤΕΡΓΙΑΝΗ (ΣΤΕΛΛΑ) ΜΠΙΖΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αγροδιατρο-

φικός τοµέας θα γίνει βασικός πυλώνας της οικονοµικής ανασυγ-
κρότησης της χώρας µας. Αυτή τη δέσµευση έχει αναλάβει η
Κυβέρνησή µας. Αυτή τη δέσµευση κάνει πράξη κάθε µέρα το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα του ελληνικού πρωτογενούς
τοµέα έχουν κατά γενική οµολογία εξαιρετικές δυνατότητες αξιο-
ποίησης. Κατά γενική οµολογία, επίσης, διαχρονικά υπάρχουν
εµπόδια στην αξιοποίηση των πλεονεκτηµάτων αυτών. Η γραφει-
οκρατία, η έλλειψη διοικητικής ευελιξίας και οι στρεβλώσεις που
ταλαιπωρούν τον παραγωγό και του αφαιρούν χρόνο και ενέρ-
γεια, φυσικά δεν ευνοούν την ανάπτυξη και την ανταγωνιστικό-
τητα.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο φέρει τον τίτλο «Αναβάθµιση και εκ-
συγχρονισµός» και είναι ακριβώς αυτό. Για να ενισχυθεί και να
απελευθερωθεί η παραγωγική διαδικασία, είναι σηµαντικό να επι-
λύσουµε τα υπαρκτά προβλήµατα. Αυτά τα λέω, γιατί, δυστυχώς,
άκουσα από την Αντιπολίτευση ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν έχει
όραµα. Οράµατα οπωσδήποτε πρέπει να έχουν οι κυβερνήσεις,
αλλά χωρίς εξορθολογισµό των διαδικασιών, δεν µπορούν να τα
επιτύχουν. Για να σπείρεις –τολµώ να χρησιµοποιήσω παρά-
δειγµα του κλάδου- πρέπει πρώτα να καθαρίσεις το χωράφι σου.
Το να ισχυρίζεται κάποιος ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν εισάγει
καινοτοµίες είναι και άδικο και µικροπολιτικό.

Θα ήθελα να αναφερθώ σ’ ένα από τα πολλά κρίσιµα ζητήµατα
που διαπραγµατευόµαστε, τις παράνοµες ελληνοποιήσεις προ-
ϊόντων. Ένα από τα πλεονεκτήµατα των ελληνικών προϊόντων
είναι η υψηλή τους ποιότητα και για την ποιότητα αυτή είναι γνω-
στά και ανταγωνιστικά στις διεθνείς αγορές. Το «brand name»
των ελληνικών προϊόντων έχει οικοδοµηθεί πάνω στα ποιοτικά
χαρακτηριστικά και την εξαιρετική διατροφική τους αξία. Κάποια
από αυτά αποτελούν τη βάση της µεσογειακής διατροφής που
απολαµβάνει διεθνούς αναγνώρισης και εκτίµησης από το σύ-
νολο των ειδικών της διατροφής. 

Αυτό είναι και το διακύβευµα που έρχεται να προστατεύσει το
σηµερινό νοµοσχέδιο. Τα προϊόντα προστατευόµενης ονοµασίας
προέλευσης και τα προϊόντα προστατευόµενης γεωγραφικής έν-
δειξης αποτελούν το πιο ισχυρό συγκριτικό µας πλεονέκτηµα σε
ένα ιδιαίτερα ανταγωνιστικό διεθνές περιβάλλον και συµβάλλουν
στη δηµιουργία προστιθέµενης αξίας. Η Ελλάδα σήµερα διαθέτει
περισσότερα από εκατό προϊόντα προστατευόµενης ονοµασίας
προέλευσης και προϊόντα προστατευόµενης γεωγραφικής ένδει-
ξης σε σύνολο χιλίων τριακοσίων πενήντα προϊόντων σε πανευ-
ρωπαϊκό επίπεδο.

Η τάση στην αγορά τροφίµων τόσο στην Ελλάδα, όσο και στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι τα προϊόντα υψηλής ποιότητας και αυτή
η τάση αναµένεται να διευρυνθεί µε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυ-
ξης. Το πλεονέκτηµα αυτό το διαθέτουν τα ελληνικά προϊόντα
και αυτό εξηγεί γιατί είναι τόσο έντονο το φαινόµενο των ελλη-
νοποιήσεων. Είναι υποχρέωσή µας να τα διαφυλάξουµε πάση
θυσία. Οι παράνοµες ελληνοποιήσεις αγροτικών προϊόντων είναι
ένα χρόνιο πρόβληµα που ζηµιώνει το εισόδηµα του Έλληνα πα-
ραγωγού, καθώς κάθε χρόνο τόνοι αγροτικών προϊόντων που
προέρχονται από χώρες εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διακι-
νούνται στην ελληνική αγορά, φέροντας ελληνική ταυτότητα.

Το σύνολο του κλάδου από την παραγωγή µέχρι τη µεταποί-
ηση ζηµιώνεται από τις παράνοµες ελληνοποιήσεις. Όταν δε τα
παρανόµως ελληνοποιηµένα προϊόντα κυκλοφορούν στις χώρες
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της Ευρωπαϊκής Ένωσης και γενικά στο εξωτερικό, πέραν της
οικονοµικής ζηµίας, πλήττεται στο σύνολό της η αξιοπιστία των
ελληνικών προϊόντων, αφού το υποδεέστερο της ποιότητας χρε-
ώνεται στην Ελλάδα και όχι στην πραγµατική χώρα προέλευσης
αυτών. Ο χαρακτηρισµός «ελληνικό» προσθέτει υπεραξία σ’ ένα
προϊόν και εµείς προστατεύουµε την υπεραξία αυτή και έτσι προ-
στατεύουµε το εισόδηµα του Έλληνα παραγωγού και επιχειρη-
µατία. 

Οι παράνοµες ελληνοποιήσεις δεν πλήττουν µόνο τον παρα-
γωγό ή τον επιχειρηµατία της µεταποίησης, αλλά εξαπατούν και
τον καταναλωτή, αφού τα προϊόντα αυτά πωλούνται µε τιµή ελ-
ληνικού προϊόντος, αλλά στην πραγµατικότητα η τιµή αυτή δεν
ανταποκρίνεται στην ποιότητά τους. Φυσικά, αυτή η πρακτική
ενέχει και κινδύνους για τη δηµόσια υγεία, αφού δεν γνωρίζουµε
από που προέρχονται αυτά τα προϊόντα, σε ποιες συνθήκες
έχουν καλλιεργηθεί, τι φάρµακα έχουν χρησιµοποιηθεί.

Για πρώτη φορά νοµοθετούµε ένα αυστηρό πλαίσιο ποινών
που φτάνουν ως τα πέντε χρόνια φυλάκιση και τις 300.000 ευρώ
πρόστιµο, που µπορεί να φτάσει ή και να ξεπεράσει τις 600.000
ευρώ, όταν ο κύκλος εργασιών της εταιρείας υπερβαίνει τα 10
εκατοµµύρια ευρώ. Οι κυρώσεις υπό ορισµένες προϋποθέσεις
φτάνουν µέχρι και σε ανάκληση της άδειας.

Η αυστηροποίηση των ποινών είναι µόνο ένα από τα όπλα µας
στον πόλεµο κατά των παράνοµων ελληνοποιήσεων. Οι αυστηροί
έλεγχοι για την εφαρµογή του νόµου είναι το άλλο. Και στο πεδίο
αυτό αποδείξαµε ότι είµαστε αποφασισµένοι να επιβάλουµε νέα
ήθη, τα ήθη της νοµιµότητας. Την περίοδο του Πάσχα, η οικονο-
µική αστυνοµία, τα αρµόδια Υπουργεία διενήργησαν πρωτοφα-
νείς σε αριθµό ελέγχους για να προστατεύσουν τον Έλληνα
κτηνοτρόφο από την παράνοµη ελληνοποίηση αιγοπροβάτων.

Στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου κάποιες επι-
πλέον παρατηρήσεις που θεωρώ σηµαντικές.

Πρώτον, είναι καίρια η ύπαρξη ενός θεσµικού πλαισίου ποινών
και προστίµων που θα φωνάζουν προς πάσα κατεύθυνση την
αποφασιστικότητά µας να προστατεύσουµε τα ελληνικά προ-
ϊόντα. Ωστόσο, θεωρώ πως αυτό πρέπει να συνδυαστεί µε την
πρόληψη, µε µία διαδικασία δηλαδή που θα αποτρέψει την πα-
ρανοµία.

Θα µπορούσαµε, κύριε Υπουργέ, να σχεδιάσουµε µία σύγ-
χρονη καµπάνια ενηµέρωσης, ώστε να αντιληφθούν όλοι τη
σπουδαιότητα του εγχειρήµατός µας. 

Απευθυνόµενη δε στην προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, στους συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ, ερωτώ το εξής: Είναι αλήθεια, κυρίες και κύριοι, πως το
Υπουργείο διέθεσε 6 εκατοµµύρια ευρώ στον «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ»
για την προώθηση και την προβολή της φέτας; Είναι, επίσης,
αλήθεια πως το ίδιο ποσό, δηλαδή επιπλέον 6 εκατοµµύρια
ευρώ, διατέθηκαν στη Διεπαγγελµατική Κρέατος για τη στήριξη
του προϊόντος; Πού πήγαν, τελικά, αυτά τα ποσά; Πώς χρησιµο-
ποιήθηκαν; Μέσω ποιων διαδικασιών και ποια τα αποτελέσµατα
που παρήγαγαν οι ενέργειες που έγιναν µε τη χρήση τους; Οφεί-
λετε να ενηµερώσετε το Κοινοβούλιο και αναµένουµε µε ενδια-
φέρον τις απαντήσεις σας.

Δεύτερον, θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ, τον
σηµαντικό ρόλο που µπορούν και πρέπει να διαδραµατίσουν στη
διαδικασία της ενηµέρωσης –και όχι µόνο- οι διεπαγγελµατικές
οργανώσεις, τις οποίες εσείς ο ίδιος αναβαθµίσατε. Οφείλουµε
–και θα ήταν χρήσιµο- να τις ενεργοποιήσουµε και προς αυτή την
κατεύθυνση. Ο αγροδιατροφικός τοµέας διαθέτει όλες τις προ-
ϋποθέσεις, ώστε να παραµείνει ένας από τους κύριους µοχλούς
ανάπτυξης της χώρας, παρά τους όποιους µετασχηµατισµούς
και επιρροές στην ελληνική οικονοµία, όπως για παράδειγµα
αυτή που υφιστάµεθα τώρα εξαιτίας της πανδηµίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα νοµο-
σχέδιο που επιλύει χρόνια προβλήµατα του αγροτικού κόσµου
και αυτό οφείλεται στην αποφασιστικότητα, την αποτελεσµατι-
κότητα και το όραµα της ηγεσίας του Υπουργείου. Το σηµερινό
νοµοσχέδιο στοχεύει, πράγµατι, µε στρατηγικές ρυθµίσεις στην
αναβάθµιση της παραγωγικής δραστηριότητας, µε έµφαση στην
υψηλή προστιθέµενη αξία των µοναδικών ελληνικών προϊόντων.

Για τους λόγους αυτούς, σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι γε-

γονός ότι σήµερα συζητούµε για έναν δοµικό πυλώνα ανάπτυξης
της χώρας µας, τον πρωτογενή τοµέα, τον αγροδιατροφικό
τοµέα, που παίζει καθοριστικό ρόλο και στη δηµιουργία του Ακα-
θάριστου Εθνικού Προϊόντος της χώρας µας, αλλά κυρίως επη-
ρεάζει έναν πολύ µεγάλο –χωρικά, αλλά και πληθυσµιακά- χώρο. 

Ιδιαίτερα, µάλιστα, αυτήν την περίοδο όπου πλήττεται ένας
ακόµη δοµικός πυλώνας ανάπτυξης της χώρας µας, ο τουρι-
σµός, είναι επιβεβληµένο περισσότερο από κάθε άλλη φορά να
υποστηρίξουµε, να αναπτύξουµε και να διαρθρώσουµε το οικο-
νοµικό και παραγωγικό µας µείγµα, στηριζόµενοι πάνω στον
πρωτογενή τοµέα. Ο πρωτογενής τοµέας κρατά ζωντανές σύγ-
χρονες Θερµοπύλες, γιατί αναφέρεται στους κτηνοτρόφους,
στους αγρότες µας, που κυρίως αναπτύσσουν τη δράση τους
στην ηπειρωτική Ελλάδα, εκεί που η πληθυσµιακή αφαίµαξη είναι
εξόχως έντονη και κινδυνεύουµε επί της ουσίας να θρηνήσουµε
χαµένες πατρίδες στο εσωτερικό της χώρας µας, διότι απλά ο
τόπος δεν µπορεί να ικανοποιήσει ζωτικές ανάγκες των ανθρώ-
πων που κατοικούν εκεί.

Άρα, απαιτείται αναδιάρθρωση αυτού του χώρου, υποστήριξη
αυτού του χώρου και ενίσχυση αυτού του χώρου και κυρίως,
απαιτείται να µετατρέψουµε τον αγρότη µας και τον κτηνοτρόφο
µας από εργάτη γης, από παραγωγό, σε επιχειρηµατία, σε µετα-
ποιητή για να µπορέσει να αξιοποιήσει την προστιθέµενη αξία
των προϊόντων που παράγει, που αυτήν τη στιγµή εξάγονται σε
τρίτες χώρες, χωρίς επεξεργασία για να τα εισάγουµε στη συνέ-
χεια σε πολλαπλάσιες τιµές και ξοδεύοντας έτσι από την οικονο-
µία της χώρας µας.

Να σας πω χαρακτηριστικά για το βαµβάκι, περίπου 500 µε 700
εκατοµµύρια ευρώ εισπράττει η χώρα µας από την εξαγωγή του
βαµβακιού ετησίως και ξοδεύουµε ετησίως πολλαπλάσια ποσά
για να εισάγουµε επεξεργασµένα προϊόντα του βαµβακιού, όπως
είναι οι ίνες και τα υφάσµατα. 

Και µιας και µιλάµε για τον αγροτοδιατροφικό τοµέα είναι ση-
µαντικό να επενδύσουµε στην καθαρή και δίκαιη τροφή. Και όταν
λέω καθαρή και δίκαιη τροφή, αναφέροµαι στο να παράγουµε
τροφές που είναι απαλλαγµένες από εισροές, που είναι απαλ-
λαγµένες από φυτοφάρµακα, που είναι απαλλαγµένες από λιπά-
σµατα, που είναι ποιοτικές τροφές και βρίσκουν πρόσφορο
έδαφος σε υψηλού οικονοµικού επιπέδου αγορές, αυτό είναι η
καθαρή τροφή. Δίκαια τροφή είναι εκείνη που παράγεται και απο-
δίδει στον παραγωγό το µέγιστο όφελος και φτάνει στον τελικό
καταναλωτή µε το ελάχιστο δυνατό κόστος. Και αυτό θα συµβεί
αν βγάλουµε από την ενδιάµεση διαδικασία -από τον παραγωγό
µέχρι τον καταναλωτή- όλους εκείνους που µέχρι σήµερα κερδί-
ζουν τα περισσότερα χρήµατα, αξιοποιώντας τον κόπο και την
αγωνία των ανθρώπων που παράγουν, αλλά και φτάνοντας στον
τελικό καταναλωτή ένα ακριβό προϊόν.

Έχω την αίσθηση ότι το νοµοσχέδιο που έρχεται, κύριε
Υπουργέ, κάνει την επανάσταση του αυτονόητου, γιατί είναι αυ-
τονόητα πολλά από τα ζητήµατα που επιλύονται µέσα από αυτή
τη διαδικασία, που µέχρι στιγµής δεν είχαν επιλυθεί.

Άδειες κτηνοτροφικών µονάδων: Το έχω ζήσει σ’ όλο τους το
µέγεθος ως δήµαρχος. Πολυπλοκότητα, δυσπραγία, πολλές
φορές διαφορετική εξήγηση του νοµοθετικού πλαισίου από τις
κεντρικές υπηρεσίες των Υπουργείων, διαφορετική εξήγηση από
τις περιφερειακές υπηρεσίες. Το αποτέλεσµα ήταν να ταλαιπω-
ρείται ο κτηνοτρόφος και κυρίως εµείς, που θέλαµε να κάνουµε
τοπικό σχεδιασµό ως τοπικές αρχές, να µην έχουµε αυτήν τη δυ-
νατότητα. Βρισκόµασταν αντιµέτωποι, δηλαδή, µε ζητήµατα που
άπτονταν της ερµηνείας του νόµου πάρα πολλές φορές, µε απο-
τέλεσµα κυρίως οι κτηνοτρόφοι µας, που ξέρετε είναι από τις
πλέον συντηρητικές επαγγελµατικές οµάδες, να µην µπορούν να
κατανοήσουν αυτήν τη διαδικασία και αυτό το ζήτηµα. Νοµίζω
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ότι στη συγκεκριµένη διαδικασία, µέσα από τη χρηµατοδότηση
των τοπικών χωρικών σχεδίων, µπορούµε να θεσπίσουµε τοπικό
εδαφικό σύνταγµα, ώστε να καθορίσουµε και συγκεκριµένες
ζώνες είτε για την ανάπτυξη της κτηνοτροφίας είτε για την ανά-
πτυξη της ενέργειας, των φωτοβολταϊκών εν προκειµένω, είτε
για την ανάπτυξη της αγροτικής οικονοµίας. Είµαι πεπεισµένος
ότι µέσα απ’ αυτήν τη διαδικασία, θα µπορέσουµε να ξεφύγουµε
από τις πρόχειρες σταβλικές εγκαταστάσεις που κυριαρχούν
µέχρι στιγµής και να προχωρήσουµε σε αδειοδοτηµένες σταβλι-
κές εγκαταστάσεις και σύγχρονες κτηνοτροφικές µονάδες.

Οι ελληνοποιήσεις είναι ένα άλλο ζήτηµα αυτονόητο, που δεν
είχε λυθεί µέχρι πρότινος και που έρχεται το τωρινό νοµοσχέδιο
να δώσει απάντηση. Τα νεκρά ζώα, όνειδος για όλους µας, επι-
κίνδυνο ζήτηµα. Πολλές φορές είτε τα µικρά τα βρίσκαµε µέσα
στους κάδους απορριµµάτων των δήµων είτε στις ρεµατιές και
οι περισσότεροι από τους εκφραστές της τοπικής αυτοδιοίκησης
είµαστε αντιµέτωποι µε τη δικαιοσύνη, γιατί υπήρχαν αυτού του
είδους τα ζητήµατα που έρχεται το σηµερινό νοµοσχέδιο να
λύσει. 

Να εκφράσω την ικανοποίησή µου για την αύξηση του προ-
ϋπολογισµού του «LEADER», ενός ευέλικτου σοβαρού προγράµ-
µατος αγροτοτουρισµού, αλλά και ενίσχυσης της
επιχειρηµατικότητας στην περιφέρεια, που δίνει τη δυνατότητα
νέων θέσεων εργασίας, µέσα από την bottom-up διαδικασία, από
κάτω προς τα πάνω διαδικασία, ενίσχυσης των ανθρώπων που
κατοικοεδρεύουν στην ύπαιθρο.

Μια τελευταία παρατήρηση. Είναι αλήθεια ότι ο αγροτικός το-
µέας χωρίς νερό δεν υπάρχει. Εάν δεν διασφαλίσουµε τους υδα-
τικούς πόρους και δεν δώσουµε απάντηση στο πρόβληµα της
λειψυδρίας, κυρίως στη Θεσσαλία, να είστε σίγουροι πως ένα
κοµµάτι παραγωγικό και πλούσιο, µέχρι πρότινος, κυρίως της
ανατολικής Θεσσαλίας θα ερηµοποιηθεί, γιατί η υφαλµύρωση
των υδάτων, λόγω της ταπείνωσης του υδροφόρου ορίζοντα,
βρίσκεται σε τραγικά σηµεία -και µάλιστα χωρίς την αξιοποίηση
των νερών του Αχελώου, όπου πραγµατικά θα πρέπει να ξεπε-
ράσουµε αγκυλώσεις του παρελθόντος-, θα πρέπει να δώσουµε
απάντηση σ’ όλη αυτήν τη διαδικασία.

Και βεβαίως, να χαιρετίσω και την ρύθµιση που επιχειρείται
µέσα από το νοµοσχέδιο στο ζήτηµα των ΤΟΕΒ, των Τοπικών Εγ-
γείων Βελτιώσεων Οργανισµών, όπου το θεσµικό πλαίσιο που
τους διέπει είναι του ’56 αν δεν απατώµαι, από βασιλικό διάταγµα
διέπεται, οι περισσότεροι εξ αυτών είναι θνησιγενείς και παρα-
µένουν επί της ουσίας στην εντατική. Ορθώς, λοιπόν εµπλέκεται
σ’ όλη αυτήν τη διαδικασία και η τοπική αυτοδιοίκηση και η περι-
φερειακή αυτοδιοίκηση, γιατί είµαι βέβαιος ότι έχουν να συνει-
σφέρουν και στην ορθή διαχείριση των υδατικών πόρων και στην
υλοποίηση των απαραίτητων έργων, που απαιτούνται κλειστά δί-
κτυα, στραγγιστικά δίκτυα κ.λπ., αλλά κυρίως στην οικονοµική
εξυγίανση των ΤΟΕΒ, προς όφελος των τελικών παραγωγών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Ανδριανός Ιωάννης, είναι ο τελευταίος

οµιλητής από τον χθεσινό κατάλογο.
Κύριε Υπουργέ, πότε θέλετε να µιλήσετε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Μετά τον κ. Ανδριανό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Ελάτε, κύριε Ανδριανέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο, το οποίο εισφέρει πολλές και σηµαντικές θετικές αλλαγές,
σε ό,τι αφορά στην ανάπτυξη της πρωτογενούς παραγωγής στον
τόπο µας. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που διορθώνει λάθη, κα-
λύπτει κενά, δηµιουργεί χρήσιµα απαραίτητα θεσµικά εργαλεία
και ενισχύει την αποτελεσµατικότητα των πολιτικών στήριξης του
Έλληνα παραγωγού, επικαιροποιώντας υφιστάµενες ρυθµίσεις
και διατάξεις. Και αυτό αποκτά ιδιαίτερη σηµασία, που πέρα από
τα γνωστά και σοβαρά προβλήµατα που έχουν να αντιµετωπί-
σουν οι παραγωγοί µας, όπως το υψηλό κόστος παραγωγής, τις
χαµηλές τιµές παραγωγού -όπως το ελαιόλαδο φέτος και η ελιά,

και θέλω να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, την αδικία, τη στρέ-
βλωση-, έχουµε και άλλα απαράδεκτα που συµβαίνουν στο εµ-
πόριο των προϊόντων αυτών.

Για παράδειγµα, ο παραγωγός πουλάει το ελαιόλαδο µε το
κιλό, ενώ στον καταναλωτή φτάνει ως λίτρο. Ο καταναλωτής λοι-
πόν, αγοράζει 1 λίτρο, ο παραγωγός όµως πουλάει ένα κιλό. Τη
διαφορά λοιπόν λίτρου και κιλού, κάποιος την καρπούται, σί-
γουρα πάντως, όχι ο παραγωγός. Είναι θέµα που πρέπει να το
δείτε. Επίσης, µια άλλη αδικία που πιστεύω πως πρέπει να δείτε
και θέλω να επισηµάνω είναι πως ο παραγωγός πουλάει έξτρα
παρθένο ελαιόλαδο. Ξέρουµε καλά ότι το έξτρα παρθένο είναι
αυτό που έχει µέχρι οκτώ γραµµές οξύτητα. Όµως βλέπουµε δια-
φορετικές τιµές στις τέσσερις, πέντε γραµµές, ενώ είναι έξτρα
παρθένο µέχρι οκτώ γραµµές. Προφανώς κάποιοι αγοράζουν όχι
έξτρα παρθένο ελαιόλαδο, αλλά παρθένο ελαιόλαδο και το ανα-
µειγνύουν, ρίχνοντας τον µέσο όρο της οξύτητας και καρπούνται
προφανώς και αυτοί µεγάλο κέρδος. Πρέπει να το δείτε, γιατί σί-
γουρα όλο αυτό το σύστηµα είναι εις βάρος των παραγωγών.

Επίσης, οι αγρότες έχουν να αντιµετωπίσουν τις ολοένα και
συχνότερες αλλαγές, συνέπειες λόγω της κλιµατικής αλλαγής.
Η πανδηµία του κορωνοϊού ήρθε να προστεθεί και αυτή στις νέες
επιβαρύνσεις, όπως βεβαίως έχουν επιβαρυνθεί και επιβαρύνον-
ται πολλές επαγγελµατικές οµάδες σε ολόκληρη τη χώρα, σε
ολόκληρη την κοινωνία, όπως ο τουρισµός, η εστίαση. Αναφέρω
για παράδειγµα το πρόβληµα που δηµιουργήθηκε µε τους παρα-
γωγούς που πωλούν τα προϊόντα τους στις λαϊκές αγορές, εκτός
του νοµού παραγωγής, σε άλλη περιφέρεια και επλήγησαν έν-
τονα και ασύµµετρα από τα περιοριστικά µέτρα για την πανδη-
µία, όπως συµβαίνει για παράδειγµα στην Αργολίδα. 

Πρόκειται για ένα σηµαντικό ζήτηµα, που θίξαµε και θέλω να
το επισηµάνω. Είναι προς τιµήν σας που δώσατε λύσεις σ’ αυ-
τούς τους παραγωγούς, σκύψατε σ’ αυτούς τους παραγωγούς
και ήδη ανακοινώσατε 14 εκατοµµύρια ευρώ, δέσµευση ενός
κονδυλίου σηµαντικού, για αποζηµιώσεις σε αυτούς τους πολί-
τες, τους παραγωγούς που πουλούν τα προϊόντα στις λαϊκές
αγορές.

Είναι προς τιµήν σας, γιατί σκύψατε σ’ ένα πρόβληµα, ήταν µια
αδικία η οποία διορθώνεται και από ότι µας έχετε ενηµερώσει
είναι περίπου 1.500 ευρώ στον κάθε παραγωγό. 

Επίσης, στηρίζετε -µέσα στις δυνατότητες που υπάρχουν-
τους κτηνοτρόφους µε 4 ευρώ ανά ζώο, καθώς και τις ζηµιές που
υπέστησαν οι παραγωγοί ανθέων, όπως και στην Αργολίδα
έχουµε τέτοιους σηµαντικούς παραγωγούς. Ήδη ανακοινώσατε
ότι θα αποζηµιωθούν µε 2.500 ευρώ το στρέµµα αυτοί που πα-
ράγουν άνθη σε θερµοκήπια και 1.250 ευρώ ανά στρέµµα αυτοί
που παράγουν υπαίθρια. 

Ιδιαίτερα θέλω να σταθώ στις προβλέψεις του νοµοσχεδίου
για την ενίσχυση των µέτρων αντιµετώπισης των ελληνοποι-
ήσεων και την αυστηροποίηση των σχετικών ποινών, ένα πρό-
βληµα που πλήττει έντονα τους Έλληνες παραγωγούς και η
αποφασιστική αντιµετώπισή του θα πρέπει να είναι για όλους µας
ζήτηµα απόλυτης προτεραιότητας. 

Είναι αλήθεια ότι µε τις µέχρι σήµερα ισχύουσες διατάξεις τα
φαινόµενα της ελληνοποίησης δεν τιµωρούνται ποινικά µε απο-
τέλεσµα οι παραγωγοί µας πέρα από τον αθέµιτο ανταγωνισµό
που αντιµετώπιζαν να αισθάνονται όχι απλώς απροστάτευτοι,
αλλά και αδικηµένοι.

Ακούσαµε τα στοιχεία που καταθέσατε και εσείς και ο κ. Σκρέ-
κας για την αύξηση της παραγωγής κατά 20% στη φέτα την προ-
ηγούµενη περίοδο, την περίοδο που στη διακυβέρνηση της
χώρας ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, ενώ είχαµε µείωση κατά 50 εκατοµµύρια
λίτρα στην παραγωγή γάλακτος και είχαµε µείωση και στις τιµές
παραγωγού από 96 λεπτά που είχε το κιλό κάτω από τα 80 λεπτά
το κιλό. 

Σε ό,τι αφορά ειδικά στην κτηνοτροφία εκτός από τα προανα-
φερόµενα είναι σηµαντική η παράταση της προθεσµίας για τις
εγκαταστάσεις, αλλά και οι διευκολυντικές προβλέψεις για τα
διαχειριστικά σχέδια βόσκησης, για το πρόγραµµα συλλογής και
διαχείρισης νεκρών ζώων, την αναγνώριση των σχολών επαγγελ-
µάτων κρέατος και ιδίως οι ρυθµίσεις για τα κτηνιατρικά φάρ-
µακα.
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Ιδιαίτερη σηµασία έχουν, επίσης, οι προβλέψεις που αφορούν
στην αλιεία και στην ιχθυοκαλλιέργεια που εξορθολογίζουν το υφι-
στάµενο πλαίσιο εξυπηρετώντας ταυτόχρονα τους δύο µεγάλους
στόχους αφ’ ενός της οικονοµικής ανάπτυξης και αφ’ ετέρου της
περιβαλλοντικής βιωσιµότητας αυτού του σηµαντικότερου φυσι-
κού πόρου για την πατρίδα µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξεχωριστά θέλω να σταθώ στη σύσταση του Εθνικού Μελισ-
σοκοµικού Μητρώου, ενός νέου θεσµικού εργαλείου που έχει ως
σκοπό την καθιέρωση ενιαίου συστήµατος καταγραφής, απογρα-
φής και ταυτοποίησης όλων των µελισσοκόµων και του µελισσο-
κοµικού κεφαλαίου της χώρας. Πρόκειται για ένα σηµαντικό
βήµα τόσο για την αντιµετώπιση των ελληνοποιήσεων του µελιού
όσο και για την αποτελεσµατικότητα των πολιτικών για την προ-
στασία του µελισσοκοµικού κεφαλαίου. 

Τέλος, θέλω να σταθώ στις ρυθµίσεις που αφορούν στην πε-
ραιτέρω ενίσχυση του ΕΛΓΑ µε νοµικό προσωπικό. Πρόκειται για
µια κίνηση στη σωστή κατεύθυνση, καθώς οι ανάγκες του οργα-
νισµού αυξάνονται συνεχώς και πρέπει να προχωρήσουµε, κύριε
Υπουργέ, σε µεγαλύτερη στελέχωση από ειδικούς, µεγαλύτερο
αριθµό εκτιµητών γιατί είναι απαραίτητοι για την γρήγορη εκτί-
µηση των ζηµιών που όλο και περισσότερο παρουσιάζονται λόγω
των κλιµατικών αλλαγών. Μέσα στον Μάϊο είχαµε τις έκτακτες
συνθήκες µε τον καύσωνα µε αποτέλεσµα, όπως γνωρίζετε, η
καρπόδεση στα ελαιόδεντρα ή στα πορτοκάλια, στα εσπεριδο-
ειδή να είχε πρόβληµα. Αλλά και πριν από λίγο καιρό λόγω πα-
γετού, τον Απρίλιο, δεν καρπόδεσαν οι βερικοκιές µε
αποτέλεσµα, λοιπόν, οι παραγωγοί να αντιµετωπίζουν σήµερα το
φάσµα της πολύ µεγάλης απώλειας εισοδηµάτων γι’ αυτό κρίνε-
ται απαραίτητη η επαρκής στελέχωση του ΕΛΓΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρω-
τογενής παραγωγή, η γεωργία, η κτηνοτροφία -βεβαίως πρέπει
να αλλάξουµε και τον κανονισµό- πρέπει να επικαιροποιηθεί, πρέ-
πει να δούµε τις νέες ασθένειες και τις επιπτώσεις από την κλι-
µατική αλλαγή. 

Η πρωτογενής παραγωγή, λοιπόν, η γεωργία, η κτηνοτροφία,
η αλιεία, η µελισσοκοµία είναι η ραχοκοκαλιά της εθνικής οικο-
νοµίας και της κοινωνικής συνοχής. Η προοπτική, λοιπόν, ανά-
πτυξης της πρωτογενούς παραγωγής είναι η προϋπόθεση για
την επιβίωση της ελληνικής περιφέρειας και αυτό το κατέδειξε
µε τρόπο εµφατικό η κρίση της πανδηµίας. Όσο περισσότερο
ενισχύουµε την ποικιλοµορφία του παραγωγικού µας προτύπου,
για παράδειγµα όσο περισσότερο ενισχύουµε τη διασύνδεση της
πρωτογενούς παραγωγής µε τη µεταποίηση, τον τουρισµό -που
φέτος πλήττεται ιδιαίτερα από την πανδηµία- τόσο περισσότερο
θα θωρακίσουµε την εθνική µας οικονοµία συνολικά, αλλά και
επιµέρους τοπικές οικονοµίες από τους εκάστοτε κλυδωνισµούς.

Υπ’ αυτή, λοιπόν, την έννοια η πανδηµία είναι µεταξύ άλλων
και µια αφορµή για την εφαρµογή όλων των αναγκαίων αλλαγών
και µεταρρυθµίσεων που θα επιτρέψουν αυτή τη συστηµατικό-
τερη και αποτελεσµατικότερη αξιοποίηση των πολλών και σηµαν-
τικών συγκριτικών πλεονεκτηµάτων του τόπου µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ήδη η οικονοµία µας, σε όλους τους
επιµέρους κλάδους, επέδειξε προσαρµοστικότητα ενώπιον των
νέων συνθηκών και αναγκών.

Αυτή, λοιπόν, τη δηµιουργική δύναµη των Ελληνίδων και των
Ελλήνων στην αγροτική παραγωγή, όπως και στους υπόλοιπους
σηµαντικούς οικονοµικούς τοµείς οφείλουµε να την αναγνωρί-
σουµε, να την ενθαρρύνουµε και να την ενισχύσουµε όσο το δυ-
νατόν περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ανδριανέ,
σας το λέω τρίτη φορά, σας παρακαλώ ολοκληρώστε. Φτάσατε
τα εννιάµισι λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με τα σηµαντικότερα ευρωπαϊκά κονδύλια που εξασφάλισε η

Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη

για τη χώρα, µε την αποτελεσµατικότητα που µέχρι σήµερα επι-
δεικνύει στην αντιµετώπιση των συνεπειών της κρίσης της παν-
δηµίας, µε τις θεσµικές αλλαγές και µεταρρυθµίσεις που
προωθούνται σε κάθε πεδίο της δηµόσιας ζωής στηρίζουµε τον
πρωτογενή τοµέα και κάνουµε το καθήκον µας, αυτό που πρέπει
να κάνουµε και να κάνουν όλες τις πολιτικές δυνάµεις της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γιώργος Λαµπρούλης): Δεν κλείσαµε καλά
τον πρώτο κατάλογο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό, κύριε
Κόκκαλη.

Είχα πει ότι θα δώσω τον λόγο στον κ. Χατζηδάκη για να ανα-
πτύξει την τροπολογία. Μετά τον κ. Χατζηδάκη θα σας δώσω τον
λόγο, υποβάλλατε σχετικό αίτηµα στο Προεδρείο για κάποιες δι-
ευκρινιστικές ερωτήσεις σε ότι αφορά στις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις που κατέθεσε ο κ. Βορίδης. Θα προηγηθεί ο κ. Χατζηδάκης
και ευθύς αµέσως εσείς.

Ορίστε, κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε καταθέσει πέντε συναρµόδιοι Υπουργοί µια τροπολογία
για την εξυγίανση της λίµνης Κορώνειας. 

Η Κορώνεια είναι ένα µεγάλο πρόβληµα εδώ και πάρα πολλά
χρόνια, ουσιαστικά από το 1995 και µετά. Υπάρχει περιβαλλον-
τική επιβάρυνση, υπάρχει θέµα µε τα απόβλητα, υπάρχει θέµα
γενικότερα µε το τοπίο, µε την προοπτική της λίµνης Κορώνεια.
Δυστυχώς, έχουµε επί πολλά έτη εµπλοκές µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Έχουµε καταδίκη το 2011 και παρά τις προσπάθειες και
πριν και µετά να αντιµετωπιστεί το θέµα, από διαφορετικές κυ-
βερνήσεις πρέπει να πω, το θέµα παραµένει ανοικτό και τώρα
είναι ανοικτό µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Και η δική µας Κυβέρ-
νηση έχει προσπαθήσει να το αντιµετωπίσει, έχει δώσει χρήµατα
από το Πράσινο Ταµείο και τώρα τις τελευταίες µέρες οι µπουλν-
τόζες της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας προσπαθούν να
κάνουν δουλειά στη λεγόµενη «ενωτική τάφρο» για να µπει πα-
ραπάνω νερό µέσα στη λίµνη. 

Μην γελιόµαστε, όµως, όλους αυτούς τους µήνες που είµαι
στο Υπουργείο κατάλαβα ότι το έργο αυτό θα είναι σισύφειο εάν
δεν αλλάξει η µέθοδος µε την οποία το προσεγγίζουµε. Όσοι δεν
ασχολείστε µε το θέµα πρέπει να γνωρίζετε ότι για την Κορώνεια,
µόνο για την Κορώνεια, ασχολούνται περίπου τριάντα φορείς,
διαφορετικά Υπουργεία, η αποκεντρωµένη, η περιφέρεια, η Το-
πική Αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού. Εν πάση περιπτώσει υπάρχει
ένας κυκεώνας, δεν µπορεί να υπάρξει συντονισµός. Ο ένας τε-
λικά άθελά του, γιατί όλοι θέλουν να επιλυθεί το θέµα, εµποδίζει
τον άλλον. Δεν υπάρχει κεντρική κατεύθυνση και πρέπει να αντι-
µετωπιστεί το ζήτηµα στην ολότητά του.

Κατά προτεραιότητα µεταξύ πολλών και διαφορετικών ζητη-
µάτων πρέπει να αντιµετωπιστεί ένα ζήτηµα, στο οποίο ήδη ανα-
φέρθηκα, αλλά όχι µε εµβαλωµατικές λύσεις, το ζήτηµα της
ενωτικής τάφρου. 

Θα πρέπει να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα των βιολογικών καθα-
ρισµών –µέγα ζήτηµα!-, διότι δεν έχει αντιµετωπιστεί γύρω από
τη λίµνη το θέµα των βιολογικών καθαρισµών, άρα και τα όποια
έργα καθαρισµού και αναβάθµισης της λίµνης γίνονται επί µα-
ταίω. 

Πρέπει, επίσης, να αντιµετωπιστεί και το ζήτηµα, σε σχέση µε
τον αγροτικό τοµέα, σε σχέση µε την ορεινή υδρονοµία, όπως
λέγεται, τα φράγµατα και σε σχέση γενικότερα µε την άρδευση,
σε αρµονία φυσικά µε την προστασία της λίµνης και του περι-
βάλλοντος συνολικότερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Γι’ αυτόν τον λόγο, για να µην έχουµε ένα σισύφειο έργο και
για να σταµατήσει ο κατακερµατισµός που υπάρχει τόσα χρόνια,
κάνουµε κάτι απλό πιστεύω, αλλά αναγκαίο. Ορίζεται πια ένας
φορέας αρµόδιος και ο φορέας αυτός είναι το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας –όχι γιατί δεν έχουµε αρµοδιότητες και
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θέλουµε να πάρουµε και άλλες-, διότι είµαστε υπόλογοι εµείς
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Καθώς, λοιπόν, είµαστε υπόλογοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για
λόγους αυτονόητους, συµφωνήθηκε σε κυβερνητικό επίπεδο στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος να εκχωρηθούν όλες οι αρµοδιότητες,
σε σχέση µε τη διαχείριση της λίµνης Κορώνεια, να εξοπλιστεί
το Υπουργείο Περιβάλλοντος µέσα στο πλαίσιο του ενωσιακού
και του Εθνικού Δικαίου µε όλα εκείνα τα εργαλεία, προκειµένου
να προχωρήσουν γρήγορα οι διαδικασίες και τα έργα και επίσης
να οριστεί ένας ειδικός συντονιστής, ο οποίος –όπως λέγανε
παλιά στον στρατό- θα «χρεωθεί µε 108» αυτή την υπόθεση, θα
την έχει πρωί, µεσηµέρι, βράδυ, δεν θα κάνει τίποτα άλλο, µε µία
µικρή οµάδα, προκειµένου να έχουµε συγκεκριµένο έργο. 

Φτάνουν πια οι θεωρίες, φτάνουν πια οι περιπλανήσεις από
γραφείο σε γραφείο. Θεωρούµε ότι πρέπει να πάµε σ’ ένα πιο
απλό µοντέλο διαχείρισης, µε στόχο να έχουµε αποτέλεσµα.
Γιατί χωρίς αποτέλεσµα, οι προθέσεις δεν έχουν κανένα νόηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

Να δώσουµε τώρα τον λόγο πρώτα στον κ. Φάµελλο και µετά
στην κ. Μανωλάκου για να ρωτήσουν σχετικά µε την τροπολογία
τον Υπουργό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει τον
λόγο εδώ και ώρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για να ρωτήσετε
τον κύριο Υπουργό για την τροπολογία; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, για την οµιλία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ως Κοινοβουλευτι-

κός;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Νοµίζω ότι επί της

διαδικασίας προηγείται το ζήτηµα της τροπολογίας και οι ερω-
τήσεις Βουλευτών από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εννοείται. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εσείς ως Κοινο-

βουλευτικός θα πάρετε τον λόγο όπως προβλέπεται.
Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. 
Θερµή παράκληση να είµαστε σύντοµοι γιατί γνωρίζετε πολύ

καλά ότι ο κατάλογος οµιλητών είναι µεγάλος και δεν ξεκινήσαµε
ακόµα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το ξέρω, το ξέρω, κύριε Πρόεδρε. 
Έτσι κι αλλιώς για το θέµα αυτό αναφέρθηκα και χθες στην

οµιλία µου. Δεν ξέρω αν είχε την ευκαιρία ο κύριος Υπουργός να
διαβάσει τα Πρακτικά ή αν τον ενηµέρωσαν οι συνάδελφοί του.

Είναι γεγονός ότι εδώ και τέσσερις µέρες έχετε ανακοινώσει
µε δελτίο Τύπου και έχετε περιφερθεί και σε πολλά κανάλια –το
συνηθίζετε αυτό όλοι οι Υπουργοί, σας φιλοξενούν ιδιαίτερα- στο
θέµα της Κορώνειας. Δεν είχαµε δει την τροπολογία. Καλά κά-
νατε και την φέρνετε τώρα τελευταία στιγµή. Είστε συνεπείς του-
λάχιστον σ’ αυτό.

Όµως, θα ήθελα να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, µόνο συγκεκρι-
µένα πράγµατα. Βλέπω στις τροποποιούµενες διατάξεις ότι τρο-
ποποιείτε, δύο εβδοµάδες µετά την ψήφισή του, τον ν.4685.
Θέλω, λοιπόν, να µου πείτε –η έκθεσή σας το λέει- αν αυτό είναι
επιτελικότητα. 

Βλέπω, επίσης, ότι καταργείτε τη διάταξη 4στ’ του άρθρου 42
του ν.4685 και επίσης θέλω να ρωτήσω τους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας αν αυτό είναι επιτελικότητα, δύο εβδοµάδες
µετά την ψήφισή του.

Αναφέρεστε στο έργο «Περιβαλλοντική αποκατάσταση της λί-
µνης Κορώνειας». Δεν βλέπω υπογραφή άλλου συναρµόδιου
Υπουργού, δεν ήταν ίσως αναγκαία, αλλά ήθελα να σας ρωτήσω
το εξής: Γνωρίζετε ότι η ελληνική πολιτεία έχει υποβάλει φάκελο
ολοκλήρωσης του έργου αυτού στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε
ποιο σηµείο βρίσκεται η συζήτηση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
ώστε να επικαλείστε ότι το έργο δεν είναι ολοκληρωµένο και ως
εκ τούτου απαιτούνται άλλες ενέργειες; Και αν πράγµατι απαι-
τούνται άλλες ενέργειες, παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να µας ενη-
µερώσετε ποια είναι τα έργα, τα οποία προβλέπεται να

εκτελεστούν και εκ τούτου προκύπτει η ανάγκη αυτής της τρο-
πολογίας. 

Δεύτερη ερώτηση: Θα ήθελα να µας ενηµερώσετε ποιο είναι
το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Περιβάλλοντος γι’ αυτήν την
τροπολογία, σε ποια υπηρεσία δηλαδή ανατίθεται η επίβλεψη
αυτού του έργου, παρακαλώ όµως συγκεκριµένα.

Διότι θέλω να σας θυµίσω ότι καταργήσατε την Ειδική Γραµ-
µατεία Υδάτων, έχετε περιορίσει τις αρµοδιότητες της Διεύθυν-
σης Βιοποικιλότητας –όµως, κύριε Χατζηδάκη, µιλάτε µε τον κ.
Βορίδη και δεν µε παρακολουθείτε καλά, είναι µικρή η ερώτηση-
έχετε καταργήσει τους φορείς διαχείρισης προστατευόµενων πε-
ριοχών και έχετε ιδρύσει τον ΟΦΥΠΕΚΑ, ένα παράλληλο όργανο
που δεν έχει τέτοιες αρµοδιότητες. Άρα, παρακαλώ να µου πείτε
ποια υπηρεσία θα είναι υπεύθυνη για να γνωρίζουµε πού να
απευθυνθούµε.

Τρίτη ερώτηση. Βλέπω εδώ την εξαγγελία του κ. Καράογλου
µε τον κ. Αραβώση την 1η Οκτωβρίου 2019, που αναφέρθηκαν σε
τέσσερις άµεσες δράσεις για τη λίµνη Κορώνεια. Θέλω, λοιπόν,
να µας απαντήσετε ρητά εάν απέτυχε η πρωτοβουλία του κ. Κα-
ράογλου και του κ. Αραβώση και ως εκ τούτου αναλαµβάνετε
εσείς τώρα την ευθύνη.

Επόµενη ερώτηση. Θα θέλαµε να µας ενηµερώσετε εάν είναι
ψευδής η ανακοίνωση του κ. Καράογλου πριν δύο µέρες ότι το
Υπουργείο Μακεδονίας- Θράκης αναλαµβάνει το έργο της Κο-
ρώνειας και θα επιβλέψει µάλιστα και τις συνθήκες της εργασίας.
Έχω σχετικά δηµοσιεύµατα και σας τα έχω καταθέσει. 

Επίσης –επόµενη ερώτηση-, έχει αποτύχει στις υπηρεσίες και
στις εργασίες καθαρισµού των έργων της Περιφέρειας Κεντρι-
κής Μακεδονίας και αποσύρετε την εµπιστοσύνη σας στον κ. Τζι-
τζικώστα και παίρνετε την αρµοδιότητα αυτή στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φάµελλε, να
ολοκληρώνετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επίσης, έχει αποτύχει σε κάποια λει-
τουργία του ο Δήµος Λαγκαδά και του παίρνετε την αρµοδιό-
τητα;

Και όσον αφορά για τα έργα τα οποία βρίσκονται στην εξέλιξη
που ρητά αναφέρονται, θα ήθελα να µου πείτε αν θα πάρετε την
αρµοδιότητα εκτέλεσης των έργων βιολογικού καθαρισµού που
εγκρίθηκαν µε δική µας πρωτοβουλία στο Εθνικό Σχέδιο Λυµάτων
και εντάχθηκαν -και τα γνωρίζετε πολύ καλά- και αφορούν στο Κα-
βαλλάρι και άλλες περιοχές, οι οποίες βρίσκονται στην περίµετρο
της λίµνης. Νοµίζω και στην Άσσηρο προβλέπεται κάτι τέτοιο.

Επίσης, µια και είναι εδώ ο κ. Βορίδης θα ήθελα να ενηµερω-
θούµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι, µην επε-
κτείνεστε. Είναι για την τροπολογία;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι για την τροπολογία.
Θα ήθελα, λοιπόν, να ενηµερωθούµε αν το Υπουργείο Αγροτι-

κής Ανάπτυξης αδυνατεί να ανταπεξέλθει στα έργα άρδευσης λι-
µνοδεξαµενών και αρδευτικών έργων, όπως αναφέρεται, και ως
εκ τούτου του παίρνετε την αρµοδιότητα αυτή και αν γνωρίζει
ότι το έχει συνυπογράψει αυτό ο κ. Βορίδης γιατί µόνο µπροστά
και στους δύο σας µπορεί κάτι τέτοιο να απαντηθεί. 

Όσον αφορά στο έργο της ακτοµηχανικής –κύριε Χατζηδάκη,
είναι πολύ κρίσιµο αυτό-, αναφέρετε ότι παίρνετε την αρµοδιό-
τητα από το Υπουργείο Οικονοµικών για τη διαχείριση του αιγια-
λού της λίµνης και µάλιστα µιλάτε και για την παραχώρηση του
αιγιαλού. 

Θέλω, λοιπόν, να µας πείτε πολύ ξεκάθαρα: Ποιο είναι το έργο
αυτό που απαιτείται η παραχώρηση του αιγιαλού της λίµνης και
ως εκ τούτου παίρνετε την αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικο-
νοµικών; Τι υπολείπεται, όσον αφορά και το master plan της λί-
µνης Κορώνειας; Γιατί αυτό, ξέρετε, αφού κατατέθηκε στην
ελληνική Βουλή, επηρεάζει και την κριτική και την κρίση του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου έναντι της ελληνικής πολιτείας. Πάντως
νοµίζω ότι το ερώτηµα είναι ξεκάθαρο: Τι θα κάνετε στον αιγιαλό
της λίµνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τέλος, θα ήθελα να µας πείτε ποιο

είναι το έργο για το οποίο απαιτείται ένας συντονιστής που θα
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κοστίσει απ’ ό,τι βλέπω 40.000 ευρώ το χρόνο, αν θα είναι golden
boy, αν θα είναι κάποιος υποψήφιός σας, του οποίου κόψατε την
υποψηφιότητα κατά τη διαµόρφωση ψηφοδελτίων. Γιατί ήδη
ανακοινώσατε έναν συντονιστή και δεν ξέρω αν θα τον αλλάξετε.
Επίσης, για ποιον λόγο χρειάζονται και τέσσερις επιπλέον υπάλ-
ληλοι για ένα έργο, για το οποίο έχουµε υποβάλει έκθεση την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή ότι έχει κλείσει;

Επίσης, θα ήθελα να µας πείτε για ποιον λόγο αναιρείτε τις
προβλέψεις των διαγωνισµών και πηγαίνετε σε ανάθεση υπηρε-
σιών και έργων µέχρι το κατώφλι, αν δεν κάνω λάθος, περίπου
των 140.000 ευρώ, το οποίο βλέπουµε ότι περιγράφεται στην αι-
τιολογική έκθεση. 

Σας ρωτώ, ακόµη, για ποιο λόγο δεν πηγαίνετε µε διαδικασίες
διαγωνισµού και για τις υπηρεσίες για τα έργα και εάν έχετε βρει
την τροπολογία αυτή ως ένα παραθυράκι για να δώσετε και
άλλες αναθέσεις σε δικούς σας ανθρώπους, µιας και είναι το
µόνο που συνηθίζετε να κάνετε ως Κυβέρνηση, γιατί δεν έχουµε
δει ακόµα στρατηγική ούτε για το περιβάλλον ούτε για την αγρο-
τική ανάπτυξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Ολοκληρώ-
στε, κύριε Φάµελλε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πάντως, αυτό που χρειαζόµαστε πιο
πολύ να µας πείτε και µας ενδιαφέρει ιδιαίτερα είναι ποιο είναι
το έργο το οποίο πρέπει να υποστηρίξει αυτή η τροπολογία. Γιατί
αν συνειδητοποιήσει το ελληνικό Κοινοβούλιο ότι µας φέρατε µια
τροπολογία για έναν συντονιστή, δικό σας παιδί, τέσσερις εργα-
ζόµενους και πλείστες αναθέσεις χωρίς να ξέρετε το έργο για τη
λίµνη Κορώνεια, θα είναι µία άσχηµη στιγµή για το ελληνικό Κοι-
νοβούλιο και για τη δική σας προσωπική ιστορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Υπάρχει άλλος συνάδελφος Βουλευτής που θα ήθελε να απευ-

θυνθεί στον Υπουργό σε ό,τι αφορά στην τροπολογία; Για να µα-
ζέψει ο Υπουργός τα ερωτήµατα και να απαντήσει.

Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου, ειδική αγορήτρια από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Πράγµατι, η λίµνη Κορώνεια εκ-
πέµπει SOS. Όµως, δεν φαίνεται η τροπολογία να λύνει ακριβώς
αυτά τα µεγάλα και πολλά προβλήµατα. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας ρωτήσω το εξής: Στο άρθρο 1 στην
παράγραφο 3 γιατί πάτε σε απευθείας αναθέσεις ή µε συνοπτικό
διαγωνισµό; Δηλαδή, φαίνεται λες και το έχετε ήδη δώσει.

Στο άρθρο 2 µιλάτε για νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Μόνο νοµο-
τεχνικές δεν είναι. Είναι ουσιαστικές, αφού στην πρώτη παρά-
γραφο φαίνεται να µην θέλετε και βγάζετε εκπροσώπους της
περιφέρειας και των δήµων. 

Στην παράγραφο 2 καταργείτε ουσιαστικά –και σας ρωτάµε το
γιατί- τις άλλες δράσεις –αγροτικές, τουριστικές κ.λπ.- στη λίµνη. 

Το άρθρο 3 είναι τροποποίηση του πρόσφατου νόµου που πε-
ράσατε. Όµως, απ’ ό,τι φαίνεται αφαιρείτε αρµοδιότητες από δή-
µους. Γιατί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και, προφανώς, µία ανοχή χρό-

νου, γιατί τα ερωτήµατα ήταν αρκετά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, πάντα υπάρχει περιθώριο να εκ-
πλήσσεται κάποιος. Καλό είναι. Διότι η ζωή µας έτσι γίνεται πιο
ενδιαφέρουσα. 

Θέλω να πω ότι απ’ αυτήν εδώ τη θέση απαντούσα πριν από
µερικούς µήνες σε ερώτηση του κ. Φάµελλου ακριβώς για τη
λίµνη Κορώνεια. Τι θα κάνουµε στην Κορώνεια; Γιατί υπάρχει
πρόβληµα στην Κορώνεια; Ποιος είναι ο σχεδιασµός µε την Κο-
ρώνεια κ.λπ.. 

Αν κατάλαβα καλά, ο κ. Φάµελλος υπαινίχθηκε προηγουµένως
ότι περίπου όλα πήγαιναν καλά και εµείς ερχόµαστε στα καλά
καθούµενα να προκαλέσουµε ένα πρόβληµα για την Κορώνεια. 

Πάµε να διορθώσουµε ένα πρόβληµα για το οποίο είναι συνυ-
πεύθυνες όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις. Ήµουν ξεκάθαρος
προηγουµένως. Είπα ότι έγιναν προσπάθειες από όλους. Δεν µει-
ώνω καµµία προσπάθεια. Όµως, το θέµα δεν έχει λυθεί. Και γι’
αυτό, δεν είναι µυστικό ότι είναι ανοικτό το ζήτηµα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Αν πάω µε τις σηµερινές ταχύτητες, πολύ απλά θα σας δώσω
το δικαίωµα σε µερικούς µήνες να έρθετε να µου πείτε ότι τα
έκανα ίδια και χειρότερα µε εσάς. Δεν θέλω να σας το δώσω
αυτό το δικαίωµα, κύριε Φάµελλε. Λυπάµαι πάρα πολύ. Δεν θα
σας το δώσω. 

Προχωρούµε, λοιπόν, στον δρόµο της κοινής λογικής. Το
Υπουργείο το δικό µας, που είναι έτσι κι αλλιώς υπόλογο στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, έχει τον συντονισµό επισήµως πλέον για
όλες τις πολιτικές οι οποίες θα λαµβάνουν χώρα στη λίµνη Κο-
ρώνεια. Και από ’κει και πέρα, όλα τα υπόλοιπα είναι πάρα πολύ
απλά και ξεκαθαρίζονται µέσα στην οδηγία. 

Δεν ξέρω πού τα βρήκατε τα σαράντα χιλιάρικα; Θα µπορού-
σατε, βεβαίως, να πείτε και ογδόντα και εκατό χιλιάρικα. Εσείς
δεν έχετε κανένα «χαλινάρι», έτσι κι αλλιώς. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η τροπολογία το γράφει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Άλλα βλέπετε και άλλα διαβάζετε. 
Εν πάση περιπτώσει, εκείνο το οποίο σας λέω είναι ότι πάµε

σ’ έναν συντονισµό, για να επιταχυνθεί το έργο. Τα έργα αυτά
θα γίνονται µέσα στο πλαίσιο του ενωσιακού δικαίου και του
Εθνικού Δικαίου. Οι διαγωνισµοί στους οποίους αναφέρθηκε η
κ. Μανωλάκου και οι αναθέσεις γίνονται ακριβώς επειδή µας δίνει
τη δυνατότητα το ενωσιακό δίκαιο να πηγαίνουµε µέχρι τις
139.000 ευρώ. Δεν είναι ούτε η πρώτη φορά που έχει γίνει ούτε
η τελευταία από ελληνική κυβέρνηση αυτό. Γίνεται λόγω των ει-
δικών συνθηκών και γίνεται σ’ όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι οι υπάλληλοι στους οποίους έγινε
αναφορά δεν είναι καινούργιοι υπάλληλοι, είναι αποσπασµένοι
από άλλες υπηρεσίες. Εποµένως, δεν προκαλούν καµµία επιβά-
ρυνση. 

Ένα «κερασάκι στην τούρτα» σε σχέση µε τη δήθεν επιβά-
ρυνση. Μην σπεύδετε. Διότι εγώ ο ίδιος έχω διορίσει παλιότερα
συντονιστές για τέτοιες υποθέσεις, οι οποίοι δεν κόστισαν ούτε
ένα ευρώ στο δηµόσιο. Εποµένως, θα έλεγα αυτή η ανυποµονη-
σία σας να βγάζετε συµπεράσµατα νοµίζω ότι δεν σας είναι πάρα
πολύ χρήσιµη. 

Η τροπολογία αυτή είναι στον χώρο του αυτονόητου. Η τρο-
πολογία αυτή λύνει ζητήµατα. Δεν τα λύσατε εσείς, κύριε Φά-
µελλε, ως Υπουργός, παρ’ ότι κατάγεστε από εκεί. Θα τα
λύσουµε εµείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα ήθελα να καταθέσω ένα έγ-

γραφο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καταθέστε το. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καταθέτω την ειδική έκθεση, η

οποία έχει υπογραφεί από τον κ. Σταϊκούρα και τον κ. Χατζηδάκη,
που προβλέπει και ρητά υπογράφει 40.600 ευρώ ως κόστος ει-
δικού συντονιστή. 

Την καταθέτω, διότι δεν µπορούµε να µην πιστεύουµε την υπο-
γραφή σας, κύριε Χατζηδάκη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φάµελλος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προφανώς, εµπε-
ριέχεται και στην τροπολογία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Προφανώς, για δηµιουργία εντυπώσεων. 

Σε µικτό κόστος και συνολικές δαπάνες υπάρχει µισθός συγ-
κεκριµένος, που είναι κάτω από 2.000 ευρώ. Κάντε τους πολλα-
πλασιασµούς, να δείτε ποιο είναι. 

Επίσης, σας είπα να µην βιάζεστε, διότι µπορεί να µην στοιχίσει
ούτε ένα ευρώ ο συντονιστής. 

Αυτά τα οποία θα µείνουν, κύριε Φάµελλε, είναι τα ψέµατά σας
από τη µία πλευρά και το δικό µας έργο από την άλλη. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τόσο ψεύτης, κύριε Χατδηδάκη! Την
υπογραφή σας τουλάχιστον…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη, εί-
χατε ζητήσει τον λόγο, για να απευθύνετε κάποια ερωτήµατα δι-
ευκρινιστικού χαρακτήρα σε ό,τι αφορά στις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις που κατέθεσε ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης. Πα-
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ρακαλώ να είστε σύντοµος. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Θα είµαι, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά στο άρθρο 29, νοµίζω κάνατε

δεκτό µόνο εν µέρει το αίτηµα και βάλατε την προϋπόθεση και
στα επιβλαβή προϊόντα. 

Εγώ θέλω να ρωτήσω τους Βουλευτές της συµπολίτευσης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι τους Βουλευ-

τές. 
Κύριε Κόκκαλη, σας παρακαλώ, όχι τους Βουλευτές. Διότι θα

ζητήσουν τον λόγο να απαντήσουν οι Βουλευτές. Στον Υπουργό
απευθύνετε τα ερωτήµατα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το αυτοτελές αδί-
κηµα της νοθείας γιατί να γίνει επιεικέστερο; Ήταν τρεις µήνες
και χρηµατική ποινή και τώρα λέει «τρεις µήνες ή χρηµατική
ποινή». 

Η νοθεία οδηγεί στην παραπλάνηση. Αυτός ο οποίος νοθεύει
το γάλα το ρουµανικό µε το ελληνικό, το ηλιέλαιο µε το σπορέ-
λαιο, µπορεί να τιµωρηθεί µε χρηµατική ποινή 360 ευρώ µόνο και
αυτός ο οποίος παραπλανεί µε δύο χρόνια; 

Νοµίζω ότι θα το κάνετε δεκτό, γιατί η νοθεία είναι το βασικό
µέσο στην παραπλάνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό θέλατε µόνο,
κύριε Κόκκαλη;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Αυτό, ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-

λετε να απαντήσετε; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα το δω, κύριε Πρόεδρε. 
Το µόνο που θέλω να πω είναι ότι επειδή προσετέθη η τροπο-

λογία αυτή, η οποία προέρχεται από άλλο Υπουργείο, θα πρέπει
να προστεθεί -και την προσθέτουµε- η φράση στο νοµοσχέδιο
«και άλλες διατάξεις». Εποµένως, µόνο νοµοτεχνική είναι η πα-
ρέµβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Ξεκινούµε µε τους οµιλητές από τον νέο κατάλογο πλέον, δη-
λαδή στην κατ’ άρθρο συζήτηση, µε πρώτη οµιλήτρια την κ. Αλε-
ξοπούλου Χριστίνα από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Επειδή βλέπω ότι έρχονται µηνύµατα και για παρεµβάσεις των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, προτείνω, αν θέλετε, να πάµε
κατά το γνωστό, δηλαδή, ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος-
δύο έως τρεις Βουλευτές. 

Κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα σε τάξη!

Αυτό µου έρχεται πρώτα απ’ όλα στο µυαλό διαβάζοντας το νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Για άλλη µία
φορά, λοιπόν, βλέπουµε µία συγκροτηµένη προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης να βάλει τάξη σ’ έναν χώρο µε πολλές εισροές και αν-
τίστοιχα πολλές εκροές. 

Τα κενά, οι ελλείψεις ή τα σηµεία απόκλισης από την ευρω-
παϊκή νοµοθεσία για τον αγροτικό τοµέα µπαίνουν τώρα σ’ ένα
ενιαίο πλαίσιο διευθέτησης. Η διαχείριση των ζητηµάτων αυτών
είναι ζωτικής σηµασίας, τόσο για τους ανθρώπους της υπαίθρου
όσο και για την εθνική µας οικονοµία. Τα περισσότερα τα κληρο-
νοµήσαµε από την προηγούµενη κυβέρνηση, άλλα αποτελούν
απόρροια γραφειοκρατικών αγκυλώσεων. 

Έτσι, το εγχείρηµα του Υπουργού, κ. Βορίδη, και του επιτε-
λείου του, φυσικά, στο Υπουργείο, στον περιορισµένο χρόνο που
διέθεταν εν µέσω πανδηµίας δεν µπορεί παρά να χαρακτηριστεί
ως αξιοσηµείωτο. 

Νοµοσχέδιο «κουρελού» το χαρακτήρισε η Αντιπολίτευση. Άδι-
κος ο χαρακτηρισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη
γνώµη µου. Ασκήθηκε κριτική για το γεγονός ότι οι αγρότες
έχουν ανάγκη να ακούσουν εξαγγελίες αναπλήρωσης των χαµέ-
νων εισοδηµάτων τους και όχι γενικές νοµοθετικές ρυθµίσεις. 

Πώς είναι, όµως, δυνατόν να προσπαθείς µε αποσπασµατικές
παρεµβάσεις να λύσεις προβλήµατα, χωρίς να έχεις συναρµο-
λογήσει ένα σταθερό νοµοθετικό πλαίσιο; Ή µήπως πρέπει εµείς
να µπούµε στη λογική της επιδοµατικής πολιτικής, για να κερδί-
σουµε ψήφους;

Όχι, κύριοι συνάδελφοι. Εµείς δεν µπαίνουµε σ’ αυτήν τη λο-
γική. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη κτίζει «οικοδοµή-
µατα» πάνω σε γερά θεµέλια. Τέτοιο «οικοδόµηµα» είναι και το
παρόν σχέδιο νόµου. 

Με έντονη νοµοτεχνική φυσιογνωµία, προφανώς λόγω και της
ιδιότητας του Υπουργού, το κείµενο περιέχει διατάξεις παλαιότε-
ρων νόµων που έχουν τροποποιηθεί, αλλά και καινούργιες προ-
σαρµοσµένες στις σύγχρονες ανάγκες. Αυτές ρυθµίζουν
ζητήµατα λειτουργίας του αγροτικού τοµέα, απελευθερώνουν
διαδικασίες που κολλούσαν σε γραφειοκρατικά γρανάζια, ενώ
εξίσου σηµαντικό είναι ότι προστατεύουν τις αγορές. 

Προς την κατεύθυνση αυτή ιδιαίτερα σηµαντική θεωρείται η
δηµιουργία του Εθνικού Μελισσοκοµικού Μητρώου και η θεσµο-
θέτηση ταυτότητας µελισσοκόµων. Μέσω αυτών προσδοκάται
να µπει τάξη στον ευαίσθητο τοµέα της µελισσοκοµίας, µε προ-
εκτάσεις στην οικονοµία και το περιβάλλον. 

Στο ίδιο πλαίσιο, ο καθορισµός σηµείων πώλησης και υπευθύ-
νων συνταγογράφησης των κτηνιατρικών φαρµακευτικών προ-
ϊόντων αναµένεται να σταµατήσει την ασυδοσία και τον αθέµιτο
ανταγωνισµό στην αγορά, προστατεύοντας και τα ζώα, αλλά και
τη δηµόσια υγεία. 

Παράλληλα, η ένταξη των επιχειρήσεων παραγωγής και εµπο-
ρίας αυγών στη βάση «ΑΡΤΕΜΙΣ» µπορεί να ελέγξει και να προ-
λάβει τις διαστρεβλώσεις της αγοράς, κυρίως λόγω αθέµιτων
πρακτικών όπως η ελληνοποίηση προϊόντων. 

Και τώρα µιλώντας για ελληνοποίηση, η αυστηροποίηση των
προστίµων και των κυρώσεων για κάθε τέτοιο φαινόµενο αναµέ-
νεται να περιορίσει τη µάστιγα, η οποία τα τελευταία χρόνια έχει
λάβει ανεξέλεγκτες διαστάσεις. 

Φαντάζοµαι, βέβαια, πως όλοι καταλαβαίνουµε ότι το πρό-
βληµα χρόνων δεν λύνεται µε κάποιες µαγικές λύσεις, µα µε
σκληρή δουλειά και συστηµατική δουλειά. Στην περίπτωση του
παρόντος νοµοσχεδίου, µε εργαλεία τη διευρυµένη χρήση των
πληροφοριακών συστηµάτων και την εντατικοποίηση των ελέγ-
χων, µπορούν σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να φανούν τα
πρώτα αποτελέσµατα. Και ναι, έχει δίκιο η Αντιπολίτευση όταν
λέει ότι πρέπει να ενισχύσουµε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς.
Το ξέρουµε ήδη αυτό. Απορούµε γιατί δεν το έκαναν και είµαστε
εδώ για να το κάνουµε. 

Βεβαίως, τα προβλήµατα των αγροτών, των κτηνοτρόφων και
άλλων ανθρώπων της υπαίθρου είναι πολλά και απρόβλεπτα. Θα
σταθώ κυρίως σε κάτι που αφορά και στη δική µου εκλογική πε-
ριφέρεια, στην Αχαΐα, και το γνωρίζω από προσωπική επαφή µ’
όλους τους αγρότες. Αντιµετωπίζουµε το πρόβληµα της πατά-
τας. Λόγω πανδηµίας η τιµή πώλησης έπεσε κατακόρυφα και κα-
τέστη δυσανάλογη προς τα κόστη διάθεσής της. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, ο καύσωνας των τελευταίων ηµε-
ρών που συζητούσαµε και νωρίτερα, κύριε Υπουργέ, δηµιούρ-
γησε µεγάλα προβλήµατα στις ελιές, µε τους ελαιοπαραγωγούς
να ανησυχούν για την ποιότητα και κατά συνέπεια την τιµή της
πώλησης του λαδιού που θα παράξουν. Πώς και πότε, λοιπόν,
αυτοί οι άνθρωποι θα αποζηµιωθούν, εάν δεν υπάρχει ένα κεν-
τρικό σύστηµα καταγραφής όπου θα αποτυπωθεί η ζηµιά ή δεν
παταχθεί η παράνοµη ελληνοποίηση και συνεχίσει το ξένο λάδι
να πωλείται ως ελληνικό; 

Τη θεσµική βάση για την επίλυση τέτοιων προβληµάτων που
προκύπτουν κάθε χρόνο και την επιτάχυνση των διαδικασιών δη-
µιουργεί το σηµερινό νοµοσχέδιο. Το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης εκτός από τις δύο τροπολογίες είναι έτοιµο να προβεί σε
οποιαδήποτε περαιτέρω διορθωτική κίνηση χρειαστεί προς το
συµφέρον του αγροτικού τοµέα. Προτείνω, λοιπόν, να παραµε-
ρίσουµε τις όποιες προκαταλήψεις µας και να δώσουµε στο σχέ-
διο νόµου τον απαιτούµενο χρόνο να αποδώσει καρπούς πριν
αρχίσουµε να το κατηγορούµε ως αναποτελεσµατικό, κοντό-
φθαλµο ή ό,τι άλλο ακούστηκε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρέος όλων µας είναι να προ-
σφέρουµε το καλύτερο στην ελληνική κοινωνία. Η Κυβέρνηση
δεν δρα καιροσκοπικά. Θέτει γερά θεµέλια εκεί όπου κρίνει πως
έχουν φθαρεί. Με τη σκυτάλη στο χέρι το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων θέτει σήµερα τις βάσεις για την ανα-
βάθµιση και εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα. Επιθυµία της
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είναι η προστασία της πρωτογενούς παραγωγής και των ανθρώ-
πων της, η δηµιουργία κινήτρων για ενασχόληση των νέων Ελλή-
νων και Ελληνίδων µ’ αυτή τη διασφάλιση της εύρυθµης
παραγωγής των αγροτικών προϊόντων. Κι όλο αυτό µε άµεσο
όφελος για την οικονοµία της χώρας, µέσω της αύξησης του πο-
σοστού συµµετοχής της αγροτικής παραγωγής και στο Ακαθά-
ριστο Εθνικό Προϊόν. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι οι άµεσα ενδιαφερόµενοι φορείς που
γνωµοδότησαν για τη σύνταξη του παρόντος νοµοσχεδίου συµ-
φωνούν στην πλειονότητα των διατάξεων, ποιος είναι ο πραγµα-
τικός λόγος να µην υπερψηφίσουµε εµείς αυτό το σχέδιο νόµου;
Το αφήνω στην κρίση σας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Αλεξοπούλου. 

Τον λόγο έχει ο η κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου από τον ΣΥΡΙΖΑ
και µετά θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης, κ. Χήτας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είδαµε το

επιτελικό κράτος των άριστων να αντιµετωπίζει γρήγορα και απο-
τελεσµατικά τις συνέπειες της πανδηµίας στο αγροτικό εισό-
δηµα. Οι συνεταιριστικές επιχειρήσεις παρέµειναν χωρίς την
υποστήριξη της αποζηµίωσης ειδικού σκοπού, πόσω µάλλον τα
µέλη τους που παρέχουν την εργασία τους σ’ αυτές. 

Επιπρόσθετα, δεκάδες αγρότες που παρέχουν εργασία στους
γυναικείους συνεταιρισµούς δεν συµπεριλήφθηκαν στις ενισχύ-
σεις σας. Μέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου σας είχαµε ενη-
µερώσει έγκαιρα για τα προβλήµατα, αλλά µάλλον δεν σας
ενδιέφερε το θέµα ώστε να το λύσετε. Γιατί άραγε;

Ποιος θα αποζηµιώσει τις γυναικείες αγροτουριστικές επιχει-
ρήσεις µε καταλύµατα που υποχρεωτικά κλείσανε, αν όχι το κρά-
τος; Ποιες ενέργειες κάνατε για να προστατέψετε το εισόδηµα
των αιγοπροβατοτρόφων που είδαν τις τιµές πώλησης του κρέ-
ατος κατά την περίοδο του Πάσχα να κατακρηµνίζονται; Σε αυτό
βοήθησαν άλλωστε και οι απερίσκεπτες δηλώσεις κυβερνητικών
στελεχών. 

Τα 24 εκατοµµύρια ευρώ που έχετε υπολογίσει είναι πολύ λίγα
για να καλυφθεί το κενό που έχει δηµιουργηθεί στο εισόδηµα
των κτηνοτροφών, κύριε Υπουργέ. Ακόµη κι αυτά, όµως, ενάµισι
µήνα µετά το Πάσχα έχουν παραµείνει κενά λόγια. Ο µοναδικός
κλάδος της αγροτικής παραγωγής που αποφασίσατε να επιδο-
τήσετε ήταν αυτός της αλιείας, αλλά και εκεί µόνο το 50% των
αλιέων έχει επιδοτηθεί, καθώς εξαιρέσατε πολλούς ΚΑΔ. 

Θα ασχοληθεί άραγε η Κυβέρνησή σας µε τα πολλαπλά προ-
βλήµατα που έχουν παρουσιαστεί στον κλάδο; Πότε θα µας ανα-
κοινώσετε το πώς θα διατεθούν τα 150 εκατοµµύρια των
κρατικών ενισχύσεων για τον αγροτικό τοµέα; Θα δοθούν πίσω
στους αγρότες τα 445 εκατοµµύρια που επιστρέφονται από την
Ευρωπαϊκή Ένωση µετά τη δικαίωση της χώρας από τα ευρω-
παϊκά δικαστήρια για το θέµα των βοσκοτόπων;

Αν κρίνουµε από τις αποφάσεις που δεν έχετε πάρει από τον
Νοέµβριο του 2019 για τους ελαιοπαραγωγούς, που βρίσκονται
σε δυσµενή θέση λόγω των χαµηλών τιµών του λαδιού, τότε θα
πρέπει να περιµένουµε την κατάρρευση της αιγοπροβατοτρο-
φίας, της αλιείας, των παραγωγών λαϊκών αγορών και πολλών
άλλων κλάδων της πρωτογενούς παραγωγής. 

Εκεί, βέβαια, που παρατηρούµε σπουδή είναι η αλλαγή του τι-
µοκαταλόγου του ΕΛΓΑ, χωρίς την ολοκλήρωση της αναγκαίας
αναλογιστικής µελέτης και την απαιτούµενη διαβούλευση µε
τους παραγωγικούς φορείς ώστε να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι ιδι-
αιτερότητες των προϊόντων που παράγονται κατά τόπους. 

Η κατεστραµµένη από το χαλάζι παραγωγή µήλων της Ζαγο-
ράς Πηλίου θα δουν µειωµένες αποζηµιώσεις για το υψηλής ποι-
ότητας ΠΟΠ µήλο, το «ΖΑΓΟΡΙΝ», που όλοι γνωρίζουµε κι εκεί
παράγεται, σε αντίξοες συνθήκες και µε τεράστιο καλλιεργητικό
κόστος. Δεν δείξατε πρόθεση να τους αποζηµιώσετε πλήρως για
τις ζηµιές από χαλάζι της προηγούµενης χρονιάς ούτε προσλά-
βατε εγκαίρως τον απαιτούµενο αριθµό εκτιµητών του ΕΛΓΑ. 

Θα περιµέναµε περισσότερα πράγµατα από το δεύτερο νοµο-

σχέδιο που καταθέτετε και µάλιστα µε τον ποµπώδη τίτλο «για
την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα».
Δεν βλέπουµε κάποιο µακρόπνοο εµπνευσµένο σχέδιο που να
αντιµετωπίζει τα προβλήµατα και τις αγκυλώσεις του αγροτικού
χώρου, να τον αναβαθµίζει και να τον εκσυγχρονίζει, πόσω µάλ-
λον µετά την εµπειρία της πανδηµίας, ώστε να παίξει σηµαντικό
ρόλο στην οικονοµία της χώρας. 

Η πολυδιαφηµισµένες διατάξεις των άρθρων 27 και 29 αποτε-
λούν εφαρµογή του ευρωπαϊκού κανονισµού για την ασφάλεια
των τροφίµων. Ούτε καινοτοµία είναι ούτε χρεώνεται η Κυβέρ-
νηση την έµπνευση τους. Χρεώνεται όµως η Κυβέρνησή σας τη
µερική εφαρµογή του κανονισµού, καθώς δεν προβλέπεται µόνο
η αυστηροποίηση των κυρώσεων για τις ελληνοποιήσεις, τις απά-
τες και τις νοθείες των τροφίµων, αλλά και µια σειρά από ενέρ-
γειες που αφορούν στη λειτουργία του συστήµατος ελέγχων που
θα βρει τους παραβάτες. 

Δεν αρκεί µόνο να θεσπίζουµε κυρώσεις για νοθεία και απάτη
στα τρόφιµα. Πρέπει να υπάρχει και το κατάλληλο πλαίσιο ελέγ-
χων για να βρίσκουµε τις περιπτώσεις όπου συµβαίνει αυτό. Υπο-
βαθµίσατε όλους τους ελεγκτικούς µηχανισµούς. Προχωρήστε,
λοιπόν, στον ορισµό της µιας -και όχι τεσσάρων- αρµόδιας αρχής
ελέγχου που απαιτείται από τον Κανονισµό, ορίστε τις αρχές στις
οποίες θα ανατεθούν οι έλεγχοι και στη σύνθεση των επιτροπών
ελέγχου. Προσδιορίστε την απάτη στα τρόφιµα και επικαιροποι-
είστε τον ορισµό της νοθείας στα τρόφιµα, όπως άλλωστε απαι-
τείται και από τον κανονισµό. 

Βέβαια, όλοι περιµένουµε να δούµε το πλαίσιο των ελέγχων
που θα θεσπίσετε, καθώς ήδη ως Κυβέρνηση έχετε χρεωθεί την
ανάθεση σε ιδιώτες της πιστοποίησης των ΠΟΠ και την ακύρωση
της σηµαντικής νοµοθετικής πρωτοβουλίας του ΣΥΡΙΖΑ σχετικά
µε τα εθνικά µέτρα στον τοµέα του γάλακτος, µε την υποχρεω-
τική αναγραφή της χώρας καταγωγής σε όλα τα γαλακτοκοµικά
προϊόντα και στο κρέας. 

Τα µέτρα που µέχρι στιγµής έχουν ληφθεί, υπολείπονται των
αναγκών που δηµιούργησε η πανδηµία. Η υγειονοµική κρίση
έκρουσε τον κώδωνα του κινδύνου σε παγκόσµιο επίπεδο αναφο-
ρικά µε την παραγωγή και τη διάθεση των αγροτικών προϊόντων,
αναδεικνύοντας την αναγκαιότητα στήριξης του πρωτογενούς
τοµέα. Δυστυχώς, δεν βλέπουµε να παίρνετε το µάθηµα. 

Επιτελικό κράτος από τα παλιά, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
και στον τοµέα της ανάπτυξης. Σοφοί από τα µνηµόνια προτεί-
νονται από τον κύριο Πρωθυπουργό για τους σχεδιασµούς της
αναπτυξιακής στρατηγικής και του ευρωπαϊκού πακέτου.

Ο πρωτογενής τοµέας πρέπει να αποτελέσει τη ραχοκοκαλιά
της ελληνικής οικονοµίας, το βασικό κορµό στήριξης της ελλη-
νικής κοινωνίας έναντι πιο εύθραυστων οικονοµικά παραγωγικών
δραστηριοτήτων, ώστε η χώρα και οι πολίτες της να είναι καλύ-
τερα οχυρωµένοι την επόµενη µέρα. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, αδιαφορείτε. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει δώσει ένα
ολοκληρωµένο πρόγραµµα το οποίο έχει στόχο τη διατήρηση
της κοινωνικής συνοχής και τη στήριξη της παραγωγής, της οι-
κονοµίας και των εργαζοµένων. Οι αγρότες, οι παραγωγοί, οι αλι-
είς και οι συνεταιρισµοί καλύπτονται πλήρως από τα συνολικά
µέτρα του «Μένουµε όρθιοι». Οι αγρότες και οι παραγωγοί, σαν
φυσικά πρόσωπα, καλύπτονται τόσο από τη µη επιστρεπτέα ενί-
σχυση όσο και από τις προβλέψεις του εισοδήµατος έκτακτης
ανάγκης. 

Τα άµεσα µέτρα ύψους 300 εκατοµµυρίων ευρώ, που ανακοί-
νωσε ο ΣΥΡΙΖΑ για τον αγροτικό τοµέα, αφορούν επιπλέον ποσό
για την αντιµετώπιση των προβληµάτων του αγροτικού κόσµου,
πέραν των προαναφερθέντων οριζόντιων µέτρων.

Κωφεύετε στα αιτήµατα του αγροτικού κόσµου, κύριοι συνά-
δελφοι, γιατί απλά δεν έχετε προτάσεις. Για να συνδιαµορφώσεις
και να συζητήσεις, αλλά και για να αντιπαρατεθείς, χρειάζονται
προτάσεις. Εµείς έχουµε και τις καταθέτουµε στην κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Παπανάτσιου.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πάρα πολύ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιό
σας είναι πάρα πολύ σοβαρό. Θα µου επιτρέψετε σήµερα, εκ-
προσωπώντας το κόµµα µου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
να αναφερθώ σε δύο, τρία πολύ σοβαρά ζητήµατα, κατά την
άποψή µας, πέραν του νοµοσχεδίου σας, ζητήµατα τα οποία οι
Ελληνίδες και οι Έλληνες θα τα βρουν µπροστά τους -και θα τα
βρούµε µπροστά µας- πολύ σύντοµα. 

Το πρώτο θέµα, στο οποίο θα αναφερθώ, αγαπητέ κύριε
Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, είναι οι ελληνοτουρκικές σχέσεις και
όλα αυτά τα οποία, δυστυχώς, θα ακολουθήσουν σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα από τώρα. Και είµαστε πάρα πολύ ανήσυχοι
όχι για αυτά που θα έρθουν ή για τον τρόπο µε τον οποίο κινούν-
ται οι Τούρκοι. Είµαστε πάρα πολύ ανήσυχοι για τον τρόπο µε
τον οποίο αντιµετωπίζει η ελληνική Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας όλη αυτή την κατάσταση.

Και εδώ είναι το ζήτηµα. Δεν µπορώ παρά να µην εκφράσω
στο ελληνικό Κοινοβούλιο, στην Εθνική Αντιπροσωπεία την έν-
τονη ανησυχία µας όταν ακούµε διά στόµατος του Διευθυντή του
Γραφείου Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η Ελλάδα έχει τους
συµµάχους της, η Ελλάδα έχει το Διεθνές Δίκαιο µε το µέρος
της, οι Τούρκοι είναι αποµονωµένοι και πως όλα αυτά ο Ερντογάν
τα κάνει για να ικανοποιήσει την εσωτερική του πελατεία. 

Είναι εξοργιστικά αυτά τα πράγµατα που ακούµε, γιατί θα πρέ-
πει, επιτέλους, να δώσουµε στον ελληνικό λαό, στους Έλληνες
πολίτες να καταλάβουν τι ακριβώς συµβαίνει. Είναι λάθος όλη
αυτή η ιστορία που ακολουθεί η χώρα µας τα τελευταία χρόνια,
κύριε Βορίδη -και η Νέα Δηµοκρατία παλαιότερα, το ΠΑΣΟΚ, ο
ΣΥΡΙΖΑ και εσείς ακόµα τώρα- µία τακτική υποτέλειας, µία αµυν-
τική τακτική απέναντι τους προκλητικούς Τούρκους. Έχω ακού-
σει πάρα πολλά.

Να ξεκαθαρίσουµε ότι είµαστε µόνοι µας, ότι η Ελλάδα δεν
έχει συµµάχους στην ιστορία αυτή. Δεν µπορεί να έχει συµµά-
χους. Οι διεθνείς σχέσεις δεν έχουν συµµάχους. Υπάρχουν συµ-
φέροντα. Κανείς ποτέ δεν πρόκειται να χτυπήσει την Τουρκία ή
να πάρει το µέρος µας, είτε είναι η Ευρώπη είτε η Αµερική, όταν
οι µισές εταιρείες που υπάρχουν στην Τουρκία είναι ευρωπαϊκών
ή γερµανικών, αν θέλετε, συµφερόντων.

Δεν υπάρχει Διεθνές Δίκαιο, κύριε Βορίδη. Δεν υπάρχει Διε-
θνές Δίκαιο. Η Τουρκία παραβιάζει τρεις φορές την ηµέρα το Διε-
θνές Δίκαιο. Το έχει κάνει κουρελόχαρτο. Έχει κάνει πολέµους,
τα πάντα. Πού να πάµε τώρα; Η Τουρκία είναι αδύναµη και στρι-
µωγµένη; Ποιος Ερντογάν είναι αδύναµος και στριµωγµένος;
Αυτός που είχε κάνει τρεις πολέµους τον τελευταίο ενάµιση
χρόνο; Αυτός που έχει πιάσει από τη µύτη την Ευρωπαϊκή Ένωση
και τη σέρνει και παίρνει εκατοµµύρια ευρώ, δισεκατοµµύρια
ευρώ κάθε χρόνο; Αυτός είναι ο στριµωγµένος Ερντογάν; Για να
καταλάβω. Καθόλου στριµωγµένος δεν είναι. 

Επίσης, να σταµατήσουµε αυτό το παραµύθι, να λέµε, δηλαδή,
ότι η Τουρκία είναι απρόβλεπτη. Ακούστε κάτι. Η Τουρκία είναι ο
πιο προβλέψιµος αντίπαλος. Είναι τόσο προβλέψιµος, που ανα-
κοινώνει τι θα κάνει και αφού το ανακοινώνει, µετά προχωράει
σε πράξεις. Και εµείς ακολουθούµε από πίσω κυνηγώντας την
ουρά µας και κυνηγώντας τις εξελίξεις, αντί εµείς να προκαλούµε
τις εξελίξεις.

Και θα καταλήξω κάπου συγκεκριµένα. Τα ίδια λέγαµε και για
το Σύµφωνο Τουρκίας - Λιβύης, το χλευάζαµε, το απαξιώνατε και
κρούαµε τον κώδωνα του κινδύνου. Είχαµε πει πόσα για εκείνη
την ιστορία µε τον Χαφτάρ και τώρα αυτό επικαλείται η Τουρκία
και δηµιουργεί δεδικασµένα. Και πάνω εκεί πατάει και µας έχει
στριµώξει.

Λέγαµε να µην πάµε ποτέ στη Χάγη. Ακούστε τώρα: Θα µας
σύρουν στη Χάγη και θα παρακαλάµε στο τέλος να πάµε, γιατί
δεν µας καλούν πουθενά. Και όλα αυτά είναι απόρροια της κακής
εξωτερικής πολιτικής που ακολουθούµε. Και αυτή είναι η αλή-
θεια. Κάποια στιγµή εδώ µέσα πρέπει να λέγονται αλήθειες: Ο
συγκεκριµένος, για παράδειγµα, Υπουργός Εξωτερικών δεν
κάνει για αυτή τη δουλειά, αυτή η φιλοσοφία η οποία ακολουθεί.
Τελειώσαµε. 

Λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πως η

Τουρκία κάνει ό,τι κάνει γιατί έχει οικονοµικά προβλήµατα, ότι ο
Ερντογάν θέλει να αποπροσανατολίσει τον κόσµο, ότι λειτουργεί
µε εσωστρέφεια για το κοινό κ.λπ.. Να σας πω κάτι; Και δεν τα
λέω µόνο εγώ. Τα λένε δικοί σας Βουλευτές και, µάλιστα, επιστή-
µονες Βουλευτές, διεθνολόγοι και πάει λέγοντας. 

Να θέσω, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, υπ’ όψιν σας -και στον
ελληνικό λαό- ότι η Τουρκία του Ερντογάν έχει επενδύσει 1 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ -ένα δισεκατοµµύριο ευρώ!- σε σεισµογρα-
φικά πλοία. Εσείς έχετε την ψευδαίσθηση ότι αυτά τα
σεισµογραφικά πλοία, τα οποία τα έχει αγοράσει ένα δισεκατοµ-
µύριο, θα τα αφήσει δεµένα στο λιµάνι της; Προφανώς και όχι. 

Κι αν δεν πιστεύετε εµένα, λέει ο κ. Συρίγος, ο οποίος είναι
δικός σας, ότι οι Τούρκοι θα βγουν για έρευνες το αµέσως επό-
µενο διάστηµα, πιθανώς τον Ιούλιο. Και εδώ τίθεται το ερώτηµα,
αγαπητέ κύριε Βορίδη και κύριε Πρόεδρε: Τι θα κάνει η Ελλάδα;
Θα κάνει ό,τι χρειαστεί. Τι είναι αυτό το «ό,τι χρειαστεί»;. Τι είναι
αυτό το «ό,τι χρειαστεί»; Ποιες είναι αυτές οι αναθεµατισµένες
κόκκινες γραµµές; Τις έχουµε; Τις έχουµε. Ποιες είναι; Να στεί-
λουµε ένα µήνυµα, λοιπόν, ότι έτσι και µπουν σε ελληνικά χωρικά
ύδατα, βυθίσατε το πλοίο. Να το πει αυτό ο Υπουργός Εξωτερι-
κών, ότι το πλοίο θα βυθιστεί. Και θα είναι το µήνυµα που πρέπει
να στείλουµε στην Τουρκία, γιατί τα κακά έρχονται µέσα στον
Ιούλιο -το ξέρετε πολύ καλά όλοι- και πρέπει να προετοιµα-
στούµε! 

Και ξέρετε γιατί τα κακά έρχονται; Γιατί, κύριε Βορίδη, τόσα
χρόνια καµµία κυβέρνηση δεν φρόντισε αυτή τη χώρα, η πατρίδα
µας, να κηρύξει ΑΟΖ κι αν όχι µε άλλους, µόνοι µας, µονοµερώς
και πάνω εκεί να χτίσουµε εµείς. Είναι η δική µας ΑΟΖ. Από την
πρώτη µέρα που µπήκε η Ελληνική Λύση µέσα στην ελληνική
Βουλή φωνάζουµε συγκεκριµένα για ΑΟΖ. Και το κάναµε και επί-
σηµα, αγαπητέ κύριε Υπουργέ. Κατατέθηκε πρόταση νόµου της
Ελληνικής Λύσης στις 14 Γενάρη του 2020, «Κήρυξη Αποκλειστι-
κής Οικονοµικής Ζώνης µονοµερώς ελλείψει συµφωνίας µε γει-
τονικά κράτη». Τίποτε. Εδώ είναι η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους. Εδώ είναι η αιτιολογική έκθεση. Είναι
όλα κατατεθειµένα. Η Νέα Δηµοκρατία σφυρίζει αδιάφορα. Τί-
ποτα! Κουβέντα! Γιατί; Αυτή είναι εποικοδοµητική αντιπολιτευ-
τική στάση και προσφορά στην πατρίδα και στην πολιτεία. 

Καταθέσαµε πρόταση νόµου για κήρυξη AOZ και σφυράτε
αδιάφορα διάφορα. Και ξέρετε τι λέει η αιτιολογική έκθεση; Τα
αυτονόητα λέει, κύριε Βορίδη. Δεν λέει κάτι τραγικό. Λέει, λοιπόν,
ότι επειδή δεν έχουµε κάτι άλλο πλέον να περιµένουµε, καθόσον
τα υπόλοιπα γειτονικά κράτη διστάζουν να προχωρήσουν µαζί
µας σε διµερείς συµφωνίες ΑΟΖ, αν δεν θέλουµε να ενισχύσουµε
µε την παθητική µας στάση τη δηµιουργία τετελεσµένων από την
Τουρκία σε βάρος των δικαιωµάτων µας, πρέπει άµεσα να ενερ-
γοποιήσουµε τις ανωτέρω διατάξεις.

Γιατί εάν τα είχαµε κάνει αυτά, τώρα θα µιλούσαµε διαφορε-
τικά, κύριε Υπουργέ, και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Κι ήρθε
σήµερα δικό σας έντυπο, φίλα προσκείµενο σε εσάς, η εφηµε-
ρίδα «ΤΑ ΝΕΑ» κι έχει πρωτοσέλιδο: «Αντεπίθεση µε διπλή ΑΟΖ.
Έντονο παρασκήνιο στο τρίγωνο Αθήνα-Ρώµη-Κάιρο. Πέρασαν
κάποιοι µήνες να πάρουµε µπρος. Τα δικά σας µέσα τα γράφουν
αυτά. Θα τα καταθέσω µετά όλα µαζί στο τέλος.

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερολογία µου
καθώς δεν θα µιλήσω αργότερα. Ευχαριστώ πολύ. 

Πάω σε ένα τεράστιο θέµα το οποίο θα το βρούµε µπροστά
µας και δεν κινδυνολογούµε. Κρούουµε τον κώδωνα τώρα στο
και δέκα, να υπάρχει σοβαρή αντιµετώπιση στα θέµατα αυτά.
Ποιες είναι οι κόκκινες γραµµές µας; Άµεση κήρυξη ΑΟΖ και να
ξέρουν οι κύριοι αυτοί ότι έτσι και το πλοίο -το οποίο θα το βγά-
λουν έξω- µπει σε θαλάσσια ελληνικά ύδατα θα το βυθίσουµε.
Να ακουστεί από εδώ και να πάρουν το µήνυµα. 

Πάµε τώρα σε ένα άλλο έγκληµα. Θα τα πούµε αναλυτικά και
την Παρασκευή ενώπιον του κ. Μηταράκη στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Αφήνονται ελεύθεροι έντεκα χιλιάδες διακόσιοι τριάντα
επτά λαθροµετανάστες -γιατί αυτή είναι πραγµατική ζωή, όχι το
virtual reality που παρουσιάζουν τα κανάλια σας, αυτά αντιµετω-
πίζει όλη η επαρχία και τα νησιά µας- βάσει του νόµου που ψη-
φίσατε. Από πρώτη Ιουνίου αυτοί οι άνθρωποι φεύγουν απ’ όπου
ήταν -όπου τους ταΐζατε και τους κοιµίζατε τζάµπα τους µαζέ-
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ψατε εδώ και δεν τους αποτρέψατε να µπουν µέσα, δεν τους
στείλατε πίσω στα σπίτια, ούτε σε ακατοίκητα νησιά- και θα κυ-
κλοφορούν ελεύθεροι. 

Πού θα πάνε αυτοί οι έντεκα χιλιάδες διακόσιοι τριάντα επτά;
Θα ενσωµατωθούν στην κοινωνία; Θα βρουν δουλειά; Θα πάνε
στα προγράµµατα του ΟΑΕΔ; Τώρα είµαστε σοβαροί; Αυτοί οι
άνθρωποι θα κυκλοφορούν εκεί έξω στους παππούδες και στις
γιαγιάδες µας, στα χωριά µας, στα νησιά µας, στα ανίψια µας και
στα παιδιά µας, στα σπίτια µας και θα πεινάσουν, γιατί δεν έχουν
να φάνε. Και θα κλέψουν, γιατί αυτή είναι η φυσιολογική πορεία
ενός ανθρώπου που πεινάει. Και θα έχουµε αύξηση της εγκλη-
µατικότητας και όχι µόνο και θα γίνει η χώρα µας ένα τεράστιο
µπάχαλο περισσότερο απ’ ότι είναι τώρα. Αυτά συµβαίνουν δυ-
στυχώς. 

Με πήραν τηλέφωνο από την Αιανή Κοζάνης και µου είπαν ότι
κύριε Βουλευτά πρέπει να τα πείτε. Θα τα πω. Σοµαλοί πέταξαν
πέτρες σε διερχόµενο αυτοκίνητο στην Αιανή Κοζάνης. Ορίστε,
είναι σπασµένα όλα. Αυτά συµβαίνουν καθηµερινά. Αυτά συµβαί-
νουν. Και δεν σταµατάµε. Θα τα πούµε αναλυτικά όµως την Πα-
ρασκευή και προϊδεάζω τον κόσµο γι’ αυτό, τις Ελληνίδες και
τους Έλληνες, για όλο αυτό το έγκληµα που διαπράττεται εις
βάρος της Ελλάδος, της πατρίδας µας µε τους λαθροµετανά-
στες. Και εδώ είµαστε ξεκάθαροι: Φράχτη, τείχος τσιµεντένιο,
ναρκοπέδια, δεν περνάει κουνούπι, push back, µαζικές απελά-
σεις όπως προβλέπει το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων και ξαναλέω µαζικές απελάσεις όπως προβλέπει το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, φύλαξη των
συνόρων µας, µεταφορά σε ακατοίκητα νησιά και όλοι πίσω και
τελειώνει η ιστορία και όχι µοιράζω δεξιά και αριστερά φιλοδω-
ρήµατα. 

Πάµε παρακάτω. Ένα σύντοµο σχόλιο για την οικονοµία.
Ακόµα δεν το είδαµε, Γιάννη το βαφτίσαµε. Πήραµε τα 32 εκα-
τοµµύρια. Χθες συµµετείχα σε µια συζήτηση και εδώ µάλωναν
πώς θα µοιραστούν τα χρήµατα. Ποια χρήµατα ρε παιδιά; Καθί-
στε να τα πάρουµε πρώτα. Να καταλάβει ο κόσµος για τι χρή-
µατα µιλάµε. Υπάρχει Έλληνας που να µη θέλει τα 32
εκατοµµύρια; Φυσικά και τα θέλουµε. Τι θα είναι αυτά τα 32 εκα-
τοµµύρια, το πακέτο στήριξης της Κοµισιόν;

Λέει δικαίως ο οικονοµολόγος µας, κ. Βιλιάρδος: Η Κοµισιόν
δεν έχει λεφτά από µόνη της. Δεν έχει κανένα ταµείο δικό της.
Άρα αυτά που συζητάµε είναι θεωρητικά. Τι κάνει; Πρέπει να εξα-
σφαλίσει τα χρήµατα αυτά από τα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Πρέπει να περάσουν από τα εθνικά τους κοινοβούλια
κ.λπ.. Είναι µια διαδικασία που µπορεί να πάρει και µήνες. Δεν
ξέρω πόσο θα πάρει. Μακάρι να τα έχει αύριο το πρωί η Ελλάδα
µας. 

Αλλά τι είναι αυτά τα λεφτά; Πώς θα τα ξεπληρώσουµε; Να
λέµε την αλήθεια στον κόσµο. Γιατί βλέπω ένα πανηγύρι στα
µέσα ενηµέρωσης στα δελτία ειδήσεων. Εντάξει είναι δικά σας.
Δεν διαφωνώ. Αλλά όχι και τόσο παραπληροφόρηση, για το Θεό
δηλαδή! «Έρχεται το πακέτο, έρχεται ο Άι Βασίλης, γιούπι τι
καλά, σώθηκαν τα προβλήµατά µας»! Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε τριάντα δευτερόλεπτα. Μπαίνουµε στο καλοκαίρι
και δεν µπορώ να µην αναφερθώ στον κ. Θεοχάρη µε τον οποίο
ξενυχτήσαµε µαζί για το νοµοσχέδιο για τον τουρισµό. Για όνοµα
του Θεού και της Παναγίας δηλαδή, ξεσήκωσε -και κλείνω µε
αυτό- όλες τις χώρες, την Ιταλία, τη Γαλλία, τις Ηνωµένες Πολι-
τείες, τους στιγµάτισε, τους κόλλησε ταµπελάκι ότι αυτοί είναι
οι άρρωστοι και δεν µπορούν να έρθουν! Αντί να δηλώσει αερο-
δρόµια, αυτός δήλωσε χώρες. Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα,
αυτά δεν γίνονται πουθενά, αυτή η προχειρότητα µε την οποία
αντιµετωπίζουµε την κορωνίδα µας –όπως λέτε εσείς- τον τουρι-
σµό, ο οποίος δεν είναι βαριά βιοµηχανία, αλλά, ξαναλέµε, είναι
παροχή υπηρεσίας. Και η δεύτερη γκάφα είναι η λίστα επικινδυ-
νότητας των νησιών µας. Βγάλατε νησιά λες και είναι κάποιοι λε-
προί. «Δεν θα πάτε εκεί, θα πάτε σε κάποια άλλα», φοβερό κι
αυτό! 

Αυτά είναι τεράστια λάθη, κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε,
τα οποία πρέπει να αποφεύγονται.

Και κλείνω µε κάτι που διάβασα σε ένα tweet χθες. Δεν θα πω
τίποτα άλλο. Μόνο να χαµογελάσω µπορώ. Σας αφήνω µετά να
σχολιάσετε ελεύθερα. «Πλησιάζει η ώρα της µπουλντόζας σε Ελ-
ληνικό». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Κωνσταντίνος Χήτας, κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Καρασµάνης Γεώργιος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μετά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά είναι ο κ. Που-

λάς και θα δώσουµε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΜέΡΑ25 τον κ. Γρηγοριάδη κα µετά είστε εσείς, κύριε Δα-
βάκη. Κατοχυρώσατε τη σειρά που ούτως ή άλλως την είχατε!

Ορίστε, κύριε Καρασµάνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα την κατανόησή σας στον χρόνο γιατί υπάρχουν θέ-

µατα τα οποία χειρίστηκα κατά την διάρκεια του 2014 που ήµουν
Υπουργός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο νοµοσχέδιο
ρυθµίζει µια σειρά από εκκρεµότητες µε στόχο να επιλύσει µια
σειρά προβληµάτων. Η ρύθµιση για την αντιµετώπιση των παρά-
νοµων ελληνοποιήσεων αποτελούσε δέσµευση της Κυβέρνησης
και του Πρωθυπουργού µε εντατικοποίηση των ελέγχων για να
πάρει τέλος αυτό το άθλιο πάρτι, να ανακάµψει ο κλάδος της
κτηνοτροφίας µας που είχε αφεθεί στο έλεος των ασύδοτων κερ-
δοσκόπων. Αυτό είχε ως συνέπεια το 2017 και το 2018 οι τιµές
του παραγωγού να πέσουν σε απίστευτα χαµηλά επίπεδα και την
ίδια ώρα να έχουµε ένα παράδοξο, οι εξαγωγές της φέτας να αυ-
ξάνονται αλλά µυστηριωδώς τα αποθέµατά της να διατηρούνται
σταθερά και µε την παραγωγή του αιγοπρόβειου γάλακτος να
βαίνει συνεχώς µειούµενη.

Αυστηροποιήσαµε το νοµοθετικό πλαίσιο µε βαριά πρόστιµα
και αυστηρές ποινές µε ιδιαίτερη έµφαση στα προϊόντα ΠΟΠ και
όχι µόνο. Εδώ είµαστε και σύντοµα θα δούµε στην πράξη την επι-
τυχία ή όχι του εγχειρήµατος. Όµως ως υπεύθυνοι πολιτικοί
οφείλουµε να έχουµε τη γενναιότητα να αναγνωρίσουµε λάθη,
να παραδεχόµαστε το ορθό, να βάζουµε πλάτη σε κάθε σοβαρή
προσπάθεια και όχι µε αστήριχτα δήθεν επιχειρήµατα να προ-
σπαθούµε να την απαξιώσουµε. Ένα ακόµη καλό βήµα θα απο-
τελέσει το ηλεκτρονικό µητρώο.

Στη σωστή κατεύθυνση είναι και η επέκταση των αρµοδιοτή-
των του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» στον έλεγχο της διακίνησης και εµ-
πορίας αυγών µε τη χρήση ισοζυγίου. Η διάταξη αυτή στηρίζεται
στην κοινή υπουργική απόφαση η οποία εκδόθηκε τον Σεπτέµ-
βριο του 2014. 

Σηµαντική εκτιµώ επίσης την εκπόνηση από το Υπουργείο -
εφόσον δεν µπορούν να ανταποκριθούν οι περιφέρειες- των δια-
χειριστικών σχεδίων βόσκησης για τα οποία η προηγούµενη
κυβέρνηση όχι µόνο δεν έκανε τίποτε αλλά και το µετέθεσε για
τις 31 Δεκεµβρίου του 2021, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις επι-
δοτήσεις των κτηνοτρόφων στην καινούρια ΚΑΠ.

Ο ορισµός για τα βοσκοτόπια άλλαξε επί της συγκυβέρνησης
Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ µε τον Κανονισµό 1307/2014, βάσει
του οποίου προχωρήσαµε τον Δεκέµβριο του 2014 στην ψήφιση
του ν.4315 προσθέτοντας τις ποώδεις, φρυγανώδεις και ξυλώ-
δεις εκτάσεις. Με τον ίδιο νόµο θεσπίσαµε τα διαχειριστικά σχέ-
δια βόσκησης, τα µεν προσωρινά στο τέλος του Ιουνίου του 2015
και τα οριστικά στο τέλος του 2015. Αλλά πάλι η προηγούµενη
κυβέρνηση το «µαύρο» 2015 έστειλε και αυτόν τον σχεδιασµό
στις καλένδες του τέλους του 2021. 

Για τον Κοινοτικό Κανονισµό «Omnibus» δόθηκαν οι απαραί-
τητες διευκρινήσεις επί του ορισµού που εµείς καθιερώσαµε
τότε. Αποτέλεσε τη βάση των επιχειρηµάτων για να πάρουµε
πίσω τα 466 εκατοµµύρια -πρόστιµα που είχε πληρώσει ο κρατι-
κός προϋπολογισµός για την περίοδο 2008-2012 κι έτσι οι κτη-
νοτρόφοι εισέπραξαν ατόφιες τις ενισχύσεις τους. 

Το πρόβληµα µε το σχέδιο δράσης-action plan που µας επέ-
βαλε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή το 2013-2014 ήταν ότι οι κτηνοτρό-
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φοι είχαν απώλεια εισοδήµατος την περίοδο εκείνη χωρίς να κα-
λυφθεί τα επόµενα χρόνια. Είχαµε δεσµευτεί ότι αυτήν την απώ-
λεια του εισοδήµατος θα την αναπληρώσουµε. Γι’ αυτό και
ζήτησα από τη σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου µέρος από τα
466 εκατοµµύρια να δοθούν στους κτηνοτρόφους µε δεδοµένο
ότι η απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου στην προσφυγή
µας θα είναι θετική, σύµφωνα µε τις µέχρι τώρα εξελίξεις. 

Οι άνθρωποι αυτοί βρίσκονται σε δυσχερέστατη οικονοµική
κατάσταση γι’ αυτό και πρέπει να δροµολογήσουµε και τις απο-
ζηµιώσεις για τα αµνοερίφια που να ανταποκρίνονται πραγµατικά
στην απώλεια του εισοδήµατος λόγω των συνεπειών από την
πανδηµία, όπως και για το σπαράγγι που εξαρχής και µέχρι το
τέλος της συγκοµιδής παρακολουθώ και γνωρίζω ότι υπάρχουν
απώλειες εισοδήµατος καθώς και για τους παραγωγούς των λαϊ-
κών αγορών -ακόµα και σήµερα στα θερµοκήπια υπάρχει πρό-
βληµα πώλησης των προϊόντων- µε στοχευµένες και όχι
οριζόντιες αποζηµιώσεις, όπως πολύ σωστά έχει δεσµευτεί ο
Υπουργός.

Στη ρύθµιση µε την οποία αποζηµιώνονται για τον καταρροϊκό
πυρετό- βρουκέλλωση οι κτηνοτρόφοι της Λάρισας πληρώνονται
µετά από πέντε χρόνια για τα ζώα που έχασαν. 

Κύριε Υπουργέ, συγγνώµη, αλλά κάνατε ένα µικρό λάθος όταν
από το Βήµα είπατε ότι πέρασαν τρεις Υπουργοί µεταξύ των
οποίων και ένας της Νέας Δηµοκρατίας, εννοώντας προφανέ-
στατα εµένα, χωρίς να λύσουν το πρόβληµα. 

Την απόφαση για τις αποζηµιώσεις από τον καταρροϊκό πυ-
ρετό την υπέγραψε ο προκάτοχός µου τον Φεβρουάριο του
2014. Ήταν απόλυτα σωστή και οι τιµές αποζηµιώσεων ορίστη-
καν κατόπιν συνεννοήσεως µε την τρόικα. Εγώ την τροποποίησα
δύο φορές ως προς το οικονοµικό σκέλος προσθέτοντας στις 25
Ιουνίου 5 εκατοµµύρια ευρώ και στις 9 Δεκεµβρίου 2014 άλλα
4,5 εκατοµµύρια. 

Όπως επίσης θα έπρεπε να ξέρετε ότι η βρουκέλλωση εµφα-
νίστηκε στη Λάρισα στο τέλος του 2014. Έπρεπε να ληφθούν
από τα προσβεβληµένα ζώα δείγµατα, να αναλυθούν, δηλαδή
διαδικασίες που είναι χρονοβόρες ενώ ταυτόχρονα προκηρύχ-
θηκαν οι εκλογές. Εν τούτοις και υπό αυτές τις συνθήκες κάναµε
αυτό που έπρεπε. Ήρθε η επόµενη κυβέρνηση, που όφειλε να
ολοκληρώσει τη διαδικασία πληρωµής, αλλά βεβαίως δεν έκανε
τίποτα. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Και να σας πω ακόµα ότι την ευθύνη των αγροτικών υπηρεσιών
και γενικότερα της κτηνοτροφίας την είχε ο Αναπληρωτής
Υπουργός Πάρις Κουκουλόπουλος, ο οποίος χειρίστηκε κατά τον
καλύτερο τρόπο το θέµα αυτό. Πώς λοιπόν, λέτε, κύριε Υπουργέ,
ότι τρεις Υπουργοί εκ των οποίων ένας της Νέας Δηµοκρατίας,
δηλαδή εγώ, ο οποίος αύξησε τον προϋπολογισµό κατά 9,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ δεν ασχολήθηκα µε το θέµα; 

Νοµίζω ότι θα αποκαταστήσετε την αλήθεια όπως πράξατε και
µε την τροπολογία των ασφαλιστικών εισφορών του ΕΛΓΑ όταν
είχατε πει ότι δήθεν δεν την κατέθεσα στην Ολοµέλεια και ότι
αναφέρθηκα κατ’ αναλογία στις ρυθµίσεις των ασφαλιστικών ει-
σφορών για τις συντάξεις κ.λπ..

Και καθώς µιλάµε για τον ΕΛΓΑ έδωσε παράταση για την πλη-
ρωµή των εισφορών µέχρι το τέλος του Σεπτέµβρη µόνο και
µόνο για να µην εφαρµόσει την τροπολογία µου για συµψηφισµό.
Όµως όσες παρατάσεις και αν δοθούν οι άνθρωποι αυτοί δεν θα
µπορέσουν να πληρώσουν απλούστατα διότι καταστράφηκαν
ολοσχερώς το 2019 –είχαµε τέσσερις χαλαζοπτώσεις- µε ευθύνη
του ΕΛΓΑ. 

Φέτος πάλι έχουν πληγεί οι δενδροκαλλιέργειές τους σε
πλήρη ανθοφορία από τους παγετούς Μαρτίου και Απριλίου.
Αλλά ο ΕΛΓΑ δεν αναγνωρίζει τις ζηµιές τους ως αποζηµιώσηµες
ενώ αντίθετα οι ίδιες ζηµιές σε χωριά γειτονικών νοµών αναγνω-
ρίζονται. Ακόµα και προχθές, Κυριακή βράδυ, σφοδρή χαλαζό-
πτωση σάρωσε τον κάµπο των Γιαννιτσών και τα γειτονικά χωριά. 

Αυτό που χρειάζεται τούτη την ώρα είναι να δοθεί εντολή να
κάνουν δηλώσεις ζηµιών από τους παγετούς Μαρτίου-Απριλίου
και να καταβληθεί άµεσα το 35% του υπολοίπου, που το περιµέ-
νουν πώς και πώς οι άνθρωποι αυτοί, για να µπορέσουν να αντι-
µετωπίσουν τις υποχρεώσεις τους και να ζήσουν οι οικογένειές
τους.

Κλείνοντας, θα ήθελα να µου πουν κάποιοι τεχνοκράτες του
ΕΛΓΑ τι θα έχανε ο οργανισµός αν έκανε αποδεκτή την τροπο-
λογία για συµψηφισµό των εισφορών. Απαντώ εγώ: απολύτως τί-
ποτα. Διότι αντί να δίνει συνεχείς παρατάσεις, αν είχε αποδεχθεί
τον συµψηφισµό, και οι πληγέντες καλλιεργητές θα ήταν ανα-
κουφισµένοι και ικανοποιηµένοι και ο ΕΛΓΑ θα είχε εισπράξει τις
εισφορές. Αλλά αυτά θα µας δοθεί ο χρόνος, που σήµερα πιέζει,
για να τα συζητήσουµε αναλυτικά.

Κλείνοντας, υπάρχουν σηµαντικές διατάξεις που αναφέρονται
στην αλιεία και την υδατοκαλλιέργεια. Όµως υπάρχουν καθυστε-
ρήσεις στο πρόγραµµα αλιείας. Είχαµε εκπονήσει το πρόγραµµα
αυτό τον Οκτώβρη του 2014 και για πρώτη φορά διπλασιάσαµε
τους πόρους κατά 87%. Από τότε, δηλαδή, που µπήκαµε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είχε ξαναγίνει αυτό. Αυτοί, λοιπόν, οι
πόροι λιµνάζουν στα ταµεία των Βρυξελλών. Ευτυχώς η νέα ηγε-
σία κάνει προσπάθειες για να απεγκλωβίσει αυτό το πρόγραµµα,
προκειµένου να µην χαθεί κανένα κονδύλι. Γι’ αυτό και πρέπει να
επιταχύνει τις διαδικασίες µε ταχύτητα φωτός.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή του χρόνου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Πουλάς από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υγειονοµική

κρίση ανέδειξε τη σηµασία του ΕΣΥ και την ανάγκη για ισχυρά
συστήµατα υγείας. Ανέδειξε, όµως, τη σηµασία και την ανάγκη
ενός νέου µοντέλου ανάπτυξης της χώρας, ανέδειξε την ανάγκη
διασφάλισης της επάρκειας τροφίµων στον πλανήτη, τις αδυνα-
µίες διακίνησης των αγροτικών προϊόντων και τις ανεπάρκειες
στα δίκτυα διανοµής τους.

Σε τέτοιες περιόδους κρίσεων οξύνονται ακόµη περισσότερο
τα προβλήµατα διασφάλισης της ποιότητας των προϊόντων, τα
προβλήµατα των ελληνοποιήσεων και τα φαινόµενα εκµετάλλευ-
σης των παραγωγών, οι οποίοι αναγκάζονται να πωλούν τα προ-
ϊόντα τους φθηνά και των καταναλωτών που τα αγοράζουν
ακριβά.

Την υγειονοµική κρίση την πλήρωσαν και την πληρώνουν οι γε-
ωργοί, οι κτηνοτρόφοι και οι αλιείς στη χώρα µας. Είναι γνωστό
τι έγινε το Πάσχα µε το εµπόριο του κρέατος. Το χτύπηµα στους
κτηνοτρόφους ήταν ισχυρό και σε συνδυασµό µε τη µείωση της
τιµής του γάλακτος τα προηγούµενα χρόνια, που είναι έργο της
προηγούµενης κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έχει οδηγήσει τους
κτηνοτρόφους σε απόγνωση. Χρειάζονται κατ’ επειγόντως µέτρα
στήριξης των κτηνοτρόφων, κύριοι της Κυβέρνησης.

Επίσης, ιδιαίτερα επλήγησαν οι παραγωγοί νωπών προϊόντων
και όσοι πωλούν τα προϊόντα τους στις λαϊκές αγορές. Είναι
σαφές ότι σε αυτήν την περίπτωση η στήριξη της πολιτείας πρέπει
να είναι έµπρακτη και όχι στα λόγια και µάλιστα το συντοµότερο
δυνατό. Ακόµη περιµένουν τα 800 ευρώ οι παραγωγοί των λαϊκών
αγορών, όπως και οι παράκτιοι αλιείς που έµειναν έξω λόγω συνι-
διοκτησίας γιατί οι δυσµενείς επιπτώσεις της εξάπλωσης του κο-
ρωνοϊού αποτυπώθηκαν και στα εισοδήµατα των αλιέων. Όµως σε
πολύ δύσκολη κατάσταση βρίσκονται και οι οινοποιοί της χώρας
καθώς µε τα µέτρα περιορισµού που επιβλήθηκαν λόγω του κο-
ρωνοϊού στον τοµέα της εστίασης αντιµετώπισαν και αντιµετωπί-
ζουν µεγάλα προβλήµατα διάθεσης των προϊόντων. 

Οι ρυθµίσεις του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου επιχειρούν να αν-
τιµετωπίσουν τα φαινόµενα ελληνοποιήσεων µε αυστηροποίηση
των ποινών, αλλά, όπως έχει δείξει η ίδια η ζωή, δεν αρκεί να
υπάρχουν νοµοθετικές ρυθµίσεις και πλαίσιο. Αυτό που χρειάζε-
ται κυρίως είναι η ενεργοποίηση των ελεγκτικών µηχανισµών, η
ενίσχυσή τους µε δυναµικό και βεβαίως η πολιτική βούληση που
είναι απαραίτητη για να δοθεί τέλος σε αυτά τα απαράδεκτα φαι-
νόµενα αισχροκέρδειας, νοθείας και παραπλάνησης των κατα-
ναλωτών που αποτελούν πληγή για τον αγροτικό τοµέα και την
ελληνική κοινωνία. 

Υπάρχουν ρυθµίσεις τακτοποιητικού χαρακτήρα, αλλά θα
ήθελα µε αφορµή αυτήν τη συζήτηση να αναφερθώ σε ένα θέµα
που το θεωρώ κεντρικό ζήτηµα για τη χώρα. Είναι επιτέλους η
ώρα για ένα νέο, σύγχρονο παραγωγικό µοντέλο όπως το έχουµε
παρουσιάσει ως Κίνηµα Αλλαγής.
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Η παραγωγή αγροτικών προϊόντων ποιότητας µε κατοχυρω-
µένη ταυτότητα, η διασύνδεση µε τον τουρισµό και το εθνικό
τουριστικό προϊόν που πρέπει να αναβαθµιστεί, η αξιοποίηση των
πηγών ενέργειας φιλικών προς το περιβάλλον που θα µειώσουν
το ενεργειακό κόστος, οι δράσεις για την προστασία του περι-
βάλλοντος και των οικοσυστηµάτων πρέπει να αποτελούν βασικά
στοιχεία µιας νέας σύγχρονης αντίληψης για την ανάπτυξη της
υπαίθρου, της ελληνικής περιφέρειας και της χώρας συνολικά. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τους νέους κινδύνους που δηµιουρ-
γούνται για το αγροτικό εισόδηµα από τις κλιµατικές αλλαγές,
είναι απαραίτητο να βελτιωθεί το σύστηµα ασφάλισης αγροτικής
παραγωγής και του φυτικού και του ζωικού κεφαλαίου ώστε οι
γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι να αισθάνονται ασφάλεια στο επάγ-
γελµά τους. Στην Αργολίδα το τελευταίο διάστηµα λόγω των κλι-
µατολογικών συνθηκών δηµιουργήθηκε πρόβληµα µε την
καρπόδεση τόσο της βερικοκιάς όσο και της ελιάς. Ελπίζω να
δείτε το θέµα πολύ σοβαρά, κύριε Υπουργέ. 

Ένα άλλο θέµα που προκύπτει είναι ότι δεν µπορούν να εκσυγ-
χρονίσουν τις εκµεταλλεύσεις τους οι αγρότες και δεν µπορούν
να προχωρήσουν µπροστά οι νέοι αγρότες όταν υπάρχει τεράστια
έλλειψη ρευστότητας. Ακούνε για πακτωλό χρηµατοδοτήσεων και
στην πράξη δεν τις βλέπουν γιατί οι όροι και οι προϋποθέσεις δεν
τους επιτρέπουν να τις αξιοποιήσουν. Η προσδοκία που καλλιερ-
γείται στους αγρότες ότι θα γίνουν επιχειρηµατίες ενέργειας κα-
θόλου δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Βεβαίως,
κινείται στη σωστή κατεύθυνση η ενθάρρυνση των συλλογικών φο-
ρέων των ΤΟΕΒ και των συλλογικών προσπαθειών για να προχω-
ρήσουν σε εγκατάσταση φωτοβολταϊκών για να µειώσουν το
κόστος των αγροτικών εκµεταλλεύσεων, όµως, δεν είναι δυνατόν
όλοι οι αγρότες να γίνουν επιχειρηµατίες ενέργειας. 

Εδώ θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα θέµα που δυστυχώς
άφησε αρρύθµιστο τόσο η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και ακόµα δεν
έχει αντιµετωπιστεί από τη δική σας Κυβέρνηση. Είναι το πρό-
βληµα των χρεών των ΤΟΕΒ προς τη ΔΕΗ. Στην Αργολίδα µόνο
υπάρχουν δεκατρείς ΤΟΕΒ και τα χρέη ανέρχονται σε 2 εκατοµ-
µύρια. Θα πω ένα συγκεκριµένο παράδειγµα που αφορά το
ΤΟΕΒ Ιρίων. Προσπαθούν οι άνθρωποι από το 2018 να πετύχουν
ρύθµιση των χρεών τους µε τη ΔΕΗ και δεν µπορούν να το κατα-
φέρουν. Έχουν εκπονήσει οι ίδιοι χρηµατοοικονοµική µελέτη, την
έχουν καταθέσει στη ΔΕΗ από τις 26 Οκτωβρίου και ακόµα η
ΔΕΗ δεν την έχει κάνει αποδεκτή, ενώ οι αγρότες συνεχίζουν να
πληρώνουν. Έχουν µειώσει το χρέος από 627 χιλιάδες ευρώ
κατά 40%, η ΔΕΗ αποδέχεται τα χρήµατα, αλλά δεν προχωράει
στη ρύθµιση. Επιπρόσθετα τους βάζει και τόκους υπερηµερίας.
Πρέπει να λύσετε αυτό το θέµα άµεσα, κύριε Υπουργέ, δηλαδή
το θέµα µε τους ΤΟΕΒ.

Το τελευταίο θέµα που θέλω να θίξω είναι το πρόβληµα της
τριστέτσας, το οποίο γνωρίζετε από το 2000 που εµφανίστηκε
στην χώρα µας. Στην Αργολίδα το πρόβληµα είναι σοβαρό, κα-
ταστρέφονται πορτοκαλεώνες. Πρέπει να το δείτε. Θα πρέπει να
προχωρήσετε και να φτιάξετε την καινούργια ΚΥΑ για να δούµε
πώς θα αντιµετωπίσουµε αυτό το σοβαρό πρόβληµα της τριστέ-
τσας γιατί οι παραγωγοί είναι ανάστατοι. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι ο αγρο-
τικός τοµέας µπορεί να δώσει µια τεράστια ώθηση στην ανά-
πτυξη της οικονοµίας της χώρας. Ας γίνει η κρίση που βιώνουµε
ευκαιρία για αλλαγή του παραγωγικού µας µοντέλου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τώρα
τον λόγο στον κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη, Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΜέΡΑ25.  

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι βουλευτές, κύριε Υπουργέ, όπως έχετε συ-

νηθίσει από εµένα, θα ξεκινήσω µε τα γνωστά ερωτήµατα που
θα θέτει το ΜέΡΑ25 µέχρι να πάρει απάντηση. Είναι κρίσιµα ερω-
τήµατα για την πορεία της χώρας. Το κρισιµότερο αυτή την
εποχή είναι, ασφαλώς και αυτονοήτως, το τι γίνεται µε τους
Τούρκους. 

Τι γίνεται µε τους Τούρκους; Είναι φανερό ότι έχουν αποθρα-
συνθεί σε εξωφρενικό πια επίπεδο. Είναι φανερό ότι µιλάνε για

είκοσι-είκοσι έξι οικόπεδα, όπου θα κάνουν έρευνες, τα οποία
ανήκουν στην ελληνική επικράτεια. Είναι φανερότερο ακόµα ότι
η παραδοσιακά ιδιαίτερα εθνικόφρων Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας «κάνει την πάπια», µε λίγα λόγια έχει βάλει την ουρά
στα σκέλια. 

Είναι οξύµωρο -και πρέπει να σας το πω, αγαπητοί συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας, και το εννοώ το «αγαπητοί»- γιατί επέ-
δειξε η Κυβέρνηση έναν εξαιρετικό ηρωισµό όταν απέναντί της
είχε τα εργαλειοποιηµένα άµαχα γυναικόπαιδα που έστειλε ο φα-
σίστας -κατά κοινή οµολογία- κ. Ερντογάν στα σύνορά µας για
να µας δηµιουργήσει πρόβληµα. Εκεί πραγµατικά επιδείξατε µε-
γάλο ηρωισµό, στείλατε πάνοπλους άνδρες των ΜΑΤ, στείλατε
στρατό, φωνάξατε την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά τότε πραγµα-
τικά δεν διακυβεύετο το εθνικό µας έδαφος, δεν διακυβεύετο η
εθνική µας κυριαρχία. Αυτήν τη στιγµή είναι φανερό ότι διακυ-
βεύεται. Το έχουν κάνει σαφές σε όλους τους τόνους όλοι οι
υπεύθυνοι αξιωµατούχοι της απέναντι γειτονικής χώρας. Και
πραγµατικά θεωρούµε ότι -να µην πω κάποια κακή έκφραση-
σφυρίζετε αδιάφορα, κάνετε ότι δεν τρέχει τίποτα. Σας λέµε ότι
τρέχει και σας λέµε ότι οι φασίστες που κυβερνούν τη διπλανή
χώρα θα νιώσουν ότι απειλούνται µόνο αν απειληθούν. Να το πω
λίγο ωµά και κυνικά ενώπιον του Σώµατος της ελληνικής Βουλής:
Αν οι Τούρκοι -δεδοµένου ότι είµαστε εντελώς απροστάτευτοι
και µόνοι από όλες τις συµµαχίες που προσποιείστε τόσο καιρό
ότι έχουµε και ξέρετε καλά ότι κανείς δεν θα καθαρίσει για πάρτη
µας- δεν αισθανθούν ότι θα απειληθούν σε οποιαδήποτε χον-
τράδα –συγγνώµη για την έκφραση- κάνουν σε σχέση µε το
εθνικό µας έδαφος και την εθνική µας κυριαρχία, να χάσουν κα-
νένα εκατοµµύριο πολίτες ενστόλους, να είστε βέβαιοι ότι θα
προσπαθήσουν σιγά-σιγά να ροκανίζουν στην αρχή την υφαλο-
κρηπίδα µας, µετά τα ακατοίκητα νησιά µας, τις νησίδες µας και
τις βραχονησίδες και τέλος, γιατί όχι και τη Μύκονο και τη Σαν-
τορίνη µας. 

Σας το λέµε γιατί τόσο καιρό είστε το πιο εθνικόφρον κοµµάτι
του ελληνικού Κοινοβουλίου, όπως είναι τουλάχιστον τώρα η
δοµή του, αν εξαιρέσουµε την Ελληνική Λύση. Εποµένως, περι-
µένουµε από εσάς να αντιδράσετε. Αντιδράστε επιτέλους!

Πάµε στο δεύτερο. Τι γίνεται µε τον «ΗΡΑΚΛΗ». Ξέρουµε πολύ
καλά ότι δεν γίνεται απολύτως τίποτα. Όµως, σας θυµίζουµε
πάντα ενώπιον του ελληνικού λαού ότι πολύ σύντοµα θα ενεργο-
ποιηθούν οι εγγυήσεις και τα επιθετικά αυτά αρπακτικά ταµεία,
τα διάσηµα hedge funds, που έχουν έρθει να ληστέψουν τη χώρα
και τον µόχθο των ανθρώπων που χρεώθηκαν χωρίς να φταίνε
καθόλου οι ίδιοι µε τα µνηµόνια που όλοι εσείς υπογράψατε,
πολύ σύντοµα θα σας ζητήσουν και θα είσαστε αναγκασµένοι να
τους δώσετε 12 δισεκατοµµύρια ευρώ τα οποία θα είστε αναγ-
κασµένοι έντοκα να δανειστείτε για να ξεχρεώσετε αυτούς και
όχι για να ενισχύσετε τον ελληνικό λαό, τον τουρισµό, την αγρο-
τιά µας, τους εστιάτορές µας. Βλέπω ότι σκοπεύετε να ενισχύ-
σετε τα αρπακτικά ταµεία και είναι ανησυχητικό. 

Ξαναλέω για πολλοστή φορά ότι ξέρετε, πρέπει να απολογη-
θείτε κάποια στιγµή, όχι σε µας -γιατί ξέρουµε ότι για µας δεν δί-
νετε ιδιαίτερη σηµασία- αλλά στον ελληνικό λαό. Ο ελληνικός
λαός είναι εδώ, είναι παντού, είναι στην τηλεόραση του και
ακούει αυτή τη στιγµή εµένα για δέκατη φορά και το Γιάνη Βα-
ρουφάκη για εικοστή φορά να σας εγκαλούµε και να σας λέµε
το εξής: Πραγµατικά θα δωρίσετε 12 δισεκατοµµύρια στα αρπα-
κτικά ταµεία την ώρα που αρχίζει ο λιµός των συµπατριωτών και
των συµπολιτών µας και ενώ είναι στη διακριτική ευχέρεια η ανε-
τότατη λύση –σήµερα, προλαβαίνετε και τώρα- µε µια πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου να παύσετε αυτή την αιµορραγία των
12 δισεκατοµµυρίων; Γιατί δεν το κάνετε; 

Όλοι αναρωτιούνται εύλογα µήπως είστε συνδικαιούχοι µε τα
αρπακτικά ταµεία. Δεν θέλω να το υπαινιχθώ. Ελπίζω ότι δεν είναι
κανείς σας, ότι δεν έχετε καµµία σχέση, αλλά είναι φανερό ότι
αν δεν είστε συνδικαιούχοι, κάποιοι δικαιούχοι σας κρατάνε από
τον λαιµό και σας δένουν µε χειροπέδες στα χέρια και δεν φέρ-
νετε µια απλούστατη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, όπως
έχετε κάθε δικαίωµα να κάνετε και όπως δεν θα σας εγκαλέσει
κανείς από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή από τα λοιπά αφεντικά σας,
τους περαστικούς ολιγάρχες αυτού του κόσµου. Δεν σας αναγ-
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κάζουν καν οι ευρωπαϊκές συµβάσεις, δεν σας αναγκάζει καν η
Κοµισιόν, δεν σας αναγκάζουν καν τα αρπακτικά ταµεία. 

Πάµε στο τρίτο. Τι γίνεται µε τους εργαζόµενους στην τέχνη.
Σας ενηµερώνω, απολύτως τίποτα, καθώς είµαι εργαζόµενος
στην τέχνη τριάντα έξι χρόνια, εκτός από το καταπληκτικό εφεύ-
ρηµα της αγαπητής κ. Μενδώνη, το οποίο ονοµάζεται «όλη η Ελ-
λάδα ένας πολιτισµός». Ξέρετε ότι είναι χίλιες δράσεις που
χρηµατοδοτούνται µε το ιλιγγιώδες ποσό των 20 εκατοµµυρίων
ευρώ και τα οποία 20 εκατοµµύρια, τα ιλιγγιώδη αυτά χρήµατα
διανέµονται µε τρόπο επιεικώς –να το πω- θολότατο, δηλαδή
χωρίς κανένα διαγωνισµό περίπου σε όποιον θέλουµε ή σε
οποίον, κατά τη γνώµη µας, εκπροσωπεί την ελληνική τέχνη. 

Και το ποσό των 20 εκατοµµυρίων είναι εκνευριστικό ποσό στο
άκουσµά του. Ο ελληνικός λαός καταλαβαίνει ότι µιλάµε για ψί-
χουλα, όταν µιλάµε για εκατόν εξήντα χιλιάδες ανθρώπους που
πρέπει να επιβιώσουν. Διαιρέστε το, για να δείτε τι εννοώ ως ψί-
χουλα. 

Εκτός, όµως, από όλα αυτά που είπα και για να κλείσω, όπως
πάντα, το κοµµατάκι του πολιτισµού µε µια διάθεση χιουµορι-
στική, θα µπορούσα ωραιότατα µε όλα αυτά τα δεδοµένα που
σας ανέφερα, ο τίτλος αντί για «Όλη η Ελλάδα ένας πολιτισµός»
να είναι «Όλη η Ελλάδα µία καλλιτεχνική αρπαχτή», γιατί για αρ-
παχτή πρόκειται, πιστέψτε µε. Όλες οι προϋποθέσεις είναι της
αρπαχτής, χωρίς πρόβες χωρίς προετοιµασία, χωρίς χώρους,
χωρίς κείµενα. 

Εκ των ενόντων, άντε να δείξουµε στους ξένους ότι ανοίξαµε
και σας περιµένουµε. Παρεµπιπτόντως, οι ξένοι έρχονται καλπά-
ζοντας. Από το Κατάρ ξεκίνησαν και αλλάζουν την επιδηµιολο-
γική εικόνα στη χώρα, διότι βεβαίως το Κατάρ –δεν ξέρω αν
ξέρετε, σας ενηµερώνω εγώ- έχει τεράστιο πρόβληµα αυτήν την
εποχή. Εκεί πέρα, παίρνει ζωές ως δρεπανοφόρος Χάρος ο κο-
ρωνοϊός. Έχει ολόκλειστα τα σύνορά του. Αυτοί που νόσησαν
εδώ, θα µείνουν εδώ για κανένα χρόνο, να το έχετε υπ’ όψιν σας.
Από όσους είναι να γυρίσουν, δεν δέχεται κανέναν. Όµως, τα έχει
ολάνοιχτα, για να πάνε διακοπές σε τριτοκοσµικές χώρες σαν και
τη δική µας, καλή ώρα, ώστε να ξοδέψουν στην ανέχεια που εί-
µαστε. Και ως Κυβέρνηση λέτε τα διάφορα παράλογά σας για τα
σχολεία, για το ένα, για το άλλο, για απαγορεύσεις, για µη απα-
γορεύσεις. Τελικά, θα έρθουν όλοι οι Καταριανοί και θα µας κα-
ταραστούν όλοι µαζί, µιας και είναι οι περισσότεροι από αυτούς
δισεκατοµµυριούχοι.

Τι γίνεται µε τις χρεοκοπηµένες ιδιωτικές τράπεζες. Τις ξέρετε,
αλλά ο πειρασµός είναι τεράστιος για εµένα -και δεν τον απο-
φεύγω- να πω τα ονοµατάκια τους. Είναι η Εθνική Τράπεζα, η
Alpha Bank, η Eurobank και η Πειραιώς. Αµαρτωλότατες, συστη-
µικότατες, χρεοκοπηµενικότατες, χρεοκοπηµένες πολύ σε βάθος
χρόνου. Δεν θα ξεκινήσω από το 2008. Είναι εννιά ή δέκα οι ανα-
κεφαλαιοποιήσεις που έχουν πάρει από την τσέπη του ελληνικού
λαού υπερκοµµατικά, και το ΠΑΣΟΚ τότε και η Νέα Δηµοκρατία
και ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα σας πω µόνο ότι το 2013 δώσαµε εµείς, ο ελ-
ληνικός λαός, 25 δισεκατοµµύρια ευρώ για την ανακεφαλαιοποί-
ηση αυτών των αµαρτωλότατων και χωρίς καµµία διάθεση
φιλοπατρίας -απ’ ό,τι έχουν δείξει- τραπεζών. Δώσαµε 25 δισε-
κατοµµύρια το 2013, 8,3 δισεκατοµµύρια το 2014, 15 ολόκληρα
δισεκατοµµύρια ευρώ το 2015.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε να πάρω δύο λεπτάκια ακόµα. Δεν θα µι-
λήσω ξανά, κύριε Πρόεδρε.

Το όλον είναι 25 και 15, δηλαδή 40. Είναι 48,5-50 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ µόνο από το 2013. 

Τώρα θα πρέπει να τις ξαναανακεφαλαιοποιήσουµε πάλι από
το υστέρηµά µας. Και ξέρετε, δεν είµαστε ούτε παράλογοι ούτε
µουτζαχεντίν. Συγγνώµη για την έκφραση. Ξέρουµε ότι καµµία
οικονοµία στο πλαίσιο του καπιταλισµού δεν µπορεί να λειτουρ-
γήσει χωρίς τράπεζες. Δεν λέµε να κλείσουν οι τράπεζες. Λέµε
ότι, αφού θα τις ξαναπληρώσουµε εµείς ο λαουτζίκος τις τράπε-
ζές σας, τουλάχιστον απαιτούµε να πάρουµε το µάνατζµεντ,
απαιτούµε να παίρνουν µέρος στις αποφάσεις και στη λειτουργία
τους. 

Επίσης, απαιτούµε να καταργηθεί τώρα, χθες, το µονοπώλιό

τους στις ηλεκτρονικές συναλλαγές όλων ανεξαιρέτως -και των
δικών σας ψηφοφόρων-, όλων ανεξαιρέτως των Ελλήνων πολι-
τών. Φτιάξτε, επιτέλους, κρατικό, δωρεάν, δηµόσιο σύστηµα εξω-
τραπεζικών ηλεκτρονικών πληρωµών. Είναι αδιανόητο να θέλω
να βγάλω πέντε ευρώ από την Eurobank και να µου παίρνει 2,5
ευρώ, γιατί το ΑΤΜ είναι της Alpha Bank. Ξέρετε πολύ καλά ότι
το ΑΤΜ της Alpha Bank εξυπηρετεί τη Eurobank, δεν εξυπηρετεί
εµένα. Θα έπρεπε να µε πληρώνει, να µου προσθέτει και κάτι
ακόµα. Λοιπόν, αυτά θα γίνουν µε τις τράπεζες. 

Τώρα τι γίνεται µε τους δεκαεπτά συµβασιούχους στις υπηρε-
σίες ασύλου, οι οποίοι έχουν το θράσος -άκουσον, άκουσον- να
συνδικαλίζονται και εσείς αµέσως µε φωτογραφικό τρόπο δεν
ανανεώσατε τη σύµβασή τους. Ήταν εδώ απ’ έξω πριν από λίγες
µέρες η πρόεδρος του σωµατείου των εργαζοµένων συµβασιού-
χων, η κ. Ειρήνη Ζάνη. Σας λέει τίποτα αυτό; Στην πρόεδρο δεν
ανανεώθηκε. Σε άλλους δεκαέξι, που έτυχε όλοι να είναι οι µόνοι
συνδικαλιστές των συµβασιούχων αυτών, δεν ανανεώθηκε η σύµ-
βαση.

Για τη «ΛΑΡΚΟ» να µη σας τα ξαναπώ και σας κουράζω. Τι γί-
νεται µε τη «ΛΑΡΚΟ»; Κόλαση η «ΛΑΡΚΟ». Ο κ. Χατζηδάκης -
έφυγε δυστυχώς- την έχει δυσφηµίσει τόσο πολύ, που είµαι
σίγουρος ότι δεν θα πιάσει ούτε 10 εκατοµµύρια ευρώ. Και είναι
µια εταιρεία, η οποία έφερνε 300 εκατοµµύρια το χρόνο σε συ-
νάλλαγµα, µια εταιρεία, η οποία, όπως λέει και το ΚΚΕ που έχει
καταθέσει σχετική τροπολογία, εκµεταλλεύεται τα µόνα κοιτά-
σµατα στην Ευρώπη σιδηρονικελίου, αξίας παραπάνω από 20 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

Θα τελειώσω αµέσως, κύριε Πρόεδρε, µε µία συµβουλή προς
ναυτιλοµένους, συµβουλή από εµάς, το ΜέΡΑ25, µε πολλή
αγάπη, σε εσάς τη Νέα Δηµοκρατία. Αγαπητοί φίλοι και συνά-
δελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κυρίως όσοι ασκείτε διοίκηση
από πιο υπεύθυνο χώρο, όπως είναι ο Πρωθυπουργός και οι
Υπουργοί, τώρα τελειώνουν τα υγειονοµικά σποτάκια και αρχίζει
σιγά-σιγά το δεύτερο κύµα τους. Εννοώ τα τηλεοπτικά σποτάκια
στα κανάλια, στα οποία έχετε χαρίσει 21 εκατοµµύρια ευρώ, για
να παίζουν αυτά τα σποτάκια, πράγµα που θα έπρεπε να κάνουν
δωρεάν, αν είχαν λίγη τσίπα οι πάµπλουτοι αυτοί, οι παρασιτικοί
ολιγάρχες µας. Τώρα, λοιπόν, τελειώνουν τα υγειονοµικά σπο-
τάκια, η νύχτα φεύγει και η µέρα έρχεται, όπως έλεγε η παλιά
διαφήµιση, και έρχεται σιγά-σιγά ο νέος κύκλος των σποτακίων
αυτών που θα είναι σποτάκια οικονοµικά για τη στήριξη των φο-
βερών εστιατόρων µας που δήλωσαν ότι δεν θα ανοίξουν κατά
40% -εµείς πιστεύουµε δεν θα ανοίξουν κατά 50%-, των φοβερών
ξενοδόχων µας, που θα δείτε ότι κι αυτοί δεν θα ανοίξουν κατά
40%, για τη στήριξη όλων αυτών, των ανέργων στην τέχνη, των
τεχνικών, εµάς, για όλο τον ελληνικό λαό. 

Στα καινούργια σποτάκια σας, εµείς ως ΜέΡΑ25 σας συνι-
στούµε ανεπιφύλακτα από το «Ελληνική Δηµοκρατία-Κυβέρ-
νηση» -µε το οποίο γελάει όλος ο κόσµος, πρέπει να σας πω- να
αφαιρέσετε σιγά-σιγά το «Κυβέρνηση» και να αφήσετε σκέτη την
Ελληνική Δηµοκρατία να βγάλει το φίδι από αυτήν την τρύπα,
γιατί αλλιώς θα σας συνδέσουν όλοι οι πολίτες ανεξαρτήτως του
τι ψηφίζουν ως Κυβέρνηση µε τα οικονοµικά τάµατα που κάνετε
και ξέρετε πως δεν πρόκειται ποτέ να εκπληρώσετε. Αφήστε, λοι-
πόν, τον ρόλο της άτιµης στην Ελληνική Δηµοκρατία και σώστε
από την κατακρήµνιση στο συλλογικό υποσυνείδητο την Κυβέρ-
νησή σας. 

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αθανάσιος Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρα-

τηρώ εδώ και αρκετή ώρα κάτι το οποίο τείνει να γίνει καθεστώς
και το οποίο, όπως παρατήρησα προηγουµένως, απέφυγε ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. Όλοι οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οι οποίοι έρχονται στο Βήµα και
τοποθετούνται, δεν µιλούν καθόλου για το νοµοσχέδιο. Μιλούν
από τα ελληνοτουρκικά µέχρι όλα τα πεδία κυβερνητικής πολιτι-
κής, κάνουν κριτική και δεν ασχολούνται, κύριε Πρόεδρε, µε το
νοµοσχέδιο, κάτι το οποίο θα παρακαλούσα να λάβετε υπ’ όψιν
και να τους επαναφέρετε στην τάξη. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθά-
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νοµαι ότι αποτελεί µία σηµαντική παρέµβαση στην υπόθεση που
λέγεται ελληνική γεωργία. Οι προτεινόµενες διατάξεις έχουν, θα
έλεγα, τον ρόλο εργαλείων, τα οποία θα επιλύσουν χρονίζοντα
ζητήµατα της πρωτογενούς παραγωγής, ζητήµατα τα οποία
έχουν να κάνουν µε συγκεκριµένους τοµείς, συγκεκριµένες υπο-
θέσεις και άπτονται µεγάλων πεδίων εφαρµογής στην κυβερνη-
τική πολιτική πάνω στη γεωργία. 

Το ζήτηµα των ελληνοποιήσεων, όπως ανεφέρθη προηγουµέ-
νως. Πράγµατι, οι ελληνοποιήσεις, όπως είπε ο Υπουργός χθες
στην οµιλία του, πλήττουν το αγροτικό εισόδηµα, διακυβεύουν
τη φήµη του προϊόντος και δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα
και στην εµπορία. 

Απ’ ό,τι αντελήφθην, ο κύριος Υπουργός είπε ότι θα έχουµε
τρεις φάσεις πάνω στα ζητήµατα κύρωσης, περιορισµού, κατα-
πολέµησης, κατάργησης των ελληνοποιήσεων, των παράνοµων
εισαγωγών δηλαδή. Το πρώτο είναι το κυρωτικό πλαίσιο. Και
πράγµατι, µε βαριά πρόστιµα, µε συγκεκριµένες διατάξεις υπάρ-
χουν οι προβλέψεις εκείνες, ούτως ώστε όλοι αυτοί που θέλουν
να δηµιουργήσουν αυτό το πρόβληµα να το αποφεύγουν εξαι-
τίας του κυρωτικού πλαισίου. Παράλληλα, θα υπάρξει ο ελεγκτι-
κός µηχανισµός, καθώς επίσης και η τεχνολογική, επιστηµονική
προσέγγιση, µε το DNA των ελιών Καλαµών για παράδειγµα, του
γάλακτος, τα οποία αφειδώς κατακλύζουν την ελληνική αγορά
και υπονοµεύουν το αγροτικό εισόδηµα. 

Η ελιά Καλαµών, όπως κατ’ επανάληψη, κύριε Υπουργέ,
έχουµε συζητήσει και στο γραφείο σας, είναι ένα βάναυσα πλητ-
τόµενο προϊόν. Επίσης υπάρχουν και τα ζητήµατα της φέτας
λόγω των παράνοµων εισαγωγών του γάλακτος, κυρίως από την
Κεντρική Ευρώπη. 

Πιστεύω ότι κάνατε την αρχή. Πρέπει να ολοκληρωθεί το θέµα
µε τα άλλα δύο συγκεκριµένα ζητήµατα, όπως είναι η τεχνολο-
γική και επιστηµονική προσέγγιση, καθώς επίσης και ο ελεγκτι-
κός µηχανισµός, που πρέπει να διαρθρωθεί κατά τέτοιο τρόπο,
ούτως ώστε να πάψει επιτέλους αυτό το τραγικό φαινόµενο, πα-
ραδείγµατος χάριν, εισαγωγών ελιάς Καλαµών από την Τουρκία
ή από την Αίγυπτο, µε αποτέλεσµα σήµερα να πωλείται 50 λεπτά,
επί παραδείγµατι, η ελιά Καλαµών στον Νοµό Λακωνίας, όταν το
κόστος παραγωγής της υπερβαίνει τα 70 και 80 λεπτά. Αντιλαµ-
βάνεστε ότι ένας αγρότης, ο οποίος παράγει ελιές Καλαµών, το
εµβληµατικό προϊόν της χώρας µας, δύσκολα θα µπορέσει µε
αυτόν τον ύποπτο, παράνοµο και δόλιο τρόπο των εισαγωγών να
αντεπεξέλθει στα προβλήµατα αυτά. 

Μελισσοκοµικό Μητρώο. Επιτέλους θεσµοθετείται µε αυτή την
νοµοθετική πρωτοβουλία το Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο.
Ελέχθη προηγουµένως ότι ο τοµέας της µελισσοκοµίας είναι ση-
µαντικότατος για την πρωτογενή παραγωγή διότι γονιµοποιείται
η φυτική παραγωγή, γονιµοποιούνται όλα εκείνα τα οποία συν-
θέτουν την πρωτογενή παραγωγή συν το ότι παράγεται αυτό το
εξαιρετικό προϊόν, το οποίο η χώρα µας παράγει σε µεγάλες πο-
σότητες. Και αυτός όµως ο τοµέας βρίσκεται σε µία πρωτόγονη,
θα έλεγα, φάση και πιστεύω ότι το Εθνικό Μελισσοκοµικό Μη-
τρώο, που συστήνει αυτή η Κυβέρνηση διά του Υπουργού του κ.
Βορίδη δίνει µία ευοίωνη προοπτική στα ζητήµατα αυτά. 

Θα έπρεπε δε να δείτε, κύριε Υπουργέ, και τα ζητήµατα του
γενετικού υλικού όσον αφορά την παραγωγή βασιλισσών. Οι βα-
σίλισσες, από ό,τι γνωρίζω, έρχονται εισαγόµενες από το εξωτε-
ρικό µε τεράστιο κόστος για τους παραγωγούς. Πιστεύω ότι
πρέπει να υπάρξει µία παρέµβαση µε βασικό συµβουλευτικό όρ-
γανο και το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο αλλά και ανθρώπους, όπως
τον οµότιµο καθηγητή τον κ. Χαριζάνη, ο οποίος πραγµατικά
αποτελεί ένα εµβληµατικό πρόσωπο στον τοµέα της µελισσοκο-
µίας.

Είπατε ότι µετατρέπεται το επίδοµα ανεργίας σε επίδοµα ερ-
γασίας όσον αφορά τα κίνητρα απασχόλησης στον πρωτογενή
τοµέα. Είναι ένα σηµαντικότατο ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Όλοι εµείς της ελληνικής περιφέρειας αντιλαµβανόµα-
στε τι σηµαίνει αυτό όταν τα Ελληνόπουλα βρίσκονται σε άνεργη
φάση, σε φάση αδρανοποιεί οποιαδήποτε θα έλεγα νεανική ικ-
µάδα και ορµή και υπάρχει όλη αυτή η υποστήριξη της πρωτο-
γενούς παραγωγής από τους αλλοδαπούς εργάτες. Όµως αυτό
το οποίο θεσµοθετείται από αυτήν την Κυβέρνηση είναι κάτι

πάρα πολύ σηµαντικό και πιστεύω ότι αξίζει των συγχαρητηρίων
µας.

Το άρθρο 16, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεσµοθετεί τη
συλλογή των νεκρών ζώων.

Κύριε Υπουργέ, η συλλογή των νεκρών ζώων, η οποία απ’ ό,τι
βλέπω στο νοµοσχέδιο περνάει στις περιφέρειες, έχει και ένα
άλλο ζήτηµα: τα αδέσποτα βοοειδή τα οποία κατακλύζουν περιο-
χές, όπως η ιδιαιτέρα µου πατρίδα η Μάνη, και αποτελούν µία
ντροπή και στον πολιτισµό µας, αλλά διακυβεύουν και το τουρι-
στικό προφίλ ωραίων περιοχών, όπως είναι οι περιοχές αυτές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύω ότι πρέπει να ληφθεί µέριµνα για τα αδέσποτα βο-

οειδή, ούτως ώστε να περιέλθουν στην ευθύνη της περιφέρειας,
διότι µέχρι τώρα είναι στους δήµους και υπάρχει τεράστιο ζή-
τηµα και σε προσωπικές θα έλεγα σχέσεις και στη λειτουργικό-
τητα και στην αποτελεσµατικότητα της συλλογής των
αδέσποτων βοοειδών, τα οποία αποτελούν και δηµόσιο κίνδυνο,
πέραν της κατάληξής τους ως νεκρά ζώα και αυτά, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται υγειονοµικά. Πιστεύω ότι αυτό θα δηµιουργήσει µία
καλύτερη εικόνα.

Αναλάβετε πρωτοβουλία. Πιστεύω ότι θα έρθει νέο νοµοσχέ-
διο γι’ αυτό, στο οποίο πρέπει να συµπεριλάβετε τα αδέσποτα
βοοειδή, κυρίως περιοχών όπως είναι η Κρήτη, απ’ ό,τι έχω πλη-
ροφορηθεί, αλλά και η ιδιαιτέρα πατρίδα µου, η Μάνη.

Θα ήθελα να πω δυο λόγια για τα ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε τον πρόσφατο καύσωνα του περασµένου Μαΐου. Από τις
16 µέχρι τις 18 Μαΐου στη Λακωνία, όπως και σε πολλές περιοχές
της Ελλάδας, υπήρξε καύσωνας, ο οποίος έπληξε κυρίως την αν-
θοφορία των ελιών, αλλά και των εσπεριδοειδών στη φάση της
καρπόδεσης. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι η επίκληση κάθε φορά του Κανονισµού
Ασφάλισης Φυτικής Παραγωγής του ΕΛΓΑ και η µη συµπερίληψη
αυτών των ζηµιογόνων αιτίων στον κανονισµό αυτόν είναι µία µο-
νότονη επωδός. Πρέπει, επιτέλους κύριε Υπουργέ, να γίνει µία
ουσιαστική παρέµβαση πάνω στα ζητήµατα του Κανονισµού
Ασφάλισης του ΕΛΓΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώνετε,
κύριε Δαβάκη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Διατείνεται η Αντιπολίτευση ότι είχε έτοιµο ήδη κανονισµό

ασφάλισης του ΕΛΓΑ. Δεν υπήρχε κάτι τέτοιο. Υπήρχε µία πρό-
ταση η οποία µάλιστα πληρώθηκε και 30.000 ευρώ, η οποία ου-
δείς γνωρίζει τι έγινε και σαφώς η παρούσα διοίκηση του ΕΛΓΑ
δεν την έκανε αποδεκτή. Καταθέτω τη σχετική απόφαση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Δαβάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρέπει να υπάρξει και αλλαγή κανονισµού επί το ρεαλιστικό-
τερο και θα έλεγα και κάτι, το οποίο είχατε προείπει στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις, ένας προσανατολισµός και σε µία
ιδιωτικοποίηση της ασφάλισης ή σε µία προαιρετικότητα, αν θέ-
λετε, όσον αφορά τη φυτική και ζωική παραγωγή.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω κάτι για τις συνδεδεµένες ενισχύ-
σεις που καταβλήθηκαν. Παρουσίασαν πάρα πολλά προβλήµατα,
όπως οι απογραφές στο µητρώο. Υπάρχουν άνθρωποι που είχαν
συγκεκριµένη ηµεροµηνία, οι οποίοι δεν µπόρεσαν να προσέλ-
θουν τη συγκεκριµένη ηµεροµηνία και αποκλείστηκαν. Νοµίζω
ότι θα έπρεπε να το δείτε γιατί είναι πάρα πολύ σοβαρό και
αφορά τους Έλληνες κτηνοτρόφους οι οποίοι περιµένουν µία ιδι-
αίτερη στήριξη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Ολυµπία Τελιγιορίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέποντας τον

τίτλο του νοµοσχεδίου αυτού, που αναφέρεται στην αναβάθµιση
και τον εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα προϊδεάζονται όλοι
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ότι εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο τουλάχιστον θα έχει
έναν σχεδιασµό µέρους έστω της αγροτικής πολιτικής για την
επόµενη µέρα, καθώς έρχεται και σε µία εποχή που η υγειονο-
µική κρίση και η πανδηµία δηµιουργούν σοβαρές οικονοµικές
επιπτώσεις. Αντ’ αυτού όµως τι έχουµε; Όπως παραδέχθηκε ο
Υπουργός, το νοµοσχέδιο αυτό δεν αφορά τον εκσυγχρονισµό
και την αναβάθµιση του αγροτικού τοµέα αλλά είναι ένα ερανι-
στικό νοµοσχέδιο. Παραδέχεται, δηλαδή, ο Υπουργός ότι η Κυ-
βέρνηση ερανίστηκε. Και για να συνεννοούµαστε και να είµαστε
κατανοητοί, τι σηµαίνει αυτό; Ότι η Κυβέρνηση δανείστηκε απο-
σπάσµατα, αποσπασµατικές γνώµες, αποθησαύρισε ρυθµίσεις
από τις υπηρεσίες του Υπουργείου -όλα αυτά θα µπορούσαν να
είναι εγκύκλιοι ή υπουργικές αποφάσεις- και παρουσίασε ένα νο-
µοσχέδιο.

Αντιλαµβάνοµαι τη σπουδή που επιδεικνύει η ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης να παρουσιάσει νοµοθετικό
έργο. Ακόµα, όµως, και αυτό το αποτέλεσµα του ερανισµού,
αυτή η σταχυολόγηση διατάξεων δεν γίνεται σωστά και αποτε-
λεσµατικά.

Και θα εξηγήσω τι εννοώ, αφού πρώτα πω ότι αυτό το νοµο-
σχέδιο αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν
είναι έτοιµη, δεν έχει µία ολοκληρωµένη πρόταση για τη δήθεν
φιλοαγροτική της επιλογή, αλλά τελικά ήταν τυχερή γιατί είχε
έτοιµες τις υπηρεσίες του Υπουργείου. Και τις είχε έτοιµες υπό
τη δική µας καθοδήγηση, στη δική µας διακυβέρνηση. 

Έτοιµη, λοιπόν, η ένταξη των αυγοπαραγωγών στο σύστηµα
«ΆΡΤΕΜΙΣ», έτοιµο το Μελισσοκοµικό Μητρώο. Όλα αυτά, όµως,
καθυστέρησαν έντεκα µήνες. Είχαµε και καθυστέρηση.

Υπήρχαν και άλλα έτοιµα στις υπηρεσίες του Υπουργείου τα
οποία όµως η Κυβέρνηση δεν τα φέρνει στο νοµοσχέδιο αυτό.
Για παράδειγµα, το Υπουργείο έχει έτοιµη την τελική µελέτη για
την εναρµόνιση της αδειοδότησης των κτηνοτροφικών εγκατα-
στάσεων µε τον ν.4442/2016, ο οποίος αφορά όλες τις οικονοµι-
κές δραστηριότητες της χώρας. 

Ακούµε, επίσης, εδώ ότι τώρα στήνετε επιτροπή. Στήνετε τώρα
επιτροπή για µία ήδη επεξεργασµένη και τελική πρόταση των
υπηρεσιών του Υπουργείου.

Αντί, λοιπόν, σε αυτό το νοµοσχέδιο να προχωρήσουµε για τις
αδειοδοτήσεις των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων Α’, Β’ και Γ’
βαθµού, των υδατοκαλλιεργειών, των κτηνιατρικών κλινικών και
όλων των δραστηριοτήτων που υπάγονται στο Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, δίνουµε µία παράταση των υφιστάµενων κτη-
νοτροφικών εγκαταστάσεων µέχρι το τέλος του 2020 και αυτό
το ονοµάζουµε «εκσυγχρονισµό».

Το νοµοσχέδιο έχει αποσπασµατικότητα και προχειρότητα. Η
κορωνίδα, λέει, αυτού του νοµοθετήµατος είναι η αυστηροποί-
ηση των ποινών για τις ελληνοποιήσεις. Πρόκειται για ποινές, µε
αναστολή βεβαίως, χωρίς καµµία πρόβλεψη για το πώς θα φθά-
σουµε σε αυτές, χωρίς καµµία πρόβλεψη για τους ελεγκτικούς
µηχανισµούς, χωρίς καµµία πρόβλεψη για τους ελέγχους.

Και έρχεται τώρα η Νέα Δηµοκρατία και λέει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
έκανε ποτέ ελέγχους. Αγνοεί ακόµη και την κοινή υπουργική από-
φαση για τους ελέγχους στο γάλα και στα ισοζύγια που είχε ως
αποτέλεσµα µε την εφαρµογή της να σταθεροποιήσει και να αυ-
ξήσει έστω και λίγο τις τιµές του γάλακτος. Ήταν µία υπουργική
απόφαση που έβαζε ποινές µέχρι και εκατοµµύριο ανάλογα µε
τον τζίρο των επιχειρήσεων και προέβλεπε και το κλείσιµο των
επιχειρήσεων που πάνε σε υποτροπή.

Πείτε µας, λοιπόν, αφού δεν κάναµε τίποτε εµείς για τους
ελέγχους, αλλά έχουµε να παρουσιάσουµε στο διάστηµα της
οκτάµηνης θητείας που εγώ γνωρίζω τρεισήµισι χιλιάδες ελέγ-
χους µόνο στον ΕΦΕΤ, µόνο στον χώρο εστίασης και µόνο στο
ΠΟΠ προϊόν φέτα. Έχω εδώ τα στοιχεία και θα τα καταθέσω όλα
στα Πρακτικά. Πείτε µας, λοιπόν, πόσους ελέγχους κάνατε εσείς
στους έντεκα µήνες που είστε στο Υπουργείο.

Υπάρχουν πολλές άλλες διατάξεις, όπως αυτές για το κτηνια-
τρικό φάρµακο όπου δεν παίρνετε καµµία µέριµνα για την «on
line» πώληση των φαρµάκων, κάτι που αντιτίθεται στην υπάρ-
χουσα νοµοθεσία και δεν υπάρχει µέριµνα γι’ αυτό. 

Θα σας έλεγα, λοιπόν, το εξής: Αντί να κάνετε ερανιστικά νο-
µοσχέδια, καλό θα ήταν να παίρνετε αποφάσεις που θα στηρί-

ζουν τον αγροτικό κόσµο της χώρας, έστω και µέσα από τον ερα-
νισµό των προτάσεων και των αιτηµάτων τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω ακόµα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Για παράδειγµα, έχουµε ήδη µία ευνοϊκή απόφαση για τη χώρα

για την επιστροφή 446 εκατοµµυρίων ευρώ για τα βοσκοτόπια.
Ακούσαµε, µάλιστα, εδώ πριν από λίγο ότι η απόφαση αυτή και
η δικαίωση στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο ήρθε, λέει, λόγω του
νόµου που είχε κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τον
Δεκέµβριο του 2014, τον ν.4315.

Προφανώς και είναι δυσάρεστο αυτό να ακούγεται από Βου-
λευτές και πρώην Υπουργούς. Προφανώς δεν γνωρίζετε τη δια-
δικασία της ευρωπαϊκής νοµοθέτησης. Η Ευρώπη νοµοθετεί µε
βάση συµφωνίες που υπάρχουν ανάµεσα στα κράτη-µέλη. Δεν
έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση να ερµηνεύσει έναν νόµο που κά-
νατε εσείς τον Δεκέµβριο του 2014 και αυτό αποδεικνύεται περί-
τρανα από το γεγονός ότι στην απόφαση της δικαίωσης του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου δεν αναφέρεται πουθενά ο ν.4315. Αν-
τίθετα, ήταν αποτέλεσµα µίας συστηµατικής προσπάθειας της
δικής µας Κυβέρνησης ώστε να αλλάξουµε τον ορισµό του βο-
σκότοπου «Omnibus» το 2017 και, µάλιστα, µε τη «Σκέψη 54», η
οποία έλεγε ότι πλέον ο βοσκότοπος δεν προσδιορίζεται από το
είδος της βλάστησης, αλλά από τη γεωργική του χρήση.

Έχω, λοιπόν, την εντύπωση ότι έχετε την υποχρέωση τουλά-
χιστον τα χρήµατα αυτά να τα αποδώσετε στον αγροτικό χώρο
της χώρας, να ενισχύσετε τους κτηνοτρόφους µας –ακόµη είναι
ασταθές το αν θα τους δώσετε 4 ευρώ στο θηλυκό ζώο- να ενι-
σχύσετε τους ελαιοπαραγωγούς µας, τους µικρούς οινοποιούς
µας, τους ψαράδες µας, τους αλιευτικούς συνεταιρισµούς και
τους µισθωτές των λιµνοθαλασσών.

Πρέπει να ασχοληθείτε µε τις περιοχές που πραγµατικά έχουν
πρόβληµα. Εδώ θα ήθελα µία απάντηση από τον Υπουργό –και
ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- για το τι γίνεται µέσω του Προ-
γράµµατος Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων. Θα δοθούν
ΠΣΕΑ στους φασολοπαραγωγούς της Καστοριάς που είχαν πολύ
µεγάλο πρόβληµα; Θα ξεπαγώσει η απόδοση των ΠΣΕΑ στα σι-
τηρά, για τα οποία υπάρχει ήδη µία απόφαση;

Τελειώνοντας, θέλω να πω για τον ΕΛΓΑ. Ασχοληθείτε µε τον
αλληλέγγυο χαρακτήρα του και αφήστε τα υπονοούµενα και τα
παιχνιδάκια εις βάρος των αγροτών. Η αγροτική πολιτική οφείλει
να απευθύνεται στους ανθρώπους της εργασίας και του µόχθου.
Δυστυχώς, όµως, η δική σας πολιτική δεν φτάνει στα φτωχόσπιτα
της ελληνικής αγροτιάς.

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω για τα Πρακτικά τα έγγραφα που
σας προανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Σάββας Αναστασιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία διευκρί-
νιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, λοιπόν,
µπορείτε να µιλήσετε για ένα λεπτό. Να είστε σύντοµη, παρα-
καλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Παίρνω τον λόγο µε αφορµή τα όσα είπε η συνάδελφός κ. Τε-
λιγιορίδου, η οποία αναφέρθηκε στη δική µου παρέµβαση χθες
για τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις.

Κυρία Τελιγιορίδου, να ξεχωρίσουµε για τι ακριβώς µιλάµε.
Εσείς συστήσατε µία οµάδα εργασίας, ως οφείλατε, για την απλο-
ποίηση των αδειοδοτήσεων στο πλαίσιο του ν.4442/2016, δηλαδή
µία απλούστευση η οποία έπρεπε να γίνει για τις κτηνιατρικές
αδειοδοτήσεις, τις κτηνοτροφικές και τις υδατοκαλλιέργειες.

Πράγµατι, υπήρξε ένα πόνηµα, το οποίο βεβαίως ολοκληρώ-
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θηκε από µας την προηγούµενη εβδοµάδα, γιατί δεν ήτανε
έτοιµο όπως το παρουσιάσατε.

Αυτό, όµως, κυρία Τελιγιορίδου, στο οποίο αναφέρθηκα και
είναι το µείζον είναι το εξής: Η επιτροπή η οποία συστάθηκε και
έχει παραδώσει το πόνηµά της, κάνει πολύ υπέρτερο αυτής της
διαδικαστικής απλοποίησης, την οποία ούτως ή άλλως οφείλουµε
να την κάνουµε. Έρχεται και βλέπει τα πραγµατικά προβλήµατα
των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων του ν.4056/2012. Λέω επι-
γραµµατικά τρία. Ποιος είναι ο ορισµός των πρόχειρων καταλυ-
µάτων; Ποιος είναι ο ορισµός των συνοδών έργων των
κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων; Τι θα κάνουµε µε τα ζητήµατα
των αποστάσεων, τα οποία έχουν δηµιουργηθεί σε σχέση µε τις
υφιστάµενες κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις; Αυτά είναι πρακτικά
ζώντα προβλήµατα που αφορούν τις κτηνοτροφικές εγκαταστά-
σεις. 

Αυτό ακριβώς, λοιπόν, δουλεύουµε τώρα, κυρία Τελιγιορίδου,
για να βάζουµε τα πράγµατα στη θέση τους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι, σας παρα-

καλώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αναστασιάδης Σάββας…
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, δεν είναι προ-

σωπικό αυτό. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Μα, πώς δεν είναι, αφού αναφέρ-

θηκε σ’ αυτά που είπα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έδωσε κάποιες

εξηγήσεις επ’ αυτών στα οποία τοποθετηθήκατε. Σας παρακαλώ!
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Θέλω µισό λεπτό, για να διευκρι-

νίσω κάποια πράγµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι, δεν θα

γίνει αυτό το πράγµα. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Θέλω µόνο να διευκρινίσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, τι να διευκρινί-

σετε; Δεν προβλέπεται τέτοια διαδικασία.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Τότε, γιατί δώσατε τον λόγο στην

Υφυπουργό; Είπα εγώ κάτι προσωπικό; Αναφέρθηκε στην οµιλία
που έκανα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη, το ότι
απευθύνθηκε δεν σηµαίνει τίποτα. Σας άκουσε και παρενέβη για
να δώσει κάποιες διευκρινίσεις που η ίδια νόµιζε και όφειλε, κατά
τη γνώµη της, να δώσει.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Θέλω κι εγώ από την πλευρά µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Τελιγιορίδου,

γνωρίζετε πολύ καλά τι ζήτηµα προκύπτει όταν κάποιος Βουλευ-
τής επικαλείται το προσωπικό.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Γνωρίζετε από τη στάση µου πέντε
χρόνια εδώ στη Βουλή ότι δεν παρεµβαίνω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Διαστρέβλωσε κάτι
απ’ αυτά που είπατε;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Μα, δεν λέει την αλήθεια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ρωτώ: Διαστρέ-

βλωσε η Υπουργός κάτι απ’ αυτά που είπατε; Απαντήστε…
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Αµφισβήτησε αυτά που είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Άλλο το «αµφι-

σβητώ», άλλο το «διαστρεβλώνω» και άλλο αυτό που λέτε εσείς.
Ας µη µάθουµε γραµµατική τώρα.

Ο κ. Αναστασιάδης έχει τον λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα αποφύγω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, να αναφερθώ στην τροπολογία που έχει κατατεθεί πριν από
λίγο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος κ. Χατζηδάκη και αφορά
τις πρωτοβουλίες που αναλαµβάνει το Υπουργείο για τη λίµνη
Κορώνεια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Έχω ασχοληθεί µε τη λίµνη Κορώνεια ως Έπαρχος Λαγκαδά

και παρακολουθώ το πρόβληµα που ουσιαστικά έγινε γνωστό
πριν από είκοσι πέντε χρόνια, το 1995, αλλά η υποβάθµιση της
λίµνης είχε ξεκινήσει από πολύ πιο πριν, από το 1980. Θεωρώ
λοιπόν την πρωτοβουλία του Υπουργού Περιβάλλοντος εύστοχη
και θαρραλέα και νοµίζω ότι είναι ο µόνος τρόπος για να δοθούν
λύσεις στα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η λίµνη. Γιατί το λέω
αυτό; Διότι υπήρχε µια πανσπερµία καθηκόντων και ευθυνών σε
πάρα πολλές υπηρεσίες. Συµµετείχα σε αυτή την επιτροπή και
ποτέ όταν συζητούσαµε θέµατα, δεν µπορούσαµε να πάρουµε
απόφαση. Αυτό σήµαινε καθυστερήσεις και αν συνεχιζόταν, θα
συνεχίζονταν και οι καθυστερήσεις. Με τον τρόπο που πάει να
δώσει λύση το Υπουργείο Περιβάλλοντος, νοµίζω ότι θα τρέξουν
πολύ πιο γρήγορα τα έργα που έχουν προγραµµατιστεί και θα
αποκατασταθεί πολύ γρηγορότερα η λίµνη.

Θέλω να πω το εξής αν και δεν µας ακούει ο Υπουργός Περι-
βάλλοντος. Εκεί πρέπει να προσέξουµε το θέµα της χρήσης του
νερού, διότι εκεί η οικονοµία έχει στηριχθεί πάνω στους άφθο-
νους υδατικούς πόρους, στήριξε την κτηνοτροφία, η κτηνοτρο-
φία µε τη σειρά της στήριξε τη γεωργία και η γεωργία µε τη
σειρά της στήριξε την κτηνοτροφία. Υπάρχει δηλαδή, µια οικο-
νοµική αλυσίδα, η οποία αν διαρραγεί νοµίζω ότι θα δηµιουργη-
θεί πρόβληµα στην περιοχή.

Τώρα, όσον αφορά το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι
από την αρχή στόχος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, της
ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά και της Κυ-
βέρνησης και του ίδιου του Πρωθυπουργού, Κυριάκου Μητσο-
τάκη ήταν να ξεκινήσει για τον αγροτικό τοµέα µια νέα εποχή,
µια εποχή που θα σηµατοδοτεί την αναγέννηση του αγροτικού
χώρου, µια εποχή που θα ξεπερνά τα γραφειοκρατικά εµπόδια,
που θα παρέχει πολύ καλύτερες υπηρεσίες στον αγρότη, που θα
µειώνει την φορολογία και τελικά, θα µειώνει το κόστος παρα-
γωγής και θα κάνει ελκυστική την αγροτική επιχειρηµατικότητα.
Αυτό γίνεται µε µέτρα, δράσεις και εργαλεία στήριξης στον
αγροτικό χώρο, που µπορεί να αναδείξουν τη γεωργία, την κτη-
νοτροφία και την αλιεία σαν βασικούς πυλώνες της οικονοµικής
δραστηριότητας στη χώρα µας, αλλά και της απασχόλησης στην
ύπαιθρο που ερηµώνει και να αυξήσουν την συµµετοχή του
αγροτικού προϊόντος στο Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν. 

Αυτό γίνεται σήµερα µε µια σειρά µέτρων, την οποία φέρνετε
για συζήτηση και ψήφιση στην Ολοµέλεια της Βουλής, µε µια
σειρά διατάξεων που βελτιώνουν τις ισχύουσες διατάξεις, αλλά
και µε νέες διατάξεις, καινοτόµες διατάξεις, όπως είναι το Δίκτυο
Γεωργικής Λογιστικής Πληροφόρησης, αλλά και το Ηλεκτρονικό
Μητρώο Μελισσοκοµίας, ένα θέµα που ήταν αίτηµα πολλών χρό-
νων των µελισσοκόµων, όπου θα γίνεται καταγραφή και σωστή
και αποτελεσµατική αντιµετώπιση των ασθενειών, αλλά και έλεγ-
χος των εισαγωγών και της εγχώριας διακίνησης του παραγόµε-
νου µελιού. 

Έρχονται ρυθµίσεις για τις υδατοκαλλιέργειες. Είναι ένα τε-
ράστιο θέµα η οριοθέτηση της περιοχής, οργανωµένης ανάπτυ-
ξης υδατοκαλλιέργειας στην περιοχή µου, στη Θεσσαλονίκη, στη
δυτική πλευρά του Θερµαϊκού, στη Χαλάστρα, στα Κύµινα, στα
Μάλγαρα, υπάρχουν µυδοκαλλιέργειες όπου εκεί παράγεται το
80%-85% της εγχώριας παραγωγής ενός κατεξοχήν εξαγώγιµου
προϊόντος και από το 1998 έχει κατατεθεί αίτηµα οριοθέτησης
της ΠΟΑΥ, όπως λέγεται, και µέχρι σήµερα δεν έχει γίνει τίποτα.
Πιστεύω ότι µε την παρέµβαση σήµερα στη νοµοθέτηση και την
απλοποίηση των διαδικασιών, θα καταστεί δυνατό να λυθεί και
αυτό το πρόβληµα, έτσι ώστε να είναι περισσότερο οργανωµένη
η µυδοκαλλιέργεια στην περιοχή, που είναι για πολλούς αποκλει-
στική καλλιέργεια. Δίνει λύσεις στα προβλήµατα των σταβλικών
εγκαταστάσεων και κυρίως στα προβλήµατα της αιγοπροβατο-
τροφίας. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό, διότι ήταν ανασταλ-
τικός παράγοντας της ανάπτυξης. 

Και βεβαίως, ασχολείται και δίνει λύσεις ή προσπαθεί να αντι-
µετωπίσει το φαινόµενο των ελληνοποιήσεων. ένα φαινόµενο δια-
χρονικό που πλήττει την εγχώρια παραγωγή, τα ελληνικά
προϊόντα, τον εγχώριο καταναλωτή και δυστυχώς, µέχρι σήµερα
η πολιτεία, η χώρα µας δεν µπόρεσε να αντιµετωπίσει. Αντιθέ-
τως, µε τα µέτρα που υπήρχαν το προηγούµενο διάστηµα, νο-
µίζω ενίσχυαν τις ελληνοποιήσεις.
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Τέλος, επειδή κύριοι Υπουργοί, βλέπω ότι κάνετε µια µεγάλη
προσπάθεια, µε πρωτοβουλίες σηµαντικές και προσπαθείτε να δώ-
σετε λύσεις σε πολλά διαχρονικά προβλήµατα, χρόνια προβλή-
µατα, θέλω να σας παρακαλέσω να σκύψετε και πάνω στο
πρόβληµα των εργαζοµένων της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρι-
σµών Λαγκαδά, η οποία είναι υπό εκκαθάριση από το 2012 και δεν
έχουν πληρωθεί ακόµη οι εργαζόµενοί τους, παρ’ ότι έχουν δι-
καιωθεί τελεσίδικα στα ελληνικά δικαστήρια. Πρέπει να δώσουµε
λύση σε εργαζόµενους ανθρώπους και νοµίζω ότι είναι κρίµα να
µην έχουν αποζηµιωθεί από το 2012 για τις εργασίες που προσέ-
φεραν στην πρώην Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Λαγκαδά. 

Τέλος, θέλω να πω ότι η περίοδος της πανδηµίας, µας επιβε-
βαίωσε και κάτι άλλο. Μας επιβεβαίωσε την ανάγκη να στηρί-
ξουµε τον πρωτογενή τοµέα και δίνεται µια δυνατότητα, κύριε
Υπουργέ, µέσα από τα 32 δισεκατοµµύρια που προορίζονται στη
χώρα µας, ένα µέρος να δοθεί στην ενίσχυση και στην ανάπτυξη
του αγροτικού χώρου και στον εκσυγχρονισµό της αγροτικής οι-
κονοµίας, έτσι ώστε να µπορεί να ανταποκριθεί στις σύγχρονες
απαιτήσεις και στις απαιτήσεις των καταναλωτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Βολουδάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στη

συζήτηση του ίδιου του νοµοσχεδίου, οφείλω να αναφερθώ στο
ζήτηµα που έχει προκύψει στον πρωτογενή τοµέα της Κρήτης µε
τον καύσωνα του Μαΐου και τις παρατεταµένες υψηλές θερµο-
κρασίες, οι οποίες έχουν κάνει τροµερή ζηµιά στους ελαιώνες,
αλλά και στα εσπεριδοειδή. Ήρθε ο καύσωνας τη χειρότερη
στιγµή, πάνω στο τέλος της ανθοφορίας, στην αρχή της καρπό-
δεσης, σε µια χρονιά, που έρχεται µετά την τροµερή κατα-
στροφή που υπέστη η ελαιοκοµία της Κρήτης πέρυσι, λόγω του
δάκου. Πέρυσι η ζηµιά έφτασε τα 100 εκατοµµύρια. Φέτος, δεν
µπορεί να υπολογιστεί ακόµα -έχουν έλθει τα συνεργεία του
ΕΛΓΑ-, απευθύνω όµως έκκληση πραγµατικά πρώτον, να τελει-
ώσει η εκτίµηση το συντοµότερο δυνατόν και δεύτερον, να δια-
σφαλιστεί ότι θα αποζηµιωθεί η διαφαινόµενη ζηµιά, ιδίως
λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι πρέπει να υπάρξουν και βελτιώσεις,
διορθώσεις στον κανονισµό του ΕΛΓΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Κρήτη υπάρχει µια εντύ-
πωση -την οποία θα πρέπει να δούµε, θα πρέπει ο ΕΛΓΑ να µας
αποδείξει ότι δεν είναι έτσι τα πράγµατα-, ότι οι αποζηµιώσεις και
ο κανονισµός για τις αποζηµιώσεις είναι προσανατολισµένες πολύ
περισσότερο στον βορρά παρά στον νότο. Θα το πω απλά, απο-
ζηµιώνεται πολύ πιο εύκολα ο παγετός παρά ο καύσωνας. Λοιπόν,
επειδή υφιστάµεθα συνέπειες ενός καύσωνα στην ελαιοπαραγωγή
και στα εσπεριδοειδή, ο οποίος µπορεί να είναι πραγµατικά κατα-
στροφικός, είναι η ώρα να δούµε και το θέµα αυτό. 

Με την ευκαιρία, αναφέρω ότι τώρα υπάρχουν σωρευµένα
χρέη των αγροτών και πρέπει να ρυθµίσετε το ζήτηµα του συµ-
ψηφισµού της αποζηµίωσης µε τις οφειλές. 

Νοµίζω και γραφειοκρατικά κερδίζουµε µε αυτόν τον τρόπο.
Κερδίζουµε µειώνοντας την γραφειοκρατία, αλλά και διευκολύ-
νουµε τους ανθρώπους οι οποίοι έχουν µεν να λάβουν µια απο-
ζηµίωση, αλλά δεν µπορούν αν δεν έχουν εξοφλήσει οφειλές,
που ενδεχοµένως δεν µπορούν να το κάνουν. 

Έρχοµαι τώρα στο ίδιο το νοµοσχέδιο. Αποµονώνω δύο ση-
µεία που θεωρώ ότι είναι τα µείζονα. Το ένα είναι οι αυστηρότε-
ρες ποινές για την παραπλάνηση του καταναλωτή σε σχέση µε
την προέλευση των προϊόντων. Αυτό είναι κάτι που είναι απαραί-
τητο και για την ενίσχυση του πρωτογενούς µας τοµέα που έχει
προϊόντα µε ταυτότητα, µε υψηλή προστιθέµενη αξία και δεν
πρέπει να αφήνουµε να κανιβαλίζεται στην αγορά το µερίδιό
τους από άλλους που πουλάνε προϊόντα εισαγόµενα ή προϊόντα
µε άλλη προέλευση από αυτή που παρουσιάζεται στις ετικέτες
και αυτό είναι κάτι που είναι προς όφελος και του παραγωγού,
αλλά και του καταναλωτή. Έχει γεµίσει εδώ και πολλά χρόνια η
Ελλάδα στην αγορά από πορτοκάλια Κρήτης, από γραβιέρα Κρή-
της. Είναι πράγµατι έτσι;

Με το νοµοσχέδιο αυτό οι ποινές για την παραπλάνηση γίνον-
ται αυστηρότερες ποινές και πιστεύω ότι κινείστε προς στη
σωστή κατεύθυνση για να µπορέσει να επιβληθεί µια τάξη στην
αγορά. Να σηµειώσω µόνο ότι εκτός από τις ίδιες τις ποινές θα
πρέπει να ενισχυθεί και ο µηχανισµός του ελέγχου, να διασφαλί-
σουµε ότι υπάρχει τρόπος να ελέγχεται η αγορά τόσο από τα όρ-
γανα του Υπουργείου όσο και από τις διευθύνσεις αγροτικής
οικονοµίας των περιφερειών.

Τώρα το δεύτερο µείζον ζήτηµα που ρυθµίζεται µε το νοµο-
σχέδιο είναι οι φθορές στα αγροτικά κτήµατα, οι αγροζηµίες που
λέγαµε παλιότερα. Πρόκειται για κάτι πολύ σηµαντικό και εδώ
βάζετε πιο αυστηρές ποινές και πολύ καλά κάνετε. Υπάρχει,
όµως, εδώ µια αδυναµία. Οι ποινές αυτές για να επιβληθούν πρέ-
πει η υπόθεση να πάει στο δικαστήριο. Υπάρχουν πολλές περι-
πτώσεις που οι αγροζηµίες δεν πάνε στο δικαστήριο. 

Και εξηγώ όσο πιο σύντοµα µπορώ, ίσως να χρειαστώ την
ανοχή σας για ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. Στην Κρήτη έχουµε
πολλές φορές στην ίδια περιοχή, στο ίδιο χωριό αγροτικές εκµε-
ταλλεύσεις και κτηνοτροφία, ελαιώνες και κτηνοτροφία, αυτός
είναι ο κανόνας. Αυτό είναι λογικό ότι προκαλεί τριβές ειδικά µε
το δικό µας µοντέλο της κτηνοτροφίας. 

Στη συντριπτική πλειοψηφία των περιπτώσεων οι υποθέσεις
των αγροζηµιών λύνονται µε συνεννόηση µεταξύ αγροτών και
κτηνοτρόφων, γιατί στη συντριπτική τους πλειοψηφία είναι συ-
νεννοήσιµοι άνθρωποι που βρίσκουν τον τρόπο να λειτουργή-
σουν. Υπάρχει, όµως, µια πολύ µικρή µειοψηφία περιπτώσεων
όπου κάποιοι έχουν κάνει σύστηµα τις αγροζηµίες, δεν πρόκειται
στην πραγµατικότητα για αγροζηµίες από ατύχηµα, αλλά είναι
ένα φαινόµενο κατά το οποίο κάποιοι συστηµατικά ουσιαστικά
τρέφουν τα ζώα τους από τις καλλιέργειες των γειτόνων τους.
Αυτό πρέπει προφανώς να σταµατήσει. Αυτοί οι άνθρωποι δυ-
σφηµούν τους κτηνοτρόφους, δεν είναι έτσι οι κτηνοτρόφοι, δεν
είναι έτσι οι κτηνοτρόφοι της Κρήτης. Μιλάµε για περιπτώσεις
που ίσως να µετριούνται στα δάχτυλα δύο χεριών και σε πολύ
λίγα συγκεκριµένα χωριά.

Σε αυτές τις περιπτώσεις όχι µόνο έχουµε τη ζηµιά αυτή, αλλά
η ζηµιά αυτή δεν φτάνει ποτέ στα δικαστήρια, γιατί κανείς ποτέ
δεν κάνει καταγγελία ή δεν βρίσκει µάρτυρες για την καταγγελία
για λόγους που µπορείτε να φανταστείτε. Τι πρέπει να κάνουµε
εδώ, λοιπόν; Πρέπει να βρούµε έναν άλλο τρόπο. 

Έχω υποβάλει µια πρόταση στον Υπουργό, θα την καταθέσω
για τα Πρακτικά, η οποία προβλέπει γι’ αυτή την περίπτωση διοι-
κητικές κυρώσεις, πρόστιµα, τα οποία θα επιβάλει η Αστυνοµία,
τα οποία για να µην επιβαρύνουν τον κτηνοτρόφο ο όποιος τυ-
χαία µια φορά υπέπεσε στο αδίκηµα αυτό έχουν µια κλιµάκωση,
δηλαδή ξεκινάνε από ένα συµβολικό πρόστιµο στην πρώτη περί-
πτωση που διαπράττεται τέτοιο αδίκηµα, 30 ευρώ, δεν έχει ση-
µασία το ποσό, αυτό θα το συζητήσουµε και κλιµακώνονται πολύ
στην περίπτωση της υποτροπής. Στην τρίτη υποτροπή το πρό-
στιµο πρέπει να γίνεται πραγµατικά απαγορευτικό για τον κτη-
νοτρόφο, να γίνεται τέτοιο που να αποκλείει την περίπτωση
κάποιου που έχει κάνει επάγγελµα το να τρέφει τα ζώα του από
την περιουσία των άλλων. Στη συνέχεια αυτό το πρόστιµο θα
πρέπει να εισπράττεται και να δεσµεύεται από την ενίσχυση την
κοινοτική που εισπράττει ο κτηνοτρόφος. 

Είναι πιστεύω το µοναδικό σχήµα, το οποίο θα διασφαλίσει ει-
ρήνη κατ’ αρχάς στις περιοχές που υπάρχουν και αγρότες και
κτηνοτρόφοι. Τονίζω ότι πρέπει να γίνει µε τρόπο που να µην επι-
βαρύνει υπέρµετρα τους κτηνοτρόφους, να µην επιβαρύνει τους
σοβαρούς κτηνοτρόφους ούτε την τυχαία περίπτωση όπου µία
ή έστω και δύο φορές κάποιου τα ζώα του έφυγαν, αλλά να απο-
τρέψει, να αποκλείσει τη συστηµατική αυτή παράβαση.

Δεν υπάρχει περισσότερος χρόνος, θα καταθέσω την πρότασή
µου στα Πρακτικά, θα τη συζητήσουµε και στην τοπική µας κοι-
νωνία και θέλω να πιστεύω ότι η Κυβέρνηση θα έρθει να λύσει
και αυτό το πρόβληµα για να βάλει την παραγωγή του πρωτογε-
νούς µας τοµέα σε µια νέα βάση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Μανούσος - Κωνσταντίνος
Βολουδάκης, καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
πρόταση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

14060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η συγκεκριµένη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το κατέχει

το επικοινωνιακό παιχνίδι και εκτός των άλλων είναι και ευφάν-
ταστη στην εξεύρεση τίτλων για τα νοµοσχέδια, οι όποιοι τίτλοι
ουδόλως ανταποκρίνονται στο περιεχόµενο. Δηλαδή, αν αυτές
οι διάσπαρτες ρυθµιστικές διατάξεις αποτελούν το µακρόπνοο
στρατηγικό σχεδιασµό σας για την αναβάθµιση και τον εκσυγ-
χρονισµό της αγροτικής πολιτικής, τύφλα να’ χει ο εθνικός στρα-
τηγικός σχεδιασµός. 

Κύριοι Υπουργοί, ξέρετε το ότι λείπει το µακρόπνοο όραµα και
ο ολοκληρωµένος σχεδιασµός για την ενίσχυση της πρωτογε-
νούς παραγωγής, η οποία ακριβώς σε περιόδους κρίσης πανδη-
µικής χρειάζεται να τονωθεί ακόµη περισσότερο, δεν είναι κάτι
που το λένε µόνο οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, πανθοµολογείται σε
όλη την πιάτσα και συγκεκριµένα σε όλους τους αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς, σε όλους τους µεµονωµένους αγρότες. Κρίµα και
πάλι κρίµα για το πολυδιαφηµιζόµενο Επιτελικό σας Κράτος. 

Ξέρετε τι άλλο λένε οι αγρότες τουλάχιστον στην επαρχία;
Λένε ότι από τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση δεν είδαν ούτε 1 ευρώ
πραγµατικής στήριξης όλη αυτή την περίοδο που διήρκησε και
κράτησε η πανδηµική κρίση. Το µόνο που κάνετε είναι να στέλ-
νετε τους αγρότες, τους µικροµεσαίους αγρότες της χώρας µε
τα επτά, δέκα, έστω και είκοσι στρέµµατα αγροτικής καλλιέρ-
γειας να πάρουν δάνεια από τις τράπεζες. Βέβαια την ίδια τα-
κτική περί σπρωξίµατος προς τις τράπεζες για δανειοδότηση την
έχετε και για όλη τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Όµως,
όλος ο παραγωγικός και εµπορικός κόσµος περιµένει πραγµα-
τική στήριξη µε ρευστότητα. Δυστυχώς κάτι τέτοιο περιλαµβά-
νεται µόνο στο πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ από το οποίο δεν
παραδειγµατίζεστε και δεν υιοθετείτε καµµία απολύτως πρό-
ταση. 

Επίσης, να αναφερθώ σε ένα πρόβληµα που καίει ακόµη τον
αγροτικό τοµέα. Εδώ και έντεκα µήνες διακυβέρνησης όχι µόνο
δεν έχετε προχωρήσει στη σχεδόν έτοιµη µεταρρύθµιση του κα-
νονισµού του ΕΛΓΑ -και λέω «σχεδόν έτοιµη» γιατί είχαµε έτοιµες
τις απαιτούµενες αναλογιστικές µελέτες-, αλλά δεν αποκαλύ-
πτετε και σε εµάς και στον αγροτικό κόσµο τι θα κάνετε τελικά
µε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ. 

Όπως ανέφεραν πολλοί συνάδελφοι, υπάρχουν φαινόµενα µεί-
ωσης παραγωγής από αιτίες που δεν προβλέπονται από τον
υπάρχοντα κανονισµό του ΕΛΓΑ ακριβώς λόγω της κλιµατικής
κρίσης και αλλαγής και δεν τα συµπεριλαµβάνετε. 

Τελικά θα πρέπει να µας αποκαλύψει ο κύριος Υπουργός εάν
θα τον ιδιωτικοποιήσει τον ΕΛΓΑ, εάν έχει κάποιο σχεδιασµό και
εάν δεν έχει σχεδιασµό, γιατί έρχονται αυξηµένα ασφάλιστρα σε
αγροτικά προϊόντα.

Συγκεκριµένα, θα αναφερθώ στο κεράσι που έχουµε στην Πιε-
ρία. Ξαφνικά οι αγρότες καλούνται να πληρώσουν αυξηµένα
ασφάλιστρα γιατί καταργείτε δύο ασφαλιστικές κλάσεις. Τους
βάζετε να πληρώσουν, λοιπόν, αυξηµένα ασφάλιστρα και δεν
τους λέτε εάν θα αποζηµιωθούν για φαινόµενα µείωσης παρα-
γωγής που οφείλονται στην κλιµατική κρίση. Επειδή ακριβώς δεν
ξεκαθαρίζετε τι θα κάνετε µε τον ΕΛΓΑ, βάζετε εµάς τους Βου-
λευτές να µεταφέρουµε αιτήµατα για να αποζηµιώνονται οι πα-
ραγωγοί µας µε τον de minimis. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Τα διορθώσατε εσείς τεσσεράµισι
χρόνια!

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κοιτάξτε να δείτε, αγαπητέ συνάδελφε,
το µπαλάκι ότι φταίνε οι προηγούµενοι…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Εγώ απλώς το σχολίασα. Τα κά-
νατε όλα εσείς και εµείς τα διορθώσαµε.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Εσάς εξέλεξε ο ελληνικός λαός και από
εσάς περιµένει έργα, από το Επιτελικό σας Κράτος, το οποίο δεν
έχει κάνει τίποτα απολύτως για τον αγροτικό τοµέα. Τίποτα!

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ενώ εσείς τα κάνατε όλα!
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Πάµε παρακάτω. Να µιλήσουµε για την

κτηνοτροφία. Μας φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο προβλέπει
απλή παράταση για τις άδειες των υπαρχουσών κτηνοτροφικών
µονάδων και σταβλικών εγκαταστάσεων. 

Κυρία Αραµπατζή, κοιτάξτε να δείτε. Στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και συγκεκριµένα στην αρµοδιότητα της πρώην
Υπουργού αρµόδιας για κτηνοτροφικά θέµατα, της κ. Τελιγιορί-
δου, υπάρχει έτοιµο, ήδη από τον Μάιο του 2019, νοµοσχέδιο
που είχε προετοιµαστεί µε τη συνεργασία όλων των συναρµό-
διων Υπουργείων και είχε και την έγκριση των εταίρων και αφο-
ρούσε ακριβώς στην αναδιαµόρφωση του κανονισµού για την
αδειοδότηση των σταβλικών και κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων.
Μην ψεύδεστε, πείτε όλη την αλήθεια!

Επίσης, οι κτηνοτρόφοι µας -και εδώ έχω να καταθέσω για τα
Πρακτικά επιστολή προς τον Υπουργό τον κ. Βορίδη από κτηνο-
τροφικό σύλλογο της χώρας- περιµένουν ακόµη την έκτακτη ενί-
σχυση των 23 εκατοµµυρίων ευρώ. Θα την πάρουν ή δεν θα την
πάρουν;

Τι γίνεται, επίσης, µε τα 446 εκατοµµύρια ευρώ που µας επι-
στρέφει η Ευρωπαϊκή Ένωση, βάσει συγκεκριµένων αποφάσεων,
για τις ενισχύσεις που είχαν δοθεί στους κτηνοτρόφους µας για
τα έτη 2009-2012 και 2013-2014; Είχα υποβάλει µία ερώτηση για
έτη 2013-2014. Η απάντηση ήταν δελτίο Τύπου του Υπουργού,
του κ. Μάκη Βορίδη, στις 17 Φλεβάρη του τρέχοντος έτους που
λέει ότι επιστρέφονται στον κρατικό προϋπολογισµό 280 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Πού είναι αυτά τα εκατοµµύρια; Χάθηκαν στον
δρόµο; Πότε θα πάνε στους κτηνοτρόφους µας; Θα καταθέσω
και αυτό το έγγραφο για τα Πρακτικά. 

Όσον αφορά τους µελισσοκόµους, καλή πρωτοβουλία η συγ-
κρότηση του ηλεκτρονικού µητρώου. Όµως, τα ερωτήµατα που
ανακύπτουν είναι πώς και πότε θα προστατέψετε τους µελισσο-
κόµους από τον αθέµιτο ανταγωνισµό, πώς θα προστατέψετε το
συγκεκριµένο εθνικό µας προϊόν. Γιατί δεν τροποποιείτε το
εθνικό θεσµικό πλαίσιο και να εντάξετε µέσα και ελέγχους, όπως
τη στατική ανάλυση ισότοπων αναφοράς, όπως το µαγνητικό
συντονισµό; Γιατί δεν θεσµοθετείτε πρόσθετες απαιτήσεις επι-
σήµανσης της προέλευσης του µελιού; Πότε θα ολοκληρωθούν
οι διαδικασίες για το ελληνικό σήµα για το µέλι; Πότε θα ανα-
πτυχθούν ερευνητικά προγράµµατα για την τεκµηρίωση της υψη-
λής ποιότητας του µελιού µας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα σας παρακαλέσω
όµως, να ολοκληρώστε.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε για την
ανοχή σας. Ολοκληρώνω.

Να µην αναφερθώ στους αλιείς, που δεν υιοθετείτε τις προτά-
σεις των επαγγελµατιών αλιέων; Επίσης γιατί δεν µας φέρνετε
µια ρύθµιση τη στιγµή που ο ΟΣΠΑ λειτουργεί το 2015 που να
διαγράφει όσα πρόστιµα έχουν βεβαιωθεί µέχρι το τέλος του
2016. Γιατί δεν προβλέπετε µέσα και τη δυνατότητα να εκδικα-
στούν οι προσφυγές όσων αλιέων επικαλούνται τη συγκεκριµένη
δυσλειτουργία του ΟΣΠΑ ή την καθυστέρηση να τη θέση σε
εφαρµογή. 

Θέλω να κλείσω µε έναν σηµαντικότατο έργο για την Πιερία.
Με πρωτοβουλία του πρώην Δηµάρχου Πύδνας-Κολινδρού, επί
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, είχε εγκριθεί η χρηµατοδότηση µελέτης
ύψους 9 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτή η µελέτη αφορά τεράστιο και
άκρως σηµαντικό έργο για την περιοχή της βόρειας Πιερίας και
της Ηµαθίας, αρδευτικό έργο µε αναβάθµιση γεωτρήσεων και
τηλεέλεγχο. Επαναλαµβάνω είχε εγκριθεί η χρηµατοδότηση της
µελέτης. Θέλουµε να δούµε τι απέγινε και αν έχετε σκοπό να την
ολοκληρώσετε. 

Καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής η κ. Ελισσάβετ Σκούφα κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σιµόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία
και να ετοιµάζεται η κ. Σούκουλη επίσης, από τη Νέα Δηµοκρατία.
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ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε,
κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο έργο ερ-
γασία θεατές είµαστε στην Αίθουσα αυτή. Όταν η Αντιπολίτευση,
η Αξιωµατική κυρίως, δεν έχει επιχειρήµατα για ένα συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο καταφεύγει στη γνωστή τακτική.

Πρώτο επίπεδο ότι δεν είναι οραµατικό το νοµοσχέδιο. Δεύ-
τερο επίπεδο πιθανώς να µην έχει γίνει διαβούλευση. Τρίτο µπο-
ρεί η νοµοθέτηση να είναι κακή. Και τέταρτο, µπορεί να είναι και
αντισυνταγµατικό. 

Εδώ, λοιπόν, και έντεκα µήνες αυτό γίνεται συνέχεια και γίνε-
ται και στην Αίθουσα αυτή, γιατί; Γιατί πραγµατικά έρχεται ένα
νοµοσχέδιο που ρυθµίζει θέµατα του αγροτικού τοµέα. Και είτε
είναι η µελισσοκοµεία, είτε είναι τα αβγά, είναι η αλιεία, µε τον
έναν ή µε τον άλλον τρόπο, λύνει θέµατα. Απορώ εσείς επί τεσ-
σεράµισι χρόνια, όλα αυτά που λέτε µέσα σε αυτή την Αίθουσα,
γιατί δεν τα κάνατε; Γιατί δεν προλάβατε. Γιατί, παραδείγµατος
χάριν, µέσα στο όραµα σας δεν προλάβατε να νοµοθετήσετε η
κάνναβη να µπορεί να φυτεύεται, όπως είπε ένας Υπουργός σας,
στις αυλές για ιδιωτική χρήση; Αυτό απορώ πώς δεν το προλά-
βατε. 

Και βέβαια, το λέω αστειευόµενος θέλοντας να πω ότι κατά
καιρούς έχετε πει ως Κυβέρνηση διάφορα. Και έρχεστε εδώ µε
µία Κυβέρνηση, η οποία ουσιαστικά, συντονισµένα, σαν σε
καµβά, βάζει σταυροβελονιές όσον αφορά την ανάπτυξη και την
αγροτική ανάπτυξη και ζητάτε και τα ρέστα.

Θα µιλήσω τώρα για ένα θέµα που είναι σηµαντικό και αφορά
τους αλιείς, τους αλιείς µέσης αλιείας που δεν αφορά µόνο τη
Θεσσαλονίκη παραδείγµατος χάριν την Κρήνη, αφορά και την
Καβάλα, αφορά προφανώς και το Βόλο. Και εκφράζω εδώ και κά-
ποιους άλλους συναδέλφους Βουλευτές, µε τους οποίους συ-
ζητώ. Είναι το περιβόητο θέµα των αλιεργατών, οι οποίοι
έρχονται από άλλα κράτη εξ ανάγκης, οι οποίοι ουσιαστικά είναι
εποχιακοί και αναγκάζουµε τους πλοιοκτήτες να πληρώνουν 27%
εισφορές. Πρέπει να λύσουµε. Πρόκειται για εποχικούς εργάτες,
οι οποίοι ουσιαστικά µέσα από τις ασφαλιστικές εισφορές, δεν
υπάρχει ανταποδοτικότητα µες στο σύστηµα.

Έχω, λοιπόν εδώ το αίτηµα της Πανελλήνιας Ένωσης Πλοι-
οκτητών Μέσης Αλιείας. Θέλω, κυρία Υφυπουργέ, να το δείτε.
Βέβαια, δεν αφορά µόνο εσάς, αφορά και το Υπουργείο Εργα-
σίας. Και νοµίζω ότι πρέπει να δοθεί µία λύση.

Όσον αφορά στην Κορώνεια, αυτό που έχω να πω είναι ότι η
Κορώνεια δεν είναι όπως ήταν πριν είκοσι ή είκοσι πέντε χρόνια,
είναι σε καλύτερη κατάσταση. Πρέπει όµως, το θέµα της Κορώ-
νειας να ληφθεί άµεσα. Και έτσι όπως είναι τώρα οι αρµοδιότητες
κατακερµατισµένες έχουµε θέµατα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, συµφωνώ απόλυτα µε την τροπολογία του
Υπουργείου Ενέργειας που έχει φέρει ο αρµόδιος Υπουργός στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο τονίζοντας παράλληλα ότι πρέπει να
συζητήσουµε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Υπάρχουν εναποµεί-
ναντα έργα, που δεν έχουν ολοκληρωθεί. Υπάρχουν εναποµείνα-
σες δράσεις.

Και φυσικά, όπως έκανε στο συγκεκριµένο θέµα το Υπουργείο
θεωρώ ότι για όλη την ανάπλαση του Θερµαϊκού Κόλπου πρέπει
να συσταθεί µία εταιρεία όπως ήταν παλαιότερα την οποία κα-
ταργήσατε, εσείς συνάδελφοι, η Εταιρεία Ανάπλασης του Φαλη-
ρικού Μετώπου, µία εταιρεία για την ανάπλαση του παραλιακού
µετώπου της Θεσσαλονίκης, µία κρατική εταιρεία, που θα ενώσει
όλες τις αρµοδιότητες. Και µε τον τρόπο αυτό ένα κόσµηµα της
Θεσσαλονίκης, ο Θερµαϊκός και όλης της Ελλάδος, θα µπορέσει
πραγµατικά να αναπτυχθεί.

Δίνω, λοιπόν, το Βήµα στον επόµενο οµιλητή. Έχω µιλήσει
πέντε λεπτά, κυρία Πρόεδρε. Μου χρωστάτε ένα λεπτό ακόµη.

Καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευστάτιος (Στράτος) Σιµό-

πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνάδελφε, θα το κα-
ταγράψω το λεπτό.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Σουκούλη από τη Νέα Δηµοκρατία.
Να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα µέχρι να τελειώσει η

απολύµανση του Εδράνου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Υπουργείο Μετανάστευσης

και Ασύλου, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη,
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και Δικαιοσύνης, καθώς και
ο Αναπληρωτής Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κατέθε-
σαν στις 3-6-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας για
την έδρα µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ευρωπαϊ-
κής Υπηρεσίας Υποστήριξης για το Άσυλο (EASO) για τη λει-
τουργία του επιχειρησιακού γραφείου της EASO στην Ελλάδα.

Oι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Υποδοµών
και Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, κατέθε-
σαν στις 3-6-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 21-5-2020
τροποποίησης της από 3-6-2019 επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς
για το έργο V της από 6-9-2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του
Ιδρύµατος «ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ ΊΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ» και
του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των
υποδοµών στον τοµέα της υγείας, που κυρώθηκε µε το
ν.4564/2018 (Α’ 170) και άλλες διατάξεις για την αεροδιακοµιδή
ασθενών».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο και συγχωρέστε µε για την
καθυστέρηση.

ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Σας ευ-
χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να κυρώσουµε στο
Ελληνικό Κοινοβούλιο το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων αναφορικά µε θέµατα της αγροτι-
κής αναπτυξιακής διαδικασίας. Είναι ένα νοµοσχέδιο που κινείται
σταθερά στο πλαίσιο της κυβερνητικής στρατηγικής µας στόχευ-
σης να καταστήσουµε τον πρωτογενή τοµέα της χώρας σε προ-
µετωπίδα ενός νέου αναπτυξιακού µοντέλου, ενός µοντέλου που
έχει ανάγκη σήµερα, περισσότερο από ποτέ και η ελληνική οικο-
νοµία και η ελληνική κοινωνία και φυσικά, πρωτίστως, οι αγρότες
µας. Γιατί είναι κοινά αποδεκτό ότι οι αγρότες µας και η αγροτική
παραγωγή τους, έχουν τα αναγκαία συγκριτικά πλεονεκτήµατα
ώστε να πρωταγωνιστήσουν και στην εγχώρια, αλλά και στη διε-
θνή αγορά.

Οφείλουµε, όµως, -και αυτό αποτελεί θεσµικό µας καθήκον-
να δηµιουργήσουµε µε στέρεα δοµικά στοιχεία το κατάλληλο
ρυθµιστικό πλαίσιο, ώστε οι παραγωγικές δυνατότητες του πρω-
τογενούς τοµέα να µην υπολείπονται του πραγµατικού παραγω-
γικού αποτελέσµατος. 

Το εν λόγω νοµοσχέδιο προχωρά δραστικά στη διαµόρφωση
ενός καθαρού νοµοθετικού πλαισίου, ώστε η δράση όλων των
εµπλεκόµενων συµµετεχόντων σε καίριους τοµείς της αγροτικής
διαδικασίας να διέπεται από οριοθετηµένους κανόνες, που να δι-
ευκολύνουν και την εξέλιξη και την προσαρµογή του αγροτικού
τοµέα στα σύγχρονα δεδοµένα της διεθνούς αγοράς. 

Θα µου επιτρέψετε, πριν περάσω στο περιεχόµενο του σχε-
δίου νόµου, να σταθώ σε ένα δεδοµένο, που πολλές φορές δια-
φεύγει της προσοχής µας. Αναφέροµαι στη σηµασία της
καταπολέµησης της ανασφάλειας δικαίου που δηµιουργεί η πο-
λυνοµία, η οποία αποτελεί αρκετές φορές γενεσιουργό αιτία της
κακονοµίας, αλλά και της γραφειοκρατίας, που εµποδίζει διαχρο-
νικά την αναπτυξιακή µας διαδικασία. Εκτιµώ ότι το Υπουργείο
και λόγω της επιστηµονικής ιδιότητας του Υπουργού, αναγνωρί-
ζοντας την πρακτική αυτή σηµασία, πραγµατικά ευφυώς προ-
χωρά σε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο βάζει σε µία τάξη, σε µια
σειρά, διάσπαρτες διατάξεις που «θόλωναν» το ρυθµιστικό πλαί-
σιο και για τους αγρότες και για τις επιχειρήσεις που ασχολούν-
ται µε τον πρωτογενή τοµέα, που εµπόδιζαν την αποτελεσµατική
εφαρµογή των ψηφισθέντων διατάξεων, που επιβάρυναν τη δη-
µόσια διοίκηση, µε αποτέλεσµα και την αποθάρρυνση των επεν-
δύσεων και τη διόγκωση της γραφειοκρατίας, αλλά και εν τέλει,
τη µη δυνατότητα αύξησης του ιδίου, του πραγµατικού παραγό-
µενου αποτελέσµατος. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο το Υπουργείο αναγνωρίζει ότι η ποι-
οτική νοµοθέτηση αποτελεί κρίσιµο πολλαπλασιαστικό παρά-
γοντα της αναπτυξιακής διαδικασίας. Και αυτό ακριβώς το
χαρακτηριστικό αποτελεί εχέγγυο επιτυχούς υλοποίησης στα
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οριζόµενα πεδία εφαρµογής του. 
Ας περάσουµε τώρα στα άρθρα. Θα αναφερθώ στα άρθρα 27,

28 και 29, στο µεγάλο στοίχηµα που καλούµαστε να αντιµετωπί-
σουµε και αποτέλεσε και προσωπική δέσµευση του Πρωθυπουρ-
γού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, δηλαδή την καταπολέµηση της
γάγγραινας των παράνοµων ελληνοποιήσεων των προϊόντων,
που στρέφεται ευθέως απειλητικά εναντίον του µόχθου των
αγροτών µας, εναντίον της ελληνικής οικονοµίας και βεβαίως
εναντίον όλων ηµών, των ίδιων των καταναλωτών. 

Το σήµα που εκπέµπουµε σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο
είναι καθαρό, είναι δυνατό και απευθύνεται σε όλους αυτούς,
που για το ίδιον όφελος καρπώνονται τον ιδρώτα συµπολιτών
µας, που βιοπορίζονται µε τιµιότητα από την αγροτική τους δρα-
στηριότητα. 

Ξεκινάµε έναν αγώνα, που ναι, δεν θα είναι καθόλου εύκολος,
που θα είναι δύσκολος και δεν θα είναι και καθόλου σύντοµος.
Θα είναι συνεχής και διαρκής, αλλά, πιστέψτε µε, θα είναι και νι-
κηφόρος, ώστε να προστατεύσουµε το αγροτικό εισόδηµα, να
προστατεύσουµε την ποιοτική υπόσταση των προϊόντων µας και
ακόµα σε ορισµένες περιπτώσεις, να προστατεύσουµε και την
υγεία των καταναλωτών µας. Πλέον -και αυτό θα πρέπει να ακου-
στεί βροντερά στην Αίθουσα- όποιος προσπαθεί να παρανοµήσει
εις βάρος της αγροτικής οικονοµίας θα υποστεί τις αυστηρές,
ποινικές και διοικητικές, συνέπειες των δράσεών του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παράνοµες ελληνοποιήσεις
δεν είναι απλώς ένα ακόµα θέµα προς αντιµετώπιση στο πεδίο
της αγροτικής οικονοµίας. Είναι ένα θέµα που βρίσκεται στον πυ-
ρήνα του προβλήµατος, του προβλήµατος που στέκεται ενάντια
στην αγροτική αναπτυξιακή διαδικασία, αλλά και ενάντια στο πα-
ραγωγικό µοντέλο που επιθυµούµε και για το σήµερα, αλλά και
για το αύριο του πρωτογενούς τοµέα. 

Όπως έχω αναφέρει πολλές φορές στην Ολοµέλεια, η προ-
σπάθειά µας ήταν, είναι και θα είναι να συνδέσουµε αποτελεσµα-
τικά τον όρο «ποιότητα» µε τα ελληνικά προϊόντα και µάλιστα
τονώνοντας την εξαγωγική κατεύθυνση της αγροτικής διαδικα-
σίας σε χώρες-στόχους, που µπορούν να υποστηρίξουν καλύ-
τερα το συγκεκριµένο µοντέλο. 

Προς αυτή την κατεύθυνση προχωράµε δυναµικά, κατ’ αρχάς,
γιατί τα ίδια µας τα προϊόντα µπορούν να υποστηρίξουν τη συγ-
κεκριµένη τοποθέτηση. Βεβαίως, βλέπετε ότι σύµφωνα και µε
όλες τις έρευνες αλλά και τις σύγχρονες τάσεις το ποιοτικό κρι-
τήριο βαίνει συνεχώς αυξανόµενο στις προτιµήσεις των κατανα-
λωτών παγκοσµίως. Και το πράττουµε, διότι και µε βάση το
µέγεθος, αλλά και µε βάση τα χαρακτηριστικά της αγροτικής µας
παραγωγής το συγκεκριµένο επιχειρησιακό µοντέλο δύναται να
εξασφαλίσει καλύτερα και τη δηµιουργία υψηλότερης προστιθέ-
µενης αξίας στα αγροτικά µας προϊόντα, αλλά δύναται να εξα-
σφαλίζει καλύτερο και µεγαλύτερο εισόδηµα για τους αγρότες
µας. Γι’ αυτό, όταν λέµε ότι κάποιοι επιτήδειοι προσπαθούν να
νοθεύσουν τα ελληνικά προϊόντα και πρέπει να τιµωρηθούν,
είναι, γιατί αυτό που πράττουν στην ουσία είναι να νοθεύουν τις
παραγωγικές δυνατότητες που έχει ο πρωτογενής µας τοµέας.
Και αυτό δεν πρέπει επ’ ουδενί να το αφήσουµε να συµβεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα είµαι σύντοµη, κυρία Πρόεδρε, καίτοι ο κ. Σιµόπουλος µου
έδωσε ένα λεπτό ακόµα. 

Έχει αξία να καταλάβουµε ότι ο Αντιπρόεδρος της ΕΔΟΜ είπε
χαρακτηριστικά ότι η µελισσοκοµία αναφέρεται για πρώτη φορά
σε νοµοσχέδιο του ΥΠΑΑΤ. Και το κάνει αυτή εδώ η Κυβέρνηση.
Στηρίζει έµπρακτα τους παραγωγούς ενός προϊόντος, όπως το
µέλι, που µπορεί σύµφωνα µε τα οργανοληπτικά του χαρακτηρι-
στικά να µετατραπεί σε ένα ακόµα εθνικό προϊόν, που να πρω-
ταγωνιστήσει διεθνώς. Το πράττουµε και µε τους αυγοπαραγω-
γούς µας, που, όπως είπαν χαρακτηριστικά, ανυποµονούν να εν-
ταχθούν στη βάση δεδοµένων «ΑΡΤΕΜΙΣ», ώστε να ξεχωρίσει η
ήρα από το στάρι. 

Όλα αυτά δεν αποτελούν τίποτα παραπάνω από κοµµάτια ενός
παζλ, ενός παζλ όµως που η τελική του εικόνα φανερώνει την
πραγµατική εικόνα των παραγωγικών δυνατοτήτων του πρωτο-
γενούς µας τοµέα, αυτού που θέλουµε. 

Η πολιτική µας βούληση είναι δεδοµένη. Θα µετατρέψουµε την
αγροτική διαδικασία σε πυλώνα προόδου και καινοτοµίας. Και
αυτό θα γίνει τώρα, κύριοι συνάδελφοι, γιατί οι ευκαιρίες δεν πε-
ριµένουν. Οι καιροί ου µενετοί. Τώρα είναι η ώρα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο θα πάρει τώρα ο κ. Βαρδάκης και αµέσως µετά θα
ακολουθήσει ο κ. Λαµπρούλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας.

Κύριε Βαρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν ξέρω, αγαπητοί µου συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,

εάν είστε υπερήφανοι και εάν µπορείτε να µας πείτε τι µέτρα στή-
ριξης έχετε πάρει µέχρι σήµερα, λόγω και του κορωνοϊού, για
τον πρωτογενή τοµέα, αλλά επιτρέψτε µου να πω ότι και να θέλει
να αγιάσει κανείς δεν τον αφήνετε. Ακούσαµε χθες και σήµερα
κυβερνητικούς Βουλευτές, οι οποίοι, αντί να υποστηρίξουν το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, επί επτά λεπτά κατηγορούσαν τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι δήθεν κατέστρεψε τον πρωτογενή τοµέα. Εσείς µάλλον
είσαστε από παρθενογένεση. 

Εγώ θυµάµαι ότι το 2016 µαζί µε τον Μάκη Μπαλαούρα τότε,
αλλά και το 2018 µε άλλους Βουλευτές, είχαµε καταθέσει ερω-
τήσεις για την εκπόνηση εθνικού σχεδίου για τη φαρµακευτική
κάνναβη. Τι δε µας σούρατε τότε, τι δεν µας είπατε! Σήµερα, αλή-
θεια, τι λέτε; Για να δούµε, δηλαδή, ποιοι τελικά είναι οι λαϊκι-
στές. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, αγαπητοί µου συνάδελφοι, έδινε τα δανεικά και αγύ-
ριστα, τα θαλασσοδάνεια και τις επιδοτήσεις σε «ηµέτερους»,
που πληρώνουµε ακόµα και σήµερα τα πρόστιµα; Να µην λέµε
ονόµατα. Λείπει ο κ. Βορίδης, αλλά έχει κατά καιρούς στηλιτεύ-
σει κάτι µεγάλα πακέτα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ ξεπούλησε το µοναδικό αποκούµπι των αγροτών,
την Αγροτική Τράπεζα; Ο ΣΥΡΙΖΑ διέλυσε τους συνεταιρισµούς
και τις ενώσεις, που πρωταγωνιστούσαν αρκετά χρόνια και µας
τις παραδώσατε το 2015 χρεοκοπηµένες και κλειστές; Ή µήπως
µας παραδώσαµε Κτηµατολόγιο και δασικούς χάρτες, για να
µπορούµε να λειτουργήσουµε και να κάνουµε αυτά που υπαινιχ-
θήκαν αρκετοί συνάδελφοι προηγουµένως ότι δεν κάναµε; Εγώ
νοµίζω ότι καλό είναι να σοβαρευτούµε λίγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογενής τοµέας αδιαµφι-
σβήτητα αποτελεί ισχυρό πυλώνα για την ανάπτυξη της χώρας
µας. Οι πρωτόγνωρες συνθήκες, τις οποίες βιώσαµε και συνεχί-
ζουµε να βιώνουµε λόγω υγειονοµικής κρίσης, ανέδειξαν τη µε-
γάλη σηµασία του πρωτογενούς τοµέα στην οικονοµική
αυτονοµία της χώρας. 

Βέβαια, η στήριξη της Κυβέρνησης µέχρι σήµερα δεν έχει
έρθει. Οι ανορθόδοξες πολιτικές που εφαρµόζετε στον πρωτο-
γενή τοµέα, ακόµα και πριν την πανδηµία, δεν λύνουν προβλή-
µατα, αλλά δηµιουργούν. Το 2019 και το 2020 ήταν µια
καταστροφική χρονιά για τον πρωτογενή τοµέα, ο οποίος, όπως
ξέρετε όλοι, από τις ερωτήσεις και τις αναφορές που έχουν κα-
τατεθεί, βάλλεται από παντού. Αδιάθετο το λίγο ελαιόλαδο και
σε εξευτελιστικές τιµές αυτό που διατέθηκε. Περιορισµένες εξα-
γωγές στα πρώιµα κηπευτικά και ελάχιστη διάθεση αγροτικών
προϊόντων λόγω περιορισµού των λαϊκών αγορών. Τα ακραία και-
ρικά φαινόµενα των τελευταίων ηµερών. Είδαµε κάτι πρωτό-
γνωρο: Την τρίτη χαλάζι, την Τετάρτη βροχή και την Πέµπτη 40
βαθµούς θερµοκρασία. Δυστυχώς αυτές οι καιρικές συνθήκες
έδωσαν τη χαριστική βολή στους αγρότες µας. Αγρότες, αλιείς
και κτηνοτρόφοι βρίσκονται αντιµέτωποι µε αυτά τα τεράστια
προβλήµατα. Παρ’ όλα αυτά, δύο µήνες µετά και το ξέσπασµα
της πανδηµίας, δεν έχουν ενταχθεί ούτε στην εφάπαξ ενίσχυση
αλλά ούτε στην έκπτωση καταβολής των ασφαλιστικών εισφο-
ρών και βέβαια σε καµµία αναστολή των οικονοµικών τους υπο-
χρεώσεων. Ξέρετε ότι σήµερα πολλοί από τους αγρότες και τους
κτηνοτρόφους, ειδικά οι αγρότες, δεν έχουν να πληρώσουν, κιν-
δυνεύουν µε διακοπή ηλεκτρικού ρεύµατος στα αντλιοστάσια,
γιατί δεν έχουν να πληρώσουν το ρεύµα. Έχουµε ζητήσει ρυθµί-
σεις. Καµµία ρύθµιση. Έστω αυτό το µικρό µέτρο στήριξης.
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Ανακοινώσατε 150 εκατοµµύρια για µέτρα στήριξης στους
αγρότες. Κενό γράµµα. Αν δεν κάνω λάθος, έχετε δώσει µέχρι
τώρα 20-30 εκατοµµύρια και σε ποιους; Όχι στους αγρότες. Σε
κάποιους ιδιώτες σε ιχθυοκαλλιέργειες, αν δεν κάνω λάθος, και
δεν ξέρω πού αλλού. Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι δεν έχουν
δει ακόµα το χρώµα του χρήµατος. Και ξέρετε πολύ καλά, όχι
από δικά µου στοιχεία, αλλά από στοιχεία της Περιφέρειας Κρή-
της ότι 150 εκατοµµύρια είναι οι ζηµιές µόνο για την Κρήτη το
2019-2020. Λείπει ο Υπουργός, αν και ο Υπουργός τα διαπίστωσε
ιδίοις όµµασι, γιατί ήταν στην Κρήτη και χειροκροτήθηκε, αλλά
έµεινε στο χειροκρότηµα δυστυχώς, όπως µείνατε και σε πολλά
άλλα θέµατα, όσον αφορά το χειροκρότηµα. 

Εισάγεται σήµερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν περιλαµβάνει
κανένα ουσιαστικό µέτρο στήριξης για τον αγροτικό κόσµο της
χώρας. Ένα νοµοσχέδιο που δεν ανταποκρίνεται στις πραγµατικές
ανάγκες και παρ’ όλα αυτά ο τίτλος του κάνει λόγο για αναβάθµιση
και εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα. Ένα νοµοσχέδιο που δεν
χαράσσει πολιτική, που λείπει η στρατηγική για την αντιµετώπιση
των επιπτώσεων της κρίσης. Αποδυναµώνετε ξεκάθαρα τους ελεγ-
κτικούς µηχανισµούς και προσχηµατικά αυστηροποιείτε τις κυρώ-
σεις σε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο δεν διαφαίνεται στόχευση και
όραµα συγκεκριµένα, µόνο διοικητικής φύσεως διαδικασίες, χωρίς
πρωτοβουλία για επίλυση πολλών θεµάτων. 

Στην κοινή δήλωση των είκοσι επτά Υπουργών Γεωργίας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης εξαίρεται ως ζωτικής σηµασίας ο ρόλος
που καλούνται να διαδραµατίσουν οι αγρότες και ο ευρύτερος
αγροδιατροφικός τοµέας στη διατήρηση της διατροφικής ασφά-
λειας. Ακούσαµε βέβαια και τις προειδοποιήσεις του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών για τα τρόφιµα και τη γεωργία και του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Υγείας για τον κίνδυνο διατροφικής έλλειψης
στην παγκόσµια αγορά. Το δικό σας σχέδιο ποιο ακριβώς είναι;
Αν µπορείτε να µας πείτε, έστω και τώρα. 

Ο πρωτογενής τοµέας πλήττεται από την πρωτοφανή ανεπάρ-
κεια κυβερνητικών µέτρων. Ως κυβέρνηση πρέπει να καταλάβετε
ότι είναι υποχρέωσή σας να στηρίξετε τον πρωτογενή τοµέα, τον
ποιοτικό πρωτογενή τοµέα, για να µπορεί να αποτελεί ισχυρό πυ-
λώνα για την ανάπτυξη της χώρας. Φέρατε ένα νοµοσχέδιο που
εµπεριέχει διατάξεις τις οποίες -πλην οµολογώ ελαχίστων εξαι-
ρέσεων- θα στηρίξουµε, όµως δεν έχει ένα κεντρικό αφήγηµα.
Είναι χωρίς αναπτυξιακή προοπτική, χωρίς όραµα.

Αλλά όταν ο ίδιος ως Πρωθυπουργός της χώρας στα βαρύ-
γδουπα διαγγέλµατα και ειδικά στο τελευταίο διάγγελµα, που
όλοι περιµέναµε, δεν βρήκε να πει µια λέξη για τους αγρότες,
για τους κτηνοτρόφους, για τους αλιείς, για τον πρωτογενή
τοµέα και για την παραγωγική και διατροφική ασφάλεια, δεν πε-
ριµέναµε τίποτα ουσιαστικότερο από το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης. 

Αλήθεια, µπορείτε να µας πείτε, έστω και τώρα, ένα µέτρο που
πήρατε όλο τον καιρό, το προηγούµενο διάστηµα, ακόµα και για
λόγους του κορωνοϊού, συγκεκριµένα όµως για τους αγρότες,
τους κτηνοτρόφους και τους αλιείς;

Κύριε Υπουργέ, αλλάξτε ρότα, αλλάξτε πολιτική. Ακούστε επι-
τέλους την κραυγή αγωνίας των αγροτών µας, του αγροτικού κό-
σµου. Απαξιώνετε µ’ αυτόν τον τρόπο τον κοινωνικό ιστό της
χώρας. Αγνοείτε όλους αυτούς που καθορίζουν τη διατροφική
µας επάρκεια και τελικά τον τρόπο ζωής µας. Η ύφεση αντιµε-
τωπίζεται µε σχέδιο, µε την απαιτούµενη ρευστότητα στην πραγ-
µατική οικονοµία, χρησιµοποιώντας εργαλεία που θα βοηθήσουν
στη βιωσιµότητα του αγροτικού κόσµου, για να µπορέσει η πα-
ραγωγική διαδικασία να ξεκινήσει από εκεί που σταµάτησε. Είναι
το ελάχιστο που µπορούµε να κάνουµε ως ένδειξη σεβασµού
απέναντι στον Έλληνα παραγωγό, απέναντι στην κοινωνία, η
οποία πρέπει να παραµείνει όρθια. 

Και επιτέλους καταλάβετε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι είναι
εγκληµατικό λάθος να είστε απόντες από τα τεράστια προβλή-
µατα του πρωτογενή τοµέα. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Τώρα τον λόγο έχει η κ. Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου από τη

Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά ο κ. Θραψανιώτης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα µπορούσα να

απουσιάζω από τη συζήτηση ενός νοµοσχεδίου για τη γεωργία,
καθώς κατάγοµαι και ζω σε έναν κατ’ εξοχήν αγροτικό τόπο, την
Πιερία. Στην ευλογηµένη γη της ευδοκιµεί κάθε καλό και καλ-
λιεργείται µε κόπο, µεράκι αλλά και γνώση από τους αγρότες της
περιοχής µας. Εξ’ άλλου, η λέξη Πιερία προέρχεται από την αρ-
χαία λέξη «πίαρ» που συναντάται από την εποχή του Οµήρου και
σηµαίνει «εύφορη γη». Και φυσικά δεν θα µπορούσα να µην συµ-
µετέχω σε ένα νοµοσχέδιο όπως το σηµερινό, το οποίο κυριολε-
κτικά δίνει λύση σε σειρά ζητηµάτων, διορθώνει γραφειοκρατικές
αγκυλώσεις και -το κυριότερο- εισάγει ρυθµίσεις που εκσυγχρο-
νίζουν τον πρωτογενή τοµέα της χώρας µας, όπως ενδεικτικά η
σύσταση για πρώτη φορά εθνικού µελισσοκοµικού µητρώου και
η θέσπιση εθνικού προγράµµατος συλλογής και διαχείρισης νε-
κρών ζώων, ρύθµιση που αρµόζει σε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή
χώρα. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η κορωνίδα του νοµοσχεδίου είναι
οι διατάξεις των άρθρων 27 έως 29 που αποσκοπούν στην κατα-
πολέµηση της µάστιγας των παράνοµων ελληνοποιήσεων των
αγροτικών προϊόντων µας. Μια αθέµιτη πρακτική που στερεί ση-
µαντικά εισοδήµατα από τους Έλληνες παραγωγούς, εξαπατά
το καταναλωτικό κοινό και µπορεί να θέσει σε κίνδυνο και τη δη-
µόσια υγεία. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, σεβόµενη τον αγώνα και
τον ιδρώτα των Ελλήνων αγροτών και κτηνοτρόφων, βάζει τέλος
στην αισχροκέρδεια και τον παράνοµο πλουτισµό ορισµένων επι-
τηδείων. Θεσπίζονται πλέον υψηλότατα πρόστιµα, που φτάνουν
έως τις 300.000 ευρώ και υπό προϋποθέσεις ακόµα και τις
600.000 ευρώ, ενώ για πρώτη φορά προβλέπονται και αυστηρές
ποινές φυλάκισης. Επιπλέον, επιβάλλεται η δηµοσιοποίηση των
στοιχείων της επιχείρησης που παρανοµεί, αλλά και η προσωρινή
ή οριστική ανάκληση της άδειας λειτουργίας της.

Ενώ θα περίµενε κανείς από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να
σταθεί στο ύψος των περιστάσεων και να επικροτήσει τη σηµαν-
τική αυτή νοµοθετική πρωτοβουλία, αντιθέτως, προσπαθεί να την
υποβαθµίσει, υποστηρίζοντας δήθεν ότι η Κυβέρνηση εφαρµόζει
απλά τον σχετικό κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, εσείς τι κάνατε επί τρία ολόκληρα χρόνια που ίσχυε
ο κανονισµός; Διότι, ως γνωστόν, ο κανονισµός είναι µέρος του
παράγωγου δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ισχύει αµέσως
µόλις τεθεί σε ισχύ και δεν τίθεται σε ισχύ µε ενσωµάτωση µετά
από ένα χρονικό διάστηµα διετίας, όπως ισχύει µε τις κοινοτικές
οδηγίες. Γιατί δεν τον εφαρµόσατε από το 2017, µε αποτέλεσµα
να έχουµε πάρτι παράνοµων ελληνοποιήσεων στα χρόνια της
διακυβέρνησής σας; Και το επαναλαµβάνουµε ότι στον εν λόγω
κανονισµό δεν προβλέπεται καµµία συγκεκριµένη ποινή. Οι αυ-
στηρές ποινές που νοµοθετεί η Κυβέρνηση αποτελούν ξεκάθαρη
πολιτική επιλογή και υλοποιούν την προεκλογική δέσµευση του
Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη για την πάταξη του
φαινοµένου των παράνοµων ελληνοποιήσεων. 

Περαιτέρω, αρκετά χρήσιµη για τους κτηνοτρόφους µας είναι
η διάταξη για την παράταση έως 31 Δεκεµβρίου του 2020 της
προθεσµίας υποβολής αίτησης για την έκδοση άδειας εγκατά-
στασης των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων. Είµαι σίγουρη,
κυρία Υπουργέ, ότι θα επιδείξετε την ανάλογη ευαισθησία για τη
στήριξη των κτηνοτρόφων µας που υπέστησαν κατά τη διάρκεια
της πανδηµίας απώλεια στο εισόδηµά τους. Όλος ο κτηνοτρο-
φικός κόσµος αναµένει µε αγωνία τις σχετικές αποφάσεις σας.

Όσο για το άρθρο 17, σίγουρα είναι θετική η περαιτέρω ενί-
σχυση του ΕΛΓΑ. Όπως επισηµάνατε και εσείς, κυρία Υπουργέ,
όµως γίνεται µετά από χρόνια µια σοβαρή δουλειά από αρµόδια
επιτροπή για µια ολοκληρωµένη αναµόρφωση των ζητηµάτων
του ΕΛΓΑ. Είµαι βέβαιη ότι τα µέλη της επιτροπής θα ασχολη-
θούν και µε το σηµαντικό ζήτηµα των συνεπειών της κλιµατικής
αλλαγής στις καλλιέργειες. Γιατί είδαµε τα τελευταία χρόνια, για
παράδειγµα, από φυτόφθορα να καταστρέφονται καπνοκαλλιέρ-
γειες και να εµφανίζονται ασθένειες στις κερασιές, στα ακτινίδια,
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στα αµπέλια και σε άλλες καλλιέργειες, χωρίς για αυτό να υπάρ-
χει αµέλεια ή πληµµελής φροντίδα των παραγωγών µας. Είµαι
βέβαιη ότι θα δώσετε και σε αυτό το ζήτηµα µια δίκαιη και βιώ-
σιµη λύση, όπως µέχρι στιγµής κάνατε.

Θέλω να σας ευχαριστήσω, διότι καταφέρατε έγκαιρα να δώ-
σετε λύσεις στο σοβαρό πρόβληµα των εργατών γης που διογ-
κώθηκε λόγω της πανδηµίας. Έτσι, αφ’ ενός, για πρώτη φορά
δίνεται η δυνατότητα σε άτοµα που λαµβάνουν επίδοµα ανεργίας
να εργάζονται σε αγροτικές εργασίες, χωρίς να χάνουν το επί-
δοµα ανεργίας και αφ’ ετέρου, καθιερώνεται το εργόσηµο ως
µέσο ασφάλισης για τους εργάτες γης που έρχονται µε µετά-
κληση. Πρόκειται για καίριες παρεµβάσεις, ώστε να µην υπάρξει
έλλειψη σε εργατικά χέρια και να µη χαθούν οι φετινές σοδειές
µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας από τους βα-

σικούς στόχους της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας είναι η
συνολική ανασυγκρότηση και ο εκσυγχρονισµός του πρωτογε-
νούς τοµέα της χώρας µας. Θέλουµε οι νέοι µας να επιστρέψουν
στην περιφέρεια, όπου θα µπορούν να εργαστούν και να ζήσουν
µε ευηµερία και αξιοπρέπεια. Θέλουµε να δώσουµε στους νέους
αγρότες µας, κτηνοτρόφους και αλιείς κίνητρα αλλά και τα απα-
ραίτητα εργαλεία που θα τους επιτρέψουν να αφήσουν πίσω τις
ξεπερασµένες πρακτικές του παρελθόντος και να γίνουν αντα-
γωνιστικοί σε διεθνές επίπεδο. Και γιατί όχι, ακόµα και πολλά
προϊόντα µας να γίνουν ηγέτες της παγκόσµιας αγοράς. Να το-
νώσουµε και να στηρίξουµε ακόµα περισσότερο τις εξαγωγές
µας µε διακρατικές συµφωνίες. Είδαµε πρόσφατα το ελληνικό
ακτινίδιο, το σηµαντικό αυτό προϊόν της πατρίδας µας αλλά και
της προσωπικής µου πατρίδας, της Πιερίας, να κατακτά αγορές
της Ανατολής, της Ταϊλάνδης, της Νότιας Κορέας. Και θέλω να
συγχαρώ τον Υπουργό και το Υπουργείο για αυτή την επιτυχία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο απο-
τελεί ακόµα ένα βήµα για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό
του πρωτογενούς τοµέα. Έχει προηγηθεί ενεργοποίηση της
πλατφόρµας «greekfarms.gov.gr» που άνοιξε νέους δρόµους για
τη διάθεση των ελληνικών αγροτικών προϊόντων και θα ακολου-
θήσουν και άλλες σχετικές πρωτοβουλίες.

Στεκόµαστε δίπλα στον Έλληνα αγρότη, κτηνοτρόφο και
αλιέα, καθώς η στήριξη του πρωτογενούς τοµέα είναι για εµάς
ζήτηµα εθνικής σηµασίας και εξασφαλίζουµε µε σχέδιο και µε-
θοδικότητα τη µετάβαση στη νέα εποχή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κυρία συνά-
δελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Θραψανιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Έχετε τον λόγο για έξι λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου να ευχαριστήσω τον συνάδελφο τον Γιώργο τον
Λαµπρούλη που παραχωρεί τη θέση του.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
«Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων» περιµένει κανείς λύσεις στα καθηµερινά, ουσια-
στικά και δοµικά προβλήµατα της αγροτικής οικονοµίας, ιδιαί-
τερα στις σηµερινές κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες που
διαµορφώνονται στη χώρα µας λόγω πανδηµίας. Διαβάζοντας
προσεκτικά, προσπάθησα να φανταστώ τα αποτελέσµατα από
την εφαρµογή του, όταν και αν εφαρµοστούν στο Νοµό Λασι-
θίου. Κάνω αναφορά στο νοµό όχι διότι είναι η εκλογική µου πε-
ριφέρεια, αλλά γιατί παρά την απαξίωση του χρόνια τώρα,
υπήρξε πρωτοπόρος τόσο στον τοµέα του τουρισµού όσο και
της αγροτικής παραγωγής, οι θερµοκηπιακές καλλιέργειας, οι
ελαιοπαραγωγοί µε αρίστης ποιότητας ελαιόλαδο να κατακτά
παγκόσµια βραβεία, Προστατευόµενη Ονοµασία Προέλευσης,
Προστατευόµενη Γεωγραφική Ένδειξη κ.λπ.. Και αυτό χάριν στις
προσπάθειες και το µεράκι των παραγωγών.

Θα περίµενε, παραδείγµατος χάριν, κάποιος ότι οι θερµοκη-
πιακές καλλιέργειες τόσα χρόνια θα είχαν τύχει επιστηµονικής

υποστήριξης. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ προγραµµάτιζε ένα ερευ-
νητικό ινστιτούτο στη θέση του απαξιωµένου και τελικά εγκατα-
λελειµµένου από εσάς της Κυβέρνησης ΕΘΙΑΓΕ, το οποίο θα
συνέβαλλε στην έρευνα αλλά και στην επιστηµονική κατάρτιση
των αγροτών. Στον τοµέα του τουρισµού και στο πλαίσιο του Ελ-
ληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου δηµιουργήθηκε το Ερευ-
νητικό Ινστιτούτο Οικονοµικής Ανάλυσης Επιχειρηµατικότητας
και Τουρισµού µε έδρα τον Άγιο Νικόλαο. Είναι εκείνα που ο κ.
Γεραπετρίτης θεώρησε ως επιτυχία της Κυβέρνησής σας ότι τα
κατήργησε µαζί µε τις δύο νεοϊδρυθείσες σχολές, τη Σχολή Φυ-
σικής Αγωγής και Αθλητισµού και τη Σχολή Φυσικοθεραπείας.
Και γιατί όλα αυτά; Όχι γιατί θα συνέβαλαν στην ανάπτυξη του
τόπου, όχι γιατί δεν είναι χρήσιµα, αλλά γιατί, λέει, υπηρετούσαν
προεκλογικά ρουσφέτια, πολιτικές σκοπιµότητες. Αν η συµβολή
της επιστήµης στην ανάπτυξη θεωρείται προεκλογική σκοπιµό-
τητα, τότε, πράγµατι, η επιστήµη µπορεί να σηκώσει ψηλά τα
χέρια. Προχθές ακόµα ανακοινώθηκε η ίδρυση Σχολών Ξεναγών
και πολύ σωστά. Αλήθεια, υπηρετούν και αυτές προεκλογικές
σκοπιµότητες ή «µετουσιώνουν» -ακούστε- «µία µεθοδική και
συλλογική διεκδίκηση που θα θωρακίσει τον τουρισµό», όπως
αναφέρει σε δελτίο Τύπου ο Βουλευτής Ρεθύµνης κ. Κεφαλο-
γιάννης; Δύο µέτρα, λοιπόν και δύο σταθµά.

Το 2019 κανείς δεν περίµενε ότι η καταστροφή της ελαιοπα-
ραγωγής µε ζηµιά πάνω από 100 εκατοµµύρια ευρώ θα ήταν ο
προάγγελος µιας επικίνδυνης ύφεσης και για τον νοµό, ότι θα
επακολουθούσε η πανδηµία του κορωνοϊού, για να κάνει πιο
απελπιστική την κατάσταση και να κινδυνεύει µε οικονοµική κα-
ταστροφή, µε την αναµενόµενη ύφεση του τουρισµού. Να σηµει-
ώσω ότι ο Νοµός Λασιθίου έχει περίπου δέκα µε δώδεκα χιλιάδες
απασχολούµενους στον τουρισµό. Το 70% υπολογίζεται ότι δεν
θα λειτουργήσουν φέτος. Προµηνύεται, λοιπόν, δυστυχώς βαρύς
ο χειµώνας, κυρίως για εργαζόµενους, τους µικροεπαγγελµα-
τίες, τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους. Η ελαιοπαραγωγή,
όπως είπαµε, υπέστη ζηµιά πάνω από 75%, όπως και στην υπό-
λοιπη Κρήτη, ενώ και φέτος έχει υποστεί ζηµιές στην ανθοφορία,
λόγω του καύσωνα. Ακόµα και το λάδι που παράχθηκε την προ-
ηγούµενη ελαιοκοµική περίοδο παραµένει αδιάθετο µε χαµηλή
τιµή, λόγω της εκτεταµένης προσβολής από τον δάκο, φαινόµενο
πρωτόγνωρο, αλλά από εδώ και πέρα µάλλον σύνηθες, λόγω της
κλιµατικής αλλαγής.

Καταστροφές υπήρχαν, επίσης, από ακραία καιρικά φαινόµενα,
όπως τους ανεµοστρόβιλους στην περιοχή της Ιεράπετρας, από
τις πληµµύρες, ενώ η πανδηµία δεν άφησε ανεπηρέαστη τη θερ-
µοκηπιακή καλλιέργεια. Θα καταθέσω για τα Πρακτικά τα δια-
γράµµατα είκοσι παραγωγικών φορέων της Κρήτης, που
αποδεικνύουν ότι την περίοδο από την τελευταία εβδοµάδα του
Μαρτίου µέχρι την πρώτη εβδοµάδα του Απριλίου σχεδόν το 80%
της παραγωγής έµεινε αδιάθετο, µε περισσότερη ζηµιά στην το-
µάτα και στο αγγούρι, ενώ η τιµή κατέβηκε κάτω από την τιµή του
κόστους. Στην κορύφωση της παραγωγής, το lockdown προκά-
λεσε σηµαντικές ζηµιές στους παραγωγούς, όπως είπαµε. Έχουν
ζητηθεί και έχουν σταλεί στο Υπουργείο για αποζηµίωση. 

Κάτι αντίστοιχο, βέβαια, συνέβη και µε την κτηνοτροφία. Οι
τιµές των προϊόντων -κρέας, γαλακτοκοµικά- ιδιαίτερα κατά τις
ηµέρες του Πάσχα, υπέστησαν καθίζηση. Πώς αντιµετωπίζεται
αυτή η κατάσταση; Εµείς έχουµε καταθέσει συγκεκριµένες προ-
τάσεις κοστολογηµένες για τη στήριξη των παραγωγών και των
κτηνοτρόφων, µέτρα τα οποία θα ανακουφίσουν και θα αποκα-
ταστήσουν µέρος των ζηµιών, θα µειώσουν το κόστος παραγω-
γής και το κυριότερο, θα δώσουν τη δυνατότητα στους
παραγωγούς να καλλιεργήσουν ξανά. Διαφορετικά, κινδυνεύουν
να βρεθούν εκτός παραγωγής. Υπάρχουν δυνατότητες, αξιοποι-
ώντας όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία για τη στήριξη του αγρο-
τικού τοµέα. 

Σε ό,τι αφορά τα άρθρα, θα ήθελα να επισηµάνω ότι το άρθρο
4 µιλάει για την προστασία του αγροτικού και φυσικού κεφα-
λαίου. Εδώ, υπάρχουν κάποια ερωτήµατα: Τι εννοούµε, παρα-
δείγµατος χάριν, φυσικό αγροτικό κεφάλαιο; Ποιος είναι
αρµόδιος για τη διαχείριση του; Πώς προστατεύεται; Τα γεω-
πάρκα, παραδείγµατος χάριν, πού ανήκουν; Το αναφέρω αυτό,
γιατί εντός των γεωπάρκων προγραµµατίζεται να εγκατασταθούν
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ανεµογεννήτριες βιοµηχανικές, οι λεγόµενες ΒΑΠ. 
Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στις κτηνοτροφικές εγκατα-

στάσεις. Αναφέρθηκαν και άλλοι συνάδελφοι. Θα πρέπει επιτέ-
λους να τελειώνουµε µε αυτή τη διαδικασία, γιατί η λειτουργία
κτηνοτροφικών µονάδων χωρίς δυνατότητα αδειοδότησης είναι
σε βάρος της υγείας των ζώων και του περιβάλλοντος και εγκυ-
µονούν παράλληλα κίνδυνοι για τη δηµόσια υγεία.

Στα άρθρα 9 και 10 γίνεται αναφορά συγκεκριµένα στη µελισ-
σοκοµία. Αφορά όµως το σύνολο της αγροτικής παραγωγής και
αποσκοπεί στον έλεγχο, στην προστασία των προϊόντων και των
καταναλωτών. Ο έλεγχος πρέπει να προωθεί αυστηρά το τρί-
πτυχο: παραγωγή, εµπορία, κατανάλωση και αυστηρή εφαρµογή
της νοµοθεσίας.

Σε ό,τι αφορά τις αλιευτικές ρυθµίσεις, θα ήθελα να επιση-
µάνω την έγκριση του Προγράµµατος και την ένταξη στο επιχει-
ρησιακό πρόγραµµα «Αλιεία Και Θάλασσα 2014 - 2020», καθώς
και την έγκριση ενός ποσού 475 χιλιάδων ευρώ για την µελέτη
των ξενικών ειδών µεταξύ των οποίων λαγοκέφαλος -ξέρουν όσοι
ασχολούνται µε την αλιεία- ο όποιος έχει καταστρέψει και την ιχ-
θυοπαραγωγή, αλλά και τα εργαλεία των ψαράδων.

Τέλος, σε ό,τι αφορά τα αγροτικά αδικήµατα, αναφέρθηκαν
και άλλοι συνάδελφοι. Θα πρέπει επιτέλους να ληφθεί µέριµνα
και να ληφθούν µέτρα, κυρία Υπουργέ, για την προστασία της
περιουσίας των γεωργών από λίγους, ευτυχώς, αλλά µε παρα-
βατικές συµπεριφορές κτηνοτρόφους. Υπάρχουν θέσεις. Ο κ.
Βολουδάκης -και θέλω να επισηµάνω αυτό- ανέφερε κάποιες
προτάσεις. Νοµίζω ότι είναι σε σωστή κατεύθυνση για την πά-
ταξη της παραβατικότητας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για να κάνω µία διόρθωση και να καταγραφεί στα Πρακτικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Είπα, εν τη ρύµη του λόγου µου, πριν

από µία ώρα που µιλούσα ότι το νέο πρόγραµµα του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού µε τίτλο: «Όλη η Ελλάδα ένας πολι-
τισµός», το οποίο εγώ χαρακτήρισα µε µια σκωπτική διάθεση ως
«όλη η Ελλάδα µία τεράστια καλλιτεχνική αρπαχτή» είναι ένα
πρόγραµµα που κοστολογείται 20 εκατοµµύρια ευρώ. Η πραγ-
µατικότητα είναι ότι κοστολογείται 2 εκατοµµύρια ευρώ. Το λέω
και για τα Πρακτικά. Το λέω να ξέρει και ο ελληνικός λαός, τι τε-
ράστια ποσά δίνει στον πολιτισµό η Ελληνική Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Λαµπρούλης από το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα Ελλάδας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Όπως είπε η εισηγήτρια µας και στη χθεσινή συζήτηση, αλλά

και στη σηµερινή, το νοµοσχέδιο αφορά σε µια σειρά από άρθρα
ως προς το περιεχόµενό τους που κυρίως στοχεύουν να διαχει-
ριστούν δυσλειτουργίες, είτε ζητήµατα αρµοδιοτήτων που έχουν
προκύψει, τόσο σε επίπεδο Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, όσο και των εποπτευόµενων οργανισµών, αλλά και
αντίστοιχα διευκολύνσεις, προσαρµογές σε κατευθύνσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης κ.α..

Θεωρούµε ότι σε καµµία περίπτωση, όµως, το νοµοσχέδιο δεν
προωθεί λύσεις και δεν απαντά στα οξυµένα προβλήµατα και τις
ανάγκες των αγροτών και των κτηνοτρόφων, αλλά και δεν αντα-
ποκρίνεται στις ανάγκες των εργαζοµένων, τόσο στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, όσο και στους οργανισµούς
εποπτείας του. 

Για παράδειγµα, µπορεί να προωθείτε την πρόσληψη δύο νο-
µικών στον ΕΛΓΑ, προκειµένου να χειριστούν υποθέσεις, µηνύ-
σεις αγροτών που έχουν συσσωρευτεί -είναι αναγκαίο, δεν

διαφωνεί κανένας- όµως την ίδια ώρα, στον ΕΛΓΑ η υποστελέ-
χωση έχει χτυπήσει κόκκινο, τόσο σε γεωτεχνικό, αλλά και σε δι-
οικητικό δυναµικό, προσωπικό. Η κατάσταση που έχει
διαµορφωθεί πέρα από πιεστική έχει συνέπειες, φυσικά, στο
έργο και τις υπηρεσίες του συγκεκριµένου οργανισµού. 

Μάλιστα, η κατάσταση επιδεινώνεται περαιτέρω, αφού µέσα
στην περίοδο της πανδηµίας απολύθηκαν γεωτεχνικοί συµβασι-
ούχοι, ενώ µε το εργαλείο της κινητικότητας µετακινείται προ-
σωπικό για να µπαλώνονται τρύπες, ανοίγοντας άλλες. 

Συγχρόνως, ο µέσος όρος ηλικίας του µόνιµου προσωπικού
είναι άνω των πενήντα ετών, γεγονός που σηµαίνει και επιβεβαι-
ώνει ότι δεν έχουν γίνει οι αναγκαίες προσλήψεις, αφ’ ετέρου
σταδιακά αυτό το δυναµικό τα επόµενα χρόνια θα αρχίσει να
αποχωρεί λόγω συνταξιοδότησης, οξύνοντας περαιτέρω την κα-
τάσταση. Ακριβώς, αυτή η απαξίωση για την οποία ευθύνονται
όλες οι κυβερνήσεις ακουµπά τον διακηρυγµένο στόχο εδώ και
χρόνια για την ιδιωτικοποίησή του ΕΛΓΑ. 

Εξάλλου, το έργο είναι γνωστό, όπως συνέβη -και συµβαίνει- σε
µια σειρά από τοµείς ευθύνης του κράτους, αφού αποτελεί πολι-
τική επιλογή όλων των κυβερνήσεων έως σήµερα. Και ακριβώς σε
αυτές τις πολιτικές οφείλεται ότι ο ΕΛΓΑ δεν έχει γεωπόνους, κτη-
νιάτρους και άλλες ειδικότητες αναγκαίες. Ειρήσθω εν παρόδω,
όλοι οι Υπουργοί Γεωργίας και οι Κυβερνήσεις αναγνωρίζουν
αυτές τις ελλείψεις, αλλά δεν έχει γίνει τίποτε έως σήµερα. Η ανα-
γκαιότητα αυτή ακουµπά στα ζητήµατα λειτουργίας του ΕΛΓΑ κατ’
επέκταση παροχής υπηρεσιών στους αγρότες για έγκαιρη, έγ-
κυρη, αλλά και άµεση διάγνωση, καταγραφή, αποζηµίωση των κα-
ταστροφών της παραγωγής αγροτών και κτηνοτρόφων αντίστοιχα
και του φυτικού, αλλά και τους ζωικού κεφαλαίου.

Στο πλαίσιο αυτής της πολιτικής που ασκείται διαχρονικά και
διαδοχικά από όλες τις κυβερνήσεις έχει µετατραπεί ο ΕΛΓΑ σε
οργανισµό αγροτικής ανασφάλειας, επιβάλλοντας στους αγρό-
τες κτηνοτρόφους αυξηµένα και τσουχτερά ασφάλιστρα, ενώ
δεν τους παρέχεται πραγµατική ασφαλιστική κάλυψη.

Εξάλλου ο ΕΛΓΑ, εδώ και µια δεκαετία πλέον, στηρίζεται απο-
κλειστικά και µόνο στις ασφαλιστικές εισφορές των αγροτών και
κτηνοτρόφων, αφού όλες οι κυβερνήσεις διαδοχικά, από το
2011, δεν έχουν δώσει ούτε ένα ευρώ στον ΕΛΓΑ, παρ’ όλο που
στον κανονισµό λειτουργίας του που ψήφισαν οι κυβερνήσεις
έπρεπε να δίνονται 30 εκατοµµύρια ευρώ µε 35 εκατοµµύρια
ευρώ κάθε χρόνο. Το αποτέλεσµα είναι ακόµη και τα λειτουργικά
έξοδα του ΕΛΓΑ να καλύπτονται από τις ασφαλιστικές εισφορές
των αγροτών και κτηνοτρόφων. Κατά συνέπεια, και τα χρήµατα
που δίνονται ως αποζηµιώσεις είναι λιγότερα από αυτά που δί-
νουν οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι στον ΕΛΓΑ.

Αυτά συµβαδίζουν µε τις µικρές, κουτσουρεµένες και άδικες
αποζηµιώσεις για τους παραγωγούς που δεν αποζηµιώνονται,
αφού ο κανονισµός του ΕΛΓΑ δεν καλύπτει όλα τα ζηµιογόνα
αίτια και δεν αποζηµιώνει στο 100% την παραγωγή, ενώ τις ζη-
µιές στο κεφάλαιο -ζωικό, φυτικό κ.τ.λ.- τις παραπέµπει στα ψί-
χουλα των ΠΣΕΑ και αυτό µε προϋποθέσεις, αν και πότε θα
πάρουν έστω ένα µικρό ποσοστό αποζηµίωσης.

Ακόµη, µια σειρά από τις εαρινές καλλιέργειες, που έχουµε
αναδείξει και µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου, για παρά-
δειγµα, στη Θεσσαλία, αλλά και σε Λάρισα, Μαγνησία, Καρδίτσα,
Τρίκαλα, υπέστησαν καταστροφές από τα καιρικά φαινόµενα. Οι
αγρότες θα µείνουν χωρίς εισόδηµα. Τι θα κάνετε; Πώς θα µπο-
ρέσουν να τα βγάλουν πέρα, είτε αυτό αφορά στα αναγκαία για
την επιβίωσή τους είτε αφορά τα έξοδα για να καλλιεργήσουν τα
χωράφια τους είτε για να ανταπεξέλθουν στα χαράτσια, τη φο-
ροληστεία, τα τσουχτερά ασφάλιστρα. Και ουκ έστιν αριθµός
των αναγκών που προκύπτουν από τα µέτρα και τις πολιτικές που
ασκείτε και εσείς και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, επιβαρύνον-
τας τους αγρότες µε δυσβάσταχτα οικονοµικά βάρη.

Την ίδια στιγµή που καλύπτεστε Υπουργοί, Κυβερνήσεις πίσω
από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ -γιατί και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις και οι Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης το ίδιο έκαναν- πίσω
από έναν Κανονισµό που όντως πρέπει να αλλάξει, δεν παίρνετε
κανένα µέτρο αναπλήρωσης του χαµένου εισοδήµατος ή µια
σειρά µέτρων οικονοµικής ενίσχυσης και ελάφρυνσης των πλη-
γέντων. 

14066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μάλιστα, έρχεστε και αξιοποιώντας την πανδηµία µε τα οικο-
νοµικά µέτρα που προωθείτε και στον αγροτικό τοµέα ενισχύετε
µε κονδύλια, µε φθηνά δάνεια, επιδοτήσεις τους χονδρεµπόρους
και βιοµηχάνους τροφίµων. 

Ενώ για τον αγρότη και τον κτηνοτρόφο βιοπαλαιστή δεν προ-
βλέπεται τίποτα. Γι’ αυτούς καλά κρατεί ο συνεχόµενος εκβια-
σµός µεγαλεµπόρων, εµπόρων, βιοµηχάνων, για να διοχετεύουν
και να παραδίδουν τις παραγωγές τους κάτω από το κόστος πα-
ραγωγής, κερδοσκοπώντας παράλληλα σε βάρος τόσο των πα-
ραγωγών όσο και των καταναλωτών. Το πρόσφατο παράδειγµα
µε το γάλα και το αιγοπρόβειο κρέας που πουλήθηκε πάµφθηνα
στους εµπόρους το Πάσχα δείχνει αυτή ακριβώς την κατεύ-
θυνση. 

Αλήθεια συγκαταλέγεται στα εκσυγχρονιστικά µέτρα, όπως
είναι και ο τίτλος του νοµοσχεδίου, η πρόβλεψη ανταποδοτικού
τέλους για τα νεκρά ζώα που θα επιβαρύνεται ο παραγωγός;
Γιατί φυσικά και πρέπει να λαµβάνονται µέτρα, να τηρούνται οι
υγειονοµικοί τρόποι, οι κανόνες συλλογής και διαχείρισης των
νεκρών ζώων από ασθένειες και πάει λέγοντας, όµως το ζήτηµα
είναι: Ποιος θα πληρώσει; Εσείς τα φορτώνετε στον παραγωγό
προσθέτοντας ακόµα ένα βάρος, ενώ εµείς λέµε και προτείνουµε
ότι αυτή η υπηρεσία θα έπρεπε και πρέπει να παρέχεται δωρεάν
από τις κρατικές αρµόδιες υπηρεσίες.  

Ή για παράδειγµα στο άρθρο που αφορά τα ζητήµατα των εγ-
γειοβελτιωτικών έργων το βασικό είναι πως µεταφέρεται µια αρ-
µοδιότητα από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στην τοπική
διοίκηση. Έτσι, λοιπόν, η διοίκηση, η λειτουργία και η συντήρηση
των εγγειοβελτιωτικών έργων που υπάρχουν ή όσων θα κατα-
σκευαστούν, φορτώνονται στους δήµους. Μεταφέρονται, λοιπόν,
στους δήµους χωρίς τους αντίστοιχους πόρους. Και πώς θα τα
λειτουργήσουν και θα τα συντηρήσουν οι δήµοι; Με τι προσω-
πικό, κονδύλια κ.λπ.; Γιατί όλοι γνωρίζετε και όλοι γνωρίζουµε
πως οι περισσότεροι δήµοι είναι καταχρεωµένοι, άρα τι θα συµ-
βεί; Το πιο πιθανό είναι και αυτά τα έργα να δοθούν µέσω των
δήµων σε ιδιώτες, δηλαδή ιδιωτικοποίηση, και φυσικά οι δηµότες
αγρότες και κτηνοτρόφοι να πληρώνουν νέα χαράτσια. 

Συνεπώς πέρα από τον όποιο τεχνοκρατικό χαρακτήρα του, το
νοµοσχέδιο έρχεται να συµπληρώσει και να συµβάλλει µε τις διά-
φορες διατάξεις του στην ενίσχυση ακριβώς αυτής της πολιτικής
υπέρ των επιχειρηµατικών οµίλων, βιοµηχάνων και µεγαλεµπό-
ρων που υλοποιούνται βεβαίως και στον αγροτο-κτηνοτροφικό
τοµέα. Και ακριβώς επειδή υπηρετείτε όλες οι κυβερνήσεις το
κέρδος, τον υπέρτατο νόµο του καπιταλιστικού συστήµατος, δεν
µπορείτε, ακόµα και αν θέλετε, που δεν θέλετε, να δώσετε λύση
στα τεράστια και οξυµένα προβλήµατα των αγροτών και των κτη-
νοτρόφων, ιδίως των µικροµεσαίων. 

Αυτή την πολιτική χρειάζεται να βάλουν στο στόχαστρο και να
την ανατρέψουν οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι, που βλέπουν κα-
θηµερινά τη θηλιά να σφίγγει στον λαιµό τους, οδηγώντας τους
στο ξεκλήρισµα και στον ξεριζωµό από τη γη τους και το βιός
τους. Στο χέρι τους είναι.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία και

αµέσως µετά ο κ. Γκόκας από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναγέννηση

του πρωτογενή τοµέα είναι σε υψηλή προτεραιότητα στην κυ-
βερνητική πολιτική. Η πρόσφατη εµπειρία στο παρελθόν µας
έδειξε ότι µια οικονοµία η οποία στηρίζεται στην παροχή υπηρε-
σιών και πάσχει σοβαρά στον πρωτογενή τοµέα, είναι και ευά-
λωτη και εκτεθειµένη σε σοβαρούς κινδύνους. Γι’ αυτό και οι
ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται στο σηµερινό νοµοσχέδιο είναι
το εργαλείο που εξασφαλίζει αποτελεσµατική και κερδοφόρα
αγροτική οικονοµία. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο περιλαµβάνει πολλές σηµαντι-
κές διατάξεις που δίνουν λύση στα σοβαρά προβλήµατα της
αγροτικής παραγωγής, κτηνοτροφίας και αλιείας. 

Οι διατάξεις που αφορούν στη µελισσοκοµία είναι καινοτόµες
και η εφαρµογή τους θα δώσει σηµαντική ώθηση στην εγχώρια

παραγωγή και εµπορία µελιού. Η δηµιουργία του Εθνικού Ηλε-
κτρονικού Μελισσοκοµίας Μητρώο και η υποχρεωτική ατοµική
µελισσοκοµική ταυτότητα, αντί του βιβλιαρίου που ήταν µέχρι
σήµερα, δίνουν νέες προοπτικές στην ελληνική µελισσοκοµία. Το
ελληνικό µέλι, που είναι εξαιρετικής ποιότητας και εξαγώγιµο
προϊόν, το οποίο µε τις σηµερινές ρυθµίσεις προστατεύεται απο-
τελεσµατικά, θα αποκτήσει τη θέση που του αρµόζει στο διεθνές
εµπόριο. 

Με την ίδια λογική ένα ακόµα µεγάλο ζήτηµα που διασφαλίζει
το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι η προστασία εγχώριων προϊόντων
ζωικής προέλευσης. Η καταγραφή των ισοζυγίων αυγών και η
διαδικτυακή σύνδεση των επιχειρήσεων παραγωγής, συλλογής,
συσκευασίας και εµπορίας στο ηλεκτρονικό σύστηµα «ΑΡΤΕΜΙΣ»
του ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ» ήταν πάγιο αίτηµα των επιχειρήσεων του
κλάδου. 

Μια από τις σηµαντικότερες πρωτοβουλίες του σηµερινού νο-
µοσχεδίου είναι η καταπολέµηση της παραπλάνησης των κατα-
ναλωτών ως προς την προέλευση των τροφίµων. Το τεράστιο και
χρόνιο πρόβληµα των ελληνοποιήσεων προϊόντων βρίσκεται στο
επίκεντρο των διατάξεων. Για πρώτη φορά λαµβάνεται η απαραί-
τητη νοµοθετική πρωτοβουλία, ώστε να αυστηροποιηθούν οι δι-
οικητικές κυρώσεις και να υπάρχει σοβαρότερη ποινική
µεταχείριση για τους παραβάτες. Χαρακτηριστικό παράδειγµα
είναι ότι µέχρι σήµερα για παράνοµες πρακτικές σχετικά µε την
παραπλανητική σήµανση των τροφίµων προβλεπόταν πρόστιµο
από µόλις 500 ευρώ έως και 30.000 ευρώ, ενώ µε τις νέες διατά-
ξεις το ελάχιστο είναι 30.000 ευρώ και το µέγιστο 300.000 ευρώ. 

Εξίσου σηµαντική αυστηροποίηση κυρώσεων υπάρχει για προ-
ϊόντα ΠΟΠ, ονοµασίας προέλευσης προστατευόµενης γεωγρα-
φικής ένδειξης, εγγυηµένων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων
και φυσικά για τα βιολογικά προϊόντα. Και εδώ τα διοικητικά πρό-
στιµα ξεκινούν από τις 30.000 ευρώ. 

Τέλος οι νέες ποινικές διατάξεις περιλαµβάνουν ακόµα και τη
δυνατότητα δηµοσιοποίησης των στοιχείων του κατηγορούµε-
νου, ποινή φυλάκισης τουλάχιστον δύο ετών, όπως και χρηµατική
ποινή. Εποµένως οι νέες αυστηρές ποινικές κυρώσεις σε συν-
δυασµό µε τα νέα υψηλά πρόστιµα συνιστούν παράγοντες απο-
τρεπτικούς για όσους παρανοµούν και ελληνοποιούν ξένης
προέλευσης τρόφιµα. 

Ένα χρόνιο πρόβληµα µε πολλές προεκτάσεις είναι η συλλογή
και διαχείριση των νεκρών ζώων, ιδίως στην περιφέρεια. Περνάει
η διαχείριση του προγράµµατος στην περιφέρεια µέσω ανταπο-
δοτικού τέλους το οποίο καταβάλλεται από κάθε κτηνοτροφική
εκµετάλλευση µε βάση τον αριθµό των ζώντων ζώων που δηλώ-
νονται στο ολοκληρωµένο πληροφοριακό σύστηµα του ΥΠΑΑΤ. 

Διευθετούνται οι αρρυθµίες µε τα εγγειοβελτιωτικά έργα µε
τη διαβίβαση αρµοδιοτήτων στην τοπική αυτοδιοίκηση όπου κρί-
νεται σκόπιµο για την αποτελεσµατική λειτουργία των έργων.
Ενώ σε περιπτώσεις αδυναµίας εκπόνησης των διαχειριστικών
σχεδίων βόσκησης οι υπηρεσίες του ΥΠΑΑΤ αναλαµβάνουν την
ολοκλήρωσή τους για την απόλυτη προστασία της υποτροφίας
µας. 

Ένα θέµα που προέκυψε, κύριε Υπουργέ, είναι και το θέµα των
ανακτήσεων όπως ακούσατε και από άλλους οµιλητές. Ξέρω ότι
το βρήκατε στο συρτάρι του Υπουργείου σας όταν αναλάβαµε.
Γνωρίζω ότι κάνατε την καλύτερη δυνατή ρύθµιση, αλλά δηµι-
ουργεί µεγάλο οικονοµικό πρόβληµα σε πολλούς υγιείς, κερδο-
φόρους, καινοτόµους, εξαγωγικούς συνεταιρισµούς µας. Όταν
δηµιουργήθηκε το θέµα, πριν από τριάντα χρόνια, οι σηµερινοί
διοικούντες ήταν µαθητές δηµοτικού. Σας παρακαλώ προσπαθή-
στε να βρείτε µια καλύτερη λύση για αυτό το θέµα. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν επιλύει απλώς προβλήµατα του
πρωτογενή τοµέα που λιµνάζουν επί σειρά ετών. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο που θέτει τις βάσεις για µια αποδοτική αγροτική και κτη-
νοτροφική παραγωγή. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, να σας µεταφέρω ένα ζήτηµα που τα-
λαιπωρεί εδώ και πολλά χρόνια κτηνοτρόφους οι οποίοι είχαν
λάβει δάνεια από την Αγροτική Τράπεζα η οποία σήµερα τελεί
υπό εκκαθάριση. Σε κάποιες περιπτώσεις δανείων υπήρξε κατά-
πτωση των εγγυήσεων του ελληνικού δηµοσίου, µε αποτέλεσµα
οι κτηνοτρόφοι να βρεθούν κατηγορούµενοι για χρέη προς το
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δηµόσιο και φυσικά πολλοί από αυτούς αθωώθηκαν µετά από
µακροχρόνια δικαστήρια. 

Ολόκληρες, όµως, κτηνοτροφικές και πτηνοτροφικές µονάδες
παραµένουν σε αχρηστία και εγκατάλειψη εξαιτίας αυτών των
ποινικών εκκρεµοτήτων. Υπολογίζονται περίπου σε δύο χιλιάδες
µε µέσο όρο εγκαταστάσεων γύρω στα πέντε χιλιάδες τετραγω-
νικά. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο ελπίζω κάποια στιγµή να µπορέ-
σετε να το δείτε πιο αναλυτικά και να βρεθεί µια δίκαιη λύση
επαναλειτουργίας και αναβίωσης των εγκαταστάσεων προς όφε-
λος του πρωτογενούς τοµέα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γκόκας από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά σε αυτό καθαυτό

το νοµοσχέδιο και τις ειδικότερες διατάξεις του, θεωρώ ότι η συ-
ζήτηση ουσιαστικά έχει εξαντληθεί ήδη από τις συνεδριάσεις των
επιτροπών. Με αρκετές διατάξεις δεν διαφωνούµε, ενώ ο ειση-
γητής µας ήταν ιδιαίτερα αναλυτικός και κατέθεσε και δικές µας
προτάσεις. 

Τα προβλήµατα στον πρωτογενή τοµέα είναι πολλά. Τιµές προ-
ϊόντων χαµηλές, κόστος παραγωγής υψηλό, επιβαρύνσεις σε φό-
ρους και εισφορές, µειωµένη ζήτηση στα προϊόντα και
οπωσδήποτε έλλειψη ρευστότητας που οδηγεί σε αδυναµία καλ-
λιέργειας και εκτροφής των ζωικών πληθυσµών µε καταστροφι-
κές συνέπειες. 

Το βασικό πρόβληµα αυτή τη στιγµή είναι στην τσέπη των
αγροτών, των κτηνοτρόφων, των πτηνοτρόφων και των ιχθυοκαλ-
λιεργητών. Όλοι οι κλάδοι του πρωτογενούς τοµέα θα πρέπει να
ενταχθούν στις πληττόµενες επιχειρήσεις. Εξαγγέλθηκαν µέτρα
ενισχύσεων και χρηµατοδοτήσεων. Τα ποσά είναι ανεπαρκή, δεν
µπορούν να καλύψουν παρά ένα µέρος των παραγωγών ή επι-
χειρήσεων. 

Θα πρέπει και ο πρωτογενής τοµέας να ενταχθεί στο πλαίσιο
χρηµατοδότησης µε εγγύηση του δηµοσίου, οι ενισχύσεις να κα-
λύπτουν όσους πραγµατικά παράγουν και πρέπει να διατηρή-
σουν την παραγωγική τους δραστηριότητα για τη διατροφική
επάρκεια της χώρας µας, για την επιβίωση του πρωτογενή
τοµέα, αφού τουλάχιστον στα λόγια όλοι συµφωνούµε ότι απο-
τελεί βασικό πυλώνα για την παραγωγική, οικονοµική και αναπτυ-
ξιακή ανασυγκρότηση της χώρας µας. Με ποιο σχέδιο όµως;
Αυτές τις δύο µέρες, µαζί µε τις προηγούµενες, θα έπρεπε να
συζητάµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την ανάπτυξη του πρω-
τογενή τοµέα και όχι λίγες αποσπασµατικές ρυθµίσεις. 

Υπάρχει ανάγκη χρηµατοδότησης µε καινούργιες ενισχύσεις,
µε επαρκείς, περισσότερους πόρους. Θα πρέπει να γίνει γνωστό
το ύψος των πόρων που θα διατεθούν και τα κριτήρια κατανοµής.
Από το Ταµείο Ανάκαµψης ποιο ποσό αντιστοιχεί για τον αγρο-
τικό τοµέα, είτε σαν ενίσχυση είτε σαν χρηµατοδότηση; Επίσης,
πρέπει να εξεταστεί η δυνατότητα να χρησιµοποιηθούν τα 465
εκατοµµύρια που επιστρέφονται ως εγγυοδοσία για χρηµατοδό-
τηση είτε στις υποδοµές είτε στη στήριξη του εισοδήµατος στον
πρωτογενή τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα µε µια ειδικότερη ανα-
φορά σε ορισµένους κλάδους στην περιοχή µου, στην Άρτα και
την Ήπειρο, να αποτυπώσω πιο συγκεκριµένα την εικόνα που γε-
νικότερα υπάρχει. 

Πτηνοτροφία. Πολύ δυναµικός κλάδος για την οικονοµία, ιδι-
αίτερα στην Άρτα, που στηρίζεται κυρίως στον πρωτογενή
τοµέα, αλλά και στην Ήπειρο, που συνολικά καλύπτει το 70% της
παραγωγής. Μέχρι τις 5 Μαρτίου η παραγωγή και οι πωλήσεις
είχαν ανοδική πορεία, της τάξης του 10% µε 15% σε σχέση µε
το αντίστοιχο διάστηµα του 2019 και όλοι οι σχεδιασµοί του κλά-
δου ήταν σε ανοδική κατεύθυνση. Με την πανδηµία, ως τις 15
Μαρτίου υπήρχε µια κατ’ αρχάς αύξηση 30%, αλλά στη συνέχεια
φυσιολογικά ήρθε η πτώση στο 20% µε 30%, διότι έκλεισε η
εστίαση, έκλεισαν τα ξενοδοχεία, µειώθηκαν οι εξαγωγές. 

Άρα, λοιπόν είχαµε πτώση τιµών στην αγορά, πτώση αξίας των
προϊόντων, των κοτόπουλων που αποθηκεύτηκαν στις καταψύ-

ξεις κατά 50% και επιπλέον κόστος. Επιπλέον οι παραγωγοί
αναγκάστηκαν να µειώσουν ή και να αναστείλουν τις εκτροφές,
που σηµαίνει αυτόµατα απώλεια στο ετήσιο εισόδηµά τους. Επί-
σης, καταστράφηκαν εκατοντάδες χιλιάδες αυγά εκκόλαψης.

Οι πτηνοτρόφοι, όπως είναι γνωστό, δεν ενισχύονται από κα-
νένα µέτρο της ΚΑΠ. Επιπλέον δε στην πτηνοτροφία, οι παρα-
γωγοί δεν περιλαµβάνονται στους ΚΑΔ των πληττόµενων
κλάδων, αντίθετα µε τη µεταποίηση και τη ζωοτροφή. Χωρίς πα-
ραγωγούς, τι µπορούν να κάνουν αυτοί οι κλάδοι; Και αυτό πρέ-
πει να διορθωθεί. 

Ο κλάδος έχει προτείνει σειρά µέτρων για τη στήριξη και προ-
ώθηση στην αγορά του ελληνικού κοτόπουλου, τη διάθεση των
κατεψυγµένων σε κοινωνικές οµάδες και δοµές, ενώ η πτηνοτρο-
φία, όπως και η αιγοπροβατοτροφία και η υπόλοιπη κτηνοτροφία
θα πρέπει να ενταχθούν στο πρόγραµµα «DE MINIMIS» λόγω
ακριβώς µείωσης εισοδήµατος.

Ως προς την αιγοπροβατοτροφία είναι γνωστές οι χαµηλές
τιµές διάθεσης των αµνοεριφίων στην αγορά το Πάσχα, ακόµα
και κάτω από 2 ευρώ, όπως και οι χαµηλές τιµές γάλακτος και
τα υψηλά κόστη παραγωγής. Αδυνατούν πλέον πολλοί κτηνοτρό-
φοι να διατηρήσουν τα κοπάδια και πολλοί ψάχνουν να τα που-
λήσουν. 

Χοιροτροφία. Έχουµε µείωση ζήτησης, αύξηση βάρους των
ζώων, αύξηση κόστους και πτώση τιµών. 

Ιχθυοκαλλιέργειες. Στηρίζονται κατά βάση στις εξαγωγές που
αυτό το διάστηµα µηδενίστηκαν. Οι επιχειρήσεις αδυνατούν πια
να εκθρέψουν τους ζωικούς πληθυσµούς. Απαιτούνται άµεσα
µέτρα, άµεσες λύσεις, χωρίς άλλες καθυστερήσεις.

Τώρα, σε σχέση µε τα υπόλοιπα θέµατα, θα σταθώ µόνο σε
δύο, την αναγκαιότητα όχι µόνο για παράταση, αλλά για οριστική
λύση στο θέµα των αδειών σταβλικών εγκαταστάσεων χωρίς πε-
ριττές διαδικασίες και δικαιολογητικά, αλλά και στη σηµασία της
πρόληψης στο πρόβληµα των παράνοµων ελληνοποιήσεων,
όπως και της εφαρµογής και του υπάρχοντος πλαισίου, αλλά και
των νέων διατάξεων που θα ψηφιστούν.

Όσον αφορά στη διάταξη για το µελισσοκοµικό µητρώο, η µε-
λισσοκοµία είναι ένας κλάδος µε δυναµική εξέλιξη, µε προϊόντα
ιδιαίτερης ποιότητας και πρέπει και αυτό το προϊόν να προστα-
τευθεί από αθέµιτους ανταγωνισµούς και νοθείες και γι’ αυτό
είναι θετική η διάταξη που θα ψηφιστεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για τον ΕΛΓΑ έχουµε πει πολλά για το πώς εξυγιάνθηκε το
2010, ενώ είχε χρέη 3,8 δισεκατοµµύρια, για τον κανονισµό που
δεν πρόλαβε να ολοκληρωθεί το 2014, για τα 50 εκατοµµύρια
από τα αποθεµατικά του, που πάρθηκαν το 2015 και δεν επιστρά-
φηκαν ποτέ και τους πόρους που οφείλονται από το δηµόσιο. 

Πρέπει να στηριχθεί η δηµόσια ασφάλιση και κυρίως επιβάλ-
λεται να προχωρήσει η αλλαγή του κανονισµού για να προβλε-
φθούν ζηµιές και ασθένειες που οφείλονται στα ακραία καιρικά
φαινόµενα και στην κλιµατική αλλαγή. 

Θέλω την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, για ένα λεπτό. 
Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θέλω να αναφερθώ στην πρό-

σφατη σφοδρή χαλαζόπτωση στην Άρτα, όπως και σε άλλες πε-
ριοχές και τις καταστροφές που προκάλεσε στις αγροτικές
καλλιέργειες. Σε ορισµένες περιοχές του κάµπου και για ορισµέ-
νες καλλιέργειες, ιδιαίτερα στα ακτινίδια, έχουµε ολική κατα-
στροφή στον καρπό, ιδιαίτερα στα χωριά του Καποδιστριακού
Δήµου Αράχθου, του Κοµποτίου, αλλά και άλλων χωριών. 

Οι ζηµιές είναι µεγάλες και στα εσπεριδοειδή, καλαµπόκια,
ελιές, µηδική και άλλες καλλιέργειες. Υπάρχουν καταστροφές
και ζηµιές στα δέντρα, ιδίως στα νεόφυτα και στα φυτά. Είδα ο
ίδιος επί τόπου τις ανυπολόγιστες ζηµιές. Για το ακτινίδιο ίσως
χάθηκε το 25% για το νοµό, αλλά για τους παραγωγούς των πε-
ριοχών αυτών το 100% του εισοδήµατος. 

Υπάρχει απόγνωση, αλλά και αγωνία και για τις επόµενες χρο-
νιές, αφού η καταστροφή βλαστών θα έχει σαν αποτέλεσµα την
ακαρπία και για τα επόµενα δύο, τρία χρόνια, αλλά θα προκύ-
ψουν και ασθένειες σε δέντρα και φυτά από µύκητες και βακτή-
ρια. Οι συνέπειες πρώτα για τους ίδιους τους παραγωγούς, αλλά
και για την τοπική οικονοµία που στηρίζεται στον πρωτογενή
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τοµέα θα είναι σοβαρές. 
Κύριε Υπουργέ, στον παραγωγό εισόδηµα δίνει µόνο η παρα-

γωγή. Ωστόσο οφείλετε πέρα από την άµεση καταγραφή των ζη-
µιών -η υπηρεσία του ΕΛΓΑ Ηπείρου ήδη ενεργοποιήθηκε- να
φροντίσετε για την άµεση καταβολή των αποζηµιώσεων στο
100% και να εξαντληθούν όλες οι δυνατότητες από τα σχετικά
προγράµµατα και για τη ζηµιά στα ίδια τα δέντρα, πέρα από την
παραγωγή, όπως και πρόβλεψη για κάλυψη απώλειας εισοδήµα-
τος από το πρόγραµµα «De minimis». Να υπάρξει ειδική πρό-
βλεψη για τις περιπτώσεις αυτές µέσα από τα γενικότερα
προγράµµατα ενίσχυσης και χρηµατοδότησης του πρωτογενή
τοµέα και την αντιµετώπιση των επιπτώσεων λόγω της πανδη-
µίας, που είναι ακόµα υπό διαµόρφωση. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να δροµολογηθεί ένα εκτε-
ταµένο πρόγραµµα επιδότησης από τον ΕΛΓΑ, αλλά και από άλ-
λους πόρους για την εγκατάσταση συστηµάτων αντιχαλαζικής
προστασίας. Όσο πάµε, τα φαινόµενα αυτά θα είναι συχνότερα
µε ζηµιά για όλους. Εποµένως, κάτι άλλο πρέπει να γίνει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Βαρτζόπουλος από τη Νέα Δη-

µοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Κύριε Βαρτζόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριε τέως Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι πολλά και όλα πολύ σηµαντικά και ουσιαστικά αυτά τα
οποία πραγµατεύεται αυτό το νοµοσχέδιο. 

Επιτρέψτε µου να σταχυολογήσω τα κατά την άποψή µου πιο
σηµαντικά: Η αναβάθµιση της γεωργικής λογιστικής πληροφό-
ρησης, η δηµιουργία του µητρώου µε ατοµική ταυτότητα του µε-
λισσοκοµικού κεφαλαίου, η δηµιουργία της ψηφιακής
πλατφόρµας «ΑΡΤΕΜΙΣ», όπου θα παρακολουθείται η δραστη-
ριότητα των επιχειρήσεων που παράγουν και εµπορεύονται
αυγά, έτσι ώστε να υπάρχει και ιχνηλασιµότης, αλλά και συγχρό-
νως η δυνατότης ελέγχου των παρανόµων ελληνοποιήσεων, που
είναι πραγµατικά καινοτόµα εργαλεία ανάπτυξης της πρωτογε-
νούς οικονοµίας.

Είναι πολύ σηµαντική η προσπάθεια που κάνετε να εµπλέξετε
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοικήσεως στη λειτουργία των
Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων είτε µέσω της χρηµατοδοτή-
σεως από το ΠΔΕ των περιφερειών είτε µε την επίβλεψη των εγ-
γειοβελτιωτικών έργων από τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοικήσεως Α’ βαθµού. 

Αν µπορέσουµε κάποια στιγµή, κύριε Υπουργέ -επειδή γνωρί-
ζετε πολύ καλά το θέµα και έχετε νοµοθετήσει σχετικά και µε την
πρόσληψη του προσωπικού- να δούµε ευθύς εξ αρχής τον τρόπο
συστάσεως και λειτουργίας των ΓΟΕΒ.

Είναι πολύ σηµαντικό, είναι µία πραγµατική ανακούφιση για
τον κτηνοτροφικό τοµέα το γεγονός ότι του δίνεται η δυνατότητα
να νοµιµοποιήσει τις εγκαταστάσεις του εντός ή πλησίον οικι-
σµών µέχρι τέλους της χρονιάς. 

Ακόµη µεγαλύτερη ανακούφιση είναι το γεγονός ότι δίνετε τη
δυνατότητα στο Υπουργείο να εγκρίνει τα διαχειριστικά σχέδια
βόσκησης, όταν οι περιφέρειες δεν τα καταφέρνουν -πράγµα το
οποίο γίνεται σχετικώς συχνά- και µάλιστα µε απλή γνώµη των
δασικών αρχών. Ας ελπίσουµε αυτό να µπορέσουµε να το χρη-
σιµοποιήσουµε και σε άλλες παρόµοιες καταστάσεις.

Είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι θεσπίζονται συγκεκριµέ-
νοι κανόνες για τη διακίνηση των κτηνιατρικών φαρµάκων, θω-
ρακίζοντας έτσι και τη δηµόσια υγεία, αλλά και τον ρόλο, την
αξιοπρέπεια και την ανεξαρτησία του επιστήµονος κτηνιάτρου.

Σηµαντικό είναι εν προκειµένω και το σχέδιο διαχείρισης των
νεκρών ζώων, το οποίο διασφαλίζει και το ζωικό κεφάλαιο και τη
δηµόσια υγεία και τον τρόπο λειτουργίας των κτηνοτροφικών µο-
νάδων.

Ορθώς ασχολείστε µε την τεχνική εκπαίδευση, δίδοντας συγ-
κεκριµένες οδηγίες για την πιστοποίηση και τη λειτουργία των
επαγγελµατικών σχολών κρέατος και εκδοροσφαγέων, κάτι το
οποίο δείχνει πραγµατικά πόση σηµασία δίνετε στην τεχνική εκ-
παίδευση. 

Δυστυχώς, όµως, το γεγονός ότι αναγκάζεσθε να κάνετε κάτι

τέτοιο δείχνει τον κατακερµατισµό της τεχνικής εκπαίδευσης,
ένα ζήτηµα που θα πρέπει να µας απασχολήσει την επόµενη
εβδοµάδα στη συζήτηση του νοµοσχεδίου για την παιδεία.

Ορθώς -πολύ ορθώς!- αυστηροποιείτε και τα πρόστιµα και
τους ελέγχους όσον αφορά τη χρήση της ονοµασίας προέλευ-
σης και γεωγραφικής ένδειξης των παραδοσιακών και ιδιότυπων
προϊόντων και της βιολογικής καλλιέργειας και κτηνοτροφίας. 

Είναι πολύ σηµαντικό, όµως, κύριε Υπουργέ, αυτοί οι έλεγχοι
εκτός από τους τόπους παραγωγής και τους χώρους εµπορίας
να επεκταθούν και µε τα µικτά κλιµάκια στις οδικές αρτηρίες,
κάτι, βεβαίως, που δεν ανήκει στη δική σας αρµοδιότητα, ανήκει
στις περιφέρειες. Καλό, όµως, είναι να πιέσουµε όλοι προς αυτή
την κατεύθυνση.

Ορθώς προσπαθείτε -και πιστεύω θα το καταφέρετε- να µει-
ώσετε ουσιαστικά τον χρόνο εγκρίσεως των περιοχών ολοκλη-
ρωµένης ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών µε την αυτόµατη
έγκριση του εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας τους.

Αν µπορέσουµε, κύριε Υπουργέ, κάποια στιγµή να απεκδυ-
θούµε και του βάρους του προεδρικού διατάγµατος, να εγκρί-
νουµε τις ΠΟΑΥ µε υπουργικές αποφάσεις και µάλιστα θέτοντας
και συγκεκριµένο υποχρεωτικό χρόνο για τις υπηρεσίες.

Ορθώς απαγορεύεται η αλιεία από τα λεγόµενα γρι-γρι, δη-
λαδή σκάφη µε κυκλικά δίκτυα αλιείας νυκτός κάθε Σάββατο και
κάθε Κυριακή µετά την πανσέληνο, διότι µε αυτό τον τρόπο φυ-
σιολογικοποιείται η εργασιακή εβδοµάδα και δεν αποτρέπεται η
ενασχόληση της νεολαίας και όπως λένε σωστά οι ψαράδες, δη-
µιουργούνται προϋποθέσεις δηµιουργίας εθνικών πληρωµάτων.

Σε αυτόν, όµως, τον τοµέα της αλιείας, κύριε Υπουργέ, δυστυ-
χώς, θα πρέπει να παρατηρήσουµε µία σοβαρή δυσλειτουργία.

Είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο κύριος στό-
χος της ευρωπαϊκής Κοινής Αγροτικής Πολιτικής στον αλιευτικό
τοµέα είναι η βιώσιµη διαχείριση των αλιευµάτων και η αντίστοιχη
προστασία του περιβάλλοντος. Το ζήτηµα είναι ότι εν προκει-
µένω, στη δική µας περιοχή, στο Αιγαίο και στην Ανατολική Με-
σόγειο τούτο δεν είναι δυνατόν µε αποκλειστική ευθύνη των
Τούρκων αλιέων. Ο τουρκικός αλιευτικός στόλος δεν υιοθετεί και
δεν ακολουθεί τις ευρωπαϊκές διατάξεις, τους ευρωπαϊκούς κα-
νόνες, ούτε όσον αφορά τον αριθµό των σκαφών ούτε όσον
αφορά τη χωρητικότητά τους ούτε όσον αφορά τον εξοπλισµό
τους.

Μου αναφέρουν πολύ χαρακτηριστικά ότι έξω από το Πόρτο
Λάγος, κύριε Υπουργέ, στα έξι µίλια πολλές φορές συνοδεία
τουρκικών ακταιωρών τα γρι-γρι τα δικά τους ψαρεύουν µε δί-
χτυα διπλασίου µεγέθους του κανονικού και φωτισµούς διπλα-
σίας και τριπλασίας εντάσεως της επιτρεποµένης.

Πέρυσι τέτοια εποχή µου έλεγε γνωστός µου λιµενοφύλακας
στο Αγαθονήσι ότι µόλις σταµάτησε η περίοδος των δικών µας
µηχανοτράτων, βγήκαν οι δικές τους και κυριολεκτικώς περικύ-
κλωσαν το νησί. 

Αυτό σηµαίνει κάτι πολύ σηµαντικό, σηµαίνει ότι ο ελληνικός
στόλος ο οποίος ελέγχεται δορυφορικά και µε τις ηλεκτρονικές
καταχωρήσεις βρίσκεται σε µειονεκτική θέση, εργάζεται σε ένα
καθεστώς αθεµίτου ανταγωνισµού. Κατακλύζονται οι λαϊκές στη
βόρειο Ελλάδα από φθηνό τουρκικό ψάρι, ακόµη και τα απορρι-
πτόµενα βρίσκουν τον δρόµο τους πάνω στους πάγκους της λαϊ-
κής.

Τούτο σηµαίνει ότι η ευρωπαϊκή κοινή αλιευτική πολιτική δεν
εκπληρώνει τον σκοπό της, δεν εκπληρώνει τον στόχο της, όχι
µε δική µας ευθύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει την αποκλειστική νοµική αρµοδιότητα συνάψεως
συµφωνιών αλιευτικής φύσεως µε τρίτα κράτη. 

Τούτο σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, ότι είµαστε υποχρεωµένοι να
ζητήσουµε από τον επίτροπο να ζητήσει από την τουρκική
πλευρά συµφωνία και συµµόρφωση µε το κοινοτικό καθεστώς,
µε τις κοινοτικές οδηγίες. Τούτο θα πρέπει να γίνει µάλιστα τη
θεσπίσει ελέγχων όχι µόνο ηλεκτρονικών, αλλά και µε φυσικά
µέσα και αν δεν θέλουν να τους ελέγχει το δικό µας Λιµενικό,
που είναι η µοναδική ευρωπαϊκή δύναµη στην περιοχή, ας φρον-
τίσουν να ενισχυθεί η FRONTEX, ώστε να µπορεί να το κάνει.

Εάν τούτο δεν γίνει ή αν δεν το θελήσουν οι Τούρκοι, η µόνο
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οδός, κύριε Υπουργέ, είναι να ζητήσουµε από τον επίτροπο να
καταγγείλει τη συµφωνία της Ευρωπαϊκής Ενώσεως µε την Τουρ-
κία επί της αλιείας του 1990 και συγχρόνως να ενεργοποιήσει
την παλαιά απόφαση του Συµβουλίου της Ευρώπης του 1983
περί εγκαταστάσεως αλιευτικών ζωνών δώδεκα ναυτικών µιλίων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ και να
ετοιµάζεται η κ. Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εάν µια κυβέρνηση είναι απο-

τελεσµατική, εάν ανταποκρίνεται στις ανάγκες της κοινωνίας, εάν
λειτουργεί µε γνώµονα το συλλογικό συµφέρον ή όχι κρίνεται
στην πράξη στην ουσία των πρωτοβουλιών που αναπτύσσει και
όχι στην επικοινωνία, σε µια επικοινωνία στην οποία, βέβαια, µε
τη βοήθεια των συστηµικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης παίρ-
νετε άριστα.

Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, του οποίου
τη νοµοθετική παρέµβαση και πρωτοβουλία σήµερα συζητάµε,
έχει εκφράσει κατά καιρούς απόψεις και πολιτικές θέσεις επί
παντός επιστητού. Δεν έχει καταφέρει, όµως, σχεδόν έναν χρόνο
µετά την ανάληψη των καθηκόντων του να περιγράψει τη βασική
πολιτική κατεύθυνση, τη στρατηγική που ακολουθεί η Κυβέρνηση
σε ό,τι αφορά τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους και τους αλιείς,
τις παραγωγικές δηλαδή δυνάµεις του πρωτογενούς τοµέα.

Ο Νοµός Σερρών είναι ένας κατ’ εξοχήν αγροτικός και κτηνο-
τροφικός νοµός. Ούτε οι φίλα προσκείµενοι στην Κυβέρνηση
αγρότες και κτηνοτρόφοι γνωρίζουν τα σχέδιά σας, αν υπάρ-
χουν. Η λογική του «βλέποντας και κάνοντας» που ακολουθείτε
µε θαυµαστή συνέπεια σε όλα τα ζητήµατα της κεντρικής πολι-
τικής σκηνής -µε εξαίρεση την εξυπηρέτηση συγκεκριµένων συµ-
φερόντων της οικονοµικής ελίτ- έχει επιπτώσεις και στον
πρωτογενή τοµέα.

Ο µέσος αγρότης, ο µέσος κτηνοτρόφος γίνονται φτωχότεροι
κάθε µέρα από τη στιγµή που ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία την ευ-
θύνη της διακυβέρνησης. Ο κορωνοϊός επισπεύδει αυτή τη φτω-
χοποίηση και δεν κάνετε τίποτα για να προστατεύσετε τους
επαγγελµατίες αγρότες και κτηνοτρόφους. Εφαρµόζετε ηµίµε-
τρα που διαφηµίζετε ως µεγάλες παρεµβάσεις. Χάνετε χρόνο και
κάθε µέρα που περνάει η ύφεση µεγαλώνει.

Ποιο είναι το σχέδιό σας για να στηρίξετε τον αγρότη και τον
κτηνοτρόφο τις δύσκολες αυτές στιγµές;

Στον Νοµό Σερρών πριν από τον κορωνοϊό είχαµε ένα κρού-
σµα αφρικανικής πανώλης των χοίρων, µε αποτέλεσµα να απα-
γορευθεί οποιαδήποτε πώληση χοιρινού κρέατος. Καταθέσαµε
σχετική ερώτηση στη Βουλή για το πώς σκέφτεστε µεταξύ άλλων
να αποζηµιώσετε τους εκτροφείς χοίρων για τη µεγάλη απώλεια
εσόδων που υπέστησαν πριν από τον κορωνοϊό και για µεγάλο
χρονικό διάστηµα. Καµµιά απάντηση µέχρι σήµερα! 

Ακολούθησε το lockdown που πραγµατικά έχει προκαλέσει µε-
γάλη ασφυξία στο σύνολο των κτηνοτρόφων και των αγροτών.
Προϊόντα δεν πουλήθηκαν ή όταν πουλήθηκαν, πρακτικά εκποι-
ήθηκαν.

Έχω ακόµη την καταγγελία της ένωσης κτηνοτρόφων Θεσσα-
λίας. Κατήγγειλαν ότι πουλούσαν αρνιά εν όψει του Πάσχα, κατά
την περίοδο της πανδηµίας, από 2 έως 4 ευρώ και τα έβρισκαν
στο εµπόριο από 12 έως 15 ευρώ το κιλό. Λέτε ότι δεν µπορείτε
να παρέµβετε γιατί υπάρχει ελεύθερη αγορά. Θα µπορούσαν
όµως να προστατευτούν οι τιµές των παραγωγών, των αγροτών
και των κτηνοτρόφων αν δεν ανατρέπατε την πολιτική ενίσχυσης
των συνεταιρισµών που υλοποιούνταν από την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µέσω της µοναδικής µέχρι σήµερα νοµοθετικής σας πρω-
τοβουλίας ή αν ενισχύατε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς. 

Προχωρήσατε και σταµατήσατε το υπόµετρο 8,1 που αφορά
στην προστασία του περιβάλλοντος και τη διατήρηση της βιο-
ποικιλότητας. Σταµατήσατε και το υπόµετρο 8,2 που αφορά στην
ενίσχυση των γεωργοδασικών συστηµάτων καθώς και την προ-
σαρµογή στην κλιµατική αλλαγή σε επίπεδο εκµετάλλευσης, συ-

νολικού κόστους και ποσού 100 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτά θα
µπορούσαν να τα εκταµιεύσουν οι αγρότες και οι γεωργοί µας
και αυτό θα επέφερε πέραν των περιβαλλοντικών κερδών και την
ανάπτυξη νέων δυναµικών καλλιεργειών. 

Σταµατάτε το µέτρο 11 για τις βιολογικές καλλιέργειες φέρνον-
τας σε αδιέξοδο χιλιάδες παραγωγούς που επένδυσαν κεφάλαια
για την µετατροπή των συµβατικών καλλιεργειών τους σε βιολο-
γικές. Αν και υπάρχει το δικαίωµα για τη χώρα να εφαρµόσει διετή
παράταση του συγκεκριµένου µέτρου µε κόστος µόλις 55 εκατοµ-
µυρίων ευρώ περίπου, επιλέγετε να αφήσετε εννιά χιλιάδες δια-
κόσιες εξήντα έξι αγροτικές οικογένειες, οι οποίες επένδυσαν στη
βάση αυτού του προγράµµατος, µετέωρες. Δεν απαντήσατε σε
σχετική ερώτηση που καταθέσαµε τον Μάρτιο. Να δούµε αν θα
απαντήσετε σε νέα αντίστοιχη ερώτηση που καταθέσαµε. 

Στις αρχές Απριλίου σας απευθύναµε ερώτηση για τις πρωτο-
βουλίες που αναλάβατε ή που προτίθεστε να αναλάβετε για το
άνοιγµα της αγοράς της Ρωσίας στα ελληνικά αγροτικά προϊόντα
δεδοµένου ότι λόγω του κορωνοϊού η Ρωσία ήθελε να αναθεω-
ρήσει την πολιτική του εµπάργκο σε βάρος των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Δεν κάνατε τίποτα. Αυτή είναι η πολιτική σας
για την αγροτική ανάπτυξη και τη βελτίωση της θέσης των αγρο-
τών και των κτηνοτρόφων της χώρας; Δεν µπορείτε να πάρετε
κάποια πρωτοβουλία, να ασκήσετε πιέσεις, να αγωνιστείτε για
κάτι καλύτερο όσον αφορά την απορρόφηση των προϊόντων; 

Καταθέσαµε ερώτηση από το Φεβρουάριο ζητώντας εξηγή-
σεις για το γεγονός ότι οι περιφέρειες Κεντρικής Μακεδονίας και
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης παρ’ ότι είναι κατ’ εξοχήν
αγροτικές περιοχές, παρ’ ότι ανήκουν στις φτωχότερες περιφέ-
ρειες της Ελλάδας και της Ευρώπης και παρ’ ότι υποβλήθηκαν
σηµαντικές επενδυτικές προτάσεις στα πλαίσια του µέτρου 4,1
για τα σχέδια βελτίωσης, παρέµειναν στην τελευταία θέση των
χρηµατοδοτήσεων από το πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης. Κι
αυτό παρά τις αναθεωρήσεις που κάνατε και παρά τις δεσµεύ-
σεις σας ότι δύο στις τρεις προτάσεις θα χρηµατοδοτηθούν.
Στην Κεντρική Μακεδονία είναι ζήτηµα αν θα χρηµατοδοτούν τε-
λικά µία στις τρεις προτάσεις. 

Δεν φτάνει αυτό. Ακόµη και τα λίγα έργα που έχουν εγκριθεί
και έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης και
αφορούν το Νοµό Σερρών, όπως για παράδειγµα το έργο εκσυγ-
χρονισµού και εξοικονόµησης νερού και ενέργειας του ΤΟΕΒ Νι-
γρίτας, που η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ενέκρινε και εξασφάλισε τη
χρηµατοδότησή του ύψους 6,5 εκατοµµυρίων ευρώ, βρίσκεται
στον αέρα και κινδυνεύει να απενταχτεί διότι το επιτελικό σας
κράτος δεν έχει καταφέρει εδώ και ένα χρόνο να το δηµοπρατή-
σει. Άραγε µε ποιου ευθύνη αργούν να µπουν τα τεύχη δηµοπρά-
τησης και τι θα γίνει αν παρεµπιπτόντως απενταχθεί το έργο; Η
ευθύνη είναι αποκλειστικά δική σας. Έχετε αναγάγει όµως σε
επίσηµο συνοµιλητή σας αυτοαποκαλούµενους φορείς όπως
αυτόν της ΕΝΑΕ. Έχω καταγγελία, την οποία µπορώ να κατα-
θέσω στα Πρακτικά, του προέδρου του ΤΟΕΒ Νιγρίτας, κ. Χύτα
ο οποίος δεν αναγνωρίζει τον συγκεκριµένο φορέα ως εκπρό-
σωπο των αγροτών γιατί πιστεύει και λέει ότι δεν εκπροσωπείται
στον ΤΟΕΒ. Δεν ξέρω. Το δίνω προς διερεύνηση. Να το δείτε και
να το αξιολογήσετε. 

Πανηγυρίζετε διότι χάρη στις ενέργειες της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τη συµπαράσταση της Ιταλίας και Ισπανίας, η χώρα δι-
καιώθηκε στις δικαστικές διαµάχες µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
σε ό,τι αφορά στις ενισχύσεις για τους βοσκότοπους της περιό-
δου 2009-2012. Επιστρέφονται συνολικά ποσά της τάξεως των
346 εκατοµµυρίων ευρώ. Αποφεύγετε να απαντήσετε στο κρί-
σιµο ερώτηµα µε ποια διαδικασία και πότε θα δοθούν αυτά τα
χρήµατα στους κτηνοτρόφους, στην πρωτογενή παραγωγή.
Είναι δικά τους λεφτά. Δεν είναι λεφτά του κράτους. Δεν είναι
δικά σας χρήµατα. Δεν µπορείτε να τα διαχειριστείτε όπως εσείς
νοµίζετε. Οι καθυστερήσεις στην απόδοση αυτών των χρηµάτων
δεν δικαιολογούνται. Τώρα τα χρειάζονται και τώρα πρέπει να τα
δώσουµε στους δικαιούχους. 

Έχετε λάβει µια σειρά από µέτρα για την ενίσχυση των επιχει-
ρήσεων που πλήττονται από τον κορωνοϊό τα οποία δεν επαρ-
κούν για τον περιορισµό της κρίσης. Μονίµως από αυτά
εξαιρούνται οι αγρότες και κτηνοτρόφοι. Μέρος µάλιστα αυτών
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των µέτρων το χρηµατοδοτούν πραγµατικά οι ίδιοι οι αγρότες.
Σας αναφέρω την απόφαση της Κυβέρνησης για αναστολή για
εβδοµήντα πέντε µέρες της αποπληρωµής των επιταγών που
ήταν να πληρωθούν κατά τη διάρκεια της καραντίνας. Διευκό-
λυνε τις επιχειρήσεις αλλά προκαλούσε αδιέξοδο σε εκείνους
τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους που είχαν στα χέρια τους
επιταγές και δεν µπορούσαν να πληρωθούν. Καµµία αντίστοιχη
µέριµνα δεν υπήρξε για τη διευκόλυνση των αγροτών και κτηνο-
τρόφων στην αποπληρωµή των υποχρεώσεών τους. Το αποτέλε-
σµα είναι δεκάδες γεωργοί να µην µπορούν να προµηθευτούν
σπόρους, φυτοφάρµακα και λιπάσµατα και να κινδυνεύουν να
µείνουν εκτός παραγωγικής διαδικασίας χρωστώντας πολλά
λεφτά στους προµηθευτές τους. Σε αυτή την περίπτωση είναι
ιδιωτική διαφορά. Όταν όµως οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι πρέ-
πει να πληρωθούν από τους αγοραστές των προϊόντων τους το
κράτος παρεµβαίνει και µεταθέτει την πληρωµή για µετά. 

Υποστηρίζετε δεξιά και αριστερά ότι είστε στο πλευρό των πα-
ραγωγών και θα κάνετε τα πάντα για να πληρωθεί το χαµένο ει-
σόδηµα από τις επιπτώσεις του κορωνοϊού. Δίνετε για
παράδειγµα µειωµένες ενισχύσεις στα βοοειδή σε σχέση µε πέ-
ρυσι και µάλιστα µε µεγάλη καθυστέρηση. Έχουµε καταθέσει
ερώτηση στη Βουλή για να µας εξηγήσετε πώς έγινε αυτό. Λίγες
µέρες πριν διαβεβαιώνατε τους βοοτρόφους ότι όχι απλώς δεν
θα µειωθούν οι ενισχύσεις που δικαιούνται αλλά θα είναι και ελα-
φρώς αυξηµένες. Τι µεσολάβησε και τελικά εισέπραξαν µειωµέ-
νες κατά 8,5% τις ενισχύσεις ανά επιλέξιµο ζώο; Οφείλετε να
απαντήσετε. Τι προκάλεσε την χρονική καθυστέρηση στην από-
δοση αυτών των ενισχύσεων σε µια περίοδο που τα εισοδήµατα
των κτηνοτρόφων έχουν υποστεί καθίζηση και δεν µπορούσαν
να καταβληθούν στην ώρα τους; 

Δεν έχετε αναπτύξει καµµιά στρατηγική για τη µείωση του κό-
στους παραγωγής αλλά αντίθετα το έχει αυξήσει σηµαντικά. Με
πρόσχηµα τον κορωνοϊό µεταθέτετε πάλι στο µέλλον την όποια
παρέµβαση για τη µείωση των φόρων που αυξάνουν την τιµή του
αγροτικού πετρελαίου που είναι βασική πηγή στην ίδια την πα-
ραγωγική διαδικασία. Οφείλουµε στην Ελλάδα, ως πολιτικό σύ-
στηµα, να κάνουµε κατάλληλη νοµοθετική παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώσετε παρακαλώ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Πρέπει, επίσης, να παρθούν µια σειρά άλλες πρωτοβουλίες

στην κατεύθυνση µείωσης των ζωοτροφών, των φυτοφαρµάκων,
των λιπασµάτων οι οποίες µπορούν να διευκολύνουν τους αγρό-
τες στην παραγωγική διαδικασία και να µειώσουν το κόστος πα-
ραγωγής. 

Δεν έχω άλλο χρόνο. Κλείνοντας θέλω να πω ότι είναι θετική η
πρωτοβουλία του ηλεκτρονικού µητρώου µελισσοκοµίας. Πραγ-
µατικά είναι σε θετική κατεύθυνση και την επικροτούµε. Φυσικά
δεν είναι µια παρέµβαση σοβαρή και καινοτόµος αλλά είναι σί-
γουρα σε θετική κατεύθυνση. Την επικροτούµε και τη στηρί-
ζουµε. 

Κλείνοντας θα ήθελα να αναφερθώ στον ΕΛΓΑ. Δεν µας έχετε
παρουσιάσει µια ουσιαστική πολιτική για τον εκσυγχρονισµό του
ΕΛΓΑ, κύριε Βορίδη. Οφείλουµε να απαντήσουµε πειστικά σε
αυτόν τον κόσµο ο οποίος συνεχώς πλήττεται από θεοµηνίες και
από φυσικές καταστροφές και θέλει τον φορέα στήριξης, τον
ΕΛΓΑ, δίπλα του, ώστε να αποτυπώνει άµεσα τις ζηµιές και να
αποζηµιώνει άµεσα τους αγρότες. Δυστυχώς αυτό δεν γίνεται.
Εδώ υπάρχουν εύλογες ανησυχίες που διατύπωσε ακόµα και
δικός σας Βουλευτής

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
ευχαριστούµε. Έχετε φτάσει στα εννιάµισι λεπτά. Σας παρα-
καλώ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Τελειώνω.
Θα ήθελα µόνο να απαντήσετε τι θα γίνει µε την Ελληνική Βιο-

µηχανία Ζάχαρης, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα σοβαρό θέµα, κύριε
Βορίδη. Υπάρχει µεγάλη αγωνία στον αγροτικό κόσµο του νοµού
για το αν θα λειτουργήσει φέτος το εργοστάσιο ζάχαρης στο
νοµό και µε ποιες προϋποθέσεις. Υπάρχουν οι τευτλοπαραγωγοί,
οι τευτλοεξαγωγείς, οι άνθρωποι που περιµένουν να δουν την
προοπτική. Αν έχετε κάτι να µας πείτε, θα το εκτιµούσαµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς, κύριε συνά-

δελφε.
Τον λόγο έχει η κ. Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Βουλευτής

Καρδίτσας, ενός αµιγώς αγροτικού νοµού, ως άνθρωπος που
υπηρέτησα τον αγροτικό κόσµο επί τριάντα δυο συναπτά έτη
µέσα από αγροτικές υπηρεσίες, αλλά και ως συνδικαλίστρια επί
µια εικοσαετία στον εργασιακό µου χώρο, διεκδικούσαµε πάντα
την αναβάθµιση και την καλύτερη λειτουργία των αγροτικών υπη-
ρεσιών προς όφελος της παραγωγικής διαδικασίας και των
αγροτών. Χαίροµαι ιδιαίτερα που σήµερα µε πρωτοβουλία του
Υπουργού µας, Μάκη Βορίδη, διευθετούνται, εκσυγχρονίζονται,
αποσαφηνίζονται και τακτοποιούνται ζητήµατα που εκκρεµούσαν
αρρύθµιστα και ανεφάρµοστα επί σειρά ετών. 

Μετά λόγου γνώσεως σας λέω, κύριοι συνάδελφοι, ότι όλες
αυτές οι εκκρεµότητες όσο µικρές και αν φαίνονταν ήταν ένα µε-
γάλο τροχοπέδη στην εφαρµογή και λειτουργία της όποιας
αγροτικής πολιτικής. Ήταν στασιµότητα στις διαδικασίες, ατε-
λείωτη ταλαιπωρία και πολλές φορές περιττά έξοδα για τους ίδι-
ους τους αγρότες. Ορισµένες φορές το αυτονόητο γίνεται
ζητούµενο. Άλλοτε πάλι οι επιτελικές διατάξεις ή αποφάσεις
στην πράξη δεν είναι εφαρµόσιµες. Εδώ χρειάζεται η λογική η
γνώση, η πείρα και η διορατικότητα. Έχοντας, λοιπόν, αυτή την
εµπειρία και γνωρίζοντας παράλληλα ότι η αναβάθµιση και ο εκ-
συγχρονισµός του αγροτικού τοµέα αποτελούν βασική προτε-
ραιότητα αυτής της Κυβέρνησης θεωρώ πολύ σηµαντικό το
ερανιστικό τµήµα του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από περίπου τρεις µήνες
η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης νοµοθέτησε και
άλλαξε το πλαίσιο των αγροτικών συνεταιρισµών. Σήµερα κατα-
θέτει ένα ακόµα σηµαντικό νοµοσχέδιο που λύνει προβλήµατα
στη γεωργία, την κτηνοτροφία, την αλιεία, τη µελισσοκοµία. Εξα-
λείφει εµπόδια, απλοποιεί γραφειοκρατικά γρανάζια, εκσυγχρο-
νίζει δοµές. Δεν περιορίζεται, όµως, µόνο σε παρεµβάσεις,
τροποποιήσεις και απλουστεύσεις. Εισέρχεται και σε σοβαρά ζη-
τήµατα, όπως αυτό των παράνοµων ελληνοποιήσεων και της
απάτης στα τρόφιµα που απασχολεί σχεδόν όλες τις παραγωγι-
κές τάξεις του πρωτογενούς τοµέα της χώρας µας, στο µεγάλο
αυτό πρόβληµα που αφ’ ενός µειώνει το αγροτικό εισόδηµα και
αφ’ ετέρου εξαπατά τους καταναλωτές, αφού δεν γνωρίζουν
ούτε τι τρώνε ούτε κατά πόσον αυτό είναι ασφαλές και το πλη-
ρώνουν και σαν αυθεντικό. 

Οι παράνοµες ελληνοποιήσεις, λοιπόν, πέραν των άλλων υπο-
νοµεύουν έναν βασικό στόχο, δηλαδή την ποιότητα των προϊόν-
των µας και της προστατευόµενης ονοµασίας προέλευσής τους.
Πώς, λοιπόν, να στηριχτούµε και να πείσουµε για την ποιότητά
τους, όταν αυτά νοθεύονται; Πόσο πραγµατικά ο σωστός παρα-
γωγός µπορεί να γίνει ανταγωνιστικός κάτω από τέτοιες συνθή-
κες;

Για πρώτη φορά λοιπόν -και πολύ σωστά- αξιοποιούνται κατα-
κόρυφα τα διοικητικά πρόστιµα γι’ αυτές τις παραβάσεις. Προ-
βλέπεται αναστολή λειτουργίας της επιχείρησης και δηµοσιο-
ποίηση των στοιχείων των παρανοµούντων και τίθεται και πλαίσιο
ποινικού καθεστώτος. 

Ο Πρωθυπουργός µας υποσχέθηκε προεκλογικά να πατάξει
τα φαινόµενα αυτά. Το υποσχεθήκαµε σε όλους, αλλά και στους
κτηνοτρόφους µας για το γάλα, το κρέας και όλα τα παράγωγα. 

Σήµερα γίνεται η αρχή, αφού φαντάζοµαι, κύριε Υπουργέ, ότι
θα οργανώσετε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς και θα εντατικο-
ποιηθούν οι έλεγχοι. Άλλωστε πρέπει να σας πω ότι σε όλη τη
χώρα, αλλά και στην περιφέρειά µου την Καρδίτσα, οι παραγωγοί
και οι κτηνοτρόφοι µας αυτό περιµένουν, να νιώσουν δικαιωµέ-
νοι, να δουν τους κόπους τους να αποδίδουν, να µπορέσουν να
ζήσουν τις οικογένειές τους και να σπουδάσουν τα παιδιά τους. 

Δηµιουργείται το Εθνικό Ηλεκτρονικό Μελισσοκοµικό Μητρώο
και είναι βασικό να γνωρίζουµε σαν οργανωµένο κράτος πόσοι
και ποιοι είναι µελισσοκόµοι, ώστε ο κλάδος και να οργανωθεί
και να υποστηριχθεί. 
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Θέλω επίσης να σταθώ στην παράταση της προθεσµίας έκδο-
σης άδειας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων που δόθηκε. Είναι
ένα ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, το οποίο πρέπει κάποια στιγµή να
λυθεί οριστικά για να πάψουν οι διαξιφισµοί και οι αγωνίες των
κτηνοτρόφων, µε την αρωγή βεβαίως της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης.

Βελτιώνεται το πλαίσιο της µεταβίβασης εγγειοβελτιωτικών
έργων στους δήµους και παύουν τα ΤΟΕΒ να διέπονται από ένα
πλαίσιο εβδοµήντα ετών. 

Το νοµοσχέδιο ρυθµίζει πάρα πολλά ζητήµατα, αλλά για την
οικονοµία του χρόνου θα θίξω επιγραµµατικά µόνο κάποια, όπως
είναι το πρόγραµµα συλλογής και διαχείρισης νεκρών ζώων. Ρυθ-
µίζει θέµατα αλιείας, διασφαλίζει τη λειτουργία µονάδων καλ-
λιέργειας φαρµακευτικής κάνναβης και διευκολύνει το έργο των
διωκτικών αρχών όπου απαιτείται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας είναι κατ’ εξοχήν
µια αγροτική χώρα. Στον αγροτικό τοµέα απασχολούνται πάνω
από ένα εκατοµµύριο οικογένειες, χωρίς να προσµετρήσουµε
αυτούς που έχουν έµµεση σχέση µε την παραγωγική διαδικασία.
Είναι ο τοµέας που µπορεί να µας εξασφαλίσει αυτάρκεια. Αυτό
είναι πολύ σηµαντικό, να µπορεί δηλαδή ένα κράτος να ταΐσει
τον λαό του. Επιφέρει άµεσα έσοδα στην εθνική οικονοµία, στο
εµπορικό ισοζύγιο και τις εξαγωγές και πιστεύω ότι είναι η βάση
πάνω στην οποία µπορεί να στηριχθεί ένα νέο ξεκίνηµα βιοµηχα-
νοποίησης της πατρίδας µας, να τροφοδοτήσει δηλαδή τον δευ-
τερογενή και τον τριτογενή µεταποιητικό τοµέα. 

Κάποτε από την Αθήνα έως και τη Λιβαδειά ο δρόµος ήταν γε-
µάτος νηµατουργεία, υφαντουργεία, σπορελαιρουγεία κ.λπ..
Τώρα παραµένουν τα κτήρια κουφάρια για να µας θυµίζουν πε-
ρασµένα µεγαλεία και εισάγουµε τα πάντα, χαρίζοντας την προ-
στιθέµενη που θα κέρδιζαν οι αγρότες, οι µεταποιητές και η
χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Ο αγροτικός τοµέας είναι ένας απ’ αυτούς τους βασικούς πυ-

λώνες, µαζί µε τη ναυτιλία και τον τουρισµό, στους οποίους στη-
ρίζεται η εθνική µας οικονοµία. 

Η πανδηµία, όµως, µας έδειξε ότι είναι και ο πιο σταθερός και
ανθεκτικός πυλώνας. Επίσης µας έδειξε και άλλα σηµεία στα
οποία πρέπει να εστιάσουµε, ώστε να θωρακίσουµε τη χώρα µας
σε έκτακτες και αντίξοες καταστάσεις. 

Είναι γνωστό βέβαια ότι ο τοµέας ευθύνης σας, κύριε
Υπουργέ, είναι τεράστιος και πολύπλοκος. Συµπεριλαµβάνει το
φυτικό και ζωικό βασίλειο, συµπεριλαµβάνει τον πλούτο της θά-
λασσας και του ουρανού. Οι όποιες πολιτικές οφείλουν να κι-
νούνται εντός του καθορισµένου ευρωπαϊκού πλαισίου. Το ίδιο
γνωστές, όµως, είναι και οι δικές σας ικανότητες, των Υφυπουρ-
γών σας και των συνεργατών σας, κυρίως όµως η απόφαση του
Κυριάκου Μητσοτάκη και όλων ηµών να δώσουµε ώθηση στον
πρωτογενή τοµέα που είναι καθοριστικός για την επανεκκίνηση
της χώρας µετά την πανδηµία, αλλά κυρίως στη γενικότερη ανα-
πτυξιακή πορεία της Ελλάδας. 

Στους µήνες που κυβερνάµε µια σειρά πρωτοβουλιών αποδει-
κνύει αυτήν την απόφαση, η προσπάθεια που καταβάλλεται για
τη διασφάλιση πόρων από τη νέα ΚΑΠ, η µείωση της φορολογίας
για οµάδες παραγωγών και συνεταιριστικών σχηµάτων, ο νόµος
για τους συνεταιρισµούς, η στήριξη των παραγωγών που επλή-
γησαν από την πανδηµία, η επίλυση του προβλήµατος µε τους
εργάτες γης και το εργόσηµο, το δικαίωµα συνταξιούχων αγρο-
τών στην ενασχόληση µε την καλλιέργεια, η αύξηση κατά 107
εκατοµµύρια ευρώ του προγράµµατος «LEADER». Αυτά κάνει το
σηµερινό νοµοσχέδιο και πιστεύω ότι πολλά άλλα θα ακολουθή-
σουν. 

Εδώ, κύριε Yπουργέ, θέλω να θέσω το ζήτηµα των παλαιών
υπαλλήλων των ενώσεων γεωργικών συνεταιρισµών που έχουν
να λαµβάνουν δεδουλευµένα και µάλιστα από χρόνια. Πρέπει να
επανέλθει η διάταξη που κατήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ ώστε να προ-
ηγούνται στην είσπραξη για να τακτοποιηθεί αυτό το ζήτηµα. Επί-
σης, το πρόγραµµα δάσωσης γαιών πρέπει να συνεχιστεί, διότι
είναι πολύπλευρα χρήσιµο. 

Οι δικοί µου αγρότες της Καρδίτσας, όπως και όλης της
χώρας, περιµένουν πολλά από εµάς, κύριε Υπουργέ, ακριβώς
διότι παραδοσιακά στηρίζαµε τον αγροτοκτηνοτροφικό κόσµο
ως Νέα Δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε. 
Στη συνέχεια θα µιλήσουν ο κ. Νικολακόπουλος από τη Νέα

Δηµοκρατία και µετά ο κ. Αυλωνίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συ-

ζήτηση για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του αγροτι-
κού τοµέα είναι εξαιρετικά σηµαντική, διότι όπως όλοι
αντιλαµβανόµαστε ο πρωτογενής τοµέας αποτελεί έναν σηµαν-
τικό αναπτυξιακό πυλώνα της χώρας µας. Είναι ένας τοµέας που
και µπορεί και οφείλει να διαδραµατίσει ξεχωριστό ρόλο στην
ανάκαµψη της οικονοµίας µας και είναι άµεσα συνυφασµένος µε
την ανάπτυξη των τοπικών κοινωνιών.

Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Νοµού Ηλείας, µιας
περιοχής µε υψηλή αγροτική ειδίκευση, γνωρίζω πολύ καλά τι
έχει προσφέρει ο αγροτικός τοµέας στον τόπο µας. Επίσης γνω-
ρίζω καλά και τις ανησυχίες των αγροτών και των κτηνοτρόφων
µας, τα προβλήµατα και τις προκλήσεις που αντιµετωπίζουν σε
δύσκολες οικονοµικές συγκυρίες, όπως αυτές που διανύουµε
σήµερα, αλλά και λόγω αστάθµητων παραγόντων που πλήττουν
την παραγωγή, την αγορά και την κατανάλωση. Σταθερά και
διαρκώς συνεργαζόµαστε τόσο µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης, τους συναρµόδιους Υπουργούς, όσο και µε τον ΕΛΓΑ,
ώστε να προωθήσουµε λύσεις στα προβλήµατα της Ηλείας,
όπως τις πρόσφατες ανυπολόγιστες ζηµιές λόγω του καύσωνα
στην ελαιοπαραγωγή, αλλά και τη διασφάλιση των αποζηµιώ-
σεων από τον ΕΛΓΑ για τις καταστροφές στο φυτικό και ζωικό
κεφάλαιο του 2019, ένα πρόβληµα που έχει πλήξει ανυπολόγι-
στα, µεταξύ άλλων, την πατάτα του Nοµού Ηλείας λόγω και του
αθέµιτου ανταγωνισµού που επιβάλλουν τα βαφτισµένα ως ελ-
ληνικά προϊόντα.

Το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται να δώσει λύση στο πάγιο αυτό
αίτηµα των παραγωγών από όλη τη χώρα µέσα από τη θέσπιση
ενός αυστηρού νοµικού πλαισίου.

Δυστυχώς, όπως µας απέδειξε η εµπειρία µας στο παρελθόν,
οι διοικητικές κυρώσεις όχι µόνο ήταν αποσπασµατικές αλλά και
ιδιαίτερα επιεικείς. Αποτέλεσµα της λανθασµένης αυτής πολιτι-
κής ήταν να γιγαντωθεί το φαινόµενο των παράνοµων ελληνο-
ποιήσεων, µε συνέπεια τη βλάβη των πραγµατικών Ελλήνων
παραγωγών ή µεταποιητών αντίστοιχων προϊόντων και φυσικά
την παραπλάνηση του καταναλωτικού κοινού.

Ωστόσο σήµερα, µε το παρόν νοµοσχέδιο κάνουµε πράξη µία
ξεκάθαρη πολιτική µας δέσµευση απέναντι στον ελληνικό λαό
και ιδιαίτερα απέναντι στους Έλληνες αγρότες, εµπόρους και
παραγωγούς που τόσα χρόνια, παρά τις εκκλήσεις τους, είχαν
µείνει αβοήθητοι από την πλευρά της ελληνικής πολιτείας. 

Στόχος µας είναι να δώσουµε µια σκληρή µάχη ενάντια στις
ελληνοποιήσεις και να θωρακίσουµε τη θέση των ελληνικών
αγροτικών προϊόντων προστατεύοντας την εθνική µας οικονοµία.
Και αυτό πράττουµε σήµερα µέσα από ένα νοµοσχέδιο που κα-
θιερώνει ένα αυστηρό κυρωτικό πλαίσιο. Αυτό προβλέπει πέντε
χρόνια φυλάκιση και 300.000 ευρώ πρόστιµο, το οποίο µπορεί
να φτάσει τις 600.000 ευρώ όταν ο κύκλος εργασιών είναι πάνω
από 10 εκατοµµύρια ευρώ και να ξεπεράσει τις 600.000 ευρώ
όταν το παράνοµο προσποριζόµενο κέρδος είναι µεγαλύτερο για
όσους εξαπατούν βαφτίζοντας ως ελληνικά ξένα προϊόντα και
τρόφιµα. 

Πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ένα θεσµικό πλαί-
σιο χωρίς νοµοθετικό προηγούµενο, που εκφράζει την ξεκάθαρη
βούληση της Κυβέρνησης να καταπολεµήσει τον αθέµιτο αντα-
γωνισµό των ελληνοποιήσεων και τον µιµητισµό που υπονοµεύει
την ακεραιότητα των ελληνικών προϊόντων, σκοτώνει το εισό-
δηµα των παραγωγών και παραπλανά τους καταναλωτές. Πρό-
κειται για µια ξεκάθαρη πολιτική επιλογή που στέλνει ένα
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ξεκάθαρο µήνυµα σε όλους τους επίδοξους ελληνοποιητές, ότι
θα αντιµετωπίσουν αυστηρές ποινές και όχι ποινές χάδι, όπως
ίσχυε επί της προηγούµενης διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, ενώ τα
στοιχεία των ελληνοποιητών θα δηµοσιοποιούνται πλέον µε διά-
ταξη του αρµόδιου εισαγγελέα. 

Σε αυτή τη µάχη θα συµβάλλει σηµαντικά και η δηµιουργία του
Εθνικού Ηλεκτρονικού Μελισσοκοµικού Μητρώου που θα λει-
τουργήσει ως χρήσιµο εργαλείο στην κατεύθυνση της πάταξης
των ελληνοποιήσεων µέσω της παρακολούθησης της αγοράς
του µελιού και της εποπτείας των εισαγωγών µελιού και µελισ-
σοκοµικών προϊόντων. 

Την ίδια στιγµή αντιµετωπίζουµε το ζήτηµα των νοθευµένων
τροφίµων µέσα από τη θέσπιση µιας ειδικής ρύθµισης που δεν
υπήρχε στο παρελθόν. Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό ότι µε το παρόν
νοµοσχέδιο θεσπίζεται ένα αδίκηµα αυξηµένης κοινωνικής απα-
ξίας, ποινή φυλάκισης τουλάχιστον τριών ετών ή χρηµατική ποινή
σε βάρος όποιου µε πρόθεση παράγει, εισάγει, εξάγει, αποθη-
κεύει, διακινεί ή διαθέτει στην κατανάλωση τρόφιµα τα οποία
κατά τη διαπίστωση της αρµόδιας αρχής είναι νοθευµένα και επι-
βλαβή για την υγεία του. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο θεσπίζεται επίσης ένα ειδικό αυ-
στηρό πλαίσιο προστασίας των προϊόντων προστατευόµενης
ονοµασίας προέλευσης και προστατευόµενης γεωγραφικής έν-
δειξης, κάτι που δεν προβλεπόταν µέχρι σήµερα, προκειµένου
να δηµιουργήσουµε ένα ισχυρό πλέγµα προστασίας απέναντι
στους παραβάτες. Και αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά
το γεγονός ότι τα συγκεκριµένα προϊόντα αποτελούν τον ιδιαί-
τερο εθνικό πλούτο της χώρας και η φήµη και η προστασία τους
είναι άρρηκτα συνδεδεµένες µε το εισόδηµα των παραγωγών και
την ευηµερία της τοπικής κοινωνίας και βεβαίως της εθνικής µας
οικονοµίας.

Κλείνοντας θα ήθελα να σταθώ σε δύο ακόµα σηµαντικές ρυθ-
µίσεις που εισάγονται µέσα από τη συγκεκριµένη νοµοθετική
πρωτοβουλία. 

Η πρώτη αφορά την περιστασιακή µέχρι 70 ηµεροµίσθια απα-
σχόληση ανέργων εγγεγραµµένων στα µητρώα του ΟΑΕΔ σε
αγροτικές εργασίες, χωρίς αυτό να συνιστά λόγο διακοπής της
επιδότησης ανεργίας, µία ρύθµιση που έρχεται να αντιµετωπίσει
όχι µόνο το πρόβληµα της έλλειψης εργατικών χεριών στην
αγροτική παραγωγή, αλλά και το πρόβληµα της ανεργίας. 

Η δεύτερη αφορά στην ενίσχυση του ΕΛΓΑ µέσα από τη στε-
λέχωση περαιτέρω µε νοµικό προσωπικό, ώστε να αντιµετωπιστεί
ο όγκος των υποθέσεων που δέχεται ο φορέας και ανταποκριθεί
στις ανάγκες. Πρέπει όµως να κάνουµε κι άλλα, κύριε Υπουργέ,
πάνω στο θέµα του ΕΛΓΑ και να δώσουµε ένα τέλος στην ταλαι-
πωρία των αγροτών ιδίως του Νοµού Ηλείας σε σχέση µε τη λει-
τουργία του καταστήµατος ΕΛΓΑ Πατρών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογενής τοµέας έχει να
προσφέρει ακόµα πολλά στην οικονοµική ανάπτυξη της πατρί-
δας µας, ιδιαίτερα σε αυτή τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία. Με
το παρόν νοµοσχέδιο κάνουµε ένα πρώτο σηµαντικό βήµα αντι-
µετωπίζοντας παθογένειες και λανθασµένες λογικές του παρελ-
θόντος, εστιάζοντας στην ανάγκη αναβάθµισης και
εκσυγχρονισµού. Είµαστε πεπεισµένοι ότι η περαιτέρω ανάπτυξη
του αγροτικού τοµέα περνάει στη σηµερινή εποχή µέσα από την
έµφαση σε ποιοτικές και αποδοτικές καλλιέργειες, τη διαφορο-
ποίηση των προϊόντων µας, τις συνεργασίες και τις συνέργειες,
την προστασία των ελληνικών προϊόντων και τη βελτίωση της
θέσης τους στις αγορές του εξωτερικού. Σε αυτή την κατεύ-
θυνση θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε σκληρά, ώστε η αγρο-
τική οικονοµία να συνεχίσει να προσφέρει τα µέγιστα ως βασικός
µοχλός της οικονοµικής ανάπτυξης και της κοινωνικής συνοχής
των τοπικών κοινωνιών της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αυλωνίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ για έξι
λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Παρακολούθησα εδώ αρκετούς οµιλητές από πλευράς της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και στο σπίτι µου από την τηλεόραση.
Πολύ λιβανιστήρι προς την Κυβέρνηση! Και µου ήρθε στον νου
η έκφραση «Το πολύ το κύριε ελέησον το βαριέται και ο παπάς!».

Τι θέλω να πω µε αυτά που είπα και όχι αστειευόµενος αλλά
σοβαρά µιλώντας; Σήµερα ψηφίζεται ένα πάρα πολύ σοβαρό νο-
µοσχέδιο, σύµφωνα µε τις απόψεις που εσείς έχετε εκφράσει κι
έχετε πει εδώ στη Βουλή, κύριε Υπουργέ. Και δεν είναι θέµα για
να ανταλλάσσετε µπράβο και ευχαριστίες και φαντάζοµαι θα κα-
τανοείτε ότι ούτε και εµείς θα σας πούµε µπράβο για αυτό το νο-
µοσχέδιο. Είναι ένα θέµα που σχετίζεται, αγαπητέ κύριε Βορίδη,
µε ευθύνες που έχουµε όλοι απέναντι στον λαό. Τούτος ο λαός
επιβίωσε στα δίσεκτα χρόνια της ιστορίας του από την αγροτική
παραγωγή, από την κτηνοτροφία, από την αλιεία. Ο αγροτικός
κόσµος µάς έσωσε και πρόσφατα, τώρα, στην εποχή της πανδη-
µίας. Εσείς µε το νοµοσχέδιο αυτό αλλά ούτε στην οµιλία σας -
αν κάνω λάθος, ζητώ συγνώµη- δεν είπατε ένα ευχαριστώ στον
αγροτικό κόσµο -και όλοι προερχόµαστε κατά µεγάλο ποσοστό
από την επαρχία αυτής της χώρας-, ένα ευχαριστώ στους κτη-
νοτρόφους, στους αλιείς.

Πείτε µας συγκεκριµένα, αν έχετε την καλοσύνη, πώς βοηθή-
σατε στην εποχή του κορωνοϊού αυτούς τους ανθρώπους. Βοη-
θήσατε τους υγιείς συνεταιρισµούς; Τι κάνατε µε τα επιτόκιά
τους; Τα µειώσατε; Θεσπίσατε στους αγρότες την αναστολή δό-
σεων στον ΕΦΚΑ; Δώσατε παράταση αποπληρωµής των αγροτι-
κών τιµολογίων της ΔΕΗ; Μειώσατε τον ΦΠΑ στα αγροεφόδια,
στα λιπάσµατα, στα φάρµακα, στις ζωοτροφές, όπως έγινε -µου
ήρθε στο µυαλό- στην εστίαση; Τι θα κάνετε µε τον ΕΛΓΑ; Σας
το είπαν πάρα πολλοί συνάδελφοί µου. Ποιος θα είναι ο ρόλος
του; Θα συνεχίσει να υπάρχει προς όφελος των αγροτών ή θα
στραφούµε στην ιδιωτικοποίηση του αγροτικού τοµέα; Γιατί δεν
φτιάχνετε ένα επιδοτούµενο πρόγραµµα, εσείς εκεί στο Υπουρ-
γείο, σε οµάδες παραγωγών και συνεταιρισµούς ώστε να µπουν
στις νέες τεχνολογίες και να τις χρησιµοποιήσουν; Παραδείγµα-
τος χάριν ακούγεται πολύ η φράση «ευφυής γεωργία». Τι πολιτι-
κές θα εφαρµόσετε για την αισχροκέρδεια; Παίρνουν τις πατάτες
από το χωράφι 18 λεπτά το κιλό και τις πουλάνε 0,90 λεπτά ή και
1 ευρώ. Δεν άκουσα τίποτα. Μιλάµε για εποχή κορωνοϊού και την
περνάµε αυτή την εποχή ακόµα και σήµερα.

Θέλω αυτά τα ερωτήµατα από την αρχή της οµιλίας µου να τα
θέσω γιατί η πανδηµία εξ αντικειµένου έχει θέσει τον αγροτικό
κόσµο σε κατάσταση συναγερµού σε όλη την υφήλιο. Ας αναλο-
γιστούµε -σε όλους αναφέροµαι, στον κόσµο που µας ακούει- τι
θα συνέβαινε εάν, για παράδειγµα, δεν υπήρχε επάρκεια τούτο
τον καιρό σε γάλα, ελαιόλαδο, φρούτα, ρύζι, ψάρια. Τι λύσεις
δίνει το παρόν νοµοσχέδιο πάνω σε αυτά τα  ερωτήµατα; Ποιος
είναι ο στρατηγικός σχεδιασµός; Πάµε στους 11 µήνες µε κυβέρ-
νηση τη Νέα Δηµοκρατία. Τι προτείνετε για να αναστηθεί ο αγρο-
τικός κόσµος; Θα σας πω σε λίγο και για την πατρίδα µου, την
Κέρκυρα. Η ελιά και το ελαιόλαδο, που είχαν ήδη προβλήµατα
χαµηλής τιµής, δέχονται το τελειωτικό χτύπηµα από τη µείωση
των εξαγωγών. Η κτηνοτροφία πληρώνει µεγάλο τίµηµα τόσο
στην αιγοπροβατοτροφία όσο και στην ιχθυοτροφία, στην αγε-
λαδοτροφία και την πτηνοτροφία, µε τις απαγορεύσεις στη µα-
ζική εστίαση και στον τουρισµό. Η φυτική παραγωγή επίσης
χτυπιέται πολύπλευρα. Τα οπωροκηπευτικά µε τους δραµατικούς
περιορισµούς στις λαϊκές αγορές δεν βρίσκουν ικανοποιητική
πρόσβαση προς τον καταναλωτή. Οι καλλιέργειες κρέµονται από
µία κλωστή. 

Για δείτε λοιπόν γύρω στον κόσµο, τι τρισεκατοµµύρια θα ρίξει
στην αγορά η Αµερική. Δείτε την πολιτική της Γερµανίας καθώς
και των άλλων ευρωπαϊκών χωρών που παίρνουν µέτρα να στη-
ρίξουν τον πρωτογενή τοµέα παραγωγής. Η Ρωσία τι θα κάνει µε
τα µέτρα για τις εξαγωγές; Θα είναι όπως ήταν πρώτα, προ κο-
ρωνοϊού; Κι εσείς δώσατε την απάντηση ότι θα ρίξετε 150 εκα-
τοµµύρια στην αγροτική οικονοµία. 

Όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, δείχνουν την αµείλικτη πραγµατι-
κότητα που έχετε µπροστά σας. Το αν θα κάνετε µελισσοκοµικό
µητρώο καλό είναι. Αυτό είναι το ερώτηµα σήµερα; Είναι και
αυτό. Αυτό είναι; Αυτό σας δείχνει η ζωή; 

Ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε µια σειρά ολοκληρωµένων προτάσεων. Το
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περιφρονήσατε, το µειώσατε, το εξαφανίσατε από τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης. Μιλά για 300 εκατοµµύρια στον πρωτογενή
τοµέα επακριβώς κοστολογηµένα. Κάνετε ό,τι µπορείτε να µας
κρύψετε. Όπως κρυφτήκαµε από τον κορωνοϊό, θέλει να µας
κρύψει η Κυβέρνηση από την ωµή πραγµατικότητα.

Η χώρα, κατά την προσωπική µου γνώµη και τη γνώµη του κόµ-
µατός µου, πρέπει να χαράξει µια στρατηγική στον πρωτογενή
τοµέα παραγωγής, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλα τα δεδοµένα στη
µετά τον κορωνοϊό εποχή. 

Ακούστε και τις θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι κακό πράγµα. Για
την αγροτική οικονοµία µιλάµε. Μην τις απεχθάνεστε εξ ορισµού,
a priori που λέµε κι εµείς οι δικηγόροι. 

Βλέπω ότι περνάει η ώρα. 
Κύριε Υπουργέ, θα κλείσω την τοποθέτησή µου µε την Κέρ-

κυρα. Είχαµε ξανακάνει κουβέντα µια άλλη φορά για τον κερκυ-
ραϊκό ελαιώνα που ουσιαστικά απαξιώνεται. Το 85% της
Κέρκυρας, το 90% και πλέον των κατοίκων της Ρόδου και σε µε-
γαλύτερα ποσοστά στα άλλα νησιά οι κάτοικοι ζουν από τον του-
ρισµό. Ο πρωτογενής τοµέας εγκαταλείφθηκε όχι εξαιτίας της
µονοκαλλιέργειας του τουρισµού, αλλά εξαιτίας της απαξίωσης
από το κράτος και από την πολιτεία διαχρονικά. 

Τι σκέφτεστε να κάνετε και στην Κέρκυρα, σε αυτό το νησί, για
το θέµα της ενίσχυσης του κερκυραϊκού ελαιώνα του λαδιού που
έχει πέσει τεσσεράµισι εκατοµµύρια ελαιόδεντρα; Έχετε φαντα-
στεί ότι από ένα τυχαίο γεγονός µπορεί να πεινάσει ένα νησί,
όπως είναι ο κορωνοϊός; 

Το 1960-1970 η συντριπτική πλειοψηφία των νησιωτών της Ιό-
νιας Περιφέρειας είχε πάει στο εξωτερικό, στο Βέλγιο και τη Γερ-
µανία. Γιατί δεν προσανατολιζόµαστε στην ενίσχυση του
πρωτογενή τοµέα; 

Κύριε Υπουργέ, δεν βοηθάτε τον κόσµο της αγροτιάς µε το νο-
µοσχέδιό σας. Όλα για το θεαθήναι γίνονται. Αν χρειαζόταν να
ψηφίσετε έτσι κι αλλιώς µε το ζόρι σε συνθήκες πανδηµίας ένα
νοµοσχέδιο αντίστοιχο της κατάστασης, σίγουρα δεν είναι αυτό
που φέρατε. Είναι ολιγοστό σε σχέση µε τι οφείλει το κράτος µας
και η κοινωνία µας στον αγροτικό τοµέα, στους αγρότες, τους
κτηνοτρόφους, τους αλιείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Κεφαλά από τη Νέα Δηµοκρατία και
αµέσως µετά ο κ. Φραγγίδης από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έρχεται σήµερα να δείξει ότι
µε σωστή οργάνωση, συστηµατική δουλειά και οριοθετηµένους
στόχους το αποτέλεσµα δεν µπορεί παρά να είναι θετικό. Και το
αποτέλεσµα αυτό αντικατοπτρίζεται µέσα στο σχέδιο νόµου που
συζητάµε σήµερα. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο µέσω του οποίου εισάγονται
ρυθµίσεις που αφορούν όλους τους τοµείς αρµοδιότητας του
Υπουργείου, ένα νοµοσχέδιο που θα αποτελέσει µετά την ψή-
φισή του ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο για την αγροτική ανάπτυξη,
ένα νοµοσχέδιο που τυγχάνει της στήριξης των φορέων του πρω-
τογενούς τοµέα. Είναι σηµαντικό πως οι άνθρωποι του χώρου
βλέπουν µε θετικό µάτι τις διατάξεις του. Αυτοί οι ίδιοι θα είναι
εν τέλει και οι βασικοί αποδέκτες αυτής της νοµοθετικής παρέµ-
βασης. 

Ουσιαστικά το Υπουργείο βρίσκεται σε αρµονία µε την πραγ-
µατικότητα και τους άµεσους εµπλεκόµενους στον πρωτογενή
τοµέα της χώρας. Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο επιχειρούν να
δώσουν πρακτικές λύσεις σε µια σειρά από χρονίζοντα ζητήµατα,
ζητήµατα που σχετίζονται µε την αγροτική οικονοµία, την αλιεία,
την κτηνοτροφία. 

Στόχος ξεκάθαρος: να αναδείξουµε τα παραπάνω ως βασι-
κούς πυλώνες για την οικονοµική ανάπτυξη της υπαίθρου και ως
συνέχεια, να αυξήσουµε το ποσοστό συµµετοχής της αγροτικής
παραγωγής στο ακαθάριστο εθνικό προϊόν. 

Με τη νοµοθετική ρύθµιση για τους αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς πρόσφατα αναδοµήσαµε το θεσµικό πλαίσιο και ρυθµί-

σαµε ζητήµατα, στοχεύοντας στην εύρυθµη λειτουργία των συ-
νεταιρισµών. Το επιχειρήσαµε και το πετύχαµε. Σήµερα συνεχί-
ζουµε κινούµενοι στο ίδιο πλαίσιο και µε το ίδιο σκεπτικό σε µια
καθολική διευθέτηση θεµάτων. Βάζουµε τάξη, καλύπτουµε νο-
µοθετικά κενά, διορθώνουµε αστοχίες προηγούµενων ρυθµί-
σεων. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου αντιµετωπίζουµε άµεσα και ευθέως
το σοβαρό πρόβληµα των ελληνοποιήσεων, επιτέλους. Σηµαν-
τική τοµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο παρόν σχέδιο
νόµου αποτελούν οι ποινές των ΠΟΠ προϊόντων. Σταµατάµε τις
αθέµιτες πρακτικές και θεσπίζονται βαριά πρόστιµα για την πα-
ράλληλη ποινική δίωξη των παραβατών. Πώς θα γίνει αυτό;

Αυστηροποιούµε το εύρος των διοικητικών προστίµων που
αφορούν στον τοµέα τροφίµων για παραβάσεις σχετικά µε τον
τόπο παραγωγής, προέλευσης, µεταποίησης. Υλοποιούµε µε τον
τρόπο αυτό τη δέσµευση και την πάταξη του φαινοµένου του µι-
µητισµού και των παράνοµων ελληνοποιήσεων. Γιατί θεωρούµε
υψίστης σηµασίας την προστασία των ελληνικών προϊόντων και
κατ’ επέκταση, των Ελλήνων παραγωγών και καταναλωτών. Κα-
ταπολεµάµε τη σκόπιµη και αθέµιτη παραπλάνηση των κατανα-
λωτών ως προς την προέλευση των τροφίµων και των προϊόντων. 

Επίσης, συστήνουµε το Εθνικό Ηλεκτρονικό Μελισσοκοµικό
Μητρώο και θεσπίζουµε την ατοµική µελισσοκοµική ταυτότητα.
Με τη ρύθµιση αυτή στόχος µας είναι να καθιερώσουµε ένα ενι-
αίο σύστηµα καταγραφής, απογραφής και ταυτοποίησης όλων
των µελισσοκόµων και του µελισσοκοµικού κεφαλαίου.

Μεταβαίνουµε από την έντυπη µορφή στην ψηφιακή. Εισά-
γουµε το µελισσοκοµικό µητρώο και την παρακολούθηση όλων
των µελισσοκόµων της χώρας και αντιµετωπίζουµε έτσι οργανω-
µένα µια σειρά από ζητήµατα που προκαλούν προβλήµατα στον
κλάδο της µελισσοκοµίας, προβλήµατα που µέχρι σήµερα προ-
σεγγίζονταν αποσπασµατικά. 

Είναι ουσιαστικά αυτά τα βήµατα. Μπορεί να ακούγονται ως
δεδοµένα, αλλά έπρεπε απ’ ό,τι φαίνεται να φτάσουµε στο 2020
για να γίνουν πράξη.

Απλουστεύουµε τη διαδικασία αξιολόγησης των νέων τύπων
λιπασµάτων που προέρχονται από αστικά ή βιοµηχανικά από-
βλητα. Ρυθµίζουµε ζητήµατα που αφορούν αγροτικά αδικήµατα
φθοράς εξαιτίας βόσκησης και το θεσµικό πλαίσιο που αφορά
ελέγχους σε κτηνιατρικά φάρµακα. Αποσαφηνίσουµε αλλά και
βελτιώνουµε την ισχύουσα νοµοθεσία για θέµατα σχετικά µε τη
µεταβίβαση εγγειοβελτιωτικών έργων του Υπουργείου στους δή-
µους. 

Αποσαφηνίζουµε ζητήµατα προκειµένου να διασφαλιστεί η εύ-
ρυθµη λειτουργία των ιδιωτικών µονάδων καλλιέργειας ποικιλιών
φαρµακευτικής κάνναβης, ώστε να διευκολύνουµε το έργο των
διωκτικών αρχών σε περιπτώσεις απόκλισης της νοµοθεσίας και
να διασφαλίσουµε την οριζόντια εφαρµογή του θεσµικού πλαι-
σίου. 

Ενισχύουµε την εποχική απασχόληση στις αγροτικές εργα-
σίες. Συνεχίζουµε την παροχή του επιδόµατος ανεργίας σε
όσους απασχολούνται σε αγροτικές εργασίες. Βοηθάµε µε τον
τρόπο αυτό την απρόσκοπτη εκτέλεση των αγροτικών εργασιών,
δίνοντας κίνητρα για περισσότερα εργατικά χέρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν αποτελεί ένα ακόµη
ρεαλιστικό νοµοσχέδιο. Συγκεντρώνει διατάξεις από πολλές νο-
µοθεσίες, τις τροποποιεί και τις καταργεί, ώστε να απλουστευ-
θούν, να εκσυγχρονιστούν και να βελτιωθούν οι διαδικασίες του
Υπουργείου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Ενισχύουµε την απελευθέρωση της παραγωγικής διαδικασίας
του αγροτικού τοµέα από πρακτικές δυσλειτουργίες και διοικη-
τικές αγκυλώσεις. Επιδιώκουµε τη συνολική ανασυγκρότηση του
πρωτογενούς τοµέα και την ανάδειξή του ως έναν από τους βα-
σικούς µοχλούς ανάπτυξης της οικονοµίας αλλά και της παρα-
γωγικής ανασυγκρότησης της χώρας.

Είµαστε ευλογηµένοι που έχουµε ποιοτικό πρωτογενή τοµέα
ως χώρα. Ζούµε σε έναν τόπο ευλογηµένο απ’ άκρη σ’ άκρη.
Κάθε γωνιά του έχει να µας παρουσιάσει άριστα προϊόντα.

Να σταθώ και στην περιοχή µου, την Ήπειρο, τα Ιωάννινα. Να
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αναφερθώ στις πατάτες Χρυσοβίτσας; Στο ποιοτικό µέλι που πα-
ράγεται στα µέρη µας; Στα ξακουστά τυριά µας; Είµαι σίγουρη
πως ο καθένας και η καθεµία από εµάς έχουµε να µιλήσουµε µε
περηφάνια για κάποιο προϊόν που παράγεται στον τόπο µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη κινείται µε-
θοδικά, µε γνώµονα την επίλυση βασικών προβληµάτων της κοι-
νωνίας και της οικονοµίας, µακριά από µικροπολιτικές και
κοµµατικές προσεγγίσεις, µε σαφή και καθαρή εικόνα της πραγ-
µατικότητας, των δυνατοτήτων µας και των στόχων µας.

Αποδεικνύουµε έµπρακτα ότι η στήριξη του πρωτογενούς
τοµέα της χώρας µας αποτελεί τη θεµέλιο λίθο της οικονοµικής
ανάκαµψης.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε την συνάδελφο για τον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Φραγγίδης από το Κίνηµα Αλλαγής.
Ελάτε, κύριε Φραγγίδη. Σας άφησε και χρόνο η προηγούµενη

οµιλήτρια.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµασία του πρωτογενούς

τοµέα για την ελληνική οικονοµία είναι καθοριστική και µάλιστα,
πολύ µεγαλύτερη από πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Προσφέρει απασχόληση και εισόδηµα σε µεγάλο τµήµα του πλη-
θυσµού και µπορεί να συµβάλει αποφασιστικά στην οικονοµική
ανάκαµψη της χώρας. Ωστόσο, πρέπει να πούµε ότι είχε ελάχι-
στη σηµασία αυτό που έδωσε η πολιτεία µέχρι σήµερα στον πρω-
τογενή τοµέα.

Κύριε Υπουργέ, είναι το δεύτερο νοµοσχέδιο που φέρνετε στη
Βουλή µέσα στους δέκα µήνες που είστε Υπουργός. Ήταν η δεύ-
τερη ευκαιρία σας για µία καινοτόµα και µεταρρυθµιστική νοµο-
θέτηση για τον πρωτογενή τοµέα που πλήττεται σε αυτή τη
φάση, όπως και ο τουρισµός, ο άλλος πυλώνας της ελληνικής οι-
κονοµίας.

Εσείς όµως αρκείστε στη διευθέτηση θεµάτων που αφορούν
τις υπηρεσίες και τις αρµοδιότητες του Υπουργείου. Φέρατε ένα
νοµοθέτηµα διεκπεραιωτικής φύσης που στερείται οράµατος και
αναπτυξιακής φιλοσοφίας, αποτυγχάνει στο σύνολο του να
δώσει λύσεις στα µεγάλα προβλήµατα του πρωτογενούς τοµέα
και στα καθηµερινά προβλήµατα του αγρότη, του κτηνοτρόφου,
του µελισσοκόµου, του αλιέα.

Ο κόσµος µας αλλάζει. Μας το φανερώνουν η ραγδαία κλιµα-
τική αλλαγή, η πανδηµία, οι γεωπολιτικές ανακατατάξεις, τα άλ-
µατα της τεχνολογίας, η πρόκληση του ψηφιακού
µετασχηµατισµού. Δεν µπορεί µέσα σε αυτό το κλίµα ο αγροδια-
τροφικός τοµέας να µένει καθηλωµένος σε µία προηγούµενη
εποχή. Η πρωτοφανής εισροή σηµαντικότατων ευρωπαϊκών κε-
φαλαίων για τη στήριξη της οικονοµίας µας είναι η ευκαιρία µας.
Αν όχι τώρα, τότε πότε, κύριοι συνάδελφοι;

Το Κίνηµα Αλλαγής µε προτάσεις και µε όποιο άλλο κοινοβου-
λευτικό µέσο διαθέτει προσπαθεί να σας ενεργοποιήσει για τη
στήριξη του αγροτικού κόσµου και της πρωτογενούς παραγω-
γής, για ένα ρεαλιστικό, εθνικό σχέδιο, για τον πρωτογενή τοµέα
συνολικά, µε αναπτυξιακή προοπτική και όραµα, µε προσέλκυση
της νέας γενιάς, µε καινοτοµίες, χρήση νέων τεχνολογιών και εκ-
παίδευση.

Εξάλλου, ο αγροτικός κόσµος δεν έµεινε ανεπηρέαστος από
την πανδηµία του κορωνοϊού. Η έλλειψη ρευστότητας των αγρο-
τών σε συνδυασµό µε οφειλές σε δηµόσιο, ΔΕΚΟ και τράπεζες
δηµιούργησαν ένα εκρηκτικό µείγµα. Η κοινωνική συνοχή της
υπαίθρου απειλείται. Είναι, λοιπόν, αναγκαίο: Να δοθούν χαµη-
λότοκα δάνεια. Να αντιµετωπιστούν τα κόκκινα δάνεια. Να ενερ-
γοποιηθεί η κάρτα του αγρότη. Να καταβληθούν οι εκκρεµείς
αποζηµιώσεις του 2019. Να καταβληθούν γρήγορα οι κοινοτικές
ενισχύσεις. Πρέπει να αποδεσµευθούν οι ασφαλιστικές εισφορές
από το φορολογητέο εισόδηµα. Να µειωθεί η φορολογία και το
κόστος παραγωγής. Χρειάζονται έργα υποδοµής για την ενερ-
γειακή αυτοτέλεια των αγροτικών εκµεταλλεύσεων και για το
νερό, µέσω αξιοποίησης των χρηµατοδοτικών ενισχύσεων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, θα πρέπει να υποστηριχθούν οι εξαγωγές, ειδικά των
ευπαθών προϊόντων και να προστατευθούν οι τιµές των προϊόν-
των.

Αλήθεια, πώς θα αξιοποιήσετε, κύριε Υπουργέ, τα 446 εκατοµ-
µύρια ευρώ που επιστρέφονται στην Ελλάδα κατόπιν αποφά-
σεως του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την άδικη
παρακράτηση κοινοτικών ενισχύσεων σε βοσκοτόπια; Θα τα δια-
θέσετε στην ενίσχυση της αγροτικής οικονοµίας; Θα συµµετέ-
χουν οι κτηνοτρόφοι στα διαχειριστικά σχέδια για τους βοσκό-
τοπους;

Επίσης, θα πρέπει να δείτε και το θέµα των επιδοτήσεων της
βιολογικής κτηνοτροφίας. Η ελληνική περιφέρεια έχει χωριστεί
σε εννέα χωρικές ενότητες µε βάση την πυκνότητα βλάστησης
και το κριτήριο επιδότησης που είναι η πυκνότητα βλάστησης
ανά εκτάριο. Την ίδια στιγµή όµως, κύριε Υπουργέ, οι δαπάνες
των κτηνοτρόφων για πιστοποίηση και άλλα, υπολογίζονται ανά
ζώο. Έτσι οι κτηνοτρόφοι µε τον ίδιο αριθµό ζώων δεν ενισχύον-
ται το ίδιο καθώς, υπάγονται σε διαφορετικές ζώνες. Αυτή η αδι-
κία θα πρέπει να αποκατασταθεί. Το ίδιο και εκείνη εις βάρος των
νέων κτηνοτρόφων, που εξαιτίας της καθυστέρησης της αδει-
οδότησης των στάβλων από τα δασαρχεία αδίκως, η διοίκηση
του Υπουργείου -και λανθασµένα- ζήτησε την επιστροφή της ενί-
σχυσης που είχαν λάβει.

Το άρθρο για τις ρυθµίσεις κτηνιατρικών θεµάτων χρειάζεται
βελτίωση, γιατί, όπως είναι τώρα, µένει ακάλυπτη, κύριε Υπουρ-
γέ, η περίπτωση της διάθεσης κτηνιατρικών φαρµάκων µέσω δια-
δικτύου µε ότι κινδύνους συνεπάγεται αυτό. Και να συµπληρωθεί
επίσης, µε διάταξη για την ευζωία των ζώων εκτροφής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για τις ελληνοποιήσεις των προϊόντων, εκτός από την αυστη-
ροποίηση των ποινών σηµασία έχει να υπάρχουν και αποτελε-
σµατικοί ελεγκτικοί µηχανισµοί που θα εντοπίζουν τους παρα-
βάτες, όπως και να υπάρχει ηλεκτρονική τιµολόγηση των προϊό-
ντων.

Θα ήθελα να σας αναφέρω ότι εµείς στην περιοχή του Κιλκίς,
που είµαστε γείτονες µε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γινόµα-
στε µάρτυρες καθηµερινά εισαγωγής τυριού µίας ηµέρας, από
επιχειρήσεις τυροκοµικών ειδών στην Ελλάδα, οι οποίες µετά το
πασάρουν µέσα στην ελληνική αγορά σαν φέτα ελληνική.

Τέλος, σωστή η στελέχωση της Νοµικής Υπηρεσίας του ΕΛΓΑ
όµως, έχετε αργήσει µε την αναδιάρθρωση του κανονισµού λει-
τουργίας, ώστε να συµπεριληφθούν οι ζηµιές από την κλιµατική
αλλαγή και να επιταχυνθεί ο χρόνος καταβολής των αποζηµιώ-
σεων στους δικαιούχους. Βλέπουµε εξάλλου, τι γίνεται στις
µέρες µας ανά την Ελλάδα µε τα έντονα καιρικά φαινόµενα και
τις ζηµιές που προκαλούν στον πρωτογενή τοµέα.

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω ένα µεγάλο πρόβληµα που αν-
τιµετωπίζουµε στον νοµό µου, στο Νοµό Κιλκίς. Είναι το φαινό-
µενο της πώλησης και ενοικίασης µεγάλων εκτάσεων γης σε
εταιρείες για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών πάρκων και µάλιστα,
τόσο µεγάλες. Θα σας αναφέρω ότι εκτός από τις χιλιάδες
στρέµµατα πριν, πρόσφατα δύο εταιρείες, η µία µε πενήντα χι-
λιάδες στρέµµατα και η άλλη µε είκοσι χιλιάδες στρέµµατα, αγό-
ρασαν εκτάσεις στο Νοµό Κιλκίς και ως αποτέλεσµα έχουµε
δραµατική µείωση της καλλιεργήσιµης γης και ταυτόχρονα, αύ-
ξηση της τιµής ενοικίασης των αγροτεµαχίων, σε βαθµό που οι
αγρότες, που θέλουν να καλλιεργήσουν, δεν βρίσκουν γη να
ενοικιάσουν. Και µάλιστα, παρατηρείται και το φαινόµενο όλοι
αυτοί που ενοικιάζουν τα αγροκτήµατα τους για δεκάδες χρόνια
διατηρούν τα δικαιώµατα του ΟΣΔΕ, που τα στερούν από κάποι-
ους άλλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Θα πρέπει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ,
να βρεθεί λύση σε τέτοιου είδους θέµατα, ώστε να ενισχυθεί η
γεωργία και να σταµατήσει η αποµείωση των καλλιεργήσιµων
εκτάσεων.

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε.
Κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε τα έξι λεπτά, όπως ενηµερώ-

θηκα από την συνάδελφο Αντιπρόεδρο είµαστε στα επτά λεπτά
µε ανοχή.

Άρα συνεχίζουµε τώρα, µε τον κ. Μπαρτζώκα Αναστάσιο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, η υγειονοµική κρίση που βιώνουµε

υπήρξε διδακτική από πολλές απόψεις. Δεν µας αφύπνισε µόνο
σχετικά µε τα ζητήµατα που αναφέρονται στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και τις πρωτοβουλίες που πρέπει να λάβουµε άµεσα, προ-
κειµένου να ενισχύσουµε τη δηµόσια υγεία, αλλά µας αφύπνισε
κυρίως αναφορικά µε το ισχύον παραγωγικό µοντέλο της χώρας
µας, αποδεικνύοντας κατ’ αρχάς τρία πράγµατα: Πρώτον, ότι οι
κρίσεις ενέχουν το στοιχείο της προβλεψιµότητας. Δεύτερον, σε
πολλές περιπτώσεις οι παράγοντες, στους οποίους ανάγεται η
εκάστοτε κρίση, µπορούν να είναι εξωτερικοί και όχι εσωτερικοί.
Το παράδειγµα της πανδηµίας το επιβεβαιώνει. Τέλος και ανε-
ξάρτητα από τα προαναφερόµενα στοιχεία, ο χρόνος ανάκαµψης
εξαρτάται από το πόσο καλά είµαστε προετοιµασµένοι γι’ αυτήν. 

Η παρούσα υγειονοµική κρίση αποδεικνύει ότι είναι κρίσιµο να
προχωρήσουµε µια σειρά µεταρρυθµίσεων, που θα µας επιτρέ-
ψουν να ενισχύσουµε τη συνεισφορά παραγωγικών τοµέων στο
ελληνικό ΑΕΠ, γιατί αυτοί είναι που θα κάνουν την οικονοµία µας
ισχυρότερη και ανθεκτικότερη. Σε αυτή την πορεία εξέχουσα
θέση κατέχει, φυσικά, ο πρωτογενής τοµέας, ο οποίος αποτελεί
βασικό συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας µας.

Το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
αναγνωρίζει, κατ’ αρχάς, ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι ο βασι-
κός µοχλός ανάπτυξης, επιχειρώντας να διευθετήσει µια σωρεία
ζητηµάτων του παρελθόντος, που ναρκοθετούν τη δυναµική του.

Ιδιαίτερα οι Βουλευτές που κατάγονται από κατ’ εξοχήν αγρο-
τικούς νοµούς, όπως και εγώ, γνωρίζουµε πολύ καλά τα ζητή-
µατα που απασχολούν τον αγροτικό τοµέα και όσους
εµπλέκονται µε αυτόν. Μας προκαλεί, λοιπόν, µεγάλη έκπληξη
το γεγονός ότι τα στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης υπο-
βαθµίζουν τη σηµασία του, αποκαλώντας το χαµένη ευκαιρία ή
συρραφή υπηρεσιακών εισηγήσεων.

Με αυτές τις διατυπώσεις αναρωτιέµαι: Είναι όντως ήσσονος
σηµασίας η ρύθµιση του άρθρου 9, µε την οποία αποσαφηνίζονται
ποιοι είναι µελισσοκόµοι στην Ελλάδα και η οποία αποτελεί πάγιο
αίτηµα της Οµοσπονδίας Συλλόγων Μελισσοκόµων από το 2011;
Η θέσπιση για πρώτη φορά στα χρονικά ατοµικής ταυτότητας µε-
λισσοκοµίας, ώστε να είµαστε σε θέση να γνωρίζουµε ποιος ασκεί
ιδιότητα µελισσοκόµου και να µπορεί να στηριχθεί, όταν είναι απα-
ραίτητο, δεν µπορεί να λέγεται ότι είναι κενή σηµασίας.

Επίσης, πώς γίνεται να υποτιµούµε το ζήτηµα των ελληνοποι-
ήσεων; Έρχεται για πρώτη φορά η Νέα Δηµοκρατία και διευθετεί
το χρονίζον αυτό ζήτηµα, θεσµοθετώντας αξιόποινο χαρακτήρα
και αυστηροποιώντας τα διοικητικά πρόστιµα για τις ελληνοποι-
ήσεις, οργανώνοντας και ενοποιώντας σκόρπιες διατάξεις, δί-
νοντας το ξεκάθαρο µήνυµα ότι ο αθέµιτος ανταγωνισµός, η
αισχροκέρδεια και ο πλουτισµός σε βάρος του συνεπή παραγω-
γού και του καταναλωτή που παραπλανάται παίρνει τέλος.

Παρ’ όλα αυτά, επιµένει η Αντιπολίτευση να θεωρεί τέτοιου εί-
δους παρεµβάσεις απλά διεκπεραιωτικού χαρακτήρα. Ωστόσο,
αυτά είναι ζητήµατα, που ούτως η άλλως δεν προσφέρονται για
ιδεολογικές διαµάχες και συγκρούσεις. Τέτοιες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες που επιλύουν πρακτικά προβλήµατα και λειτουρ-
γούν προς όφελος του παραγωγού, του καταναλωτή και εν τέλει,
της γεωργικής µας οικονοµίας θα έπρεπε να αποτελούν πεδίο
σύγκλησης. Αυτή είναι στάση µιας υπεύθυνης αντιπολίτευσης και
είναι ζωτική για την ποιότητα της δηµοκρατίας.

Η Αντιπολίτευση, µάλιστα, διατύπωσε και την άποψη ότι πολλά
από τα επίµαχα ζητήµατα που ρυθµίζει το παρόν νοµοσχέδιο δεν
υπάρχει λόγος να ρυθµιστούν µε νόµο. Θα µπορούσαν, δηλαδή,
όπως λέει, να ρυθµιστούν σε επίπεδο υπουργικών αποφάσεων ή
ρυθµιστικών εγκυκλίων, υποβαθµίζοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο
τη συζήτηση που διεξάγεται ενώπιον της επιτροπής αλλά και της
Βουλής. 

Θέλω εδώ να σταθώ ιδιαίτερα στην τροπολογία που ενσωµα-
τώνεται στο σώµα του κειµένου και προβλέπει το δικαίωµα για
εποχική απασχόληση στις γεωργικές εργασίες από Έλληνες
άνεργους πολίτες. Όσοι ασχολούνται µε τη γη ξέρουν πολύ καλά
ότι οι καλλιέργειες δεν καταλαβαίνουν από υγειονοµικές ή άλλου
είδους κρίσεις. Οι εργασίες της γης έχουν τους δικούς τους χρό-
νους και απαιτούν χέρια. Οποιαδήποτε καθυστέρηση ισοδυναµεί
µε απώλεια παραγωγής και εισοδήµατος. Με τις πολιτικές του
παρελθόντος κατορθώσαµε, δυστυχώς, να αποτρέψουµε το εγ-
χώριο παραγωγικό δυναµικό να στραφεί προς τη γεωργία. Κα-
ταφέραµε έτσι, δυστυχώς, να αποτύχουµε να εξαντλήσουµε την
παραγωγική δυναµική του πρωτογενούς τοµέα.

Καταφέραµε, όµως, και κάτι άλλο. Γίναµε δέσµιοι της µετακλη-
τής εργασίας. Θα αντιτείνει κάποιος ότι αυτό συµβαίνει και σε
άλλες χώρες, όπως για παράδειγµα στη Γερµανία. Αρκεί όµως
να αναλογιστούµε το γερµανικό οικονοµικό µοντέλο µε συνει-
σφορά στο ΑΕΠ κυρίως από τη βιοµηχανική παραγωγή, για να
καταλάβουµε ότι στη γειτονική χώρα αυτό είναι ζήτηµα πολιτικής
επιλογής και προτεραιότητας.

Από την αρχή της κοινοβουλευτικής µου θητείας έθεσα το
επείγον ζήτηµα της απλοποίησης του ισχύοντος καθεστώτος µε-
τάκλησης, το οποίο όχι µόνο δεν διευκολύνει τον Έλληνα αγρότη
στην εξεύρεση αγροτικών χεριών, αλλά τον επιβαρύνει µε πρό-
σθετη γραφειοκρατία. Εάν προσθέσουµε και τις ασφαλιστικές
αλλαγές που επέφερε η τέως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ καταργώντας
το εργόσηµο, καταλαβαίνουµε γιατί το ζήτηµα των αλλοδαπών
εργατών γης εξελίχθηκε σε µείζον πρόβληµα.

Είναι ικανοποιητικό που το εργόσηµο επιστρέφει για την υφι-
στάµενη σεζόν. Είναι βέβαια και οµολογία αποτυχίας της ρύθµι-
σης της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Πρόσφατα, µε συναδέλφους Βουλευτές θέσαµε στην πολιτική
ηγεσία το ζήτηµα των εργατών γης, θέτοντας το θέµα στη βάση
του να δοθούν κίνητρα σε Έλληνες άνεργους πολίτες. Με χαρά
είδαµε να προβλέπεται το δικαίωµα εργασίας σε αγροτικές ερ-
γασίες σε δικαιούχους του επιδόµατος ανεργίας. Εάν θέλουµε
να µιλάµε µε όρους πραγµατικής µεταρρύθµισης, η εργασία και
όχι η ανεργία είναι αυτή που πρέπει να επιδοτείται.

Λίγο πριν κλείσω, θέλω να κάνω τέσσερις αναφορές.
Υπουργέ, οι κτηνοτρόφοι κατά το διάστηµα της πανδηµίας

είχαν µεγάλη απώλεια εισοδήµατος. Είµαστε υποχρεωµένοι -το
ξέρω ότι θα το κάνετε, όπως και η Υφυπουργός, όλη η πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης- να τους στηρί-
ξουµε.

Επίσης, επαναφέρω ένα θέµα, στο οποίο επανειληµµένως
έχουµε αναφερθεί: την τροποποίηση του κανονισµού. Τεσσερά-
µισι χρόνια από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν έγινε απολύτως
τίποτα σε αυτό το κοµµάτι. Η κλιµατική αλλαγή έχει φέρει πολλές
καταστροφές, οι οποίες δεν περιλαµβάνονται στον κανονισµό.

Επίσης, οι αγρότες µας δεν πληρώνονται συνήθως δίκαια και
δεν πληρώνονται άµεσα. Το ίδιο συµβαίνει και τώρα µε ευθύνη
του ΣΥΡΙΖΑ, που επί τεσσεράµισι χρόνια δεν έκανε το παραµικρό
για την τροποποίηση του κανονισµού. Έτσι, οι αγρότες µας
έχουν να παίρνουν το 35% των αποζηµιώσεων από την περσινή
χρονιά.

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου µια παραίνεση. Τα πραγµατικά προ-
βλήµατα και η επίλυσή τους δεν προσφέρονται για συνθήµατα
τύπου «θα λογαριαστούµε µετά». Τα αγροτικά προβλήµατα ζη-
τούν ευρύτερες συναινέσεις και τις ζητούν εδώ και τώρα. Ας
υπερψηφίσουµε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία και θα κάνει
τον ελληνικός λαός τον λογαριασµό µετά, όταν θα έρθει η ώρα. 

Να είστε καλά. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε, και για τον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γιώργος Βαρεµένος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου µε µια διασταλτική ερµηνεία του σκοπού της

σηµερινής συζήτησης να την φέρω στην καθηµερινότητα του
αγρότη, του κτηνοτρόφου, του ψαρά, του ιχθυοκαλλιεργητή,
όλων αυτών που ακούν µέσω µιας σαρωτικής προπαγάνδας κάθε
µέρα να µοιράζονται λεφτά από την τηλεόραση, οι ίδιοι τις πε-
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ρισσότερες φορές να µην τα βλέπουν, ξανά το άλλο πρωί να µοι-
ράζονται χρήµατα και η ίδια διαδικασία, που φαντάζοµαι ότι και
ο ίδιος ο κύριος Υπουργός θα την χαρακτήριζε, εάν όχι σχιζο-
φρενική, τουλάχιστον βασανιστική.

Πάµε, λοιπόν. Ως προς τις ζηµιές των κτηνοτρόφων το Πάσχα.
Μέχρι στιγµής ούτε δεκάρα τσακιστή. Ούτε δεκάρα τσακιστή! Τη
µια την συνδέουµε µε το γάλα και την άλλη µε κάτι άλλο. Ελπίζω
να µην καταλήξουµε κάποια στιγµή να την συνδέσουµε µε το
υπερπέραν.

Πάµε στους ψαράδες. Είναι αρµοδιότητα του κυρίου Υπουρ-
γού. Όµως, αυτό που θα πω τώρα δεν είναι αρµοδιότητα του κυ-
ρίου Υπουργού. Ψάχνουµε µε το πυροφάνι, για να δούµε ποιος
ψαράς πήρε το οκτακοσάρι, διότι το Υπουργείο Οικονοµικών
έβαλε διάφορες προϋποθέσεις, διάφορους «κόφτες», διάφορα
ψαλίδια και τελικά, όπως σας είπα, το θέµα δεν είναι ποιος δεν
τα πήρε, αλλά ποιος τα πήρε. Ελπίζω να κάνει κάτι ο κύριος
Υπουργός επ’ αυτού, διότι δεν χρειάζεται να αναλύσω ποιες είναι
οι επιπτώσεις στον κλάδο και την ανάγκη όχι να ξεκινήσουµε
πάντα, όπως συµβαίνει µε την παρούσα Κυβέρνηση, από τους
ισχυρούς και ό,τι περισσέψει για τους υπόλοιπους.

Πάµε στην ιχθυοτροφία, έναν τοµέα εξωστρεφή µε 80% της
παραγωγής να είναι εξαγωγές. Δεν ξέρω ποιον άλλο κλάδο µπο-
ρεί να ξέρει κάποιος εφευρετικός Βουλευτής της Συµπολίτευ-
σης, που σαν κλάδος να συµβάλλει κατά 80% του συνόλου της
παραγωγής του στις εξαγωγές.

Λοιπόν, είχαµε πτώση των εισαγωγών. Είχαµε πτώση της κα-
τανάλωσης. Είναι προφανές. Είναι προφανείς οι ζηµιές. Εκτός
αυτού, η υπερσυγκέντρωση των ιχθυοπληθυσµών µέσα στους
κλωβούς γεννάει προβλήµατα και υγειονοµικής φύσεως και
άλλης φύσεως. Φαντάζοµαι το Υπουργείο να κάνει κάτι επ’
αυτού.

Έπεσαν οι εξαγωγές, µειώθηκε η κατανάλωση. Η παραγωγή
και θα απογίνει; Πάµε για αποθεµατοποίηση; Δεν είναι εύκολο.
Δεν είναι ανέξοδο. Χρειάζεται µια διαδικασία. Χρειάζεται να γίνει
φιλετοποίηση, απολέπιση, έξοδα µεταφορών. Αν δεν επιστρα-
τεύσουµε τώρα ένα πρόγραµµα που είναι για τις έκτακτες συν-
θήκες -πιο έκτακτες συνθήκες, όπως τις περιγράφει η ίδια η
Κυβέρνηση και ο επικεφαλής του επιτελικού κράτους, από τον
κορωνοϊό δεν υπάρχουν- τι άλλο να περιµένουµε;

Πάω σε ένα άλλο θέµα των κτηνοτροφικών επιχειρήσεων και
τούτο εδώ δεν είναι αρµοδιότητας αποκλειστικής του κυρίου
Υπουργού, είναι αρµοδιότητας του Υπουργού Ανάπτυξης, του κ.
Γεωργιάδη, που έτσι κι αλλιώς σε όλα έχει αρµοδιότητα. Έχουµε
λοιπόν στην Αιτωλοακαρνανία, κύριε Υπουργέ, µια επιχείρηση
που το 1994 παρήγαγε εκατόν πενήντα κοτόπουλα. Τώρα η πα-
ραγωγή έχει φτάσει στα εκατό χιλιάδες κοτόπουλα την εβδο-
µάδα µε διακόσιους δώδεκα εργαζόµενους. Και το αναφέρω
αυτό, διότι είναι δηµόσια απεύθυνση στην Κυβέρνηση, δεν είναι
κάτι που το έχω εγώ απλώς. Μια επιχείρηση µε 25 εκατοµµύρια
τζίρο το 2019. Έχει έναν τραπεζικό δανεισµό 1.200.000. Ενώ
όµως δεν είχε µε τον κορωνοϊό καµµία ανεξόφλητη υποχρέωση
προς τα ταµεία κ.λπ., έχει όµως χρέη προς τους προµηθευτές,
οι οποίοι πλέον απαιτούν τις µετρητοίς να πουλάνε. Έχει ένα
χρέος της τάξεως των επτάµισι εκατοµµυρίων, από το οποίο είναι
εξυπηρετούµενο και ρυθµιζόµενο ένα µέρος του χρέους ύψους
δύο εκατοµµυρίων. Λοιπόν, η τράπεζα αρνείται τη δανειοδότηση
για τον λόγο ότι το 2016 - 2017 παρουσίασε ένα έλλειµµα. Η εται-
ρεία τεκµηριώνει ότι είχε κάνει ήδη µια επένδυση τεσσάρων εκα-
τοµµυρίων ευρώ και προγραµµατίζει έως το 2023 επενδύσεις 20
εκατοµµυρίων ευρώ, προκειµένου να παραγάγει κοτόπουλα συµ-
βατικά χωρίς αντιβιοτικά…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω λίγο χρόνο.
Κύριε Υπουργέ, µε αυτές τις συνθήκες, εάν δεν της δοθεί η

δανειοδότηση το 25% του τζίρου, τι θα απογίνει η επιχείρηση
αυτή; Ζόµπι; Και τελικά θα µετατραπεί η επαρχία, η περιφέρεια,
αν όχι η Ελλάδα, σε «zombie land»; Τα λεφτά δίνονται σε εκεί-
νους που το έχουν ανάγκη, όχι σε αυτούς που έχουν.

Διότι παρουσιάστηκε και το εξής φαινόµενο, να πάει κάποιος
να δανειοδοτηθεί και να του ζητάνε cash collateral. Το άκουσαν

αυτό στην Αιτωλοακαρνανία και λένε «τι είναι τούτο εδώ;». Τους
το κάναν λιανά οι τράπεζες: Για να πάρεις 100.000 ευρώ δάνειο,
πρέπει να παρουσιάσεις cash 20.000. Στις 150.000, 30.000,
πέραν των άλλων εγγυήσεων. Δηλαδή µιλάµε, όχι απλώς µε αυ-
στηρά τραπεζικά κριτήρια, αλλά µε αµείλικτα κριτήρια.

Και λίγο προς το τέλος, κύριε Υπουργέ, θα µπορούσατε τα
προγράµµατα «LEADER» να τα επεκτείνετε πέρα από τα σχέδια
που έχουν υποβληθεί και τα οποία έχουν καθοριστεί κατάλληλα.
Υπάρχει τρόπος να διευρυνθούν, να πάρουν ας πούµε, όπως θα
τους έλεγα εγώ, επιλαχόντες. Το παλέψαµε εµείς όταν ο ΣΥΡΙΖΑ
ήταν κυβέρνηση σε διάφορες άλλες περιπτώσεις που αφορού-
σαν την πρωτογενή παραγωγή και είχαµε επιτύχει αξιόλογα απο-
τελέσµατα. 

Και τέλος, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ως προς την
καλλιέργεια της κάνναβης δήλωνε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ επιλέγει –λέει-
να προωθήσει το χασίς την ελληνική κοινωνία. Τώρα που η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επέλεξε να συνεχίσει -και σωστά
κάνει-, φαντάζοµαι ότι δεν το κάνει για να προωθήσει το χασίς
στην ελληνική κοινωνία, προκειµένου να παραχθεί κάποια ευφο-
ρία ή τουλάχιστον για να γίνει πιστευτή η προπαγάνδα ότι κάθε
µέρα µοιράζονται λεφτά, το κάνει γιατί έλεγε διάφορα προεκλο-
γικά, προκειµένου να αποδοµήσει τον ΣΥΡΙΖΑ, τάχα µου υπερ-
πατριώτες στη Συµφωνία των Πρεσπών, τάχα µου θεοσεβού-
µενοι σε άλλες περιπτώσεις, όπου έµειναν έδαφος για τον λόγο
εκείνο που φθάσανε στο σηµείο σας παρακαλώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε
φτάσει τα εννιά λεπτά, σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: …να αφορίσουν και την κ. Κερα-
µέως και µένει ακόµα η οροφή της Βουλής στη θέση της, δεν πέ-
φτει.

Φαντάζοµαι λοιπόν και λέω, κύριε Υπουργέ, να κάνουµε µια νη-
φάλια συζήτηση, πέρα από την προπαγάνδα την τοξική για χασίς
κ.λπ.. Να κάνουµε µια νηφάλια συζήτηση. Εσείς να παρουσιάσετε
αυτά που έχετε να κάνετε και να πείτε µε ειλικρίνεια στον ελλη-
νικό λαό ότι «αυτά µπορούµε γι’ αυτούς τους λόγους» και εµείς
να επιχειρηµατολογήσουµε τι καλύτερο και αποτελεσµατικότερο
µπορεί να γίνει και από την πρωτογενή παραγωγή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πολύ.

Τον λόγο έχει κ. Συρµαλένιος Νικόλαος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής

Ανάπτυξης, θα ήθελα να δηλώσω από αυτό το Βήµα την αλλη-
λεγγύη µου σε όσους συγκεντρώνονται για να καταδικάσουν τη
στυγνή δολοφονία του Αφροαµερικανού στις Ηνωµένες Πολι-
τείες, στις συγκεντρώσεις αυτές που γίνονται αυτές τις µέρες
και µας αφυπνίζουν, και να δηλώσω την αλληλεγγύη µου σε όλα
τα θύµατα της ρατσιστικής βίας, στους αδύνατους, στα θύµατα
του πολέµου, στα θύµατα της βίας και της µισαλλοδοξίας.

Για το νοµοσχέδιο τώρα. Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο το
οποίο είναι ένα νοµοσχέδιο που επιγράφεται ως στρατηγικού
σχεδιασµού. Δεν θα το έλεγα στρατηγικού σχεδιασµού για την
αγροτική ανάπτυξη, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι. Είναι
ένα νοµοσχέδιο κάποιων ρυθµίσεων και διευθετήσεων, µερικές
από τις οποίες είναι καλές και συµφωνούµε, άλλες είναι κακές
και διαφωνούµε. Έχουν τοποθετηθεί συνάδελφοι σε όλη τη συ-
ζήτηση που έχει γίνει µέχρι σήµερα, αλλά συζητάµε και ένα νο-
µοσχέδιο σε καιρό που είµαστε στα πρώτα βήµατα για να βγούµε
από αυτή τη φάση της πανδηµίας και ας ευχηθούµε ότι δεν θα
επανέλθει αυτή η πανδηµία, αν και είναι δύσκολο, κατά τους ει-
δικούς επιστήµονες.

Θα έλεγα λοιπόν ότι όλοι οι συνάδελφοι κατανοούµε και λέµε
ότι αυτή η πανδηµία και αυτή η κρίση πρέπει να γίνει ευκαιρία
για ένα νέο παραγωγικό µοντέλο, ένα νέο παραγωγικό µοντέλο
υπέρβασης της καλλιέργειας του τουρισµού για τη χώρα µας,
στο οποίο καθοριστικό βάρος θα έχει ο πρωτογενής τοµέας. 

Εµείς λέµε ότι η αναγκαιότητα αυτή δεν πηγάζει µόνο από την
ευκαιρία της πανδηµίας, αλλά αποτελεί επιταγή για ένα νέο µον-
τέλο παραγωγικής ανασυγκρότησης και ανάπτυξης που δεν θα
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επαναλαµβάνει έναν στρεβλό τύπο ανάπτυξης που έφτασε τη
χώρα στην κρίση του 2009 -2010 και στα µνηµόνια που ακολού-
θησαν.

Για να δούµε πόσο πράγµατι το κατανοεί αυτό η Κυβέρνηση,
αρκεί να δούµε πώς αντιµετώπισε τους αγρότες, τους κτηνοτρό-
φους, τους αλιείς. Μετά από πολύ µεγάλες πιέσεις τόσο από
τους φορείς -κτηνοτρόφους, αγρότες, αλιείς- όσο και από την
Αντιπολίτευση, εντάχθηκε ένα µέρος στα µέτρα στήριξης, χωρίς
όµως να καλυφθούν όλοι. Παραδείγµατος χάριν, είχαµε πολύ µε-
γάλη καθυστέρηση στην ένταξη όλων των συνεταιρισµών και των
συνεταιρισµένων αγροτών, ενώ ακόµα και η στήριξη προς τους
αλιείς µέχρι σήµερα κατευθύνθηκε ανά αλιευτικό σκάφος και όχι
ανά αλιέα, µη αναγνωρίζοντας την συµπλοιοκτησία. Ακούσαµε
ότι θα υπάρξει µία τροπολογία. Δηµοσιεύτηκε. Δεν την είδαµε
ακόµα αυτή την τροπολογία για την συµπλοιοκτησία. Αν έρθει,
καλώς να έρθει. Εµείς ζητάµε να έρθει.

Επίσης, από όλα τα µέτρα τα οποία έχουν εξαγγελθεί σε φά-
σεις «βλέποντας και κάνοντας», ο αγροτικός κόσµος εξακολουθεί
να είναι ο φτωχός συγγενής. Και για να επιστρέψω στην ανα-
γκαιότητα για ένα νέο παραγωγικό µοντέλο, νοµίζω ότι πρέπει
όλοι να συµφωνήσουµε ότι η αναγκαιότητα αυτή πηγάζει από την
ανάγκη καθολικής πλέον αναγνώρισης ότι η υγειονοµική κρίση
είναι απόλυτα συνυφασµένη µε την κλιµατική κρίση. Ας το συνει-
δητοποιήσουµε πριν είναι αργά. Η ανάγκη ενός νέου παραγωγι-
κού µοντέλου, η ανάγκη ενός νέου διατροφικού προτύπου
αποτελούν όρο επιβίωσης για την ανθρωπότητα και όχι απλώς
επιµέρους διορθώσεις για την επανεκκίνηση της οικονοµίας.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα και
συνδέοντάς τον µε την υπέρβαση της µονοκαλλιέργειας του του-
ρισµού, λέγοντας ότι προέρχοµαι και από τις Κυκλάδες, κατ’ εξο-
χήν τουριστική περιοχή, θέλω να πω ότι ο πρωτογενής τοµέας
έχει µπει σταδιακά, αργά, αλλά σταθερά σε οργανική σχέση µε
τον τουρισµό. Η κατανάλωση ετησίως εγχώριων προϊόντων από
εκατοµµύρια επισκέπτες της νησιωτικής Ελλάδας, η αγορά και
η µεταφορά επίσης πληθώρων µεταποιηµένων τοπικών προϊόν-
των, µε βάση το µέλι, το γάλα, το αµπέλι, το κρέας, το ψάρι κ.λπ.,
έχει επιδράσει στο προσφερόµενο τουριστικό προϊόν αλλά και
στη διαµόρφωση νέας διατροφικής συνήθειας. Από την άποψη
αυτή, η διαφαινόµενη µεγάλη τουριστική κρίση τουλάχιστον για
το 2020, προϊόν και της ανεπαρκούς και ανερµάτιστης κυβερνη-
τικής πολιτικής, θα πλήξει προφανώς και την εγχώρια γεωργική,
κτηνοτροφική και αλιευτική παραγωγή. Την περίοδο αυτή ανα-
δείχθηκαν τα µεγάλα προβλήµατα αυτής της παραγωγής, της
νησιωτικής και της κυκλαδίτικης. Οι κτηνοτρόφοι είδαν κατά την
περίοδο των πασχαλινών εορτών να καταρρέει η ζήτηση των
αµνοεριφίων και κατά συνέπεια να καταρρέει το εισόδηµά τους.

Μιας και είπα για τους κτηνοτρόφους, να πω για τις ελληνο-
ποιήσεις, αφού είναι στο νοµοσχέδιο. Δεν αρκούν οι κυρώσεις.
Απαιτούνται ελεγκτικοί µηχανισµοί, τους οποίους εσείς αδυνατί-
σατε. Χρειάζεται ο έλεγχος όχι µόνο στο κρεοπωλείο, αλλά από
τη στάνη, στο σφαγείο και τέλος στο λιανικό εµπόριο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και εγώ ένα, ενάµισι λεπτό, όπως
όλοι.

Οι αµπελουργοί και οι οινοποιοί είδαν την τοπική κατανάλωση
να συρρικνώνεται σε πολλά νησιά κατά 70%. Οι µελισσοκόµοι,
βεβαίως, βλέπουν µε ικανοποίηση τη θέσπιση του µελισσοκοµι-
κού µητρώου, αλλά µια συνολική πολιτική θα πρέπει να αντιµε-
τωπίσει τα κρίσιµα προβλήµατα των µελισσοκόµων των νησιών
µας, µε πρώτο από όλα το υψηλό κόστος παραγωγής αλλά και
την τροφοδότηση των µελισσών µε ακατάλληλες τροφές που γί-
νεται, τα προβλήµατα τυποποίησης και οργάνωσης της διάθεσης
του προϊόντος.

Εµείς κατά τη διάρκεια του «Μένουµε σπίτι» κάναµε διάφορες
συσκέψεις, τηλεσυσκέψεις και µιλήσαµε µε φορείς, µε απλούς
πολίτες κ.λπ.. Θα σας πω τα δέκα σηµεία-για µέτρα άµεσα που
απαιτούνται για τον αγροτικό κόσµο. Πρώτον, αναστολές πλη-
ρωµών τουλάχιστον για ολόκληρο το 2020. Επιδοτήσεις σε αγρο-
τικό ρεύµα, καύσιµα, επέκταση του µεταφορικού ισοδύναµου.
Δεύτερον, διεκδίκηση της άµεσης οικονοµικής ενίσχυσης των

παραγωγών και παράκτιων αλιέων, όπως µε την ενεργοποίηση
των Ταµείων Κρίσεων και Αλληλοβοήθειας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης καθώς και την επαναπροκήρυξη του προγράµµατος ύψους
15.000 ευρώ για µικρές εκµεταλλεύσεις. Τρίτον, διεύρυνση της
χορήγησης ενισχύσεων de minimis στον τοµέα της παραγωγής
γεωργικών προϊόντων και σπάσιµό τους σε κατά πρόσωπο κατα-
νοµή. Τέταρτον, βοήθεια προς τους απασχολούµενους στον
πρωτογενή τοµέα και δηµιουργία συνεργατικών σχηµάτων, οµά-
δων παραγωγών και λοιπών δικτύων. Πέµπτον, µείωση του ΦΠΑ
στα αγροτικά εφόδια. Έκτον, η επιδότηση γάλατος να γίνεται µε
βάση τον αριθµό των ζώων και όχι µε το λίτρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, φτάσατε στα οκτώµισι λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε,
Έβδοµον, αύξηση της τιµής ενίσχυσης της απόταξης. Στήριξη

περαιτέρω δικτύου της οινοποιίας του Αιγαίου και της προώθηση
µοναδικών προϊόντων οίνου των νησιών µας. Ένατον, εκπαί-
δευση των παραγωγών στην κυκλική οικονοµία και έµφαση στη
µεταποίηση. Δέκατον, στήριξη νέων αγροτών και κτηνοτρόφων,
ώστε να αποτραπεί η εγκατάλειψη της υπαίθρου.

Κλείνω λέγοντας ότι τα 150 εκατοµµύρια τα οποία δίνετε, κύριε
Υπουργέ, δεν καλύπτουν τους Έλληνες παραγωγούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Το δικό µας εµπροσθοβαρές
πρόγραµµα «Μένουµε όρθιοι» µε τα 300 εκατοµµύρια προσπαθεί
να στηρίξει την αγροτική, κτηνοτροφική και αλιευτική παραγωγή
πριν είναι αργά. Αφυπνιστείτε, γιατί τον Σεπτέµβριο δεν ξέρουµε
τι θα βρούµε µπροστά µας, αν δεν υπάρξουν αυτά τα εµπροσθο-
βαρή προγράµµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Βασιλειάδης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε

µπροστά µας ένα σχέδιο νόµου που σκοπό έχει την επίλυση επι-
µέρους θεµάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων. Ρυθµίζει ζητήµατα τα οποία για χρόνια
ήταν ξεχασµένα ή παραµεληµένα, τα οποία όµως είχαν επιπτώ-
σεις στην επαγγελµατική δραστηριότητα των αγροτών, στο τρα-
πέζι των καταναλωτών και συνεπώς στην ελληνική οικονοµία.

Η πρώτη µου παρατήρηση είναι ότι το σχέδιο νόµου αυτό δεί-
χνει την ολιστική προσέγγιση που έχει η Κυβέρνηση και η ηγεσία
του Υπουργείου απέναντι στον πρωτογενή τοµέα της οικονοµίας,
µακριά από τη λογική «το Υπουργείο των αγροτών». Το σχέδιο
νόµου αυτό εντάσσεται στη στρατηγική της Κυβέρνησης περί
πλήρους αναδιάρθρωσης του πρωτογενούς τοµέα, όπως είχε δε-
σµευτεί και προεκλογικά η Νέα Δηµοκρατία. Ήδη έχουν γίνει κά-
ποια σηµαντικά βήµατα, όπως η µείωση της φορολογίας των
αγροτών και η εξασφάλιση ειδικού καθεστώτος για τις ασφαλι-
στικές εισφορές ή οι παρεµβάσεις στη λειτουργία των αγροτικών
συνεταιρισµών. Ερχόµαστε σήµερα να ψηφίσουµε µια σειρά ρυθ-
µίσεων οι οποίες αφορούν γεωργικές καλλιέργειες, κτηνοτροφία,
αλιεία, κτηνιατρικά και άλλα θέµατα.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να κάνω µερικές µόνο παρατη-
ρήσεις για κάποια από αυτά. Αρχικά να σταθώ στο ζήτηµα των ελ-
ληνοποιήσεων. Πρόκειται για ένα ξεχασµένο από την πολιτεία
θέµα, µε σοβαρές όµως επιπτώσεις στους παραγωγούς και κιν-
δύνους για τους καταναλωτές. Επιτέλους, προβλέπονται ποινικές
κυρώσεις αλλά και αναθεώρηση προς τα άνω των διοικητικών κυ-
ρώσεων για ελληνοποιήσεις, νόθευση, παραπλανητική σήµανση
προϊόντων.

Η νοµοθέτηση αυστηρότερων κυρώσεων είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση. Κρατώ και το χρονοδιάγραµµα που έθεσε ο κύριος
Υπουργός στη χθεσινή του τοποθέτηση για την αναδιοργάνωση
και τον εκσυγχρονισµό των ελεγκτικών µηχανισµών εντός του τρέ-
χοντος έτους. Ο εκσυγχρονισµός άλλωστε είναι και το µεγάλο
στοίχηµα του Υπουργείου, αλλά και της Κυβέρνησης συνολικά.
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Εν προκειµένω, στο παρόν σχέδιο νόµου προβλέπονται διατά-
ξεις µε εκσυγχρονιστικό χαρακτήρα, όπως η σύσταση του Εθνι-
κού Ηλεκτρονικού Μελισσοκοµικού Μητρώου και η θέσπιση
ατοµικής µελισσοκοµικής ταυτότητας, η ενιαία βάση δεδοµένων
«ΑΡΤΕΜΙΣ» για τις επιχειρήσεις παραγωγής και εµπορίας αµνών
ή οι ρυθµίσεις, αναφορικά µε το δίκτυο γεωργικής λογιστικής
πληροφόρησης. Βάζουµε σιγά σιγά τον πρωτογενή τοµέα στον
21ο αιώνα, έστω µε είκοσι χρόνια καθυστέρηση. 

Φυσικά, δεν µπορώ να µην αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, στην
τροπολογία που αφορά στην ενίσχυση της εποχικής απασχόλη-
σης σε αγροτικές εργασίες. Το καθεστώς πρόσκλησης εργατών
γης τρίτων χωρών για εποχική απασχόληση ήταν ήδη προβλη-
µατικό. Το είχαµε θέσει επανειληµµένως το ζήτηµα αρκετοί συ-
νάδελφοι Βουλευτές περιφέρειας. Τα προβλήµατα αυτά
φάνηκαν ακόµα πιο έντονα φέτος λόγω της υγειονοµικής κρίσης
και του κλεισίµατος των συνόρων.

Και εδώ, να πούµε ότι η ανταπόκριση της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τη διαπραγ-
µάτευση και υλοποίηση της διαδικασίας µετάκλησης εργατών
από τρίτες χώρες ήταν καθοριστική. Μετά και τις τελευταίες ρυθ-
µίσεις για την ασφάλιση των ανθρώπων αυτών µε εργόσηµα, οι
αιτήσεις µόνο στην Πέλλα έχουν ξεπεράσει τις πέντε χιλιάδες.

Δεν µπορεί, όµως, να βασίζεται ο πρωτογενής τοµέας στην
πρόσκληση εργατών γης από το εξωτερικό και µάλιστα, κατά
βάση από µία µόνο χώρα. Οι αµοιβές ανεβαίνουν και επηρεάζουν
το κόστος παραγωγής, ενώ ένα σηµαντικό κεφάλαιο φεύγει στο
εξωτερικό. Για αυτό, είναι σηµαντικό να δοθούν κίνητρα σε ανέρ-
γους εδώ στην Ελλάδα, για να εργαστούν στη γη.

Είναι σωστό, λοιπόν, για µερικές ηµέρες εργασίας να µη χά-
νεται το επίδοµα ανεργίας. Χρειαζόµαστε όµως ένα µόνιµο πλαί-
σιο πέρα από το έκτακτο της πανδηµίας, το οποίο θα δίνει
κίνητρα και θα αξιοποιεί χρηµατοδοτικά εργαλεία για κατάρτιση
των ανθρώπων αυτών και εξειδίκευση σε συγκεκριµένες καλλιέρ-
γειες.

Και µε την ευκαιρία αυτή, χαιρετίζω, κύριε Υπουργέ, την από
κοινού απόφαση µε τον Υπουργό Εργασίας για εξαίρεση των
συνταξιούχων του ΟΓΑ από τη µείωση σύνταξης, αναφορικά µε
αγροτικές εργασίες.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στο θέµα των ενισχύσεων
και των ασφαλίσεων των καλλιεργειών. Ξέρω πολύ καλά ότι η
ηγεσία του Υπουργείου επιθυµεί, όπως και εµείς, την πλήρη ανα-
διοργάνωση του ΕΛΓΑ. Σας ζητώ, λοιπόν, να επιταχύνουµε τις
διαδικασίες. Είναι αναγκαίο να επικαιροποιηθεί ο κανονισµός του
οργανισµού και να προσαρµοστεί στους νέους κινδύνους λόγω
αλλαγής του κλίµατος.

Στην Πέλλα, φέτος είχαµε καταστροφές από παγετούς τον
µήνα Μάρτιο και Απρίλιο µε ζηµιές στο κεράσι και στο ροδάκινο.
Όµως ο ΕΛΓΑ επικαλείται προανθικό στάδιο. Δεν λαµβάνει υπ’
όψιν καθόλου τον Απρίλη που υπήρχε ανθοφορία. Υπάρχει κίν-
δυνος να µην αποζηµιώσει. Πρέπει οπωσδήποτε να υπάρξει µέ-
ριµνα για αυτό το θέµα. 

Σήµερα που µιλάµε, Ιούνιο µήνα, στη Μακεδονία και τη Θράκη
περιµένουµε έντονα καιρικά φαινόµενα. Οφείλουµε -και έχουµε
δεσµευτεί για αυτό- να δηµιουργήσουµε έναν σύγχρονο µηχανι-
σµό ασφάλισης µε δίκαιες αποζηµιώσεις στην ώρα τους, να αξιο-
ποιήσουµε νέες τεχνολογίες, ώστε να ελαχιστοποιηθεί ο χρόνος
από την εκτίµηση στην έκδοση των πορισµάτων και τελικά, στην
πληρωµή. Πρέπει να τελειώνουµε µε την ελλειµµατική καταβολή,
την οποία θέσπισε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ειδικά για φέτος, ο οργανισµός πρέπει να προχωρήσει άµεσα
στην εξόφληση του υπόλοιπου 35%. Λόγω της πανδηµίας, να
δούµε τις ενισχύσεις στις πληττόµενες καλλιέργειες, όπως για
παράδειγµα το σπαράγγι, αλλά και στην κτηνοτροφία, στους πα-
ραγωγούς των λαϊκών αγορών και όπου αλλού προκύψει διατα-
ραχή λόγω κορωνοϊού.

Όσο πιο σύντοµα αντιµετωπίσουµε τα ζητήµατα που επιλύει
το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου και όσο πιο σύντοµα βελτιστο-
ποιήσουµε τις διαδικασίες ενισχύσεων και ασφαλίσεων, τόσο
γρηγορότερα θα µπορέσουµε να επικεντρωθούµε στα πραγµα-
τικά, σηµαντικά ζητήµατα του πρωτογενή τοµέα, στην αξιοποί-
ηση νέων τεχνολογιών, στην αύξηση της παραγωγής, στο

άνοιγµα νέων αγορών.
Είναι ιδιαίτερα θετικό ότι επί της αρχής τουλάχιστον συµφω-

νούµε αρκετές πολιτικές δυνάµεις ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι
ο στυλοβάτης της ελληνικής οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας ευχαριστούµε για τον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καλαµατιανός από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Ελπίζω να είµαστε µέσα στον χρόνο για να µπορέσουµε να

ολοκληρώσουµε τη διαδικασία. 
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου

στον τίτλο του περιλαµβάνει την έννοια των ρυθµίσεων για την
αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα. Το πε-
ριεχόµενό του όµως διαψεύδει τον τίτλο. Δεν περιλαµβάνει ση-
µαντικές τοµές και παρεµβάσεις στα προβλήµατα του
πρωτογενή τοµέα της χώρας. Αποφεύγει να αγγίξει τα κρίσιµα
ζητήµατα που αφορούν τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους και
τους αλιείς µας. Αποσπασµατικές και χωρίς συνέχεια και συνοχή
είναι οι διατάξεις.

Βέβαια, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται σε συνέχεια της
υφιστάµενης πολιτικής της Κυβέρνησης και του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η οποία χαρακτηρίζεται από
σκοπιµότητες και αδράνεια. 

Με την υγειονοµική κρίση και τα περιοριστικά µέτρα, οι παρα-
γωγοί µας δεν µπορούσαν να διαθέσουν τα προϊόντα τους στις
λαϊκές αγορές. Δεν µπορούσαν επίσης να τα διαθέσουν στα κα-
ταστήµατα εστίασης.

Παρ’ όλα αυτά, απουσιάζουν εµφατικά από τον σχεδιασµό σας
ουσιαστικά µέτρα στήριξης των παραγωγών µας. Έχετε δώσει
ελάχιστα µέχρι τώρα, ενώ µε τη δική µας πρόταση επιδιώκουµε
την ουσιαστική και πραγµατική στήριξη των αγροτών, των κτη-
νοτρόφων και των αλιέων. Δυστυχώς, όµως, δεν τη συζητάτε κα-
θόλου αυτή την πρόταση. Πιστεύω ότι έχουµε τον ίδιο σκοπό.
Και θα έπρεπε να υπάρξει µια δηµόσια συζήτηση για το αν είναι
επαρκή τα µέτρα τα δικά µας και τα µέτρα τα δικά σας. Να τα
βάλουµε στη δηµόσια διαβούλευση για να δούµε τι στηρίζει ο
κόσµος.

Βέβαια, η αρνητική σας στάση στον πρωτογενή τοµέα δεν ξε-
κίνησε τώρα µε την υγειονοµική κρίση. Υπήρχε και προηγουµέ-
νως. Αυξήσατε κατευθείαν τον Ιούλιο το κόστος του αγροτικού
ρεύµατος και επιβάλλατε και χαράτσι στους αλιείς µας.

Παράλληλα, πολλοί Βουλευτές σας αναφέρθηκαν στην ιδιωτι-
κοποίηση του ΕΛΓΑ που την φέρνετε σε λίγο. Ο κανονισµός του
ΕΛΓΑ χρειάζεται επικαιροποίηση και εκσυγχρονισµό για να αν-
ταποκριθεί στις σύγχρονες απαιτήσεις, στα νέα δεδοµένα, στις
ζηµιές και τις καταστροφές που φέρνει η κλιµατική αλλαγή. Χρει-
άζεται επικαιροποίηση και βελτίωση στο πλαίσιο που ήδη είχε
δροµολογήσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η ιδιωτικοποίηση, όµως, σε καµµία περίπτωση δεν απαντά στα
προβλήµατα των παραγωγών. Θα αυξήσει τις τιµές. Θα µειώσει
τις καλύψεις. Αυτό θα συµβεί, διότι είναι αυτονόητο ότι ο ιδιώτης
επιδιώκει το κέρδος και όχι την καθολική και αλληλέγγυα προ-
στασία των παραγωγών, πράγµα που επιδιώκει σήµερα ο ΕΛΓΑ.

Περαιτέρω, παρά τις αντίθετες προεκλογικές σας εξαγγελίες
και τις µετεκλογικές σας λεκτικές αναφορές, το κόστος παραγω-
γής δεν έχει µειωθεί. Αντίθετα, έχει αυξηθεί στους έντεκα µήνες
της διακυβέρνησής σας. Παράλληλα, οι τιµές προϊόντων -όπως
χαρακτηριστική περίπτωση είναι το ελαιόλαδο- έχουν µειωθεί.

Κύριε Υπουργέ, βλέπατε την τιµή τού εξαιρετικής ποιότητας
ελαιόλαδου να πέφτει κατακόρυφα και αντί να λαµβάνετε πρω-
τοβουλίες και δράσεις, όπως για παράδειγµα, έκανε η Ισπανία,
ισχυριζόσασταν ότι δεν µπορείτε να κάνετε τίποτα, γιατί είναι ζή-
τηµα ελεύθερης αγοράς. Βέβαια, µετά από κάποιο διάστηµα,
πρόσφατα ένας άλλος Υπουργός είπε ότι έχουµε καπιταλισµό
και άρα δεν µπορούµε να βοηθήσουµε και πάρα πολύ τους ερ-
γαζόµενους, τους µικροµεσαίους και όσους βρίσκονται εκτός
από οποιαδήποτε στήριξη εν όψει της υγειονοµικής κρίσης.

Έρχοµαι, τώρα, στην ιδιαίτερη πατρίδα µου την Ηλεία, όπου
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οι παραγωγοί έχουν νιώσει πολύ οδυνηρά αυτές τις πολιτικές
επιλογές της επιλεκτικής αδράνειας σας. Στα µεγάλα προβλή-
µατα που δηµιουργεί η γενικότερη πολιτική σας στον τόπο µου,
όπως η αύξηση του κόστους παραγωγής, η µείωση των τιµών, η
απουσία ουσιαστικής στήριξης λόγω της υγειονοµικής και οικο-
νοµικής κρίσης, προστέθηκαν οι µειωµένες τιµές του ελαιόλα-
δου, αλλά και οι πρόσφατες ζηµιές που έγιναν από τον καύσωνα
στα µέσα του Μαΐου. 

Προξενήθηκαν πολύ σηµαντικές ζηµιές στην καρπόδεση των
ελαιόδεντρων. Υπήρξε και καρπόπτωση στα εσπεριδοειδή λόγω
του καύσωνα. Οι ζηµιές που αναφέρονται ανέρχονται σε ορισµέ-
νες περιοχές στο 80% της παραγωγής.

Είναι αναγκαίο λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να δοθεί κατ’ εξαίρεση
αποζηµίωση στους παραγωγούς λόγω των ακραίων καιρικών
φαινοµένων. Έκτακτα γεγονότα απαιτούν έκτακτες λύσεις και
δράσεις. 

Σηµαντικά προβλήµατα αντιµετωπίζουν και οι παραγωγοί πα-
τάτας. Αναφέρθηκαν και άλλοι συνάδελφοι σε αυτό. Υπάρχουν
καταγγελίες για την πτώση της τιµής. Πολλοί παραγωγοί αναγ-
κάζονται να πουλήσουν κάτω του κόστους και συνδέεται αυτή η
πτώση της τιµής µε τις αθρόες εισαγωγές πατάτας από την Αί-
γυπτο και τις ελληνοποιήσεις.

Επιπλέον µεγάλα ζητήµατα έχουν και οι παραγωγοί σταφίδας.
Είναι αναγκαίο να προχωρήσει η αναδιάρθρωση της καλλιέρ-
γειας να αντικατασταθούν τα γερασµένα και προβεβληµένα πρέ-
µνα, να φυτευτούν νέα, ανθεκτικά και προσαρµοσµένα στις νέες
περιβαλλοντικές συνθήκες.

Σηµαντικό ζήτηµα, επίσης, είναι και το γεγονός ότι οι παραγω-
γοί αναµένουν ακόµα την αξιοκρατική διανοµή των παραλίµνιων
εκτάσεων των αποξηραµένων λιµνών στην Ηλεία. Θα πρέπει να
γίνει η διανοµή µε δίκαιο και σωστό τρόπο, να εφαρµοστεί ο
ν.4061/2012 όπως τροποποιήθηκε από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ,
ώστε να ωφεληθούν οι πραγµατικοί αγρότες και κτηνοτρόφοι. 

Όλα αυτά τα ζητήµατα απαιτούν τοµές, απαιτούν γενναία
µέτρα και συγκεκριµένες δράσεις. Δυστυχώς, όµως, δεν έχετε
επιδείξει µέχρι τώρα ότι επιθυµείτε να αναλάβετε τέτοιες πρω-
τοβουλίες. Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο αποτελεί τη συνέχεια της
άχρωµης, άοσµης και αντιπαραγωγικής πολιτικής σας στον πρω-
τογενή τοµέα. Καµµία κουβέντα δεν γίνεται για τις αποζηµιώσεις
του ΕΛΓΑ που εκκρεµούν. Απουσιάζει οποιαδήποτε αναφορά
στην κλιµατική αλλαγή που ήδη επηρεάζει πάρα πολύ τον πρω-
τογενή τοµέα.

Προσπαθείτε να αναδείξετε τα άρθρα 27, 28 και 29 του νοµο-
σχεδίου. Είναι τα άρθρα που αναφέρονται στις κυρώσεις και το-
νίζετε την αυστηροποίηση των ποινών. Πρέπει να υπενθυµίσουµε
εδώ ότι η αυστηροποίηση των προστίµων και των προβλεπόµε-
νων κυρώσεων για τις παραβάσεις στο γάλα έχουν θεσπιστεί µε
την κοινή υπουργική απόφαση 838 από τις 21 Μαρτίου 2019 µε
την προηγούµενη κυβέρνηση. 

Για να έχουν αξία, όµως, οι αυστηρότερες ποινές, θα πρέπει
να εντοπίζονται οι παραβάτες. Πώς θα γίνει, όµως, κάτι τέτοιο,
όταν δεν στηρίζετε στους ελεγκτικούς µηχανισµούς; Είναι γνω-
στό ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα στη διαδικασία ελέγχου είναι
η έλλειψη προσωπικού, η έλλειψη µέσων και ο κατακερµατισµός
των ελεγκτικών υπηρεσιών.

Παρατηρούµε, όµως, ότι το συντονιστικό κέντρο εποπτείας
της αγοράς και αντιµετώπισης παρεµπορίου, που συντονίζει τη
διαδικασία για την αντιµετώπιση φαινοµένων παράνοµου εµπο-
ρίου, µένει αστήρικτο. Παράλληλα δεν λαµβάνετε µέριµνα για
την ουσιαστική αύξηση του προσωπικού και των µέσων ελέγχου.
Γνωρίζετε ότι δεν θα έχει κανένα απολύτως νόηµα να υπάρχει
αυστηρότατο πλαίσιο κυρώσεων όταν δεν κάνει κανείς ελέγχους
ώστε να εντοπιστούν οι παραβάτες. Πρόκειται, λοιπόν, για ένα
ακόµα επικοινωνιακό τρικ η αύξηση των προστίµων, καθώς δεν
βελτιώνετε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς.

Με το άρθρο 9 προβλέπεται το ηλεκτρονικό µελισσοκοµικό µη-
τρώο που είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Το αναγνωρίζουµε.
Όµως, δεν προβλέπεται οτιδήποτε για το σηµαντικότερο ίσως
πρόβληµα του κλάδου, την προστασία του µελιού από τις αθέµι-
τες εµπορικές πρακτικές.

Συµπερασµατικά και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, το νοµο-

σχέδιο που έρχεται προς ψήφιση αδυνατεί να αφουγκραστεί τη
διάχυτη ανησυχία των παραγωγών. Στερείται αναπτυξιακής προ-
οπτικής. Δεν υπεισέρχεται στα σηµαντικά προβλήµατα του πρω-
τογενή τοµέα. Οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι και οι αλιείς µας
απαιτούν και περιµένουν ουσιαστική στήριξη. Δυστυχώς δεν κά-
νατε κάτι προς αυτή την κατεύθυνση.

Οι παραγωγοί µας δεν αντέχουν την αδιαφορία και την ανα-
βλητικότητα που επιδεικνύετε για τα φλέγοντα ζητήµατα που
τους απασχολούν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο νοµοσχέδιο ει-

σάγει κατ’ αρχάς πολλές οργανωτικές ρυθµίσεις που αφορούν
δοµές και φορείς του ίδιου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης. Έχει, όµως, και σειρά διατάξεων µε µεγάλο ενδιαφέρον για
οµάδες παραγωγών. Ως τέτοια άρθρα µπορεί κανείς να ξεχωρί-
σει τα άρθρα 27, 28 και 29 που αφορούν την καταπολέµηση της
παραπλάνησης των καταναλωτών ως προς την προέλευση των
τροφίµων.

Η επιβολή αυστηρών διοικητικών και ποινικών κυρώσεων, ιδι-
αίτερα σε περιπτώσεις νοθείας και µη ορθής σήµανσης της
χώρας καταγωγής, καθώς και κακής χρήσης των ενδείξεων ΠΟΠ,
βιολογικών και άλλων προστατευόµενων προϊόντων, είναι πολύ
σηµαντική γιατί δεν προστατεύει µόνο τον καταναλωτή, αλλά κυ-
ρίως βοηθά στο να συνεχίσει να δουλεύει ως συνεπής παραγω-
γός.

Αφορά ένα σηµαντικό πλέον κοµµάτι του ελληνικού πρωτογε-
νούς τοµέα που δουλεύει καθηµερινά πάνω στην παραγωγή ιδι-
αίτερων και συχνά µοναδικών αγροτοδιατροφικών προϊόντων, τα
οποία η ελληνική πολιτεία οφείλει να προστατέψει. Ειδικά για το
πρόβληµα των ελληνοποιήσεων, όπως παρατηρείται στο κρέας
και τα γαλακτοκοµικά, αναµένουµε πολλά από την εφαρµογή του
παρόντος νοµοσχεδίου και µάλιστα σε πολύ σύντοµο χρονικό
διάστηµα. 

Στην εκλογική µου περιφέρεια, τη Μαγνησία, έχουµε την τύχη
να διαθέτουµε έναν ισχυρό γεωργικό, κτηνοτροφικό και αλιευ-
τικό τοµέα µε προϊόντα που χαίρουν διεθνούς αναγνώρισης. Και
µε την ευκαιρία που µου δίνεται σήµερα από το Βήµα της Βου-
λής, θα ήθελα να αναφέρω και ένα υπερθεµατίσω τα αιτήµατα
των παραγωγών του Πηλίου που ήδη είναι γνωστά στην ηγεσία
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Συγκεκριµένα είναι η προκαταβολή που πρέπει να δώσει ο
ΕΛΓΑ νωρίτερα, αν είναι δυνατόν. Τουλάχιστον 30% µε 40% θα
µπορούσε να δοθεί στις αρχές του φθινοπώρου, γιατί η φετινή
παραγωγή µετά τη χαλαζόπτωση που είχαµε πρόσφατα στο
Πήλιο θα πέσει σχεδόν ολοσχερώς από τα διακόσια εκατοµµύρια
τόνους στα τρία εκατοµµύρια τόνους.

Επίσης, ένα πολύ ζωηρό αίτηµα που εκφράζουν οι παραγωγοί
είναι η προσαύξηση των αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ όταν οι απο-
ζηµιώσεις αφορούν προϊόντα µε προστατευόµενη ονοµασία προ-
έλευσης, διότι στο Πήλιο, δυστυχώς, ο κλήρος είναι µικρός και
δεν έχουν τη δυνατότητα οι παραγωγοί να έχουν µεγάλες παρα-
γωγές.

Και επιτέλους πρέπει κάποιος να λάβει υπ’ όψιν του και την
κλιµατική αλλαγή, η οποία µαστίζει κάθε χρόνο πλέον την αγρο-
τική παραγωγή και να προχωρήσει η πολιτεία και σε αντιχαλαζικά
µέτρα προστασίας.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 19 για την ανάκτηση των κρατικών ενι-
σχύσεων από τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, όπως γνωρίζουν
και οι ίδιοι οι παραγωγοί, εφαρµόζεται, δυστυχώς, υποχρεωτικά
η εκτέλεση των αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης από τη
χώρα µας. Παρ’ όλα αυτά, µε την εν λόγω διάταξη δίνεται µέγι-
στο περιθώριο εικοσαετίας για την ολοκλήρωση των ανακτή-
σεων, έτσι ώστε να µην επιβαρυνθούν υπέρµετρα οι υπόχρεοι
συνεταιρισµοί. 

Και είµαι βέβαιος, κύριε Υπουργέ, πως και µε την κοινή από-
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φαση που πρόκειται να εκδώσετε θα ρυθµίζεται κάθε λεπτοµέ-
ρεια σχετική µε τις ανακτήσεις αυτές κατά τον πλέον πρακτικό
τρόπο, ιδίως για τους υπόχρεους που είναι ήδη οικονοµικά επι-
βαρυµένοι.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κλείσω µε το άρθρο 30 για την ενί-
σχυση της εποχικής απασχόλησης σε αγροτικές εργασίες. Όχι
µόνο στη Θεσσαλία αλλά και σε ολόκληρο τον αγροτικό κόσµο
της χώρας, το πρόβληµα διαθεσιµότητας εργατικών χεριών είναι
έντονο ειδικά αυτή την εποχή. Είναι ιδιαίτερα θετικό, λοιπόν, να
διευκολυνθεί η περιστασιακή εργασία εγγεγραµµένων στα µη-
τρώα ανέργων του ΟΑΕΔ, έτσι ώστε να µπορέσουν να πραγµατο-
ποιούν αγροτικές εργασίες χωρίς να επηρεάζεται η καταβολή της
επιδότησης ανεργίας σε όλους αυτούς τους δικαιούχους.

Προφανώς η ρύθµιση αυτή αποτελεί σηµαντικό κίνητρο, τόσο
για την ενίσχυση της πρωτογενούς παραγωγής, όσο και για την
αύξηση της απασχόλησης. Είναι µια ευκαιρία να καλύψουµε ελ-
λείψεις σε εργάτες γης χωρίς να καταφύγουµε σε µαζικές µετα-
κλήσεις ανθρώπινου δυναµικού από τρίτες χώρες. 

Τελειώνω, κύριε Υπουργέ, µε µια παρατήρηση µε αφορµή τις
διατάξεις για τον ΕΛΓΑ. Η ενίσχυση του επιστηµονικού προσω-
πικού του ΕΛΓΑ είναι απαραίτητη και θα είναι πολλαπλά χρήσιµη
ιδιαιτέρως σε σχέση µε τη βελτίωση του κανονιστικού πλαισίου
που διέπει τις αποζηµιώσεις.

Θα µπορούσα ακριβώς να τονίσω ξανά τα αιτήµατα των παρα-
γωγών του Πηλίου οι οποίοι απαιτούν προϊόντα όπως τα µήλα να
τύχουν αναθεώρησης σε ό,τι αφορά τις αποζηµιώσεις µε βάση
τους κανονισµούς του ΕΛΓΑ. Στόχος είναι να συµβαδίζουµε µε
τις νέες συνθήκες που διαµορφώνονται και τις ανάγκες του Έλ-
ληνα παραγωγού, ιδιαίτερα προϊόντων υψηλής ποιότητας. 

Ζητούµενα είναι τόσο η ευελιξία όσο και η αναλογιστική δι-
καιοσύνη στις αποζηµιώσεις και γι’ αυτό τον λόγο είµαι βέβαιος
πως, σε συνεργασία µε τον Πρόεδρο του ΕΛΓΑ, τον κ. Λυκουρέν-
τζο, ο οποίος εξετάζει µε προσοχή όλες τις προτάσεις για τον
νέο κανονισµό, το Υπουργείο σας θα καταλήξει πολύ σύντοµα
στο καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον συνάδελφο για τον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Γκαρά Αναστασία από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, παράλληλα µε τη συζήτηση

του παρόντος νοµοσχεδίου, µε τίτλο «Αναβάθµιση και εκσυγχρο-
νισµός του αγροτικού τοµέα», συζητάµε αυτές τις µέρες στις επι-
τροπές της Βουλής το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, µε
τον ευφάνταστο επίσης τίτλο για την αναβάθµιση του σχολείου.

Ενδιαφέρουσα, αν µη τι άλλο, η σύµπτωση των πολλαπλών
αναβαθµίσεων σε όλους τους τοµείς της κοινωνικής και πολιτι-
κής ζωής, στις οποίες προσπαθεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας να µας πείσει ότι προχωράει νοµοθετικά. Είναι όµως
πράγµατι έτσι; 

Απαντά σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο στις τεράστιες προκλή-
σεις, τα καθηµερινά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο αγροτικός
κόσµος της χώρας, µετά και από την τρέχουσα υγειονοµική
κρίση και τις οικονοµικές επιπτώσεις; Διότι γνωρίζουµε όλοι ότι
δεν νοµοθετούµε εν κενώ.

Η απάντηση δυστυχώς είναι αρνητική, διότι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει να θεωρεί τους αγρότες, τους κτη-
νοτρόφους και τους αλιείς αόρατους. Αντιµετωπίζει τον πρωτο-
γενή τοµέα της χώρας µας ως ανύπαρκτο, ενώ θα έπρεπε
αντιθέτως να είναι µία από τις µεγάλες βιοµηχανίες της χώρας
µας που χρήζει ιδιαίτερης στήριξης.

Δεν µπορεί να εξηγηθεί διαφορετικά το γεγονός πως αγρότες,
κτηνοτρόφοι, παραγωγοί βρίσκονται σταθερά εκτός, ακόµη και
από τα ελάχιστα πενιχρά µέτρα στήριξης, τα οποία έχει εξαγγεί-
λει ο κ. Μητσοτάκης τις προηγούµενες µέρες, µε αποτέλεσµα
σήµερα ο πρωτογενής τοµέας να έχει αφεθεί στο έλεος της καλ-
πάζουσας οικονοµικής κρίσης, αλλά και της επερχόµενης δια-
τροφικής κρίσης για την οποία κάνουν λόγο διεθνείς φορείς και
για αυτήν πρέπει να πάρουµε τα µέτρα µας από νωρίς.

Για παράδειγµα, αµπελουργοί και µικροί οινοποιοί είναι άνθρω-

ποι οι οποίοι δεν µπόρεσαν να διαθέσουν την παραγωγή τους
λόγω µη λειτουργίας της εστίασης και το µόνο τους εισόδηµα
προέρχεται από εκεί. Αυτοί οι άνθρωποι για την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας ήταν αόρατοι. Δεν µπόρεσαν και δεν προβλέ-
φθηκε καν να µπουν στα 800 ευρώ που δώσατε για αρκετούς
µήνες σε άλλους εργαζόµενους ή επαγγελµατίες. Δεν προβλέ-
φθηκε κανένα απολύτως µέτρο οικονοµικής στήριξης.

Ακόµη και µετά τη χαλάρωση των δεσµεύσεων και των ορίων
στις κρατικές δαπάνες, λόγω της πανδηµίας, δεν είδαµε καµµία
πρόθεση από την Κυβέρνηση να ενισχύσει τη ρευστότητα στον
αγροτικό χώρο. Η πρωτογενής παραγωγή είναι έξω από τις προ-
τεραιότητες της Νέας Δηµοκρατίας και αυτό το είδαµε στην
πράξη. Παράλληλα, δεν βλέπουµε όµως και γενναίες πρωτοβου-
λίες για την αναδιάρθρωση και τον πραγµατικό εκσυγχρονισµό
της πρωτογενούς παραγωγής, για την αναγκαιότητα της οποίας
έχουµε συµφωνήσει εδώ µέσα όλοι και όλες.

Με αυτά λοιπόν τα δεδοµένα και µε την πιθανότητα να ακο-
λουθήσει και ένας δεύτερος γύρος πανδηµίας το φθινόπωρο,
όπως λένε οι επιστήµονες, θα περίµενε κανείς σήµερα από την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και από το αρµόδιο Υπουρ-
γείο να δράσουν άµεσα, προληπτικά, µε συγκεκριµένο σχέδιο,
προκειµένου να αντιµετωπιστούν οι δυσχέρειες και οι δυσκολίες
που αντιµετωπίζει ο αγροτικός κόσµος και ο κόσµος της παρα-
γωγής. Προς το παρόν, ωστόσο, βλέπουµε ακόµη και έλλειψη
στρατηγικής, έλλειψη σχεδιασµού.

Δυστυχώς και το σηµερινό νοµοσχέδιο, πέραν του ελπιδοφό-
ρου τίτλου του που µιλάει για αναβάθµιση, χαρακτηρίζεται από
αποσπασµατικότητα. Δεν προλαµβάνει, δεν παρεµβαίνει ούτε και
προβλέπει ουσιώδη µέτρα, ώστε να µην αφεθούν οι αγρότες
απροστάτευτοι, ούτε βεβαίως και αφορά σε κάποιο µακρόπνοο
σχέδιο για τον εκσυγχρονισµό του αγροτικού τοµέα, εκτός αν
όντως το έχετε εκπονήσει και δεν µας έχετε ενηµερώσει. Θα το
περιµέναµε µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον, προκειµένου να συµβά-
λουµε και εµείς µε τις προτάσεις µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει γίνει νοµίζω επί δύο µέρες
εκτενής συζήτηση και ανάλυση των άρθρων του νοµοσχεδίου,
τα οποία έχουν κυρίως έναν τεχνικό χαρακτήρα και εγώ θα χα-
ρακτήριζα τα περισσότερα ιδιαίτερα θετικά και αναγκαία. Άλλω-
στε τα περισσότερα ήταν προγραµµατισµένα από τις υπηρεσίες
εδώ και αρκετό καιρό, ακόµη και από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση. Κάθε βελτίωση όµως είναι θετική και τη δεχόµαστε θετικά,
την υπερψηφίζουµε κιόλας.

Εδώ θα ήθελα να αναφέρω κάποια ζητήµατα τα οποία αφο-
ρούν στην καθηµερινότητα των αγροτών και χρήζουν και αυτά
επίλυσης. Πριν λίγες µέρες, λοιπόν, σας κατέθεσα, κύριε
Υπουργέ, µια ερώτηση που αφορά την παράταση του «Μέτρου
11» του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης και αφορά στη
βιολογική καλλιέργεια.

Το 2017 είχε ξεκινήσει το πρόγραµµα βιολογικής καλλιέργειας.
Είχε ισχύ για τρία έτη, µε πρόβλεψη άλλα δύο έτη παράταση. Με
µία δική σας υπογραφή µπορεί πάρα πολύ εύκολα να δοθεί η πα-
ράταση των δύο ετών και να µη µείνουν σε εκκρεµότητα περίπου
εννιάµισι χιλιάδες βιοκαλλιεργητές της χώρας, βιοκαλλιεργητές
οι οποίοι έχουν κάνει στροφή σε µία διαφορετική καλλιέργεια και
έχουν δαπανήσει ιδιαίτερα χρήµατα για να ξεκινήσουν αυτή την
καλλιέργεια. Δεν µπορούµε να τους αφήσουµε στο έλεος χωρίς
να τους δώσουµε την παράταση των δύο ετών, που και οι ίδιοι
ζητούν.

Επιπλέον, µεγάλα προβλήµατα αντιµετωπίζουν οι καλλιεργη-
τές αρωµατικών φυτών της Θράκης, κυρίως λεβάντας και ρίγα-
νης. Έχουν απευθυνθεί και σε εσάς. Έχουν πάθει τεράστια
οικονοµική καταστροφή λόγω της πανδηµίας, καθώς ήταν αδύ-
νατο στις συνθήκες αυτές να µπορέσουν να εξάγουν τα προϊόντα
τα οποία µεταποιούν και παράγουν.

Επειδή αυτοί οι άνθρωποι επρόκειτο να µπουν στα χωράφια
αυτή την περίοδο για να βγάλουν νέα παραγωγή, επισηµαίνω και
εγώ από αυτό το Βήµα ότι οι παραγωγοί των αρωµατικών φυτών
στη Θράκη, αλλά και σε όλη την Ελλάδα, χρήζουν άµεσης οικο-
νοµικής ενίσχυσης και στήριξης από την πολιτεία και µάλιστα
είναι ένας τοµέας ο οποίος δεν επιδοτείται από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, η κτηνοτροφία είναι ένας κλάδος που επλήγη κατά την

πανδηµία. Το γνωρίζουµε όλοι. Με το παρόν νοµοσχέδιο αυστη-
ροποιείτε τις κυρώσεις για τις ελληνοποιήσεις και σωστά πράτ-
τετε. Όµως αυτό δεν θα έχει καµµία αποτελεσµατικότητα, καθώς
την ίδια στιγµή αποδυναµώνετε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς
και το µεγαλύτερο πρόβληµα εντοπίζεται εκεί. Διαµηνύετε ότι θα
τιµωρούνται αυστηρότατα οι παρανοµούντες, όµως ταυτόχρονα
κλείνετε το µάτι στην παρανοµία, διαλύοντας κάθε σύστηµα
ελέγχου, κατακερµατίζοντας και αδρανοποιώντας ελεγκτικές
υπηρεσίες.

Κύριοι Υπουργοί, δυστυχώς αυτή την περίοδο στην ελληνική
περιφέρεια µεταβιβάζονται µαζικά κτηνοτροφικές εκµεταλλεύ-
σεις. Πολλοί κτηνοτρόφοι αναγκάζονται να πουλήσουν τα κοπά-
δια τους, καθώς η έλλειψη ζήτησης και οι χαµηλές τιµές του
κρέατος την περίοδο του Πάσχα τούς οδήγησε σε οικονοµικό
αδιέξοδο. Πολλοί κτηνοτρόφοι δεν κατάφεραν δυστυχώς να κα-
λύψουν ούτε τα βασικά τους έξοδα, ακόµη και τις ζωοτροφές για
το χειµώνα. Πότε περιµένετε να ενισχύσετε αυτούς τους ανθρώ-
πους;

Ο ΣΥΡΙΖΑ, αναγνωρίζοντας τα προβλήµατα που έχουν προκύ-
ψει, έχει καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις για τη στήριξη του
πρωτογενούς τοµέα, στο πλαίσιο του προγράµµατος «Μένουµε
Όρθιοι». Δεν περιµένω, κύριοι Υπουργοί, να τις υιοθετήσετε. Σας
καλώ όµως να τις µελετήσετε και να τις αξιοποιήσετε κατά το δυ-
νατόν.

Για τους αγρότες λοιπόν προβλέπονται µέτρα ύψους 300 εκα-
τοµµυρίων. Είναι άµεσες παρεµβάσεις προς όφελος των παρα-
γωγών και των αγροτικών επιχειρήσεων. Προτείνεται η µείωση
εισφορών του ΕΛΓΑ για την τρέχουσα καλλιεργητική περίοδο
κατά 20%, ειδικό πρόγραµµα απορρόφησης παραγόµενων προ-
ϊόντων για στήριξη κρατικών δοµών, ειδικό σχέδιο για την απορ-
ρόφηση της παραγωγής αµπελουργίας, στήριξη των
κτηνοτρόφων για απώλεια εισοδήµατος λόγω χαµηλών τιµών πώ-
λησης των ζώων, άµεση ενεργοποίηση του µέτρου των µικρο-
χρηµατοδοτήσεων για να αποκτήσουν οι παραγωγοί
ρευστότητα, άµεση ενεργοποίηση του προγράµµατος για
φρούτα και γάλα στα σχολεία, ειδική ενίσχυση για την ελαιοκαλ-
λιέργεια και πολλά άλλα. 

Κύριοι Υπουργοί, η ζωή και η οικονοµία της περιφέρειας, όπως
και του Έβρου βασίζεται κατά κύριο λόγο στην αγροτική, κτηνο-
τροφική και αλιευτική παραγωγή. Γι’ αυτό είναι αναγκαίο να σκύ-
ψετε πάνω από τα πραγµατικά προβλήµατα των ανθρώπων της
πρωτογενούς παραγωγής πριν υποσχεθείτε αναβάθµιση και εκ-
συγχρονισµό του αγροτικού τοµέα, διότι για να εκσυγχρονιστεί
και να αναβαθµιστεί ο αγροτικός τοµέας, η πρωτογενής παρα-
γωγή, πρέπει πρώτα να υπάρχει. Οπότε ας φροντίσουµε να συ-
νεχιστεί η πρωτογενής παραγωγή. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει τις εκ-
θέσεις της στα σχέδια νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: α. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας του Περού για την πρόληψη
της κλοπής, της παράνοµης ανασκαφής και της παράνοµης εισα-
γωγής, εξαγωγής, διακίνησης ή µεταβίβασης κυριότητας πολιτι-
στικών αγαθών και την απόδοσή τους στη χώρα προέλευσης», β.
«Κύρωση του Προγράµµατος µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Αρ-
µενίας για τη συνεργασία στο πεδίο του πολιτισµού για τα έτη
2016-2020».

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπαραλιάκος Ξενοφών από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

κινείται προς την ίδια συνεπή και σταθερή γραµµή επίλυσης,
διόρθωσης και αποσαφήνισης µιας σειράς ζητηµάτων του πρω-
τογενούς τοµέα της χώρας µας. Είναι ένα ερανιστικό νοµοσχέ-
διο, το οποίο περιλαµβάνει διατάξεις που καλύπτουν ένα ευρύ
φάσµα αγροτικών δραστηριοτήτων από τη γεωργία και την κτη-
νοτροφία µέχρι την αλιεία και τη µελισσοκοµία.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο ίδιος ο Υπουργός
έχουν ιεραρχήσει από την πρώτη στιγµή της ανάληψης των κα-
θηκόντων τους ως άµεση και ύψιστη προτεραιότητα τον Έλληνα
αγρότη, τον Έλληνα κτηνοτρόφο, τον Έλληνα παραγωγό.

Είναι χαρακτηριστικό ότι µετά από πάρα πολλά χρόνια -δυσκο-
λεύοµαι να θυµηθώ από πότε- οι αγρότες µας δεν έβγαλαν φέτος
τα τρακτέρ στους δρόµους, δεν έκοψαν τη χώρα στα δύο, προ-
φανώς γιατί εκτίµησαν τις ειλικρινείς προθέσεις του Υπουργείου
και αναγνώρισαν εµπράκτως την επισταµένη δουλειά που υλο-
ποιείται σε όλους τους τοµείς.

Σε αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζει να επι-
σηµάνουµε ότι εν µέσω πανδηµίας ήδη από πολύ νωρίς το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ανέλαβε ταχύτατα νοµοθετικό
έργο και πρωτοβουλίες για να συνεχιστεί απρόσκοπτα η παρα-
γωγική δραστηριότητα και η αναπτυξιακή δυναµική της ελληνι-
κής γεωργίας.

Το θέµα των εργατών τρίτων χωρών που δύνανται να απασχο-
ληθούν αποκλειστικά ως εργάτες γης επιλύθηκε άµεσα µε νοµο-
θετική πρωτοβουλία. Τα εµπόδια λόγω κλειστών συνόρων και
απαγορεύσεων των µετακινήσεων από χώρα σε χώρα ξεπερά-
στηκαν αποτελεσµατικά και έτσι οι παραγωγές διασώθηκαν, τα
προϊόντα δεν έµειναν αµάζευτα, ενώ πολλές ακόµα σηµαντικές
αγροτικές εργασίες βρίσκονται σήµερα σε εξέλιξη.

Δίνεται λύση για τους Έλληνες οι οποίοι θέλουν να απασχο-
ληθούν σε γεωργικές εργασίες, ενώ ταυτόχρονα λαµβάνουν επί-
δοµα ανεργίας. Οι συναρµόδιοι Υπουργοί, αντιλαµβανόµενοι τη
δύσκολη οικονοµική συγκυρία, νοµοθετούν ώστε κάθε Έλληνας
άνεργος που έχει δικαίωµα επιδόµατος, µπορεί ανεµπόδιστα να
δουλέψει στην πρωτογενή παραγωγή, ενισχύοντας το εισόδηµά
του. Κάνουµε έτσι πράξη την επιδότηση της εργασίας και όχι της
ανεργίας.

Τέλος, προ ηµερών αποφασίστηκε από το Υπουργείο Εργα-
σίας σε συνεργασία µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
εφαρµόζεται η βέλτιστη λύση για το ασφαλιστικό καθεστώς των
εργατών γης. Ένα χρόνιο πρόβληµα που ταλανίζει τους παρα-
γωγούς µας επιλύθηκε µε την υπαγωγή τους στο ασφαλιστικό
καθεστώς του εργοσήµου.

Και για τις τρεις αυτές πρωτοβουλίες θα ήθελα να ευχαρι-
στήσω εκ µέρους όλων των αγροτών της Πιερίας τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης, τους Υφυπουργούς, καθώς και τους συ-
νεργάτες τους, οι οποίοι αφουγκραζόµενοι το πρόβληµα και στη
δυσµενή συγκυρία που ζούµε έδωσαν γρήγορες και αποτελε-
σµατικές λύσεις, όπως επίσης θέλω να συγχαρώ και να ευχαρι-
στήσω και τον κ. Βρούτση, τον Υπουργό Εργασίας, για την
επίλυση του χρόνιου θέµατος της ασφάλισης των εργατών γης.

Οι προωθούµενες µεταρρυθµίσεις του Υπουργείου εξοπλίζουν
τους αγρότες µας µε τα αναγκαία εργαλεία για να αλλάξουν επί-
πεδο και να πραγµατοποιήσουν ποιοτικά άλµατα. Ειδικά σε µια
τόσο κρίσιµη περίοδο για τη χώρα µας εξαιτίας της πανδηµίας,
µε ορατές τις επιπτώσεις στο οικονοµικό επίπεδο, ο πρωτογενής
τοµέας µπορεί να πρωταγωνιστήσει και να παίξει καθοριστικό
ρόλο στην ανασυγκρότηση και τον επανασχεδιασµό του παρα-
γωγικού µας µοντέλου.

Θα ήθελα να τονίσω, όµως, ότι η πιο κοµβική ρύθµιση του συγ-
κεκριµένου νοµοσχεδίου -αποτελούσε, άλλωστε και προεκλογική
µας δέσµευση- είναι η θεµελίωση ενός σαφούς και αυστηρού
πλαισίου καταπολέµησης των παράνοµων ελληνοποιήσεων και
του µιµητισµού των ελληνικών προϊόντων, ιδιαιτέρως εκείνων
προστατευόµενης ονοµασίας και προέλευσης. Το προηγούµενο
καθεστώς αντιφατικών ρυθµίσεων που οδηγούσε σε ατιµωρησία
και διαιώνιση αυτής της στρέβλωσης αναµορφώνεται. Οι ήπιες
διοικητικές κυρώσεις αλλάζουν χαρακτήρα, ενώ πλέον νοµοθε-
τείται και ποινική τυποποίηση του αδικήµατος µε αυστηρό πλαί-
σιο ποινής. Ενδεικτικά, µε το προηγούµενο καθεστώς το
διοικητικό πρόστιµο ξεκινούσε µε µόλις 500 ευρώ, ενώ πλέον ξε-
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κινάει από τις 30.000 ευρώ και φτάνει στις 300.000 ευρώ, ενώ
µπορεί να αγγίξει και τις 600.000 ευρώ, καθώς και πέντε χρόνια
φυλάκισης.

Οι παράνοµες ελληνοποιήσεις αποτελούν για πολλά χρόνια
µια ανοιχτή και βαθιά πληγή για την ελληνική κτηνοτροφία και
γεωργία που πλήττει στο σύνολό της, όπως είπε και χθες ο
Υπουργός στην τοποθέτησή του, όλους τους εµπλεκόµενους,
από τον παραγωγό που βλέπει το εισόδηµά του να αποµειώνεται,
την εµπορική αλυσίδα που βλάπτεται από αθέµιτο ανταγωνισµό
µέχρι τον τελικό καταναλωτή ο οποίος παραπλανάται και, εν
τέλει, δεν ξέρει τι µπαίνει στο νοικοκυριό και τι προϊόν πληρώνει.

Προτού κλείσω την τοποθέτησή µου, θα ήθελα να αναφερθώ
σε κάποια αναληθή στοιχεία που ειπώθηκαν χθες από τον κ. Φά-
µελλο κατά την τοποθέτησή του -και χαίροµαι που είναι σήµερα
εδώ και µας ακούει- και αφορούν στην ΠΟΑΥ της Πιερίας, του
Μακρυγιάλου.

Κύριε Φάµελλε, ούτε έχουν σταµατήσει οι µετεγκαταστάσεις
ούτε υπάρχει θέµα βιοτοξινών στα προϊόντα, στα µύδια, όπως
αναφερθήκατε και θα σας παρακαλούσα να είστε πιο προσεκτι-
κός από το Βήµα της Βουλής γι’ αυτές τις αναφορές σας. Τα
µύδια του Μακρυγιάλου, κύριε Φάµελλε, είναι άριστης ποιότη-
τας, συνεχίζουν να παράγονται. 

Επίσης, δεν υπάρχει θέµα για το τι θα κάνουν οι παραγωγοί µε
τις εξαγωγές τους. Μιλάω κάθε µέρα µε τους παραγωγούς και
σήµερα το πρωί µίλησα µε αρκετούς από αυτούς. Το µόνο πρό-
βληµα -ενηµερωτικά, κύριε Φάµελλε- είναι ότι λόγω του κορω-
νοϊού αυτούς τους δύο µήνες δεν µπορούσαν να κάνουν
εξαγωγή στην Ιταλία, όπως είπατε και εσείς. Είναι κατά 80% ένα
εξαγώγιµο προϊόν τα µύδια του Μακρυγιάλου και περιµένουν οι
άνθρωποι να ανοίξουν τα σύνορα για να συνεχίσουν τις εξαγω-
γές τους κανονικά.

Αυτά προς αποκατάσταση της αλήθειας, για να µη λέµε από
το Βήµα της Βουλής πράγµατα που δεν ισχύουν και βλάπτουν
και τα ελληνικά προϊόντα που καλλιεργούνται ειδικά στην Πιερία.

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι η ηγεσία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης έχει προσδώσει µεταρρυθµιστική πνοή
στον πρωτογενή τοµέα. Ο πατριωτισµός του Έλληνα για την ευ-
λογηµένη µας γη και το όραµα για µια εξωστρεφή και δυναµική
αγροτική πολιτική θα αποτελέσουν καταλύτη σε αυτή τη νέα
πραγµατικότητα και θα µετατρέψουν τις δυσµενείς συνθήκες της
πανδηµίας σε ευκαιρία. Ο Έλληνας αγρότης παραγωγός έχει
όλα τα εχέγγυα να πρωταγωνιστήσει στα καινούργια αιτήµατα
των καιρών και εµείς όλοι κάνουµε και συνεχίζουµε να κάνουµε
ό,τι καλύτερο για να τον στηρίξουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι θα πρέπει ο κύριος συνάδελφος να επανορθώσει,

διότι αναφέρθηκε µε έναν τρόπο ο οποίος σαφέστατα υπονο-
ούσε ότι δεν κατέθεσα εγώ αληθινά στοιχεία στη Βουλή. Ως εκ
τούτου, λοιπόν, πρέπει να του υπενθυµίσω το εξής, που είπα
χθες στη Βουλή, το οποίο -ευτυχώς- σας έκανε σήµερα να επι-
κοινωνήσετε µε τους µυδοκαλλιεργητές.

Εµάς µας ενδιαφέρει και αυτό µόνο να κάνουµε, κύριε
Υπουργέ, να βάζουµε ζητήµατα στη Βουλή, για να σας βάζουµε
και εσάς να κάνετε τη δουλειά σας, την οποία δεν θυµάστε τόσο
συχνά.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο ανέφερα, κύριε Πρόεδρε, ήταν -και
ήταν απολύτως αληθές- ότι υπάρχει ζήτηµα συγκεντρώσεων βιο-
τοξινών -δεν είπα στα προϊόντα, είπα στον Θερµαϊκό Κόλπο- και
ως εκ τούτου υπάρχει απαγόρευση συλλογής και δεν έχουν ανοί-
ξει τα λιµάνια, όπως πρέπει να γίνεται, όταν υπάρχουν κάποιες
συγκεντρώσεις. 

Και είπα ότι σε αυτή την περίοδο δεν είναι σωστό το ότι υπάρ-
χει έλλειψη του προϊσταµένου στο αντίστοιχο τµήµα και αναπλη-
ρώνεται όχι από αναπληρωτή προϊστάµενο, αλλά εκτελεί

καθήκοντα ο διευθυντής, άρα δεν υπάρχει προϊστάµενος. Και
έχει σταµατήσει η διαδικασία των µετεγκαταστάσεων και υπάρχει
αίτηµα να προστεθούν επιπλέον γραµµές, ενώ τώρα πρέπει να
κλείσουν οι αυθαίρετες µονάδες για να έχουµε θρεπτικά και καλό
προϊόν.

Και ενώ υπάρχει τουλάχιστον κοντά στο εξάµηνο -πάντως
πάνω από τέσσερις µήνες- περίοδος διακοπής αλίευσης στο ανα-
τολικό τµήµα…

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Δεν ισχύει!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας παρακαλώ. Ξέρω πάρα πολύ

καλά και δεν αφορά την περιφέρειά σας. 
Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, όλα αυτά είναι πραγµατικά δεδο-

µένα. Ως εκ τούτου, η παρατήρηση του συναδέλφου ήταν ψευ-
δής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να απαν-
τήσετε αλλά να το κλείσουµε.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Φάµελλε, κατ’
αρχάς µε χαρά να σας δούµε στην περιοχή µας. Δεν νοµίζω να
έχετε επισκεφθεί τις µυδοκαλλιέργειες του Μακρυγιάλου. Σας
προσκαλώ να έρθετε να τις δείτε. Και δεν θέλω να µου κάνετε
µάθηµα, γιατί µε αυτούς τους ανθρώπους µιλάω καθηµερινά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε ένα
λεπτό, κύριε συνάδελφε. Δεν θα κάνουµε µάθηµα ο ένας στον
άλλον σήµερα. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Το ότι δεν µαζεύτη-
καν, δεν ισχύει. Συνεχίζουν κανονικά. Απλά δεν έχουν να τα δια-
θέσουν. Τα αποθηκεύουν. Μην µπερδεύεστε. Είναι άλλο το ένα
κι άλλο το άλλο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για ποια περιοχή µιλάτε; 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Για τον Μακρύγιαλο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, σε µένα µιλήστε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν µιλάω για τον Μακρύγιαλο. Δεν

µιλάµε για την περιφέρειά σας. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Το θέµα που θίχτηκε

από τον κ. Φάµελλο και το οποίο σχολίασα έχει να κάνει µε την
ΠΟΑΥ Πιερίας, του Μακρυγιάλου, κύριε Φάµελλε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ποιος σας το είπε αυτό; 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Εσείς το αναφέρατε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, βέβαια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία

τότε. Αφού δεν αναφέρθηκε, κλείσαµε το θέµα. Γιατί κι εµείς δεν
θυµόµαστε σε τι έχει αναφερθεί ο καθένας σας. 

Έκλεισε το θέµα. Υπήρξε παρεξήγηση. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Καλύφθηκα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Μωραΐτης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι όσοι βρισκόµαστε σε αυτή

την Αίθουσα και µετά τις τοποθετήσεις και τις αγωνίες όλων των
συναδέλφων που κατατέθηκαν αυτό το διήµερο, θα µπορούσαµε
να συµφωνήσουµε ότι ο πρωτογενής τοµέας στη χώρα µας είναι
στην εντατική και ότι χρειάζεται τώρα ενίσχυση και στήριξη και
όχι αύριο. Βεβαίως, χρειάζεται ένα στρατηγικό σχέδιο για την
επόµενη µέρα, το οποίο δυστυχώς βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση
µετά από δέκα µήνες δεν µπορεί να το ολοκληρώσει και να το
προτείνει. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε την τύχη να ασχολείστε µε έναν σηµαν-
τικό τοµέα. Αλλά θα µου επιτρέψετε να πω και την ατυχία παράλ-
ληλα να µη θεωρείται σηµαντικός αυτός ο τοµέας για την
Κυβέρνηση. 

Έρχοµαι στα του νοµοσχεδίου. Φέρνετε ρυθµίσεις για να πα-
τάξετε τις παράνοµες ελληνοποιήσεις µε επιβολή αυστηρότερων
προστίµων. Δεν θα µείνω στο ότι αυτό µπορεί να αφορά την
εφαρµογή µιας κοινοτικής οδηγίας. Το πρόβληµα όµως -κατατέ-
θηκε από άλλους συναδέλφους- είναι ότι δεν είναι τα πρόστιµα
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και το ύψος αλλά είναι οι µηχανισµοί ελέγχου οι οποίοι δυστυχώς
αυτή τη στιγµή δεν φέρνουν το αποτέλεσµα που όλοι επιθυ-
µούµε. Κι αν πραγµατικά θέλουµε να προστατέψουµε τα προ-
ϊόντα µας, που βρίσκονται στο έλεος αθρόων εισαγωγών
αµφίβολης ποιότητας που πωλούνται ως ελληνικά, πρέπει προς
αυτή την κατεύθυνση να κινηθείτε εσείς και όλοι µας. Να ενισχύ-
σουµε αυτούς τους µηχανισµούς. 

Έρχοµαι σε τέσσερα παραδείγµατα της παραγωγικής διαδι-
κασίας για να δικαιολογήσω αυτό το οποίο είπα στην αρχή. Έρ-
χοµαι, κύριε Υπουργέ, στους ελαιοπαραγωγούς. Βρίσκονται σε
οριακή κατάσταση. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Περιµένουν
εδώ και µήνες, µετά τη µεγάλη ζηµιά που έχουν πάθει, κάποια
βοήθεια, κάποιες ενισχύσεις. Αναφέρω την Αιτωλοακαρνανία ως
παράδειγµα γιατί είναι ο νοµός µε τη µεγαλύτερη παραγωγή
βρώσιµης ελιάς αυτή τη στιγµή. Το 70% αυτής της παραγωγής
παραµένει αδιάθετο στις αποθήκες. Οι πράξεις που γίνονται ή
δεν γίνονται αυτή τη στιγµή για την ελιά καλαµών δυστυχώς είναι
στα 0,70 ευρώ. Σε αυτό έρχεται να προστεθεί και η φετινή µερική
καταστροφή από τις απότοµες καιρικές εναλλαγές. 

Ο Κανονισµός του ΕΛΓΑ πράγµατι δεν καλύπτει. Δεν ξέρω αν
υπάρχει ο χρόνος να υπάρξει αυτή η προσαρµογή. Αλλά επι-
τρέψτε µου να πω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είχε ξεκινήσει τη διαδικασία ορ-
γανωµένης αλλαγής του µε την ανάθεση αναλογιστικής µελέτης,
η οποία πάγωσε. Το Υπουργείο και η Κυβέρνηση οφείλουν να δώ-
σουν µια εξήγηση στο γιατί πάγωσε αλλά και γιατί δεν προχώ-
ρησαν, σε µια κρίσιµη περίοδο που έχουµε ανάγκη τους
υπαλλήλους του ΕΛΓΑ στις προσλήψεις. Να δώσει µια απάντηση
στο γιατί γενικότερα αυτή τη στιγµή υπάρχει µια απαξίωση του
ΕΓΛΑ. Τη στιγµή που η τιµή της ελιάς είναι στα κατώτερα επίπεδά
της, η τιµή στο ασφάλιστρο αυτή τη στιγµή αυξάνεται κατά 58%
µε 60%. 

Εδώ είναι που αρχίζουν να µπαίνουν τα ερωτήµατα. Υπάρχει
σχέδιο να µπουν ιδιώτες σε όλη αυτή την ιστορία; Θεωρώ ότι
έχετε λάβει τα µηνύµατα, κύριε Υπουργέ. Οι αγρότες και οι πα-
ραγωγοί σε καµµία περίπτωση κάτι τέτοιο δεν θα µπορέσουν να
το ανεχθούν. 

Οι κτηνοτρόφοι µας είναι µπροστά σε ένα µεγάλο αδιέξοδο.
Ο Υπουργός βιάστηκε να τους ενηµερώσει. Μιλώ για τον
Υπουργό Ανάπτυξης. Είπε ότι φέτος δεν θα σουβλίσουµε. Πέραν
της µείωσης της τιµής του γάλακτος και όλων αυτών που έχουν
πάθει τα δυο-τρία τελευταία χρόνια προστέθηκε κι αυτό. Αναγ-
κάστηκαν, λοιπόν, οι κτηνοτρόφοι µας να πουλήσουν τα αρνιά
τους µέσα σε λίγες µέρες τον Φεβρουάριο για να αποφύγουν την
απόλυτη καταστροφή και τελικά ο Έλληνας κτηνοτρόφος πού-
λησε τσάµπα το αρνί. Ο Έλληνας καταναλωτής το πλήρωσε πολύ
ακριβά. Έχετε υποσχεθεί πλήρη καταγραφή της κατάστασης και
οι κτηνοτρόφοι µας ακόµη περιµένουν. Ακούνε ανεπίσηµες υπο-
σχέσεις για την έκτακτη ενίσχυση των είκοσι τριών εκατοµµυρίων
ευρώ. Ακόµα περιµένουν.

Ξεπουλιούνται αυτή τη στιγµή µικρές κτηνοτροφικές µονάδες.
Αυτό αναφέρθηκε και από συνάδελφό µου πριν. Οι άνθρωποι δεν
µπορούν να συντηρήσουν τα ζώα τους. Αναγκάζονται και ξεπου-
λούν αυτή τη στιγµή το βιος τους. Εκτιµώ ότι πρέπει να αναλά-
βετε άµεσα µια πρωτοβουλία.

Μεγάλη πίεση αυτό το διάστηµα δέχονται, επίσης, οι παραγω-
γοί νωπών προϊόντων. Οι άνθρωποι αυτοί δίνουν µια δύσκολη
µάχη. Πέρασαν ένα δύσκολο τρίµηνο, ειδικά αυτοί που πάνε στις
λαϊκές αγορές. Έχουν µια αβεβαιότητα µπροστά τους για τη διά-
θεση των προϊόντων τους και λόγω της κάµψης του τουρισµού. 

Έρχοµαι τώρα στην πρωτοβουλία σας για το εθνικό ηλεκτρο-
νικό µελισσοκοµικό µητρώο που πράγµατι είναι θετική. Ολοκλη-
ρώνεται µια προσπάθεια της προηγούµενης κυβέρνησης. Οι
µελισσοκόµοι τα τελευταία χρόνια, αλλά και εν µέσω καραντίνας,
επλήγησαν έντονα. Σήµερα, αν θέλουµε να σταθούµε ουσιαστικά
δίπλα σε αυτή την ευαίσθητη οµάδα παραγωγών, πρέπει άµεσα
να επιδοτηθεί η βιολογική µελισσοκοµία, να επιδοτηθεί η επικο-
νίαση, όπως αυτή τη στιγµή επιδοτείται σε όλες τις χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στο ζήτηµα της ελληνοποίησης του µελιού, που τέθηκε από
πάρα πολλούς συναδέλφους, υπάρχουν δύο µόνο λύσεις. Η
πρώτη είναι να γίνει αποδεκτή η µέθοδος της γυρεοσκοπικής

ανάλυσης που προτείνουν ήδη σήµερα δύο πανεπιστήµια. Η δεύ-
τερη λύση είναι να προωθηθεί η ιχνηλασιµότητα των τιµολογίων.
Τέλος, πρέπει να γίνουν πιο ευέλικτα τα κριτήρια για τις οµάδες
παραγωγών, κύριε Υπουργέ. Να πάµε στις οµάδες των πέντε
ατόµων και να ξεπεράσουµε τα όρια του νοµού. Οι µελισσοκόµοι,
µαζί µε τους άλλους παραγωγούς, φέτος βλέπουν ότι λόγω κο-
ρωνοϊού και λόγω καιρικών συνθηκών θα έχουν µεγάλη απώλεια
εισοδήµατος. Γι’ αυτό προτείνω να ενισχυθούν οι επαγγελµατίες
µελισσοκόµοι µε επιδότηση ανά κυψέλη µέσω του προγράµµα-
τος de minimis.

Κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω µε το θέµα της κάνναβης. Κύριε
Υπουργέ, φέρνετε ένα ακόµη πλήγµα για την καλλιέργεια της
κλωστικής και βιοµηχανικής κάνναβης. Δεν θα µείνω σε εµµονές
που ακούστηκαν ή σε διάφορα ακροατήρια που θέλετε να καλύ-
ψετε. Θέτω δύο ερωτήµατα. Γιατί δεν ακολουθούνται τα πρό-
τυπα των άλλων ευρωπαϊκών χωρών; Γιατί καταστρέφετε την
επενδυτική δυναµική µιας αποδοτικής για τη χώρα καλλιέργειας
δηµιουργώντας, µάλιστα, πρόβληµα στους µικρούς παραγω-
γούς; Αυτοί ακριβώς µπήκαν στην κλωστική κάνναβη. 

Κλείνω µε το µεγάλο θέµα της διαχείρισης του νερού. Η Αιτω-
λοακαρνανία, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι το µεγαλύτερο ντεπό-
ζιτο νερού της Ευρώπης και αυτή τη στιγµή χιλιάδες στρέµµατα
δίπλα στα ποτάµια µας και τις λίµνες δεν αρδεύονται. Άκουσα
την αγωνία και από άλλους συναδέλφους από όλη την Ελλάδα. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε µια πρόκληση µπροστά σας να συγκρο-
τήσετε ένα µεγάλο στρατηγικό, επενδυτικό σχέδιο, το οποίο θα
δώσει απάντηση στο µεγαλύτερο πρόβληµα των αγροτών σή-
µερα. Επειδή θα µπει το θέµα «από πού τα λεφτά;» µπορούµε να
αξιοποιήσουµε και τα χρήµατα από τη νέα ΚΑΠ αλλά και τα 446
εκατοµµύρια που σαν χώρα µάς επιστρέφονται πίσω µετά τη σχε-
τική απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για τα βοσκοτόπια. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι αυτό το οποίο ανέ-
δειξε αυτό το διήµερο είναι ότι πρέπει να πάµε σε µέτρα άµεσα,
πριν ολοκληρωθεί η καταστροφή του πρωτογενούς τοµέα και,
βεβαίως, να αξιοποιήσουµε τα εργαλεία, δηµιουργώντας ένα
σχέδιο για την επόµενη µέρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε.

Ο κ. Κωνσταντίνος Μπλούχος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο. Θα ακολουθήσει ο κ. Αραχωβίτης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τύχη αγαθή µάς έφερε τους τε-

λευταίους µήνες στη θέση να µελετάµε επισταµένως τα δύο
εσχάτως κατατεθειµένα νοµοσχέδια από το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, το προ τριµήνου νοµοσχέδιο για
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και τούτο το «ερανιστικό» νο-
µοσχέδιο, όπως χαρακτηρίστηκε, σε απάντηση κάποιων που µι-
λούσαν πριν κάποιους µήνες για φανφαρονισµούς του Βορίδη.
Η µέριµνα, η έγνοια, η στοργή για την πρωτογενή µας παραγωγή
είναι ο ορισµός της συνειδητοποίησης πάνω στην έννοια του οι-
κονοµείν.

Στα χρόνια της οικονοµικής κρίσης, αλλά και τώρα στις εβδο-
µάδες της υγειονοµικής κρίσης, περίσσεψε η διάθεση της οικο-
νοµικής αριθµολογίας που συχνά θολώνει τον ορίζοντα. Στον
θολό ορίζοντα ο καθένας µας αισθάνεται να πνίγεται και ανοίγε-
ται έτσι πεδίο δόξης λαµπρόν για τον δηµαγωγό και τον καιρο-
σκόπο, τον λαϊκιστή και τον πολιτικό απατεώνα να βάλει στη
θολούρα το χρώµα της δικής του ιδιοτέλειας.

Οφείλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να γνωρίζουµε ότι
στην αντίπερα όχθη υπάρχει ένας αθέατος κόσµος που κλυδω-
νίζεται από τις δικές µας αστοχίες, κόσµος µε εγγενείς αδυνα-
µίες συµµετοχής και προσαρµοστικότητας. Γι’ αυτό θεωρούµε
ότι κατά κύριο λόγο συµβουλευτικές υπηρεσίες θα αποτελέσουν
στο µέλλον το σηµαντικότερο εργαλείο για την ανάκαµψη της
υπαίθρου και της ελληνικής κτηνοτροφίας και γεωργίας. 

Η ηγεσία του Υπουργείου επιδεικνύει και διαχειριστική επάρ-
κεια και ευελιξία και έχει ξεκάθαρη στοχοθεσία και στοργικό προ-
σανατολισµό. Θέλω να εκφράσω την προσωπική ευαρέσκεια και
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τη χαρά µου όταν ως αναγνώριση αυτών των νοµικών γραµµών
προσπάθησα να σκεφτώ και να φανταστώ πέρα από τις στενές
νοµικές διατυπώσεις. Η σηµαντικότητα των µικρών βηµατισµών
στην ουσία της πορείας καταδεικνύει ότι γίνονται µεγάλα άλ-
µατα. Η πρόκλησή µας είναι να επιµείνουµε στην αποτύπωση της
πραγµατικότητας, να επιµείνουµε στα απλά πράγµατα δηλαδή,
τα οποία θα αποτρέψουν την αποσπασµατική νοµοθέτηση και θα
ωθήσουν στον εξορθολογισµό και αυτό θα λειτουργήσει σαν
πολλαπλασιαστής στην όποια µεταρρυθµιστική προσπάθεια. Εν-
τέλλει το συµµάζεµα και το νοικοκύρεµα πολλές φορές και αυτό
από µόνο του δεικνύει τη σοβαρότητα της πολιτικής και οριοθε-
τεί το πλαίσιο. 

Μέχρι τώρα η πολιτεία σε πολλά, αλλά κυρίως στην αγροτική
της πολιτική, δεν υπήρξε σοβαρή, εννοείται διαχρονικά. Θα απο-
φύγω την πρόκληση να απαριθµήσω παραδείγµατα που γνωρίζω
για την οικονοµία του χρόνου, αλλά και γιατί τόσο εύγλωττα
τόσοι συνάδελφοι σήµερα τα αποτύπωσαν. 

Μόνο ένα θα πω. Συζητούσα µε στελέχη πολύ αξιόλογης βιο-
µηχανίας γαλακτοκοµικών προϊόντων της ανατολικής Μακεδο-
νίας για τις τιµές των προϊόντων τους. Αναφέροµαι µετά λόγου
γνώσεως. Η εταιρεία αυτή έχει ιδιαίτερα υψηλή ποιότητα προ-
ϊόντων και βρίσκεται πάντοτε δίπλα στον κτηνοτρόφο της ανατο-
λικής Μακεδονίας, τον οποίον κατ’ αποκλειστικότητα στηρίζει.
Σήµερα η κτηνοτροφία αντιµετωπίζει σοβαρότατα προβλήµατα
παραγωγικότητας, ανταγωνιστικότητας και κερδοφορίας. Οι ελ-
ληνοποιήσεις τεραστίων ποσοτήτων φθηνού εισαγόµενου βαλ-
κανικού και ενίοτε τουρκικού γάλακτος ήταν και είναι το
πρόβληµα των ανθρώπων της εταιρείας αυτής, οι ενδείξεις των
ελληνοποιήσεων πολλές, οι καταγγελίες σε µισόλογα. Μου τόνι-
ζαν ότι είναι τραγικό να αγωνίζεται κάποιος για ποιοτική εξασφά-
λιση προϊόντος µε προστατευόµενη ονοµασία προέλευσης και
αυτό το προϊόν να φτιάχνεται µε εισαγόµενα υλικά. Μιλώ για µια
υγιή και έντιµη βιοµηχανία που δεν µπορεί να ανταγωνιστεί τις
τιµές του γάλακτος και της φέτας κάποιων αλυσίδων. Αναγκα-
στικά απευθύνεται σε συγκεκριµένο κοινό, µε όπλο της µόνο την
εξαιρετική της ποιότητα και κανένας δεν µπορεί να καταγγείλει
κάτι το οποίο ουσιαστικά µέχρι και σήµερα δεν τιµωρείται. 

Μιας και µίλησα για την κτηνοτροφία, επιγραµµατικά στο θέµα
της αειφορικής παραγωγικής ανασυγκρότησης του αγροτικού
τοµέα η εκπόνηση διαχειριστικών σχεδίων µε τους απαιτούµε-
νους όρους και τις ικανές συνθήκες θα αποτελέσει και περιµέ-
νουµε να αποτελέσει τον θεµέλιο λίθο της αύξησης της
παραγωγής του τοµέα και της αειφόρου ανάπτυξης. Η σηµερινή
κατάσταση µε τα κωµικοτραγικά διαχειριστικά σχέδια βόσκησης
µας εκθέτει. Είναι γνωστό αυτό. Τις τεχνητές λύσεις εννοώ. 

Με δεδοµένο ότι εµείς διαθέτουµε την απαιτούµενη ευελιξία
και δεν επιτρέπεται στη χώρα να εκτίθεται άλλο, υπάρχουν, κύριε
Υπουργέ, αξιοποιήσιµες δυνατότητες. Για παράδειγµα, το ΤΕΙ
Δασοπονίας στη Δράµα έχει εκπονήσει τα προηγούµενα χρόνια
αξιόπιστο και πρότυπο διαχειριστικό σχέδιο βόσκησης, που µένει
στα συρτάρια. Το ίδιο και η προσπάθεια που γίνεται από το Δη-
µοκρίτειο Πανεπιστήµιο. Θα µπορούσαµε να εκµεταλλευτούµε
όλες αυτές τις προσπάθειες που µπορούν να γίνουν για να βά-
λουµε ένα τέλος. Εσείς είστε αυτός που θα βάλετε ένα τέλος σ’
αυτό. Εποµένως ας τους αξιοποιήσουµε όλους.

Εν προκειµένω, το βασικότερο πρόβληµά µας στους κρίσιµους
τοµείς είναι η αποσπασµατικότητα της νοµοθέτησης και η αδυνα-
µία ουσιαστικής αποτύπωσης των πραγµατικών δεδοµένων, βλέπε
Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο. Γι’ αυτό η όποια προσπάθεια
προς αυτή την κατεύθυνση που θα αποτυπώνει την πραγµατικό-
τητα, θα αποτελέσει και τη βάση για τον εξορθολογισµό και φυ-
σικά την οποιαδήποτε µελλοντική µεταρρυθµιστική διαχείριση. Η
ανυπαρξία πραγµατικών αξιόπιστων βάσεων δεδοµένων δηµιουρ-
γεί στη νοµοθέτηση εγγενείς στρεβλώσεις και άδικους αποκλει-
σµούς, παρά τις όποιες αγαθές προθέσεις µας. Τέτοιες
παρασπονδίες, πονηριές, εγκλήµατα µέχρι σήµερα δεν τιµωρούν-
ται. Στη χειρότερη περίπτωση για έναν παραβάτη θα δινόταν ένα
πρόστιµο-«χάδι», υποπολλαπλάσιο των παράνοµων κερδών του.
Εµείς πώς είναι δυνατό να θέλουµε να στήσουµε την οικονοµική
ζωή της Ελλάδος σε υγιή και δηµιουργική βάση, όταν έµµεσα συγ-
χωρούµε και παραβλέπουµε τέτοιου είδους εγκλήµατα;

Η αγροτική πολιτική στον τόπο µας µέχρι σήµερα ήταν µια πα-
ραδειγµατική ψηλάφηση του ορισµού της εθνικής µας παρακ-
µής, να θάβουµε την ποιότητα και την αξιοσύνη, τον κόπο και τον
µόχθο της δηµιουργικότητας για χάρη της ευτέλειας. Η αποθέ-
ωση µάλιστα αυτής της παρακµής είναι να κοµπορρηµονούµε εν
ονόµατι µιας ποιότητας την οποία καταδικάζουµε στον θάνατο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στους αγρότες και τους κτηνο-
τρόφους µας οφείλουµε µόνο σεβασµό. Ας σταµατήσουµε επι-
τέλους την εργαλειοποίησή τους. Σεβασµός σηµαίνει όχι
υποκρισία και λαϊκισµός, όχι αριστερή δηµαγωγία. Ο ορισµός της
αριστερής δηµαγωγίας είναι η σταθερή και πεισµατική υπερά-
σπιση κερδοσκοπικών οργανωµένων συµφερόντων. 

Εντυπωσιάζει ή µάλλον προκαλεί αµηχανία σε κάποιους από
εµάς η χρησιµοποίηση στη ρητορική σας όρων όπως «εξορθο-
λογισµός», «εκσυγχρονισµός», «ανάπτυξη», «στρατηγικός σχε-
διασµός», γιατί είναι ξένα και κενά νοήµατος στο ιδεολογικό σας
λεξιλόγιο. Σεβασµός σηµαίνει αποτύπωση της σκληρής πραγµα-
τικότητας, των αποτυχιών µας, του νέου περιβάλλοντος όπως
αυτό διαµορφώνεται και ουσιαστική προσπάθεια εξεύρεσης των
αναγκαίων και ικανών συνθηκών που θα εξασφαλίσουν τη βιωσι-
µότητα ενός χρήσιµου πυλώνα για τη χώρα στο απαιτητικό µέλ-
λον. Ας νοµοθετήσουµε σε τέτοια κατεύθυνση και όχι µονίµως
να στρουθοκαµηλίζουµε ή και να αγνοούµε την πραγµατικότητα
µας, αυτό που αποτελεί ως τώρα και την αχίλλειο πτέρνα µας,
γιατί η οποιαδήποτε µέχρι τούδε νοµοθέτηση αντί να θεραπεύει
αδικίες, µάλλον τις προάγει. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα τέτοιο βήµα στη σωστή κα-
τεύθυνση. Δεν θα αργήσουν να φανούν τα αποτελέσµατά του.
Αν δεν προσβλέψουµε ως Ελλάδα στη διαρκή βελτίωση, δηλαδή
στην εσαεί αριστεία, δεν θα αποτινάξουµε την ηµεδαπή µας κα-
κοµοιριά και µιζέρια. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε, και για τον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αραχωβίτης για οκτώ λεπτά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Βαδίζοντας προς τη λήξη της συζή-
τησης για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
οφείλουµε να επισηµάνουµε ότι πράγµατι το νοµοσχέδιο έχει και
θετικές διατάξεις, όπως είχαµε πει από την αρχή από τη συζή-
τηση στις επιτροπές και γι’ αυτό επί της αρχής ψηφίζουµε «ναι». 

Ωστόσο, πολλές από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου είτε θα
µπορούσαν να λυθούν µε απλές υπουργικές αποφάσεις είτε,
όπως επισηµάναµε, έχουν και προβληµατικά σηµεία. 

Όµως, αυτό που σίγουρα δεν έχει το νοµοσχέδιο -και έχει γίνει
πια κοινό κτήµα και των συναδέλφων στην Ολοµέλεια αλλά και
της κοινωνίας- είναι ότι δεν έχει κάτι θεαµατικό να προσφέρει
στην ελληνική οικονοµία και κοινωνία αυτές τις ώρες.

Ξεκινώντας θα ήθελα να πω ότι ζούµε σε µια εποχή, σε ηµέρες
όπου η γείτων χώρα προχωράει σε προκλητικές ενέργειες. Αυτές
τις προκλητικές ενέργειες η Κυβέρνηση οφείλει να τις αντιµετω-
πίσει µε σύνεση, αλλά και να δώσει απάντηση. Απάντηση δυνα-
µική, απάντηση που βασίζεται στην πολυδιάστατη εξωτερική
πολιτική, µία απάντηση που δείχνει ότι η χώρα είναι παρούσα
στις εξελίξεις και ότι έχει λόγο και φωνή και έχει συµµαχίες.

Αλλά µιας και µιλάµε για απαντήσεις θα ήθελα να δώσω και µία
απάντηση τεκµηριώνοντας µε στοιχεία για το τι συνέβη µε την τιµή
του αιγοπρόβειου γάλακτος και µε τις ελληνοποιήσεις. Σύµφωνα,
λοιπόν, µε τα στοιχεία της EUROSTAT, µε τιµή αναφοράς το 100%
το 2015 υπήρχε µία µείωση στην Ευρώπη στην τιµή του αιγοπρό-
βειου γάλακτος, η οποία ήταν στο 94% για το 2016 -και µιλάω για
τον µέσο όρο-, στο 92% για το 2017, στο 91% για το 2018. Αντί-
στοιχα, η χώρα είχε µικρότερη µείωση από τον µέσο ευρωπαϊκό
όρο. Ήµασταν πάνω από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Το περίεργο
όµως είναι άλλο. Το περίεργο είναι ότι ενώ το 2019 είχε αρχίσει η
σταθεροποίηση και σταδιακή ανάκαµψη στον µέσο όρο της Ευ-
ρώπης, στην Ελλάδα είχαµε µία στασιµότητα. Δηλαδή ενώ θα
έπρεπε να ακολουθήσουµε και εµείς µία πορεία ανοδική, καθώς
ανακόπηκε η καθοδική πορεία, δεν είχαµε την αντίστοιχη άνοδο
που είχε όλη η υπόλοιπη Ευρώπη. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 
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Η πραγµατικότητα είναι ότι, για να φτάσουµε να έχουµε ανά-
καµψη της πτωτικής τάσης και να κρατήσουµε πάνω από τον
µέσο όρο της Ευρώπης, πάρθηκαν συγκεκριµένα µέτρα και τα
µέτρα αυτά ήταν και ο έλεγχος στις ελληνοποιήσεις, αλλά και η
στήριξη των αιγοπροβατοτρόφων όταν αυτό χρειάστηκε. Θα το
καταθέσω στα Πρακτικά, γιατί είναι χρήσιµο να διαβάζουµε τα
στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Τα στοιχεία πάντα µας δίνουν χρήσιµα συµπεράσµατα. 
Ένα δεύτερο σηµείο που θέλω να δώσω µία απάντηση είναι

όσον αφορά στο χρονικό των τριάντα δύο περίφηµων έργων που
εντάχθηκαν στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Ξεκινώντας,
όταν παραλάβαµε, βρήκαµε κάποιους φακέλους µε προτάσεις
έργων. Για να ωριµάσουν και να φτάσουν να ενταχθούν στο Μέτρο
4.3 του Υπουργείου χρειάστηκε, πραγµατικά, ένας αγώνας δρό-
µου για να µπορέσουν οι υπηρεσίες -τις οποίες ευχαριστώ για τη
συνεργασία τους- µαζί µε την τοπική αυτοδιοίκηση να ωριµάσουν
αυτές τις προτάσεις και να φτάσουµε στην υπογραφή τους.

Θα σας πω ένα χαρακτηριστικό που αφορά την πατρίδα µου,
το φράγµα της Κελεφίνας. Το φράγµα της Κελεφίνας, µιας πε-
ριοχής στη Λακωνία, είχε εξαγγελθεί το 1953. Από το 1953 διαρ-
κώς παρέµενε µια ιδέα, κάτι το άπιαστο. Όµως µε τη βοήθεια των
υπηρεσιών -επαναλαµβάνω- το έργο ωρίµασε και εντάχθηκε και
υπογράφηκε στα τριάντα δύο έργα του Προγράµµατος Αγροτι-
κής Ανάπτυξης. Εδώ, λοιπόν, µιας και µιλάµε για χρήµατα του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, αυτό που πρέπει να γίνει
τώρα, κύριε Υπουργέ, είναι να δοθεί προσοχή στο ότι αυτή την
ώρα που διαµορφώνεται το µέλλον της νέας Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής έχουµε µία πολύ µεγάλη µείωση του προϋπολογισµού.
Έχουµε 15 δισεκατοµµύρια -προσέξτε τα νούµερα- έκτακτη επι-
χορήγηση για τον κορωνοϊό, λόγω της πανδηµίας του κορω-
νοϊού. Από την άλλη, έχουµε µία πολύ µεγάλη µείωση της ΚΑΠ,
η οποία δεν αντισταθµίζεται σε καµµία περίπτωση από τα έκτα-
κτα µέτρα. Και σε κάθε περίπτωση εκεί που θα λείψουν τα χρή-
µατα από τη νέα προγραµµατική περίοδο είναι ακριβώς από το
κοµµάτι το αναπτυξιακό της γεωργίας. Και εδώ προστίθενται και
οι νέες απαιτήσεις από την Πράσινη Συµφωνία, οι οποίες βάζουν
επιπρόσθετα εµπόδια, επιπρόσθετες απαιτήσεις, αν θέλετε, µε
λιγότερο προϋπολογισµό. Φανταστείτε τη θέση των αγροτών µας
στη νέα προγραµµατική περίοδο, να έχουν να κάνουν περισσό-
τερα µε λιγότερο προϋπολογισµό! Εδώ χρειάζεται η ισχυρή θέση
της χώρας και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης στη διεκ-
δίκηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της  Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Και πάµε στο τελευταίο κοµµάτι στο οποίο θα ήθελα να ανα-
φερθώ, την ανάγκη στήριξης των παραγωγών εµπροσθοβαρώς.
Γιατί το λέµε αυτό; Γιατί η κτηνοτροφία αποδεδειγµένα -και νο-
µίζω ότι αναφέρθηκε από όλους σχεδόν τους συναδέλφους είτε
της Αντιπολίτευσης είτε και της Συµπολίτευσης ακόµα- έχει
ανάγκη στήριξης. Γιατί την περίοδο των γιορτών µε τα µέτρα,
τους περιορισµούς στις εκδηλώσεις στον εορτασµό τού Πάσχα
των Καθολικών και των Ορθοδόξων, αλλά και κυρίως µε τις άστο-
χες δηλώσεις Υπουργών της Κυβέρνησής σας οι απώλειες στο
εισόδηµά τους ήταν τεράστιες και αυτό νοµίζω ότι δεν χρειάζεται
και πολύ για να το αποδείξει κανένας και για το καταλάβει. Ακόµα
δεν έχουν δει καµµία στήριξη, δύο µήνες µετά. Είναι άκαιρη πια
η στήριξη, γιατί τις επιπτώσεις τις βιώνουν. 

Όπως, επίσης, το ίδιο ισχύει και για την αµπελουργία. Με τους
περιορισµούς στην εστίαση αλλά και µε τη διαφαινόµενη πτώση
του τουρισµού, άρα και της κατανάλωσης, συν τους περιορι-
σµούς στις µεταφορές, και η αµπελουργία έχει πάθει µια πολύ
µεγάλη ζηµιά. Το να φύγει µία ποσότητα κρασιού σε τιµή -προ-
σέξτε- ικανοποιητική για τα κόκκινα και ακριβά κρασιά οινοποί-
ησης είναι ζήτηµα βιωσιµότητας των οινοποιών και των
αµπελουργών. Γιατί στο τέλος ποιος θα την πληρώσει; Η αµπε-
λουργία. Όταν δεν υπάρχουν διαθέσιµες αποθήκες και ικανοποι-
ητική τιµή θα την πληρώσουν στο τέλος οι ίδιοι οι αµπελουργοί.

Ο τελευταίος, ο παραγωγός είναι αυτός που θα την πληρώσει. 
Το µόνο που πήγε καλά αυτές τις µέρες ήταν τα φρούτα. Ακρι-

βώς λόγω της πανδηµίας, λόγω της αυξηµένης ζήτησης βιταµί-
νης C, ήταν τα φρούτα που πήγαν καλά. Κανένας άλλος τοµέας!
Οπότε µη σας κάνει εντύπωση ότι χρειάζονται στήριξη και ενί-
σχυση περαιτέρω. 

Εµείς, λοιπόν, επειδή ακούµε την κοινωνία, ακούµε τις ανάγκες
της, ακούµε τους παραγωγούς και τις αγωνίες τους, την ανάγκη
τους για στήριξη και για επιβίωση και την ανάγκη της συνέχισης
της πρωτογενούς παραγωγής παρουσιάσαµε ένα πρόγραµµα.
Παρουσιάσαµε το πρόγραµµα «Μένουµε Όρθιοι». Μέσα σε αυτό
έχουµε καταθέσει προτάσεις. Μπορείτε από αυτό να υιοθετήσετε
και κάποιες προτάσεις. Σας καλούµε να υιοθετήσετε όποιες νο-
µίζετε, αλλά τουλάχιστον σας καλούµε να κάνετε κάτι αυτές τις
ηµέρες που η πρωτογενής παραγωγή έχει ανάγκη στήριξης.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Χει-
µάρας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υφυπουργέ, κύριε Υπουργέ, αγαπητέ φίλε Γραµµατέα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόσφατη και πρωτοφανής εµ-
πειρία που διήλθε η χώρα µας και ολόκληρος ο πλανήτης ανέ-
δειξε περισσότερο από ποτέ την ανάγκη ενίσχυσης του
πρωτογενούς τοµέα, ενός τοµέα που έχει τη δυναµική να οδη-
γήσει τη χώρα µας στην πολυπόθητη ανάκαµψη, αλλά και να εξα-
σφαλίσει την αυτάρκεια στους πολίτες της. Δεν είναι τυχαίο ότι
τα ελληνικά προϊόντα γίνονται ανάρπαστα στα ράφια του εξωτε-
ρικού. Έχουµε την τύχη να διαθέτουµε φυσικό πλούτο και εύ-
φορη γη, αλλά δεν θα µείνουµε σε αυτό. Θα προχωρήσουµε ένα
βήµα παρακάτω, διορθώνοντας τις ατέλειες και βάζοντας τάξη
συνολικά. Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα κάνει αυτό
ακριβώς, ασχολείται ολιστικά µε τον πρωτογενή τοµέα. Στοχεύει
στην απελευθέρωση της παραγωγικής διαδικασίας από δυσλει-
τουργίες και διοικητικές αγκυλώσεις. Εισάγει καινοτόµες ρυθµί-
σεις και υλοποιεί χρόνια αιτήµατα των αγροτών. Γιατί όλοι σε
αυτή την Αίθουσα συµφωνούµε πως είναι επιτακτική η ανάγκη να
αυξηθεί το ποσοστό συµµετοχής της αγροτικής παραγωγής στο
Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν.

Με καινοτόµες ρυθµίσεις όπως το Μελισσοκοµικό Μητρώο
που προβλέπει το άρθρο 9 του νοµοσχεδίου, πάγιο αίτηµα των
µελισσοκόµων, το Δίκτυο Γεωργικής Λογιστικής Πληροφόρησης
του άρθρου 1 και την ενιαία βάση δεδοµένων «ΑΡΤΕΜΙΣ» του άρ-
θρου 10, που αντιµετωπίζει ζητήµατα ιχνηλασιµότητας και θέ-
µατα αθέµιτων πρακτικών, η Κυβέρνηση απαντά στις προκλήσεις
της σύγχρονης εποχής. Προσωπικά πιστεύω ότι µία από τις ση-
µαντικότερες παρεµβάσεις είναι η επιβολή αυστηρότατων κυρώ-
σεων σε πράξεις µιµητισµού και παράνοµων ελληνοποιήσεων
αγροτικών προϊόντων, όπως προβλέπεται στα άρθρα 27 έως 30
του νοµοσχεδίου. 

Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, η απάτη στα τρόφιµα θίγει σο-
βαρά το εισόδηµα των παραγωγών και υπονοµεύει την ασφάλεια
των τροφίµων. Σε αυτό το ζήτηµα πρέπει να επιδείξουµε την απα-
ραίτητη συναίνεση. Δεν χωρούν λογικές αντιπαραθέσεων εδώ.
Πρέπει να προστατέψουµε τους παραγωγούς µας, πρέπει να
προστατεύσουµε την τιµή των αυθεντικών ελληνικών προϊόντων. 

Και αν θέσω το ερώτηµα, τι έχουµε κάνει τόσα χρόνια για να
προστατεύσουµε τα ΠΟΠ προϊόντα µας, πόσες συζητήσεις, ρυθ-
µίσεις επί ρυθµίσεων και τελικά, καταλήγουµε πως κάτι δεν λει-
τουργεί. Αυτό που δεν κάναµε επαρκώς ήταν να ποινικοποιήσουµε
τη νοθεία των ΠΟΠ προϊόντων και αυτό ακριβώς διορθώνουµε σή-
µερα µε το άρθρο 29 του νοµοσχεδίου.

Νοµοθετούµε για πρώτη φορά τη δηµοσιοποίηση των στοιχείων
όσων προβαίνουν σε τέτοιες πράξεις, όπως ρητά προβλέπει το
άρθρο 28. Για πρώτη φορά νοµοθετούµε την ανάκληση της άδειας
λειτουργίας τους στο ίδιο άρθρο. Επιβάλλουµε για πρώτη φορά
αυστηρά διοικητικά πρόστιµα που φθάνουν µέχρι και τις 600.000
ευρώ. 

Κύριε Υπουργέ, µε µεγάλη χαρά είδα την υπουργική τροπολο-
γία που διατηρεί το επίδοµα ανεργίας στους εργαζόµενους σε
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εποχικές αγροτικές εργασίες, καθώς κι αυτή που δίνει τη δυνατό-
τητα ασφάλισης µε εργόσηµο στους εργάτες τρίτων χωρών. Πρό-
κειται για ζητήµατα που µε απασχόλησαν και προσωπικά κι έχω
υποβάλει από κοινού µε άλλους συναδέλφους σχετικές ερωτή-
σεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πάω ένα βήµα πιο
πέρα. Ναι, βάζουµε επιτέλους «φρένο» στη µάστιγα των ελληνο-
ποιήσεων. Ναι, προστατεύουµε επαρκώς τα ελληνικά προϊόντα
και τους παραγωγούς µας. Ναι, αναδιαµορφώνουµε το πλαίσιο
λειτουργίας του ΕΛΓΑ. Όµως γνωρίζετε πολύ καλά πως οι ανάγ-
κες των αγροτών µας δεν σταµατούν εκεί. 

Κύριε Υπουργέ, είµαστε πραγµατικά σε µια ιστορική συγκυρία
που απαιτεί γρήγορες και σωστές αποφάσεις. Η µείωση του κό-
στους παραγωγής περνά απαραιτήτως µέσα από την κατασκευή
σύγχρονων έργων υποδοµής, λιµνοδεξαµενές, ταµιευτήρες,
µικρά φράγµατα, κλειστά αρδευτικά δίκτυα.

Έχοντας ως παράδειγµα τη Φθιώτιδα µπορώ να θέσω υπ’ όψιν
σας το εύρος του διαφορετικού κόστους παραγωγής που εντο-
πίζεται σε διαφορετικές περιοχές του νοµού µου. Άλλο το κόστος
στον κάµπο της µιας όχθης του ποταµού Σπερχειού, άλλο ακρι-
βώς στην αντίπερα όχθη. Η πλειοψηφία των καλλιεργειών αρ-
δεύεται από ενεργοβόρες και επιζήµιες για το περιβάλλον
γεωτρήσεις. Κι επιτρέψτε µου να παραφράσω το «λεφτά υπάρ-
χουν» µε το «νερό υπάρχει». Και, δυστυχώς, αυτό το νερό πέφτει
στη θάλασσα. Και δεν το κάνω τυχαία αυτό, γιατί ευτυχώς ή δυ-
στυχώς λεφτά υπάρχουν.

Όπως γνωρίζετε, για να ενταχθεί ένα έργο στο Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης θα πρέπει να διαθέτει ώριµη µελέτη και,
βεβαίως, ολοκληρωµένη αδειοδότηση. Η αλήθεια είναι πως τα
προηγούµενα τεσσεράµισι χρόνια -αναφέρθηκε ο κ. Αραχωβίτης-
κανένα έργο δεν δηµοπρατήθηκε. Μετά από τεσσεράµισι χρόνια
εντάχθηκαν τριάντα δύο έργα.

Κι εγώ, ξέρετε, απορώ πόσος καιρός χρειάζεται για να ωριµά-
σει ένα έργο, όταν έχεις τεσσεράµισι χρόνια τη δυνατότητα να
ωριµάσεις ένα έργο και να οδηγήσεις σε διαγωνισµό. 

Στις περισσότερες περιπτώσεις, για να είµαστε ειλικρινείς, για
πολλούς και διάφορους λόγους δεν ωριµάζουν µελέτες, δεν προ-
ετοιµάζεται η υλοποίηση έργων που θα ωφελήσουν τις επόµενες
γενιές. Να το πούµε σε αυτή την Αίθουσα πως αρκετοί αυτοδιοι-
κητικοί µας ασχολούνται µε τις επόµενες εκλογές. Γι’ αυτόν τον
λόγο λέω, κύριε Υπουργέ, πως δεν πρέπει να περιµένετε την αυ-
τοδιοίκηση, γιατί θεωρώ πως δεν έχει τα µέσα, όταν την ίδια
στιγµή οι αγρότες µας δεν µπορούν να αντέξουν άλλο. 

Κύριε Υπουργέ, είναι τρεις λέξεις: µηχανισµός ωρίµανσης
έργων. Βρισκόµαστε στο κλείσιµο της τρέχουσας προγραµµατι-
κής περιόδου και στην προετοιµασία της επόµενης. Γνωρίζω πως
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει απαντήσει καταφατικά τέλος του
έτους σε σχετική αλληλογραφία στο αίτηµα της χώρας µας για
τη χρηµατοδότηση µελετών από το τρέχον ΕΣΠΑ, µε πόρους του
τρέχοντος ΕΣΠΑ, δηλαδή, να χρηµατοδοτηθούν µελέτες που θα
ενταχθούν τα έργα τους στο πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης
της επόµενης προγραµµατικής περιόδου. 

Είναι η στιγµή που θα πρέπει να κινήσουµε αυτή τη διαδικασία
ενός µηχανισµού έργων, ώστε να συνταχθούν και να ωριµάσουν
αντίστοιχα γρήγορα οι µελέτες. Μόνο έτσι θα πετύχουµε την
ορθή και άµεση αξιοποίηση των ευρωπαϊκών πόρων. 

Μόνο έτσι θα µπορέσει αγροτικός κόσµος να αξιοποιήσει και
την εµπροσθοβαρή χρηµατοδότηση του νέου Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης της περιόδου 2021 - 2027, αλλά, βεβαίως,
και των επιπλέον πόρων που πέτυχε πολύ µεθοδικά ο Κυριάκος
Μητσοτάκης να εξασφαλίσει για την αντιµετώπιση των συνε-
πειών της πανδηµίας στη χώρα µας.

Λεφτά για έργα υποδοµής στον πρωτογενή τοµέα υπάρχουν
και θα υπάρξουν πολύ περισσότερα. Το πεδίο όµως στο οποίο
θα αξιολογηθεί η Κυβέρνησή µας είναι αυτό της ορθής αξιοποί-
ησης των ευρωπαϊκών πόρων. 

Διότι, κυρίες και κύριοι, άκουσα πολλές οµιλίες. Θα πρέπει
πριν µιλήσουµε µε όµορφα λόγια εµείς οι πολιτικοί για το έξυπνο
χωράφι, την εφαρµογή των καινοτόµων µεθόδων τηλεπικοινω-
νιών και πληροφορικής, τη γεωργία ακριβείας, να έχουµε κάνει
το βασικό µας καθήκον απέναντι στον αγροτικό κόσµο. 

Μόνο έτσι η πολιτική θα ανακτήσει την αξιοπιστία της στα
µάτια και κυρίως, στην καρδιά του Έλληνα αγρότη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλώ τώρα στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μπουκώρο, ο οποίος -βλέπω- θα µιλήσει
από τη θέση του. Άρα δεν απαιτεί την υγειονοµική τακτοποίηση
του Βήµατος. Θα είναι για τον επόµενο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να διευκολύνω τις διαδικασίες,
κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πολύ. 

Δεν έχω καµµία διάθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
ασκήσω αντιπολίτευση στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Είναι άλ-
λωστε πρόσφατη η ετυµηγορία του ελληνικού λαού. Μου προ-
καλεί, όµως, βαθύτατη εντύπωση πως εκπονούνται προγράµ-
µατα τύπου «Μένουµε Όρθιοι», όταν σας ρίχνει κάτω ο ελληνικός
λαός. 

Γιατί δεν εκπονήθηκε πρόγραµµα «Μένουµε Όρθιοι» όταν κα-
τέρρεε η τιµή του αιγοπρόβειου γάλακτος τα προηγούµενα τέσ-
σερα χρόνια; Γιατί δεν εκπονήθηκε κανένα πρόγραµµα όταν
έκλειναν τρεισήµισι χιλιάδες αγροτοκτηνοτροφικές επιχειρήσεις
σε τέσσερα µόλις χρόνια; Γιατί δεν εκπονήθηκε κανένα πρό-
γραµµα «Μένουµε Όρθιοι» όταν βάζατε τον επαίσχυντο φόρο
στο κρασί, προκαλώντας κλυδωνισµούς σε έναν κατ’ εξοχήν, ιδι-
αίτερα τις τελευταίες δεκαετίες, εξωστρεφή κλάδο, όπως αυτός
της οινοποιίας; 

Και κάνετε και τις πολιτικές αστοχίες να στέλνετε τον αξιότιµο
κύριο τέως Πρωθυπουργό στην πρώτη συνάντησή του µε τον
πρωτογενή τοµέα να επισκεφθεί τους µικρούς οινοποιούς στα
Σπάτα. Τι τους είπε άραγε για τον φόρο στο κρασί; 

Κάθε χρόνο υποσχόσασταν την κατάργησή του, για να έρθετε
λίγους µήνες πριν από τις εκλογές να τον καταργήσετε, χωρίς
να ολοκληρώσετε τη διαδικασία. Διότι η διαδικασία ολοκληρώ-
θηκε µόλις στις 20 Μαΐου από τον Υφυπουργό Οικονοµικών της
παρούσας Κυβέρνησης. 

Κατά συνέπεια εγώ δεν αµφισβητώ το δικαίωµά σας να αντι-
πολιτεύεστε. Καλή είναι αυτή η γραµµή που τηρείτε για το νοµο-
σχέδιο ότι υπάρχουν διατάξεις ορθές κι έχετε κάποιες επιφυ-
λάξεις. Όµως µε το να εκπονείτε κυβερνητικά προγράµµατα,
έχοντας απωλέσει την εξουσία πριν από λίγους µήνες και έχον-
τας κάνει «µούσκεµα» τα πράγµατα κυριολεκτικά στον πρωτο-
γενή τοµέα, ελάχιστα πείθετε.

Για το νοµοσχέδιο ήρθατε και µας είπατε ότι είναι ερανιστικό,
συρραφή, προτάσεις υπηρεσιών και ότι θα µπορούσαν όλα αυτά
να γίνουν µε υπουργικές αποφάσεις, εγκυκλίους, κοινές υπουρ-
γικές αποφάσεις. Εγώ θα σας έλεγα και προφορικά θα µπορού-
σαν να γίνουν, όπως είχε κάνει ο κ. Αποστόλου για τους τευτλο-
παραγωγούς και ακόµη τους πληρώνει. Και αν δεν ήταν ο Βορί-
δης ακόµα θα έψαχναν τα χρήµατά τους. 

Δηλαδή είναι καλύτερη πρακτική νοµοθέτησης οι υπουργικές
αποφάσεις, οι εγκύκλιοι από ένα νοµοθέτηµα και µάλιστα, τι νο-
µοθέτηµα; Ένα νοµοθέτηµα στο οποίο µιλάµε για ένα µείζον
θέµα που απασχολεί τη χώρα δεκαετίες ολόκληρες. Ποιο θέµα
είναι αυτό; Το θέµα των ελληνοποιήσεων που πάντα το συζητού-
σαµε, όλοι στηλιτεύαµε το φαινόµενο που βάλλει ευθέως εναν-
τίον της παραγωγικής βάσης της χώρας, αλλά ουδείς νοµοθέ-
τησε. 

Ήρθε ο Βορίδης να νοµοθετήσει, να αυστηροποιήσει το πλαί-
σιο, να κάνει ποινικές προβλέψεις και να αυξήσει τα διοικητικά
πρόστιµα, να τα πολλαπλασιάσει, να καταστήσει απαγορευτική
αυτή την επαίσχυντη διαδικασία που νοθεύει τον ανταγωνισµό,
φαλκιδεύει το εισόδηµα του Έλληνα παραγωγού που µάχεται µε
τις συνθήκες περιβάλλοντος και προσπαθεί να πάρει µια τιµή πα-
ραγωγού και ένα εισόδηµα.

Τι κάνει αυτή η διαδικασία; Βάλλει εναντίον της εθνικής ταυ-
τότητας των προϊόντων µας, χτυπάει την παραγωγική φυσιογνω-
µία της χώρας που είναι τόσο ιδιαίτερη. Τι κάνατε εσείς γι’ αυτά;
Έρχεστε σήµερα να πείτε στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
γιατί κάνει νόµο; Για να δείξει την αποφασιστικότητα της πολι-
τείας ότι αυτά τα φαινόµενα θα παταχθούν. 
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Μα, λέτε, δεν µπορεί να υπάρχουν αυστηρές ποινές χωρίς
ελεγκτικούς µηχανισµούς. Με απόλυτη συνέπεια η ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης σας ανέλυσε και σας παρου-
σίασε ότι είναι εντός χρονοδιαγράµµατος. Είπαµε ότι το πρώτο
εξάµηνο του 2020 θα φέρουµε το ζήτηµα των ελληνοποιήσεων
και το δεύτερο εξάµηνο θα φέρουµε την ενίσχυση των ελεγκτι-
κών µηχανισµών. Τα έχει ανακοινώσει η ηγεσία του Υπουργείου
Ανάπτυξης. Και θα µεσολαβήσει το νοµοθετικό πλαίσιο για την
διευκόλυνση, για την απλοποίηση των αδειοδοτήσεων, για τα
οποία επίσης, δεν κάνατε τίποτα τεσσεράµισι χρόνια, απολύτως
τίποτα. Μας τα κληροδοτήσατε. Αφήσατε αµανάτι εν έτει 2020
τις αδειοδότησης των κτηνοτροφικών µονάδων.

Θα µπορούσα, βέβαια, να συνεχίσω, να θυµίζω ορισµένα
πράγµατα, για να µην αναφερθώ στους δασικούς χάρτες. Για το
50% δεσµεύσατε δύο εκατοµµύρια καλλιεργήσιµης γης. Ήρθε
αυτή η Κυβέρνηση και έλυσε το ζήτηµα. Δηλαδή, αν είχατε δη-
µοσιεύσει το σύνολο των χαρτών, θα είχατε δεσµεύσει κυριολε-
κτικά τέσσερα εκατοµµύρια καλλιεργήσιµες γης και εκατόν
εβδοµήντα χιλιάδες ενστάσεις αγροτών, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι του περιβάλλοντος αρµοδιότητα, αλλά έχει ευθεία
επίπτωση στον αγροτικό κόσµο της χώρας. Τι κάνατε, λοιπόν, γι’
αυτό το ζήτηµα;

Θα σας έλεγα, λοιπόν, ότι η κριτική είναι καλή και χρειάζεται.
Φωνάζαµε τόσα χρόνια ότι δεν υπάρχουν χέρια στην αγροτική
γη. Γίνονται αντικείµενο εκβιασµού οι Έλληνες παραγωγοί από
αλλοδαπούς εργάτες, οι οποίοι βλέποντας την έλλειψη οπωσδή-
ποτε το εκµεταλλεύονται, όπως θα έκανε ο καθένας σε ένα σύ-
στηµα ελεύθερης αγοράς. Και έρχεται η Κυβέρνηση, η σηµερινή,
να πει ότι ο άνεργος µπορεί να δουλέψει, να εργαστεί στο χω-
ράφι, χωρίς να χάσει τα δικαιώµατα του ανέργου, χωρίς να χάσει
το επίδοµα ανεργίας. Γιατί δεν το έκανε αυτό η «πολλή αριστερή»
προηγούµενη κυβέρνηση και το κάνει ο Βορίδης; Για ποιον λόγο;
Τι σας εµπόδιζε, λοιπόν, να µείνουµε όρθιοι; 

Ζητάτε ενίσχυση του λαδιού. Καλά κάνετε. Και ξέρω ότι εργά-
ζεται σκληρά το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης να βρει τους
µηχανισµούς. Τα de minimis απαιτούν µηχανισµούς καινούργι-
ους, από την αρχή. Γιατί δεν δίνατε de minimis στην τιµή του αι-
γοπρόβειου γάλακτος, κύριε πρώην Υπουργέ Αγροτικής
Ανάπτυξης, όταν τη βλέπατε να καταρρέει;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Και εµείς δώσαµε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Και εµείς ζητάµε την ενίσχυση των

ελαιοπαραγωγών, γιατί πράγµατι υπάρχει πρόβληµα, όχι µόνο
από τη φετινή χρονιά. Δώσατε 42 εκατοµµύρια, όταν η απώλεια
από τη συρρίκνωση των τιµών, επί τέσσερα χρόνια, σας εξήγησε
ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης το πρωί, ήταν 400 εκατοµ-
µύρια, δηλαδή τους καλύψατε το 10%.

Λέτε για τους αιγοπροβατοτρόφους, τι θα πάρουν φέτος; Δεν
έχετε ακούσει τίποτα εσείς ότι θα λάβουν περίπου 25 εκατοµµύ-
ρια ευρώ ενίσχυση, ότι στήνεται ο µηχανισµός από την αρχή; Δεν
ακούσατε εσείς ότι οι Έλληνες ανθοκόµοι, ήταν οι πρώτοι αγρό-
τες στην Ευρώπη που πήραν ενίσχυση. Γιατί πρέπει να εργαστεί
ολόκληρος ο µηχανισµός του Υπουργείου να αιτιολογήσει προς
την Ευρωπαϊκή Ένωση γιατί δίνουµε de minimis; 

Δεν ακούσατε τίποτα για τους αλιείς; Ναι, πράγµατι, υπήρξε
πρόβληµα µε τις συµπλοιοκτησίες. Δεν πήραν όλοι το οκτακο-
σάρι. Δεν ακούσατε ότι δεκατρείς χιλιάδες Έλληνας αλιείς θα
λάβουν ενίσχυση 15 εκατοµµυρίων, για πρώτη φορά, τις τελευ-
ταίες δεκαετίες; Δεν ακούσατε ότι αυτός που δεν πήρε το οκτα-
κοσάρι και έχει ένα σκάφος µέχρι έξι µέτρα θα πάρει από 1.200
έως 1.300 ευρώ και ο αλιέας που διαθέτει σκάφος από έξι µέχρι
δώδεκα µέτρα θα πάρει πολύ περισσότερα χρήµατα; Μάλλον
ζείτε σε άλλη χώρα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Αυτό που ξέρουµε εµείς είναι ότι οι
περισσότεροι…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εντάξει, κύριοι, έχετε υπηρετήσει
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και µιλούν τα έργα σας. Τα
λόγια δεν έχουν καµµία σηµασία. Τα λόγια δεν έχουν καµµία,
απολύτως, σηµασία!

Θα ήθελα να κλείσω, κύριε Υπουργέ, γιατί πραγµατικά ο κάθε
καλόπιστος παρατηρητής διαπιστώνει ότι έχετε εκπονήσει µία
µεσο-βραχυπρόθεσµη στρατηγική µε τα νοµοθετήµατα που µας

είπατε, µε τις ενισχύσεις που δίνετε στους κλάδους. Θα ήθελα να
σας παρακαλέσω αυτές οι επιστροφές των 400 εκατοµµυρίων, να
επανορθωθεί η αδικία που έγινε προς τους κτηνοτρόφους µε την
εξισωτική του 2013-2014 βεβαίως, στον προϋπολογισµό θα γυρί-
σουν αυτά τα χρήµατα, όπως από τον προϋπολογισµό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα πληρωθεί το πρόστιµο σε πε-
ρίπτωση που δεν προχωρήσει το ζήτηµα των ανακτήσεων. Διότι,
αν δεν προχωρήσει αυτό το ζήτηµα, που επετεύχθη µία συµφωνία
πολύ καλή σε βάθος εικοσαετίας, το πρόστιµο θα είναι πολλαπλά-
σιο και ρωτάτε ποιος θα πληρώσει; Μα ποιος θα πληρώσει για
ανακτήσεις 400 εκατοµµυρίων που θα αναβιώσουν το πρόστιµο
των 2 δισεκατοµµυρίων που θα επιβληθεί; Δεν θα το πληρώσει ο
Έλληνας παραγωγός, ο Έλληνας φορολογούµενος; Να βγείτε να
το πείτε αυτό.

Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας εγώ θέλω να σας καλέσω να συνε-
χίσετε το νοµοθετικό σας έργο και τις πρωτοβουλίες σας, γιατί
πραγµατικά η τελευταία πανδηµία έδειξε ότι ο πρωτογενής το-
µέας στη χώρα µας, µπορεί και πρέπει να πρωταγωνιστήσει. Να
αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα το ηλικιακό στον αγροτικό πλη-
θυσµό δίνοντας κίνητρα σε νέους ανθρώπους. Να αντιµετωπί-
σουµε το πρόβληµα της επάρκειας νερού, γιατί νερό υπάρχει,
αλλά θέλει µία διαχείριση συνολική. Δεν µπορεί οι τοπικισµοί να
φαλκιδεύουν τις δυνατότητες άρδευσης των Ελλήνων παραγω-
γών.

Θα ήθελα επίσης, να σας πω, γιατί ξέρω ότι βρίσκεται στους
σχεδιασµούς σας, επιτέλους, ας αξιοποιηθούν οι κρατικές γαίες
για τις οποίες δεν έχουµε ούτε τοπογραφικά ακόµα και είναι
πολλά εκατοµµύρια στρέµµατα.

Όλα αυτά, λοιπόν, σε συνδυασµό µε τη συµπλήρωση της αλυ-
σίδας αξίας. Στόχος µας πρέπει να είναι: κανένα ελληνικό προϊόν
χύµα. Να συµπληρώσουµε αυτή την αλυσίδα αξίας. Να συνδέ-
σουµε την παραγωγή µε τον τουρισµό µας. Δίνουµε σήµα ελλη-
νικού τουρισµού στα ξενοδοχεία για να σιτίζονται οι επισκέπτες
µας µε εισαγόµενα προϊόντα. Πρέπει να βρούµε τον µηχανισµό.
Οι πάντες µπορεί να κάνουν ξενοδοχεία, αλλά δεν µπορούν οι
πάντες να εµπορεύονται το εθνικό προϊόν που λέγεται τουρι-
σµός, να παίρνουν αυτό το µαγικό σηµατάκι του ΕΟΤ, χωρίς να
έχουν ίχνος ελληνικών προϊόντων για να σιτίζουν τους επισκέ-
πτες.

Θα µπορούσαµε να πούµε πολλά ακόµα όµως, είµαι βέβαιος
ότι έχετε βάλει τις µηχανές του Υπουργείου Ανάπτυξης να εργά-
ζονται και να παράγουν αποτέλεσµα. Και ως εκ τούτου είµαι και
βέβαιος ότι παρά τις δυσκολίες που δηµιουργούνται, όπως αυτή
µε την πανδηµία, θα δουλέψει και θα πάρει µπροστά και ο πρω-
τογενής τοµέας, αυτός ο πραγµατικός πρωταγωνιστής της ελ-
ληνικής οικονοµίας, δικαιώνοντας τις δυνατότητες που έχει και
οι οποίες µέχρι σήµερα παραµένουν αναξιοποίητες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κεδίκογλου. Θα έρθετε στο
Βήµα; Είναι έτοιµο.

Ορίστε, κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε 
Το παρόν νοµοσχέδιο «βεντάλια» του Υπουργείου Αγροτικής

Ανάπτυξης έρχεται να δώσει λύσεις σε χρόνια προβλήµατα του
αγροτικού µας τοµέα, αλλά ταυτόχρονα αποδεικνύεται και εξαι-
ρετικά επίκαιρο. Και αυτό γιατί -όπως αναφέρθηκε επανειληµ-
µένα στην Ολοµέλεια- ένα από τα σηµαντικότερα διδάγµατα της
υγειονοµικής κρίσης, η οποία µπορεί και πρέπει να αποδειχθεί
ως ευκαιρία, είναι ότι πρέπει να αναθεωρήσουµε, πρέπει να ανα-
τάξουµε, τη δοµή της οικονοµίας µας.

Αποδείχθηκε ότι η οικονοµία µας είναι µονοδιάστατη, ότι εξαρ-
τάται υπερβολικά από τον τουρισµό, ότι η παραγωγική µας βάση
δεν είναι επαρκής. Ενδεικτικό είναι ότι τώρα διαπίστωσαν οι πε-
ρισσότεροι ότι η Ελλάδα δεν είναι ούτε καν διατροφικά ανεξάρ-
τητη. Η Ελλάδα, µια χώρα που η γη και η θάλασσά της µπορούν
να παράγουν σχεδόν τα πάντα!

Στην απαιτούµενη αναδιάταξη της οικονοµίας µας, καθορι-
στική πρέπει να είναι η ανάπτυξη του αγροτοδιατροφικού τοµέα
και για να είναι πιο ισορροπηµένη η οικονοµία µας, και για να δι-
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ευρύνουµε την παραγωγική µας βάση, αλλά και γιατί στο συγκε-
κριµένο τοµέα έχουµε µεγάλα συγκριτικά πλεονεκτήµατα, που
δεν έχουµε αξιοποιήσει επαρκώς.

Για να το πετύχουµε αυτό πρέπει να λύσουµε χρόνια προβλή-
µατα του τοµέα, πρέπει να αλλάξουµε τρόπο προσέγγισης, πρέ-
πει να δώσουµε στους Έλληνες τα µέσα να απολαύσουν τον
πλούτο της γης τους. Με το νοµοσχέδιο αυτό γίνονται σηµαντικά
βήµατα. Και χάρηκα ακούγοντας τον Υπουργό να λέει ότι θα ακο-
λουθήσουν σύντοµα και άλλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, γιατί
σίγουρα έχουµε πολλά ακόµα να κάνουµε.

Θα συµφωνήσω και εγώ ότι κορυφαία πρόβλεψη του νοµοσχε-
δίου είναι η καταπολέµηση της µάστιγας των ελληνοποιήσεων.
Κυριολεκτώ µε τη χρήση της λέξης «µάστιγα» γιατί οι ελληνοποι-
ήσεις πλήττουν το σηµαντικότερο συγκριτικό πλεονέκτηµα των
αγροτικών µας προϊόντων. Είναι γεγονός ότι τα προϊόντα µας δεν
θα παράγονται ποτέ σε τεράστιους αριθµούς για να κατακλύ-
σουν την παγκόσµια αγορά, ούτε θα είναι ποτέ τα φθηνότερα
στον διεθνή ανταγωνισµό. Η ποσότητα και η τιµή δεν συγκατα-
λέγονται στα πλεονεκτήµατα των προϊόντων µας. Είναι όµως τα
ποιοτικότερα σε πολλές κατηγορίες. Όπλο µας είναι η ποιότητα
των προϊόντων µας, είναι το όνοµα που έχουν βγάλει. Τα ελλη-
νικά αγροτικά προϊόντα, λάδι, τυρί, γάλα, µέλι, κρασί, κρέας,
φρούτα, είναι συνώνυµα της ποιότητας και αυτό ακριβώς το
όνοµα της ποιότητας έρχονται να πλήξουν οι ελληνοποιήσεις. Τα
ελληνοποιηµένα προϊόντα δεν είναι ποιοτικά και χαλάνε το όνοµα
των ελληνικών, εξαπατώντας παράλληλα τους καταναλωτές. Επι-
πλέον, επειδή είναι φθηνότερα, λόγω και της χαµηλής ποιότητας,
συµπιέζουν το εισόδηµα των Ελλήνων παραγωγών, οδηγώντας
πολλούς στην εξαφάνιση. Πολλαπλό το κακό.

Ακούγεται, βέβαια, παράδοξο ότι µόλις τώρα, εν έτει 2020, µε
το παρόν νοµοσχέδιο αντιµετωπίζονται δραστικά οι ελληνοποι-
ήσεις προϊόντων, µε συνέπειες σοβαρότατες για τους δράστες,
τόσο ποινικά όσο και οικονοµικά, µε ταχύτατη επιβολή κυρώ-
σεων, που φθάνουν µέχρι την ανάκληση της άδειας λειτουργίας.
Για πρώτη φορά θωρακίζεται νοµικά µε αυστηρότατο τρόπο η
ελληνική ταυτότητα των αγροτικών προϊόντων. Με ποινές που
φθάνουν τα πέντε χρόνια φυλάκισης και τις 600.000 ευρώ πρό-
στιµο είµαι βέβαιος ότι οι επίδοξοι δράστες ελληνοποιήσεων θα
αναθεωρήσουν τα σχέδιά τους.

Με το παρόν νοµοσχέδιο ξεκινάει ουσιαστικά η στρατηγική
ανασυγκρότηση του αγροτικού τοµέα και στο πνεύµα αυτό
θεωρώ πολύ σηµαντική και τη ρύθµιση για την Εθνική Επιτροπή
Δικτύου Λογιστικής Πληροφόρησης. Στόχος µας πρέπει να είναι
ο αγρότης-επιχειρηµατίας κάθε κλίµακας, µικρής και µεσαίας,
όχι µόνο µεγάλης. Πρέπει να δώσουµε στον Έλληνα αγρότη τα
εφόδια, για να ανταποκριθεί. Τα εφόδια αυτά είναι κυρίως οι πλη-
ροφορίες, οικονοµικής και γεωτεχνικής φύσεως, για να µπορέσει
να πάρει µετά ο αγρότης τις σωστές επιχειρηµατικές αποφάσεις.
Το δίκτυο αυτό θα είναι ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο από οικονο-
µικής πλευράς.

Από γεωτεχνικής πλευράς θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να δούµε
πώς θα µπορέσει ο αγρότης να βρίσκεται ευκολότερα κοντά σε
γεωπόνο, πώς ο κτηνοτρόφος θα βρίσκεται ευκολότερα κοντά
σε κτηνίατρο. Γιατί σήµερα η γεωτεχνική υποστήριξη δεν είναι
επαρκής. Είµαι βέβαιος ότι το γνωρίζετε και σχεδιάζετε τα ενδε-
δειγµένα βήµατα, σε συνεργασία και µε το Υπουργείο Εσωτερι-
κών, γιατί έχει και η περιφερειακή αυτοδιοίκηση έναν σηµαίνοντα
ρόλο στο ζήτηµα. Άλλωστε, δίνετε ένα πολύ καλό παράδειγµα
συνεργασίας µε την τοπική αυτοδιοίκηση, Α’ και Β’ βαθµού, µε
τη ρύθµιση για τις έγγειες βελτιώσεις, καθώς επίσης και για το
θέµα των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δυστυχώς ο χρόνος δεν επαρκεί, για να αναφερθώ διεξοδικά
σε όλες τις ρυθµίσεις. Άλλωστε, ο εισηγητής µας το έπραξε
επαρκέστατα. Όµως, θα ήθελα να κάνω ιδιαίτερη αναφορά στο
Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο. Το µέλι είναι ένα πολύτιµο κε-
φάλαιο της αγροτικής µας παραγωγής και δεν είναι τυχαίο ότι
τα τελευταία χρόνια πολλοί νέοι στράφηκαν στη µελισσοκοµία.
Το ελληνικό µέλι είναι ονοµαστό και µε µεγάλη ποικιλία γεύσεων
χάρις στη βιοποικιλότητα της χλωρίδας µας.

Είναι πολύ σηµαντική η καθιέρωση ενιαίου συστήµατος κατα-
γραφής, απογραφής και ταυτοποίησης όλων των µελισσοκόµων.
Εξίσου σηµαντικοί είναι και οι έλεγχοι ζωικής παραγωγής και ιδι-
αίτερα ο έλεγχος της δήλωσης ισοζυγίων αυγών κατανάλωσης.
Και στις δύο περιπτώσεις έχουµε επιπλέον αποτελεσµατικούς
φραγµούς σε αθέµιτες πρακτικές και ελληνοποιήσεις.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στην ενίσχυση του συστή-
µατος της αγροτικής εργασίας. Το εργόσηµο για τους αλλοδα-
πούς είναι µια αποτελεσµατική λύση και είναι ορθή η δυνατότητα
να µπορούν να δουλεύουν οι συνταξιούχοι αγρότες. Ακόµα πιο
σηµαντική, όµως, είναι η απόφασή σας, κύριε Υπουργέ, να µη
στερούνται το επίδοµα ανεργίας όσοι δικαιούχοι επιλέγουν να
απασχοληθούν σε αγροτικές εργασίες. Πέραν της οικονοµικής
ανάσας που τους δίνετε, είναι και µια ευκαιρία να εξοικειωθούν
µε τον αγροτικό τοµέα. Πολλοί µπορεί να επιλέξουν τελικά να γί-
νουν αγρότες, εάν τους δοθούν τα κατάλληλα κίνητρα.

Αναµένουµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, και τα επόµενα βήµατα
σε ό,τι αφορά την αξιοποίηση της δηµόσιας γης από νέους αγρό-
τες. Ας µην ξεχνάµε και το θέµα του µεγέθους του αγροτικού
κλήρου. Πρέπει να αυξηθεί το µέσο µέγεθος. Για παράδειγµα,
πρέπει να δοθούν κίνητρα για συνενώσεις, καθώς και για τη γε-
ωτεχνική υποστήριξη αγροτών και κτηνοτρόφων. Και µε την ευ-
καιρία, θέλω να συγχαρώ τους γεωτεχνικούς του Υπουργείου
σας, που υπό την καθοδήγηση της πολιτικής ηγεσίας συνεισέ-
φεραν και αυτοί τα µέγιστα στη σύνταξη του νοµοσχεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην ξεχνάµε ότι µε έναν
ισχυρό αγροτικό τοµέα είναι πιο ισχυρή η Ελλάδα!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κεγκέ-
ρογλου.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσοι από τον αγροτικό κόσµο παρακολούθησαν τη διήµερη

συζήτηση, άκουσαν τον ΣΥΡΙΖΑ να λέει ότι έλυσε όλα τα προβλή-
µατα του αγροτικού τοµέα τα τεσσεράµισι χρόνια που ήταν κυ-
βέρνηση. Αυτό άκουσαν. 

Ακούσατε από την Κυβέρνηση ότι κάτι λίγα είχαν µείνει, τα λύ-
νουν και αυτοί µε το νοµοσχέδιο, το σπουδαίο νοµοσχέδιο που
ήρθε. 

Ακούστε, κύριοι. Τα προβλήµατα έχουν συσσωρευθεί. Δεν αν-
τιµετωπίζονται µε νοµοσχέδια ήσσονος σηµασίας. Δεν αντιµετω-
πίζονται µε νοµοσχέδια που περιέχουν χρήσιµες ρυθµίσεις, αλλά
που µπορούν να γίνονται µε κανονιστικές πράξεις, είτε αυτές
είναι υπουργικές αποφάσεις είτε είναι ακόµα και εγκύκλιοι. Νο-
µοσχέδιο και σχέδιο για τον αγροτικό τοµέα, που να απαντά στα
συσσωρευµένα προβλήµατα, είτε από την κρίση είτε από την ισο-
πεδωτική πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ, δεν υπάρχει. Περιµένουµε να
ακούσουµε καθηµερινά, πότε θα έρθει επιτέλους ένα σχέδιο που
θα ενσωµατώνει µια πρόταση για το πώς θέλουµε να διαµορφω-
θεί η νέα ΚΑΠ, µια πρόταση για την Πράσινη Συµφωνία, ένα
εθνικό σχέδιο που θα αξιοποιεί τις µεγάλες δυνατότητες που έχει
ο αγροτοδιατροφικός τοµέας στον τόπο µας. 

Ο αγροτικός τοµέας κινείται µε κεκτηµένη ταχύτητα που έχει
αποκτήσει από το παρελθόν. Όλοι, όχι µόνο θυµούνται, αλλά κι-
νούνται και λόγω της δυναµικής που είχε αναπτυχθεί από την
αγροτική πολιτική του ΠΑΣΟΚ. Αυτό να το έχετε καλά στο µυαλό
σας. Αυτή, όµως, η κεκτηµένη ταχύτητα φθίνει, γιατί αναδύονται
νέα προβλήµατα, ανακύπτουν νέα προσκόµµατα και περιµένουν
λύσεις που δεν δίνονται. 

Στη Φυσική υπάρχει µια έννοια, αυτή της εντροπίας. Να µας
την εξηγήσει κάποια µέρα, γιατί δεν θέλω πάρω χρόνο τώρα, ο
κ. Μπούρας. Δυστυχώς η εντροπία αυξάνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Κεγκέρογλου εν-
νοεί ότι είµαι φυσικός κι εγώ, όπως και ο ίδιος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Έχετε επιλέξει, κύριε Υπουργέ,
έξυπνα -σας το έχω ξαναπεί- τον εύκολο δρόµο της αντιπαράθε-
σης µε την ισοπέδωση που προκάλεσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι εύ-
κολη δουλειά, να αντιπολιτευτείτε, να συνεχίζετε να αντιπο-
λιτεύεστε το τέλµα του ΣΥΡΙΖΑ. Εύκολη δουλειά, ειδικά για εσάς
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που είστε άριστος χειριστής του λόγου και γνώστης αυτής της
πραγµατικότητας. Αυτό είναι, όµως, το ζητούµενο; Ή να αναµε-
τρηθούµε µε τα προβλήµατα και να δώσουµε λύσεις;

Ο πολιτικός κόσµος αναµετράται µε τα προβλήµατα και ιδιαί-
τερα η Κυβέρνηση. Εµείς, ως Κίνηµα Αλλαγής, δεν περιµέναµε
από εσάς σπουδαία πράγµατα. Σας το είπα και χθες. Δεν περι-
µέναµε ούτε άµεσα να δώσετε λύσεις βιώσιµες στα προβλήµατα
που υπάρχουν και χρειάζονται αυτήν την αµεσότητα, αλλά ούτε
να πάρετε µεσοπρόθεσµα ή στρατηγικά µέτρα. Δεν το περιέχει
το DNA της παράταξής σας να αναπτύξετε µια στρατηγική για
τον αγροτικό τοµέα. Αυτό είναι κατανοητό. Όµως, ούτε τα δια-
χειριστικά προβλήµατα, κύριε Υπουργέ; Αποζηµιώσεις; Απαξίω-
σαν το λάδι και το οποίο πήγαν στο ναδίρ οι κύριοι. Το
ξεφτίλισαν, από την εποχή του Αποστόλου µέχρι τώρα τελευταία
µε τη δακοκτονία. Η φετινή τιµή του χειµώνα ήταν αποτέλεσµα
αυτής της απαξιωτικής πορείας. 

Υποσχεθήκατε και οι προηγούµενοι και εσείς έναν φάκελο
προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. Καλά, πόσους µήνες θέλει να συγ-
κροτηθεί ένας φάκελος; Τόσο υποτιµάτε το επιστηµονικό δυνα-
µικό της χώρας, που ξεκίνησε ο φάκελος από την προηγούµενη
κυβέρνηση και δεν έχει συγκροτηθεί ακόµα; Δίνουµε τα συγχα-
ρητήρια στο επιστηµονικό δυναµικό, αλλά µάλλον δεν το αξιο-
ποιούµε. Δεν ξέρω τι συµβαίνει.

Προκύπτουν, εν τω µεταξύ, άλλα προβλήµατα. Ήδη, έχουµε
ζητήµατα µε τις αποζηµιώσεις στην αµπελουργία, νέα προβλή-
µατα. Και, βέβαια, πρέπει να δούµε συγκεκριµένα πράγµατα. 

Μη συνεχίζετε σε σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ξέρετε γιατί; Χθες,
όπως πράγµατι είπαν και άλλοι συνάδελφοι, ή προχθές, πήγε, λέει,
ο κ. Τσίπρας -και θα χρειαστεί να δώσετε νέες αποζηµιώσεις, κύριε
Βορίδη, στο κρασί και θα σας εξηγήσω αµέσως γιατί- στους µι-
κρούς οινοποιούς, για να τους πει ότι θα τους στηρίξει και κόχλα-
ζαν ακόµα και τα κρασιά που είχαν υποστεί τον πρώτο βρασµό!

Ο πρώτος βρασµός είχε επέλθει. Κοχλάζανε. Και ο κοχλασµός
των κρασιών οδήγησε σε δεύτερο βρασµό, που καταλαβαίνετε
ότι καταστρέφεται το κρασί. Θα αποζηµιώσετε το κρασί. Πήγε ο
κ. Τσίπρας, που κατέστρεψε την οινοπαραγωγή µε τον φόρο που
έβαλε. Ένα βράδυ, λέει, σκέφτηκε τον φόρο πίνοντας ουίσκι ένας
Υπουργός. Έτσι έλεγε ο κόσµος. Εισηγήθηκε τον φόρο στο
κρασί και τον βάλανε, τον ψηφίσανε οι υπόλοιποι και από οινο-
παραγωγικές περιοχές και τώρα πήγε, λέει, να στηρίξει. Δεν είναι
όµως αυτό το ζητούµενο. Όλα τα υπόλοιπα έχουν µείνει. Ο
φόρος στο κρασί µπορεί να καταργήθηκε, η υπερφορολόγηση
του αγρότη συνολικά και ο εκρηκτικός συνδυασµός φόρων και
εισφορών έχει µείνει. Τα προβλήµατα έχουν µείνει. Πρέπει κάτι
να γίνει, Υπουργέ, και δεν γίνεται. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε: για την ασφάλεια των τροφίµων, του
αγροδιατροφικού τοµέα, την πιστοποίηση των τροφίµων, που
είναι βασικό στοιχείο για την ανταγωνιστικότητά τους, προκειµέ-
νου να έχουν διαβατήριο για τις αγορές του εξωτερικού, έχετε
κάνει κάτι; Τα υψηλά πρόστιµα για τις ελληνοποιήσεις δεν λένε
τίποτα. Σας είπα και χθες, µου θυµίζουν τα υψηλά πρόστιµα του
ΚΟΚ που οδήγησαν στην αύξηση των παραβάσεων και -υποτίθε-
ται- των εισπράξεων αλλά και των ατυχηµάτων.

Ενισχύετε τον µηχανισµό του ΕΦΕΤ; Έχετε κάνει κάτι; Τον επι-
σκεφθήκατε. Σας είπαν τα προβλήµατα. Έχετε κάτι κάνει κάτι για
την ενίσχυση του ΕΦΕΤ; Ούτε οι προηγούµενοι ούτε εσείς. Δώ-
σατε τη δυνατότητα στον ΕΦΕΤ πραγµατικά να µπορεί να επιτε-
λέσει το σπουδαίο έργο του; Όχι. Το επιτελεί σε σηµαντικό
βαθµό. Και είδαµε και αποτελέσµατα τις προηγούµενες µέρες,
πιάσανε και σάπια κρέατα και άλλα. Αυτό είναι όµως µικρό πο-
σοστό από τη δουλειά που µπορεί να κάνει. 

Ανοίξτε τα φτερά του ΕΦΕΤ για να µπορέσει να εγγυηθεί πε-
ραιτέρω την ασφάλεια των τροφίµων, να διακινούνται ασφαλή
τρόφιµα και, βεβαίως, µπείτε στη λογική που ανοίξαµε πολλά
χρόνια πριν, της ολοκληρωµένης διαχείρισης των καλλιεργειών
για ασφαλή τρόφιµα, για τρόφιµα που πραγµατικά µπορούν να
περάσουν στην αγορά άφοβα.

Ασφάλεια στον αγρότη για τον ΕΛΓΑ. Εξήγησα χθες ότι η
πρώτη φάση της µεταρρύθµισης του ’10 εξυγίανε τον οργανισµό,
έπεσε στη συνέχεια ο οργανισµός σε τέλµα. Βεβαίως, 132 εκα-
τοµµύρια είπα πλεόνασµα, 50 είπε άρπαξε ο Υπουργός Οικονο-

µικών. Λέει ο κύριος συνάδελφος: «Μα, πήγαν στην Τράπεζα της
Ελλάδος». Μπορεί να τα βλέπει, αλλά δεν µπορεί να τα αγγίξει.
Κοιτάξτε, αυτά δεν είναι κρατικά λεφτά, για να δικαιούται να τα
πάρει. Παρανόµως και αντισυνταγµατικά. Κατά την άποψή µου,
µε την ΠΝΠ τη συγκεκριµένη πήρε εισφορές των αγροτών και τις
πήγε στην Τράπεζα της Ελλάδος. Το κράτος δικαιούται και υπο-
χρεούται να δώσει στον ΕΛΓΑ το 20% επί των εισφορών, αν πα-
ραστεί ανάγκη για την κάλυψη λειτουργικών αναγκών. Αυτό δεν
έχει συµβεί µέχρι τώρα. Καλύπτει από τις εισφορές. Άρα δεν είχε
κανένα δικαίωµα να πάρει αυτά τα λεφτά. 

Έρχοµαι στο θέµα που έχει να κάνει µε το «LEADER». Σας εξή-
γησα και χθες. Τα 107 εκατοµµύρια που ανακοινώσατε είναι µεί-
ωση. Έχουν υποβληθεί περίπου τρεις χιλιάδες εκατό σχέδια.
Γιατί είναι µείωση; Από τα 170 εκατοµµύρια έµειναν 107 µαζί µε
τα λεφτά των περιφερειών και αυτό το οποίο σας λέµε είναι ότι
χρειάζονται 150 εκατοµµύρια συνολικά προκειµένου να υλοποι-
ηθούν όλα τα σχέδια τα οποία έχουν εγκριθεί. Έχουν εγκριθεί
σχέδια παραγωγικά. Είναι δυνατόν, εσείς που προεκλογικά λέ-
γατε ότι στηρίζετε την παραγωγικότητα, την επιχειρηµατικότητα;
Τα δύο χιλιάδες τριακόσια πενήντα σχέδια από τα τρεις χιλιάδες
εκατό, που κρίθηκαν ότι πρέπει να υλοποιηθούν, θα είναι 150
εκατοµµύρια. Διασφαλίστε τα. Αυτό θα είναι µεγάλο έργο. Υπάρ-
χουν έτοιµα αξιολογηµένα τα σχέδια. Δεν χρειάζεται γραφει-
οκρατία, δεν χρειάζεται τίποτα. Μια απόφαση δικιά σας είναι να
υπάρξει η ανάλογη χρηµατοδότηση.

Για το θέµα που έχει να κάνει µε την αλλαγή του ορισµού στα
βοσκοτόπια, τα 460 εκατοµµύρια, επειδή τσακωθήκατε εδώ µέσα
ποιος θα είναι και ποιος δεν είναι, είπε ο κ. Καρασµάνης ορισµένα
πράγµατα. Ο ν.4315/2014 έφερε τα πράγµατα στην ορθή βάση
σε σχέση µε τον ορισµό του βοσκοτόπου. Έτσι, έγιναν τα διαχει-
ριστικά σχέδια του βοσκότοπου κ.λπ., δικαιώθηκε η πολιτική που
είχαµε από το 2009-2010 σε σχέση µε τα φρυγανώδη, σε σχέση
µε τα ποώδη, σε σχέση µε τα ξυλώδη και αυτό έφερε πίσω τα
460 εκατοµµύρια. Ο Κανονισµός 1307 ήταν η πρώτη τροποποί-
ηση και ο ν.4315. Κουκουλόπουλος. Η κ. Τελιγιορίδου είναι νο-
µίζω από εκεί πάνω, από αυτόν τον νοµό. Δεν ξέρει ότι ο κ.
Κουκουλόπουλος εισηγήθηκε αυτόν τον νόµο; 

Κλείνω µε µια αναφορά στις τρεις τροπολογίες. Κύριε
Υπουργέ, έχω καταθέσει µία τροπολογία, αλλά είδα ότι το σπλά-
χνο του νοµοσχεδίου έχει µοιραστεί, άρα µιλάµε τζάµπα τούτη
την ώρα, µόνο πολιτικά µιλάµε. Μόνο πολιτική αξία έχει η τοπο-
θέτησή µας, δεν έχει κοινοβουλευτική αξία µε την έννοια ότι έχει
κλείσει το θέµα της βελτίωσης του νοµοσχεδίου. Άρα είναι µόνο
για να εκθέτουµε τις απόψεις µας. 

Κατέθεσα µια τροπολογία που την είχα ξανακαταθέσει σε άλλο
νοµοσχέδιο και αφορά την υποχρέωση του κράτους να πληρώσει
-ούτως η άλλως είναι υποχρεωµένο να πληρώνει- απαλλοτριού-
µενες εκτάσεις. Έχουν απαλλοτριώσει, λοιπόν, τις εκτάσεις για
το αεροδρόµιο στο Καστέλι Πεδιάδος, στην περιοχή Ρουσσοχώ-
ρια, την ευρύτερη περιοχή, πρόσφυγες, κληροτεµάχια. Λένε: «Α,
εσείς δεν µπορείτε να πληρωθείτε για τα κληροτεµάχια. Σας τα
είχαν δώσει για αγροτική παραγωγή κ.λπ., δεν µπορείτε να πλη-
ρωθείτε». Τους τα είχαν δώσει για αγροτική παραγωγή, αλλά τα
πήραν να τα κάνουν αεροδρόµιο και δεν µπορούν να τα πληρω-
θούν. Καταλάβατε; 

Το λέω, λοιπόν, το θέµα στον κ. Βορίδη την προηγούµενη
φορά, µου λέει είναι του Καραµανλή, του Περιβάλλοντος κ.λπ..
Το λέω στον κ. Καραµανλή στο Υποδοµών, µου λέει «δίκιο έχουν
οι άνθρωποι» κ.λπ.. Κάνω ερώτηση εδώ, «βεβαίως, δίκιο». «Δίκιο»
και ο Χατζηδάκης, αλλά «είναι θέµα του Βορίδη». Ξανακαταθέτω
εδώ τώρα, δεν µου έχει απαντήσει ακόµα. Θα το µελετήσει -υπο-
θέτω- το θέµα, να µας το πει την επόµενη φορά. 

Κοιτάξτε, δεν παίζουνε µε αυτά τα πράγµατα. Σκύβουνε και,
αν είναι δίκαιο, το προχωράνε. Γιατί; Τι θα συµβεί; Τι έχει συµβεί
ήδη; Οι άνθρωποι µαζεύονται στις συνελεύσεις και λένε «µας κο-
ροϊδεύουν. Πού είναι η αξιοπιστία του κράτους; Δεν µας κατα-
βάλλουν τις αποζηµιώσεις και το έργο γίνεται». Τα λεφτά
υπάρχουν, που είπε και ο συνάδελφος, και ο κ. Βορίδης στη µια
περίπτωση, ο κ. Καραµανλής στην άλλη και ο κ. Χατζηδάκης στην
άλλη δεν κάθονται να ασχοληθούν µε την τροπολογία. Κανονικά
πρέπει να ασχολείται η Κυβέρνηση. 
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Ασχολούµαι, λοιπόν, εγώ. Συνεργάζοµαι µε νοµικούς. Βρίσκω
τη λύση, την καταθέτω και ούτε τη µελετάνε. Αυτό είναι απάθεια.
Και, βέβαια, δύο Βουλευτές έχει η Νέα Δηµοκρατία στο Ηρά-
κλειο; Θα τους καλέσω να πάρουν θέση. Την Τρίτη έχει  συνέ-
λευση στα Ρουσσοχώρια ο σύλλογος. Είναι το προσφυγοχώρι.
Ο σύλλογος ασχολείται εκεί µε το θέµα, µε το πρόβληµα και θα
πάω. Δεν µπορώ να µην πάω και δεν µπορώ να µην τους πω την
αλήθεια ότι ο κ. Μητσοτάκης ήρθε, εγκαινίασε την έναρξη των
εργασιών. Αποδέχθηκε ότι υπάρχει πρόβληµα ο κ. Καραµανλής,
δεσµεύθηκε ότι θα το λύσει, είπε ότι είναι αρµόδιος ο κ. Βορίδης,
αλλά λύση δεν δίδεται. Αυτή είναι η µία τροπολογία.

Η άλλη αφορά -τη γνωρίζετε- τον ΕΛΓΑ και η τρίτη τις δασώ-
σεις. Μελετήστε τις, µήπως δοθούν λύσεις. 

Και κλείνω, λέγοντας µια κουβέντα για τα 850 εκατοµµύρια της
ενιαίας ενίσχυσης. Είναι λεφτά των αγροτών. Γιατί δεν λέτε στον
ΟΠΕΚΕΠΕ να σας φέρει ένα σχέδιο τι έγινε το προηγούµενο διά-
στηµα; Παλιότερα, όχι στο προηγούµενο, στο ΠΑΣΟΚ, δεν υπάρ-
χει µετά κάτι. Με τη διευκόλυνση την ταµειακή της τράπεζας να
µπορεί να δοθεί τον Ιούνιο τουλάχιστον το 50% των χρηµάτων
των επιδοτήσεων που δικαιούνται οι άνθρωποι. Δικά τους λεφτά
είναι. Επειδή θα πληρώσει δύο µήνες τόκους ο ΟΠΕΚΕΠΕ ή το
κράτος; Σοβαρά; Εδώ δίνουµε χρηµατοδοτήσεις άλλες για την
επανεκκίνηση της οικονοµίας, και για τον αγροτικό τοµέα τα
λεφτά τα δικά τους δεν θα διευκολύνουµε να τα πάρουνε; 

Και µια και είπα ΟΠΕΚΕΠΕ, το πρόβληµα µε τα φρυγανώδη και
το πρόστιµο  στην Ευρωπαϊκή Ένωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε µε αυτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κλείνω µε αυτό, το θυµήθηκα

τώρα. 
Είχαµε τότε στην κυβέρνηση συνεργασίας, κύριε Βορίδη, -µας

την είχε προτείνει η ΔΗΜΑΡ- µια κυρία που τη λέγανε Χαλικιά.
Τη θυµάστε; Ήταν Αντιπρόεδρος στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Αυτή έκανε τη
δουλειά στην Ευρωπαϊκή Ένωση και φάγαµε τα πρόστιµα. Η κ.
Χαλικιά. Η κ. Χαλικιά, λοιπόν, η οποία ήταν στη ΔΗΜΑΡ τότε,
πήγε µετά και έγινε Ειδική Γραµµατέας Διαχείρισης Κοινοτικών
Πόρων στο Υπουργείο Εργασίας επί ΣΥΡΙΖΑ. Και στον ΣΥΡΙΖΑ
όταν ήταν, πάλι κάτι τέτοιο έκανε και την ξήλωσε η Αντωνοπού-
λου. Το πρόβληµα δηλαδή, κύριε Αραχωβίτη, δηµιουργήθηκε
πάλι από στέλεχος δικό σας ,που τότε ήταν βέβαια σε άλλη κυ-
βέρνηση, την κ. Χαλικιά.

Την κ. Χαλικιά την ξέρετε; Την ξέρετε; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Στη δική σας κυβέρνηση ήταν.

Έχετε την πολιτική ευθύνη, ό,τι και να λέτε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Λοιπόν, συµµαζευτείτε να συνεν-

νοηθούµε εδώ, και η Κυβέρνηση και τα άλλα κόµµατα, για το
αναγκαίο σχέδιο για τον αγροτικό τοµέα. Αν πούµε «πώς θα
βγούµε από την κρίση;» όλοι συµφωνούν και λένε «αγροτική πα-
ραγωγή, αγροτικός τοµέας, πράσινη οικονοµία» κ.λπ.. Πού είναι
τα σχέδια, πού είναι οι πράξεις, που είναι οι προτάσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το Κίνηµα Αλλαγής, είναι εδώ

και µε προτάσεις και µε κριτική και µε έλεγχο και µε προγραµ-
µατικές θέσεις. Πιστεύω ότι αυτή είναι η σωστή θέση για να συµ-
βάλλουµε στο να επιλυθούν προβλήµατα και να ξαναβρεί
επιτέλους µια προοπτική αυτός ο τόπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα δευτερόλε-

πτο τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είστε Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος. Πάρτε τον λόγο. Ορίστε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Μία λέξη. Να µας πει ο κύριος Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, πόσο ηθικό είναι να στοχοποιεί
έναν άνθρωπο, για να πάρει από πάνω του τις πολιτικές ευθύνες.
Πόσο ηθικό είναι αυτό; Τίποτα άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θέλετε να απαντή-

σετε; Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η τοποθέτησή µου είναι απόλυτα

πολιτική.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, κύριοι συ-
νάδελφοι.

Κλείνουµε µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στύλιο.
Είναι ο τελευταίος στον κατάλογο των συναδέλφων Βουλευτών
στη σηµερινή συνεδρίαση.

Ορίστε, κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τεράστια σηµασία του

αγροδιατροφικού τοµέα για την πατρίδα µας τη γνωρίζετε όλοι
σας. Σας θυµίζω, λοιπόν, σύµφωνα µε µελέτη που έχει δηµοσι-
ευθεί από το ΙΣΤΑΜΕ και µε στοιχεία από την EUROSTAT και από
εργασίες και papers που έχουν γίνει στα πανεπιστήµια, ότι ο πολ-
λαπλασιαστής απασχόλησης του πρωτογενή τοµέα είναι 4,7. Δη-
λαδή από κάθε νέον αγρότη, κάθε καινούργιο αγρότη
δηµιουργούνται ακόµη 4,7 θέσεις εργασίας στην ελληνική οικο-
νοµία. Υψηλός, επίσης, είναι ο πολλαπλασιαστής της γεωργίας
στο ΑΕΠ της χώρας µας, που ξεπερνά το 5%. Μια, λοιπόν, πο-
σοστιαία αύξηση στη γεωργία δηµιουργεί αύξηση στο ΑΕΠ της
τάξης του 5%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέτω τα εξής ερωτήµατα: Έχει
πράξει η πολιτεία το χρέος της απέναντι στους Έλληνες παρα-
γωγούς; Διασφαλίζει το µέλλον του κλάδου τους; Τους προστα-
τεύει από τον αθέµιτο ανταγωνισµό; Πού υπήρξαν παραλείψεις;
Πώς και γιατί προέκυψαν οι παράνοµες συµπεριφορές, οι παρα-
βάσεις; Πώς, για παράδειγµα, προέκυψαν οι ελληνοποιήσεις;
Ήταν αποκλειστική ευθύνη ή ολιγωρία του κράτους; Πώς συµ-
βαίνει η εγχώρια µας παραγωγή να µην επαρκεί ενώ υπάρχει µε-
γάλη ζήτηση, αλλά ταυτόχρονα οι παραγωγοί µας να
αναγκάζονται να πωλούν σε εξαιρετικά χαµηλές τιµές και πολλοί
να φεύγουν από το επάγγελµα; Καταλήγοντας, θα συνεχίσουµε
να λειτουργούµε µε τον ίδιο τρόπο επαναλαµβάνοντας λάθη και
παραλείψεις του παρελθόντος ή θα προχωρήσουµε σε µια πιο
οργανωµένη ελληνική αγροδιατροφική παραγωγή, ώστε και οι
γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι να κερδίζουν και η αγορά ταυτό-
χρονα να καλύπτει όλες της τις ανάγκες και οι καταναλωτές να
απολαµβάνουν ποιοτικά προϊόντα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 35% όσων ασχολούνται µε
τη γεωργία και την κτηνοτροφία είναι άνω των εξήντα πέντε ετών
και η νέα γενιά δεν ακολουθεί. Ο αγροκτηνοτροφικός τοµέας αν-
τιµετωπίζει µεγάλες προκλήσεις. Οι διαφαινόµενες κλιµατικές
αλλαγές κάνουν τα πράγµατα ακόµα δυσκολότερα. Αυτή τη φθί-
νουσα πορεία οφείλουµε όλοι να την ανακόψουµε. Απαιτούνται
στοχευµένες νοµοθετικές πρωτοβουλίες για τη θωράκιση των
παραγωγών µας, την ανασυγκρότηση του πρωτογενούς τοµέα
και της µεταποίησης, την ανάδειξή τους ως έναν από τους βασι-
κούς µοχλούς ανάπτυξης της εθνικής µας οικονοµίας. Προς αυτή
την κατεύθυνση κινείται το παρόν σχέδιο νόµου, ρυθµίζοντας µια
σειρά θεµάτων τα οποία αποτελούν τροχοπέδη στην παραγωγική
διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εισηγητής µας έκανε µια ανα-
λυτική παρουσίαση όλων των ρυθµίσεων. Για τον λόγο αυτό θα
αναφερθώ µόνο επιγραµµατικά σε κάποια από τα βασικά σηµεία.

Νοµοθετείται για πρώτη φορά η πάταξη του φαινοµένου του
µιµητισµού και των παράνοµων ελληνοποιήσεων. Εισάγεται το
αξιόποινο του χαρακτήρα της παραβίασης των προϊόντων προ-
στατευόµενης ονοµασίας προέλευσης -τα γνωστά ΠΟΠ. Έως
σήµερα η επίπτωση για τον παραβάτη ήταν ένα χαµηλό διοικη-
τικό πρόστιµο της τάξης έως 15.000 ευρώ. Τώρα φτάνουν τις
300.000 ευρώ και σε ορισµένες περιπτώσεις τις 600.000 ευρώ
και οι ποινές φυλάκισης φτάνουν έως και τα πέντε έτη. Μπαίνει,
λοιπόν, ένα φρένο στις πρακτικές παράνοµων ελληνοποιήσεων
που υπονόµευαν τα ποιοτικά ελληνικά προϊόντα.

Συστήνεται το Εθνικό Ηλεκτρονικό Μελισσοκοµικό Μητρώο και
η ατοµική µελισσοκοµική ταυτότητα, για να στηρίξουµε τους
πραγµατικούς µελισσοκόµους να οργανωθούν και το εξαιρετικό
µέλι να βρει τη θέση που του αξίζει.

Διευθετούνται γραφειοκρατικά ζητήµατα και προχωρά η εκπό-
νηση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης. Μίλησε αναλυτικά
ο Περιφερειάρχης Ηπείρου ο κ. Καχριµάνης στην επιτροπή στην
ακρόαση φορέων για αυτά τα ζητήµατα.

Θετικό είναι το πρόσηµο του νοµοσχεδίου και ως προς τους
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ΓΟΕΒ-ΤΟΕΒ. Η διαχείριση των υδάτων κάτω από τις συνθήκες
της κλιµατικής αλλαγής είναι προαπαιτούµενο για την προστασία
του περιβάλλοντος αλλά και επιταγή της νέας ΚΑΠ.

Η µεταφορά των αρµοδιοτήτων στην τοπική αυτοδιοίκηση
είναι ένα σωστό βήµα. Περιµένουµε -σας τα είπε και ο Περιφε-
ρειάρχης Ηπείρου, ο κ. Καχριµάνης, τα λέω για δεύτερη φορά-
και άλλη νοµοθετική πρωτοβουλία που να διευθετήσει τα ζητή-
µατα των ΓΟΕΒ-ΤΟΕΒ σε σχέση µε τις οφειλές τους. Κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι κινείστε προς τη σωστή κατεύθυνση, αν
είναι σωστά πληροφορηµένος ο περιφερειάρχης µας.

Δίνεται η δυνατότητα στους ανέργους, να απασχοληθούν επο-
χικά σε αγροτικές εργασίες χωρίς τη στέρηση του επιδόµατος
ανεργίας.

Εντάσσονται οι επιχειρήσεις παραγωγής και εµπορίας αυγών
κατανάλωσης στην ενιαία βάση δεδοµένων «ΑΡΤΕΜΙΣ», µε στόχο
την αντιµετώπιση αθέµιτων πρακτικών ανταγωνισµού και παρα-
πλάνησης των καταναλωτών.

Θεσµοθετείται η εφαρµογή κανόνων για την υγεία των φυτών
και τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα.

Βελτιώνεται το νοµοθετικό και κανονιστικό πλαίσιο λειτουργίας
εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου µε µία σειρά από πα-
ρεµβάσεις, όπως είναι στον ΕΛΓΑ, στο ΓΕΩΤΕΕ και σε άλλους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσω του νοµοσχεδίου δίνονται
απτές λύσεις σε χρόνια προβλήµατα. Οι φορείς τοποθετήθηκαν
ιδιαίτερα θετικά για αυτό, ειδικά στο θέµα των ελληνοποιήσεων.
Επιπλέον απόδειξη αποτελεί η αποδοχή του νοµοθετήµατος από
δύο κόµµατα της Αντιπολίτευσης του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΙΝΑΛ, ψη-
φίζοντας θετικά επί της αρχής.

Ρωτώ: Λύνει όλες τις παθογένειες του παρελθόντος το νοµο-
σχέδιο; Δυστυχώς, όχι. Είναι σωστό ότι οι ποινές γίνονται πολύ
αυστηρές αλλά δεν αρκεί από µόνο του. Κύριε Υπουργέ, απαι-
τείται µία σειρά ρυθµίσεων που θα ξεκαθαρίσουν ποιος ή ποιοι
φορείς θα επιθεωρούν και εν συνεχεία θα βεβαιώνουν την παρά-
βαση. Απαιτείται η διασύνδεση των πληροφοριακών συστηµάτων
των αρµόδιων υπηρεσιών για τη διασταύρωση των ελέγχων. Πα-
ρακολουθώντας σας στην αρµόδια επιτροπή, δεσµευτήκαµε για
µία σειρά από πρωτοβουλίες που θα λάβετε στη συνέχεια προς
αυτή την κατεύθυνση. Αναµένουµε τις πρωτοβουλίες σας µε ιδι-
αίτερο ενδιαφέρον και θετικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα κέρδισε τις εντυπώ-
σεις µε τη διαχείριση της πανδηµίας. Δικαίως θεωρείται ένας από
τους ασφαλέστερους προορισµούς. Είναι σηµαντικό να κεφαλαι-
οποιήσουµε τη θέση µας αναδεικνύοντας την αξία του brand
name «Ελλάδα», να προωθήσουµε ακόµη περισσότερο τα εξαι-
ρετικής ποιότητας προϊόντα µας. Έχουµε υποχρέωση εθνική, πα-
τριωτική, να στηρίξουµε και να προστατεύσουµε τον πρωτογενή
τοµέα και τη µεταποίηση. Είναι ο κατ’ εξοχήν βασικός πυλώνας
οικονοµικής ανάπτυξης της υπαίθρου και συµβάλλει ουσιαστικά
στην αύξηση του ΑΕΠ, όπως προείπα. Σας καλώ να υπερψήφισε
όλες τις διατάξεις του νοµοσχεδίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Στύλιο, µε την οµιλία του οποίου ολοκληρώθηκε ο
κατάλογος των συναδέλφων Βουλευτών οµιλητών. 

Πριν κλείσει η σηµερινή συνεδρίαση µε την οµιλία του κυρίου
Υπουργού, έχουν ζητήσει ορισµένοι εκ των ειδικών αγορητών και
εισηγητών κάποια δευτερολογία. 

Θα ξεκινήσουµε µε τον κ. Αρσένη. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά µε ανοχή. 
ΗΛΙΑΣ - ΚΡΙΤΩΝ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι η σηµαία αυτού του νοµοσχεδίου είναι

οι ελληνοποιήσεις. Εµείς σας θέσαµε ερωτήµατα συγκεκριµένα:
Γιατί κάνατε πιο ασαφείς τις κυρώσεις για τη νοθεία; Γιατί συνε-
χίζετε να δίνετε άδεια, να ανοίγει µια νέα επιχείρηση από τον ίδιο
άνθρωπο που είχε υποπέσει σε νοθεία και ελληνοποιήσεις; Γιατί
συνεχίζει να υπάρχει άδεια εισαγωγής τεχνητού µελιού στην Ελ-
λάδα, που είναι το υλικό που χρησιµοποιείται για τη νοθεία και
τις ελληνοποιήσεις του µελιού; Γιατί δεν έχουµε καµµία ιχνηλά-
τηση; Γιατί τα φαρµακευτικά προϊόντα µπορούν να διακινούνται
διαδικτυακά και δεν υπάρχει απαγόρευση και δίωξη για αυτό;
Γιατί να κινούνται παράνοµα διαδικτυακά; Γιατί στον ΕΛΓΑ βά-

λατε δύο δικηγόρους χωρίς ασυµβίβαστο. Γιατί δεν απαιτείτε πο-
λιτική λύση στους εκατό και πλέον συνεταιρισµούς που υποχρε-
ώνονται να πληρώσουν εκατό και πλέον εκατοµµύρια ευρώ τη
χειρότερη στιγµή για την ελληνική οικονοµία; Γιατί µειώνετε στο
µισό τα πρόστιµα από ζηµιές σε αγροτικά κεφάλαιο και ζώα,
ακόµα και όταν έχει γίνει ηθεληµένα και σκόπιµα; Γιατί παύετε
την κατάσχεση αλιευτικών αδειών στους παρανοµούντες αλιείς; 

Επειδή, όµως, σας έχουµε ρωτήσει πάνω από έξι φορές και
δεν πήραµε απαντήσεις, θα σας απαντήσουµε εµείς γιατί το κά-
νετε. Το κάνετε επειδή θέλετε να κάνετε ευκαιριακές εξυπηρε-
τήσεις, για να κρατήσετε όµηρες κοινωνικές οµάδες χωρίς να
λύνετε τα προβλήµατά τους, την ίδια στιγµή που κάνετε γενναι-
όδωρες εξυπηρετήσεις µόνιµες και εις βάρος του δηµοσίου συµ-
φέροντος σε ξένα και ελληνικά επιχειρηµατικά συµφέροντα. 

Εµείς είµαστε ενάντια σε αυτό το νοµοσχέδιο. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Βι-

λιάρδος, ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση για δύο λεπτά
µε ανοχή. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω µε την τροπολογία για την οποία είχαµε καταθέ-

σει ερώτηµα ήδη από τις 20 Σεπτεµβρίου του 2019. Δύο µήνες
αργότερα πήραµε µια απάντηση από τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος . Η απάντηση, βέβαια, δεν ήταν απάντηση στο ερώτηµα που
είχαµε θέσει αλλά ένας διάλογος µε τον κ. Φάµελλο. 

Στον διάλογο αυτό, όσον αφορά το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης, έγραφε τα εξής: Επίσης, υπάρχει το θέµα του τι θα γίνει
µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, µε τους αγρότες και µε
τις αποζηµιώσεις των αγροτών, έτσι ώστε να προχωρήσουν
άλλες δράσεις, έτσι ώστε να µην πέφτουν κατά κύµατα τα λιπά-
σµατα και τα φυτοφάρµακα µέσα στη λίµνη.

Εδώ, θα ήθελα να µου απαντήσει ο Υπουργός –εάν µπορεί- τι
έχει γίνει σχετικά µε αυτό το θέµα, αφού τον αφορά. 

Σχετικά µε την τροπολογία εµείς θα ψηφίσουµε «Παρών»,
απλά και µόνο επειδή είµαστε γενικότερα εναντίον των απευ-
θείας αναθέσεων, όπως κάνει η Κυβέρνηση τον τελευταίο καιρό
µε πολλά θέµατα. Επειδή τώρα έχει ανατεθεί όλο στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος, ελπίζουµε, πραγµατικά, να µην ξεπουλήσει και
τη λίµνη ο κ. Χατζηδάκης, όπως ξεπουλάει τα πάντα. 

Στο νοµοσχέδιο -το έχουµε συζητήσει αρκετές φορές- είδαµε
µε ικανοποίηση ότι πλέον έχει γίνει κατανοητό ότι η Ελλάδα χρει-
άζεται αλλαγή του παραγωγικού της µοντέλου. Το λέµε από την
πρώτη µέρα που µπήκαµε στη Βουλή. Πρέπει να αναπτυχθεί ο
πρωτογενής τοµέας, η µεταποίηση και φυσικά η βιοµηχανία.
Πρέπει να σταµατήσει η µονοκαλλιέργεια του τουρισµού, που
δυστυχώς έπρεπε να τον είχαµε εκµεταλλευτεί για να προωθή-
σουµε τους άλλους κλάδους της οικονοµίας µας, ενώ τώρα βρί-
σκεται σε ύφεση και δεν µπορούµε να το κάνουµε.

Ο πρωτογενής τοµέας έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία. Η γε-
ωργική παραγωγή µας είναι ελάχιστη. Είναι κάτω από 6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, ενώ το γεωργικό εισόδηµα µπορεί να είναι
περίπου 12 δισεκατοµµύρια, αλλά αυτό προέρχεται, βέβαια, από
τις επιδοτήσεις που παίρνουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Οπότε δεν πρέπει να τα συγχέουµε καθόλου. 

Αυτό που χρειαζόµαστε σίγουρα είναι ένα ολοκληρωµένο νο-
µοσχέδιο από το Υπουργείο, όσον αφορά τον πρωτογενή τοµέα,
επειδή το πρόβληµα της Ελλάδας συνεχίζει να είναι το ότι δεν
παράγει. Και είµαστε σίγουροι ότι όσο δεν παράγουµε θα βου-
λιάζουµε, οτιδήποτε και αν συµβεί, όσα χρήµατα και αν διατε-
θούν στην ελληνική οικονοµία.

Τέλος, θέλουµε να επιστήσουµε ξανά την προσοχή στα εξής
θέµατα: Πρώτον, στο θέµα του νερού το οποίο είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Θα έχουµε πολύ µεγάλα προβλήµατα στο µέλλον και
στο θέµα της στήριξης αγροτών για την αγορά σπόρων. Αν δεν
τους στηρίξουµε αυτή την εποχή, θα έχουµε µεγάλο διατροφικό
πρόβληµα στην Ελλάδα.

Θα τελειώσω µε τον ΕΛΓΑ και τις αποζηµιώσεις. Υπάρχουν
πάρα πολλές διαµαρτυρίες. Τις ακούµε από παντού. Δεν δίνονται
οι αποζηµιώσεις. Και νοµίζω ότι πρέπει να φροντίσει ο Υπουργός,
ούτως ώστε να δοθούν, πραγµατικά, οι αποζηµιώσεις σε αυτούς
που δικαιούνται.
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Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η ειδική

αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, η κ. Δια-
µάντω Μανωλάκου. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είχαµε την απορία –και το είπαµε
φωναχτά- ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν είχε πολλά άρθρα ούτε ιδι-
αίτερα σηµαντικά για να κρατήσει δύο ηµέρες. Θα µπορούσε να
συζητηθεί και µία ηµέρα από το πρωί µέχρι το βράδυ. Εξάλλου,
οι περισσότερες οµιλίες των συναδέλφων αξιοποίησαν το διή-
µερο για να θέσουν σοβαρά προβλήµατα των περιοχών τους, µά-
λιστα και οι κυβερνητικοί Βουλευτές, που σηµαίνει ότι πιέζουν τα
προβλήµατα, ειδικά, στη χαλαζόπτωση και στην κτηνοτροφία.

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, αποφύγατε,εδώ που τα λέµε και τις
επίκαιρες ερωτήσεις. Ο κοινοβουλευτισµός έχει πολλά εργαλεία. 

Λέγαµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο να συζητηθεί σε µια µέρα. Το
λέγαµε όµως, χωρίς τον ξενοδόχο, όπως λέει ο λαός. Είναι φα-
νερό ότι είχε σχεδιαστεί να έρθει η τροπολογία Χατζηδάκη. Εξάλ-
λου, την προπαγάνδιζε όλες τις τελευταίες µέρες στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης για τη λίµνη Κορώνεια. 

Είναι σηµαντικό σας ζήτηµα και το λέµε καθαρά, υπάρχουν προ-
βλήµατα. Και η περιβαλλοντική καταστροφή της λίµνης Κορώνεια
είναι µεγάλη, µε τη στάθµη του νερού να είναι στα εξήντα εκατο-
στά στα πιο βαθιά, αποκαλύπτοντας χιλιάδες νεκρά ψάρια σε προ-
χωρηµένη σήψη. Αυτά έχουν ειπωθεί επανειληµµένα και πρόσφα-
τα. Και είναι γνωστό ότι η συγκεκριµένη λίµνη προστατεύεται από
διεθνείς συνθήκες, της «RAMSAR» και της «NATURA 2000».

Τι µας ξενίζει; Μας ξενίζει ότι το φέρνετε τελευταία στιγµή ένα
τέτοιο σοβαρό ζήτηµα, που κανονικά έπρεπε να καλεστούν και
φορείς για να ακούσουµε γνώµες και όχι µόνο τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος. 

Η συγκεκριµένη τροπολογία έχει σκοτεινά σηµεία. Κάναµε
ερωτήσεις. Απαντήσεις όµως δεν πήραµε. Με αυτή την έννοια,
δεν µπορούµε να την ψηφίσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Απόστολος Πάνας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα, ολοκληρώνεται µια κουβέντα ενός νοµοσχεδίου κυ-

ρίως τεχνικής φύσεως. Είναι σηµαντικό που αυτή η κουβέντα του
νοµοσχεδίου κλείνει συνολικά µε θετικές ρυθµίσεις αλλά και µε
κοινή οµολογία καλής συζήτησης, σε ό,τι αφορά το κοµµάτι του
πρωτογενή τοµέα.

Το θέµα, όµως, κύριε Υπουργέ, είναι από εδώ και πέρα να αφή-
σουµε αυτού του είδους τα νοµοσχέδια και να µπούµε πέρα από
τη θεωρητική κουβέντα στην πρακτική, δηλαδή, την επόµενη
ηµέρα του πρωτογενή και του αγροτοδιατροφικού τοµέα. 

Άρα, λοιπόν, θέλω να πιστεύω ότι σήµερα κλείνει ένας κύκλος
νοµοσχεδίων αυτού του τύπου και µπαίνουµε σε µια άλλη λογική.
Και ποια είναι η λογική, λοιπόν; Είναι η λογική συγκεκριµένων
προτάσεων, συγκεκριµένων κινήσεων και συγκεκριµένων νοµο-
σχεδίων, που θα δίνουν µια άλλη προοπτική στο κοµµάτι του
αγρότη, της παραγωγής και της µεταποίησης γενικότερα. 

Από την πλευρά µας προσπαθήσαµε να είµαστε ουσιαστικοί
στην κατεύθυνση του νοµοσχεδίου και νοµίζω ότι δίνουµε το
στίγµα µας µέσω των προτάσεων των οποίων κάναµε, ότι θέ-
λουµε και σ αυτή τη µεταβατική περίοδο την οποία διανύουµε,
να έχουµε υποστήριξη και ενίσχυση του αγρότη και του κτηνο-
τρόφου, αλλά και σε δεύτερο επίπεδο να µιλήσουµε πλέον ορθά
για το νέο παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Και σε αυτό δεν µπο-
ρεί να είναι εκτός από τον αγροτικό και κτηνοτροφικό τοµέα και
ο τοµέας αλιείας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο ειση-

γητής του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Κόκκαλης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, δεν θα ελάµ-

βανα τον λόγο για δευτερολογία, αλλά θέλω να διαβιβάσω στον
κύριο Υπουργό ένα ερώτηµα από έναν αγρότη από τη Θήβα. 

«Βλέποντας την κυβερνητική Πλειοψηφία να ασκεί αντιπολί-
τευση στην Αντιπολίτευση ερωτώ: Τα χρέη των συνεταιρισµών και
τα γνωστά πακέτα Χατζηγάκη, Κοντού κ.λπ., πότε δηµιουργήθη-
καν;». 

Να του απαντήσω ότι δηµιουργήθηκαν επί κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Όχι! Νοµίζω ότι δεν είναι υπεύθυνη στάση για µια Αντιπο-
λίτευση. Όχι ότι είναι καλή η κριτική ή η αντιπαλότητα, αλλά δεν
δείχνει υπεύθυνη στάση. Οι αγρότες γνωρίζουν και τα λάθη µας.
Γνωρίζουν και το ακατάσχετο στις επιδοτήσεις, τις οµάδες πα-
ραγωγών, τον θεσµό του επαγγελµατία αγρότη, αλλά γνωρίζουν
και τα λάθη µας. 

Κι έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Τι απεδείχθη από όλες τις οµιλίες;
Αυτό το οποίο είπαµε από την αρχή. Το ογδόντα τοις εκατό των
οµιλιών όλων των Βουλευτών δεν αναφερόταν στο νοµοσχέδιο,
όχι γιατί είναι αρνητικό αλλά γιατί δεν απαντά τεκµηριωµένα στα
τρέχοντα, στα επείγοντα προβλήµατα του αγροτικού κόσµου,
στον ΕΛΓΑ, στις αποζηµιώσεις, στη στήριξη των αγροτικών προ-
ϊόντων. Και δικαιωθήκαµε. Αναδείξαµε τις διαφωνίες µας πρώτον
στην παραπλάνηση των καταναλωτών -προτείναµε να γίνει πιο
αυστηρή η νοµοθεσία για τη νοθεία και έγινε αυτή η σωρευτική-
και δεύτερον στην βιοµηχανική κάνναβη. 

Βέβαια, στη βιοµηχανική κάνναβη τώρα είστε κι εσείς σε µια
θέση δύσκολη. Από τη µια συνάδελφό σας και καλά κάνει πηγαί-
νει και φωτογραφίζεται στα εγκαίνια φαρµακευτικής κάνναβης,
από την άλλη, όµως, και εσείς πριν δύο χρόνια λέγατε ότι νοµο-
θετούµε την καλλιέργεια του χασίς. Πρέπει να αποφασίσετε. Άρα
τεκµηριωµένα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ανέδειξε αυτά τα θέ-
µατα και αυτά στα οποία διαφωνούµε. 

Το ζήτηµα ποιο είναι, κύριε Υπουργέ, και πρέπει, επιτρέψτε
µου τη φράση, να κάνετε το κουµάντο σας. Από το φθινόπωρο
θα χρειαστούν στήριξη και άλλα προϊόντα. Πρέπει να αξιοποι-
ήσετε όλες τις δυνατότητες που σας δίνει η ευρωπαϊκή νοµοθε-
σία, να εκσυγχρονίσετε τον ΕΛΓΑ. Μαζί σας θα είµαστε σε αυτό
στην αλλαγή του κανονισµού, όχι όµως σε άλλα σχέδια, αφού
ενηµερώσετε την Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Πρέπει, επίσης, να λάβετε µέτρα όπως η νοµοθέτηση του
αγροτικού πετρελαίου. Αυτά θέλει σήµερα ο αγροτικός κόσµος,
όση θεωρία και να πείτε αµέσως µετά, όσο ωραία και να τα πα-
ρουσιάσετε! Μη γελάτε. Όσο και να συσκοτίσετε, όπως ένας
υπερασπιστής, την ουσία της υπόθεσης, ό,τι και να κάνετε, την
άλλη µέρα ο αγρότης θα πει: «Δεν έχω αγροτικό πετρέλαιο. Δεν
αποζηµιώθηκα εγκαίρως. Δεν αποζηµιώθηκαν καθόλου». Άρα
αυτό είναι µια πρόσκαιρη νίκη. Σας συµβουλεύω να κοιτάτε την
ουσία. Κάντε έργα και, αν είναι δυνατόν, καθόλου λόγια. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο ειση-

γητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταµενίτης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα νο-

µοσχέδιο που απαντά στα προβλήµατα των αγροτών, εκτός αν
δεν ζούµε σε αυτήν τη χώρα και δεν µπορούµε να κατανοήσουµε
ότι το νούµερο ένα πρόβληµα των Ελλήνων παραγωγών είναι ο
µιµητισµός και η ελληνοποιήσεις. Αυτό δεν λένε όλοι είτε παρά-
γουν φρούτα είτε παράγουν γάλα είτε παράγουν κρέας; Και αυτό
το νοµοσχέδιο απαντά σε αυτό µε τον πιο καθοριστικό τρόπο.
Προφανώς και δεν λύνει όλο το πρόβληµα, αλλά λύνει ένα κυ-
ρίαρχο που είναι οι ποινές. Και αυξάνονται τα διοικητικά πρό-
στιµα, αλλά και µπαίνει το ποινικό µέρος των υποθέσεων. 

Είναι, πράγµατι, ένα νοµοσχέδιο που είναι σε αντιστοιχία των
προεκλογικών λόγων και των πράξεων. Αυτό κάνει το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων από την πρώτη µέρα που
εφαρµόζεται η κυβερνητική πολιτική, και αυτό το νοµοσχέδιο
είναι κυβερνητικό νοµοσχέδιο συνέπειας. Όχι µόνο στο νοµοσχέ-
διο των συνεταιρισµών αλλά σας είπαµε και σε όλη τη διάρκεια
των επιτροπών, αλλά και της Ολοµέλειας, το πώς απάντησε το
Υπουργείο σε όλα τα προβλήµατα που είχαν οι αγρότες. 

Τα επαναλαµβάνω για να τα ακούσετε και να τα ακούσουν και
αυτοί που µας παρακολουθούν από την τηλεόραση. Ποια ήταν
αυτά; Το κυρίαρχο πρόβληµα των εργατών γης το απάντησε και
σε δύσκολες εποχές και ο γρήγορος τρόπος που ήρθανε. Στην
Πέλλα είχαµε πιάσει πέντε χιλιάδες εφτακόσιες µετακλήσεις. Την
προηγούµενη χρονιά είχαµε τριακόσιες πενήντα, εφτακόσιες στο
σύνολο και εφαρµόστηκε το εργόσηµο. Εκτός αν θεωρείτε ήσ-
σονος σηµασίας το θέµα των εργατών γης, δηλαδή της νόµιµης
εργασίας στα χωράφια. Εµείς το θεωρούµε κυρίαρχο, όπως και
όλα τα προβλήµατα που είχαµε µε την πανδηµία είτε συζητάµε
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για το θέµα της αλιείας -δόθηκαν 15 εκατοµµύρια ευρώ- είτε συ-
ζητάµε για το θέµα των λουλουδιών και έρχονται και τα υπό-
λοιπα. 

Δεν έχω δει κάτι που το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων να µην έχει απαντήσει και είναι εντός του σχεδιασµού
και εγώ πιστεύω ότι στον επόµενο χρόνο, θα δούµε όλα αυτά τα
υπόλοιπα νοµοσχέδια που θα µας κάνουν να πούµε ότι, πράγ-
µατι, έχουµε µια περίοδο που έχουµε αφήσει τα λόγια και εφαρ-
µόζουµε αυτά που είπαµε προεκλογικά µε πράξεις και
νοµοσχέδια.

Ευχαριστώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δέκα δευτερόλεπτα

θέλω να πω για τις τροπολογίες. 
Δίνουµε τη θετική µας ψήφο για τις δύο τροπολογίες του

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και την αρνητική για την εκ-
πρόθεσµη τροπολογία του Υπουργείου Περιβάλλοντος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώνουµε τη

διαδικασία ψήφισης του σχεδίου νόµου και καλώ στο Βήµα για
να κλείσουµε τη συνεδρίαση πριν την ψηφοφορία, τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων τον κ. Βορίδη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Θέλω να ευχαριστήσω, κατ’ αρχάς, όλους τους συναδέλφους
για τη συµµετοχή τους σε αυτή τη διήµερη και αρκετά εκτενή συ-
ζήτηση. Να ευχαριστήσω πρωτίστως και κυρίως τους συναδέλ-
φους της Συµπολίτευσης για την θερµή υποστήριξη του
νοµοσχεδίου, αλλά και τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης
για ορισµένα γόνιµα, επικριτικά ή κριτικά σχόλια και για το ευρύ-
τερο ενδιαφέρον τους για τον πρωτογενή τοµέα. 

Θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους µου στο Υπουργείο,
την κυρία Υφυπουργό που είναι παρούσα, τον απολειπόµενο
κύριο Υφυπουργό, γιατί η συµβολή τους σε όλη αυτή την προ-
σπάθεια την οποία κάνουµε, αλλά και ειδικώς στην προσπάθεια
του νοµοσχεδίου υπήρξε καθοριστική. Χωρίς την δική τους συµ-
βολή δεν θα µπορούσαµε να φτάσουµε σήµερα εδώ. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω απαντώντας σε µερικά θέµατα του
νοµοσχεδίου, γιατί, πράγµατι, εν συνεχεία η συζήτηση άνοιξε και
αφού άνοιξε, θέλω να πω κι εγώ µερικές σκέψεις ως προς τα επι-
χειρήµατα που ακούστηκαν.

Πρώτο, για να διευκρινίζουµε τα πράγµατα. Εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ,
την αντιπολίτευσή σας πρέπει να την κάνετε κάπως πιο συνεκτική
για να συνεννοούµαστε, γιατί από τη µια µεριά το πρωί άκουγα
ότι είµαι αντιφατικός και υποστηρίζω την κάνναβη και εχθές
άκουγα ότι είµαι αντικανναβικός και υπονοµεύω την καλλιέργεια
της κάνναβης. 

Πρέπει, λίγο, να το µαζέψετε. Να µου πείτε τι από τα δύο θέ-
λετε, σε ποιο από τα δύο θέλετε να απαντήσω για να το λήξουµε.
Δεν γίνεται να είµαι και τα δύο. Ή έχω µία στάση εναντίον, άρα
είµαι συνεπής µε την αρχική µου θέση ή έχω µία στάση υπέρ,
οπότε γιατί φωνάζετε εσείς που είστε υπέρ της κάνναβης; Να το
λήξουµε. Δεν γίνονται όλα µαζί. Είστε πάλι σε vertigo αντιπολι-
τευτικό, ενώ τα πράγµατα είναι εξαιρετικά απλά. Να τα λύσουµε
και αυτά και τα ζητήµατα τα οποία απασχόλησαν. 

Ακούστε. Η όλη ιστορία µε τη βιοµηχανική κάνναβη -σε αυτή
αναφερόµαστε τώρα, γιατί αυτό είναι το αντικείµενο της παρέµ-
βασης την οποία κάνουµε- το όλο θέµα ξεκινά το 2013, όπου γίνε-
ται µία τροποποίηση στο νόµο περί ναρκωτικών. Η τροποποίηση
αυτή δεν έχει πολλαπλά όρια για την τετραϋδροκανναβινόλη, το
THC, που όπως είπαµε είναι η ψυχοτρόπος ουσία που περιέχεται
στην κάνναβη και γι’ αυτό χρειάζεται ειδική ρύθµιση. Θέτει µόνο
ένα όριο, το 0,2%. Τελεία και τίποτε άλλο. 

Αυτή είναι η ρύθµιση του 2013. Η ρύθµιση του 2013, είναι µία
ρύθµιση η οποία έχει έρθει στο πλαίσιο της ευρύτερης ευρωπαϊ-
κής πολιτικής. Αποτελεί κοµµάτι της ευρωπαϊκής στρατηγικής
για τη συγκεκριµένη καλλιέργεια και εισάγεται από την Νέα Δη-
µοκρατία. 

Εν συνεχεία, κύριε Κόκκαλη, για να είµαστε συνεννοηµένοι,
αρχίζει η δική σας νοµοθετική αγωνία και παλινωδία, διότι δεν
ξέρω αν έχετε παρακολουθήσει την νοµοθετική εξέλιξη αυτής
της ιστορίας. Το 2017, αλλάζετε και φέρνετε για πρώτη φορά το

0,6%. Το 2018 ,αλλάζετε ξανά και υποχωρείτε. Βάζετε περιορι-
σµό. Βάζετε το 0,6%. Επειδή πηγαίνουµε προς τα πάνω, έρχονται
και σας λένε «ναι, αλλά ξέρετε και πάλι το πάνω όριο δεν είναι
σίγουρο αν φέρει την καλλιεργητική ευθύνη» και έρχεστε το 2018
και βάζετε τη διάταξη που σήµερα καταργώ.

Η αρχική διάταξη ήταν αυτή του 2013 µε 0,2%. Σε αυτή τη διά-
ταξη, την αρχική, ουσιαστικά επανερχόµαστε. Είµαι απολύτως
συνεπής, διότι αυτή είναι διάταξη –γιατί µιλήσατε για την αντί-
φαση που έχω- την οποία είχε εισηγηθεί η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, αυτή τη διάταξη του 0,2%. Καταργώ τις διατάξεις
που φέρατε εσείς το 2017 και το 2018. 

Σας προκαλώ για µία ακόµη φορά να µου πείτε, αν το πι-
στεύετε το 0,6%, γιατί δεν το νοµοθετήσατε; Και γιατί έχετε δύο
διαδοχικές παρεµβάσεις νοµοθετικές πάνω στο ζήτηµα αυτό; Η
απάντηση είναι απλή. Γιατί το 0,6% είναι αύξηση του ψυχοτρό-
που. Δεν θέλατε να το κάνετε. Σωστά! 

Από την άλλη µεριά θέλατε να το κάνετε -εσείς είστε οι αντι-
φατικοί- και για να µπορέσετε να το κάνετε, βρήκατε το σαθρό
επιχείρηµα ότι οφείλεται ή να δικαιολογείται αν οφείλεται και να
δείχνουµε ανοχή, στις κλιµατολογικές συνθήκες, που όλη η επι-
στηµονική κοινότητα σάς έχει πει ότι δεν µπορεί να τεκµηριωθεί. 

Άρα, τι κάνατε; Βάλατε το 0,6% από την πίσω πόρτα, τεχνηέν-
τως. Τι καταργώ; Το τεχνηέντως. Αυτό καταργώ. Και πού πάµε;
Στην αρχική διάταξη. Αυτό είναι όλο το ζήτηµα. Ούτε ασυνεπής
είµαι, ούτε υπάρχει καµµία µεγάλη και φοβερή συζήτηση επ’
αυτού.

Δεν σας έχω ακούσει ακόµα να µου λέτε, αν θέλετε να το πάτε
στο 0,6%. Σας έχω ρωτήσει τέσσερις φορές. Ναι ή όχι; Το απο-
φασίσατε σήµερα; Γιατί τεσσεράµισι χρόνια παλινωδείτε και λέτε
0,2% ή 0,6%; Επίσης, λέγατε, «ναι, αλλά όταν το 0,6% οφείλεται
στις κλιµατολογικές συνθήκες, γίνεται ανεκτό, αλλά τότε δεν γί-
νεται ανεκτό, οπότε να το πάµε µε αιτιολογία της υπηρεσίας στον
εισαγγελέα για να κάνουµε δίωξη µε τον νόµο περί ναρκωτικών»
κ.λπ.. εσείς, λοιπόν, παλινωδείτε, νοµοθετείτε δύο φορές πάνω
στο ίδιο θέµα µέσα σε δύο χρόνια και τώρα τι έρχεστε να µου
πείτε; Πάει αυτό. 

Πάµε τώρα στο ζήτηµα των ανακτήσεων. Δεν θέλω από Υπουρ-
γούς να µου γίνονται προφανείς ερωτήσεις που έχουν προφανείς
απαντήσεις. Με ρωτήσατε: «Και τι θα γίνει αν δεν προχωρήσουµε
σε διαδικασία ανάκτησης αυτών των 90 εκατοµµυρίων; Θα γίνει
τίποτε;». Να σας αντιστρέψω το ερώτηµα. Εσείς τι λέτε; Δεν θα
γίνει τίποτε; Άκουσα τον κ. Κόκκαλη να το λέει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Άλλο είπε ο κ. Κόκκαλης. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν θα γίνει τίποτε; 
Αφήστε, κύριε Αραχωβίτη. Ακούω και καταλαβαίνω τι ακούω

και καταλαβαίνει και ο κόσµος τι ακούει. Διότι εδώ θα νοµίσουν
ξαφνικά ότι εγώ µια ωραία µέρα είχα µία έµπνευση και είπα να
πάω να πάρω 90 εκατοµµύρια από τους συνεταιρισµούς! Δεν
είναι δική σας διάταξη αυτή; Δεν είναι δική σας διαπραγµάτευση
αυτή; Δεν είναι δικοί σας όροι αυτοί, που έρχοµαι εγώ και ειση-
γούµαι σήµερα; Δικά σας όλα, έτσι;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Σας τα είπαµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Συνοµολογείτε, µπράβο! 
Αφού, λοιπόν, το συνοµολογείτε, έρχεστε και µου λέτε –λέει ο

κ. Κόκκαλης- «τι θα γίνει;». 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεν είπα αυτό…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακούστε µάλιστα και πώς εισηγηθήκατε, ο
φόβος, λέει. «Επικαλείστε τον φόβο, που είναι ο χειρότερος σύµ-
βουλος.» Άτροµος ο κ. Κόκκαλης! Ο κ. Κόκκαλης ο γενναίος! Ο
γενναίος ισούται µε 450 εκατοµµύρια πρόστιµο στον φορολο-
γούµενο, αλλά δεν θα τα πληρώσει ο κ. Κόκκαλης. Θα τα πάει
στις πλάτες των φορολογουµένων. 

Να εξηγήσουµε τον µηχανισµό; Δόθηκαν αυτά τα ποσά εκα-
τοντάδων εκατοµµυρίων, στα οποία αναφερθήκατε, στους συνε-
ταιρισµούς. Κρίθηκε ότι παραβιάζουν το δίκαιο του ανταγω-
νισµού. Εδόθησαν από τον κρατικό προϋπολογισµό, τότε που
εδόθησαν, το 1992 και το 1994. Έρχεται η επιτροπή και λέει
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«προχωρήστε σε ανάκτησή τους», δηλαδή τι; Πάρτε τα πίσω και
ξανά βάλτε τα στον κρατικό προϋπολογισµό. Θα µπορούσε κα-
νείς να πει «Και τι σε νοιάζει;». Εγώ δεν τα θέλω στον κρατικό
προϋπολογισµό. Δεν µε νοιάζει, ρε παιδί µου. Δόθηκαν το 1992.
Δεν µε ενδιαφέρει.

Να πω την προσωπική µου άποψη σε αυτό; Εγώ κρίνω ότι είναι
ανεπιεικής η ανάκτηση µετά από τόσα χρόνια. Σας το λέω ευ-
θέως. Όµως αυτός είναι ο κοινοτικός κανονισµός! 

Άρα, πάµε τώρα παρακάτω; Πρέπει να επιστραφούν αυτά τα
ποσά µετά από διαπραγµάτευση -που τα 450 εκατοµµύρια κατέ-
βηκαν στα 90 εκατοµµύρια- στον κρατικό προϋπολογισµό. Με
ρωτάει ο κ. Κόκκαλης. Και τι θα γίνει άµα δεν επιστραφούν; Απάν-
τηση. Θα έρθουν και θα επιβάλουν πρόστιµο 450 εκατοµµυρίων
για την µη ανάκτηση. Αυτό θα γίνει! 

Μπορείτε να µου πείτε τι ακριβώς θέλετε να κάνουµε; Μου
λέτε «πήγαινε να τα συµφωνήσεις µε τους συνεταιρισµούς».
Πρώτον, µε τα θεσµικά όργανα των συνεταιρισµών και µιλούσατε
και µιλάµε και ξέρετε ότι είναι στην κατεύθυνση αυτή. Μου λέτε
«πήγαινε να τα συµφωνήσεις µε έναν, έναν από τους συνεταιρι-
σµούς». Ακούστε τι µου λέτε τώρα. Οπότε αν ο συνεταιρισµός
άλφα, µου πει όχι, τι κάνουµε; Μου είπε ένας όχι, δεν θέλει. Να
κάνουµε την ανάκτηση ή να µην την κάνουµε ή να πληρώσουµε
450 εκατοµµύρια; 

Άρα, λοιπόν, προσγειωθείτε. Έχετε υπηρετήσει σε αυτές τις
θέσεις. Να τα ακούσω από πουθενά αλλού, που έχουν πλήρη
άγνοια ή παριστάνουν ότι έχουν άγνοια µη δικαιολογούµενη και
µη αιτιολογηµένη, εντάξει. Εσείς όµως δεν µπορείτε να λέτε
αυτό. Άρα, λοιπόν, και ως προς το ζήτηµα αυτό η κριτική είναι
µετέωρη. 

Άκουσα και την κριτική «δεν είναι σηµαντικό και σπουδαίο το
νοµοσχέδιο». Αν δεν είναι σηµαντικό και σπουδαίο το νοµοσχέ-
διο, γιατί το ψηφίζετε; Αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο περ-
νάει από τη Βουλή µε τεράστια Πλειοψηφία! Η Νέα Δηµοκρατία,
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και το τρίτο µεγαλύτερο κόµµα της
Βουλής, το ΚΙΝΑΛ, ψηφίζουν το νοµοσχέδιο. Αν είναι τόσο δεύ-
τερο, τρίτο, τέταρτο, γιατί το στηρίζετε; Αυτό ήταν και η θεµε-
λιακή αντίφαση αυτής της συζήτησης αυτών των ηµερών. Κάτι
να πούµε, αλλά µας αρέσει το νοµοσχέδιο. 

Και πάµε παρακάτω. Αφού δεν ήταν τόσο σηµαντικό αυτό το
νοµοσχέδιο, γιατί ήρθαν εδώ και γράφτηκαν περίπου εκατό Βου-
λευτές και µίλησαν; Δηλαδή αν φέρουµε σηµαντικό νοµοσχέδιο,
τι θα κάνουµε εδώ; Δεν θα χωράµε να µπούµε; Στο ασήµαντο
ήρθαν εκατό άτοµα. Αν είναι σηµαντικό, τι θα γίνει; Άρα, λοιπόν,
έγινε µία προσπάθεια υποτίµησης, ενώ η αλήθεια είναι ότι είναι
ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο µε κορωνίδα το θέµα των ελληνοποι-
ήσεων. 

Είπατε, όµως και διάφορα άλλα και επιτρέψτε µου τώρα να
πάω σε αυτά.

Κατ’ αρχάς, αναφερθήκατε στο πρόγραµµα –πώς το λέτε αυτό
το πρόγραµµα τώρα; «Μένουµε Όρθιοι»;- «Μένουµε Όρθιοι».
Ωραία, τι είναι το «Μένουµε Όρθιοι;». Είναι 300 εκατοµµύρια
ευρώ στον πρωτογενή τοµέα, 150 εκατοµµύρια επί 2. Τέτοια αν-
τιπολίτευση κάνω και εγώ. Διότι εγώ αν είναι θα ρωτήσω «γιατί
150 εκατοµµύρια επί 2; Να το κάνουµε επί 3, 450 εκατοµµύρια,
150 επί 4, 600 εκατοµµύρια». Ο κ. Αρσένης που του αρέσουν
αυτά, θα µπορεί να τα πολλαπλασιάζει. Τα βάζουµε δίπλα και η
αντιπολίτευση να είναι το ποιος θα πει το πιο µεγάλο νούµερο.
‘Οποιος πει το πιο µεγάλο νούµερο κέρδισε. Έτσι θα κάνετε αν-
τιπολίτευση; 

Για ελάτε εδώ να δούµε συγκεκριµένα, πάµε δηλαδή στην αν-
τιµετώπιση των συνεπειών του κορωνοϊού. Πόσα µου λέτε; Μου
λέτε 300 εκατοµµύρια; Θέλετε 300 εκατοµµύρια; Να βάλουµε
300 εκατοµµύρια; Πάµε. Έχουµε δεσµεύσει 150 εκατοµµύρια,
σωστά; Συν τα de minimis της αλιείας που είναι καµιά εικοσιπεν-
ταριά, συν τα de minimis της αγροτικής ανάπτυξης που είναι
άλλα 25 εκατοµµύρια, 200 εκατοµµύρια, συν 100 εκατοµµύρια
από το πρόγραµµα αλιείας, τα οποία γίνονται µε τον ανασχεδια-
σµό του, 300 εκατοµµύρια, συν τα 41, που είναι το µέτρο που πε-
ριµένουµε από την ανακατανοµή του Προγράµµατος Αγροτικής
Ανάπτυξης 341 εκατοµµύρια. Είµαστε εντάξει ή όχι; Να το
αφήσω ή να το συνεχίσω;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συνέχισε! Αυτό που κάνεις δεν είναι
σωστό! 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και άλλα; Γιατί; Είδες, κατευθείαν µε πήγες στα
700 τώρα! Έτσι, δεν κάνουµε δουλειά. Οργανωθείτε, να κάνουµε
συγκροτηµένη συζήτηση! Ελάτε να λέτε κανονικά πράγµατα, όχι
ό,τι να ‘ναι!

Έπειτα, λέτε το δεύτερο: «Μα, δεν τα κάνεις τίποτε!». Δεν τα
κάνω τίποτα! Για να πάµε τώρα στο ότι δεν τα κάνω τίποτα. Ξεκι-
νάω να πω τι έχουµε δώσει από την αρχή της χρονιάς. Δώσαµε
1 εκατοµµύριο ευρώ στους τευτλοπαραγωγούς -εκκρεµότητα
και δάνειο παλαιών, εδώ από τους προηγούµενους το είχαµε
αυτό- 2 εκατοµµύρια –αυτά είναι de minimis- για τα θερµοκήπια
στην Κρήτη και τις ζηµιές που υπέστησαν, 4,3 εκατοµµύρια ευρώ
βαµβακοπαραγωγοί Έβρου –υπόσχεση δική σας µη υλοποι-
ηθείσα, εγώ την υλοποιώ εδώ, η Κυβέρνησή µας- 1,5 εκατοµµύ-
ριο σιτηρά Έβρου, δική σας υπόσχεση, την οποία υλοποιούµε
εµείς!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Μπράβο σας!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μπράβο µας, αλλά δεν µας το λέτε εσείς το
µπράβο, εσείς µας λέτε ότι δεν κάνουµε τίποτα.

Και πάµε τώρα παρακάτω: Στους παράκτιους αλιείς 15 εκα-
τοµµύρια ευρώ de minimis. Είναι, βεβαίως, σε εξέλιξη η πληρωµή
και ήδη είπε ο Βασίλης Γιόγιακας -κατόπιν συνεννοήσεώς µας
και µετά από την εξαιρετική εισήγηση της κυρίας Υφυπουργού-
άλλα 5 εκατοµµύρια de minimis στη µικρή ιχθυοκαλλιέργεια όχι
το µεγάλο µέγεθος. Αυτό είναι τα 120.000 ευρώ στο καινούργιο
πλαίσιο, ας το πω έτσι. Είναι 28,8 εκατοµµύρια ευρώ αυτά στα
de minimis.

Πάµε τώρα στα κοινοτικά. Ήδη 10,5 εκατοµµύρια ευρώ στους
ανθοπαραγωγούς. Έχει ανοίξει η πλατφόρµα, µπαίνουν, δηλώ-
νουν. Είπα ότι θα πάνε 15 εκατοµµύρια ευρώ στους παραγωγούς
λαϊκών αγορών. Έχω µιλήσει για την ενίσχυση της αιγοπροβα-
τοτροφείας, θα τα πω συγκεκριµένα, υπάρχει µία τάξη µεγέθους
που κυκλοφορεί, θα τη δούµε. Το πώς θα βγει η απόφαση είναι
θέµα µερικών ηµερών. 

Και ξέρετε, ακόµα και αυτή τη σκέψη µην την ακυρώνετε! Για
µας είναι πολύ εύκολο να κάνουµε οριζόντιες πολιτικές. Το ότι
παιδευόµαστε να βρούµε και να σταθµίσουµε ακριβώς τον τρόπο
που θα το κάνουµε, ισορροπώντας στοιχεία, διαφορετικές και εν-
δεχοµένως αντικρουόµενες ανάγκες, είναι µία εργασία την οποία
κάνουν οι υπηρεσίες, προκειµένου να καταλήξουν στον δικαιό-
τερο δυνατό τρόπο.

Καταλαβαίνω την ανάγκη της άµεσης επίσπευσης, όσο είναι
δυνατό να το κάνουµε πιο γρήγορα αλλά να το κάνουµε πιο γρή-
γορα και πιο σωστά. Αυτό το πιο σωστά λέει ότι µπορεί να χρει-
αστεί να πάρουµε και µια εβδοµάδα ακόµα, να πάρουµε και δέκα
µέρες ακόµα -και εννοώ από αυτές που µπορεί αρχικά κάποιος
να είχε προγραµµατίσει- προκειµένου να φτάσουµε σε ένα καλύ-
τερο αποτέλεσµα. Τελικώς, το αποτέλεσµα θα κριθεί.

Έχω πει, επίσης, ότι θα δοθούν τα σπαράγγια και γίνεται ήδη
µελέτη. Έχω πει ότι θα ενισχυθούν οι φράουλες και γίνεται ήδη
µελέτη. Έχω πει ότι θα ενισχυθεί η χοιροτροφία και γίνεται ήδη
µελέτη. 

Η µεγάλη ιχθυοκαλλιέργεια και η µέση αλιεία θα πάρουν χρή-
µατα -σηµαντικά χρήµατα- από το πρόγραµµα αλιείας, από τα
100 εκατοµµύρια. Έχω πει ότι θα γίνει η απόσταξη οίνου, 15 µε
17 εκατοµµύρια ευρώ, συν ο πράσινος τρύγος άλλα 2 εκατοµµύ-
ρια. Και εξετάζουµε για να αποφασίσουµε αν θα ενισχύσουµε ή
όχι ντοµάτες, αγγούρια θερµοκηπιακά -µελετάµε στοιχεία- τα
γουνοφόρα ζώα, τα οποία επίσης έχουν υποστεί µία ζηµιά. 

Εσείς µετά από αυτά τα οποία κάνουν ένα νούµερο- αν σας τα
βάλω συνολικά και κατ’ εκτίµηση άνω των 170 εκατοµµυρίων
ευρώ- µου λέτε ότι δεν έχουµε πολιτική ενισχύσεων; Αυτά λέτε;
Ποιος θα τα ακούσει αυτά; Πού τα λέτε αυτά; Και την ώρα που
θα έρχονται οι άνθρωποι και θα ενισχύονται –γιατί τους λέτε γιατί
δεν πήγαµε στα οκτακοσάρια- και θα βλέπουν στους λογαρια-
σµούς τους πεντοχίλιαρα, τι θα πάτε να τους πείτε; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Εντάξει, θα τα πούµε αυτά!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Οι αγρότες τα λένε! Πήγαινε στα χω-
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ράφια να δεις τι λένε! Να πας! Εκεί να πας! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε! Κύριε

Κόκκαλη! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συγγνώµη που διακόπτω, αλλά…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μη µου λες για τα χωράφια! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όλοι πάµε στα χωρά-

φια και ακούµε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ο κ. Κόκκαλης µε έστειλε στα χωράφια να ενη-
µερωθώ! Μάλιστα! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι, να πάτε! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εντάξει, θα πάω, βεβαίως, µη στενοχωριέστε!
Γιατί ξέρετε, υπάρχει ένα προνόµιο εδώ το οποίο δεν συνδέε-

ται µε το πρόσωπο, συνδέεται µε το αξίωµα και µε τη λειτουργία.
Το προνόµιο είναι ότι συνοµιλείς τακτικά µε τους αγρότες, συ-
στηµατικά, θεσµικά, συνεταιρισµοί, ατοµικά ζητήµατα. Ο Υπουρ-
γός Αγροτικής Ανάπτυξης, όπως το ξέρετε -έχετε περάσει-
υποχρεωτικά και εκ της θέσεώς του αυτό κάνει. Και δεν είναι ότι
ο συγκεκριµένος Υπουργός δεν το κάνει, το κάνει πλήρως. 

Άρα, λοιπόν, εγώ κατανοώ και την αγωνία των παραγωγών µας
να τελειώσει η διαδικασία µια ώρα αρχύτερα και να κινηθούν οι
διαδικασίες όσο το δυνατόν πιο γρήγορα και να αντιµετωπιστεί
το ζήτηµα. Αυτά είναι όλα κατανοητά. Στο τέλος της ηµέρας
εκείνο που θα µείνει είναι ότι ενισχύθηκαν. Δεν θα µείνει αν ενι-
σχύθηκαν την  πρώτη του µηνός ή τη δέκατη πέµπτη, είναι ότι
ενισχύθηκαν. Και µάλιστα, εκείνο που είναι κρίσιµο, είναι να ενι-
σχυθούν δίκαια και σωστά. Αυτό είναι που θα µείνει.

Όµως, για πάµε παρακάτω. 
Πέρασε ο κορωνοϊός και ακόµα δεν έχει περάσει πλήρως. Εµ-

φανίσατε µια εικόνα καταστροφική για την ελληνική παραγωγή.
Έτσι είναι; Το ρύζι πήγε κακά; Ιστορικά υψηλότερο και σε ζήτηση
και σε τιµή. Το σκληρό σιτάρι πήγε άσχηµα; Το ιστορικά υψηλό-
τερο και σε ζήτηση και σε τιµή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Οι αγρότες πήραν κάτι από το σι-
τάρι; Παραπληροφορείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κόκκαλη, µη
διακόπτετε! Κύριε Κόκκαλη, κρατήστε την ψυχραιµία σας! Κύριε
Κόκκαλη! Δεν καταλαβαίνω δηλαδή τις αντιδράσεις σας, όταν
δεν συµφωνείτε, διαµαρτύρεστε;

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας άκουσα, εντάξει, µην ταράζεστε! 
Τα ακτινίδια πήγαν άσχηµα; Ιστορικό υψηλό δεκαετίας! Τα

πορτοκάλια πήγαν άσχηµα; Αύξηση 15% των εξαγωγών σε οπω-
ρολαχανικά.

Δεν λέω ότι δεν υπήρχαν κλάδοι που πήγαν άσχηµα. Όλοι
αυτοί οι κλάδοι που σας περιέγραψα και τους οποίους ενισχύ-
σαµε, έχουν πληγεί. Και γι’ αυτό και είπαµε –τι;- ότι είµαστε εναν-
τίον των οριζόντιων πολιτικών. Γιατί; Γιατί µέσα στον ευρύτερο
αγροτοδιατροφικό τοµέα υπήρχαν κλάδοι που πήγαν καλά και
υπήρχαν κλάδοι που πήγαν άσχηµα. Εποµένως, πρέπει να επιλέ-
ξουµε πού στηρίζουµε, ώστε αυτά τα χρήµατα να πιάνουν τόπο
και να αποτελούν πραγµατική ενίσχυση για τους παραγωγούς
µας.

Άρα, λοιπόν, τι είναι ότι δεν έχουµε στρατηγική; Για πάµε και
στο «δεν έχουµε στρατηγική». 

Είχατε έρθει πολλές φορές, κύριε Αραχωβίτη, στη Βουλή να
τους λέτε, όταν ήσασταν Υπουργός, τι κάνατε και τι πρόκειται να
κάνετε; Γιατί εµείς ενηµερώνουµε από τώρα το Σώµα και για το
τι πρόκειται να κάνουµε. 

Και να µου λέτε ότι δεν έχουµε στρατηγική στο δεκάµηνο, όταν
φτιάξαµε το ασφαλιστικό των αγροτών, φέραµε κανονιστική ρύθ-
µιση για τις διεπαγγελµατικές, φτιάξαµε -εξαιτίας της κανονιστικής
ρύθµισης και του νόµου που φέραµε για τις διεπαγγελµατικές, κα-
ταργώντας τη δική σας απόφαση- διεπαγγελµατικές για τη φέτα,
για τα πυρηνόκαρπα και είναι έτοιµη να φτιαχτεί η διεπαγγελµα-
τική για τα όσπρια. Βγάλαµε την υπουργική απόφαση για την κλω-
νική επιλογή. Έχουµε περάσει δύο νόµους µέσα στο πρώτο
δεκάµηνο, τη στιγµή που είχατε περάσει τρεις νόµους στα τεσσε-

ράµισι χρόνια. Κάναµε την υπουργική απόφαση για την κατανοµή
των δικαιωµάτων αµπέλου. Φέραµε το κυρωτικό των ελληνοποι-
ήσεων. Αλλάξαµε το νοµοθετικό πλαίσιο για τα διαχειριστικά σχέ-
δια βόσκησης. Αντιµετωπίσαµε και είµαστε η µόνη χώρα η οποία
είχε αφρικανική πανώλη, µπήκαµε στο τρίτο µέρος, βγήκαµε από
το τρίτο µέρος χάρη ακριβώς τις ενέργειες στις οποίες έχουµε εγ-
καίρως κάνει. 

Έγινε για πρώτη φορά µέσα στον κορωνοϊό κάτι απίθανο. Απο-
µακρυσµένες δηλώσεις ΟΣΔΕ για τη συντριπτική πλειοψηφία των
παραγωγών µας από το σπίτι τους. Έγιναν τετρακόσιες χιλιάδες
τέτοιες αιτήσεις. Μία τεράστια αλλαγή στην ψηφιακή κουλτούρα
και στον τρόπο µε τον οποίο προσεγγίστηκε το ΟΣΔΕ. 

Μείωση της φορολογίας των συνεταιριστικών σχηµάτων. Μεί-
ωση του ΕΝΦΙΑ. Μείωση του φορολογικού συντελεστή. Μου λέτε
ότι δεν κάναµε τίποτε για τη µείωση του κόστους παραγωγής. Η
νοµοθεσία για τα αγροτικά φωτοβολταϊκά δεν είναι µείωση του
κόστους παραγωγής στο κοµµάτι της ενέργειας; Αλλαγή του θε-
σµικού πλαισίου για τις ΠΟΑΥ, ώστε να γίνει λειτουργικό. Περι-
µένουµε ήδη να βγάλουµε τρεις ή τέσσερις καινούργιες ΠΟΑΥ,
προεδρικά διατάγµατα, µέσα στο αµέσως επόµενο χρονικό διά-
στηµα. Η διάταξη για τη συλλογή των νεκρών ζώων. Έχει δοθεί
σε διαβούλευση η υπουργική απόφαση για τις προδιαγραφές
των θερµοκηπίων. Ρυθµίσεις µε βάση το 13α για την απασχόληση
των υπηκόων τρίτων χωρών. Ρυθµίσεις για το εργόσηµο. Ρυθµί-
σεις ειδικές για τη µετάκληση των αλλοδαπών εργατών προκει-
µένου να µην υπάρξει παραγωγικό πρόβληµα. Ρυθµίσεις ώστε
να µπορούν οι συνταξιούχοι εργάτες να είναι στο χωράφι. Απο-
φυγή των δασµών στις Ηνωµένες Πολιτείες. Ξεµπλοκάρισµα των
σχεδίων βελτίωσης και επιτάχυνσης. Η µεγαλύτερη απορροφη-
τικότητα στο ΠΑΑ. Εκτελέσαµε και ολοκληρώσαµε το µέτρο των
γεωργικών συµβούλων που το είχατε παρατήσει. Και µου λέτε
τώρα ότι δεν έχουµε στρατηγική; Στους δέκα µήνες; Δεν τα κά-
νατε πέντε χρόνια όλα αυτά. Μόνο που τα ακούσατε έχετε ζαλι-
στεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μας βλέπεις για ζαλισµένους; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έχετε ζαλιστεί! Με συγχωρείτε. Μου λέτε ποιο
είναι το έργο µας αυτούς τους δέκα µήνες και αν έχουµε στρα-
τηγική; Δεν θέλω τώρα να σας φάω άλλο χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Στο «LEADER»;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Στο «LEADER». Άκουσα το φοβερό επιχείρηµα
και από τον κ. Κεγκέρογλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κόκκαλη, όταν
ήσασταν σ’ αυτό το Βήµα έτσι θέλατε να σας διακόπτουν; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν µε πειράζει. Ο κ. Κόκκαλης µε ευχαριστεί να
µε διακόπτει. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Έτσι µε διέκοπτε κι εµένα. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είµαστε σε αµοιβαία ευχαρίστηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εδώ ήµασταν. Το ξέ-

ρουµε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Με ρωτάνε για το πρόγραµµα αγροτικής ανά-
πτυξης και το «LEADER». Πόσα λεφτά µας αφήσατε να βρούµε
για την εξισωτική αποζηµίωση; Τα είχατε φάει όλα. Διακόσια σα-
ράντα εκατοµµύρια πρέπει να βρούµε την επόµενη τριετία, αλ-
λιώς θα πέσουν στον Κρατικό Προϋπολογισµό µε ανασχεδιασµό
του ΠΑΑ. Πρέπει να βρούµε και τα 41 εκατοµµύρια

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Είναι στο ΠΔΕ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Αραχωβίτη, αφήστε τα. 
Ακούστε την άσκηση που κάνουµε εµείς τώρα. Να πάµε να τα

ρίξουµε στον προϋπολογισµό την ώρα που δεν έχετε αφήσει τί-
ποτα, το ξέρω. Ευχαριστώ πολύ. Αυτό είναι σαν να µου πείτε να
µην τα πάρω από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης -που κα-
νονικά εκεί έπρεπε να είναι- επειδή τα φάγατε εσείς για να κάνετε
προεκλογική παρτίδα και να τα ρίξω στον φορολογούµενο, την
ώρα που κανονικά έπρεπε να είναι ευρωπαϊκά χρήµατα. Κάνω
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την άσκηση να βρω τα χρήµατα και βγαίνετε να µε κατηγορήσετε
γι’ αυτή την ιστορία. Προσέξτε. Θα τα βρούµε! Θα την κάνουµε
την άσκηση. Θα επιτύχει

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Δεν έχετε να βρείτε τίποτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γιατί έχετε τέτοια τα-

ραχή; Ταραγµένοι είστε. Καθίστε. Θα τα ακούσετε. Μην ταράζε-
στε. Μην έχετε ταραχή. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μας βλέπεις για ταραγµένους; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σεβαστείτε τον τρόπο

µε τον οποίον λειτουργεί χρόνια το Κοινοβούλιο. 
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Κόκκαλη, ακούστε. Σας ενδιαφέρει. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτέλους να τελει-

ώσει το σόου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κόκκαλη, καθί-

στε στη θέση σας. Δεν ξέρω για ποιο σόου οµιλείτε. Οµιλείτε για
το δικό σας σόου; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Υποθέτω ότι σε µένα αναφέρεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αν θέλετε να µε-
τρήσω τώρα στα Πρακτικά πόσες φορές διακόψατε τόσο εσείς,
όσο και ο κ. Αραχωβίτης, µπορώ να το κάνω. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άµα στενοχωριέται ο κ. Κόκκαλης θα σταµατήσω
να µιλάω. Γιατί δεν θέλω να στεναχωριέται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ θερµά,
µην ξαναδιακόψετε και προσέξτε τις λέξεις που χρησιµοποιείτε. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αυτό το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης υπό
µία έννοια είναι θύµα της επιτυχίας του, γιατί έχει τρέξει πάρα
πολύ γρήγορα και εποµένως η ευελιξία του είναι περιορισµένη.
Αυτό είναι κάτι το οποίο, για να πω την αλήθεια, έχει παρατηρη-
θεί στο Συµβούλιο Υπουργών. Το έχουµε αντιµετωπίσει όλοι σαν
ένα από τα ζητήµατα τα οποία υπάρχουν. Ελπίζουµε να ψηφιστεί
το µέτρο που έχει προτείνει ο Επίτροπος. Είναι αυτό που έχετε
ακούσει για τα  5.000 ευρώ για κάθε πληττόµενο. Μην παρανο-
ούν οι παραγωγοί µας. Δεν είναι 5.000 για τις εξακόσιες σαράντα
πέντε χιλιάδες που κάνουν δηλώσεις ΟΣΔΕ. Αυτό κάνει κάποια
δισεκατοµµύρια. Σαράντα ένα εκατοµµύρια είναι το όριο του µέ-
τρου. Πρέπει όµως να βρεθούν και τα 41 εκατοµµύρια αυτά µέσα
από την ευελιξία του ΠΑΑ, το οποίο εξηγεί και µία σειρά από επι-
λογές που µοιραία θα κάνουµε στο πλαίσιο της λειτουργίας του
ΠΑΑ για να βρεθούν αυτά τα χρήµατα. 

Προσέξτε τώρα. Μέσα σε αυτό όλο εµείς βρίσκουµε και βά-
ζουµε και πρόσθετα χρήµατα για το «LEADER». Πόσα βάλαµε
παραπάνω; Εκατόν εφτά εκατοµµύρια. Ακούω τον κ. Κεγκέρο-
γλου να µου λέει κάτι περίεργα. «Ήταν», λέει, «170 εκατοµµύρια
υπερδέσµευση». Κύριε Αραχωβίτη, η υπερδέσµευση είναι λεφτά; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Φυσικά είναι λεφτά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Φυσικά είναι λεφτά; Η υπερδέσµευση είναι ότι
έχετε ένα ποσό χρηµάτων και βάζετε πάνω για την περίπτωση
που δεν πρόκειται να γίνουν δεκτά τα µέτρα που είναι στο όριο
των χρηµάτων. Αυτό είναι η υπερδέσµευση. Δεν είναι ότι έχετε
δεσµεύσει ποσά. Βάζετε κόσµο και δίνετε τη δυνατότητα να µπει,
προκειµένου ενώ το ποσό είναι συγκεκριµένο, εν συνεχεία αν γί-
νουν δεκτές οι ενστάσεις, εάν δεν υλοποιηθούν µέτρα, εάν δεν
υλοποιηθούν προγράµµατα, αυτοί να µπουν και να µη χαθούν
χρήµατα. Αυτό είναι υπερδέσµευση. Δεν είναι λεφτά. Άρα, λοι-
πόν, δεν έχετε δεσµεύσει χρήµατα. Έχετε βάλει το βασικό ποσό
και εν συνεχεία στη λειτουργία που γίνεται πρέπει να βάλετε
άλλα ποσά. 

Και ερχόµαστε εµείς σε αυτές τις συνθήκες και βάζουµε και
100 εκατοµµύρια παραπάνω στο «LEADER». Και γκρινιάζετε
ακόµα; Όλα τα χατίρια σας έχουµε κάνει. Δεν υπάρχει κάτι που
δεν έχουµε ικανοποιήσει. Και γι’ αυτό µε αυτόν τον τρόπο στε-
γανοποιείται και η κριτική. 

Και πάω στο τελευταίο θέµα και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευ-
χαριστώ για την ανοχή εσάς και τους συναδέλφους. 

Μέγα ζήτηµα για τις αποζηµιώσεις και τον ΕΛΓΑ. Είναι πραγ-
µατική αγωνία των παραγωγών. Είναι ξεκάθαρο. Οι παραγωγοί
µας υφίστανται ζηµίες και, πραγµατικά, εκφράζουν αγωνία για
το τι θα γίνει µε τις ζηµίες αυτές. 

Άκουσα ένα παράπονο από τον κ. Αραχωβίτη και θέλω να το
απαντήσω. Θεωρώ ότι έχει µια βάση το παράπονο αυτό. Λέει ο
κ. Αραχωβίτης: «Δεν είναι σωστό να µας χτυπάτε γι’ αυτό που
έχουµε κάνει την προηγούµενη περίοδο. Αυτή η σύγκριση τι
νόηµα έχει; Τώρα είστε εσείς. Εµείς ό,τι κάναµε, κάναµε». Λίγο-
πολύ το είπε και ο κ. Κόκκαλης. Λέει «κάναµε και κάτι λάθη».
Αυτό, βέβαια, το αόριστο «κάναµε και κάτι λάθη» το λέµε και λίγο
για να ξεµπερδεύουµε. Λέµε «κάναµε και κάτι λάθη». Δεν λέµε
ποια. Απλώς πάµε παρακάτω. «Εντάξει, βρε παιδί µου, τα κά-
ναµε». 

Ο ΕΛΓΑ να συµφωνήσουµε ότι πρέπει να είναι δηµοσιονοµικά
άρτιος και ισορροπηµένος; Γιατί αλλιώς από πού θα πληρώνει
όλες αυτές τις αποζηµιώσεις που πρέπει να πληρώνει; Να συµ-
φωνήσουµε ότι η βασική συζήτηση για τον ΕΛΓΑ, είναι να δούµε
ποια είναι η οικονοµική του κατάσταση; Δηλαδή, κύριε Αραχω-
βίτη και κύριε Κόκκαλη, τι µας δώσατε. Και τι λέγατε στους πα-
ραγωγούς; 

Ξέρετε γιατί ανοίγει αυτή η συζήτηση; Γιατί όταν σηκώνεις το
δάχτυλο και λες «Βορίδη, δεν έχεις φτιάξει τον κανονισµό, φτιάξε
τον κανονισµό να βάλεις και άλλες ζηµιές. Φτιάξε τον κανονισµό
για να κάνεις κι άλλες καλύψεις». Εκεί ο Βορίδης στους δέκα
µήνες να µη ρωτήσει «Γλυκύτατέ µου, κύριε Αραχωβίτη και κύριε
Κόκκαλη, εσείς γιατί δεν αλλάξατε τον κανονισµό τεσσεράµισι
χρόνια;». Το ρωτάω αυτό όταν µου κουνάς το δάχτυλο γιατί δεν
τον άλλαξα στους δέκα µήνες. Και να µη ρωτήσει ο Βορίδης «Γι’
αυτόν τον ΕΛΓΑ, που µου τον παρέδωσες στην κατάσταση µου
τον παρέδωσες, µε τη δηµοσιονοµική του ισορροπία, αν  µιλάµε
για ισορροπία εκεί που είναι, πώς µου κουνάς το δάχτυλο;». 

Να δεχτώ ως κοινό µας σχέδιο την αναµόρφωση του ΕΛΓΑ, ως
κοινό µας στόχο. Να δεχτώ ότι αυτή είναι η κρίσιµη συζήτηση,
αλλά εν τω µεταξύ να λέµε και την αλήθεια στους παραγωγούς;
Να λέµε την αλήθεια ότι ο ΕΛΓΑ εισπράττει 170 εκατοµµύρια και
πληρώνει 210 εκατοµµύρια ζηµιές, και όταν σηκώνεστε και λέτε
«θέλω να βάλω κι άλλες καλύψεις», πρέπει να πείτε τα 210 εκα-
τοµµύρια που θέλετε να τα πάµε. Να πληρώνουµε 300 εκατοµ-
µύρια ζηµιές; Κι εγώ θέλω. Είµαι ο  πρώτος που το θέλει. Πού να
τα βρούµε όµως. Γιατί αλλιώς θα κάνω αυτά που κάνατε εσείς.
Θα κλείσω τον ΕΛΓΑ σε έναν χρόνο. Άρα, λοιπόν, αυτό δεν γίνε-
ται. Πρέπει, λοιπόν, να κάνουµε αυτή την κουβέντα. Σε αυτή την
κουβέντα που είναι η αναµόρφωση του ΕΛΓΑ, θα περιέχονται µία
σειρά από πράγµατα. Θα περιέχει την αναµόρφωση του κανονι-
σµού, αλλά θα περιέχει περισσότερο εξειδικευµένες συζητήσεις
για τις εισφορές, για τις κατανοµές, για τις ζηµιές. 

Θα ανοίξουµε ωραίες κουβέντες για διάφορες ρυθµίσεις που
έχουν περάσει, που τις περάσατε εσείς, οι οποίες ρυθµίσεις που
περάσατε εσείς ,φέρνουν έσοδα στον ΕΛΓΑ δύο εκατοµµύρια και
τον βάζουν µέσα άλλα δέκα. Θα τα συζητήσουµε αυτά. Μη νοµί-
ζετε ότι είναι έτσι, γιατί αυτά τα «κάνω ό,τι µού έρχεται» εν συνε-
χεία γυρνάνε στο δηµοσιονοµικό. Άρα, λοιπόν, αυτή η συζήτηση
θα γίνει. 

Επειδή βλέπω και µεγάλη αγωνία για το θέµα της ιδιωτικοποί-
ησης, θέλω να ακριβολογούµε. Το πρόγραµµα της Νέας Δηµο-
κρατίας για το οποίο ψηφίστηκε –δεν έχει πει ψέµατα- και για το
οποίο εγκρίθηκε λέει συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα ασφάλισης
στη γεωργική ασφάλιση. Αυτό λέει. Η µορφή, ο τρόπος, η
έκταση, όλα αυτά αποτελούν αντικείµενο της µεγαλύτερης συ-
ζήτησης και θα δούµε τι χαρακτήρα θα πάρουν, γιατί αυτό –για
να είµαστε συνεννοηµένοι- δεν εξαρτάται από την πολιτική µου
βούληση. Εξαρτάται από το τι θέλουν οι εταιρείες, εξαρτάται από
το τι θέλει η άλλη πλευρά, εξαρτάται από τον τρόπο µε τον οποίο
συνεργάζεται η άλλη πλευρά, εξαρτάται από τους όρους που
θέτει. Γιατί εµείς έχουµε µία προϋπόθεση σ’ όλο αυτό το εγχεί-
ρηµα. Θέλουµε να βελτιώσουµε τη γεωργική ασφάλιση για τον
παραγωγό. Θέλουµε στο τέλος αυτής της µεταρρύθµισης, οι πα-
ραγωγοί µας να βρίσκονται σε καλύτερη ασφαλιστική θέση από
αυτή στην οποία βρίσκονται σήµερα. 

Αυτός ο στόχος είναι εντάξει ή σας χαλάει; Δηλαδή άµα
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βρούµε ένα σχήµα µε το οποίο οι παραγωγοί µας θα είναι καλύ-
τερα απ’ ό,τι είναι σήµερα, µε ή χωρίς εµπλοκή της ιδιωτικής
ασφάλισης, θα είστε στεναχωρηµένοι επειδή κατ’ αρχήν έχετε
αντίρρηση σε οτιδήποτε το ιδιωτικό; Αυτή είναι η συζήτηση. 

Αυτή η συζήτηση θα γίνει την ώρα που πρέπει, µε τους όρους
που πρέπει και θα γίνει πολύ αναλυτικά, να είστε βέβαιοι. Να
είστε έτοιµοι γι’ αυτό, γιατί θα σας ακούσουµε µε πολλή προ-
σοχή. 

Εγώ θέλω για µια ακόµη φορά να σας ευχαριστήσω ιδιαιτέρως
για τη συζήτηση αυτή. Θέλω να σας πω ότι η συγκεκριµένη πο-
λιτική ηγεσία, ακούει µε ευλαβική προσοχή τις παρατηρήσεις
όλων. Θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους µου Βουλευτές
της Συµπολίτευσης, γιατί, πράγµατι, ο αγροτικός κόσµος είναι
κορµός της παράταξής µας. Επειδή, πράγµατι, η παράταξή µας
είναι λαϊκή, η δική σας φωνή µεταφέρει τη φωνή των αγροτών
και ακούγεται από αυτή την πολιτική ηγεσία δυνατά και καθαρά.
Να σας ευχαριστήσω για τη συµβολή σας, για τις παρατηρήσεις
σας, για την ευαισθησία σας απέναντι στον αγροτικό κόσµο. Νο-
µίζω ότι ο αγροτικός κόσµος έχει βγάλει τα συµπεράσµατά του
ήδη. Ξέρει ποιος του λύνει θέµατα, ξέρει ποιος τον κορόιδεψε,
ξέρει ποιος είναι κοντά του, ξέρει ποιος αγωνίζεται για την κα-
λυτέρευση της ζωής του. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων: «Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για την αναβάθµιση και τον εκ-
συγχρονισµό του αγροτικού τοµέα και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί των άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου του νοµοσχεδίου και η ψήφισή τους θα γίνει χω-
ριστά.

Θέλω να σας επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει 31
άρθρα, 2 υπουργικές τροπολογίες, το ακροτελεύτιο άρθρο και
το σύνολο.

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να
“κυλήσετε” την οθόνη αφής (scroll down). Στο πάνω δεξιά µέρος
της οθόνης εµφανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που
αποµένουν για ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, τις τροπολογίες, καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας,
έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε
έως τη λήξη της ψηφοφορίας. Για οποιαδήποτε απορία απευθυν-
θείτε στο Προεδρείο, προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµό-
διοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό

του αγροτικού τοµέα και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 23 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 28 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 326/20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 333/22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 36 όπως τροπ. (καταργούµενες)     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗ-

ΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του
αγροτικού τοµέα και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής,
των άρθρων και στο σύνολό του κατά πλειοψηφία και έχει ως
εξής:

«Ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονι-
σµό του αγροτικού τοµέα και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 1
Εθνική Επιτροπή Δικτύου Γεωργικής 

Λογιστικής Πληροφόρησης
Η παρ. 1 του άρθρου 42 του ν. 4384/2016 (A’ 78) αντικαθίστα-

ται ως εξής:
«1. α) Συνιστάται στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων επιτροπή µε την ονοµασία «Εθνική Επιτροπή Δικτύου
Γεωργικής Λογιστικής Πληροφόρησης», έργο της οποίας είναι η
έγκριση του σχεδίου επιλογής των εκµεταλλεύσεων του Δικτύου
Γεωργικής Λογιστικής Πληροφόρησης (ΔΙΓΕΛΠ) του άρθρου 5α
του κανονισµού (ΕΚ) αριθ. 1217/2009 του Συµβουλίου (ΕΕ L 328,
15.12.2009, σ. 27) και η έγκριση  της έκθεσης εκτέλεσής του.

Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων και µετά από εισήγηση της αρµόδιας αρχής της περ. β’, κα-
θορίζονται η συγκρότηση, η θητεία και κάθε ειδικότερο ζήτηµα
σχετικά µε τον τρόπο λειτουργίας της Επιτροπής.

β) Tο Τµήµα του Δικτύου Γεωργικής Λογιστικής Πληροφόρη-
σης της Διεύθυνσης Αγροτικής Πολιτικής, Τεκµηρίωσης και Διε-
θνών Σχέσεων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων ορίζεται ως:

βα) Η αρµόδια αρχή για τη συγκέντρωση και τη διασταύρωση
όλων των δεδοµένων που απαιτούνται για την εκτίµηση των τυ-
πικών αποδόσεων φυτικής και ζωικής παραγωγής, την εκτίµηση
και διαβίβαση των τυπικών αποδόσεων στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και στη Eurostat και την υλοποίηση της τυπολογίας γεωρ-
γικών εκµεταλλεύσεων, σύµφωνα µε το άρθρο 5β του
Κανονισµού (ΕΚ) αριθ. 1217/2009. 

ββ) Το όργανο - σύνδεσµος της παρ. 1 του άρθρου 7 του Κα-
νονισµού (ΕΚ) αριθ. 1217/2009.

γ) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζονται:

γα) Το σχέδιο κατανοµής των γεωργικών εκµεταλλεύσεων στη
χώρα, οι αρµόδιες αρχές, η διαδικασία και οι λεπτοµέρειες εφαρ-
µογής για τη λειτουργία του ΔΙΓΕΛΠ.

γβ) Η οριστικοποίηση της κατανοµής των γεωργικών εκµεταλ-
λεύσεων της υποπερ. αα’ και το ύψος της κατ’ έτος κατ’ αποκοπή
αµοιβής στους γεωργούς για την παροχή στοιχείων στο ΔΙΓΕΛΠ,
εντός των ορίων των πιστώσεων που έχουν εγκριθεί µε την από-
φαση της περ. δ’.

γγ) Οι αρµόδιες αρχές, η διαδικασία και οι λεπτοµέρειες εφαρ-
µογής, καθώς και το ύψος της κατ’ έτος κατ’ αποκοπή αµοιβής
στους γεωργούς για τη διενέργεια προσανατολισµένων δειγµα-
τοληψιών σε εθνικό επίπεδο, για συγκεκριµένα γεωργικά προ-
ϊόντα ή και σε γεωργικές εκµεταλλεύσεις µε συγκεκριµένα
χαρακτηριστικά, που διενεργούνται στα πρότυπα του ΔΙΓΕΛΠ.

γδ) Οι αρµόδιες αρχές, η διαδικασία και οι λεπτοµέρειες εφαρ-
µογής, καθώς και το ύψος της κατ’ έτος κατ’ αποκοπή αµοιβής
στους γεωργούς για την εκτίµηση των τυπικών αποδόσεων φυ-
τικής και ζωικής παραγωγής ή και την υλοποίηση της τυπολογίας
γεωργικών εκµεταλλεύσεων. 

δ) Με κοινή απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού εγ-
κρίνονται το ύψος της δαπάνης, η διάθεση και η κατανοµή των
πιστώσεων, η διαδικασία και οι λεπτοµέρειες εφαρµογής που
αφορούν στη χρηµατοδότηση: δα) του ΔΙΓΕΛΠ, δβ) των προσα-
νατολισµένων δειγµατοληψιών και δγ) της εκτίµησης των τυπι-

κών αποδόσεων φυτικής και ζωικής παραγωγής ή/και της υλο-
ποίησης της τυπολογίας γεωργικών εκµεταλλεύσεων.»

Άρθρο 2
Έγγειες βελτιώσεις

1. Στο τέλος της περ. α’ της παρ. 4 του άρθρου 2 του ν.
414/1976 (Α’ 24) προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Η διάθεση των αναγκαίων πιστώσεων και η έγκριση πραγµα-
τοποίησης των δαπανών που βαρύνουν τον Προϋπολογισµό Δη-
µοσίων Επενδύσεων σύµφωνα µε την παρ. 1 και την περ. α’ της
παρ. 2 δύναται να ενεργείται και από τον προϋπολογισµό της οι-
κείας Περιφέρειας που εποπτεύει τον Οργανισµό Εγγείων Βελ-
τιώσεων στην αρµοδιότητα του οποίου ανήκουν τα
εγγειοβελτιωτικά έργα, µε απόφαση του Περιφερειάρχη µετά
από σύµφωνη γνώµη του οικείου Περιφερειακού Γνωµοδοτικού
Συµβουλίου Εγγειοβελτιωτικών Έργων.»

2. H περ. α’ της παρ. 4 του άρθρου 46 του ν. 4456/2017 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«4. α) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µετά από σύµφωνη γνώµη του Κεντρικού Γνωµοδοτι-
κού Συµβουλίου Εγγειοβελτιωτικών Έργων (ΚΓΣΕΕ) και του οι-
κείου Δηµοτικού Συµβουλίου, µπορεί να µεταβιβάζονται σε
δήµους, όταν δεν είναι δυνατή ή σκόπιµη η σύσταση ΟΕΒ, οι αρ-
µοδιότητες διοίκησης, λειτουργίας και συντήρησης των εγγει-
οβελτιωτικών έργων Α’ και Β’ τάξης που κατασκευάζονται ή
έχουν κατασκευαστεί από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων. Με την απόφαση του προηγούµενου εδαφίου ρυθ-
µίζεται και κάθε θέµα σχετικό µε τη µεταβίβαση. Για την παρα-
κολούθηση και εφαρµογή της διαδικασίας µεταβίβασης
συνιστάται στην οικεία Περιφέρεια πενταµελής επιτροπή, η
οποία συγκροτείται από τους παρακάτω υπαλλήλους µε τους
αναπληρωτές τους: αα) Τρεις υπαλλήλους της οικείας Περιφέ-
ρειας, εξειδικευµένους στα θέµατα εγγείων βελτιώσεων. Κατά
προτίµηση ορίζονται υπάλληλοι των κλάδων ΠΕ ή ΤΕ Γεωπονι-
κού, ΠΕ Γεωλόγων και ΠΕ ή ΤΕ Μηχανικών αντίστοιχα. αβ)  Έναν
υπάλληλο πτυχιούχο ιδρύµατος πανεπιστηµιακής ή τεχνολογικής
εκπαίδευσης της οικείας Περιφερειακής Ενότητας, κατά προτί-
µηση του κλάδου ΠΕ ή ΤΕ Γεωπονικού και αγ) έναν υπάλληλο
του οικείου δήµου, κατά προτίµηση των κλάδων ΠΕ ή ΤΕ Μηχα-
νικών.»

Άρθρο 3
Τεχνική Γνωµοδοτική Επιτροπή Λιπασµάτων

1. Το στοιχείο εε’ της υποπερ. α’ της περ. Β’ της παρ. 1  του
άρθρου 3  του ν. 1565/1985 (Α’ 164) αντικαθίσταται ως εξής:

«εε) Αν το προϊόν περιέχει πρώτες ύλες από αστικά ή βιοµη-
χανικά απόβλητα  να αναγράφεται η ένδειξη: «Το προϊόν περιέχει
πρώτες ύλες από αστικά ή βιοµηχανικά απόβλητα».»

2. Το άρθρο 7 του ν. 1565/1985 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 7
Τεχνική γνωµοδοτική επιτροπή λιπασµάτων

1. Συνιστάται στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων εννεαµελής Τεχνική Γνωµοδοτική Επιτροπή Λιπασµάτων
(ΤΕ.Γ.Ε.Λ.) που αποτελείται από: 

α) Τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Αγροτικής Ανά-
πτυξης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ως
πρόεδρο, µε τον αναπληρωτή του.

β) Τον προϊστάµενο της Διεύθυνσης Περιβάλλοντος, Χωροτα-
ξίας και Κλιµατικής Αλλαγής του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, µε τον αναπληρωτή του.

γ) Έναν εκπρόσωπο του Γενικού Χηµείου του Κράτους, ο
οποίος υποδεικνύεται από τον Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής
Δηµοσίων Εσόδων, µε τον αναπληρωτή του.

δ) Έναν εκπρόσωπο της Διεύθυνσης Θεσµικών Ρυθµίσεων Εµ-
πορίου της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου και Προστασίας Κα-
ταναλωτή του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, ο οποίος
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υποδεικνύεται από τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε
τον αναπληρωτή του. 

ε) Ένα µέλος Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού Ανώτατου
Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος της χώρας, συναφούς γνωστικού αντι-
κειµένου, ο οποίος ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε τον αναπληρωτή του.

στ) Έναν εκπρόσωπο του Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού -
ΔΗΜΗΤΡΑ (ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ), συναφούς γνωστικού αντικειµέ-
νου, ο οποίος υποδεικνύεται από τον ΕΛ.Γ.Ο. – ΔΗΜΗΤΡΑ, µε τον
αναπληρωτή του.

ζ) Έναν εκπρόσωπο του Μπενακείου Φυτοπαθολογικού Ινστι-
τούτου, συναφούς γνωστικού αντικειµένου, ο οποίος υποδεικνύε-
ται από το Ινστιτούτο αυτό, µε τον αναπληρωτή του.

η)  Έναν εκπρόσωπο του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας
(ΓΕΩΤ.Ε.Ε.), ο οποίος υποδεικνύεται από το ΓΕΩΤ.Ε.Ε.,  µε τον
αναπληρωτή του. 

θ)Τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Αποκεντρωµένων
Δοµών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
τον αναπληρωτή του.

2. Χρέη γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος της Διεύθυνσης Περι-
βάλλοντος, Χωροταξίας και Κλιµατικής Αλλαγής του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ο οποίος αναπληρώνεται από
υπάλληλο της ίδιας Διεύθυνσης.

3. Η ΤΕ.Γ.Ε.Λ. συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Η θητεία των µελών της είναι διε-
τής.

4. Η ΤΕ.Γ.Ε.Λ. γνωµοδοτεί για κάθε θέµα που ορίζεται από τις
διατάξεις του παρόντος νόµου, καθώς και για κάθε άλλο θέµα σχε-
τικό µε τα λιπάσµατα που παραπέµπει σε αυτή ο Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

5. Εισηγητής της ΤΕ.Γ.Ε.Λ., χωρίς δικαίωµα ψήφου, ορίζεται ο
προϊστάµενος του Τµήµατος Λιπασµάτων και Εδαφολογίας της Δι-
εύθυνσης Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Κλιµατικής Αλλαγής
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

6. Με αποφάσεις του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων µπορεί να συνιστώνται οµάδες εργασίας, ειδικές ανά αντι-
κείµενο, για τη µελέτη και επεξεργασία θεµάτων σχετικών µε τα
λιπάσµατα. Τα πορίσµατα των οµάδων εργασίας υποβάλλονται
στην ΤΕ.Γ.Ε.Λ. για διευκόλυνση του έργου της.

7. Κατά τα λοιπά, για τη συγκρότηση, τη λειτουργία, τις συνε-
δριάσεις και τις αποφάσεις της ΤΕ.Γ.Ε.Λ. εφαρµόζονται οι διατά-
ξεις του ν. 2690/1999 (Α’ 45).»

3. Η παρ. 8 του άρθρου 11 του ν. 1565/1985 αντικαθίσταται ως
εξής:

«8. Κατά της απόφασης επιβολής διοικητικού προστίµου της
παρ. 7, ο ενδιαφερόµενος µπορεί να καταθέσει ένσταση στην αρ-
µόδια υπηρεσία που την εξέδωσε, µέσα σε προθεσµία είκοσι (20)
ηµερών από την επίδοσή της. Η αρµόδια υπηρεσία αποφασίζει την
ακύρωση, εν όλω ή εν µέρει, ή την τροποποίηση της απόφασης ή
την απόρριψη της ένστασης, µετά από εισήγηση της ΤΕ.Γ.Ε.Λ., η
οποία εξετάζει τη νοµιµότητα και την ουσία της απόφασης επιβο-
λής προστίµου. Η απόφαση επί της ένστασης γνωστοποιείται στον
ενιστάµενο  µέσα σε προθεσµία τεσσάρων (4) µηνών από την
άσκησή της και κατά αυτής ο ενδιαφερόµενος µπορεί να προσφύ-
γει στο αρµόδιο δικαστήριο, σύµφωνα µε τον Κώδικα Διοικητικής
Δικονοµίας. Αντίγραφο της προσφυγής κοινοποιείται από τον προ-
σφεύγοντα στο αρµόδιο όργανο επιβολής του προστίµου.»

Άρθρο 4
Προστασία αγροτικού φυσικού κεφαλαίου 

1. Το δεύτερο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 17 του
ν. 3937/2011 (Α’ 60) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Το έργο της απογραφής αναλαµβάνει η Γενική Διεύθυνση Πε-
ριβαλλοντικής Πολιτικής του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η οποία µπορεί να συνάπτει
συµβάσεις µε φορείς µε εγνωσµένη εµπειρία και γνώση στο αντι-
κείµενο, ιδίως µε ακαδηµαϊκά ιδρύµατα, ερευνητικά ιδρύµατα, επι-
στηµονικές εταιρείες ή φορείς διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών που διαθέτουν αποδεδειγµένη εµπειρία, τεχνογνωσία

και επάρκεια για την επιστηµονική τεκµηρίωση θεµατικών ενοτή-
των της απογραφής.»

2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων και του τυχόν συναρµόδιου Υπουργού, ορίζονται τα µέτρα
για την προστασία και προαγωγή των δικαιωµάτων των γεωργών,
οι όροι και οι προϋποθέσεις για την πραγµάτωσή τους και κάθε
σχετικό θέµα για την εφαρµογή του άρθρου 9 της Διεθνούς Συν-
θήκης σχετικά µε τους φυτογενετικούς πόρους για τη διατροφή
και τη γεωργία που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3165/2003 (Α’ 177). Στα θέµατα αυτά µπορεί να περιλαµβάνονται
ο ορισµός αρµοδίων αρχών, η σύσταση και συγκρότηση συλλογι-
κών οργάνων, ο καθορισµός αρµοδιοτήτων και διοικητικών διαδι-
κασιών και η θέσπιση διοικητικών κυρώσεων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΓΕΩΡΓΙΑΣ – ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΑΣ 

Άρθρο 5
Πολλαπλασιαστικό υλικό

Το άρθρο 2Α του ν. 4139/2013 (Α’ 74) τροποποιείται ως εξής:
α) Η παρ. 4 αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-

σεων, Υγείας, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών και Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων καθορίζονται περαιτέρω όροι και
προϋποθέσεις που αφορούν ιδίως στη χορήγηση της έγκρισης,
την υποβολή επιπλέον δικαιολογητικών, το ύψος του παραβόλου,
τις προδιαγραφές φύλαξης και ασφάλειας των περιοχών καλ-
λιέργειας, των σηµείων αποθήκευσης και των µεταποιητικών µο-
νάδων, τις διαδικασίες µεταφοράς, το χρονικό όριο φύλαξης και
αποθήκευσης που δεν µπορεί να υπερβαίνει τα πέντε (5) έτη, τον
τρόπο έγκρισης εισαγωγής πολλαπλασιαστικού υλικού ποικιλιών
κάνναβης του είδους Cannabis Sativa L περιεκτικότητας σε τε-
τραϋδροκανναβινόλη (THC) άνω του 0,2% για ιατρικούς σκοπούς
από τρίτες χώρες ή κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη δια-
δικασία ελέγχου για την τήρηση των όρων και προϋποθέσεων
παροχής έγκρισης, τη διαδικασία των τακτικών και έκτακτων
ελέγχων για τη συνέχιση της πλήρωσης των όρων και προϋπο-
θέσεων παροχής της έγκρισης σε οποιοδήποτε στάδιο της καλ-
λιεργητικής και µεταποιητικής διαδικασίας, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.» 

β) Η παρ. 7 αντικαθίσταται ως εξής:
«7. Για την εισαγωγή πολλαπλασιαστικού υλικού ποικιλιών κάν-

ναβης του είδους Cannabis Sativa L περιεκτικότητας σε τετραϋ-
δροκανναβινόλη (THC) άνω του 0,2% για ιατρικούς σκοπούς,
καθώς και για την εξαγωγή τελικών προϊόντων φαρµακευτικής
κάνναβης των ποικιλιών κάνναβης του είδους Cannabis Sativa L
περιεκτικότητας σε τετραϋδροκανναβινόλη (THC) άνω του 0,2%
αρκεί η έγκριση της παρ. 2. Η εισαγωγή, διάθεση και εξαγωγή
πρώτων υλών και ουσιών, καθώς και η διάθεση και εξαγωγή πολ-
λαπλασιαστικού υλικού ποικιλιών κάνναβης του είδους Cannabis
Sativa L περιεκτικότητας σε τετραϋδροκανναβινόλη (THC) άνω
του 0,2% απαγορεύεται.»

Άρθρο 6
Εισαγωγές και εξαγωγές φυτικών προϊόντων 

Στο άρθρο 13 του ν. 4036/2012 (Α’ 8), προστίθεται παρ. 10 ως
εξής: 

«10. Στην έννοια της εισαγωγής ή εξαγωγής φυτικών προϊόντων
ή προϊόντων πρώτης µεταποίησης της παρ. 1, περιλαµβάνεται η
εισαγωγή ή εξαγωγή προϊόντων τόσο από ή προς άλλα κράτη
µέλη της ΕΕ, όσο και από ή προς τρίτες χώρες εκτός ΕΕ. Οι δια-
τάξεις της παρούσας ισχύουν και για την έννοια της εισαγωγής ή
εξαγωγής φυτικών προϊόντων της παρ. 1 του άρθρου 14.»

Άρθρο 7
Καλλιέργεια βιοµηχανικής κάνναβης

Τα τέσσερα τελευταία εδάφια της παρ. 3 του άρθρου 1 του ν.
4139/2013 (Α’ 74) αντικαθίστανται ως εξής:
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«Αν, κατά τον έλεγχο της συγκοµιδής εγκεκριµένου καλλιερ-
γητή βιοµηχανικής κάνναβης διαπιστώνεται ότι η περιεκτικότητα
της καλλιέργειας και των ακατέργαστων προϊόντων της σε τε-
τραϋδροκανναβινόλη (THC) υπερβαίνει το όριο του 0,2%, αλλά
δεν επεκτείνεται πέραν του ορίου του 0,6%, ο προϊστάµενος της
Αρχής που διεξήγαγε τον έλεγχο, ενηµερώνει τον κατά τόπο αρ-
µόδιο Εισαγγελέα Πρωτοδικών και η καλλιέργεια καταστρέφεται
µε έξοδα του καλλιεργητή,  παρουσία των ελεγκτικών αρχών του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι οποίες δύ-
νανται να καλέσουν και την Ελληνική Αστυνοµία. Στην περίπτωση
υπέρβασης του 0,6% σε τετραϋδροκανναβινόλη (THC), επιπλέον
όσων ορίζονται στο προηγούµενο εδάφιο,  ασκείται αυτεπάγ-
γελτα ποινική δίωξη σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου.»

Άρθρο 8
Κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις

1. Η προθεσµία έκδοσης άδειας εγκατάστασης των κτηνοτρο-
φικών εγκαταστάσεων όλων των κατηγοριών της παρ. 1 του άρ-
θρου 2 του ν. 4056/2012 (Α’ 52), η οποία προβλέπεται στην παρ.
1 του άρθρου 14 του                  ν. 4056/2012, παρατείνεται έως
τις 31.12.2020. Όπου στις διατάξεις των παρ. 1 και 4 του άρθρου
14 του                  ν. 4056/2012 αναφέρεται η αρχική προθεσµία
των τριών (3) ετών, νοείται η προθεσµία που λήγει στις
31.12.2020.

2. Η παρ. 3 του άρθρου 17α του ν. 4056/2012, όπως το άρθρο
αυτό προστέθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 12 του ν. 4351/2015
(Α’ 164) και η παράγραφος αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1
του άρθρου 15 του ν. 4587/2018 (Α’ 218), αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. α) Όσες κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις λειτουργούσαν
εντός ή πλησίον κατοικηµένων περιοχών, σύµφωνα µε τις προ-
ϋποθέσεις της παρ. 2 και εφόσον επιθυµούν να συνεχίσουν τη
λειτουργία τους, υποχρεούνται να υποβάλουν αίτηµα στην οικεία
Διεύθυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής (ΔΑΟΚ) µέχρι
τις 31.12.2020. Έως την ηµεροµηνία αυτή αναστέλλεται η ισχύς
των διοικητικών πράξεων που εκδόθηκαν αλλά δεν εκτελέστηκαν
και διατάσσουν τη διακοπή λειτουργίας, την αποβολή, την κατε-
δάφιση ή την επιβολή προστίµου. Οι διοικητικές πράξεις του
προηγούµενου εδαφίου ανακαλούνται οριστικά εφόσον εκδοθεί
η άδεια διατήρησης της παρ. 2.

β) Η ισχύς της περ. α’ αρχίζει από τις 30.6.2019.»

Άρθρο 9
Εθνικό ηλεκτρονικό µελισσοκοµικό µητρώο - 

Ατοµική µελισσοκοµική ταυτότητα

1. α) Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
(ΥΠΑΑΤ) αναπτύσσεται και λειτουργεί πληροφοριακή βάση δε-
δοµένων µε την ονοµασία «Εθνικό ηλεκτρονικό µελισσοκοµικό
µητρώο», η οποία έχει ως σκοπό την καθιέρωση ενιαίου συστή-
µατος καταγραφής, απογραφής και ταυτοποίησης όλων των µε-
λισσοκόµων και του µελισσοκοµικού κεφαλαίου της χώρας.

β) Αρµόδιες αρχές για την ανάπτυξη και λειτουργία του εθνι-
κού ηλεκτρονικού µελισσοκοµικού µητρώου είναι η Διεύθυνση
Συστηµάτων Εκτροφής Ζώων και η Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης του ΥΠΑΑΤ. Για τις ανάγκες του εθνικού ηλεκτρονι-
κού µελισσοκοµικού µητρώου, οι ανωτέρω Διευθύνσεις
συνεργάζονται µε τις αρµόδιες αποκεντρωµένες υπηρεσίες του
ΥΠΑΑΤ, τις κατά τόπους αρµόδιες υπηρεσίες των Περιφερειών
της χώρας, τον Ελληνικό Γεωργικό Οργανισµό – Δήµητρα (ΕΛΓΟ
– ΔΗΜΗΤΡΑ), τα καθ’ ύλην αρµόδια εργαστήρια πανεπιστηµια-
κών και ερευνητικών ιδρυµάτων και ινστιτούτων της χώρας και
τους φορείς εκπροσώπησης του κλάδου της µελισσοκοµίας.

2. Για όλους τους µελισσοκόµους της χώρας, φυσικά ή/και νο-
µικά πρόσωπα, καθιερώνεται υποχρεωτικά ατοµική µελισσοκο-
µική ταυτότητα, τα στοιχεία της οποίας τηρούνται σε έντυπη ή
ηλεκτρονική – ψηφιακή µορφή και είναι σε πλήρη συµφωνία µε
τα δεδοµένα του εθνικού ηλεκτρονικού µελισσοκοµικού µητρώου
της παρ. 1. Η ατοµική µελισσοκοµική ταυτότητα αποτελεί πλήρη

απόδειξη των ανωτέρω στοιχείων.
3. α) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων καθορίζονται οι διαδικασίες για την ανάπτυξη, οργά-
νωση και λειτουργία του εθνικού ηλεκτρονικού µελισσοκοµικού
µητρώου, οι αρµόδιες αρχές και οι προϋποθέσεις εγγραφής, δια-
γραφής και ενηµέρωσής του, ο τύπος και το περιεχόµενο του
µητρώου, η διασύνδεσή του µε µητρώα άλλων υπηρεσιών του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η διενέργεια
ελέγχων, οι κυρώσεις και η διαδικασία επιβολής τους, οι αρµό-
διες αρχές ή τα όργανα για την εξέταση ενστάσεων επιβολής κυ-
ρώσεων και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρµογή της παρ. 1. 

β) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζονται ο τύπος της ατοµικής µελισσοκοµικής ταυ-
τότητας, τα στοιχεία που αυτή περιέχει, η µορφή τήρησης των
στοιχείων αυτών, οι αρµόδιες αρχές και οι διαδικασίες έκδοσης,
ανανέωσης, ενηµέρωσης και διασύνδεσής της µε το εθνικό ηλε-
κτρονικό µελισσοκοµικό µητρώο ή µητρώα άλλων υπηρεσιών του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η διενέργεια
ελέγχων, οι κυρώσεις και η διαδικασία επιβολής τους, οι αρµό-
διες αρχές ή τα όργανα για την εξέταση ενστάσεων επιβολής κυ-
ρώσεων και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρµογή της παρ. 2.

4. Μέχρι την έκδοση και έναρξη ισχύος των υπουργικών απο-
φάσεων της παρ. 3 εξακολουθεί να ισχύει η υπ’ αρ. 370910/14-
5-2001 απόφαση του Υπουργού Γεωργίας (Β’ 642).

Άρθρο 10
Έλεγχοι ζωικής παραγωγής

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 94 του ν. 2127/1993 (Α’ 48) προστί-
θεται περ. θ’ ως εξής:  

«θ) Ο έλεγχος της δήλωσης ισοζυγίων αβγών κατανάλωσης.»
2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων καθορίζονται οι υποχρεώσεις των παραγωγών και των εµ-
πόρων αβγών κατανάλωσης, στο πλαίσιο και των προτύπων
εµπορίας για τα αβγά κατανάλωσης της κοινής οργάνωσης αγο-
ράς αγροτικών προϊόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως
ισχύουν κάθε φορά, για την τήρηση ισοζυγίων αβγών και τη δια-
δικτυακή σύνδεση των επιχειρήσεων παραγωγής, συλλογής/συ-
σκευασίας και εµπορίας αβγών στην εφαρµογή «ΑΡΤΕΜΙΣ», οι
διενεργούµενοι έλεγχοι τήρησης των υποχρεώσεων, οι διοικητι-
κές κυρώσεις και η διαδικασία επιβολής τους, η σύσταση και
συγκρότηση συλλογικών οργάνων για την επιβολή ή και την εξέ-
ταση ενστάσεων κατά των αποφάσεων επιβολής κυρώσεων,
καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τον έλεγχο της αγοράς
αβγών κατανάλωσης, των θεµιτών εµπορικών πρακτικών, της
ιχνηλασιµότητας και της παραπλάνησης του καταναλωτή.»

Άρθρο 11
Διαχειριστικά σχέδια βόσκησης

1. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 4351/2015 (Α’ 164)
προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Σε περίπτωση αδυναµίας σύναψης σύµβασης ή λύσης των
ανωτέρω συµβάσεων για οποιονδήποτε λόγο, την ευθύνη εκπό-
νησης διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης δύναται να αναλάβει το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Η έγκριση των
σχεδίων σε αυτή την περίπτωση γίνεται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µετά  από γνώµη της
αρµόδιας Δασικής Αρχής και της αρµόδιας Διεύθυνσης της Πε-
ριφέρειας.»

2. Στο τέλος του άρθρου 5 του ν. 4351/2015 προστίθεται εδά-
φιο ως εξής:

«Στην περίπτωση εκπόνησης των σχεδίων βόσκησης από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων τα ποσά που
έχουν εισπραχθεί από τις Περιφέρειες για τον σκοπό αυτό µέχρι
την έναρξη ισχύος της παρούσας διάταξης, καθώς και τα ποσά
που έχουν εισπραχθεί κατ’ εφαρµογή του άρθρου 4 της υπουρ-
γικής απόφασης υπ’ αρ. 915/69142/2018 (Β’ 1812) αποδίδονται
στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µέσω των
εσόδων του Κρατικού Προϋπολογισµού. Η διαδικασία της από-
δοσης και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της
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παρούσας καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικο-
νοµικών, Εσωτερικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.»

3. Η παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4351/2015 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Με τις αποφάσεις έγκρισης των διαχειριστικών σχεδίων βό-
σκησης που εκδίδονται από τον Συντονιστή της οικείας Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης ή τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 3, γίνεται και η
αποτύπωση των αντίστοιχων βοσκήσιµων γαιών.»

4. α) Η περ. α’ του άρθρου 9 του ν. 4351/2015 αντικαθίσταται
ως εξής:

«α) υπάλληλοι της Περιφέρειας ή των οικείων Περιφερειακών
Ενοτήτων ή του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων,».

β) Στο τέλος του άρθρου 9 του ν. 4351/2015 προστίθεται εδά-
φιο ως εξής:

«Σε περίπτωση που το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων αναλαµβάνει την ευθύνη εκπόνησης διαχειριστικών
σχεδίων βόσκησης, η ανωτέρω επιτροπή ορίζεται µε απόφαση
του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΛΙΕΙΑΣ - 

ΥΔΑΤΟΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΩΝ

Άρθρο 12
Αλιευτικές ρυθµίσεις

1. Η παρ. 5 του άρθρου 10 του ν.δ. 420/1970 (Α’ 27), αντικαθί-
σταται ως εξής:

«5. Αν υπάρχει κίνδυνος µείωσης ή καταστροφής των ιχθυοα-
ποθεµάτων και ιδιαίτερα του γόνου των ψαριών, ή άλλων υδρό-
βιων οργανισµών ή κίνδυνος γενικότερης διαταραχής του
υδάτινου οικολογικού συστήµατος ή για λόγους ρύθµισης της
αλιείας, µπορεί µε αποφάσεις του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, που εκδίδονται ύστερα από γνώµη του Συµ-
βουλίου Αλιείας και δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, να επιβάλλονται για χρονική περίοδο µέχρι ένα
(1) έτος ειδικά ή πρόσθετα περιοριστικά της αλιείας µέτρα σε
σχέση µε τις ρυθµίσεις που προβλέπονται από τα διατάγµατα
που εκδόθηκαν ή εκδίδονται σύµφωνα µε την παρ. 1. Με τις απο-
φάσεις αυτές µπορεί να απαγορευθεί η αλιεία σε ορισµένη από-
σταση από τις ακτές ή σε ορισµένο βάθος υδάτων, µε
ορισµένους τύπους σκαφών ή ορισµένα εργαλεία, ή η αλιεία ορι-
σµένων ειδών, µεγεθών και ποσοτήτων αλιευµάτων σε µια ή πε-
ρισσότερες θαλάσσιες, λιµνοθαλάσσιες, λίµνιες και ποτάµιες
περιοχές. Η ισχύς των µέτρων που έχουν ληφθεί µε τις αποφά-
σεις αυτές, µπορεί να παραταθεί µε όµοιες αποφάσεις µέχρι ένα
(1) ακόµη έτος.»

2. α) Η περ. β’ της παρ. 5 του άρθρου 14 του    ν.δ. 420/1970,
όπως η παράγραφος αυτή προστέθηκε µε την παρ. 1 του άρ-
θρου 59 του ν. 4235/2014 (Α’ 32) και αντικαταστάθηκε µε την
παρ. 2 του άρθρου 32 του                 ν. 4597/2019 (Α’ 35), καταρ-
γείται. 

β) Η περ. γ’ της παρ. 5 του άρθρου 14 του   ν.δ. 420/1970 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«γ) Η διοικητική κύρωση της αφαίρεσης άδειας επαγγελµατι-
κού αλιευτικού σκάφους που επιβλήθηκε µε απόφαση που εκδό-
θηκε µέχρι την 31.12.2014 διαγράφεται, εφόσον έχει καταβληθεί
από τον κυβερνήτη ή τον πλοιοκτήτη το επιβληθέν χρηµατικό
πρόστιµο ή το οφειλόµενο ποσό του χρηµατικού προστίµου έχει
υπαχθεί από τον πλοιοκτήτη σε ρύθµιση, η οποία τηρείται.»

γ) Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 14 του   ν.δ. 420/1970 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζονται ειδικότερα θέµατα σχε-
τικά µε τη διαδικασία παρακολούθησης της πορείας αποπληρω-
µής και τη διαδικασία βεβαίωσης και είσπραξης των χρηµατικών
προστίµων που προβλέπονται στην παρ. 5.»

3. Το από 23-3/8-4-1953 β.δ. (Α’ 81), τροποποιείται ως εξής:

α) Η περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 11 αντικαθίσταται ως εξής:
«β) Κατά τις ηµέρες του Σαββάτου και της εποµένης της παν-

σελήνου Κυριακής, από την ανατολή του ηλίου της συγκεκριµέ-
νης ηµέρας µέχρι την ανατολή του ηλίου της εποµένης ηµέρας.»

β) Μετά το άρθρο 15 προστίθεται άρθρο 15Α ως εξής: 

«Άρθρο 15Α

Οι απαγορεύσεις στη διενέργεια αλιείας µε κυκλικά δίχτυα (γρι
γρι) που προβλέπονται στην εθνική και ενωσιακή νοµοθεσία αφο-
ρούν σε όλη την αλιευτική δραστηριότητα που συνδέεται µε την
αναζήτηση αλιευµάτων, τη ρίψη, την πόντιση και την ανάσυρση
του συγκεκριµένου αλιευτικού εργαλείου και εφαρµόζονται στο
σύνολο του εξοπλισµού που χρησιµοποιείται για τη διενέργεια
αλιείας µε αυτό.»

Άρθρο 13
Λειτουργία Περιοχών Οργανωµένης Ανάπτυξης 

Υδατοκαλλιεργειών (Π.Ο.Α.Υ.)

1. Στο άρθρο 6 του ν. 4282/2014 προστίθενται παρ. 4 και 5 ως
εξής:

«4. Πριν την έκδοση της απόφασης της παρ. 1, µε απόφαση
του Συντονιστή της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µετά
από εισήγηση της αρµόδιας Διεύθυνσης Αγροτικών Υποθέσεων,
εγκρίνεται ο κανονισµός λειτουργίας της Π.Ο.Α.Υ. που έχει χα-
ρακτηρισθεί και οριοθετηθεί µε προεδρικό διάταγµα. Η πράξη
έγκρισης του κανονισµού λειτουργίας εκδίδεται εντός έξι (6)
µηνών από τη δηµοσίευση του προεδρικού διατάγµατος χαρα-
κτηρισµού και οριοθέτησης της Π.Ο.Α.Υ.. Σε περίπτωση που η
ανωτέρω προθεσµία παρέλθει άπρακτη, ο κανονισµός λειτουρ-
γίας θεωρείται σιωπηρώς εγκεκριµένος.  

5. Για τις Π.Ο.Α.Υ. που έχουν χαρακτηρισθεί και οριοθετηθεί
µε προεδρικό διάταγµα και για τις οποίες έχει ήδη εκδοθεί η από-
φαση της παρ. 1, ο κανονισµός λειτουργίας εγκρίνεται σύµφωνα
µε την παρ. 4, µέσα σε προθεσµία έξι (6) µηνών από την έναρξη
ισχύος της παρούσας διάταξης. Εφόσον η προθεσµία του προ-
ηγούµενου εδαφίου παρέλθει άπρακτη, ο κανονισµός λειτουρ-
γίας θεωρείται σιωπηρώς εγκεκριµένος.»

2. Το άρθρο 12 του ν. 4282/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 12
Είσπραξη και απόδοση µισθωµάτων

1. Το ετήσιο µίσθωµα για την εκµίσθωση των θαλάσσιων και
λιµναίων υδάτινων εκτάσεων βεβαιώνεται και εισπράττεται από
τον δήµο στα διοικητικά όρια του οποίου είναι εγκατεστηµένη η
µονάδα υδατοκαλλιέργειας, σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης
Δηµοσίων Εσόδων (ν.δ. 356/1974, Α’ 90). 

2. α) Αν η περιοχή εγκατάστασης και λειτουργίας της µονάδας
υδατοκαλλιέργειας δεν αποτελεί προστατευόµενη περιοχή του
άρθρου 18 του ν. 1650/1986 (Α’ 160) ή Π.Ο.Α.Υ., το µίσθωµα της
παρ. 1 αποτελεί στο σύνολό του έσοδο του δήµου στα διοικητικά
όρια του οποίου υπάγεται η περιοχή αυτή. 

β) Αν η περιοχή εγκατάστασης και λειτουργίας της µονάδας
υδατοκαλλιέργειας αποτελεί προστατευόµενη περιοχή του άρ-
θρου 18 του ν. 1650/1986 για την οποία έχει συσταθεί φορέας
διαχείρισης, ποσοστό 20% επί του µισθώµατος της παρ. 1 απο-
δίδεται από τον δήµο που το εισπράττει στον φορέα διαχείρισης
της προστατευόµενης περιοχής. 

γ) Αν η περιοχή εγκατάστασης και λειτουργίας της µονάδας
υδατοκαλλιέργειας βρίσκεται εντός Π.Ο.Α.Υ., ποσοστό 20% επί
του µισθώµατος της παρ. 1 αποδίδεται από τον δήµο που το ει-
σπράττει στον φορέα διαχείρισης της Π.Ο.Α.Υ..

δ) Αν η µονάδα υδατοκαλλιέργειας βρίσκεται εντός Π.Ο.Α.Υ.
και εντός προστατευόµενης περιοχής του άρθρου 18 του ν.
1650/1986 για την οποία έχει συσταθεί φορέας διαχείρισης, πο-
σοστό 20% επί του µισθώµατος της παρ. 1 αποδίδεται από τον
δήµο που το εισπράττει στον φορέα διαχείρισης της Π.Ο.Α.Υ. και
ποσοστό 20% επί του µισθώµατος στον φορέα διαχείρισης της
προστατευόµενης περιοχής. 
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3. α) Αν η περιοχή εγκατάστασης και λειτουργίας της µονάδας
υδατοκαλλιέργειας υπάγεται στα διοικητικά όρια δύο ή περισσό-
τερων δήµων, η κατανοµή για τον καθορισµό του ποσοστού του
µισθώµατος που εισπράττει κάθε δήµος γίνεται µε απόφαση του
Συντονιστή της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, σύµφωνα µε
τα ακόλουθα κριτήρια: 

αα) το ποσοστό κάλυψης της υδάτινης έκτασης του δήµου και 
αβ) την εξυπηρέτηση της µονάδας υδατοκαλλιέργειας από

χερσαίες υποδοµές που βρίσκονται στα διοικητικά όρια του
δήµου. 

β) Κάθε δήµος που εισπράττει µίσθωµα σύµφωνα µε την περ.
α’, αποδίδει ποσοστό επί του µισθώµατος αυτού σε φορείς δια-
χείρισης προστατευόµενων περιοχών του άρθρου 18 του ν.
1650/1986 ή και Π.Ο.Α.Υ., σύµφωνα µε την παρ. 2. Το ποσοστό
που κάθε δήµος αποδίδει στους ανωτέρω φορείς διαχείρισης
είναι ανάλογο του ποσοστού του µισθώµατος που εισπράττει.

4. Η απόδοση από τους δήµους των ποσοστών επί των µισθω-
µάτων της παρ. 1 στους δικαιούχους φορείς διαχείρισης, σύµ-
φωνα µε τις παρ. 2 και 3, πραγµατοποιείται αµελλητί και οι
σχετικώς απαιτούµενες διαδικασίες εκκινούν αµέσως µετά την
είσπραξη του µισθώµατος.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΚΤΗΝΙΑΤΡΙΚΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ 

Άρθρο 14
Κτηνιατρικά φαρµακευτικά προϊόντα

1.  Το άρθρο 10 του ν. 2538/1997 (Α’ 242), όπως τροποποι-
ήθηκε µε το άρθρο 23 του ν. 3698/2008 (Α’ 198), αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 10
Κυρώσεις

1. Δεν επιτρέπεται η συστέγαση καταστήµατος χονδρικής πώ-
λησης κτηνιατρικών φαρµακευτικών προϊόντων χωρίς δικαίωµα
εκτέλεσης κτηνιατρικής συνταγής µε κατάστηµα λιανικής πώλη-
σης αυτών µε δικαίωµα εκτέλεσης κτηνιατρικής συνταγής.
Οµοίως, δεν επιτρέπεται η συστέγαση στον ίδιο χώρο καταστή-
µατος χονδρικής ή λιανικής πώλησης κτηνιατρικών φαρµακευτι-
κών προϊόντων µε οποιοδήποτε άλλο εµπορικό κατάστηµα,
κτηνιατρική κλινική, κτηνιατρείο, ενδιαίτηµα ζώων και κατάστηµα
πώλησης ζώων.

2. Σε κάθε κατάστηµα χονδρικής ή λιανικής πώλησης κτηνια-
τρικών φαρµακευτικών προϊόντων χορηγείται µία και µόνο άδεια,
µε συγκεκριµένη γεωγραφική έδρα ανά την Επικράτεια. Ο υπεύ-
θυνος επιστήµονας του καταστήµατος υποχρεούται να απασχο-
λείται συνεχώς και µε αυτοπρόσωπη παρουσία στο κατάστηµα,
ελέγχοντας την ορθή διάθεση των κτηνιατρικών φαρµακευτικών
προϊόντων. 

3. Στους παραβάτες των διατάξεων των παρ. 1 και 2 επιβάλ-
λεται διοικητικό πρόστιµο από χίλια πεντακόσια (1.500) έως τρεις
χιλιάδες (3.000) ευρώ και αφαιρείται η άδεια χονδρικής ή λιανι-
κής πώλησης κτηνιατρικών φαρµακευτικών προϊόντων µέχρι συµ-
µορφώσεως σε αυτές. Σε περίπτωση παράβασης καθεµίας από
τις παραπάνω διατάξεις περισσότερο από δύο (2) φορές επιβάλ-
λεται διοικητικό πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως δέκα
χιλιάδες (10.000) ευρώ και ταυτόχρονα ανακαλείται οριστικά η
σχετική άδεια. 

4. Στους παραβάτες των διατάξεων των παρ.1 και 4 του άρ-
θρου 5 και των παρ. 1, 2, 3, 6, 8 και 9 και της περ. β’ της παρ. 5
του άρθρου 7, καθώς και οποιασδήποτε άλλης σχετικής διάτα-
ξης αναφορικά µε τους όρους και τις προϋποθέσεις λειτουργίας
των καταστηµάτων λιανικής και χονδρικής πώλησης κτηνιατρι-
κών φαρµακευτικών προϊόντων, επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο
από χίλια πεντακόσια (1.500) έως τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ. 

5. Σε όποιον πωλεί λιανικώς κτηνιατρικά φαρµακευτικά προ-
ϊόντα και φαρµακούχες ζωοτροφές χωρίς την κτηνιατρική συν-
ταγή που απαιτείται από την κείµενη νοµοθεσία, επιβάλλεται
διοικητικό πρόστιµο από χίλια πεντακόσια (1.500) έως τρεις χι-

λιάδες (3.000) ευρώ. 
6. Αν επαναληφθεί η παράβαση καθεµίας από τις διατάξεις

των παρ. 4 και 5, τα πρόστιµα των παραγράφων αυτών διπλασιά-
ζονται και η σχετική άδεια αφαιρείται για χρονικό διάστηµα από
πέντε (5) ηµέρες έως έξι (6) µήνες. Ειδικά, αν επαναληφθεί η πα-
ράβαση καθεµίας από τις παραπάνω διατάξεις περισσότερο από
δύο (2) φορές επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο από πέντε χιλιά-
δες (5.000) έως δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ και ταυτόχρονα
ανακαλείται οριστικά η σχετική άδεια.

7. Σε κάθε αντιπρόσωπο ή εισαγωγέα ή κτηνίατρο ή φαρµακο-
ποιό ή άλλο επιτηδευµατία, ο οποίος εισάγει, αποθηκεύει ή δια-
θέτει µε οποιονδήποτε τρόπο κτηνιατρικά φαρµακευτικά
προϊόντα χωρίς την άδεια κυκλοφορίας που απαιτείται από την
κείµενη νοµοθεσία ή µετά τη λήξη ή ανάκληση αυτής ή µετά την
ηµεροµηνία λήξης των παραπάνω προϊόντων, κατά παράβαση
των διατάξεων και κανόνων καλής φύλαξης και διάθεσης, επι-
βάλλεται διοικητικό πρόστιµο από  πέντε χιλιάδες  (5.000)  έως
δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ.

8. Σε όποιον διαθέτει µε οποιονδήποτε τρόπο κτηνιατρικά φαρ-
µακευτικά προϊόντα και φαρµακούχες ζωοτροφές ή παράγει
φαρµακούχες ζωοτροφές, εξαιρουµένων των εκτροφών παρα-
γωγικών ζώων, χωρίς να διαθέτει την άδεια που απαιτείται από
την κείµενη νοµοθεσία, επιβάλλεται το διοικητικό πρόστιµο της
παρ. 7.

9. Σε περίπτωση επανάληψης της παράβασης καθεµίας από
τις διατάξεις των παρ. 7 και 8, τα πρόστιµα των παραγράφων
αυτών διπλασιάζονται και η σχετική άδεια αφαιρείται για χρονικό
διάστηµα από έναν (1) µήνα έως έξι (6) µήνες. Ειδικά, όποιος πα-
ραβιάζει καθεµία από τις ανωτέρω διατάξεις περισσότερο από
δύο (2) φορές, τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον έξι (6) µηνών
και του επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο από πέντε χιλιάδες
(5.000) έως τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ. Αν υπάρξει καταδίκη
για το ανωτέρω ποινικό αδίκηµα, ανακαλείται οριστικά και η σχε-
τική άδεια. 

10. Τα πρόστιµα του παρόντος άρθρου επιβάλλονται µε από-
φαση: 

α) Του προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης Κτηνιατρικής
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (ΥΠΑΑΤ),
κατόπιν εισήγησης της Διεύθυνσης Προστασίας των Ζώων, Φαρ-
µάκων και Κτηνιατρικών Εφαρµογών του ΥΠΑΑΤ, αν οι παραβά-
σεις διαπιστώνονται από υπαλλήλους των κτηνιατρικών αρχών
των Περιφερειών και Περιφερειακών Ενοτήτων και δεν εµπίπτουν
στην αρµοδιότητα του Ε.Ο.Φ.. 

β) Του Ε.Ο.Φ., αν οι παραβάσεις διαπιστώνονται από υπαλλή-
λους του.

Τα πρόστιµα αποτελούν έσοδα: α) κατά 50% του Ταµείου Γε-
ωργίας και Κτηνοτροφίας και κατά 50% των οικείων Περιφερειών
και Περιφερειακών Ενοτήτων όταν οι παραβάσεις διαπιστώνονται
από υπαλλήλους τους και β) κατά το 1/3 του Ταµείου Γεωργίας
και Κτηνοτροφίας, κατά το 1/3 των οικείων Περιφερειών και Πε-
ριφερειακών Ενοτήτων και κατά το 1/3 του Ε.Ο.Φ. όταν οι παρα-
βάσεις διαπιστώνονται από υπαλλήλους του Ε.Ο.Φ. και
εισπράττονται σύµφωνα µε τις διατάξεις περί δηµοσίων εσόδων.

11. Η άσκηση προσφυγής κατά της απόφασης επιβολής προ-
στίµου δεν αναστέλλει την εκτέλεση αυτής.

12. Το ύψος των προστίµων του παρόντος άρθρου αναπρο-
σαρµόζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

13. Η αφαίρεση και η ανάκληση της άδειας του παρόντος άρ-
θρου ενεργείται µε απόφαση της αρµόδιας αρχής που χορηγεί
την άδεια. Η απόφαση αυτή επιδίδεται µε απόδειξη στον κάτοχο
της άδειας και κοινοποιείται στη Διεύθυνση Προστασίας των
Ζώων, Φαρµάκων και Κτηνιατρικών Εφαρµογών του ΥΠΑΑΤ και
στον Ε.Ο.Φ..  

14. Κατά την επιµέτρηση των κυρώσεων του παρόντος άρθρου
λαµβάνονται υπόψη ιδίως η σοβαρότητα της παράβασης, η διάρ-
κειά της, το µέγεθος της επιχείρησης και η ένταση του δόλου
του υπαιτίου.» 

2. Το άρθρο 11 του ν. 2538/1997 αντικαθίσταται ως εξής:
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«Άρθρο 11
Έλεγχοι εφαρµογής και τήρησης των διατάξεων 
πώλησης, διάθεσης και χρήσης των κτηνιατρικών 

φαρµακευτικών προϊόντων

1. α) Κεντρική αρµόδια αρχή για την εφαρµογή των διατάξεων
πώλησης, διάθεσης και χρήσης των κτηνιατρικών φαρµακευτικών
προϊόντων και φαρµακούχων ζωοτροφών, στα καταστήµατα χον-
δρικής και λιανικής πώλησης κτηνιατρικών φαρµακευτικών προ-
ϊόντων, κτηνιατρεία, κλινικές ζώων, κτηνιατρικά γραφεία
παραγωγικών ζώων και στις εκτροφές, είναι η Διεύθυνση Προστα-
σίας των Ζώων, Φαρµάκων και Κτηνιατρικών Εφαρµογών του
ΥΠΑΑΤ. 

β) Αρµόδιες αρχές για τον έλεγχο τήρησης των διατάξεων του
παρόντος νόµου είναι οι κτηνιατρικές αρχές των Περιφερειών και
Περιφερειακών Ενοτήτων ή και η αρµόδια υπηρεσία του Ε.Ο.Φ.
για την περίπτωση παράνοµης κυκλοφορίας κτηνιατρικών φαρµα-
κευτικών προϊόντων και φαρµακούχων ζωοτροφών.

2. Οι επίσηµοι έλεγχοι διενεργούνται δειγµατοληπτικά, βάσει
ανάλυσης κινδύνου που καταρτίζει η Διεύθυνση Προστασίας των
Ζώων, Φαρµάκων και Κτηνιατρικών Εφαρµογών του ΥΠΑΑΤ, µε
ετήσια συχνότητα η οποία καθορίζεται ως εξής:

α) στα καταστήµατα χονδρικής πώλησης κτηνιατρικών φαρµα-
κευτικών προϊόντων σε ποσοστό τουλάχιστον 50% του συνολικού
αριθµού αυτών στην επικράτεια. Αν µετά από δύο συνεχόµενους
ελέγχους σε ένα κατάστηµα δεν διαπιστωθούν παραβάσεις, τότε
ο έλεγχος του συγκεκριµένου καταστήµατος µπορεί να διενεργεί-
ται κάθε τρία χρόνια,

β) στα καταστήµατα λιανικής πώλησης κτηνιατρικών φαρµακευ-
τικών προϊόντων και στα κτηνιατρικά γραφεία παραγωγικών ζώων
σε ποσοστό τουλάχιστον 30% του συνολικού αριθµού αυτών στην
επικράτεια,

γ) στα κτηνιατρεία και στις κλινικές ζώων σε ποσοστό τουλάχι-
στον 3% του συνολικού αριθµού αυτών στην επικράτεια,

δ) στις εκτροφές σε ποσοστό από 3-5% ανάλογα µε το είδος
ζώου και την κατηγορία της εκτροφής.

3. Μετά το πέρας του ελέγχου οι επιθεωρητές κτηνίατροι συν-
τάσσουν έκθεση ελέγχου για τη συµµόρφωση ή για τις διαπιστω-
θείσες παραβάσεις. Η έκθεση ελέγχου συντάσσεται σε δύο (2)
αντίγραφα, ένα (1) αντίγραφο κοινοποιείται στον ενδιαφερόµενο
και ένα (1) τηρείται στο αρχείο της υπηρεσίας που διενήργησε τον
έλεγχο. 

Αν διαπιστωθούν παραβάσεις, φωτοαντίγραφα των εκθέσεων
ελέγχου διαβιβάζονται στη Διεύθυνση Προστασίας των Ζώων,
Φαρµάκων και Κτηνιατρικών Εφαρµογών του ΥΠΑΑΤ και κατά πε-
ρίπτωση στην αρµόδια υπηρεσία του Ε.Ο.Φ. για τις από µέρους
τους ενέργειες. 

Τα αποτελέσµατα των ελέγχων κάθε έτους υποβάλλονται στη
Διεύθυνση Προστασίας των Ζώων, Φαρµάκων και Κτηνιατρικών
Εφαρµογών του ΥΠΑΑΤ.

4. Η  Διεύθυνση Προστασίας των Ζώων, Φαρµάκων και Κτηνια-
τρικών Εφαρµογών του ΥΠΑΑΤ τηρεί αρχείο µε τα αποτελέσµατα
των ελέγχων και δύναται να προβαίνει µε κλιµάκιά της σε ελέγχους
για την εφαρµογή και τήρηση των διατάξεων του παρόντος. 

5. Για την απόσυρση ή και την καταστροφή των κτηνιατρικών
φαρµακευτικών προϊόντων και φαρµακούχων ζωοτροφών, τα
οποία φέρουν επί της συσκευασίας τους ηµεροµηνία λήξης χρη-
σιµοποιήσεώς τους και έχουν λήξει ή λήγουν εντός του τρέχοντος
κάθε φορά α’ ή β’ εξαµήνου κάθε έτους, υπεύθυνοι είναι οι παρα-
γωγοί, οι εισαγωγείς, οι αντιπρόσωποι και οι παρασκευαστές
αυτών. Οι υπεύθυνοι υποχρεούνται να τα αποσύρουν από τα κα-
ταστήµατα λιανικής και χονδρικής πώλησης, κτηνιατρεία, κλινικές
ζώων και κτηνιατρικά γραφεία παραγωγικών ζώων έως την 30η
Ιουνίου ή την 31η Δεκεµβρίου του ίδιου έτους αντίστοιχα. Στους
παραβάτες των ανωτέρω διατάξεων επιβάλλονται οι κυρώσεις που
προβλέπονται στην παρ. 3 του άρθρου 10.

6. Τα κτηνιατρικά φαρµακευτικά προϊόντα και οι φαρµακούχες
ζωοτροφές που διαπιστώνονται κατά τον έλεγχο:

α) να βρίσκονται σε χώρους άλλους πλην των επιτρεπόµενων
από την ισχύουσα νοµοθεσία, 

β) να µην διαθέτουν την απαιτούµενη άδεια κυκλοφορίας ή πα-
ραγωγής ή να διατίθενται µετά τη λήξη ή ανάκληση ή αναστολή
αυτής, 

γ) να διατίθενται µετά την ηµεροµηνία λήξης τους ή να έχουν
αλλοιωθεί λόγω µη τήρησης των κανόνων καλής φύλαξης και διά-
θεσης, κρίνονται ως ακατάλληλα και κατάσχονται από τους επιθε-
ωρητές.

7. Η καταστροφή των κατασχεθέντων της παρ. 6, εξαιρουµένων
αυτών που εντοπίζονται σε εκτροφές παραγωγικών ζώων, πραγ-
µατοποιείται µε απόφαση του προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυν-
σης Κτηνιατρικής του ΥΠΑΑΤ, κατόπιν εισήγησης της Διεύθυνσης
Προστασίας των Ζώων, Φαρµάκων και Κτηνιατρικών Εφαρµογών
του ΥΠΑΑΤ. Οι δαπάνες για τη διαχείριση και καταστροφή των κα-
τασχεθέντων βαρύνουν τον κάτοχο της επιχείρησης όπου πραγ-
µατοποιήθηκε η κατάσχεση. 

8. Για τη διαχείριση (αποθήκευση, µεταφορά και καταστροφή)
των αποβλήτων που δηµιουργούνται από τα αχρησιµοποίητα ή τα
ληγµένα ή τα ακατάλληλα κτηνιατρικά φαρµακευτικά προϊόντα και
φαρµακούχες ζωοτροφές εφαρµόζονται οι διατάξεις της κείµενης
νοµοθεσίας περί στερεών ή επικίνδυνων αποβλήτων κατά περί-
πτωση.

9. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων µπορούν να αναπροσαρµόζονται οι συχνότητες των επισή-
µων ελέγχων, να καθορίζονται οι λεπτοµέρειες σχετικά µε τις
διαδικασίες ελέγχου, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την
εφαρµογή του παρόντος άρθρου.»

3. Το άρθρο 22 του ν. 3698/2008 (Α’ 198) αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Ανακαλείται η άδεια Κτηνιατρικών Γραφείων Παραγωγικών
Ζώων, που λειτουργούν χωρίς τις προϋποθέσεις του άρθρου 19,
µέχρι συµµορφώσεως σε αυτές και επιβάλλεται διοικητικό πρό-
στιµο από πεντακόσια (500) έως τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ. Αν
επαναληφθεί η παράβαση των διατάξεων του παρόντος άρθρου,
το ανωτέρω πρόστιµο διπλασιάζεται και η σχετική άδεια αφαιρεί-
ται για χρονικό διάστηµα από έναν (1) µήνα έως έξι (6) µήνες. Ει-
δικά, αν επαναληφθεί η παράβαση των παραπάνω διατάξεων
περισσότερο από δύο (2) φορές, επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο
από τρεις χιλιάδες (3.000) έως δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ και
ταυτόχρονα ανακαλείται οριστικά η σχετική άδεια.

2. Οι διοικητικές κυρώσεις που προβλέπονται στην παρ. 1, επι-
βάλλονται και εισπράττονται σύµφωνα µε τις παρ. 10, 11, 12, 13
και 14 του άρθρου 10 του ν. 2538/1997 (Α’ 242).»

4. Παραβάσεις που αφορούν στο άρθρο 10 του ν. 2538/1997 (Α’
242) και στο άρθρο 22 του ν. 3698/2008 (Α’ 198), οι οποίες έχουν
διαπιστωθεί και δεν έχει εκδοθεί απόφαση επιβολής κύρωσης πριν
την έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου, εξετάζονται σύµφωνα
µε τις διατάξεις των  ανωτέρω άρθρων και επιβάλλονται οι διοικη-
τικές και ποινικές κυρώσεις που προβλέπονται στα ίδια άρθρα,
όπως αυτά τροποποιούνται µε το παρόν άρθρο, εφόσον δεν  προ-
βλέπονταν για τις παραβάσεις αυτές ηπιότερες κυρώσεις από
αυτές που προβλέπει το παρόν άρθρο.  

Άρθρο 15
Σχολές Επαγγελµάτων Κρέατος – Εκδοροσφαγείς

1. Η παρ. 1α του άρθρου 18 του ν. 1790/1988 (Α’ 134) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«1α. α) Η αναγνώριση των δηµόσιων ή ιδιωτικών σχολών και
ιδρυµάτων της χώρας που είναι αντίστοιχα µε τις σχολές επαγ-
γελµάτων κρέατος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων (ΥΠΑΑΤ) πιστοποιείται µε κοινή απόφαση του προϊσταµένου
της αρµόδιας Γενικής Διεύθυνσης του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων και του προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης
Αγροτικής Ανάπτυξης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µετά από εισήγηση της Διεύθυνσης Έρευνας, Καινο-
τοµίας και Εκπαίδευσης του ΥΠΑΑΤ και επιτόπιο έλεγχο από τη
Διεύθυνση Κτηνιατρικής Δηµόσιας Υγείας του ίδιου Υπουργείου.
Για την αναγνώριση, η ενδιαφερόµενη δηµόσια ή ιδιωτική σχολή
ή το ίδρυµα υποβάλλει προς τη Διεύθυνση Κτηνιατρικής Δηµόσιας
Υγείας του ΥΠΑΑΤ αίτηση αναγνώρισης του περιεχοµένου των
σπουδών της/του, η οποία φέρει υπογραφή του νόµιµου εκπρο-
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σώπου αυτής/αυτού και σφραγίδα και η οποία συνοδεύεται από
τα ακόλουθα δικαιολογητικά:

αα) πλήρη στοιχεία της σχολής ή του ιδρύµατος (όπως επωνυ-
µία, διακριτικό τίτλο, έδρα, τηλέφωνα επικοινωνίας και αριθµό
ΓΕΜΗ),

αβ) αναλυτικό πρόγραµµα θεωρητικής και πρακτικής εκπαίδευ-
σης, αντίστοιχο µε εκείνο που προβλέπεται για τις σχολές επαγ-
γελµάτων κρέατος του ΥΠΑΑΤ, σύµφωνα µε το προεδρικό
διάταγµα της παρ. 1 (π.δ. 126/2000, Α’ 111),

αγ) αριθµό αδείας από τον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης
Προσόντων Επαγγελµατικού Προσανατολισµού (ΕΟΠΠΕΠ),

αδ) βιογραφικά των εκπαιδευτών,
αε) αν η πρακτική εκπαίδευση πραγµατοποιείται σε εγκεκριµένη

εγκατάσταση, την επωνυµία και τον κωδικό αριθµό έγκρισης
καθώς και αντίγραφο του µισθωτηρίου-συµφωνητικού.

Η αίτηση αναγνώρισης εξετάζεται ως προς την πληρότητά της
και προγραµµατίζεται επιτόπιος έλεγχος για την αξιολόγηση των
χώρων εκπαίδευσης και πρακτικής άσκησης, την αξιολόγηση του
εκπαιδευτικού υλικού και των εκπαιδευτών, καθώς και για τον δειγ-
µατοληπτικό έλεγχο των φακέλων των εκπαιδευοµένων. Ο επιτό-
πιος έλεγχος διενεργείται από δύο (2) κτηνιάτρους του Τµήµατος
Σφαγείων της Διεύθυνσης Κτηνιατρικής Δηµόσιας Υγείας του
ΥΠΑΑΤ και αν τα αποτελέσµατά του είναι θετικά, η αίτηση µε τα
δικαιολογητικά διαβιβάζεται στη Διεύθυνση Έρευνας, Καινοτοµίας
και Εκπαίδευσης του ΥΠΑΑΤ για τις ενέργειές της, σύµφωνα µε
το πρώτο εδάφιο.

β) Σπουδαστές σχολών ή ιδρυµάτων της περ. α’, οι οποίοι µετά
τις 9.5.2013 βρίσκονται σε διαδικασία ολοκλήρωσης ή έχουν ολο-
κληρώσει εκπαίδευση αντίστοιχη µε αυτή που προβλέπεται για τις
σχολές επαγγελµάτων κρέατος του ΥΠΑΑΤ, θεωρούνται ότι φοι-
τούν ή έχουν φοιτήσει σε αναγνωρισµένες σχολές, εφόσον η
σχολή καταθέσει και τα αναλυτικά προγράµµατα σπουδών των
προηγούµενων ετών και λάβει την αναγνώριση σύµφωνα µε τη
διαδικασία της περ. α’.»

2. α) Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 3 του π.δ.
126/2000 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η βεβαίωση ή το πιστοποιητικό επαγγελµατικής ικανότητας
κρεοπώλη ή εκδοροσφαγέα χορηγείται από:

α) τις Σχολές Επαγγελµάτων Κρέατος του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ή

β) αντίστοιχες δηµόσιες ή ιδιωτικές αναγνωρισµένες σχολές και
ιδρύµατα της χώρας, ή

γ) αντίστοιχες σχολές και ιδρύµατα άλλων κρατών - µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ή χωρών της αλλοδαπής.»

β) Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 4 του π.δ. 126/2000
αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Οι ενδιαφερόµενοι, προκειµένου να αποκτήσουν «βεβαίωση
κρεοπώλη» ή «βεβαίωση εκδοροσφαγέα», πρέπει να υποβάλουν
αίτηση απευθείας προς τις Σχολές Επαγγελµάτων Κρέατος, οι
οποίες, όταν συγκεντρώσουν τον απαιτούµενο αριθµό ατόµων, θα
προβούν στην εκπαίδευση των ενδιαφεροµένων. Ειδικά για τις
Σχολές Επαγγελµάτων Κρέατος του ΥΠΑΑΤ η αίτηση µπορεί να
υποβάλεται και µέσω του Τµήµατος Κτηνιατρικής της οικείας Δι-
εύθυνσης Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής. Οι ενδιαφερό-
µενοι για απόκτηση «βεβαίωσης κρεοπώλη» πρέπει να διαθέτουν
απολυτήριο υποχρεωτικής εκπαίδευσης, αντίγραφο του οποίου
επισυνάπτεται στην αίτησή τους.»

γ) Η περ.  ε’  της παρ. 1 του παραρτήµατος  Ι  του άρθρου 8 του
π.δ. 126/2000 αντικαθίσταται ως εξής:

«ε) Δοκιµασίες για την απόκτηση βεβαίωσης κρεοπώλη:
Όταν ολοκληρωθεί ο κύκλος των θεωρητικών µαθηµάτων, των

πρακτικών εκπαιδεύσεων, των εκπαιδευτικών επισκέψεων και της
πρακτικής εξάσκησης, χορηγείται από τις Σχολές Επαγγελµάτων
Κρέατος βεβαίωση κρεοπώλη στους  εκπαιδευοµένους, ύστερα
από σχετική επιτυχή εξέτασή τους. Η εξέταση αυτή περιλαµβάνει
θεωρητικό και πρακτικό µέρος πάνω στην ύλη που διδάχθηκε και
διενεργείται από το διδακτικό προσωπικό κάθε σχολής, έως ότου
δηµιουργηθεί και λειτουργήσει σύστηµα εξέτασης µε την καθιέ-
ρωση κοινής τράπεζας θεµάτων, από την οποία θα επιλέγονται τα
θέµατα για τις εξετάσεις όλων των σχολών. Τα θέµατα της τρά-
πεζας  καθορίζονται µετά από προτάσεις των σχολών επαγγελµά-

των κρέατος, µε βάση την διδακτική και εξεταστική τους εµπειρία,
µε µέριµνα και εποπτεία της Διεύθυνσης Έρευνας, Καινοτοµίας
και Εκπαίδευσης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων. Τα θέµατα καταχωρίζονται σε ειδική βάση δεδοµένων του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, προσβάσιµη σε
κάθε ενδιαφερόµενο µε δυνατότητα επικαιροποίησής τους. Οι λε-
πτοµέρειες σχετικά µε τη δηµιουργία της τράπεζας θεµάτων, τη
χρήση της, καθώς και τη γενικότερη οργάνωση και εποπτεία του
συστήµατος εξέτασης καθορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Παιδείας και Θρησκευµάτων και Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων.»

Άρθρο 16
Εθνικό Πρόγραµµα Συλλογής και Διαχείρισης νεκρών ζώων 

Οι παρ. 1, 3 και 4 του άρθρου 15 του ν. 4351/2015 αντικαθίσταν-
ται ως εξής: 

«1. Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, δια της
Διεύθυνσης Κτηνιατρικής Δηµόσιας Υγείας, καταρτίζει και θέτει
σε εφαρµογή, Εθνικό Πρόγραµµα Συλλογής και Διαχείρισης νε-
κρών ζώων (ΕΠΣΥΔ), προκειµένου να διασφαλισθεί η προστασία
της δηµόσιας υγείας, της υγείας των ζώων και του περιβάλλον-
τος.

3. α) Το ΕΠΣΥΔ χρηµατοδοτείται από τις Περιφέρειες της
χώρας µέσω ανταποδοτικού τέλους για τη συλλογή και διαχείριση
των νεκρών ζώων. Το τέλος αυτό καταβάλλεται µια φορά τον
χρόνο από κάθε κτηνοτροφική εκµετάλλευση της χώρας και υπο-
λογίζεται ανάλογα µε τον αριθµό των ζώντων ζώων αυτής, όπως
δηλώνεται απογραφικά και αποτυπώνεται στο Ολοκληρωµένο
Πληροφοριακό Σύστηµα (ΟΠΣ) του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων.

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εσωτερικών
και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζονται το ύψος του
ετήσιου ανταποδοτικού τέλους της παραγράφου αυτής, ανά είδος
ζωντανού ζώου, καθώς και κάθε θέµα σχετικό µε τον τρόπο υπο-
λογισµού και είσπραξης του τέλους από τις Περιφέρειες της
χώρας.

γ) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων µπορεί να ρυθµίζονται διαδικασίες κατάρτισης, παρακολού-
θησης και εποπτείας του προγράµµατος ΕΠΣΥΔ, καθώς και
οποιοδήποτε σχετικό θέµα.

4. α) Το ΕΠΣΥΔ υλοποιείται από τις Περιφέρειες της χώρας δια
των αρµοδίων υπηρεσιών τους, οι οποίες έχουν την ευθύνη της
υλοποίησης της διαγωνιστικής διαδικασίας µε διάρκεια προγράµ-
µατος τουλάχιστον τριών (3) ετών. Η εκτέλεση των περιφερειακών
προγραµµάτων ανατίθεται σε φορείς που παρέχουν υπηρεσίες
συλλογής, ταυτοποίησης, µεταφοράς και διαχείρισης των νεκρών
ζώων σε εγκεκριµένες µονάδες διαχείρισης ζωικών υποπροϊόντων.

β) Στο πλαίσιο υλοποίησης του ΕΠΣΥΔ, οι Περιφέρειες της
χώρας µπορούν πέραν του τέλους της παρ. 3 να χρηµατοδοτούν
τα προγράµµατα διαχείρισης νεκρών ζώων και µέσω ενωσιακών,
εθνικών και ιδίων πόρων. Προγράµµατα διαχείρισης νεκρών ζώων
των Περιφερειών, τα οποία έχουν ήδη εγκριθεί στο Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ), εντάσσονται στο ΕΠΣΥΔ.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΠΟΠΤΕΥΟΜΕΝΩΝ ΦΟΡΕΩΝ

Άρθρο 17
Ρυθµίσεις Οργανισµού Ελληνικών 
Γεωργικών Ασφαλίσεων (ΕΛ.Γ.Α.)

1. Στο τέλος της παρ. 14 του άρθρου 14 του ν. 1790/1988 (Α’
134), προστίθεται εδάφιο, ως εξής:

«Στη νοµική υπηρεσία του ΕΛ.Γ.Α. συνιστώνται µε απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου του ΕΛ.Γ.Α., που εγκρίνεται από τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, δύο (2) επιπλέον
θέσεις δικηγόρων στις οποίες προσλαµβάνονται δικηγόροι µε έµ-
µισθη εντολή. Όλοι οι ανωτέρω δικηγόροι µε έµµισθη εντολή αµεί-
βονται σύµφωνα µε την παρ. 10 του άρθρου 9 του
ν. 4354/2015.»
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2. Στο τέλος της παρ. 7 του άρθρου 7 του ν. 2945/2001 (Α’ 223),
προστίθεται νέο εδάφιο, ως εξής:

«Η κατοχή της θέσης του ειδικού συµβούλου δεν είναι ασυµβί-
βαστη µε την ιδιότητα του δικηγόρου ή άλλου ελεύθερου επαγ-
γελµατία και δεν απαιτείται αναστολή της άσκησης του
λειτουργήµατος ή του επαγγέλµατός τους.»

Άρθρο 18
Ρυθµίσεις Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου 

Ελλάδος (ΓΕΩΤ.Ε.Ε.)

1. α) Η παρ. 3 του άρθρου 6 του ν. 1474/1984 αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. Οι εκλογές για την ανάδειξη όλων των οργάνων του Επιµε-
λητηρίου διενεργούνται µε µυστική ψηφοφορία κάθε τέσσερα (4)
χρόνια, µέσα στο διάστηµα από 1η Οκτωβρίου µέχρι 31η Δεκεµ-
βρίου, σε όλη την Επικράτεια, µε την επιφύλαξη του άρθρου 7 του
π.δ. 334/1985, για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος µε αλ-
ληλογραφία. Η ακριβής ηµεροµηνία διεξαγωγής τους προσδιορί-
ζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, το οποίο ορίζει
επίσης την ηµέρα διεξαγωγής ολικής ή µερικής επαναληπτικής
εκλογής, είτε σε εκτέλεση δικαστικής απόφασης, είτε σε περί-
πτωση µαταίωσης της ψηφοφορίας, σε ορισµένο εκλογικό τµήµα,
για οποιονδήποτε σοβαρό λόγο.»

β) Στο άρθρο 6 του ν. 1474/1984 προστίθεται παρ. 6 ως εξής: 
«6. α) Από την έναρξη ισχύος της παρούσας διάταξης η τριετής

θητεία των οργάνων του Επιµελητηρίου που προβλέπεται στις δια-
τάξεις του παρόντος ορίζεται τετραετής και οι ανά τριετία εκλογές
για την ανάδειξη των οργάνων αυτών που προβλέπονται στις δια-
τάξεις του παρόντος διενεργούνται κάθε τέσσερα (4) χρόνια.

β) Οι επόµενες από τη δηµοσίευση της παρούσας διάταξης
εκλογές για την ανάδειξη των οργάνων του ΓΕΩΤ.Ε.Ε. θα διεξαχ-
θούν το χρονικό διάστηµα από 1 Οκτωβρίου έως 31 Δεκεµβρίου
του 2022 µε ανάλογη παράταση της θητείας των οργάνων αυτών.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 13
του ν. 1474/1984 αντικαθίσταται ως εξής:

«Το δικαίωµα εγγραφής και η ετήσια συνδροµή αναπροσαρµό-
ζονται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΓΕΩΤ.Ε.Ε..»

3. Η παρ. 1 του άρθρου 18 του ν. 1474/1984 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Στον Πρόεδρο, στους Αντιπροέδρους Α’ και Β’, στον Γενικό
Γραµµατέα, στον Οργανωτικό Γραµµατέα και στον Ταµία του Δι-
οικητικού Συµβουλίου του ΓΕΩΤ.Ε.Ε., καθώς και στους Προ-
έδρους των Διοικουσών Επιτροπών (Δ.Ε.) των περιφερειακών
παραρτηµάτων καταβάλλονται κατά µήνα έξοδα παράστασης, το
ποσό των οποίων καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ύστερα από
πρόταση του Συντονιστικού Συµβουλίου του ΓΕΩΤ.Ε.Ε..»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ  

Άρθρο 19
Εκτέλεση αποφάσεων Ευρωπαϊκής Επιτροπής 

1. Σε εκτέλεση: α) της απόφασης 2002/458/ΕΚ της Επιτροπής
της 1ης Μαρτίου 2002 (EEL 159, 17.06.2002) για τα καθεστώτα
ενίσχυσης τα οποία έθεσε σε εφαρµογή η Ελλάδα µε σκοπό τη
ρύθµιση χρεών γεωργικών συνεταιρισµών κατά τα έτη 1992 και
1994 συµπεριλαµβανοµένων των ενισχύσεων για την αναδιάρ-
θρωση της γαλακτοκοµικής συνεταιριστικής επιχείρησης «ΑΓΝΟ»
και της απόφασης του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης (5ο
τµήµα) της 29ης Απριλίου 2004 στην υπόθεση υπ’ αρ. C-278/00
και β) της απόφασης 2012/320/ΕΕ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της
25ης Ιανουαρίου 2012 (EEL 164, 23.06.2012) «Ενισχύσεις που χο-
ρήγησε η Ελλάδα σε παραγωγούς δηµητριακών και σε αγροτι-
κούς συνεταιρισµούς που συγκεντρώνουν δηµητριακά»
κοινοποιηθείσα υπό τον αριθ. C(2011)9335 και της απόφασης του
Γενικού Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 9ης Απριλίου
2014 στην υπόθεση Τ-150/12, το Ελληνικό Δηµόσιο δύναται να
ρυθµίζει τα προς ανάκτηση οφειλόµενα ποσά των υπόχρεων

Αγροτικών Συνεταιριστικών Οργανώσεων σε ετήσιες έντοκες δό-
σεις. Ο αριθµός, καθώς και το ύψος των ετήσιων έντοκων δόσεων
καθορίζονται µε βάση την οικονοµική δυνατότητα κάθε αγροτικής
συνεταιριστικής οργάνωσης και δεν µπορεί σε καµία περίπτωση
να υπερβαίνει τις είκοσι (20) ετήσιες δόσεις.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζονται οι αναγκαίες λεπτοµέρειες
για την εκτέλεση των αποφάσεων της παρ. 1 και ιδίως ο προσδιο-
ρισµός των υπόχρεων προς ανάκτηση Αγροτικών Συνεταιριστικών
Οργανώσεων, ο  αριθµός και το ποσό των ετήσιων δόσεων για
κάθε υπόχρεο και το ύψος του επιτοκίου των δόσεων.

3. Αρµόδια υπηρεσία για την εκτέλεση των ανακτήσεων της
παρ. 1 είναι η Αποκεντρωµένη Μονάδα Κρατικών Ενισχύσεων του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

4. Αν δεν καταβληθεί έγκαιρα δόση από υπόχρεο προς ανά-
κτηση,  η συνολική οφειλή του υπόχρεου που δεν κατέβαλε το
οφειλόµενο ποσό καθίσταται άµεσα ληξιπρόθεσµη έναν µήνα µετά
την καθορισµένη ηµεροµηνία καταβολής της δόσης και εισπράτ-
τεται σύµφωνα µε τις διατάξεις περί είσπραξης δηµοσίων εσόδων. 

Άρθρο 20
Εκκαθάριση δαπανών

1. Δαπάνες µετακινήσεων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, οι οποίες πραγµατοποιήθηκαν εντός του µηνός
Ιανουαρίου του έτους 2011, εκκαθαρίζονται σε βάρος των πιστώ-
σεων του Τακτικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2020 του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων από τους οι-
κείους ΑΛΕ κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης.

2. Δαπάνες για ελέγχους των Περιφερειών, σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 3460/2006 (Α’ 105), οι οποίες προ-
έκυψαν κατά τα οικονοµικά έτη 2013, 2014, 2015 και 2016, εκκα-
θαρίζονται σε βάρος των πιστώσεων του προϋπολογισµού των
οικείων Περιφερειών έτους 2020, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής
ή ειδικής διάταξης και των διατάξεων περί παραγραφής, µέχρι συ-
νολικού ποσού δαπανών έντεκα χιλιάδων (11.000) ευρώ για το σύ-
νολο των προαναφεροµένων οικονοµικών ετών.

Άρθρο 21
Δαπάνες προγραµµάτων βρουκέλλωσης 

και σπογγώδους εγκεφαλοπάθειας

1. Δαπάνες συµβάσεων ιδιωτών κτηνιάτρων εκτροφής για την
εφαρµογή του προγράµµατος ελέγχου και εκρίζωσης της βρου-
κέλλωσης των αιγοπροβάτων και των αγελαίων βοοειδών (REV-1)
έτους 2016, σύµφωνα µε την υπ’ αρ. 1677/65137/06.06.2016 κοινή
απόφαση των Αναπληρωτών Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 1639) και την υπ’ αρ.
1506/59229/20.05.2016 απόφαση του Αναπληρωτή Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 1502), οι οποίες µεταφέρ-
θηκαν από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων στους προϋπολογισµούς των Περιφε-
ρειών, εκκαθαρίζονται σε βάρος των πιστώσεων του προϋπολογι-
σµού των Περιφερειών οικονοµικού έτους 2020, κατά παρέκκλιση
κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης και των διατάξεων περί παραγρα-
φής, µέχρι συνολικού ποσού δαπανών σαράντα τεσσάρων χιλιά-
δων (44.000) ευρώ.

2. Εκτροφείς που προσκόµισαν νεκρά βοοειδή, πρόβατα ή
αίγες, ανεξαρτήτως αιτιολογίας θανάτου, στις αρµόδιες κτηνια-
τρικές αρχές κατά τα έτη 2014 και 2015, προκειµένου να εξετα-
σθούν για µεταδοτική σπογγώδη εγκεφαλοπάθεια (ΜΣΕ) και
σπογγώδη εγκεφαλοπάθεια βοοειδών (ΣΕΒ), ανεξάρτητα αν πραγ-
µατοποιήθηκε η εργαστηριακή εξέταση από τις αρµόδιες κτηνια-
τρικές αρχές, δικαιούνται επιχορήγησης σύµφωνα µε την παρ. 3
του άρθρου 5 της υπ’ αρ. 432/20486/13-2-2014 κοινής απόφασης
του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 345) και την παρ. 3 του άρθρου
5 της υπ’ αρ. 2725/81140/21-7-2015 κοινής απόφασης του Υφυ-
πουργού Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 1560),
εφόσον πληρούν τις λοιπές προϋποθέσεις για τη χορήγησή της.
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Η αποζηµίωση βαρύνει τις πιστώσεις της Συλλογικής Απόφασης
Έργου  (ΣΑΕ) 082/2 του προϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύσεων
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων  οικονοµικού
έτους 2020, έργο 2019ΣΕ08220006. Η πληρωµή των δικαιούχων
θα γίνει µε υπόλογο την αρµόδια οικονοµική υπηρεσία της Περι-
φέρειας και η χρηµατοδότηση του έργου θα γίνει σύµφωνα µε τις
διατάξεις του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Άρθρο 22
Επίδοση διοικητικών εγγράφων – 

Ερευνητικό προσωπικό 

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 28 του ν.
2520/1997 (Α’ 173) αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι αποφάσεις της παρ. 1 επιδίδονται σύµφωνα µε το άρθρο 5
του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας                     (ν. 4174/2013,
Α’ 170). Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µπορεί να καθορίζονται ειδικότερα τεχνικά και λεπτο-
µερειακά θέµατα για την εφαρµογή της διάταξης του προηγούµε-
νου εδαφίου που αφορούν ιδίως την εφαρµογή της ηλεκτρονικής
κοινοποίησης, τη δηµιουργία πιστοποιητικού παραλαβής και την
αίτηση ή συγκατάθεση των διοικουµένων.»

2. Το εφάπαξ ποσό της παρ. 1 του άρθρου 12 του                   ν.
4575/2018 (Α’192) καταβάλλεται και στο ερευνητικό προσωπικό
του Μπενακείου Φυτοπαθολογικού Ινστιτούτου, κατόπιν έκδοσης
της σχετικής κοινής υπουργικής απόφασης της παρ. 2 του ίδιου
άρθρου.

Άρθρο 23
Ορισµός κεντρικών αρµόδιων αρχών 

και ενιαίου φορέα για τα ΠΟΕΣΕ, 
για την εφαρµογή του κανονισµού (ΕΕ) 2017/625 

1. Για την εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου 4 του Κανονισµού
(ΕΕ) 2017/625, ως κεντρικές αρµόδιες αρχές για την οργάνωση,
την εποπτεία, τον συντονισµό και τη διενέργεια των επίσηµων
ελέγχων και των άλλων επίσηµων δραστηριοτήτων που διεξάγον-
ται για την εξακρίβωση της συµµόρφωσης µε τους κανόνες που
θεσπίζονται σε εθνικό και ενωσιακό επίπεδο για τους τοµείς της
παρ. 2 του άρθρου 1 του ίδιου Κανονισµού, ορίζονται οι Γενικές
Διευθύνσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
(ΥΠΑΑΤ) δια των Διευθύνσεών τους και ο εποπτευόµενος από το
ΥΠΑΑΤ Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων (ΕΦΕΤ), ως εξής: 

α) Για τον τοµέα της περ. α’:
αα) η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής για τα τρόφιµα ζωικής

προέλευσης που παράγονται στις εγκαταστάσεις και τις επιχειρή-
σεις πρωτογενούς παραγωγής της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου
3 του π.δ. 79/2007 (Α’95), όπως ισχύει,

αβ) η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων για τα τρόφιµα φυτικής προ-
έλευσης σε κάθε στάδιο της πρωτογενούς παραγωγής, καθώς και
κατά την τυποποίηση και συσκευασία των πρωτογενών αυτών
προϊόντων,

αγ) η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας για τα υπολείµµατα γεωργι-
κών φαρµάκων και για τα µη µεταποιηµένα τρόφιµα φυτικής προ-
έλευσης, όπως αυτά ορίζονται στο άρθρο 2 του Κανονισµού (ΕΚ)
αριθ. 852/2004,

αδ) ο ΕΦΕΤ για όλα τα τρόφιµα που δεν εµπίπτουν στις περ.
αα’, ββ’ και γγ’, καθώς και για τα υλικά και αντικείµενα που προ-
ορίζονται να έρθουν σε επαφή µε τρόφιµα.

β) Για τον τοµέα της περ. β’:
βα) η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας για τον τοµέα της σκόπιµης

ελευθέρωσης στο περιβάλλον γενετικώς τροποποιηµένων οργα-
νισµών (ΓΤΟ) µε σκοπό την παραγωγή τροφίµων και ζωοτροφών,
όσον αφορά τους σπόρους προς σπορά (πολλαπλασιαστικό
υλικό),

ββ) η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων για τον τοµέα της σκόπιµης
ελευθέρωσης στο περιβάλλον γενετικώς τροποποιηµένων οργα-
νισµών (ΓΤΟ) µε σκοπό την παραγωγή τροφίµων, όσον αφορά
όλες τις υπόλοιπες κατηγορίες σπόρων εκτός των σπόρων προς
σπορά,

γ) Για τον τοµέα της περ. γ’ η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας. 
δ) Για τον τοµέα της περ. δ’ η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής. 

ε) Για τον τοµέα της περ. ε’ η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής.
στ) Για τον τοµέα της περ. στ’  η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρι-

κής.
ζ) Για τον τοµέα της περ. ζ’ η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας. 
η) Για τον τοµέα της περ. η’ η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας. 
θ) Για τον τοµέα της περ. θ’ η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων.
ι) Για τον τοµέα της περ. ι’ η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων. 
2. Για την εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου 1 του Κανονισµού

(ΕΕ) 2017/625, ορίζονται ως κεντρικές αρµόδιες αρχές οι Γενικές
Διευθύνσεις του ΥΠΑΑΤ δια των Διευθύνσεών τους και ο επο-
πτευόµενος από το ΥΠΑΑΤ ΕΦΕΤ, ως εξής:

α) η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής για τα αναφερόµενα στις
περ. α’ και β’ της παρ. 1 του άρθρου 47 του Κανονισµού (ΕΕ)
2017/625, 

β) η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων για τα τρόφιµα φυτικής προ-
έλευσης, εκτός των υποπερ. ββ’, γγ’ και δδ’ της περ. δ’ της πα-
ρούσας παραγράφου,

γ) ο Ε.Φ.Ε.Τ. για τα τρόφιµα που δεν περιλαµβάνονται στις περ.
α’ και β’ της παρούσας παραγράφου, καθώς και για τα υλικά και
αντικείµενα που προορίζονται να έρθουν σε επαφή µε τρόφιµα, 

δ) η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας:
δα) για τις ζωοτροφές,
δβ) για τα φυτά, φυτικά προϊόντα και άλλα αντικείµενα όπως

ορίζονται στο άρθρο 2 του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/2031, για την
εξακρίβωση της συµµόρφωσης µε τους κανόνες της περ. ζ’ της
παρ. 2 του άρθρου 1 του Κανονισµού (ΕΕ) 2017/625,

δγ) για τους ελέγχους υπολειµµάτων γεωργικών φαρµάκων
µέσα και επάνω σε τρόφιµα φυτικής προέλευσης, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του Κανονισµού (ΕΚ) αριθ. 396/2005,

δδ) για τους σπόρους προς σπορά και το λοιπό πολλαπλασια-
στικό υλικό µέχρι τη διαδικασία σποράς ή φύτευσης.

3. Για την εφαρµογή της περ. α’ της παρ. 4 του άρθρου 1 του
Κανονισµού (ΕΕ) 2017/625 η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων του
ΥΠΑΑΤ ορίζεται ως η κεντρική αρµόδια αρχή για τους επίσηµους
ελέγχους που διενεργούνται σύµφωνα µε το άρθρο 89 του Κανο-
νισµού (ΕΕ) αριθ. 1306/2013 για τον εντοπισµό πιθανών δόλιων ή
παραπλανητικών πρακτικών όσον αφορά τα πρότυπα εµπορίας
που αναφέρονται στα άρθρα 73 έως 91 του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ.
1308/2013 και όσον αφορά τα τρόφιµα ζωικής προέλευσης.

4. Για την εφαρµογή της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 4 του
Κανονισµού (ΕΕ) 2017/625 συνιστάται στο ΥΠΑΑΤ Συντονιστική
Επιτροπή Επίσηµων Ελέγχων (ΣΕΕΕ), µε πρόεδρο τον Γενικό
Γραµµατέα Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Με απόφαση του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων συγκροτείται η
ΣΕΕΕ, ορίζονται τα µέλη της και καθορίζεται κάθε θέµα σχετικό
µε το έργο και τη λειτουργία της. 

5. Για την εφαρµογή της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 4 του
Κανονισµού (ΕΕ) 2017/625 το ΥΠΑΑΤ είναι αρµόδιο για τον συν-
τονισµό της συνεργασίας και των επαφών µε την Επιτροπή και µε
τα άλλα κράτη µέλη, όσον αφορά τους επίσηµους ελέγχους και
τις άλλες επίσηµες δραστηριότητες, δια των κεντρικών αρµόδιων
αρχών της παρ. 1 κατά περίπτωση.

6. Για την εφαρµογή του άρθρου 109 του Κανονισµού (ΕΕ)
2017/625 συνιστάται στο ΥΠΑΑΤ οµάδα Πολυετούς Εθνικού Σχε-
δίου Ελέγχων (ΠΟΕΣΕ), µε τα καθήκοντα που ορίζονται στην παρ.
2 του άρθρου αυτού. Η οµάδα ΠΟΕΣΕ αποτελείται από εκπροσώ-
πους όλων των κεντρικών αρµόδιων αρχών της παρ. 1. Με από-
φαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
συγκροτείται η οµάδα ΠΟΕΣΕ, ορίζονται τα µέλη της και καθορί-
ζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη λειτουργία της.

7. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων και του τυχόν συναρµόδιου Υπουργού, µετά από εισήγηση
των κεντρικών αρµόδιων αρχών της παρ. 1, κατά περίπτωση, µπο-
ρεί να καθορίζονται τα λοιπά αναγκαία συµπληρωµατικά, οργανω-
τικά και εκτελεστικά µέτρα για την εφαρµογή των διατάξεων του
Κανονισµού (ΕΕ) 2017/625 καθώς και των εκτελεστικών ή των κατ’
εξουσιοδότηση πράξεων που προβλέπονται στον Κανονισµό
αυτόν. Στα µέτρα αυτά περιλαµβάνονται ιδίως ο καθορισµός, η
κατανοµή και η εξειδίκευση αρµοδιοτήτων και διοικητικών διαδι-
κασιών, ο ορισµός των αρµόδιων κατά περίπτωση Διευθύνσεων
ως κεντρικών αρχών των παρ. 1, 2 και 3, ο ορισµός των λοιπών
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αρµόδιων αρχών, πέραν των κεντρικών, στις οποίες συµπεριλαµ-
βάνονται και οι αρχές εφαρµογής εποπτείας και διαχείρισης για
την ασφάλεια των τροφίµων, η σύσταση και η συγκρότηση συλ-
λογικών οργάνων, ο καθορισµός τελών, η θέσπιση κυρώσεων,
καθώς και κάθε αναγκαίο θέµα για την εφαρµογή του παρόντος
άρθρου. Με την ίδια απόφαση επέρχονται οι αναγκαίες προσαρ-
µογές της κείµενης νοµοθεσίας, όταν απαιτείται τροποποίηση ή
κατάργηση διατάξεων, προεδρικών διαταγµάτων, κοινών υπουρ-
γικών αποφάσεων και υπουργικών αποφάσεων, για την εκπλή-
ρωση του σκοπού του πρώτου εδαφίου.

8. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου, όπου στην κεί-
µενη νοµοθεσία αναφέρονται κεντρικές αρµόδιες αρχές, για θέ-
µατα που αφορούν ελέγχους στους τοµείς της παρ. 2 του άρθρου
1 του Κανονισµού (ΕΕ) 2017/625, νοούνται πλέον οι κεντρικές αρ-
µόδιες αρχές του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 24
Συµβούλιο Στρατηγικού Σχεδιασµού - 

Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Η παρ. 2 του άρθρου 16 του π.δ. 97/2017 (Α’ 138) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2) Το Συµβούλιο συγκροτείται από την πολιτική ηγεσία και τους
Γραµµατείς του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
(ΥΠΑΑΤ), τους προϊσταµένους των Γενικών Διευθύνσεων, τους
προϊσταµένους των αυτοτελών υπηρεσιών επιπέδου Διεύθυνσης,
τους προϊσταµένους των Ειδικών Υπηρεσιών και τους Προέδρους
των εποπτευόµενων φορέων του ΥΠΑΑΤ. Στο Συµβούλιο προ-
εδρεύει ο Υπουργός και καθήκοντα γραµµατέα εκτελεί ο προϊστά-
µενος του Γραφείου Συντονισµού Δηµοσίων Πολιτικών της
Υπηρεσίας Συντονισµού ή ο οριζόµενος αναπληρωτής του.»

2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων και όπου απαιτείται του κατά περίπτωση συναρµόδιου
Υπουργού, µπορεί να λαµβάνονται µέτρα για την πρόληψη και αν-
τιµετώπιση εκτάκτων ή απρόβλεπτων κινδύνων που σχετίζονται µε
την προστασία της αγροτικής, κτηνοτροφικής και αλιευτικής πα-
ραγωγής, την ασφάλεια των τροφίµων και την προστασία της δη-
µόσιας υγείας. Με την απόφαση του προηγούµενου εδαφίου
µπορούν να λαµβάνονται εξειδικευµένα ή και συµπληρωµατικά
µέτρα πρόληψης, επιτήρησης και ελέγχου σε τοπικό ή εθνικό επί-
πεδο. Στα µέτρα αυτά περιλαµβάνεται ιδίως ο ορισµός αρµόδιων
αρχών και ο καθορισµός αρµοδιοτήτων και διοικητικών διαδικα-
σιών, η σύσταση και η συγκρότηση συλλογικών οργάνων, καθώς
και η θέσπιση διοικητικών και ποινικών κυρώσεων. Η χρονική διάρ-
κεια ισχύος των µέτρων δεν µπορεί να ξεπερνά το ένα (1) έτος,
χωρίς δυνατότητα παράτασης.

Άρθρο 25
Αγροτικά αδικήµατα φθοράς

1. Το άρθρο 38 του ν. 3585/2007 (Α’148) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 38
Φθορά αγροτικού κτήµατος

1. Με την επιφύλαξη των περιπτώσεων της φθοράς πράγµατος
ιδιαίτερα µεγάλης αξίας ή τοποθετηµένου σε δηµόσιο χώρο της
παρ. 1 του άρθρου 378, καθώς και της παρ. 2 του άρθρου 378 του
Ποινικού Κώδικα (ν. 4619/2019, Α’ 95), ο υπαίτιος φθοράς ξένου
(ολικώς ή εν µέρει) ή κοινόχρηστου αγροτικού κτήµατος αξίας
µέχρι εξακόσια (600) ευρώ ή αν η ζηµιά που προξενήθηκε από τη
φθορά δεν υπερβαίνει τα εξακόσια (600) ευρώ, τιµωρείται µε χρη-
µατική ποινή έως 40 ηµερήσιες µονάδες, ύψους κάθε ηµερήσιας
µονάδας από ένα (1) ευρώ έως εβδοµήντα (70) ευρώ. Με την ίδια
ποινή τιµωρείται και ο υπαίτιος διατάραξης, µε οποιονδήποτε
τρόπο, της κανονικής ροής αρδευτικών υδάτων, αν η ζηµία που
προξενήθηκε δεν υπερβαίνει τα εξακόσια (600) ευρώ. 

2. Η ποινική δίωξη για το αγροτικό αδίκηµα του παρόντος άρ-
θρου ασκείται πάντοτε αυτεπαγγέλτως, ο εισαγγελέας όµως µε
διάταξή του απέχει από την ποινική δίωξη, αν ο παθών δηλώσει

ότι δεν επιθυµεί την ποινική δίωξη του δράστη. Αν η δήλωση υπο-
βληθεί µετά την άσκηση της ποινικής δίωξης, το δικαστήριο παύει
οριστικά αυτήν. Οι διατάξεις των παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 381
του Ποινικού Κώδικα εφαρµόζονται αναλόγως και για το αδίκηµα
του παρόντος άρθρου.

3. Εφόσον η αγροτική φθορά κατά την έννοια της παρ. 1 έχει
αντικείµενο  πράγµα αξίας άνω των εξακοσίων (600) ευρώ ή η
ζηµία που προξενήθηκε από τη φθορά υπερβαίνει τα εξακόσια
(600) ευρώ, ο υπαίτιος των αδικηµάτων τιµωρείται κατά τις διατά-
ξεις περί φθοράς ξένης ιδιοκτησίας του Ποινικού Κώδικα.»

2. Το άρθρο 39 του ν. 3585/2007 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 39
Φθορά µε ζώα

1. Όποιος µε πρόθεση προκαλεί αγροτική φθορά, κατά την έν-
νοια της παρ. 1 του άρθρου 38, µε ζώα, πτηνά ή µέλισσες, η οποία
έχει αντικείµενο πράγµα αξίας µέχρι εξακόσια (600) ευρώ ή αν η
ζηµία που προξενήθηκε δεν υπερβαίνει τα εξακόσια (600) ευρώ,
τιµωρείται µε χρηµατική ποινή έως 40 ηµερήσιες µονάδες, ύψους
κάθε ηµερήσιας µονάδας από ένα (1) ευρώ έως εβδοµήντα (70)
ευρώ.

2. Εάν η κατά την παρ. 1 πράξη τελέσθηκε από αµέλεια, επιβάλ-
λεται χρηµατική ποινή έως 30 ηµερήσιες µονάδες, ύψους κάθε
ηµερήσιας µονάδας από ένα (1) ευρώ έως εβδοµήντα (70) ευρώ.

3. Η ποινική δίωξη για τα αγροτικά αδικήµατα του παρόντος άρ-
θρου ασκείται πάντοτε αυτεπαγγέλτως, ο εισαγγελέας όµως µε
διάταξή του απέχει από την ποινική δίωξη, αν ο παθών δηλώσει
ότι δεν επιθυµεί την ποινική δίωξη του δράστη. Αν η δήλωση υπο-
βληθεί µετά την άσκηση της ποινικής δίωξης, το δικαστήριο παύει
οριστικά αυτήν. Οι διατάξεις των παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 381
του Ποινικού Κώδικα εφαρµόζονται αναλόγως και για τα αδική-
µατα του παρόντος άρθρου.

4. Εφόσον η αγροτική φθορά κατά την έννοια της παρ. 1 έχει
αντικείµενο πράγµα αξίας άνω των εξακοσίων (600) ευρώ ή η
ζηµία που προξενήθηκε από τη φθορά υπερβαίνει τα εξακόσια
(600) ευρώ, ο υπαίτιος του αδικήµατος τιµωρείται κατά τις διατά-
ξεις περί φθοράς ξένης ιδιοκτησίας του Ποινικού Κώδικα.»

Άρθρο 26
Αγροδιατροφικές συµπράξεις

1. Η περ. α’ του άρθρου 37 του ν. 4673/2020 (Α’ 52) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«α) τα άρθρα 1 έως και 34, 36 και 39 έως και 41 του ν.
4384/2016, όπως ισχύουν, του άρθρου 41 του ν. 4384/2016 καταρ-
γουµένου αναδροµικά από τότε που ίσχυσε, ήτοι από
26.04.2016,».

2. Η ισχύς της παρ. 1 αρχίζει από τις 11.3.2020.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗ ΠΑΡΑΠΛΑΝΗΣΕΩΣ 

ΤΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ 
ΩΣ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΠΡΟΕΛΕΥΣΗ ΤΩΝ ΤΡΟΦΙΜΩΝ 

Άρθρο 27
Διοικητικές κυρώσεις 

1. Η υποπερ. 7 της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 23 του ν.
4235/2014 (Α’ 32) τροποποιείται ως εξής: 

«7. Η παραγωγή και διάθεση νοθευµένων τροφίµων.
15.000 - 80.000».

2. Μετά την υποπερ. 14 της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 23
του ν. 4235/2014 (Α’ 32) προστίθεται υποπερ. 14α , ως εξής:

«14α. Η µη συµµόρφωση, πέραν των περιπτώσεων µη συµµόρ-
φωσης του άρθρου 23Α, µε τις απαιτήσεις της νοµοθεσίας σχε-
τικά µε την παραπλανητική επισήµανση, παρουσίαση, και
διαφήµιση των τροφίµων που αφορούν ειδικά στον προσδιορι-
σµό του τόπου παραγωγής, προέλευσης ή µεταποίησης των τρο-
φίµων.

30.000 - 300.000».
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Άρθρο 28
Μη συµµορφώσεις στην ορθή σήµανση 

της χώρας καταγωγής και χρήση των ενδείξεων Π.Ο.Π.,
Π.Γ.Ε., Ε.Π.Ι.Π. και βιολογικών προϊόντων 

Μετά το άρθρο 23 του ν. 4235/2014 (Α’ 32) προστίθεται άρθρο
23Α ως εξής:

«Άρθρο 23Α
Μη συµµορφώσεις ως προς τη σήµανση της χώρας 

καταγωγής και τη χρήση ενδείξεων Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε., Ε.Π.Ι.Π. και
βιολογικών προϊόντων

1. Μη συµµορφώσεις ως προς τη σήµανση της χώρας κατα-
γωγής των προϊόντων και τη χρήση ενδείξεων Προστατευόµενης
Ονοµασίας Προέλευσης (Π.Ο.Π.), Προστατευόµενης Γεωγραφι-
κής Ένδειξης (Π.Γ.Ε.), Εγγυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων
Προϊόντων (Ε.Π.Ι.Π.) και ενδείξεων βιολογικών προϊόντων, συνι-
στούν:

α) Η µε πρόθεση παραγωγή, εισαγωγή, εξαγωγή, αποθή-
κευση, διακίνηση, επισήµανση, διαφήµιση, προώθηση ή διάθεση
στην κατανάλωση τροφίµων, τα οποία, είτε τα ίδια είτε κατά τα
συστατικά τους, εµφανίζονται να έχουν ως χώρα καταγωγής
άλλη από αυτή από την οποία κατάγονται ή τόπο µεταποίησης ή
παραγωγής ή προέλευσης άλλον από αυτόν στον οποίο µεταποι-
ήθηκαν ή παράχθηκαν ή από τον οποίο προέρχονται ή τα οποία
εµφανίζονται ως προϊόντα Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε., Ε.Π.Ι.Π. ή βιολογικά,
χωρίς να δικαιούνται τη χρήση των ενδείξεων αυτών, σύµφωνα
µε την ισχύουσα νοµοθεσία.

β) Η µε πρόθεση µη τήρηση των προδιαγραφών παραγωγής,
διάθεσης, επισήµανσης, παρουσίασης και διαφήµισης των τρο-
φίµων που φέρουν ενδείξεις Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε., Ε.Π.Ι.Π. ή βιολογικών
προϊόντων.

γ) Η µε πρόθεση κατάρτιση ή νόθευση εγγράφων, η χρήση
πλαστών ή παραποιηµένων εγγράφων ή η αντιποίηση της ταυτό-
τητας µιας επιχείρησης τροφίµων για να επιτευχθεί η κυκλοφο-
ρία ή διάθεση των παραπάνω προϊόντων.

2. Για τις µη συµµορφώσεις της παρ. 1, επιβάλλονται κατά πε-
ρίπτωση σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου: 

α) Τα ακόλουθα διοικητικά µέτρα και κυρώσεις, σωρευτικά ή
διαζευκτικά: 

αα) Περιορισµός ή απαγόρευση διάθεσης τροφίµων, σύµφωνα
µε τα άρθρα 6 και 7, αντίστοιχα. 

αβ) Αναστολή λειτουργίας του συνόλου ή µέρους των δραστη-
ριοτήτων της επιχείρησης τροφίµων.

αγ) Προσωρινή ή οριστική ανάκληση της άδειας λειτουργίας
της εγκατάστασης επιχείρησης τροφίµων.

αδ) Δηµοσιοποίηση των στοιχείων της επιχείρησης και των επί-
µαχων προϊόντων για την προστασία του δηµοσίου συµφέρον-
τος.

αε) Διοικητικό πρόστιµο ποσού από τριάντα χιλιάδες (30.000)
ευρώ έως και τριακόσιες χιλιάδες (300.000) ευρώ. Αν η επιχεί-
ρηση έχει κύκλο εργασιών κατά τη χρήση του προηγουµένου
έτους µεγαλύτερο από δέκα εκατοµµύρια (10.000.000) ευρώ, το
ύψος του διοικητικού προστίµου υπολογίζεται σε ποσοστό από
µηδέν κόµµα πέντε τοις εκατό (0,5%) έως έξι τοις εκατό (6%) του
κύκλου εργασιών της επιχείρησης ή στο ύψος του κέρδους που
έχει προσπορισθεί από τη συγκεκριµένη ενέργεια, αν το τελευ-
ταίο είναι υψηλότερο. Ως προς τη διαδικασία επιβολής και την
είσπραξη και απόδοση των διοικητικών προστίµων της παρούσας
υποπερίπτωσης εφαρµόζονται τα άρθρα 24 και 25, αντίστοιχα.

αστ) Μόνιµη αφαίρεση από τον µη συµµορφούµενο του δι-
καιώµατος χρήσεως ενδείξεων Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε., Ε.Π.Ι.Π. ή βιολο-
γικών προϊόντων για τα προϊόντα για τα οποία διαπιστώνεται µη
συµµόρφωση του παρόντος άρθρου. Η παρούσα κύρωση επι-
βάλλεται εφόσον ο µη συµµορφούµενος είναι υπότροπος.

β) Οι ποινικές κυρώσεις της παρ. 4α του άρθρου 27.
3. Κριτήρια για την αξιολόγηση της βαρύτητας των µη συµ-

µορφώσεων της παρ. 1 και την επιβολή των διοικητικών µέτρων
και κυρώσεων της περ. α’ της παρ. 2 αποτελούν ιδίως, η επιδίωξη
οικονοµικού ή άλλου οφέλους, η βλάβη του δηµοσίου συµφέρον-

τος ή τρίτων, η παραπλάνηση του καταναλωτή και η υποτροπή
για µη συµµορφώσεις του παρόντος άρθρου. Οι υπεύθυνοι που
προσδιορίζονται στην περ. α’ της παρ. 7 του άρθρου 27 ευθύ-
νονται µε την προσωπική τους περιουσία και εις ολόκληρον µαζί
µε το οικείο νοµικό πρόσωπο, για την καταβολή των προστίµων
που επιβάλλονται σε αυτό, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόν-
τος άρθρου.

Άρθρο 29
Ποινικές κυρώσεις

1. Η παρ. 2 του άρθρου 27 του ν. 4235/2014 (Α’ 32) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Όποιος µε πρόθεση παράγει, εισάγει, εξάγει, αποθηκεύει,
διακινεί ή διαθέτει στην κατανάλωση τρόφιµα, τα οποία κατά τη
διαπίστωση της αρµόδιας αρχής είναι νοθευµένα, σύµφωνα µε
τον ορισµό της παρ. 10 του άρθρου 1, τιµωρείται µε φυλάκιση
τουλάχιστον τριών (3) µηνών ή χρηµατική ποινή σύµφωνα µε την
περ. β’ της παρ. 2 και την παρ. 3 του άρθρου 57 του Ποινικού
Κώδικα (ν. 4619/2019, Α’ 95). Αν τα νοθευµένα τρόφιµα του προ-
ηγουµένου εδαφίου είναι, κατά τη διαπίστωση της αρµόδιας
αρχής, επιβλαβή σύµφωνα µε τις παρ. 6 και 8 του άρθρου 1, για
την υγεία του ανθρώπου, επιβάλλεται φυλάκιση τουλάχιστον
τριών (3) ετών και χρηµατική ποινή σύµφωνα µε την περ. γ’ της
παρ. 2 και την παρ. 3 του άρθρου 57 του Ποινικού Κώδικα.

Με διάταξη του αρµόδιου Εισαγγελέα, σύµφωνα µε τα άρθρα
2 περ. β’ και 3 παρ. 2 περ. β’ του ν. 2472/1997 (Α’ 50), µπορεί να
επιτραπεί η δηµοσίευση των στοιχείων των κατηγορουµένων ή
καταδικασθέντων για τα ανωτέρω αδικήµατα για τη συµπλήρωση
στοιχείων της ανακρίσεως ή/και για την προστασία των κατανα-
λωτών και της δηµόσιας υγείας.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 27 του ν. 4235/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Όποιος µε πρόθεση παράγει, εισάγει, εξάγει, αποθηκεύει,
διακινεί ή διαθέτει στην κατανάλωση τρόφιµα, τα οποία κατά τη
διαπίστωση της αρµόδιας αρχής είναι επιβλαβή για την υγεία του
ανθρώπου, σύµφωνα µε τις παρ. 6 και 8 του άρθρου 1, τιµωρείται
µε φυλάκιση τουλάχιστον έξι (6) µηνών ή χρηµατική ποινή σύµ-
φωνα µε την περ. β’ της παρ. 2 και την παρ. 3 του άρθρου 57 του
Ποινικού Κώδικα, εκτός αν προβλέπεται µεγαλύτερη ποινή από
άλλες κείµενες διατάξεις.»

3. Η παρ. 4 του άρθρου 27 του ν. 4235/2014 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«4. Όποιος, κατά τη διαπίστωση της αρµόδιας αρχής, αναµει-
γνύει παράνοµα είδη τροφίµων διαφορετικών ποιοτήτων µε
σκοπό τη διάθεσή τους στην κατανάλωση, τιµωρείται µε φυλά-
κιση ή χρηµατική ποινή σύµφωνα µε την περ. β’ της παρ. 2 και
την παρ. 3 του άρθρου 57 του Ποινικού Κώδικα. Με την ίδια ποινή
τιµωρείται και όποιος µε πρόθεση εισάγει, εξάγει, αποθηκεύει,
διακινεί ή διαθέτει στην κατανάλωση τέτοια προϊόντα.»

4. Μετά την παρ. 4 του άρθρου 27 του ν. 4235/2014 προστίθε-
ται παρ. 4α’ ως εξής:

«4α. Όποιος µε πρόθεση παράγει, εισάγει, εξάγει, αποθηκεύει,
διακινεί ή διαθέτει στην κατανάλωση τρόφιµα τα οποία, είτε τα
ίδια είτε κατά τα συστατικά τους, εµφανίζονται, κατά τη διαπί-
στωση της αρµόδιας αρχής, να έχουν ως χώρα ή τόπο µεταποί-
ησης ή παραγωγής ή προέλευσης άλλον από αυτόν στον οποίο
µεταποιήθηκαν ή παράχθηκαν ή από τον οποίο προέρχονται ή τα
οποία εµφανίζονται ως προϊόντα Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. χωρίς
να δικαιούνται τη χρήση των ενδείξεων αυτών σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία, τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον δύο
(2) ετών και χρηµατική ποινή από εκατό (100) έως τριακόσιες
εξήντα (360) ηµερήσιες µονάδες, ύψους δέκα (10) έως εκατό
(100) ευρώ εκάστη.

Με διάταξη του αρµόδιου Εισαγγελέα, σύµφωνα µε τα άρθρα
2 περ. β’ και 3 παρ. 2 περ. β’ του ν. 2472/1997, µπορεί να επιτρα-
πεί η δηµοσίευση των στοιχείων των κατηγορουµένων ή καταδι-
κασθέντων για τα ανωτέρω αδικήµατα για τη συµπλήρωση
στοιχείων της ανακρίσεως ή/και για την προστασία των κατανα-
λωτών και της δηµόσιας υγείας.»
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Άρθρο 30
Ενίσχυση εποχιακής απασχόλησης 

σε αγροτικές εργασίες

Στο άρθρο 92 του ν. 4461/2017 (Α’ 38) προστίθεται δεύτερη
παράγραφος και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 92
Περιστασιακή εργασία εγγεγραµµένων ανέργων

1. Άνεργοι εγγεγραµµένοι στα µητρώα του Οργανισµού Απα-
σχόλησης Εργατικού Δυναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.), που πραγµατοποί-
ησαν ως και εβδοµήντα (70) ηµεροµίσθια ανά δωδεκάµηνο,
µπορούν µε αίτησή τους προς τον Ο.Α.Ε.Δ. να βεβαιώνουν συ-
νεχή χρόνο ανεργίας, αφαιρουµένου του ως άνω χρόνου εργα-
σίας τους και κάθε χρονικού διαστήµατος κατά το οποίο δεν ήταν
εγγεγραµµένοι άνεργοι.

2. Η ως άνω απασχόληση εφόσον πραγµατοποιείται σε αγρο-
τικές εργασίες δεν αποτελεί λόγο διακοπής της καταβολής της
επιδότησης ανεργίας στους δικαιούχους αυτής.»

Άρθρο 31
Παράταση θητείας µελών Διοικητικών και Εποπτικών Συµ-

βουλίων των Αγροτικών Συνεταιρισµών

Παρατείνεται µέχρι 31 Οκτωβρίου 2020 η θητεία των τακτικών
και αναπληρωµατικών µελών των Διοικητικών και Εποπτικών Συµ-
βουλίων των Αγροτικών Συνεταιρισµών, Αναγκαστικών Συνεται-
ρισµών και Ενώσεων Αναγκαστικών Συνεταιρισµών.

Άρθρο 32
Τροποποίηση σκοπού της Εθνικής'Ενωσης

Αγροτικών Συνεταιρισµών

Η περ. α) της παρ. 4 του άρθρου 38 του ν. 4673/2020 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«α) Εκπροσωπεί τους αγροτικούς συνεταιρισµούς της Ελλά-
δος στο εσωτερικό και στο εξωτερικό της χώρας.»

Άρθρο 33
Περιβαλλοντική αποκατάσταση Λίµνης Κορώνειας

1. Προς τον σκοπό της περιβαλλοντικής αποκατάστασης της
Λίµνης Κορώνειας, το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
ορίζεται ως η µόνη αρµόδια αρχή, κατά παρέκκλιση κάθε αντί-
θετης γενικής ή ειδικής, νοµοθετικής ή κανονιστικής ρύθµισης,
για:

α. Την ανάθεση και εκτέλεση των πάσης φύσεως δηµοσίων
συµβάσεων προµηθειών, έργων, µελετών και υπηρεσιών που
αφορούν στην περιβαλλοντική αποκατάσταση της Λίµνης Κορώ-
νειας, ιδίως δε κατασκευή νέων, συντήρηση και λειτουργία υπαρ-
χόντων δικτύων, εγκαταστάσεων και έργων, όπως ενδεικτικά:
έργων ορεινής υδρονοµίας, αρδευτικών έργων, έργων εµπλου-
τισµού του φρεάτιου υδροφορέα, έργων λιµνοδεξαµενών ωρί-
µανσης, έργων λειτουργίας ενωτικής τάφρου, έργων
διαµόρφωσης υγρότοπου και ενδιαιτηµάτων, έργων επεξεργα-
σίας λυµάτων και βιολογικού καθαρισµού, γεωτρήσεις.

Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, δύναται να παραχωρείται το δικαίωµα χρή-
σης της λίµνης Κορώνειας και των παρόχθιων εκτάσεων
ιδιοκτησίας του Δηµοσίου, για την εκτέλεση των έργων που εν-
δεικτικώς απαριθµούνται στην περ. α’, κύριων ή συµπληρωµατι-
κών, και για χρονικό διάστηµα µέχρι την ολοκλήρωση του έργου
της περιβαλλοντικής αποκατάστασης της λίµνης Κορώνειας. Η
άδεια του προηγούµενου εδαφίου εκδίδεται, κατά παρέκκλιση
των διατάξεων του άρθρου 14 του ν. 2971/2001 (Α’ 285), µε την
υποβολή από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας εµπεριστατωµένης έκθεσης, η οποία περι-
λαµβάνει: τεχνική περιγραφή των έργων της περ. α’ και
αποτύπωση βάσει χαρτών και διαγραµµάτων των ορίων της πα-

ραχωρούµενης έκτασης. Οι διατάξεις των δύο προηγούµενων
εδαφίων εφαρµόζονται και σε περίπτωση που απαιτηθεί, µετα-
γενέστερα, η έκδοση άδειας για την εκτέλεση οποιουδήποτε επι-
πρόσθετου, κύριου ή συµπληρωµατικού, τακτικού ή έκτακτου,
έργου.

Τα έργα, για την εκτέλεση των οποίων παραχωρείται η χρήση
της ως άνω έκτασης, ανατίθενται και  εκτελούνται σύµφωνα µε
την κείµενη περιβαλλοντική νοµοθεσία και τη νοµοθεσία περί δη-
µοσίων συµβάσεων, µετά από ακτοµηχανική µελέτη, όπου απαι-
τείται από τη φύση του έργου, η οποία ανατίθεται και εγκρίνεται
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας υποβάλλει στην
αρµόδια Κτηµατική Υπηρεσία, για κάθε ένα από τα έργα, για τα
οποία παραχωρείται µε την ως άνω άδεια η χρήση της σχετικής
έκτασης, την ακτοµηχανική µελέτη, όπου απαιτείται, την οριστική
µελέτη, µετά την έγκρισή τους από το ίδιο, καθώς και την Από-
φαση Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων. 

β. Τη λήψη µέτρων και την εφαρµογή δράσεων για την προ-
στασία των οικοσυστηµάτων και την προστασία της χλωρίδας και
της πανίδας.

γ. Τη λήψη µέτρων για την εξοικονόµηση νερού σε περιόδους
ανοµβρίας.

δ. Την αλλαγή των αγροτικών πρακτικών, την εφαρµογή του
κώδικα ορθής γεωργικής πρακτικής και την εφαρµογή γεωργίας
µειωµένων εισροών.

ε. Την παρακολούθηση και αξιολόγηση των τηλεµετρικών δε-
δοµένων και παραµέτρων (ποσοτικών, ποιοτικών, περιβαλλοντι-
κών, φυσικοχηµικών).

Για συγχρηµατοδοτούµενα µέτρα, δράσεις και έργα προστα-
σίας της Λίµνης Κορώνειας, το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας αναλαµβάνει τον συντονισµό του σχεδιασµού και της
εφαρµογής τους, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες Διαχειριστικές
Αρχές και σύµφωνα µε το κανονιστικό πλαίσιο που τις διέπει.

Η παρούσα διάταξη ισχύει και για πάσης φύσεως δηµόσιες
συµβάσεις της περ. α’ που έχουν ήδη ανατεθεί και βρίσκονται
στο στάδιο εκτέλεσης. Στην περίπτωση αυτή, το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας υπεισέρχεται αυτοδικαίως, από την
έναρξη ισχύος της παρούσας, στα δικαιώµατα και τις υποχρεώ-
σεις που απορρέουν από τις συµβάσεις αυτές, εφόσον η δυνατό-
τητα αυτή δεν έχει ρητώς αποκλειστεί από την οικεία σύµβαση. Η
διάταξη του προηγούµενου εδαφίου ισχύει και για µέτρα ή δρά-
σεις των περ. β’, γ’, δ’ και ε’ που ήδη εκτελούνται. 

2. Προς τον σκοπό της ταχείας και απρόσκοπτης εκτέλεσης
του έργου που περιγράφεται στην παρ. 1, συστήνεται θέση Συν-
τονιστή του έργου της περιβαλλοντικής αποκατάστασης της Λί-
µνης Κορώνειας, µε  θητεία για όσο χρονικό διάστηµα διαρκεί το
έργο και αρµοδιότητα τον συντονισµό όλων των εµπλεκόµενων
υπηρεσιών. Η ανωτέρω θέση µπορεί να καλυφθεί είτε µε διορι-
σµό σε θέση ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου είτε µε από-
σπαση προσωπικού που υπηρετεί στον στενό ή τον ευρύτερο
δηµόσιο τοµέα µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας. Ο διορισµός
διενεργείται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και η απόσπαση µε κοινή απόφαση του αρµόδιου ορ-
γάνου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και του αρ-
µόδιου οργάνου του φορέα προέλευσης, κατά παρέκκλιση κάθε
γενικής ή ειδικής αντίθετης διάταξης. Σε περίπτωση διορισµού,
ο Συντονιστής λαµβάνει τις αποδοχές που αντιστοιχούν στο  Μι-
σθολογικό Κλιµάκιο 19 της Κατηγορίας ΠΕ προσαυξηµένες κατά
το επίδοµα θέσης ευθύνης της υποπερ. αε) της περ. α) της παρ.
1 του άρθρου 16 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Σε περίπτωση από-
σπασης, καταβάλλονται από τον φορέα υποδοχής οι αποδοχές
της οργανικής  θέσης του υπαλλήλου προσαυξηµένες κατά το
επίδοµα θέσης ευθύνης της υποπερ. αε) της περ. α) της παρ. 1
του άρθρου 16 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Με απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας η θητεία του Συντονιστή
δύναται να λήξει και πριν την ολοκλήρωση του έργου. Οµοίως
δύναται να αρθεί και πριν την ολοκλήρωση του έργου η τυχόν
απόσπαση µε κοινή απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και του αρµόδιου οργάνου
του φορέα προέλευσης. 

Για τη διοικητική και επιστηµονική υποστήριξη του έργου του
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Συντονιστή δύναται να αποσπασθούν έως τέσσερις (4) υπάλλη-
λοι που υπηρετούν µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας στον στενό
ή ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, για όσο χρονικό διάστηµα διαρκεί το
έργο, κατά  παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής αντίθετης διάτα-
ξης, µε κοινή απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και του αρµόδιου οργάνου του
φορέα προέλευσης. Στην περίπτωση του προηγούµενου εδα-
φίου, οι αποδοχές των αποσπασθέντων υπαλλήλων καταβάλλον-
ται από τον φορέα υποδοχής. Η απόσπαση δύναται να αρθεί και
πριν την ολοκλήρωση του έργου, µε κοινή απόφαση του αρµό-
διου οργάνου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
του αρµόδιου οργάνου του φορέα προέλευσης. 

3. Για την ανάθεση δηµοσίων συµβάσεων προµηθειών, υπηρε-
σιών ή µελετών της παρ. 1, η εκτιµώµενη αξία των οποίων είναι
κατώτερη των ορίων της περ. β’ του άρθρου 5 του ν. 4412/2016
(Α’ 147), όπως ισχύει, καθώς και δηµοσίων συµβάσεων έργων
εκτιµώµενης αξίας οµοίως κατώτερης των ορίων της περ. β’ του
άρθρου 5 του ν. 4412/2016 που ισχύουν για τις δηµόσιες συµβά-
σεις προµηθειών, υπηρεσιών και µελετών, είναι δυνατή η επιλογή
οποιασδήποτε από τις προβλεπόµενες στο άρθρο 116 του ν.
4412/2016 διαδικασίας ανάθεσης, ανεξαρτήτως της εκτιµώµενης
αξίας της σύµβασης.

Άρθρο 34
Νοµοτεχνικές βελτιώσεις ν. 4685/2020

1. Η παρ. 3 του άρθρου 42 του ν. 4685/2020 (Α’ 92) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
συγκροτείται οµάδα εργασίας για την εκπόνηση του Σχεδίου
Δράσης, υπό την εποπτεία της Γενικής Διεύθυνσης Περιβαλλον-
τικής Πολιτικής του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.»

2. Η περ. στ’ της παρ. 4 του άρθρου 42 του ν. 4685/ 2020 κα-
ταργείται.

3. Στο σηµείο 15 του Παραρτήµατος 1 του ν. 4685/2020, το
όνοµα της Μονάδας αντικαθίσταται σε «ΜΟΝΑΔΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ
ΕΘΝΙΚΩΝ ΠΑΡΚΩΝ ΣΧΙΝΙΑ – ΜΑΡΑΘΩΝΑ, ΠΑΡΝΗΘΑΣ ΚΑΙ ΠΡΟ-
ΣΤΑΤΕΥΟΜΕΝΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ ΣΑΡΩΝΙΚΟΥ ΚΟΛΠΟΥ» και το
όνοµα της Έδρας αντικαθίσταται σε «Παλλήνη».

Άρθρο 35
Εφαρµοστική διάταξη του άρθρου 65 του ν. 4688/2020

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας εκ-
δίδονται τεχνικές οδηγίες για την εφαρµογή του τρίτου εδαφίου
της παρ. 7 του άρθρου 65 του ν. 4688/ 2020 (Α’ 101).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ – ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 36
Καταργούµενες διατάξεις

Από  την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται:
α) Η παρ. 2 του άρθρου 18 του ν. 1474/1984 (Α’ 128).
β) Η παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 4177/2013 (Α’ 173). 
γ) Η παρ. 5 του άρθρου 15 του ν. 4351/2015 (Α’ 164) και η υφι-

στάµενη παρ.6 αναριθµείται σε παρ.5. 
δ) Η υπ’ αρ. Β3-32/26.03.2003 κοινή απόφαση των Υπουργών

Ανάπτυξης και Γεωργίας (Β’ 386).

Άρθρο 37
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,...............................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.45’ λύεται η συνεδρίαση για την Παρασκευή
5 Ιουνίου 2020 και ώρα 9.00,’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν 17/3-3-2020 επερώτησης
του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκου Βελόπουλου
προς τους Υπουργούς Προστασίας του Πολίτη και Μετανάστευ-
σης και Ασύλου, µε θέµα: «Δράση ΜΚΟ - Χρηµατοδοτήσεις ΜΚΟ
από ελληνικό κράτος».
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

7. ΥΓΕΙΑΣ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

11. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

12. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


